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κής Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Μέτρα για την ενίσχυση
του εισοδήµατος, φορολογικά κίνητρα για την καινοτοµία και
τους µετασχηµατισµούς επιχειρήσεων και άλλες διατάξεις»,
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κατ’ εξουσιοδότηση Οδηγίας της Ευρωπαϊκής  Ένωσης
2023/2775 της Επιτροπής, της 17ης Οκτωβρίου 2023, για την
τροποποίηση της Οδηγίας 2013/34/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου όσον αφορά τις προσαρµογές
των κριτηρίων µεγέθους για τις πολύ µικρές, τις µικρές, τις
µεσαίες και τις µεγάλες επιχειρήσεις ή οµίλους», σελ. 3421 
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Αθήνα, σήµερα στις 3 Δεκεµβρίου 2024, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.03’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Καλή σας ηµέρα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αρχίζει η συνεδρίαση.

Θα ήθελα να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι η Διαρκής Επι-
τροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της επί του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών: «Μέτρα για την ενίσχυση του εισοδήµατος, φορολογικά
κίνητρα για την καινοτοµία και τους µετασχηµατισµούς επιχειρή-
σεων και άλλες διατάξεις».

Επίσης, θα ήθελα να ανακοινώσω ότι οι Υπουργοί Ανάπτυξης,
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εθνικής Άµυ-
νας, Εσωτερικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
Δικαιοσύνης, Πολιτισµού, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας,
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Τουρισµού, Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, Επι-
κρατείας, καθώς και ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών κατέθεσαν στις 2-12-2024 σχέδιο νόµου:
«Ενσωµάτωση της οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης 2022/2464
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 14ης Δε-
κεµβρίου 2022 για την τροποποίηση του Κανονισµού 537/2014,
της οδηγίας 2004/109/ΕΚ, της οδηγίας 2006/43/ΕΚ, και της οδη-
γίας 2013/34/ΕΕ, όσον αφορά την υποβολή εκθέσεων βιωσιµό-
τητας από τις εταιρείες και της κατ’ εξουσιοδότηση οδηγίας της
Ευρωπαϊκής Ένωσης 2023/2775 της Επιτροπής, της 17ης Οκτω-
βρίου 2023, για την τροποποίηση της οδηγίας 2013/34/ΕΕ του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου όσον αφορά τις
προσαρµογές των κριτηρίων µεγέθους για τις πολύ µικρές, τις
µικρές, τις µεσαίες και τις µεγάλες επιχειρήσεις ή οµίλους».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Κατόπιν τούτου, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών: «Μέτρα για την ενίσχυση του εισοδήµατος, φο-
ρολογικά κίνητρα για την καινοτοµία και τους µετασχηµατισµούς
επιχειρήσεων και άλλες διατάξεις». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
της 28ης Νοεµβρίου 2024 τη συζήτηση και ψήφιση του νοµοσχε-
δίου σε µία έως δύο συνεδριάσεις, ενιαία επί της αρχής, επί των
άρθρων και επί των τροπολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα

γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου
εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Τσαµπίκα

Ιατρίδη για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΤΣΑΜΠΙΚΑ (ΜΙΚΑ) ΙΑΤΡΙΔΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, επειδή ο τόπος µου, η Ρόδος, δοκιµάζεται, επι-
τρέψτε µου, πριν µιλήσω για το νοµοσχέδιο, να αναφερθώ στις
πολύ δύσκολες καταστάσεις που βίωσαν και βιώνουν οι συµπο-
λίτες µου στη Ρόδο. Ταυτόχρονα, να εκφράσω τα συλλυπητήριά
µου στις οικογένειες των ανθρώπων που έχασαν τη ζωή τους
λόγω των πληµµυρών στη Λήµνο.

Θα ήθελα να πω ένα µεγάλο «ευχαριστώ» στην Πυροσβεστική,
τα Σώµατα Ασφαλείας και τους εθελοντές. Επίσης, σε όλους
όσους έτρεξαν να βοηθήσουν τον δήµο και την περιφέρεια για
την αντιµετώπιση της κατάστασης.

Στη Ρόδο -αναφέροµαι ειδικά σε αυτήν, γιατί ζω εκεί και δεν
αγνοώ βέβαια τις άλλες περιοχές- έχουµε σηµαντικές καταστρο-
φές. Αυτές αφορούν υποδοµές του νησιού µας, µέρη του οδικού
δικτύου, αλλά και σπίτια, επιχειρήσεις, αυτοκίνητα και καλλιέρ-
γειες.

Θα ήθελα, λοιπόν, να καλέσω την Κυβέρνηση να κάνει ό,τι είναι
δυνατόν, ώστε να επισπεύσει τις διαδικασίες για τις αποζηµιώ-
σεις των πληγέντων. Είναι σηµαντικό ότι αυτή τη στιγµή βρίσκεται
στη Ρόδο ο αρµόδιος Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολι-
τικής Προστασίας, ο κ. Τριαντόπουλος, για να έχει την καλύτερη
δυνατή ενηµέρωση από τους τοπικούς φορείς.

Περαιτέρω, θα πρέπει να ληφθούν τα απαραίτητα µέτρα για
την οικονοµική ενίσχυση των επιχειρήσεων, την απαλλαγή από
τον ΕΝΦΙΑ για οικήµατα που έχουν πληγεί από τις πληµµύρες και
την αναστολή των φορολογικών, ασφαλιστικών και δανειακών
υποχρεώσεων των πληγέντων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να εισηγούµαι ένα
νοµοσχέδιο, το οποίο λαµβάνει σηµαντικά µέτρα για την ενίσχυση
των Ελλήνων και των Ελληνίδων, ένα νοµοσχέδιο το οποίο παρέ-
χει φορολογικά κίνητρα για την ενίσχυση της επιχειρηµατικότη-
τας, την προώθηση της καινοτοµίας και την τόνωση της ανταγω-
νιστικότητας. Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που περιλαµβάνει
ρυθµίσεις που αποσκοπούν στη βελτίωση της φορολογικής διοί-
κησης και λειτουργίας και που στηρίζει την ανθεκτικότητα της ελ-
ληνικής οικονοµίας απέναντι στην κλιµατική κρίση.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ
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Κυρίως, όµως, εισηγούµαι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο σφυρη-
λατεί τη σχέση εµπιστοσύνης µεταξύ της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας και του Πρωθυπουργού µας Κυριάκου Μητσοτάκη
µε τους Έλληνες και τις Ελληνίδες. Πρόκειται για ένα νοµοσχέ-
διο, το οποίο στηρίζεται στην αξιοπιστία, τον µετρηµένο λόγο και
τον σεβασµό στις πραγµατικές δηµοσιονοµικές δυνατότητες της
χώρας µας. Είναι επίσης ένα νοµοσχέδιο που έρχεται και συµπλη-
ρώνει την ολιστική προσέγγιση της Κυβέρνησής µας και της φι-
λοσοφίας µας, τη δηµιουργία δηλαδή µιας ισχυρής οικονοµίας
που είναι σε θέση να ικανοποιεί τις ανάγκες των πολιτών, µιας οι-
κονοµίας που θα το πετυχαίνει αυτό χωρίς να διακινδυνεύει την
ικανοποίηση των αναγκών των µελλοντικών γενεών.

Και αυτό αποδεικνύεται περίτρανα και για ακόµη µία φορά από
την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία αξιολόγησε θετικά τόσο
το µεσοπρόθεσµο δηµοσιονοµικό σχέδιο, που είχαµε συζητήσει
και στην επιτροπή µας, όσο βέβαια και τον κρατικό προϋπολογι-
σµό του 2025.

Έτσι, η χώρα µας, µε την πορεία της από το 2019 και µετά, συ-
στηµατικά συγκαταλέγεται ανάµεσα στις πιο αξιόπιστες οικονο-
µίες, ανάµεσα στις οικονοµίες που τηρούν τους δηµοσιονοµικούς
κανόνες.

Και το γεγονός αυτό µας επιτρέπει να καταθέτουµε το παρόν
νοµοσχέδιο που στοχεύει στην ενίσχυση του εισοδήµατος των
πολιτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε δεδοµένο ότι συζητάµε ένα
µεγάλο σε έκταση νοµοσχέδιο, το οποίο χωρίζεται σε δέκα µέρη
και περιλαµβάνει εκατόν τριάντα ένα άρθρα, θα ήθελα να ξεκι-
νήσω παρουσιάζοντας συνοπτικά τις βασικές προβλέψεις του.
Στα άρθρα του, λοιπόν, περιλαµβάνονται, µεταξύ άλλων, δώδεκα
µειώσεις φόρων, µέτρα ενίσχυσης του εισοδήµατος των πολιτών
και µεταρρυθµίσεις που εκσυγχρονίζουν τη φορολογική νοµοθε-
σία. Περιλαµβάνεται συµπληρωµατικός προϋπολογισµός 2024
για τη χρηµατοδότηση σηµαντικών υποδοµών και έργων που βρί-
σκονται σε εξέλιξη, συνολικά 400 εκατοµµύρια ευρώ. Περιλαµ-
βάνονται κίνητρα για συγχωνεύσεις και εξαγορές επιχειρήσεων,
µε στόχο την αύξηση της ανταγωνιστικότητάς τους, και φορολο-
γικά κίνητρα για την προώθηση της καινοτοµίας και της έρευνας
στον χώρο των επιχειρήσεων και των επενδυτών.

Στο νοµοσχέδιο προβλέπεται ο εκσυγχρονισµός του διοικητι-
κού µοντέλου της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων, το
αφορολόγητο για ποσά έως 3.600 ευρώ τον χρόνο για τα φιλο-
δωρήµατα και η απαλλαγή τους από τις ασφαλιστικές εισφορές.
Σηµειώνω εδώ ότι αυτή την απαλλαγή τη δικαιούνται και οι δια-
νοµείς πλέον που συνδέονται µε συµβάσεις ανεξάρτητων υπηρε-
σιών ή έργου µέσω ψηφιακών πλατφορµών, που δουλεύουν
δηλαδή µε µπλοκάκι.

Επίσης, στα άρθρα του νοµοσχεδίου περιλαµβάνονται: Η ενί-
σχυση της ανθεκτικότητας της ελληνικής οικονοµίας απέναντι σε
επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής. Η παράταση ως την 31η Δε-
κεµβρίου 2026 της αναστολής επιβολής φόρου υπεραξίας από
τη µεταβίβαση ακινήτων. Η µείωση ύψους 50% του ελάχιστου
ποσού καθαρού εισοδήµατος από την άσκηση επιχειρηµατικής
δραστηριότητας για ελεύθερους επαγγελµατίες που ασκούν τη
δραστηριότητά τους και έχουν την κύρια κατοικία τους σε δηµο-
τικές κοινότητες µε πληθυσµό µικρότερο των χιλίων πεντακοσίων
κατοίκων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι συνεχίζω τις παρεµβάσεις µου
που αφορούν στις µειώσεις των φόρων. Προτού να το κάνω αυτό,
όµως, θα ήθελα να θυµίσω εδώ ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη από το 2019 µέχρι σή-
µερα κατήργησε ή µείωσε εβδοµήντα δύο φόρους. Για παράδειγ-
µα, µειώσαµε τον εισαγωγικό φορολογικό συντελεστή για τους
φτωχότερους συµπολίτες µας από 22% στο 9%. Μειώσαµε τον
ΕΝΦΙΑ κατά 35%. Αυξήσαµε το αφορολόγητο για τα παιδιά. Κα-
ταργήσαµε τη φορολογική εισφορά αλληλεγγύης. Και µειώσαµε
τις ασφαλιστικές εισφορές. Και συνολικά η Ελλάδα, σύµφωνα µε
τη EUROSTAT, έχει τη µεγαλύτερη µείωση φόρων ως προς το
ΑΕΠ µεταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, από 42,8% το
2022 στο 40,7% το 2023. Έτσι και µε το παρόν νοµοσχέδιο προ-
βλέπεται η µείωση κατά µία επιπλέον µονάδα των ασφαλιστικών
εισφορών, η κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος για όλα τα

φυσικά πρόσωπα, η απαλλαγή φόρου εισοδήµατος για τρία έτη
για ακίνητα που θα ενοικιαστούν, τα οποία δηλώνονταν προηγου-
µένως ως κενά ή είχαν διατεθεί για βραχυχρόνια µίσθωση.

Και στο σηµείο αυτό θα ήθελα, κύριε Υφυπουργέ, να σας ευ-
χαριστήσω διότι έγινε αποδεκτή η πρότασή µου, αλλά και της
ΠΟΜΙΔΑ, να µειωθεί το χρονικό διάστηµα που είναι κενό το σπίτι,
από τρία χρόνια σε έναν χρόνο, ώστε να είναι δυνατή η διάθεση
περισσότερων σπιτιών για ενοικίαση. Η Κυβέρνηση πάντα ακούει
τους φορείς. Και κυρίως είµαστε εδώ προκειµένου να δου-
λεύουµε συστηµατικά και να δείχνουµε πως οτιδήποτε µπορεί να
διορθωθεί ή οτιδήποτε δεν είναι στη σωστή κατεύθυνση το διορ-
θώνουµε και προχωράµε. Ήταν µια πολύ σηµαντική παρέµβαση.
Και πάλι σας ευχαριστώ πολύ.

Με το παρόν νοµοσχέδιο προβλέπεται η απαλλαγή από τον
φόρο ασφαλίστρων 15% των συµβολαίων υγείας για παιδιά έως
δεκαοκτώ ετών, η διπλάσια µείωση ΕΝΦΙΑ από το 2025 από 10%
σε 20%, η κατάργηση του τέλους σταθερής τηλεφωνίας 5% για
συνδέσεις µε οπτική ίνα, η φοροαπαλλαγή οικειοθελών παροχών
επιχειρήσεων για νέους γονείς, καθώς και οι µειώσεις φόρων
χαρτοσήµου σε µια σειρά από συναλλαγές.

Σε ό,τι αφορά τα µέτρα ενίσχυσης του εισοδήµατος των πολι-
τών, αυτά περιλαµβάνουν την έκτακτη οικονοµική ενίσχυση σε
συνταξιούχος µε προσωπική διαφορά άνω των 10 ευρώ ως εξής:
200 ευρώ για σύνταξη έως και 700 ευρώ, 150 ευρώ για σύνταξη
από 700,01 ευρώ έως και 1.100 ευρώ, 100 ευρώ για σύνταξη από
1.100,01 ευρώ έως και 1.600 ευρώ Επίσης, περιλαµβάνουν την
αύξηση των συντάξεων όσων δεν έχουν προσωπική διαφορά
κατά 2,4%, την έκτακτη οικονοµική ενίσχυση ύψους 200 ευρώ
έως την 31η Δεκεµβρίου σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, και την
πρόβλεψη για την αύξηση της ειδικής αποζηµίωσης νυχτερινής
απασχόλησης κατά 20% των ένστολων από 1η Ιανουαρίου του
2025.

Σε ό,τι αφορά τις ρυθµίσεις για τις φορολογικές δηλώσεις
αυτές περιλαµβάνουν: Τη θέσπιση σαφούς και προκαθορισµένου
χρονικού πλαισίου υποβολής των φορολογικών δηλώσεων. Την
καθιέρωση της υποβολής των φορολογικών δηλώσεων από 15
Μαρτίου έως και 15 Ιουλίου κάθε έτους, τόσο για τα φυσικά πρό-
σωπα όσο και για τα νοµικά πρόσωπα. Την πρόβλεψη για την κα-
ταβολή του φόρου σε οκτώ ισόποσες µηνιαίες δόσεις, η πρώτη
εκ των οποίων θα καταβάλλεται µέχρι την 31η Ιουλίου. Ενώ προ-
βλέπονται και εκπτώσεις για την καταβολή ολόκληρου του πο-
σού, ανάλογα µε την ηµεροµηνία υποβολής της φορολογικής δή-
λωσης. Τις κυρώσεις στους διοικητές οργανισµών, στους υπηρε-
σιακούς γραµµατείς του δηµοσίου και τους γενικούς γραµµατείς
των δήµων, καθώς και στους υπευθύνους µισθοδοσίας για τυχόν
καθυστερήσεις στην αποστολή δεδοµένων στην ΑΑΔΕ. Την επι-
βολή προστίµων σε πρόσωπα εκτός των φορέων του δηµόσιου
τοµέα που είναι υπόχρεα σε διαβίβαση ή υποβολή σε ετήσια
βάση στην ΑΑΔΕ στοιχείων και δεν ανταποκρίνονται στις υποχρε-
ώσεις τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάγια θέση και φιλοσοφία της
παράταξής µας είναι η ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας, η ανά-
πτυξη και η συνακόλουθη δηµιουργία νέων και καλά αµειβόµενων
θέσεων εργασίας. Η πολιτική αυτή της Κυβέρνησης έχει, ήδη,
αποδώσει, µε δεδοµένο ότι για πρώτη φορά µετά από πολλά χρό-
νια η ανεργία πέφτει κάτω από το όριο του 10%. Η Κυβέρνησή
µας έχει, ήδη, κάνει νοµοθετική παρέµβαση από τον Μάιο του
2022, µε την οποία είχαν δοθεί τα πρώτα κίνητρα για την ανά-
πτυξη των επιχειρήσεων µέσω συνεργασιών και εταιρικών µετα-
σχηµατισµών.

Στο παρόν νοµοσχέδιο οι ρυθµίσεις που αφορούν στα κίνητρα
για τον µετασχηµατισµό των επιχειρήσεων περιλαµβάνουν: Τη
θέσπιση ενιαίου πλαισίου για τους µετασχηµατισµούς των επιχει-
ρήσεων. Τη µείωση του ελάχιστου ορίου εταιρικού κεφαλαίου της
νέας εταιρείας που προκύπτει από συνεργασία/µετασχηµατισµό
πολύ µικρών, µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων του ν.4935/2022
σε 100.000 ευρώ, από 125.000 ευρώ που ισχύει σήµερα, για την
εξασφάλιση φοροαπαλλαγής 30% επί των κερδών. Την πρό-
βλεψη από 1η Ιανουαρίου 2025 χορήγησης ειδικής άδειας παρα-
µονής για επένδυση 250.000 ευρώ σε startup επιχείρηση, η οποία
αφορά σε ανθρώπους που έρχονται νόµιµα στη χώρα. Την επέ-
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κταση των κινήτρων για δαπάνες επιστηµονικής και τεχνολογικής
έρευνας και του κινήτρου για την εµπορική εκµετάλλευση ευρε-
σιτεχνίας. Την ενίσχυση των φορολογικών κινήτρων για τους λε-
γόµενους «επιχειρηµατικούς αγγέλους» που επενδύουν σε
νεοφυείς επιχειρήσεις. Την πρόβλεψη για την απαλλαγή από τον
φόρο εισοδήµατος για ενδοοµιλικά µερίσµατα που εισπράττει νο-
µικό πρόσωπο που είναι φορολογικός κάτοικος Ελλάδος από νο-
µικό πρόσωπο εγκατεστηµένο εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης. Την
εισαγωγή σύγχρονου καθεστώτος φορολόγησης των αµοιβαίων
κεφαλαίων επιχειρηµατικών συµµετοχών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα και στις διατάξεις
που αφορούν στην καλύτερη και πιο εύρυθµη λειτουργία της Ανε-
ξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων. Αυτές περιλαµβάνουν: Την
ανακατανοµή των αρµοδιοτήτων µεταξύ του διοικητή και του
συµβουλίου διοίκησης, ώστε το δεύτερο να αναλάβει έναν πιο
θεσµικό και πιο εποπτικό ρόλο, κάτι απαραίτητο για την ακόµα
καλύτερη λειτουργία της αρχής. Τη δηµιουργία τριών θέσεων
υποδιοικητών µε στόχο να επικουρούν το έργο του διοικητή, κα-
λύπτοντας συγκεκριµένους τοµείς. Τη θέσπιση της δυνατότητας
για δεύτερη ανανέωση θητείας του διοικητή. Τη δυνατότητα για
πρόσληψη ορισµένων γενικών διευθυντών και από τον ιδιωτικό
τοµέα σε τοµείς, όπως ο ψηφιακός µετασχηµατισµός και οι επι-
κοινωνίες.

Ένα ακόµα σηµείο που αφορά όλους µας, και είναι και το ζή-
τηµα της αντιµετώπισης της κλιµατικής κρίσης, είναι το πώς µπο-
ρεί η οικονοµία µας να γίνει πιο ανθεκτική. Στο πλαίσιο αυτό οι
ρυθµίσεις µεταξύ άλλων περιλαµβάνουν: Την υποχρεωτική ασφά-
λιση επιχειρήσεων µε ετήσια ακαθάριστα έσοδα από 500.000
ευρώ και άνω. Το τέλος ανθεκτικότητας για όλα τα τουριστικά
καταλύµατα µε διαφοροποίηση στο ύψος του τέλους για την πε-
ρίοδο Απριλίου - Οκτωβρίου και την περίοδο Νοεµβρίου - Μαρ-
τίου. Την επιβολή υπέρ του δηµοσίου τέλους κρουαζιέρας ανά-
λογα µε τον προορισµό και τη χρονική περίοδο.

Θα ήθελα να πω δυο λόγια ως νησιώτισσα Βουλευτής για αυτά
τα δύο τέλη. Είναι δεδοµένο ότι πρέπει να γίνει αξιοποίηση τής
πολύ µεγάλης ζήτησης που εµφανίζει η χώρα µας σε σχέση µε
το τουριστικό προϊόν της. Είναι δεδοµένο ότι πλέον η µεγάλη
αυτή ζήτηση δηµιουργεί και µεγάλη πίεση στις υποδοµές των
τουριστικών περιοχών, οι οποίες σε πολλές περιπτώσεις ανταπο-
κρίνονται οριακά στο πλήθος των τουριστών που τις επισκέπτο-
νται.

Συνεπώς η θέσπιση και των δύο αυτών τελών είναι ένας τρό-
πος µε τον οποίο οι ίδιοι οι επισκέπτες θα συνεισφέρουν στην κά-
λυψη των δαπανών πρόληψης και αποκατάστασης φυσικών
καταστροφών, στα έργα προσαρµογής στην κλιµατική αλλαγή
και στις δαπάνες βελτίωσης υποδοµών για τη στήριξη του τουρι-
στικού προϊόντος της χώρας µας, αφού εκεί θα κατευθυνθούν τα
έσοδα από τα δύο αυτά τέλη.

Ωστόσο, προφανώς και παραµένει το ερώτηµα αν τα τέλη αυτά
θα λειτουργήσουν αποτρεπτικά και θα επηρεάσουν την τουρι-
στική κίνηση και αυτός είναι ένας προβληµατισµός που έχει εκ-
φράσει και η Πανελλήνια Οµοσπονδία Ξενοδόχων και οι λοιποί
φορείς του τουρισµού και της κρουαζιέρας. Συνεπώς εδώ είναι
ένα σηµείο που θα πρέπει να το δούµε και σε κάθε περίπτωση να
το παρακολουθούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνω την εισήγησή µου
και µε δυο λόγια για τον πρόσθετο προϋπολογισµό του 2024, ο
οποίος αποτελεί απόδειξη ότι όταν η οικονοµία πάει καλά, προ-
κύπτουν οι δυνατότητες για ουσιαστικές, σηµαντικές παρεµβά-
σεις προς όφελος της ελληνικής κοινωνίας. Με τον δεύτερο,
συµπληρωµατικό προϋπολογισµό που κατατίθεται ενισχύεται µε
400 εκατοµµύρια ευρώ το εθνικό πρόγραµµα δηµοσίων επενδύ-
σεων για το 2024. Έτσι, µετά την πρόσφατη προσθήκη 900 εκα-
τοµµυρίων ευρώ και µε τη νέα αύξηση 400 εκατοµµυρίων ευρώ
το εθνικό πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων αυξάνεται για το
2024 κατά 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πρόκειται για αύξηση 15%
των πόρων του προγράµµατος που διαµορφώνονται πλέον σε
9,85 δισεκατοµµύρια ευρώ, από την αρχική πρόβλεψη των 8,55
δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Συνολικά, το ποσό που διατίθεται µαζί µε τους πόρους του Τα-
µείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας ανεβαίνει στα 13,5 δισεκα-

τοµµύρια ευρώ, χωρίς να συνυπολογιστούν οι εκταµιεύσεις των
τραπεζών που προβλέπονται στα 1,7 δισεκατοµµύρια ευρώ στο
δανειακό σκέλος του ταµείου. Αυτό πρακτικά είναι πολύ σηµα-
ντικό, ειδικά για τις ακριτικές και νησιωτικές περιοχές της Ελλά-
δας, έργα των οποίων αναµένεται να προωθηθούν και να ολοκλη-
ρωθούν, γεγονός που θα οδηγήσει στην περαιτέρω αναβάθµιση
της ποιότητας της ζωής των συµπολιτών µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει και
διατάξεις, όπως µεταξύ άλλων για τη βραχυχρόνια µίσθωση, για
την αρχή καταπολέµησης της νοµιµοποίησης εσόδων από εγκλη-
µατικές δραστηριότητες, για τη χορήγηση χρηµατοδοτήσεων
υπό τη µορφή δανείου και για την κάλυψη στεγαστικών αναγκών
πρώτης κατοικίας.

Συνολικά στόχος µας είναι να βελτιώνουµε τις ζωές των συ-
µπολιτών µας και να κάνουµε την οικονοµία µας ακόµα πιο
ισχυρή. Προφανώς και αναγνωρίζουµε τις δυσκολίες που υπάρ-
χουν. Όµως εργαζόµαστε συστηµατικά για να τις αντιµετωπί-
σουµε αποτελεσµατικά. Στο πλαίσιο αυτό το παρόν νοµοσχέδιο
είναι ένας ακόµη κρίκος σε µια σειρά µέτρων που ενισχύουν τους
πολίτες. Θα ακολουθήσουν και άλλα και σας καλώ να το στηρί-
ξετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Ιατρίδη.

Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Πάρις Κου-
κουλόπουλος.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ (ΠΑΡΙΣ) ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, εκφράζουµε µε
τον πιο επίσηµο τρόπο από το Βήµα της Βουλής και εµείς, το
ΠΑΣΟΚ, τα πιο ειλικρινή µας συλλυπητήρια στις οικογένειες των
θυµάτων και την αµέριστη συµπαράστασή µας στους κατοίκους,
τους εθελοντές, την αυτοδιοίκηση όλων των περιοχών που δοκι-
µάστηκαν από την πρόσφατη θεοµηνία.

Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι 3 Δεκεµβρίου.
Είναι η παγκόσµια ηµέρα του αναπηρικού κινήµατος. Η ΕΣΑΜΕΑ,
η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων Με Αναπηρία, σε σχετική ανα-
κοίνωση µάς καλεί να αγωνιστούµε, έτσι ώστε το σύνθηµα του
παγκόσµιου αναπηρικού κινήµατος «Τίποτα για εµάς χωρίς εµάς»
να µετατραπεί σε «Τίποτα χωρίς εµάς».

Δίπλα τους δηλώνουµε, όπως πάντα, γιατί είναι γνωστό νοµίζω
στην Αίθουσα -και όχι µόνο- ότι το ΠΑΣΟΚ είναι ταυτισµένο µε
τους αγώνες του αναπηρικού κινήµατος. Είναι το κόµµα εκείνο
που τη δεκαετία του 1980 έπεισε τις οικογένειες να βγάλουν από
το σπίτι το πρόβληµα, που δηµιούργησε δοµές. Και ξέρουµε
πολύ καλά ότι έχουν να γίνουν πάρα πολλά, αν πραγµατικά θέ-
λουµε να ζούµε σε µια κοινωνία όπου κυριαρχεί η ισοπολιτεία,
όπου σεβόµαστε το δικαίωµα στη διαφορά, όπως λέγαµε κάποτε,
και ότι είµαστε πραγµατικά δίπλα στο αναπηρικό κίνηµα.

Με αφορµή τη σηµερινή ηµέρα, κύριε Υπουργέ, εντελώς εκτός
της σηµερινής µου οµιλίας, της αγόρευσής µου, να επαναλάβω
ό,τι σας είπα και στην επιτροπή. Έχουµε πάρει όλοι -και εσείς και
όλα τα κόµµατα, οι εισηγητές όλων των κοµµάτων- ένα απόλυτα
τεκµηριωµένο και συγκροτηµένο κείµενο της ΕΣΑΜΕΑ για το φο-
ρολογικό νοµοσχέδιο, µε αρχή, µέση και τέλος, που ζητάει συ-
γκεκριµένες διευκολύνσεις και φοροαπαλλαγές. Δεν ζητάει τον
ουρανό µε τα άστρα. Είναι τεκµηριωµένο, στοχευµένο, όπως
είπα, και νοµίζω ότι λόγω της µέρας που είναι σήµερα πρέπει να
σκύψετε -υπάρχει χρόνος µέχρι αργά το βράδυ ή αύριο το πρωί-
για να γίνουν δεκτές αυτές οι προτάσεις. Σας κάνουµε σαφές
από την πλευρά µας ότι τον πυρήνα αυτών των προτάσεων τον
υιοθετούµε και τον προτείνουµε.

Να σταθώ µόνο στο ότι λέει η οµοσπονδία στο έγγραφό της
ότι την αλλαγή του τεκµαρτού από πεντακόσιους σε χίλιους πε-
ντακόσιους κατοίκους σε χωριά σε ό,τι αφορά τα άτοµα µε ανα-
πηρία να ισχύσει για όλους ανεξαρτήτως που εργάζονται και που
ζουν. Αυτό είναι πάρα πολύ απλό. Είναι ένα κεντρικό ζήτηµα –
υπάρχουν και άλλα, αυτό είναι το πιο βασικό- και νοµίζω ότι πρέ-
πει να γίνει αποδεκτό.

Αναφέρθηκα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήδη στους άρρη-
κτους δεσµούς, στους ακατάλυτους δεσµούς που έχει το ΠΑΣΟΚ
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µε το αναπηρικό κίνηµα. Είναι µία από τις πολλές, τις πολλαπλές
εξηγήσεις που εξηγούν ένα φαινόµενο, πώς από το «πασοκιφικέ-
τιον» φτάσαµε στη σηµερινή ανάκαµψη του ΠΑΣΟΚ, στη σηµε-
ρινή κατάσταση.

Θέλω να πω απευθυνόµενος, λοιπόν, και εντός της Αιθούσης
στους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας και κυρίως, βεβαίως,
στους παλιµπαιδίζοντες εκπροσώπους Τύπου που προσπαθούν
µε «κοπτοραπτικές» να αλλοιώσουν τον ρόλο µας. Φυσικά µπο-
ρούν ελεύθερα να µιλάνε όλοι. Δηµοκρατία έχουµε στην Ελλάδα.
Ωστόσο, ας θυµούνται πάντα ότι το ΠΑΣΟΚ είναι ένα κόµµα που
έχει βαριά σκιά και βαθιές ρίζες. Γι’ αυτό σήµερα µετά από έναν
ολόκληρο κύκλο ανακάµπτει.

Όταν, λοιπόν, όµως λέτε ότι «είµαστε εδώ για να υπερασπιζό-
µαστε τα δικαιώµατα, να υπερασπιζόµαστε συγκεκριµένα κοινω-
νικά στρώµατα, τη συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων, τους
µικροµεσαίους, τους εργάτες, τους αγρότες, τους υπαλλήλους,
τους συνταξιούχους, τους νέους και τις νέες, είµαστε εδώ να
υπερασπιζόµαστε τα λαϊκά συµφέροντα», µη συγχέετε την προ-
άσπιση των λαϊκών συµφερόντων µε την καραµέλα του λαϊκισµού
που εύκολα βάζετε στο στόµα σας όταν αναφέρεστε στο ΠΑΣΟΚ,
γιατί τα ίδια µας λέγατε και πέρυσι όταν δίναµε τον αγώνα να µην
περάσει η παράλογη ρύθµιση του τεκµαρτού για τα χωριά άνω
των πεντακοσίων κατοίκων.

Σήµερα µας ακούτε και κάνετε το πεντακόσια, χίλια πεντακό-
σια. Τι κάνετε; Υποπίπτετε στο αδίκηµα του λαϊκισµού; Ας σοβα-
ρευτούµε, λοιπόν, όλοι µας και πρώτη και καλύτερη η Κυβέρνηση
και ας µιλήσουµε για τα πραγµατικά προβλήµατα του κόσµου.

Εµείς αυτό προσπαθούµε από την πλευρά µας µε συστηµατικό
τρόπο. Όταν µας ζητάτε κοστολόγηση για τα µέτρα, παρακα-
λούµε να µας πείτε σε ποια λογιστική αρχή είχατε δηλώσει τη µεί-
ωση δύο µονάδων του ΦΠΑ το 2019, που είχε εξαγγείλει ο κ.
Μητσοτάκης προεκλογικά. Ποια λογιστική αρχή το έχει κοστολο-
γήσει; Πείτε µας να πάµε να τη ρωτήσουµε και εµείς.

Και όταν µας µιλάτε για λεφτόδεντρα, δείξτε µας πού είναι το
λεφτόδεντρο που θα καταργούσε άµεσα το 2019 την προσωπική
διαφορά, να πάµε να το βρούµε και εµείς µήπως έχει καρπίσει.

Το δικό µας λεφτόδεντρο, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι ένα: ανάπτυξη µε κοινωνική δικαιοσύνη. Αυτό
είναι το λεφτόδεντρο του ΠΑΣΟΚ. Σας έχω πει σε όλους τους τό-
νους εδώ και µήνες και µε την ιδιότητα του Κοινοβουλευτικού Εκ-
προσώπου είτε του εισηγητή ότι για εµάς όποιος παίζει µε τη
δηµοσιονοµική σταθερότητα είναι αντίπαλός µας. Καθαρές κου-
βέντες! Άλλος έχει, όµως, σε αυτή την Αίθουσα βεβαρηµένο πα-
ρελθόν µε τη δηµοσιονοµική σταθερότητα, άλλος παρέδωσε τη
χώρα σε κατάσταση χρεοκοπίας, όχι εµείς, για να βάζουµε τα
πράγµατα σε µία σειρά και σε µία τάξη.

Τι σας προτείνουµε σήµερα; Να βάλουµε έκτακτη φορολόγηση
στις τράπεζες, για να έχετε επιπλέον έσοδα υπέρ των κοινωνικά
ευάλωτων, υπέρ της ανάπτυξης. Δεν λέµε ότι βρήκαµε κανένα
λεφτόδεντρο, αλλά είναι στοιχειώδες το µήνυµα που πρέπει να
στείλουµε σε µία κοινωνία, η οποία έχει εισφέρει δεκάδες δισε-
κατοµµύρια για να έχουµε σήµερα τραπεζικό σύστηµα, του
οποίου τη ρευστότητα δεν απολαµβάνουν οι µικροµεσαίοι. Οι κα-
ταθέτες βλέπουν να έχουν το µεγαλύτερο περιθώριο µεταξύ χο-
ρηγήσεων και καταθέσεων σε όλη την Ευρώπη. Και σας κάνουµε,
λοιπόν, µία πρόταση στοιχειώδους πολιτικής αξιοπρέπειας και
ηθικής να πω, για να δώσουµε ένα µήνυµα στην κοινωνία πρώτα
από όλα και από την άλλη, να πάρετε µία ανάσα σε ένα στενό κο-
στούµι που λέγεται «Μεσοπρόθεσµο», που φοράει η χώρα σή-
µερα και το διαχειρίζεστε.

Εµείς, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο είναι ξεκάθαρο ότι προσπαθούµε –προσέξτε, δεν
διεκδικούµε κανένα µονοπώλιο ότι µόνον εµείς αντιλαµβανόµα-
στε τι γίνεται στην κοινωνία και δεν αντιλαµβάνεται κανείς άλλος,
ποτέ δεν είχαµε τέτοια λογική και τέτοια οπτική- να είµαστε όσο
γίνεται πιο κοντά στην ελληνική κοινωνία και τα πραγµατικά της
προβλήµατα. Με αυτή την οπτική ως αφετηρία προφανώς και την
παραµικρή αύξηση ή την παραµικρή µείωση φόρου που έχει το
νοµοσχέδιο τη στηρίζουµε και την ψηφίζουµε καθαρά.

Την ίδια, όµως, ώρα δεν µπορούµε να δώσουµε θετική ψήφο
στο νοµοσχέδιο συνολικά, γιατί αποτυπώνει µία αντίληψη, η

οποία µας βρίσκει απόλυτα αντίθετους. Έχουµε µια συνολικά δια-
φορετική λογική. Δεν είναι δυνατόν να πούµε «ναι» σε ένα νοµο-
σχέδιο που συνολικά έρχεται να δώσει υπόσταση στα νούµερα
του προϋπολογισµού, τον οποίο φυσικά και έχουµε δηλώσει ότι
καταψηφίζουµε πλην των αµυντικών δαπανών. Και γιατί τον κα-
ταψηφίζουµε; Όχι από αντιπολιτευτικό καθήκον. Έτσι και αλλιώς
αντιπολιτευτικά αυτό συνηθίζεται, κρατάει αποστάσεις η Αντιπο-
λίτευση, αλλά δεν είναι µόνο αυτό.

Ο προϋπολογισµός και κατ’ επέκταση το φορολογικό –γιατί
είναι µια φυσική συνέχεια η συζήτηση, θα ξαναµιλήσουµε την
άλλη βδοµάδα για τον προϋπολογισµό- έχουν τρία σηµεία στα
οποία θέλω να σταθώ. Καταθέτει η Κυβέρνηση τις τελευταίες δύο
εβδοµάδες πίνακες επί πινάκων. Φαντάζοµαι ότι θα κατατεθούν
και σήµερα από τον αρµόδιο για τα έσοδα Υφυπουργό και από
τον κ. Χατζηδάκη, αν µας τιµήσει στην Ολοµέλεια. Ένας πίνακας
φθάνει, είναι ο πίνακας µε το διάγραµµα της EUROSTAT που µι-
λάει για την αγοραστική δύναµη. Το µέγα µυστήριο είναι πώς το
µέσο εισόδηµά µας από τη δέκατη όγδοη θέση διολισθαίνει στην
εικοστή έκτη, όταν βλέπουµε την αγοραστική δύναµη. Κάτι δεν
πάει καλά µε το κόστος ζωής. Αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα.
Αλλάζει κάτι µε τα µέτρα, µε τις µικροαυξήσεις στην αντιµετώ-
πιση των δυσκολιών στην οποία περιέρχονται ολοένα και περισ-
σότεροι συµπολίτες µας; Όχι είναι η απάντηση, χωρίς πάθος,
χωρίς φανατισµό, χωρίς υπερβολές, όχι. Αν αλλάζει, να µας το
πείτε.

Πάµε στο φορολογικό. Στο φορολογικό γίνονται κάποιες συ-
γκεκριµένες βελτιώσεις, είναι ιδιαίτερα ενδιαφέρουσα και εκείνη
µε τις ασφαλιστικές εισφορές, µικρή αλλά χειροπιαστή, ναι, το
τονίζω και τις ψηφίζουµε, όπως είπαµε, αλλά υπάρχει ένα θέµα.
Αλλάζει ο πυρήνας ενός κοινωνικά άδικου φορολογικού συστή-
µατος που έχει η Ελλάδα; Όχι.

Το φορολογικό σύστηµα στην Ελλάδα έχει συγκεκριµένα χα-
ρακτηριστικά: Πρώτον, έχει µία τεράστια δυσαναλογία µεταξύ
άµεσων και έµµεσων φόρων υπέρ των έµµεσων. Το 2022 είχε
φτάσει στο 2 προς 1 αυτή η σχέση, ευτυχώς λίγο λίγο έχει απο-
κλιµακωθεί. Είχε φτάσει στο 2 προς 1! Μάλιστα, την ίδια χρονιά
ήµασταν η πρώτη χώρα σε ποσοστό ΑΕΠ στους έµµεσους φό-
ρους, µας είχαν στην πρώτη θέση δηλαδή σε σχέση µε τους έµ-
µεσους φόρους µας ως ποσοστό του ΑΕΠ το 2022. Αλλάζει αυτή
η πραγµατικότητα; Όχι. Τι έχουµε πει; Ότι πρέπει να υπάρξει ένα
συνολικό στρατηγικό σχέδιο, το έχουµε πει εδώ και µήνες, όχι
τώρα που ζητάει ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος να κάνουµε διά-
λογο κατά πώς τον βολεύει και τον συµφέρει, ότι αυτό είναι ένα
µακροχρόνιο σχέδιο που ανατρέπει τη σχέση στοχευµένα, που
δεν βάζει σε κίνδυνο τη δηµοσιονοµική σταθερότητα και στα-
διακά αυτή τη σχέση την πάει στον ευρωπαϊκό µέσο όρο, γιατί
αυτό θα είναι υπέρ των κοινωνικά ευάλωτων κοινωνικών στρωµά-
των και υπέρ τελικά της ίδιας της ανάπτυξης.

Δεύτερο χαρακτηριστικό: Είναι χρόνια τώρα που δεν έχει τιµα-
ριθµοποιηθεί η φορολογική κλίµακα. Αποτέλεσµα; Σήµερα οι τρά-
πεζες πληρώνουν 29% φόρο και απορούµε γιατί αρνείστε ένα
επιπλέον 5% που προτείνουµε. Και λέω «αρνείστε», γιατί το αρ-
νήθηκε χθες στο Λονδίνο ο Πρωθυπουργός. Μακάρι να ακού-
σουµε κάτι άλλο σήµερα στην Ολοµέλεια, έτσι; Τη στιγµή που ο
µισθωτός από 40.000 ευρώ και πάνω φορολογείται µε 44%, είναι
λογικό να κρατάµε το 44% σε αυτό το όριο; Μήπως πρέπει να
πάει πολύ πιο πάνω; Μήπως πρέπει να ανοίξει µια σοβαρή κου-
βέντα;

Από την άλλη, το λέει και η ίδια η εισηγητική έκθεση του νοµο-
σχεδίου και του προϋπολογισµού ότι ένα µεγάλο µέρος εσόδων
οφείλεται στις έστω µικροαυξήσεις που δόθηκαν πέρυσι και
φέτος, γιατί µεγάλο µέρος συµπολιτών µας επιστρέφει ένα µέρος
από αυτά είτε στην κατανάλωση ΦΠΑ µέσω ηλεκτρονικών συναλ-
λαγών είτε µε φόρο εισοδήµατος. Η ανάγκη τιµαριθµοποίησης,
λοιπόν, της φορολογικής κλίµακας απαιτεί ένα συνολικό σχέδιο
και µια σοβαρή συζήτηση χωρίς εντυπωσιασµούς, «φορολάτρες
και φοροµπήχτες», γιατί πραγµατικά υπάρχει θέµα.

Τρίτον, έχουµε πολύ υψηλούς ειδικούς φόρους, µία κατάσταση
που ανάµεσα στα άλλα ευνοεί πάρα πολύ το λαθρεµπόριο.

Τέταρτον, στο φορολογικό µας σύστηµα έχουν κραυγαλέα εµ-
φανή θέση τα δώρα που κάνει κάθε λίγο και λιγάκι η Κυβέρνηση
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στους ισχυρούς. Τα πιο γνωστά είναι η απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ
–του πρόσθετου ΕΝΦΙΑ- στη µεγάλη ακίνητη περιουσία, η απαλ-
λαγή φόρου στις γονικές παροχές και ο πολύ χαµηλός συντελε-
στής φορολογίας των µερισµάτων.

Πέµπτο χαρακτηριστικό είναι το ισοπεδωτικό, οριζόντιο, άδικο
και αναχρονιστικό τεκµήριο. Το αλλάζετε λίγο σήµερα για την
ύπαιθρο, πάτε από το 500 στο 1.500, δεν αρκεί αυτό. Πρέπει να
καταργηθεί γιατί είναι και αναχρονιστικό.

Έκτο στοιχείο του φορολογικού µας: η προστιµολαγνεία που
διακρίνει την Κυβέρνηση. Έχετε προσθέσει ένα επιπλέον στοι-
χείο. Έχει κάποια πρόστιµα που διέπονται από παραλογισµό και
το παρόν νοµοσχέδιο. Θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου σε
αυτά.

Στα πρόστιµα στέκοµαι λιγάκι γιατί µε τα παράλογα πρόστιµα
ουσιαστικά µεγαλώνουµε το σύνολο των ανθρώπων που είναι
εγκλωβισµένοι, παγιδευµένοι στο ιδιωτικό χρέος.

Έβδοµο στοιχείο: Δεν επιβραβεύει τους συνεπείς φορολογού-
µενους. Δεν υπάρχει κανένα κίνητρο για να είσαι συνεπής στην
Ελλάδα. Σε όλα τα σύγχρονα συστήµατα υπάρχουν τέτοια κίνη-
τρα, στο δικό µας φορολογικό απουσιάζουν.

Και τέλος, είναι σχετικά αργή έως πολύ αργή κάποιες φορές η
ενσωµάτωση ευρωπαϊκών οδηγιών ή και άλλων οργανισµών -κυ-
ρίως της Ευρωπαϊκής Ένωσης- για συνεργασίες µεταξύ φορο-
λογικών αρχών, κάτι που είναι πολύ σηµαντικό στις µέρες µας,
γιατί ένα µεγάλο µέρος της φορολογητέας ύλης είναι άυλο, δεν
µπορεί να το πιάσει κανείς εύκολα µε κλασικές φορολογικές µε-
θόδους. Χρειάζεται συνεργασία άλλου επιπέδου µεταξύ φορο-
λογικών Αρχών. Όπου έχουµε ενσωµατώσει οδηγίες, αυτές έ-
χουν, ήδη, αποφέρει εκατοντάδες εκατοµµύρια -πάνω από 300
εκατοµµύρια ευρώ- στα φορολογικά έσοδα, για να ξέρετε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι.

Αυτή η οπτική µας λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αιτιο-
λογεί και την ψήφο µας για το σύνολο του νοµοσχεδίου και µε
αυτή την οπτική στεκόµαστε σε συγκεκριµένα ζητήµατα. Αναφέρ-
θηκα, ήδη, στο θέµα των προστίµων, γιατί είναι φυσική συνέχεια
της θέσης που έχει µε το ιδιωτικό χρέος. Η θέση µας για το ιδιω-
τικό χρέος, όπως και για το στεγαστικό, έχει κορυφαία σηµασία,
έχει ιδιαίτερη αξία σήµερα στο πλαίσιο του νέου µεσοπρόθε-
σµου. Αν θέλουµε να κάνουµε κάτι ως πολιτικό σύστηµα, αν έχετε
να κάνετε κάτι ως Κυβέρνηση, γιατί είναι δεµένα τα χέρια σας µε
το νέο µεσοπρόθεσµο, είναι να δούµε το κόστος ζωής. Και το ση-
µείο από το οποίο πρέπει να ξεκινήσουµε είναι οι προτάσεις µας
για το ιδιωτικό χρέος και από µια συνολικά, από µία ριζικά δια-
φορετική αντιµετώπιση του στεγαστικού προβλήµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πρέπει να σταθούµε όρθιοι απέναντι σε αυτά τα δύο ζητήµατα.
Αυτές είναι οι βασικές προτάσεις του ΠΑΣΟΚ. Σε αυτή τη λογική
φέρνετε µία θετική διάταξη για να εξαιρεθούν από το Airbnb
τρεις περιοχές του Δήµου Αθηναίων. Είναι αυτές που έχει υπο-
δείξει η προκαταρκτική µελέτη που έκανε ο ίδιος ο Δήµος Αθη-
ναίων µε τον σηµερινό Δήµαρχό του κ. Δούκα. Είναι η ίδια λογική
που αιτιολογεί και δικαιώνει αυτό που σας είχε πει ο Νίκος Αν-
δρουλάκης τον Φλεβάρη στην επίκαιρη ερώτηση προς τον Πρω-
θυπουργό, όταν σας είπαµε ότι η αυτοδιοίκηση πρέπει να εµπ-
λακεί ενεργά και θεσµικά στην υπόθεση που λέγεται «Airbnb». Το
ίδιο πρέπει να εµπλακεί ενεργά στο κρίσιµο ερώτηµα που αφορά
την φέρουσα ικανότητα τουριστικών περιοχών. Το ίδιο πρέπει να
εµπλακεί ενεργά στο τέλος κρουαζιέρας που καθιερώνετε και
στο τέλος ανθεκτικότητας, το οποίο διπλασιάζετε χωρίς επαρκείς
εξηγήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ (ΠΑΡΙΣ) ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε. 

Η υπόθεση «αυτοδιοίκηση» είναι µια υπόθεση αρχής. Αν θέ-
λουµε να µιλήσουµε για ένα διαφορετικό µοντέλο, πρέπει να µι-
λήσουµε για µια ριζική αποκέντρωση και µια άλλη λογική.

Στην ίδια λογική -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- που έχει να
κάνει µε το στεγαστικό, σας καλούµε, κύριε Υπουργέ, να κάνετε
δεκτή και τη δεύτερη κοµβική πρόταση της ΠΟΜΙΔΑ. Δύο βασι-

κές προτάσεις έκανε η ΠΟΜΙΔΑ, τις οποίες και υιοθετήσαµε όχι
γιατί ξαφνικά µας έπιασε ο πόνος για τους ιδιοκτήτες, αλλά γιατί
πρόκειται για εύστοχες προτάσεις, ώστε να µειωθεί το κενό προ-
σφοράς και ζήτησης στην κατοικία. Γι’ αυτό και στηρίζουµε τις
προτάσεις.

Το ίδιο ενδιαφέρουσα είναι και η δεύτερη πρόταση που δεν
ζητά οπωσδήποτε την τριετία -την ξέρετε, φαντάζοµαι- παραµο-
νής του ίδιου ενοικιαστή. Νοµίζω ότι πρέπει να τη δείτε, γιατί -και
θα ήθελα να απευθυνθώ στην εισηγήτρια της Πλειοψηφίας- ιδι-
αίτερα στον νησιωτικό χώρο, κάτι που ξέρετε καλύτερα από εµάς
που ζούµε στην ηπειρωτική χώρα, µπορεί εύκολα κάποιος να
φύγει πριν κλείσει σχεδόν ο χρόνος και να χρειαστεί ένας άλλος
να πάει σε αυτή την κενή κατοικία. Γιατί, λοιπόν, να χάνεται το κί-
νητρο της φοροαπαλλαγής σε αυτόν που αποφασίζει να το βγά-
λει από µια µη κατοικούµενη αποθήκη και να το νοικιάσει; Και
ιδιαίτερα στον νησιωτικό χώρο, όπου έχουµε τεράστια προβλή-
µατα µε εκπαιδευτικούς, γιατρούς και δηµόσιους λειτουργούς,
αυτή η πρόταση θα δώσει πραγµατικά πάρα πολλές λύσεις.

Και ολοκληρώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας ότι
είµαστε αρνητικοί στις διατάξεις που αφορούν την ΑΑΔΕ, γιατί
δεν µπορεί να γίνεται τρίτη ανανέωση θητείας σε ένα τόσο νευ-
ραλγικό πόστο. Και δεν έχει να κάνει µε το πρόσωπο. Νοµίζω ότι
για την προστασία του ίδιου του θεσµού αυτή η διάταξη δεν πρέ-
πει να περάσει.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς τον κ. Κουκουλόπουλο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, σαράντα µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Αµπελακίων Σαλαµίνας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα η ειδική αγορήτρια από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Μα-
ρίνα Κοντοτόλη. 

ΜΑΡΙΝΑ ΚΟΝΤΟΤΟΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω την οµιλία µου
εκφράζοντας την αµέριστη συµπαράστασή µου σε όλους τους
συµπολίτες µας που δοκιµάζονται από τις πρόσφατες καταστρο-
φικές πληµµύρες στη Λήµνο, τη Ρόδο, αλλά και σε άλλες περιο-
χές της χώρας. Η εικόνα της Θεσσαλίας µετά τη θεοµηνία «Ντά-
νιελ» πριν από έναν χρόνο και κάτι µήνες παραµένει ζωντανή στη
µνήµη µου και γνωρίζω καλά τη βαθιά αγωνία και τις δυσκολίες
που αντιµετωπίζουν οι πολίτες. Οφείλουµε όλοι να σταθούµε στο
πλευρό τους µε πράξεις ουσιαστικής στήριξης και αλληλεγγύης.

Επίσης, θέλω να εκφράσω τα θερµά µου συλλυπητήρια στις
οικογένειες που έχασαν τους δικούς τους ανθρώπους σε αυτή
την τραγωδία. Η απώλειά τους µας γεµίζει θλίψη και ευθύνη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σήµερα µπροστά
σε ένα κρίσιµο σταυροδρόµι για την πορεία της χώρας µας. Το
νοµοσχέδιο που συζητάµε υποτίθεται ότι έχει στόχο να ενισχύσει
την οικονοµία, να δηµιουργήσει νέες ευκαιρίες για τις επιχειρή-
σεις και να βελτιώσει την καθηµερινότητα των πολιτών. Όµως, η
πραγµατικότητα είναι πολύ διαφορετική. Αντί να προσφέρει ου-
σιαστικές λύσεις, καταλήγει να ανακυκλώνει παλιές αναποτελε-
σµατικές πρακτικές που βαθαίνουν τις ανισότητες και αφήνουν
τους πιο ευάλωτους συµπολίτες µας εκτεθειµένους. Η αλήθεια
είναι ότι οι πολίτες δεν έχουν ανάγκη από ηµίµετρα. Η ακρίβεια,
οι χαµηλοί µισθοί, η στεγαστική κρίση και η ανασφάλεια στην ερ-
γασία αποτελούν ζητήµατα που δεν µπορούν να περιµένουν. Δεν
µπορούµε να συζητάµε για ανάπτυξη, όταν χιλιάδες οικογένειες
παλεύουν καθηµερινά να τα βγάλουν πέρα.

Ας δούµε, όµως, αναλυτικά γιατί µεγάλο µέρος του νοµοσχε-
δίου δεν ανταποκρίνεται στις ανάγκες της κοινωνίας και τι πρέπει
να αλλάξει. Μήπως, κύριε Υπουργέ, είναι καιρός να αλλάξει το
τεκµαρτό εισόδηµα; Το τεκµαρτό εισόδηµα είναι ένα αναχρονι-
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στικό και άδικο µέτρο που επιβαρύνει δυσανάλογα µικρές επιχει-
ρήσεις και αυτοαπασχολούµενους. Σε µία εποχή που η φορολο-
γική διοίκηση διαθέτει σύγχρονα ψηφιακά εργαλεία η διατήρησή
του είναι αδικαιολόγητη. Η αντικατάστασή του µε ένα δίκαιο και
διαφανές φορολογικό σύστηµα που ενισχύει την πραγµατική οι-
κονοµία είναι πλέον αναγκαία. Μήπως είναι ώρα να τερµατιστεί
η αδικία της εισφοράς αλληλεγγύης συνταξιούχων; Η εξαίρεση
των συνταξιούχων µε κύρια σύνταξη άνω των 1.400 ευρώ από την
αύξηση του 2,5% αποτελεί κατάφωρη αδικία που δεν µπορεί να
δικαιολογηθεί. Αντί να προωθηθεί η δικαιοσύνη, εντείνει τις ανι-
σότητες και δηµιουργεί νέες αδικίες εις βάρος µιας µεγάλης µε-
ρίδας πολιτών που έχουν εργαστεί σκληρά για τη σύνταξή τους.

Είναι επιτακτική ανάγκη η Κυβέρνηση να αναγνωρίσει το λάθος
της και να εφαρµόσει µία δίκαιη πολιτική που θα αντιµετωπίζει
ισότιµα όλους τους συνταξιούχους ανεξαρτήτως ύψους σύντα-
ξης. Δικαιοσύνη και αξιοπρέπεια για όλους χωρίς εξαιρέσεις.

Μήπως πρέπει να γίνουν γενναίες αλλαγές στις Ένοπλες Δυ-
νάµεις και στα Σώµατα Ασφαλείας; Το άρθρο 16 που αφορά την
ειδική αποζηµίωση για τη νυχτερινή εργασία αντικατοπτρίζει µια
προσέγγιση της Κυβέρνησης που αποτυγχάνει να αναγνωρίσει
την πραγµατική αξία της προσφοράς αυτών των ανθρώπων. Οι
αυξήσεις της τάξης των 2-14 ευρώ τον µήνα αποτελούν µία προ-
σβολή προς τα στελέχη που εργάζονται υπό εξαιρετικά δύσκολες
συνθήκες διασφαλίζοντας την ασφάλεια της κοινωνίας. Είναι ανα-
γκαίο να προχωρήσουµε σε ουσιαστική ενίσχυση τόσο οικονο-
µικά όσο και θεσµικά, ώστε να αναγνωριστεί το έργο τους µε
τρόπο που να αντικατοπτρίζει την πραγµατική τους σηµασία και
το βάρος της αποστολής τους.

Μήπως ήρθε η ώρα να υπάρξει σαφές σχέδιο για τη βιώσιµη
ανάπτυξη του τουρισµού µέσω του τέλους κρουαζιέρας; Ο Σύν-
δεσµος Ελλήνων Τουριστικών Επιχειρήσεων έχει επισηµάνει ότι
το τέλος αυτό επιβαρύνει σηµαντικά το κόστος µεταφορών και
ενδέχεται να µειώσει την ανταγωνιστικότητα των τοπικών προ-
ορισµών. Παράλληλα, έχει τονίσει την ανάγκη τα έσοδα από το
τέλος να διατεθούν στην αναβάθµιση των λιµενικών και περιφε-
ρειακών υποδοµών, ώστε να συµβάλλουν στη βιώσιµη ανάπτυξη.

Η επιβολή ενός τέτοιου τέλους χωρίς σαφές σχέδιο αξιοποί-
ησης αποδεικνύει για ακόµη µια φορά την αποσπασµατική λογική
αυτού του νοµοσχεδίου. Η επένδυση στις τοπικές υποδοµές είναι
µια ευκαιρία που δεν πρέπει να χαθεί. Θα συνδεθεί επιτέλους η
τουριστική ανάπτυξη µε την ενίσχυση της τοπικής οικονοµίας ή
θα συνεχίσουµε να δηµιουργούµε νέα εµπόδια;

Μήπως, κύριε Υπουργέ και κύριοι συνάδελφοι, είναι καιρός η
Κυβέρνηση να αποκαταστήσει την εµπιστοσύνη των πολιτών στην
ασφαλιστική αγορά; Οι καταγγελίες για την αδυναµία ορισµένων
ασφαλιστικών εταιρειών να καταβάλουν αποζηµιώσεις, φέρνουν
στο προσκήνιο την ανάγκη για αυστηρότερη εποπτεία και διαφά-
νεια. Οι πολίτες πρέπει να νιώθουν σιγουριά ότι οι συµβάσεις
τους θα τηρούνται χωρίς καθυστερήσεις ή αµφισβητήσεις. Είναι
χρέος της Κυβέρνησης να προχωρήσει σε αποφασιστικά µέτρα
που θα διασφαλίζουν την αξιοπιστία και την αποτελεσµατικότητα
της ασφαλιστικής αγοράς, ουσιαστική προστασία στους ασφα-
λιζόµενους, για να τους παρέχει τα στοιχειώδη.

Μήπως είναι καιρός να αντιµετωπίσουµε τη γραφειοκρατία και
να δηµιουργήσουµε ένα πραγµατικά φιλοεπενδυτικό περιβάλλον;
Όταν οι νέοι επιχειρηµατίες χρειάζονται µήνες για να λάβουν τις
απαραίτητες άδειες και το ΚΕΦΟΔΕ µετρά χιλιάδες εκκρεµή αι-
τήµατα, πώς µπορούµε να µιλάµε για ενίσχυση των επενδύσεων
εδώ; Η γραφειοκρατία αποτελεί ακόµα ένα αξεπέραστο εµπόδιο
που αποθαρρύνει την ανάπτυξη.

Η λύση βρίσκεται στην απλοποίηση των διαδικασιών, την αξιο-
ποίηση της τεχνολογίας και τη δηµιουργία ενός επιχειρηµατικού
περιβάλλοντος που να στηρίζει ουσιαστικά τις νέες επενδυτικές
πρωτοβουλίες και να προωθεί την οικονοµική δραστηριότητα.
Μήπως η ανάθεση θέσεων προϊσταµένων σε ιδιώτες στην ΑΑΔΕ,
θέτει σε κίνδυνο τη διαφάνεια και τη λογοδοσία; Η δυνατότητα
πλήρωσης θέσεων προϊσταµένων της ΑΑΔΕ από ιδιώτες, εγείρει
σοβαρά ερωτήµατα, σχετικά µε το νοµικό καθεστώς που θα διέ-
πει τους συγκεκριµένους εργαζόµενους, δεδοµένου ότι δεν υπό-
κειται στις διατάξεις του Δηµοσιοϋπαλληλικού Κώδικα. Πώς
διασφαλίζεται η διαφάνεια και η λογοδοσία, ειδικά, όταν το Συµ-

βούλιο Διοίκησης φαίνεται να υποβαθµίζεται σε απλό παρατη-
ρητή; Η Κυβέρνηση οφείλει να παρέχει σοφές απαντήσεις για τη
θωράκιση της αξιοπιστίας της ΑΑΔΕ και την αποφυγή αυθαιρε-
σιών.

Παρά, όµως, τα προβλήµατα που εντοπίσαµε, τα οποία δεν
είναι καθόλου αµελητέα, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει και ορισµέ-
νες θετικές διατάξεις που µας βρίσκουν σύµφωνους. Είναι σηµα-
ντικό να αναγνωρίσουµε τα σηµεία που µπορούν να συµβάλουν
στην ανάπτυξη και τη βελτίωση της καθηµερινότητας των πολι-
τών, όπως τη στήριξη των νεοφυών επιχειρήσεων. Οι διατάξεις
που αφορούν την ενίσχυση των νεοφυών επιχειρήσεων, δηµιουρ-
γούν µία βάση για την καινοτοµία και τη νεανική επιχειρηµατικό-
τητα, όπως η ειδική ρύθµιση για άδειες διαµονής. Οι αλλαγές που
προβλέπονται στις άδειες διαµονής αλλοδαπών αποτελούν ένα
βήµα προς τη διευκόλυνση της επενδυτικής δραστηριότητας στη
χώρα µας. Η ελάφρυνση για τους νέους επαγγελµατίες. Ορισµέ-
νες προβλέψεις του νοµοσχεδίου µπορούν να ενισχύσουν τους
νέους που θέλουν να εισέλθουν στην αγορά εργασίας, αν και
απαιτούνται και εδώ περαιτέρω βελτιώσεις.

Αυτά τα θετικά σηµεία αξίζουν να υποστηριχθούν και να αξιο-
ποιηθούν ως βάση και περαιτέρω παρεµβάσεις που θα εστιάσουν
στις πραγµατικές ανάγκες της κοινωνίας. Όµως, στον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία έχουµε µία διαφορετική προσέγγιση για
το πώς πρέπει να αντιµετωπίζονται τα ζητήµατα της οικονοµίας.
Δίκαιο και προοδευτικό φορολογικό σύστηµα, κατάργηση του τε-
κµαρτού εισοδήµατος και εισαγωγή µέτρων που θα στοχεύουν
στη φορολογική δικαιοσύνη, χωρίς να επιβαρύνονται οι µικρές
επιχειρήσεις και οι αυτοαπασχολούµενοι. Στήριξη των συνταξι-
ούχων. Πλήρως κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης και αύ-
ξηση των συντάξεων µε δίκαιο τρόπο, ώστε να ανακουφιστούν
όλοι οι συνταξιούχοι. Αξιοπρέπεια για τις Ένοπλες Δυνάµεις και
τα Σώµατα Ασφαλείας. Ουσιαστική ενίσχυση των απολαβών
τους, καθώς και τη βελτίωση των συνθηκών εργασίας τους. Προ-
στασία των πολιτών από την ασφαλιστική ασυδοσία. Αυστηρότε-
ροι έλεγχοι στις ασφαλιστικές εταιρείες και ενίσχυση της
εποπτείας για την προστασία των καταναλωτών. Απλοποίηση
γραφειοκρατικών διαδικασιών. Δηµιουργία ψηφιακής πλατφόρ-
µας για την επιτάχυνση των διαδικασιών που αφορούν τις επιχει-
ρήσεις.

Κλείνοντας κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
ήθελα να αναφέρω τα εξής: Ας εργαστούµε για ένα φορολογικό
σύστηµα και µία οικονοµική πολιτική που θα ανταποκρίνονται στις
ανάγκες της κοινωνίας, βάζοντας την πολιτική στο επίκεντρο.
Στην πολιτική δεν κρινόµαστε µόνο από αυτά, αλλά από αυτά που
πράττουµε. Κάποιες φορές είναι εύκολο να µιλάµε για µεταρρυθ-
µίσεις και ανάπτυξη, το δύσκολο είναι να παίρνουµε τις σωστές
αποφάσεις. Πρέπει να παίρνουµε σωστές αποφάσεις, ακόµα και
αν αυτές απαιτούν θυσίες ή ακόµα και αν αυτές έχουν πολιτικό
κόστος.

Η χώρα µας δεν έχει ανάγκη από πολλές αναβολές, έχει ανά-
γκη από θάρρος, έχει ανάγκη από αλήθεια και από δράση. Ας
σταθούµε αντάξιοι της ευθύνης µας!

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Κοντοτόλη.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από το Κοµµου-

νιστικό Κόµµα Ελλάδος, τον κ. Χρήστο Τσοκάνη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Καληµέρα σε όλους και όλες. Είναι 3

Δεκέµβρη σήµερα, Ηµέρα των Ατόµων µε Αναπηρία, τους οποί-
ους το καπιταλιστικό σύστηµα -που όλοι σας ανεξαιρέτως έχετε
διαχειριστεί τα προηγούµενα χρόνια µέσα από την Κυβέρνηση
και τα Υπουργεία- έχει πάντα στο περιθώριο. Σήµερα, οι συνάν-
θρωποί µας µε αναπηρίες βρίσκονται στους δρόµους του αγώνα,
διεκδικώντας αξιοπρεπείς συντάξεις, αξιοπρεπείς συνθήκες δια-
βίωσης, δέκατη τρίτη και δέκατη τέταρτη σύνταξη, όπου ΣΥΡΙΖΑ,
ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία τα κόψετε εδώ σε αυτό το Κοινοβού-
λιο κι ας κόπτεστε όλοι σήµερα για τα άτοµα µε αναπηρία.

Σήµερα βρίσκονται στον δρόµο, για να µην πλειστηριαστούν
τα σπίτια τους, όπως στην Ελευσίνα, όπως στην Πετρούπολη,
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όπως στην Εύβοια, αντιµέτωποι µε τις δυνάµεις καταστολής και
τους άδικους νόµους που όλοι εσείς εδώ µέσα ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ
και Νέα Δηµοκρατία ψηφίσατε σε αυτή την αίθουσα. Σήµερα βρί-
σκονται αντιµέτωποι, όπως η συντοπίτισσά µας, η Διονυσία από
την Ελευσίνα µε τον άδικο και απαράδεκτο τρόπο φορολόγησης
µιας χορηγίας που επιβλήθηκε από την ανάπτυξη του κινήµατος
στην Ελευσίνα και σε όλη τη δυτική Αττική στην Κυβέρνηση που
παρ’ όλα αυτά, συνεχίζει να ζητάει πάνω από το 40% του φόρου,
στο ποσό που της χορηγήθηκε, για να σώσει την κατοικία της.
Είναι απαράδεκτα πράγµατα επιεικώς.

Ο λαός, λοιπόν, πρέπει να είναι στο πόδι. Πρέπει να ξεσηκωθεί,
να βρεθεί στο πλευρό όλων των συνανθρώπων µας µε προβλή-
µατα αναπηρίας και να µην επιτρέπει σε κυβερνητικές επιλογές,
αποφάσεις και νόµους να υλοποιούνται σε βάρος τους. Είµαστε
δύο τρεις-µέρες µετά τις µεγάλες καταστροφές που όλοι ανεβαί-
νουν σε αυτό το Βήµα, δίνουν συλλυπητήρια και το παίζουν σε
θλιµµένες χήρες, θα έλεγα εγώ, τη στιγµή που το κράτος που
έχουν διαχειριστεί όλοι τους, επιλεκτικά έχει αφήσει απροστά-
τευτο τον λαό µας στις πληµµύρες, στις φωτιές, στους σεισµούς.
Το ίδιο το κράτος, όµως, που έχει αφήσει απροστάτευτο τον λαό
µας σε όλες αυτές τις καταστροφές και δεν υπάρχουν σήµερα
τον 21ο αιώνα οι στοιχειώδεις υποδοµές, τι κάνει; Είναι το καλύ-
τερο κράτος, για να δίνει επιδοτήσεις, επιχορηγήσεις, προνόµια
στο µεγάλο κεφάλαιο, για να ψηφίζετε όλοι µαζί την αύξηση των
στρατιωτικών δαπανών -επειδή το ΝΑΤΟ «τραβάει το αυτάκι
σας»- να υλοποιείτε όλες τις οδηγίες και τις εντολές της Ευρω-
παϊκής Ένωσης που προβλέπουν θηλιά στο λαιµό των εργαζοµέ-
νων, αλλά προνόµια στο κεφάλαιο.

Συζητάµε σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής ένα νοµοσχέδιο
που θωρακίζει την κερδοφορία του κεφαλαίου, διαµορφώνει τις
προϋποθέσεις για ευνοϊκότερο επενδυτικό περιβάλλον για τα µο-
νοπώλια, ενώ την ίδια στιγµή µε επιδόµατα και βοηθήµατα που
συνέλεξε πολλαπλάσια από τον ίδιο τον ελληνικό λαό, προσπαθεί
να ρίξει στάχτη στα µάτια. Να θολώσει τη φοροµπηχτική άδικη
και επικίνδυνη πολιτική της Κυβέρνησης και να κερδίσει χρόνο,
καλλιεργώντας αυταπάτες στους πόλους και προϋποθέσεις για
υψηλή κερδοφορία στους λίγους. 

Ο τίτλος του νοµοσχεδίου θα έπρεπε να ήταν: «Μέτρα φοροα-
φαίµαξης του ελληνικού λαού, κλοπής του λαϊκού εισοδήµατος,
φοροελάφρυνση των επιχειρηµατικών οµίλων».

Γι’ αυτό και σε όλα τα sites και τα µέσα κοινωνικής δικτύωσης,
δείτε ποιοι σπεύδουν εδώ και δύο ηµέρες να δώσουν συγχαρη-
τήρια στην Κυβέρνηση, αλλά και στα κόµµατα που στηρίζουν την
κυβερνητική πολιτική φωναχτά ή σιωπηλά: βιοµήχανοι, τραπεζί-
τες, εφοπλιστές, επενδυτές.

Ποιοι είναι αυτοί που την καταγγέλλουν; Σωµατεία, ενώσεις,
σύλλογοι αυτοαπασχολουµένων, η εργατική τάξη της χώρας µας,
οι µικροί βιοπαλαιστές αγρότες, οι άνεργοι, οι συνταξιούχοι.

Και όλα αυτά στην κατεύθυνση των δηµοσιονοµικών στόχων
που επιβάλλουν σήµερα οι οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα
προααπαιτούµενα του Ταµείου Ανάκαµψης και τα συµφέροντα
των πολυεθνικών. Όλες οι ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου είναι κο-
στολογηµένες λύσεις εντός των τειχών της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
του Συµφώνου Σταθερότητας και της εξουσίας του κεφαλαίου.

Οι, δε, προτάσεις των άλλων κοµµάτων του ευρωµονόδροµου
δεν είναι τίποτα άλλο, παρά ένας διαφορετικός τρόπος για την
ίδια ακριβώς κλοπή του λαϊκού εισοδήµατος.

Όλοι εσείς ανεξαιρέτως υποκλίνεστε χρόνια τώρα στον καπι-
ταλιστικό δρόµο ανάπτυξης, µιλάτε για δηµοσιονοµική πειθαρχία
µόνο όταν πρόκειται για τις ανάγκες και τα δικαιώµατα του λαού
στην υγεία, στην παιδεία, την πρόνοια, την ασφάλεια, τις υποδο-
µές, την ποιότητα ζωής, τον δηµιουργικό ελεύθερο χρόνο, την
αντιπυρική προστασία, την αντιπληµµυρική θωράκιση και τις αντι-
σεισµικές υποδοµές.

Την ίδια στιγµή δίνετε πακτωλό δισεκατοµµυρίων στους επεν-
δυτικούς οµίλους, στους ενεργειακούς κολοσσούς, στις πολυε-
θνικές και τα µονοπώλια, τη στιγµή που για τις σύγχρονες λαϊκές
ανάγκες υπάρχουν οροφές δαπανών και δηµοσιονοµική κοστο-
λόγηση, τη στιγµή που και η ίδια η προστασία της ανθρώπινης
ζωής µπαίνει στο ζύγι κόστους -  οφέλους. Γι’ αυτό και δεν
έχουµε υποδοµές και θρηνούµε κάθε τόσο νεκρούς από πληµµύ-

ρες, πυρκαγιές, σεισµούς και άλλες καταστροφές που µπορού-
σαν να προληφθούν. 

Ο κατάλογος των δισεκατοµµυρίων ευρώ προς τους επιχειρη-
µατικούς οµίλους που προέρχονται από τον ίδιο τον λαό δεν έχει
τελειωµό.

Εκατοµµύρια ευρώ στο τουριστικό κεφάλαιο µε βάση τους
αναπτυξιακούς νόµους, µε τον λαό να ζορίζεται να πάει έστω και
ένα πενθήµερο διακοπών στα νησιά µας.

Εκατοµµύρια ευρώ στους οµίλους του αγροδιατροφικού συ-
µπλέγµατος για να επενδύσουν σε κρατική γη, που θα τους πα-
ραχωρηθεί σχεδόν δωρεάν και περικοπές την άλλη στιγµή στις
διατροφικές ανάγκες του κάθε νοικοκυριού για να τα βγάλει πέρα
µε την ακρίβεια.

Εκατοµµύρια ευρώ σε αναβαθµίσεις βιοµηχανικών πάρκων και
τη δηµιουργία logistics centers σε Aττική και Θεσσαλονίκη, υπο-
βάθµιση της ποιότητας ζωής, κυκλοφοριακό κοµφούζιο, εργοδο-
τικά εγκλήµατα, υγειονοµικές βόµβες από τις χωµατερές, κίνδυ-
νος µεγάλου βιοµηχανικού ατυχήµατος, προβλήµατα υγείας
στους κατοίκους και εργαζοµένων των πάρκων αυτών, όπως στη
δυτική Αττική, στον Ασπρόπυργο, στα Λιόσια, στην Ελευσίνα, τη
Μάνδρα, τα Μέγαρα, όπου ζουν µε τον φόβο µιας έκρηξης, µε
τον καρκίνο ριζωµένο σε κάθε οικογένεια και τους δρόµους
απροσπέλαστους, χωρίς υποδοµές και ασφάλεια, ενώ δισεκατοµ-
µύρια θα δοθούν τα επόµενα χρόνια για τη διευκόλυνση των
στρατηγικών επενδυτών µε προνόµια στις φοροαπαλλαγές και
εισφοροαπαλλαγές σε ζώνες ειδικού οικονοµικού καθεστώτος,
µε υπερεκµετάλλευση των εργαζοµένων, µε µισθούς πείνας και
συνθήκες ανασφάλειας και τροµοκρατίας.

Με τον νέο µάλιστα προϋπολογισµό του 2025 προ των πυλών
τα λαϊκά νοικοκυριά, που στενάζουν από την ακρίβεια βλέποντας
τα εισοδήµατά τους να εξανεµίζονται τη δέκατη ένατη µέρα του
µήνα, τα βασικά είδη διατροφής να γίνονται απλησίαστα στα
ράφια των σουπερµάρκετ και τα ενεργειακά προϊόντα µε τους
φουσκωµένους λογαριασµούς να αποτελούν καθηµερινό
εφιάλτη, έρχονται για µία ακόµη φορά να σηκώσουν το βάρος
του 95% των έµµεσων και άµεσων φόρων.

Αυτοί, λοιπόν, που παράγουν σήµερα τον πλούτο σε αυτή τη
χώρα, η εργατική τάξη, οι µικροί αυτοαπασχολούµενοι, οι βιοπα-
λαιστές αγρότες, οι συνταξιούχοι, ναι αυτοί σηκώνουν και το 95%
των φορολογικών εσόδων του κράτους, τη στιγµή που τον πλού-
το τοn καρπώνεται, τον µοιράζεται µια χούφτα πλουτοκράτες.

Σύµφωνα µάλιστα µε τα στοιχεία της Κυβέρνησης στην ειση-
γητική έκθεση του προϋπολογισµού προβλέπονται 7 δισεκατοµ-
µύρια περισσότεροι φόροι από αυτούς που είχαν πει ότι θα
εισπράξουν το 2024 και 2,5 δισεκατοµµύρια περισσότερα από
όσα τελικά λήστεψαν από τον ίδιο τον ελληνικό λαό.

Την ίδια στιγµή µάλιστα οι αγαπηµένοι τραπεζίτες συνεχίζουν
να απολαµβάνουν τον αναβαλλόµενο φόρο για τους τραπεζίτες!
Οι λατρεµένοι σε όλους εφοπλιστές συνεχίζουν να απολαµβά-
νουν την οικειοθελή φορολόγηση των εισοδηµάτων τους, δηλαδή
δεν πληρώνουν καθόλου φόρο! Οι αγαπηµενολατρεµένοι σας
βιοµήχανοι και οι στρατηγικοί επενδυτές, µονοπωλιακοί όµιλοι
απολαµβάνουν επιδοτήσεις και προνόµια που δεν τα χωράει ο
ανθρώπινος νους!

Και σήµερα τι κάνετε; Ενισχύετε την έρευνα σε σχέση µε την
πολεµική βιοµηχανία, µε φοροαπαλλαγές και φοροελαφρύνσεις,
φοροαπαλλαγές και στην καινοτοµία, την τεχνητή νοηµοσύνη, µε
εκπτώσεις δαπανών πάνω από 200% στους οµίλους, τη στιγµή
που οι τάχα µου ανεξάρτητες αρχές σας επιβάλλουν πρόστιµα
στα µικροµάγαζα για κάποιες περιττές γι’ αυτούς δαπάνες που
παρουσιάζουν στα βιβλία τους. Υπεραποσβέσεις για το µεγάλο
κεφάλαιο, υπερφορολόγηση για τους µικρούς αυτοαπασχολού-
µενους. Επενδυτικοί άγγελοι οι πολυεθνικές και τα µονοπώλια,
µπαταχτσήδες και απατεώνες οι µικροί αυτοαπασχολούµενοι που
στενάζουν στα µικροµάγαζα τους! Εθνικοί ευεργέτες οι βιοµήχα-
νοι και τα κέντρα logistics, κλέφτες και φοροφυγάδες οι λαϊκα-
τζήδες, τα περίπτερα και οι ταξιτζήδες! Στρατηγικοί επενδυτές
οι εφοπλιστές και οι τραπεζίτες, στρατηγικοί κακοπληρωτές οι
οικογενειακές επιχειρήσεις µε τη λαιµητόµο των φόρων, των προ-
στίµων και των πλειστηριασµών πάνω από τα κεφάλια τους!

Η διαχρονική αυτή φοροληστεία που µε όλες τις κυβερνήσεις
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διαχρονικά φορτώνεται στις πλάτες του λαού έχει κοινό παρονο-
µαστή: το πιο άδικο, σκληρό και απάνθρωπο καπιταλιστικό σύ-
στηµα, που έχει τις ρίζες του στην εκµετάλλευση ανθρώπου από
άνθρωπο, που τον άνθρωπο τον χρησιµοποιεί ως εµπόρευµα, στο
DNA του την αδικία και την προσβολή της ανθρώπινης αξιοπρέ-
πειας, τη φτώχεια και τους πολέµους, που για τις ανάγκες της
καπιταλιστικής κερδοφορίας µετατρέπει ολόκληρη την ευρω-
παϊκή οικονοµία σε πολεµική, µε τις κυβερνήσεις των κρατών -
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης να αυξάνουν τις αµυντικές τους
δαπάνες σε 326 δισεκατοµµύρια, αύξηση δηλαδή 30% σε σχέση
µε το 2021, τους λαούς να µατώνουν και να υποφέρουν σε µια
περίοδο που τα σύννεφα µιας νέας οικονοµικής κρίσης µαζεύο-
νται ξανά πάνω από την ευρωπαϊκή οικονοµία, δείχνοντας ότι
είναι συστατικό στοιχείο του καπιταλισµού και αγιάτρευτο σύ-
µπτωµα της υπερσυσσώρευσης του κεφαλαίου, οι οικονοµικές
κρίσεις και οι ιµπεριαλιστικές συγκρούσεις.

Σήµερα οι λαοί πρέπει να επαγρυπνούν, να οργανώνονται κα-
θηµερινά και να διεκδικούν αγωνιστικά µέτρα ανακούφισης από
την ακρίβεια, κατάργηση των έµµεσων φόρων, αυξήσεις στους
µισθούς και τις συντάξεις, βάζοντας στο επίκεντρο τις σύγχρονες
λαϊκές ανάγκες, σε σύγκρουση µε την πολιτική που υπηρετεί τα
κέρδη µιας χούφτας επιχειρηµατικών οµίλων.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο, όπως και όλα όσα διαχρονικά έχουν
ψηφίσει κυβερνήσεις είτε Νέας Δηµοκρατίας είτε ΠΑΣΟΚ είτε
ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας είτε ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ και Νέας Δη-
µοκρατίας είτε ΠΑΣΟΚ και ΛΑΟΣ είτε Ανεξαρτήτων Ελλήνων και
ΣΥΡΙΖΑ, για να µην ξεχνιόµαστε, κινούνται στις ίδιες ράγες, στην
ίδια λογική: φορτώνουν τα βάρη στον λαό, θωρακίζουν την καπι-
ταλιστική κερδοφορία, πετάνε δύο ψίχουλα στους πολλούς,
µπουκώνουν από την άλλη στιγµή µε ζεστό χρήµα και επιδοτή-
σεις στους λίγους. Κατηγορούν για φοροδιαφυγή αυτούς που
πληρώνουν το µάρµαρο, αλλά εξασφαλίζουν από την άλλη
πλευρά φοροαποφυγή στο µεγάλο κεφάλαιο.

Με 61,33 δισεκατοµµύρια φοροέσοδα το πρώτο δεκάµηνο και
13,5 δισεκατοµµύρια πρωτογενές πλεόνασµα η χώρα πνίγηκε
στην πρώτη νεροποντή, καιγόταν µέχρι τις αρχές του φθινοπώ-
ρου, στα σχολεία τα κενά από δασκάλους και καθηγητές είναι
πλέον παγιωµένη κατάσταση, ενώ ακόµα και τα ράντζα στα νο-
σοκοµεία αποτελούν είδος πολυτελείας για τους ασθενείς. Οι
πλειστηριασµοί δίνουν και παίρνουν µε ευθύνη όλων σας, η εντα-
τικοποίηση στους χώρους δουλειάς οδηγεί σε περισσότερα ερ-
γοδοτικά εγκλήµατα και καθηµερινά ζούµε µε την αγωνία να µην
προκληθεί άλλο ένα έγκληµα στις γραµµές των τρένων.

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο συνεχίζει να ενισχύεται ο ψηφια-
κός λαβύρινθος για όλους τους µικρούς επαγγελµατίες, τους µι-
σθωτούς, τους συνταξιούχους, τους βιοπαλαιστές αγρότες,
ανεβάζοντας το κόστος για τα νοικοκυριά και τους αυτοαπασχο-
λούµενους, µε αυξηµένα πρόστιµα σε ασφυκτικό πλαίσιο υπο-
χρεώσεων, µε ψηφιακά δελτία αποστολής, ψηφιακά πελατολόγια
στο προσκήνιο που έρχονται. Λες και γεννιέται ένα παιδί σήµερα
για να πληρώνει φόρο! Λες και γεννιέται ένα παιδί για να το πα-
ρακολουθεί η Κυβέρνηση πού ψωνίζει, πώς το ψωνίζει και τι κα-
ταναλώνει! Λες και γεννιέται ένας άνθρωπος για να τρέχει
νυχθηµερόν πίσω και δίπλα στις προθεσµίες είτε µε τους φόρους
είτε µε τα πρόστιµα είτε µε τα «MyData»!

Το νοµοσχέδιο καταργεί από τη µία το τέλος επιτηδεύµατος,
όχι βέβαια γιατί λυπάται, γιατί θέλει να βοηθήσει τους µικρούς
αυτοαπασχολούµενους, αλλά γιατί τους έγδαρε όλο το προηγού-
µενο διάστηµα, βάζοντας, όµως, την ίδια στιγµή µε την κατάρ-
γηση του τέλους επιτηδεύµατος διπλασιασµό της προκαταβολής
φόρου στους µικρούς αυτοαπασχολούµενους. Και µάλιστα δεν
το καταργεί χρησιµοποιώντας οριζόντια πολιτική στις µικρές οι-
κογενειακές, οµόρρυθµες ή ετερόρρυθµες εταιρείες, βάζοντάς
τις στον ίδιο κουβά µε τις µεγάλες ΙΚΕ, ανώνυµες ή ΕΠΕ.

Επαναφέροντας την προκαταβολή στο 55% παίρνει διπλάσια
και τριπλάσια χρήµατα, τα οποία τα εκµεταλλεύεται η Κυβέρνηση
να τα δώσει χορηγίες στους οµίλους, άτοκα µάλιστα.

Συνεχίζει να ιδιωτικοποιεί υπηρεσίες που έως τώρα ήταν δω-
ρεάν, αλλά µε το κλείσιµο των ΔΟΥ και τις τροµερές καθυστερή-
σεις στα ΚΕΦΟΔΕ, τα ΚΕΦΟΚ και τα ΚΕΒΕΙΣ, λόγω έλλειψης
προσωπικού και εντατικοποίησης στους χώρους αυτούς δου-

λειάς, οι εργαζόµενοι και οι φορολογούµενοι αναζητούν λύση σε
εταιρείες ιδιωτικές, πληρώνοντας ξανά και ξανά το «µάρµαρο».
Και εδώ το «κερασάκι στην τούρτα»: Όλη η δουλειά για τις ασφα-
λιστικές εταιρείες, όλα τα δίνουµε στο κεφάλαιο που επενδύει
στις ασφάλειες.

Λέει ότι µειώνει την ίδια στιγµή 1% τις ασφαλιστικές εισφορές
σε αυτούς που θα απασχολούν προσωπικό δεκάδες εκατοντάδες
ή χιλιάδες εργαζοµένων. Να ποιοι ωφελούνται από αυτό. Δεν
ωφελείται κανένας µικρός αυτοαπασχολούµενος, µικρός βιοτέ-
χνης, µικρή οικογενειακή επιχείρηση. Θα τους ωθήσει, λοιπόν,
στην ιδιωτική ασφάλιση αφού θα δηµιουργηθεί νέο κενό στα
ασφαλιστικά ταµεία µε αυτό το µέτρο - «έγκληµα» της Κυβέρνη-
σης, της µείωσης των ασφαλιστικών εισφορών.

Διατηρεί όλα τα τεκµήρια στους µικρούς αυτοαπασχολούµε-
νους. Και δεν είναι µόνο τα τεκµήρια στη φορολογία. Είναι τα τε-
κµήρια που οι κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, Νέας Δηµοκρατίας
και όλες οι υπόλοιπες επέβαλαν το προηγούµενο διάστηµα από
τις αρχές της δεκαετίας του ’80 και του ’90: τεκµήρια για την κα-
τοικία, τεκµήρια για τα οχήµατα, τεκµήρια που ζει ο άνδρας µε
τη γυναίκα και τα παιδιά του.

Έτσι, λοιπόν, µε όλα αυτά τα µέτρα πετιούνται απέξω όλοι οι
συνταξιούχοι, οι µισθωτοί και οι αυτοαπασχολούµενοι από µια
σειρά επιδόµατα, όπως είναι το Α21, όπως είναι το επίδοµα ενοι-
κίου, το επίδοµα θέρµανσης, ο κοινωνικός τουρισµός, το επίδοµα
αλληλεγγύης, αλλά ακόµα και από τη µικρή δυνατότητα που
έχουν κάποιοι -παρ’ όλο ότι είναι αυταπάτη και µπούρδα- να
µπουν στον εξωδικαστικό συµβιβασµό.

Την ίδια στιγµή τι κάνει για τους µικρούς αυτοαπασχολούµε-
νους; Τίποτα. Μήπως αναγνωρίζει την ασθένεια; Μήπως αναγνω-
ρίζει την εγκυµοσύνη; Μήπως αναγνωρίζει ότι δουλεύουν νύχτα
µε νύχτα; Μήπως αναγνωρίζει χρόνο για ανάπαυση; Τίποτα από
όλα αυτά. Συνεχίζει και περικόπτει την ίδια στιγµή τα επιδόµατα,
αφού δεν τιµαριθµοποιεί τους όρους και τις προϋποθέσεις για
όλα τα επιδόµατα. Οι τροποποιήσεις για τον προσδιορισµό του
τεκµηρίου στους αυτοαπασχολούµενους δεν αφορούν τις µικρές
οικογενειακές επιχειρήσεις, αλλά επιχειρήσεις µε υψηλόµισθους
υπαλλήλους και µεγάλο αριθµό εργαζοµένων.

Μειώνει το τεκµήριο στις αποµακρυσµένες περιοχές µε πλη-
θυσµό µέχρι χίλια πεντακόσια άτοµα, αλλά την ίδια στιγµή στα
κυλικεία τι λέτε; Λέτε «θα σας φορολογώ για διακόσιες εβδοµή-
ντα πέντε µέρες και όχι για εκατόν σαράντα πέντε µέρες. Ξέρετε
κανένα σχολειό µε πάνω από χίλιους πεντακόσιους µαθητές; Και
εδώ είναι το δώρο στις ασφαλιστικές εταιρείες. Σου λέει: Θα µει-
ωθεί ο ΕΝΦΙΑ σου πότε; Όταν ασφαλίσεις το σπίτι σου. Θα είσαι
εξασφαλισµένος αν καεί το σπίτι σου, αν γεµίσει νερά ή αν θα
καταστραφεί από τους σεισµούς; Μόνο άµα το ασφαλίσεις. Το
ίδιο και στα αυτοκίνητα. Έχετε το θράσος να ζητάτε ασφάλιση
στα αυτοκίνητα, ακόµα και για αυτά που είναι σε ακινησία. Είναι
το µεγαλύτερο δώρο στο κεφάλαιο και στις ασφαλιστικές εται-
ρείες, ενώ την ίδια στιγµή δίνει κίνητρα τάχα µου για εκπτώσεις
15% αν ασφαλίζονται οι ανήλικοι.

Επιβάλλει τέλος ανθεκτικότητας, µε σκοπό την κάλυψη των δα-
πανών πρόληψης υποδοµών και στήριξης του τουριστικού προ-
ϊόντος. Ιδού η Ρόδος ιδού και το πήδηµα! Ιδού η «βιτρίνα» του
τουρισµού, που πνίγηκε, που καταστράφηκε, ιδού πού θα πάνε
και τα χρήµατα, τα οποία θα µαζέψετε από τον λαό µας και από
τους εργαζόµενους και τους αυτοαπασχολούµενους µε το τέλος
ανθεκτικότητας. Θα τα µετατρέψετε µόνο σε λιµάνια, για να ικα-
νοποιούνται οι εµπορικοί στόλοι, οι ΝΑΤΟϊκοί στόλοι και οι υπο-
δοµές για το κεφάλαιο.

Διατηρούνται την ίδια στιγµή τα πρόστιµα και αυξάνονται µά-
λιστα, δηµιουργώντας ένα περιβάλλον ασφυκτικό, τροµοκρατίας.
Έτσι, λοιπόν, η Κυβέρνηση τι κάνει; Ό,τι δεν παίρνει µε τους φό-
ρους το παίρνει µε τα πρόστιµα. Και τι σου λέει; Έχεις ένα τέλος
για τα καλαµάκια, για τα καπάκια, για τον φόρο µισθωτών υπη-
ρεσιών, το οποίο είναι 1, 2, 3, 5 ευρώ. Δεν το πλήρωσες ή το πλή-
ρωσες καθυστερηµένα; Πρόστιµο 250 - 500 ευρώ σε όλους τους
µικρούς αυτοαπασχολούµενους.

Κάνει δωράκια στο κατασκευαστικό κεφάλαιο, στους οµίλους
και στις µεσιτικές εταιρείες τον ΦΠΑ και την αναστολή του φόρου
υπεραξίας. Γιατί, αλήθεια, ποιος εργαζόµενος, ποιος µισθωτός
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και αυτοαπασχολούµενος απασχολείται σήµερα και έχει τη δυ-
νατότητα να αγοράσει ένα καινούργιο διαµέρισµα ή ποιον τον
απασχολεί η αναστολή του φόρου υπεραξίας για µεταβίβαση
ενός ακινήτου που το αγοράζει σήµερα και θα το πουλήσει αύριο;

Και µάλιστα δεν πρέπει ο λαός µας να τρώει κουτόχορτο τη
στιγµή που γίνεται η συζήτηση για τάχα µου σταθερό πλαίσιο για
τις φορολογικές δηλώσεις, τάχα µου για το Οικονοµικό Επιµελη-
τήριο ότι υιοθέτησε και την πρότασή του η Κυβέρνηση. Το Οικο-
νοµικό Επιµελητήριο και η συντριπτική πλειοψηφία των επιµελη-
τηρίων είναι εργαλεία στα χέρια της Κυβέρνησης. Αποτελούν το
φυτώριο πολιτικών που αύριο θα έρθουν να στελεχώσουν τα κόµ-
µατα που διαχειρίζονται την εξουσία του κεφαλαίου στην πατρίδα
µας. Σήµερα πρέπει να επιβληθεί η πεντάµηνη διάρκεια των φο-
ρολογικών δηλώσεων µε τον µήνα Αύγουστο να µην είναι µήνας
δηλωτικών υποχρεώσεων και µάλιστα να µη στριµωχτούν οι λο-
γιστές - φοροτέχνες που είναι πνιγµένοι µέχρι τα µπούνια και
µέχρι το κόκαλο, µε αυτό το «τυράκι» της έκπτωσης 4% και 5%
που θα οδηγήσει χιλιάδες φορολογούµενους να τρέχουν από την
πρώτη στιγµή για να υποβάλλουν τη φορολογική τους δήλωση
µε δεκάδες χιλιάδες λάθη.

Την ίδια στιγµή παρατηρείται µέσα στο νοµοσχέδιο η υπερσυ-
γκέντρωση εξουσιών στην ΑΑΔΕ και στον διοικητή της, ο οποίος
όχι µόνο δεν είναι ανεξάρτητος, όχι µόνο δεν είναι ανεξάρτητη η
αρχή, αλλά υλοποιεί και εφαρµόζει πιστά τις κατευθύνσεις και
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των µονοπωλίων και της Κυβέρνη-
σης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Η Κυβέρνηση προχωράει και στην καλ-
λιέργεια κοινωνικού αυτοµατισµού, από τη στιγµή που σου λέει
ότι όποιος δεν κόβει θα πρέπει να τον καταγγείλεις και θα απο-
ζηµιωθείς και θα επιβραβευτείς γι’ αυτή την καταγγελία σου, από
τη στιγµή που βάζει τον αυτοαπασχολούµενο απέναντι στον ερ-
γαζόµενο, γιατί του λέει: Σου ανεβαίνει το τεκµήριο διαβίωσης
επειδή ανεβάζουµε τον βασικό µισθό στον εργαζόµενο που έχεις
αυτή τη στιγµή.

Έτσι, λοιπόν, έχουµε µπροστά µας ένα νοµοσχέδιο, το οποίο
ως ΚΚΕ θεωρούµε ότι είναι άδικο, ταξικό, φοροµπηχτικό και απο-
προσανατολιστικό για τον λαό µας. Γι’ αυτό, λοιπόν, και το κατα-
ψηφίζουµε και καλούµε και τον λαό στις επάλξεις να συγκρουστεί
µε την εφαρµογή του. Σήµερα ο λαός µας δεν πρέπει να δείξει
καµµία αναµονή, αλλά να οργανώσει την πάλη του χωρίς να πε-
ριµένει «Μεσσίες» που δίνουν ψεύτικες υποσχέσεις καλλιεργώ-
ντας αυταπάτες. Μαζί µε το ΚΚΕ να δυναµώνει καθηµερινά το
ρεύµα αµφισβήτησης της κυρίαρχης πολιτικής, της εξουσίας των
µονοπωλίων, µέσα από τους δρόµους του αγώνα και των διεκδι-
κήσεων να κερδίζει ανάσες ανακούφισης, µέσα από το οργανω-
µένο ταξικό κίνηµα να δώσει τη µάχη να ανοίξει ο δρόµος για
γενικότερες αλλαγές στην κοινωνία και την οικονοµία, για να γίνει
ο λαός µας πραγµατικός νοικοκύρης στον τόπο του, για µια κοι-
νωνία χωρίς εκµετάλλευση ανθρώπου από άνθρωπο, για τον σο-
σιαλισµό - κοµµουνισµό.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή όσον
αφορά τον χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κύριο Τσοκάνη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 8ο Δηµοτικό Σχολείο Καλαµάτας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλώ τώρα στο Βήµα τον ειδικό αγορητή από την Ελληνική
Λύση κ. Στυλιανό Φωτόπουλο. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας ακούσαµε δύο φορές στη διάρκεια των

επιτροπών να αναφέρεστε στη µείωση του διοικητικού κόστους
που θα έχουν οι επιχειρήσεις από την εφαρµογή των ψηφιακών

δελτίων αποστολής και του ψηφιακού πελατολογίου. Να ενηµε-
ρώσουµε λίγο το Σώµα και αυτούς που µας ακούνε τι ισχύει. Τι
είναι το δελτίο αποστολής; Το δελτίο αποστολής είναι το µη
αξιακό παραστατικό το οποίο κόβουν οι επιχειρήσεις για να µε-
ταφέρουν εµπορεύµατα, να µεταφέρουν πάγια, για να επιστρέ-
ψουν πράγµατα στον προµηθευτή τους. Έρχεστε αυτό και το
κάνετε ψηφιακό. Δηλαδή για ένα εστιατόριο -για να το κάνουµε
εικόνα- το οποίο παραλαµβάνει από πέντε προµηθευτές, από µία
κάβα, από ένα µανάβικο, από ένα παντοπωλείο αυτός ο άνθρω-
πος µέχρι τώρα παραλάµβανε µε το δελτίο αποστολής και τώρα
θα πρέπει να έχει κάποιον εκεί να παραλαµβάνει, να καταγράφει,
να κόβει δελτίο ποσοτικής παραλαβής, να στέλνει ότι όλα αυτά
είναι ok και να αποδέχεται το ψηφιακό δελτίο αποστολής. Και
αυτό το θεωρείτε µείωση του διοικητικού κόστους! Για τη διαδι-
κασία που σας είπα νωρίτερα, δηλαδή την έκδοση ενός απλού
δελτίου αποστολής, η ΑΑΔΕ έχει εκδώσει αυτό εδώ το γράφηµα.
Αυτό εδώ το γράφηµα είναι µείωση του διοικητικού κόστους για
τις επιχειρήσεις! Μάλιστα. Όλοι κρινόµαστε. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο νοµοθετείτε την κατάργηση του τέ-
λους επιτηδεύµατος για τα φυσικά πρόσωπα και µόνο. Αλήθεια,
πιστεύετε πως απευθύνεστε σε µια οικονοµία όπως είναι αυτή
της Γερµανίας, όπως είναι της Ολλανδίας, όπως είναι των Ηνω-
µένων Πολιτειών;

Οι ελληνικές επιχειρήσεις, κυρίες και κύριοι -το έχουµε ξανα-
πεί-, είναι µικροµεσαίες οικογενειακές επιχειρήσεις. Εσείς καταρ-
γείτε το τέλος επιτηδεύµατος, έναν µνηµονιακό νόµο, για τα
φυσικά πρόσωπα και συνεχίζετε και το αφήνετε για τα νοµικά
πρόσωπα, χωρίς να βάλετε κανέναν διαχωρισµό µεταξύ µικρών
και µεγάλων επιχειρήσεων. 

Με το άρθρο 5 απαλλάσσετε από τον φόρο τα φιλοδωρήµατα
µέχρι 300 ευρώ, µετά φυσικά και τις αντιδράσεις του κόσµου και
ειδικότερα των εργαζοµένων στην εστίαση. Κι εδώ όµως κάνετε
λάθος πάλι. Απαλλάσσετε από τον φόρο µέχρι 300 ευρώ ανά
µήνα και όχι γενικά και αόριστα, διορθώνετε ένα λάθος το οποίο
είχε κάνει το ΠΑΣΟΚ µε τον προηγούµενο Κώδικα Φορολογίας
Εισοδήµατος, τον ν.2238 του 1994, και συνεχίζετε το λάθος. 

Σας το είπαν και οι φορείς στη διάρκεια των συζητήσεων. Ένας
ο οποίος παίρνει φιλοδωρήµατα 300 ευρώ τον µήνα επί δώδεκα
µήνες έχει αφορολόγητο 3.600 ευρώ. Ένας ο οποίος εργάζεται
εποχικά για τρεις µήνες έχει αφορολόγητο 900 ευρώ. Αυτό το
πράγµα είναι φορολογική αδικία. Διορθώστε το. Εάν δεν έχετε
σκοπό να το αυξήσετε, τουλάχιστον διορθώστε το στη βάση
αυτού που εσείς έχετε σκοπό να ψηφίσετε. Και πώς θα γίνει αυτό;
Επιλέγοντας να γίνεται η εκκαθάριση σε ετήσια βάση, ορίστε το
αφορολόγητο στα 3.600 και η εκκαθάριση του να γίνεται από την
ΑΑΔΕ µε τη δήλωση φορολογίας εισοδήµατος και όχι από τον εκ-
καθαριστή της µισθοδοσίας κάθε µήνα.

Άρθρα 6 και 7. Τροποποιείτε το άρθρο 28 του κώδικα φορολο-
γίας εισοδήµατος, µειώνοντας τα συνυπολογιζόµενα ποσά για τη
φορολογία από τα τεκµήρια, καθώς και για τις δηµοτικές επιχει-
ρήσεις µε πληθυσµό κάτω από χίλιους πεντακόσιους κατοίκους.

Εδώ δύο τινά συµβαίνουν, κυρίες και κύριοι. Ή πάσχετε από
κώφωση, καθώς µόλις έναν χρόνο πριν από αυτό εδώ το Βήµα
σας επισηµαίναµε το λάθος των τεκµηρίων και δυστυχώς τα φε-
ρέφωνα της Κυβέρνησης, τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, είχαν
φροντίσει εργολαβικά να διαβάλλουν και να στοχοποιούν τους
ελεύθερους επαγγελµατίες, τους ελεύθερους επαγγελµατίες οι
οποίοι εννέα στους δέκα επιλέγουν την κατώτερη ασφαλιστική
κλάση, γιατί δεν έχουν να πληρώσουν τις εισφορές τους κάθε
µήνα και τριακόσιες χιλιάδες εξ αυτών δεν µπορούν να πάρουν
σύνταξη λόγω των οφειλών κι έρχεστε και τους κατηγορήσατε
όλους αυτούς ως φοροφυγάδες. Ή λοιπόν δεν ακούτε ή κάνετε
πολιτική µε βάση την καλύβα του Χότζα κι έρχεστε σήµερα να
πανηγυρίσετε για µείωση φόρου. 

Ακούσαµε εν τω µεταξύ ένα άλλο τραγελαφικό: Στο διάστηµα
από την υποβολή των φορολογικών δηλώσεων και µετά ότι ελά-
χιστοι φορολογούµενοι έκαναν χρήση της διαδικασίας αµφισβή-
τησης των τεκµηρίων ως επιχείρηµα υπέρ της εφαρµογής τους.
Θέλετε να µάθετε, κυρίες και κύριοι, γιατί οι φορολογούµενοι δεν
προχώρησαν σε αµφισβήτηση των τεκµηρίων; Σας παραπέµπω
στους δηµοσιευµένους διαλόγους των εφοριακών της ΔΟΥ Κέρ-
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κυρας που εκβίαζαν τον κόσµο. 
«Θέλω 20.000 ευρώ για κάθε χρόνο, αλλιώς δεν ξαναπερνάς

την πόρτα της εφορίας. Εγώ να γεµίσω την τσέπη µου θέλω και
τίποτε άλλο». Αν σας σοκάρουν αυτά τα οποία σας λέω, σας πα-
ραπέµπω σε αυτά τα οποία έχει παραδεχθεί ο διοικητής της
ΑΑΔΕ. Έχει δεχθεί περί τις χίλιες τριακόσιες καταγγελίες για εκ-
βιαστική δράση εφοριακών ανά την επικράτεια. Γι’ αυτό το ευαί-
σθητο ζήτηµα ο νυν διοικητής απευθύνεται στη Διεύθυνση
Εσωτερικών Υποθέσεων της αρχής, χωρίς να ζητά τη βοήθεια
των εισαγγελικών και αστυνοµικών αρχών διενεργώντας µόνο
πειθαρχικούς ελέγχους. 

Εφόσον δεν υφίσταται η συνδροµή των ειδικευµένων καταδιω-
κτικών αρχών του κράτους, δεν ανοίγονται οι τραπεζικοί λογα-
ριασµοί των εφοριακών, δεν καταλαµβάνονται επ’ αυτοφώρω οι
δράστες, δεν προσηµειώνονται τα χρήµατα των εκβιασµών και
τελικά, η καταγγελία συσκοτίζεται µε τα θύµατα των κυκλωµάτων
να απογοητεύονται από τις παραλείψεις και να συνεχίζουν να
υποτάσσονται στους εκβιασµούς κάποιων επίορκων εφοριακών. 

Αξίζει να σηµειωθεί ότι στις δύο µεγάλες υποθέσεις οι οποίες
είδαν το φως της δηµοσιότητας, δηλαδή στις υποθέσεις διαφθο-
ράς εφοριακών στη ΔΟΥ Χαλκίδας και στη ΔΟΥ Κέρκυρας, δεν
ενεπλάκη η ΑΑΔΕ, αλλά τα θύµατα απευθύνθηκαν κατευθείαν
στην Ελληνική Αστυνοµία, η οποία και ανέλαβε άµεσα, µε αποτέ-
λεσµα να συλληφθούν οι δράστες. 

Άρθρο 8, φορολόγηση αµοιβής για εφηµερίες ιατρών. Το πάτε
στον αυτοτελή συντελεστή µε 22%, κάτι το οποίο ζήταγαν και οι
ίδιοι οι γιατροί. Δεν έχουµε παρά να συµφωνήσουµε.

Άρθρο 9, φοροαπαλλαγή για τα ακίνητα τα οποία θα µπουν
στην αγορά και τα οποία βγαίνουν από τη βραχυχρόνια µίσθωση
ή βγαίνουν από καθεστώς µη µίσθωσης. Ακούσατε εδώ εν µέρει
τους φορείς και ειδικότερα την ΠΟΜΙΔΑ και µειώσατε τον χρόνο
από τους τριάντα έξι µήνες στους δώδεκα µήνες, κατά τους οποί-
ους θα πρέπει να είναι κενό ένα διαµέρισµα ή να ήταν σε βραχυ-
χρόνια µίσθωση. Θεωρούµε όµως και πάλι ότι δεν σπάτε αβγά,
αλλά είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, επαναλαµβάνω.

Κι έρχοµαι στα άρθρα 10, 13, 25 και 26 που αφορούν τη µείωση
στον φόρο ιδιοκτησίας ακινήτων, στην απαλλαγή του φόρου
ασφαλίστρων συµβολαίων ζωής, στην ασφάλιση επιχειρήσεων
έναντι φυσικών καταστροφών, στην ασφάλιση οχηµάτων. Στην
αρχή σκέφτηκα διαβάζοντας το νοµοσχέδιο πως δεν υπάρχει
άλλος κλάδος τόσο σκανδαλωδώς ευνοηµένος όσο οι ασφαλι-
στικές εταιρείες, αλλά µετά θυµήθηκα ότι υπάρχουν οι τράπεζες,
υπάρχουν οι εταιρείες ενέργειας, υπάρχει το καρτέλ στο λιανε-
µπόριο και στις τηλεπικοινωνίες, οπότε αναθεώρησα.

Καλό είναι όµως να γνωρίζει ο ελληνικός λαός πως µαζί µε
τους υπόλοιπους µε τις πολιτικές σας στέλνετε τον κόσµο στις
ιδιωτικές εταιρείες ασφάλειας µε τρόπο σκανδαλώδη και κάποιος
κακοπροαίρετος θα έλεγε ότι πιθανόν κάποιος γνώριζε τι θα γι-
νόταν όταν ξένες εταιρείες πριν από λίγο καιρό εξαγόραζαν ελ-
ληνικές. Κάποιος κακοπροαίρετος, όχι εµείς γιατί εµείς είναι
γνωστό ότι είµαστε καλοπροαίρετοι άνθρωποι.

Άρθρο 11, απαλλάσσεται το φιλοδώρηµα από τις ασφαλιστικές
εισφορές. Αυτονόητο µέτρο, θετικό. Θα µπορούσε να είναι και
ένας µπούσουλας και για τις φορολογικές υποχρεώσεις. 

Άρθρο 12, µείωση ασφαλιστικών εισφορών υγειονοµικής περί-
θαλψης. Σας το ξαναείπα και κατηγορήθηκα γι’ αυτό. Είµαστε
υπέρ της µείωσης του µη µισθολογικού κόστους. 

Άρθρο 14, ρυθµίσεις για την εισφορά αλληλεγγύης συνταξιού-
χων. Άλλο ένα µνηµονιακό µέτρο που ζει και βασιλεύει. Πρέπει
να καταργηθεί και όχι απλά να µειωθεί. 

Αναµορφώνεται το µισθολογικό πλαίσιο των µαθητών των σχο-
λών των Ενόπλων Δυνάµεων. Αυξάνετε τη µηνιαία αποζηµίωση
των σπουδαστών των παραγωγικών σχολών των Ενόπλων Δυνά-
µεων από 165 σε 609 ευρώ για τις σχολές των αξιωµατικών και
από 124 σε 249 ευρώ για τις σχολές των υπαξιωµατικών. Το γε-
γονός ότι οι νέοι µας γυρίζουν τις πλάτες στο στράτευµα προ-
φανώς δεν το έχετε ακούσει, ότι φεύγουν από τις παραγωγικές
σχολές ακόµα και στο τέταρτο έτος σπουδαστές πιθανόν να µην
το έχετε ακούσει, ότι η ραχοκοκαλιά του στρατεύµατος είναι οι
υπαξιωµατικοί ούτε αυτό το γνωρίζετε;

Εξισώστε σε πρώτη φάση -προς τα πάνω, για να µην παρεξη-

γηθώ- τις αποζηµιώσεις των σπουδαστών των στρατιωτικών σχο-
λών και δώστε λύση στα σηµαντικά προβλήµατα των στελεχών
των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Είναι ντροπή τρεις ταγµατάρχες να συγκατοικούν σε ένα δω-
µάτιο στον Έβρο λες και είναι δόκιµοι γιατί δεν βγαίνουν οικονο-
µικά. 

Είναι ντροπή το καµάρι του στόλου, αυτό το οποίο αύριο θα
κληθεί να φυλάει το Αιγαίο η φρεγάτα Μπελαρά µε την ονοµασία
«Κίµων», για την οποία έχουν µαζευτεί µε το ζόρι εξήντα στελέχη
του Πολεµικού Ναυτικού -και τα µάζεψατε µε το ζόρι γιατί µε τις
προϋποθέσεις που τους στείλατε δεν πήγαινε κανένας- το 10%
από αυτούς έχουν φύγει από τα ναυπηγεία στη Γαλλία και δεν
έχουν αντικατασταθεί, εξαιτίας των περικοπών, των τεχνασµάτων
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας σε συνεργασία µε το Υπουργείο
Οικονοµικών, να µην αποζηµιώνονται µε το προηγούµενο καθε-
στώς, να αποζηµιώνονται µε 30 ευρώ τη µέρα. Διότι τους στέλ-
νετε για είκοσι επτά µέρες, δεν συµπληρώνουν µήνα, γυρίζουν
πίσω µε έξοδα της υπηρεσίας και αυτό για να κερδίσουµε 30.000
ευρώ τον µήνα, όταν µια φρεγάτα Μπελαρά κάνει 1,3 δισεκατοµ-
µύριο; Είναι αυτή ορθή αντιµετώπιση του προσωπικού; Έτσι θα
ανεβάσετε το ηθικό των Ενόπλων Δυνάµεων;

Άρθρο 16, αύξηση ειδικής αποζηµίωσης νυκτερινής απασχό-
λησης. Σας λέω και πάλι, δεν θέλω να µιλώ απαξιωτικά, αλλά το
να παίρνει ένας στρατιωτικός, ένας αστυνοµικός 20 ευρώ τον
µήνα για την νυκτερινή ωριαία αποζηµίωση το θεωρώ κοροϊδία. 

Έκτακτη οικονοµική ενίσχυση συνταξιούχων Δεκεµβρίου 2024.
Οποιαδήποτε παροχή στους συνταξιούχους συµπολίτες µας -σας
το έχουµε ξαναπεί- είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Έκτακτο επίδοµα αλληλεγγύης ευάλωτων νοικοκυριών. Προ-
βλέπεται καταβολή έκτακτης εφάπαξ οικονοµικής ενίσχυσης 200
ευρώ µέχρι το τέλος του έτους σε µια κατηγορία δικαιούχων, φυ-
σικά καλοδεχούµενη, αλλά αν θέλετε να είστε έντιµοι, θα πρέπει
η αύξηση να νοµοθετηθεί και να είναι µόνιµη η καταβολή της,
ούτως ώστε αν την επόµενη χρονιά δεν υπάρχει το δηµοσιονο-
µικό πλεόνασµα εξαιτίας των δικών σας πολιτικών, να αναλάβετε
το πολιτικό κόστος, να έχετε το σθένος και να το πάρετε πίσω.
Αυτό σηµαίνει ανάληψη πολιτικής ευθύνης.

Άρθρο 19, καταβολή κινήτρων δηµοσιονοµικών στόχων σε
υπαλλήλους της ΕΛΣΤΑΤ. Είµαστε υπέρ των οικονοµικών κινή-
τρων στο προσωπικό που εξυπηρετεί τις ανάγκες του ελληνικού
λαού. Η συγκεκριµένη ρύθµιση όµως προφανώς και εισάγεται
προς εξυπηρέτηση της ΕΛΣΤΑΤ και ίσως -ίσως λέω- θα σκεφτό-
ταν κάποιος πονηρός για να παρουσιάζονται νούµερα τα οποία
να εξυπηρετούν το κυβερνητικό αφήγηµα. 

Τώρα, όσον αφορά το τέλος ανθεκτικότητας, οφείλει το
Υπουργείο -δεν το συζητήσαµε στην επιτροπή ή εγώ δεν το θυ-
µάµαι- να µας πει πώς αυτό διανέµεται, όπως και το τέλος κρουα-
ζιέρας. Νοµοθετήθηκε ένα επιπλέον τέλος και φόρος, το οποίο
επιβαρύνει τον τουρισµό, το δεύτερο. Μας είπατε ότι αυτό θα
πάει κατά εν τρίτο στους δήµους, κατά εν τρίτο στο Υπουργείο
Ναυτιλίας και κατά εν τρίτο στο Υπουργείο Τουρισµού. Το Υπουρ-
γείο Τουρισµού πού εµπλέκεται; Τι καταπόνηση έχει; Δώστε τα
χρήµατα αυτά στους δήµους, οι οποίοι καταπατούνται, να καθα-
ρίσουν τους δρόµους, να βάλουν φώτα, και εν πάση περιπτώσει
να πιάσει τόπο, να αλλάξουν καµµιά λάµπα. 

Άρθρο 28, απαλλαγή από το τέλος συνδροµητών κινητής τη-
λεφωνίας. Καλώς τους! Η ζωή σάς ξεπέρασε, κύριοι συνάδελφοι,
το δορυφορικό ίντερνετ είναι ήδη εδώ. Βέβαια το τηλεπικοινω-
νιακό καρτέλ, που σας είπα και νωρίτερα, παίζει ήδη τα ρέστα
του και εσείς συνεχίζετε να µοιράζετε τα χρήµατα του ελληνικού
λαού µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης στις εταιρείες τηλεπικοινω-
νιών και στους ιδιώτες εγκαταστάτες, οι οποίοι διπλοπληρώνο-
νται. Σας το είπα και στην επιτροπή µε λεπτοµέρειες.

Για την επέκταση κινήτρων για τις δαπάνες επιστηµονικής φυ-
σικά και συµφωνούµε. Δεν νοείται µια χώρα όπως η Ελλάδα µε
τόσους απόφοιτους τριτοβάθµιας εκπαίδευσης να µην δίνει κίνη-
τρα για τις ευρεσιτεχνίες, όπως και για το άρθρο 37. 

Όσον αφορά τα άρθρα 47 έως 59, που αφορούν τους φορο-
λογικούς µετασχηµατισµούς και τα κίνητρα, εδώ η άποψη της Κυ-
βέρνησης για τη µικρή επιχειρηµατικότητα είναι εκφρασµένη µε
τον πιο επίσηµο τρόπο. Εφαρµόζετε κατά γράµµα το δόγµα Πισ-
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σαρίδη. Θεωρείτε πως οι µικροµεσαίοι επιχειρηµατίες πρέπει να
κλείσουν. 

Αλήθεια, την ίδια πρόνοια που δείχνετε για τη µεταφορά και
την αναγνώριση των φορολογικών ζηµιών για τις µετασχηµατι-
σµένες και τις συγχωνευθείσες επιχειρήσεις, γιατί δεν τη δείχνετε
και για τους ελεύθερους επαγγελµατίες και τις ατοµικές επιχει-
ρήσεις, οι οποίοι αν για µία χρονιά φορολογηθούν βάσει τεκµη-
ρίων χάνουν την αναγνώριση των ζηµιών για τα επόµενα έτη; 

Όσον αφορά τώρα το σκέλος των άρθρων 60 έως 83, που
αφορά την ανεξάρτητη αρχή, επί της ουσίας σε όλα αυτά τα
άρθρα αυτό το οποίο κάνετε είναι να νοµοθετείτε την πιθανότητα
να µπουν ιδιώτες υποδιοικητές στην Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων
Εσόδων, τη διεύρυνση -σκανδαλωδώς έως έναν βαθµό- των υπε-
ρεξουσιών του διοικητή της ανεξάρτητης αρχής και τον παρα-
γκωνισµό του συµβουλίου διοίκησης. 

Έρχοµαι τώρα στις δηλώσεις φορολογίας εισοδήµατος φυσι-
κών προσώπων. Θετικό το γεγονός ότι ορίζετε σταθερές ηµερο-
µηνίες. Λάθος το γεγονός ότι αυτές οι ηµεροµηνίες συµπεριλαµ-
βάνουν µόνο τέσσερις µήνες. Θα έπρεπε τουλάχιστον πέντε,
όπως ζητούν όλοι οι συνδικαλιστικοί φορείς των φοροτεχνικών,
οι οποίοι νοµίζω ότι ξέρουν λίγο καλύτερα τη δουλειά από όλους. 

Άρθρο 84 λοιπόν. Έχω να σας πω το εξής: Δίνετε ένα πριµ για
να υποστηρίξετε το αφήγηµά σας. Σε όσους προπληρώνουν τον
φόρο εισοδήµατος µέσω παρακρατήσεων -επαγγελµατίες, µι-
σθωτοί, ατοµικές επιχειρήσεις- θα πρέπει να δίνετε έκπτωση. Στις
διατάξεις που προτείνονται προς ψήφιση αυτό δεν υπάρχει. 

Υπάρχει κάτι άλλο όµως, ακατανόητο. Η έκπτωση στην πλη-
ρωµή του φόρου δεν συνδέεται µε την έγκαιρη πληρωµή του,
αλλά µε την ηµεροµηνία υποβολής της φορολογικής δήλωσης.
Υποβάλλεις φορολογική δήλωση στις 5 Απριλίου και πληρώνεις
31 Ιουλίου, παίρνεις έκπτωση 4%. Υποβάλλεις δήλωση στις 30
Ιουνίου και πληρώνεις στις 31 Ιουλίου, δεν έχει έκπτωση. 

Εξαιρετικό το σκεπτικό των αρµοδίων του Υπουργείου Οικονο-
µικών, ικανό µόνο για να ικανοποιήσει την προτεσταντική λογική
σας. Και το αφήγηµα ότι φταίνε οι καθυστερήσεις για τις καθυ-
στερήσεις, οι πολίτες που πάνε τελευταία στιγµή και οι ιδιώτες
φοροτεχνικοί νοµίζω ότι δεν σηκώνει συζήτηση. Είµαστε στον Δε-
κέµβρη και δεν έχουµε δει ακόµα τα έντυπα µε βάση τα οποία θα
υποβληθούν οι φορολογικές δηλώσεις του 2025, ενώ ως συνή-
θως θα ξεκινήσει η περίοδος φορολογικών δηλώσεων και εσείς
θα βγάζετε αποφάσεις και εγκυκλίους.

Οι ίδιες ηµεροµηνίες ισχύουν και για τις υποβολές των φορο-
λογικών δηλώσεων των νοµικών προσώπων, για τα οποία θα πρέ-
πει να πούµε ότι θα πρέπει να έχουν προηγηθεί για µια µεγάλη
µερίδα φορολογουµένων οι δηλώσεις των νοµικών προσώπων.
Άρα αυτές οι δύο δεν θα πρέπει να συµπίπτουν απόλυτα.

Και έρχοµαι τώρα στο άρθρο 87, που αφορά την υποχρέωση
υποβολής εκ µέρους του δηµοσίου για τις βεβαιώσεις αποδοχών
για την προσυµπλήρωση των φορολογικών δηλώσεων, µε το
οποίο θα επιβάλετε πρόστιµα σε φορείς και σε φυσικά πρόσωπα.
Μένει να το δούµε πώς θα λειτουργήσει. 

Αυτό όµως το οποίο είναι τραγικό είναι το άρθρο 88. Σας το
είπα και στη διάρκεια της επιτροπής. Είναι ανήκουστο να επιβάλ-
λετε φόρο, πρόστιµο, 20.000 ευρώ για καθυστέρηση στην υπο-
βολή βεβαιώσεων αποδοχών σε όλους ανεξαιρέτως. Για µια
τράπεζα, κύριε Υπουργέ, τα 20.000 ευρώ δεν της είναι τίποτα.
Για ένα µικρό νηπιαγωγείο όµως στο Κορωπί, το οποίο εσείς το
θεωρείτε φορέα, το πρόστιµο των 20.000 ευρώ είναι στοιχείο για
να κλείσει. Σας έχουµε ξαναπεί, το θέµα των προστίµων είναι τρα-
γικό. Θα πρέπει να εξετάζεται η φοροδοτική ικανότητα αυτού
στον οποίον επιβάλλεται το πρόστιµο. Ξαναδείτε το.

Τα υπόλοιπα άρθρα θα τα σχολιάσω στη δευτερολογία µου.
Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Φωτόπουλο.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από τη Νέα Αρι-

στερά κ. Δηµήτρη Τζανακόπουλο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως συζητήσαµε αναλυτικά και

στις επιτροπές, το νοµοσχέδιο αυτό κινείται στις γενικές κατευ-
θύνσεις της κυβερνητικής πολιτικής, όπως αυτή αποτυπώνεται
και στον προϋπολογισµό. Και έχουµε ακούσει τον κύριο Υπουρ-
γό, τον κ. Χατζηδάκη, να αναφέρεται σχετικά λέγοντας ότι έχουµε
να κάνουµε µε έναν προϋπολογισµό σταθερότητας. Αυτό είναι το
χαρακτηριστικό της οικονοµικής πολιτικής και του προϋπολογι-
σµού για το 2025. 

Θα την προσυπογράψουµε αυτήν την αντίληψη. Πράγµατι,
είναι ένας προϋπολογισµός σταθερότητας. Υπηρετεί απολύτως
τους στόχους και τις προτεραιότητες της Κυβέρνησης, οι οποίοι
στόχοι και οι οποίες προτεραιότητες είναι ταυτόχρονα οι στόχοι
και οι προτεραιότητες των µεγάλων επιχειρήσεων, των υψηλών
εισοδηµάτων και των ιδιοκτητών. 

Ταυτίζονται αυτές οι προτεραιότητες, διότι η Νέα Δηµοκρατία
εξυπηρετεί απολύτως, και ως Κυβέρνηση και ως κόµµα, ακριβώς
αυτά τα κοινωνικά συµφέροντα. Έχουµε σταθερότητα στην αντί-
στροφη αναδιανοµή εισοδήµατος, δηλαδή από τα κάτω προς τα
πάνω, σταθερότητα στη φορολογική µεροληψία υπέρ του κεφα-
λαίου και σε βάρος της εργατικής τάξης. 

Έχουµε σταθερότητα στη λιτότητα, στην απαξίωση του κοινω-
νικού κράτους µε τη µείωση αυτού που ονοµάζουµε «κοινωνικό
µισθό», πραγµατική µείωση του µισθού, η οποία µάλιστα καθή-
λωση ή µείωση µε το νοµοσχέδιο το οποίο προωθεί αυτές τις
µέρες η κ. Κεραµέως µε τους νέους αλγορίθµους για τον υπολο-
γισµό του κατώτατου µισθού µονιµοποιείται, θεσµοποιείται και
µονιµοποιείται η τάση αυτή για την καθήλωση ή την πραγµατική
µείωση του µισθού. Και όλα αυτά µε στόχο την ενίσχυση της
ανταγωνιστικότητας της ελληνικής οικονοµίας και τα ανοίγµατα
νέων πεδίων κερδοφορίας του κεφαλαίου. 

Ισχυρίζοµαι όµως ότι το πρόβληµα εδώ δεν είναι η µειωµένη
ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας. Δεν είναι πρό-
βληµα το οποίο σχετίζεται µε το µέγεθος της ανάπτυξης ούτε
σχετίζεται µε τη χαµηλή παραγωγικότητα της εργασίας ή µε τις
µειωµένες επενδύσεις. 

Αυτό η Νέα Δηµοκρατία και πολλοί δηµοσιολόγοι, δηµοσιογρά-
φοι, το συσχετίζουν, αυτό το υποτιθέµενο έλλειµµα ανταγωνιστι-
κότητας της ελληνικής οικονοµίας, µε το έλλειµµα στο ισοζύγιο
τρεχουσών συναλλαγών. Τι δεν λαµβάνουν υπ’ όψιν; Δεν λαµβά-
νουν υπ’ όψιν, δεν βλέπουν το ότι εκτός από το ισοζύγιο τρεχου-
σών συναλλαγών υπάρχει και το ισοζύγιο κεφαλαίων, δηλαδή οι
επενδύσεις χαρτοφυλακίου. Δεν είναι ψεύτικες αυτές, είναι πρα-
γµατικές.

Ποιο είναι όµως το θέµα; Όταν αποδέχεσαι την οπτική της µει-
ωµένης ανταγωνιστικότητας της ελληνικής οικονοµίας, οδηγείσαι
αναγκαστικά να αναφωνήσεις: «Καταναλώνουµε περισσότερα απ’
όσα παράγουµε!», ό,τι έλεγε και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ
καθ’ όλη τη διάρκεια της χρηµατοπιστωτικής κρίσης. 

Δυστυχώς είναι σχεδόν όλα τα κόµµατα του Κοινοβουλίου που
αποδέχονται αυτή την οπτική, και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ. Και
είναι ακριβώς αυτή η κοινή οπτική η οποία εξηγεί τη στρατηγική
σύγκλιση της Κεντροαριστεράς µε τη νεοφιλελεύθερη πολιτική
της Δεξιάς. Είναι αναγκαία συνέπεια, ανεξαρτήτως προθέσεων
και βουλήσεων. 

Ένα ακόµα κοινό επιχείρηµα, το οποίο ακούµε διαρκώς, αφορά
τον λεγόµενο «δηµοσιονοµικό χώρο». Η «έλλειψη δηµοσιονοµι-
κού χώρου» εξηγεί τη συγκράτηση των δαπανών και την σταθε-
ρότητα, αν όχι αύξηση, της φορολογίας. 

Διότι το επιχείρηµα της Νέας Δηµοκρατίας ότι δήθεν µειώνει
τη φορολογία δεν είναι πραγµατικό. Αντιθέτως έχουµε µια αύ-
ξηση της συνολικής επιβάρυνσης του εισοδήµατος, η οποία δεν
ακολουθεί τις αντίστοιχες, αν θέλετε, αυξήσεις που υπάρχουν
στο ακαθάριστο προϊόν, αλλά αντιθέτως είναι πολύ µεγαλύτερη
αυτών. 

Αλλά εν πάση περιπτώσει επανέρχοµαι. Όταν πρόκειται να
βρεθούν χρήµατα για υπερεξοπλισµούς -1 δισεκατοµµύριο πε-
ρισσότερα θα πληρώσει φέτος η χώρα για να ικανοποιηθεί το
εξοπλιστικό πρόγραµµα το οποίο έχει συµφωνήσει ο κ. Μητσο-
τάκης- ξαφνικά δηµοσιονοµικός χώρος υπάρχει. Και ακούω ήδη
το ΠΑΣΟΚ να έχει τοποθετηθεί απολύτως υπέρ του προγράµµα-
τος αυτού των εξοπλισµών, λέγοντας ότι θα υπερψηφίσει τις αµυ-
ντικές δαπάνες στον προϋπολογισµό. 
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Αυτό νοµίζω ότι συγκροτεί µια πολιτική αντίφαση. Δεν µπορεί
από τη µια µεριά να λες ότι έχουµε µειωµένο δηµοσιονοµικό
χώρο και από την άλλη µεριά να λες ότι υπερψηφίζω τα εξοπλι-
στικά προγράµµατα Μητσοτάκη. Και αναµένουµε να δούµε τι θα
κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ σχετικά. 

Βεβαίως υπάρχει πρόβληµα σε ό,τι αφορά τα πρωτογενή πλε-
ονάσµατα, και αυτό θέλω να το επισηµάνω και λίγο στην Κυβέρ-
νηση, η οποία το 2019, ως αντιπολίτευση τότε, τι έλεγε όταν είχε
προκύψει η απόφαση του Eurogroup για τη ρύθµιση του ελληνι-
κού χρέους; Η απόφαση του Eurogroup σάς θυµίζω ότι µιλούσε
για πρωτογενή πλεονάσµατα στην περιοχή του 2%, ήδη υψηλά.
Παρ’ όλα αυτά αυτός ήταν εκείνη τη στιγµή ο πολιτικός συσχετι-
σµός. Η Νέα Δηµοκρατία έλεγε τότε ότι αυτά τα πλεονάσµατα
είναι αδύνατον να επιτευχθούν και ταυτόχρονα να υπάρχει ανά-
πτυξη της ελληνικής οικονοµίας, να υπάρχει περιορισµός της ανι-
σότητας, να υπάρχει µια δυναµική οικονοµική ανάπτυξη. 

Σήµερα, που τα πλεονάσµατα είναι τουλάχιστον κατά 0,5%
υψηλότερα, η Κυβέρνηση όχι µόνο τηρεί σιγή ιχθύος. Αυτό θα
µπορούσε κανείς να πει ότι στο πλαίσιο του πολιτικού ανταγωνι-
σµού θα ήταν και σχετικά ανεκτό. Αλλά πανηγυρίζει για το γεγο-
νός ότι υπερβαίνει τους στόχους των πλεονασµάτων. Άρα λοιπόν
θα πρέπει να απαντήσει η Νέα Δηµοκρατία ή τότε είχε δίκιο ή
τώρα έχει δίκιο. Και τα δύο µαζί δεν γίνονται. 

Το πρόβληµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι απλώς
και µόνο πρόβληµα δηµοσιονοµικού χώρου. Είναι κυρίως πρό-
βληµα κατανοµής των φόρων και των δαπανών. Διότι στην ελλη-
νική οικονοµία ισχύει το εξής: Έχουµε τη χειρότερη αναλογία
έµµεσων και άµεσων φόρων, περίπου στο 60%-40%, σε σχέση µε
όλες τις υπόλοιπες οικονοµίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και σί-
γουρα σε σχέση µε όλες τις υπόλοιπες οικονοµίες της Ευρωζώ-
νης. Έχουµε µόνιµες φοροαπαλλαγές στα µεγάλα εισοδήµατα.
Έχουµε εκτεταµένη φοροδιαφυγή, κυρίως από τη µεριά των επι-
χειρήσεων, και έχουµε και µια νόµιµη, διαρκή πρόβλεψη περισ-
σότερων φοροαπαλλαγών στο όνοµα της προσέλκυσης
επενδύσεων. 

Και αυτά που είπε χθες ο κ. Μητσοτάκης από το Λονδίνο επι-
βεβαιώνουν απολύτως ακριβώς αυτές τις εκτιµήσεις. Είπε δύο
χοντρικά πράγµατα. Το πρώτο που είπε είναι ότι δεν υπάρχει κα-
νένας απολύτως χώρος για αναθεώρηση της κατανοµής των δα-
πανών, αυτές θα είναι οι δαπάνες. Αυτό που µπορούµε να δούµε
είναι, στο πλαίσιο των στόχων του Συµφώνου Σταθερότητας, τη
διαρκή µείωση φόρων, αλλά µεροληπτικά, για συγκεκριµένες κοι-
νωνικές οµάδες, δηλαδή για επιχειρήσεις, µεγάλους επενδυτές,
οι οποίοι ειρήσθω εν παρόδω παίρνουν και τη µερίδα του λέοντος
από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Αλλά είπε κάτι άλλο, που επιβεβαιώνει ακριβώς αυτή τη στρα-
τηγική οπτική της Νέας Δηµοκρατίας, διαβεβαίωσε ότι δεν υπάρ-
χει καµµία περίπτωση να επιβάλει έκτακτη φορολόγηση στις
τράπεζες, οι οποίες σηµειωτέον, µέχρι στιγµής, για το 2024,
έχουν σηµειώσει 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ κέρδη. Τούτο σηµαί-
νει, αν κανείς θεωρήσει ότι θα έχουµε µια κανονική εξέλιξη των
πραγµάτων, ότι θα φτάσουν τα κέρδη των τραπεζών κοντά στα 5
δισεκατοµµύρια.

Και εκτός από τον αναβαλλόµενο φόρο, δηλαδή από το γεγο-
νός ότι οι τράπεζες έχουν τη δυνατότητα να διατηρούν την κε-
φαλαιακή τους επάρκεια εξαιτίας µιας θεσµικής ρύθµισης του
ελληνικού κράτους, που επιβαρύνει τον Έλληνα φορολογούµενο,
δεν θα υποστούν και την έκτακτη φορολόγηση για να µην πειρά-
ξουµε τα κέρδη των τραπεζών και των τραπεζιτών. Διότι αυτά
είναι τα ιερά και τα όσια του καπιταλισµού! Εκεί δεν βάζει χέρι
κανείς!

Όµως έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Ακόµα και τα πιο «θετικά»
µέτρα που παίρνει το νοµοσχέδιο -θετικά εντός εισαγωγικών-
εντάσσονται απολύτως στη συνολική, µεροληπτική υπέρ του κε-
φαλαίου, πολιτική της Κυβέρνησης και δεν αλλάζουν στην κυριο-
λεξία απολύτως τίποτα στη συνολική στρατηγική αναδιανοµής
από τα κάτω προς τα πάνω. Ακόµα και τα ελάχιστα που δίνετε,
είτε έχετε φροντίσει προηγουµένως να τα πάρετε διπλά είτε τα
δίνετε µε αντάλλαγµα ή µε ανταλλάγµατα στο κεφάλαιο και τις
µεγάλες επιχειρήσεις. 

Μερικά παραδείγµατα, από τον ίδιο τον νόµο: κατάργηση του

τέλους επιτηδεύµατος για τα φυσικά πρόσωπα. Τι συµβαίνει εδώ;
Πράγµατι προχωράτε σε µια κίνηση, η οποία κατά έναν τρόπο
ελαφρύνει τα φυσικά πρόσωπα που έχουν υποχρέωση µέχρι σή-
µερα καταβολής του φόρου επιτηδεύµατος. 

Τι έχετε κάνει όµως; Έχετε φροντίσει προηγουµένως µε τα τε-
κµήρια, πρώτον να τους τα πάρετε διπλά και δεύτερον -και αυτό
είναι το στρατηγικό στην πολιτική των τεκµηρίων- έχετε φροντίσει
να νοµιµοποιήσετε τη φοροδιαφυγή των µεγάλων εισοδηµάτων.
Διότι ένας άνθρωπος ο οποίος βγάζει 10.000 ή 12.000 ευρώ µπο-
ρεί να κληθεί να πληρώσει φόρο για 20.000, ενώ κάποιος -ακόµα
και ελεύθερος επαγγελµατίας, µεγαλογιατρός, µεγαλοµηχανι-
κός, µεγαλοδικηγόρος- που βγάζει 120.000 ευρώ ή 140.000 ευρώ
µε τα τεκµήρια θα κληθεί να πληρώσει φόρο για 30.000 ή για
35.000 και µετά για τα υπόλοιπα καθάρισε. Έχουν ξεπλυθεί µε
κυβερνητική σφραγίδα. Αυτή είναι η πολιτική η φορολογική και ο
τρόπος µε τον οποίο ευνοείτε τα µεγάλα και πολύ µεγάλα εισο-
δήµατα. 

Δεν θα συζητήσω για την απαλλαγή του φιλοδωρήµατος µέχρι
300 ευρώ, δηλαδή κάτι το οποίο λέτε ότι ισχύει εδώ και τριάντα
χρόνια και δεν έχει εφαρµοστεί ποτέ. Ποτέ δεν έχουν πραγµατικά
φορολογηθεί τα φιλοδωρήµατα και καλώς.

Από εκεί βρήκατε να τα πάρετε, από την εργατική τάξη που
δουλεύει στο delivery, από την εργατική τάξη που δουλεύει στο
εστιατόριο, εκεί θα λύσει το πρόβληµα της φορολογικής συνεί-
δησης η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Συγχαρητήρια. 

Άλλο παράδειγµα που υποτίθεται ότι θα βοηθήσει στην κατα-
πολέµηση ή τον περιορισµό της στεγαστικής κρίσης. Τι λέτε; Ότι
θα φοροαπαλλάσσετε τους ιδιοκτήτες που έχουν ακίνητα σε βρα-
χυχρόνια µίσθωση ή των οποίων τα ακίνητα είναι κενά, εφόσον
προχωρήσουν σε µακροχρόνια µίσθωση. Προσέξτε τώρα, είναι
χαρακτηριστικό της πολιτικής λογικής της Νέας Δηµοκρατίας
αυτό. Οποτεδήποτε θέλει να λύσει ένα πρόβληµα που το αναγνω-
ρίζει, το µόνο πράγµα που έρχεται στο µυαλό τους, είναι η φο-
ροαπαλλαγή. Δεν υπάρχει άλλος τρόπος. Είναι χαρακτηριστικό
της εµµονής στα trickle - down economics. Αλλά προσέξτε, µε
αυτό που κάνετε δεν υπάρχει περίπτωση να µειωθεί η τιµή του
ενοικίου ούτε κατά 1 ευρώ. Ο µόνος που θα κερδίσει, θα είναι οι
ιδιοκτήτες ακινήτων. Κανένας άλλος.  

ΕΝΦΙΑ. Τι λέει η Κυβέρνηση; Θα µειώσω τον ΕΝΦΙΑ για όσους
ασφαλίζουν το ακίνητό τους για πυρκαγιά ή φυσική καταστροφή
και ταυτόχρονα δίνει κι άλλο ένα τυράκι στις ασφαλιστικές εται-
ρείες, το οποίο τι είναι; Λέει ότι πλέον θα έχουν υποχρέωση
ασφάλισης οι επιχειρήσεις που έχουν τζίρο όχι µέχρι 2 εκατοµ-
µύρια ευρώ, αλλά µέχρι 500.000 ευρώ. Εδώ µιλάµε για µια λο-
γική, η οποία στην πραγµατικότητα ευνοεί µε έναν αδιανόητο
τρόπο τις ασφαλιστικές εταιρείες. Και αναρωτιέµαι, υπάρχει κά-
ποια ειδική συσχέτιση της Κυβέρνησης µε τις ασφαλιστικές εται-
ρείες; 

Δεν θα συζητήσω για τη µείωση των ασφαλιστικών εισφορών
σε εργοδότες και εργαζόµενους, που µειώνει ακόµη περισσότερο
τους πόρους του κοινωνικού κράτους πρώτον και δεύτερον σε
τίποτα δεν πρόκειται να ευνοήσει την αύξηση του πραγµατικού
µισθού για τους εργαζόµενους. Αντιθέτως θα ευνοήσει πάρα
πολύ αρκετές χιλιάδες εργοδότες. 

Κι ένα σχόλιο σε σχέση µε αυτό, γιατί το ακούω πάρα πολύ
συχνά. Το tax wedge σήµερα στην Ελλάδα, η φορολογική σφήνα,
είναι περίπου στο 35,5% µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο να κινείται
στο 36%. Μην επαναλαµβάνετε, λοιπόν, διαρκώς αυτό το επιχεί-
ρηµα ότι το πρόβληµα για τους µειωµένους µισθούς είναι η φο-
ρολογική σφήνα η λεγόµενη. Δεν είναι αυτό. Είναι το γεγονός ότι
οι µεγάλες επιχειρήσεις και οι µεσαίες επιχειρήσεις εκµεταλλεύο-
νται εντατικότατα την εργατική δύναµη και είναι ακριβώς αυτό
που κρατάει καθηλωµένους τους πραγµατικούς µισθούς. Επίσης,
προβλέπονται διάφορες άλλες φοροαπαλλαγές για τους «επεν-
δυτικούς αγγέλους» -όνοµα και αυτό- και πολλά-πολλά άλλα.

Δύο σχόλια για τα θεσµικά του νοµοσχεδίου. Ανεξάρτητη Αρχή
Δηµοσίων Εσόδων. Προσέξτε, δεύτερη ανανέωση της θητείας,
προφανώς φωτογραφική ρύθµιση για τον κ. Πιτσιλή. Ρωτώ: Για
ποιο λόγο δύο µέτρα και δύο σταθµά; Πριν από λίγες εβδοµάδες,
είχαµε τη συζήτηση για τον Συνήγορο του Πολίτη και η Κυβέρ-
νηση φαγώθηκε να τον αλλάξει, να τον αντικαταστήσει, λέγοντας
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ότι έχει τελειώσει η θητεία του. Όλη η Αντιπολίτευση, σχεδόν,
σας έλεγε ότι ο συγκεκριµένος Συνήγορος του Πολίτη είναι ένας
εξαιρετικός επιστήµονας, ο οποίος έχει µία εξαιρετική παρουσία
και θα µπορούσατε να περάσετε, σύµφωνα και µε τις κατευθυ-
ντήριες αρχές της Βενετίας, ρύθµιση για την ανανέωση της θη-
τείας του και να αποκτήσετε και πολιτική συναίνεση. Δεν το
κάνετε. Χωρίς επιχείρηµα. Προφανώς δε σας έκανε. Προφανώς
δεν εξυπηρετούσε την Κυβέρνηση µε τον τρόπο που θα θέλατε.
Αλλά αυτή είναι η δουλειά του Συνηγόρου του Πολίτη, να µη χαϊ-
δεύει τα αυτιά της Κυβέρνησης. 

Σήµερα, έρχεστε εδώ και για µια ανεξάρτητη αρχή, η οποία
δεν είναι καν συνταγµατικά κατοχυρωµένη, προβλέπετε όχι την
πρώτη αλλά τη δεύτερη ανανέωση της θητείας του διοικητή. Θέ-
λουµε να µας εξηγήσετε το δικαιοπολιτικό λόγο αυτής της επι-
λογής. Και αν σηµαίνει ότι εδώ υπάρχουν, αν θέλετε, ειδικές
σχέσεις, οι οποίες επιβάλλουν τη συγκεκριµένη επιλογή. 

Δεύτερο θεσµικό ζήτηµα. Αρχή για το ξέπλυµα. Πράγµατι, προ-
χωράτε στην µονιµοποίηση, στην πρόβλεψη οργανικών θέσεων
για την αρχή για το ξέπλυµα και τη µονιµοποίηση των εργαζοµέ-
νων εκεί, οι οποίοι µέχρι σήµερα ήταν αποσπασµένοι, µε µία εξαί-
ρεση. Τους εργαζόµενους, οι οποίοι προέρχονται από την
Ελληνική Αστυνοµία και οι οποίοι παραµένουν εργαζόµενοι που
καταγράφονται στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη και ανή-
κουν δοµικά στην ιεραρχία της Αστυνοµίας. 

Για ποιο λόγο γίνεται αυτό; Διότι δεν µπορείτε να ισχυριστείτε
ότι εδώ έχουµε να κάνουµε µε Σώµατα Ασφαλείας, γιατί και του
Λιµενικού οι εργαζόµενοι θα περάσουν και θα είναι µόνιµοι εργα-
ζόµενοι στην αρχή καταπολέµησης. Γιατί όσοι είναι στην Αστυ-
νοµία δεν περνάνε στην εσωτερική ιεραρχία της αρχής για το
ξέπλυµα; Ποιος είναι λόγος; Υπάρχει κάποια επιµονή, κύριε Υφυ-
πουργέ, από τη µεριά του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη;
Υπάρχει κάποια σύγκρουση για το ποιος θα ελέγχει εσωτερικά
την αρχή για το ξέπλυµα; Με συγχωρείτε αλλά αυτά είναι τερά-
στια θεσµικά ζητήµατα και δεν µπορεί να έχετε διαρκώς δύο
µέτρα και δύο σταθµά, διότι επιτείνετε τη θεσµική καχεξία, στην
οποία προφανώς έχετε πρωταγωνιστήσει όλα αυτά τα χρόνια. 

Κυρίες και κύριοι, η δική µας άποψη είναι ότι η στρατηγική
αυτή που ακολουθεί η Κυβέρνηση είναι στρατηγική φτωχοποί-
ησης της κοινωνικής πλειοψηφίας και της εργατικής τάξης και
αύξησης του βαθµού εκµετάλλευσης. Από τη δική µας µεριά προ-
τείνουµε έναν εντελώς διαφορετικό δρόµο αναδιανοµής από τα
πάνω προς τα κάτω, µε επαναρύθµιση της αγοράς εργασίας και
αποκατάσταση των συλλογικών διαπραγµατεύσεων, µε πραγµα-
τική αύξηση µισθών και όχι µε νοµοθετική κατοχύρωση της κα-
θήλωσή τους. Με πραγµατική στήριξη υγείας, παιδείας και
πρόνοιας. Με αντιµετώπιση της στεγαστικής κρίσης µε ριζοσπα-
στικά µέτρα, µε κατάργηση της δυνατότητας να ασκείται δρα-
στηριότητα βραχυχρόνιας µίσθωσης από νοµικά πρόσωπα. Με
κατάργηση της Golden Visa. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω. 
Με µείωση των έµµεσων φόρων του ΦΠΑ και του Ειδικού

Φόρου Κατανάλωσης και µε αποκατάσταση της ορθής ισορρο-
πίας µεταξύ έµµεσων και άµεσων φόρων. Με έκτακτη και τακτική
πραγµατική φορολόγηση των κερδών των επιχειρήσεων, είτε
πρόκειται για κανονικά κέρδη είτε πρόκειται για υπερκέρδη. Και
εδώ χρειάζεται µια συγκροτηµένη στρατηγική, η οποία θα κατα-
πολεµά τις πρακτικές της φοροδιαφυγής, οι οποίες πρακτικές
φοροδιαφυγής δεν είναι κυρίως ότι αγοράζουµε τυρόπιτα χωρίς
απόδειξη, είναι οι τριγωνικές συναλλαγές, είναι οι ενδοοµιλικές
συναλλαγές, είναι η απόκρυψη κερδών µε πολύπλοκες λογιστικές
τεχνικές, τις οποίες τις γνωρίζετε. Είναι τα εικονικά τιµολόγια.
Εκεί είναι η καταπολέµηση της φοροδιαφυγής. Με µείωση των
εξοπλιστικών δαπανών. 

Αυτή είναι µια άλλη πολιτική στρατηγική, η οποία µπορεί να
αποτελέσει, αν θέλετε, τον τρόπο για µια πραγµατική αναδιανοµή
εισοδήµατος υπέρ της κοινωνικής πλειοψηφίας και µιας αντι-
στροφής της πορείας φτωχοποίησης του ελληνικού λαού. 

Αυτό το νοµοσχέδιο δεν υπηρετεί αυτή τη στρατηγική την
οποία εµείς θέλουµε και γι’ αυτό τον λόγο θα το καταψηφίσουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Τζανακόπουλο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα διπλωµα-
τικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, η Πρόεδρος και τρία µέλη της Επιτροπής Εξωτερι-
κών Σχέσεων του Κοινοβουλίου του Ιράκ. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από τη Νίκη, κ.
Ανδρέα Βορύλλα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΒΟΡΥΛΛΑΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαχρονικά κάθε

χρόνο οι κυβερνήσεις ψηφίζουν νέους φορολογικούς νόµους µε
διατάξεις αντικρουόµενες µεταξύ τους, χωρίς χρονικό ορίζοντα
που µε ευκολία καταργούνται από µια άλλη κυβέρνηση ή ακόµα
και µετά την αλλαγή του Υπουργού Οικονοµικών της ίδιας Κυ-
βέρνησης. 

Η δοµή του φορολογικού κώδικα µιας χώρας είναι ένας καθο-
ριστικός παράγοντας των οικονοµικών επιδόσεων της. Οι φορο-
λογούµενοι εύκολα συµµορφώνονται µε έναν καλά δοµηµένο
φορολογικό κώδικα, ο οποίος έχει τη δυνατότητα να προάγει την
οικονοµική ανάπτυξη και παράλληλα να συµβάλλει στην είσπραξη
επαρκών εσόδων για τις κρατικές προτεραιότητες. Αντίθετα, τα
λάθος δοµηµένα φορολογικά συστήµατα είναι συχνά δαπανηρά,
στρεβλώνουν τη λήψη των οικονοµικών αποφάσεων και βλάπτουν
τις εγχώριες οικονοµίες. 

Στη σηµερινή παγκοσµιοποιηµένη πραγµατικότητα, το κεφά-
λαιο χαρακτηρίζεται από µεγάλη κινητικότητα και οι επιχειρήσεις
µπορούν να επενδύσουν σε όποιες χώρες του κόσµου επιλέξουν,
αναζητώντας τη µεγαλύτερη απόδοση. Αναζητούν χώρες µε µι-
κρότερους φορολογικούς συντελεστές επί των επενδύσεων για
να µεγιστοποιήσουν τα µετά των φόρων κέρδη τους. 

Αν µια χώρα έχει υπερβολικά υψηλό φορολογικό συντελεστή,
τότε οι επενδύσεις θα οδηγηθούν αλλού µε αποτέλεσµα µικρό-
τερη οικονοµική ανάπτυξη για τη χώρα αυτή. Κατά τη γνώµη µας
το φορολογικό νοµοσχέδιο που µας φέρνει η Κυβέρνηση δεν ικα-
νοποιεί τις παραπάνω αρχές, δηλαδή να προάγει την οικονοµική
ανάπτυξη και παράλληλα να συµβάλλει στην είσπραξη επαρκών
εσόδων για τη λειτουργία του κράτους. 

Πρόκειται επί της ουσίας για αποσπασµατικές συµπληρωµατι-
κές διατάξεις περιορισµένης αξίας που δεν αλλάζουν ιδιαιτέρως
τον φορολογικό µας κώδικα. 

Για το κίνηµά µας, οι µειώσεις ορισµένων φόρων είναι καλοδε-
χούµενες Ωστόσο, η Κυβέρνηση δεν έδειξε την απαιτούµενη γεν-
ναιότητα να µειώσει έστω και κατά 1% τους συντελεστές ΦΠΑ.
Να θυµίσουµε ότι στην Ελλάδα ο κανονικός συντελεστής ΦΠΑ
παραµένει στο µνηµονιακό επίπεδο του 24%, δηλαδή 2,4% πάνω
από το µέσο κανονικό συντελεστή ΦΠΑ της Ευρωπαϊκής Ένωσης
που είναι 21,6%. 

Επειδή συχνά ο κύριος Υπουργός αναφέρεται σε µειώσεις
φόρων, θα ήθελα να θέσω ένα πάγιο και καθολικό αίτηµα του επι-
χειρηµατικού κόσµου, την σταδιακή κατάργηση της προκαταβο-
λής φόρου εισοδήµατος. Με τη στρατηγική εξάλειψης της προ-
καταβολής φόρου θα ανασάνουν οικονοµικά και θα αποκτήσουν
καλύτερες χρηµατοοικονοµικές ροές οι επιχειρήσεις µας, αφού
θα πάψουν να δανείζουν άτοκα το κράτος µε την προκαταβολή
φόρων µελλοντικών και αβέβαιων κερδών. Η προκαταβολή φό-
ρου είναι παράλογη, στην πράξη άδικη και στρεβλώνει το επιχει-
ρηµατικό περιβάλλον εις βάρος των πιο αδύναµων. Γι’ αυτό και
η σταδιακή κατάργηση της θα είναι καθαρά αναπτυξιακό µέτρο,
µιας και θα δώσει δύναµη στους µικροµεσαίους. 

Θα ήθελα ιδιαίτερα να αναφερθώ στην θητεία του διοικητή της
ΑΑΔΕ. Ο νόµος του 2016, µε τον οποίο συστάθηκε η Ανεξάρτητη
Αρχή Δηµοσίων Εσόδων ορίζει ότι η θητεία του διοικητή είναι πε-
νταετής και µπορεί να ανανεωθεί µόνο µία φορά. Με απόφαση
του Υπουργού Οικονοµικών, κατόπιν σύµφωνης γνώµης του συµ-
βουλίου διοίκησης µε πλειοψηφία των δύο τρίτων του συνόλου
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των µελών του, αυτή η ανανέωση έγινε το 2020 και τώρα η θητεία
του κ. Πιτσιλή λήγει τον Ιανουάριο του 2025.

Με το παρόν νοµοσχέδιο προβλέπεται και δεύτερη πενταετής
θητεία, δηλαδή το ίδιο πρόσωπο θα βρίσκεται στην κορυφή της
ΑΑΔΕ µέχρι τον Ιανουάριο του 2030, συνολικά σχεδόν δεκαπέντε
χρόνια. 

Εµείς θεωρούµε ότι για λόγους ανεξαρτησίας και όσο ικανό
και να είναι ένα πρόσωπο, δεν µπορεί να είναι στο τιµόνι της
ΑΑΔΕ για περισσότερες από δύο θητείες. Οπότε διαφωνούµε µε
τη σχετική τροποποίηση στο άρθρο 65. 

Στις διατάξεις του φορολογικού νοµοσχεδίου προβλέπεται η
κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος για φυσικά πρόσωπα. Το
τέλος επιτηδεύµατος δεν συνδέεται µε κέρδη. Είναι ένας άδικος
κεφαλικός φόρος που θα πρέπει να καταργηθεί παντελώς και για
τα νοµικά πρόσωπα. 

Θεσµοθετείται η εξαίρεση από τον υπολογισµό του εισοδήµα-
τος από µισθωτή εργασία για παροχές ύψους έως 5.000 ευρώ
ετησίως που χορηγούν οι εργοδότες στους εργαζόµενους για
την κάλυψη εξόδων βρεφονηπιακών και παιδικών σταθµών. 

Επίσης, προβλέπεται εξαίρεση σε παροχές που καταβάλλονται
από εργοδότη σε εργαζόµενο ως ενίσχυση για την απόκτηση τέ-
κνου. Πρόκειται για µια ορθή διάταξη. Ορίζεται η απαλλαγή του
φιλοδωρήµατος από φόρο εισοδήµατος έως του ποσού των 300
ευρώ µηνιαίως που λαµβάνουν οι µισθωτοί. Επί της ουσίας επι-
βάλλεται η φορολόγηση των φιλοδωρηµάτων σε χιλιάδες εργα-
ζόµενους, κυρίως στους τοµείς του τουρισµού και της εστίασης,
οι οποίοι βασίζουν την επιλογή τους να εργαστούν σε αυτούς
τους τοµείς και στα φιλοδωρήµατα. 

Η Κυβέρνηση φαίνεται να µην γνωρίζει την επικρατούσα πρα-
γµατικότητα, δηλαδή τις ελλείψεις προσωπικού σε τουρισµό και
εστίαση, οι οποίες καθίστανται µόνιµες και χωρίς αναπλήρωση
από ξένα εργατικά χέρια. Φέτος οι νεότερες εκτιµήσεις κάνουν
λόγο για πάνω από πενήντα χιλιάδες κενές θέσεις στον τουρισµό
και για τριάντα τρεις χιλιάδες ελλείψεις σε επιχειρήσεις εστίασης. 

Οι θέσεις εργασίας που µένουν κενές, απλώς δεν αναπληρώ-
νονται και όλοι προσπαθούν να βολευτούν όπως όπως µε το προ-
σωπικό που διαθέτουν για να βγει η σεζόν. Η απάντηση στο τι
φταίει που οι νέοι αλλά και οι παλαιότεροι εργαζόµενοι δεν προ-
τιµούν να δουλέψουν σεζόν στον τουρισµό έχει πολλές πτυχές.
Τα βασικά προβλήµατα είναι οι χαµηλοί µισθοί, τα έξοδα διαβίω-
σης και κυρίως το κόστος ενοικίασης που είναι πανάκριβο, ιδίως
στα νησιά. 

Τα φιλοδωρήµατα καλύπτουν ως ένα βαθµό τα παραπάνω
έξοδα οπότε η φορολόγησή τους θα επιφέρει ακόµα µεγαλύτε-
ρες ελλείψεις προσωπικού σε τουρισµό και εστίαση.

Καλούµε την Κυβέρνηση να διορθώσει τη διάταξη και να επι-
βάλλει αφορολόγητο όριο 10.000 ευρώ στα φιλοδωρήµατα σε
ετήσια βάση. Ορίζεται ότι το ιατρικό προσωπικό για την αµοιβή
που λαµβάνει για εφηµερίες θα φορολογείται µε φορολογικό συ-
ντελεστή 22%, τροποποιώντας το άρθρο 15 του κώδικα φορολο-
γίας εισοδήµατος.

Στο άρθρο 15 του κώδικα φορολογίας εισοδήµατος, προβλέ-
πεται η αυτοτελής φορολόγηση στις εξής περιπτώσεις: Για τους
αξιωµατικούς και το κατώτερο πλήρωµα που υπηρετούν σε πλοία
του Εµπορικού Ναυτικού 15% και 10%. Οι κυβερνήτες, συγκυ-
βερνήτες και οι µηχανικοί αεροσκαφών αεροπορικών εταιρειών
15%. Τα µέλη των ανεξάρτητων επιτροπών προσφυγών για τη µη-
νιαία αποζηµίωση που λαµβάνουν 15%. 

Παραδόξως, όσον αφορά το ιατρικό προσωπικό για την αµοιβή
που λαµβάνει για εφηµερίες, επιλέχθηκε ο συντελεστής 22%, αντί
των χαµηλότερων συντελεστών 10% και 15%, που ήδη προβλέ-
πονται στο άρθρο 15 του κώδικα φορολογίας εισοδήµατος. 

Κατά κοινή οµολογία, το ιατρικό προσωπικό των δηµόσιων νο-
σοκοµείων είναι εξουθενωµένο. Τα κενά είναι τεράστια και καλύ-
πτονται µε µεγάλη δυσκολία. Οι παραιτήσεις ιατρικού προσωπι-
κού συνεχίζονται, ενώ ταυτόχρονα τα οικονοµικά κίνητρα είναι
περιορισµένα. 

Να θυµίσουµε ότι η πρόσφατη µελέτη για τις αµοιβές των για-
τρών στην Ευρωπαϊκή Ένωση έδειξε ότι η χώρα µας βρίσκεται
στη δέκατη ένατη θέση στην σειρά των είκοσι πέντε χωρών µε
ετήσιο µισθό 39.056 ευρώ. Η κατάταξη δείχνει µε τον πλέον εµ-

φατικό τρόπο ότι οι αµοιβές των Ελλήνων γιατρών κυµαίνονται
σε χαµηλό επίπεδο συγκριτικά µε άλλες ευρωπαϊκές χώρες. 

Σύµφωνα µε στοιχεία του ΟΑΣΑ και µε την επιβολή των µνηµο-
νίων, υπολογίζεται ότι από το 2010 έχουν φύγει στο εξωτερικό
περίπου είκοσι χιλιάδες, γιατροί για τους οποίους η πολιτεία µας
ξόδεψε 7 δισεκατοµµύρια ευρώ για να τους σπουδάσει. Θα πρέ-
πει να δοθούν σοβαρά κίνητρα επιστροφής γιατρών από το εξω-
τερικό, όπως φορολογικά κίνητρα επαναπατρισµού περί µη
φορολόγησης εισοδηµάτων τους από το εξωτερικό. Πιστεύουµε
ότι µε την εν λόγω διάταξη η Κυβέρνηση αποδεικνύει ότι δεν έχει
την πραγµατική διάθεση να ενισχύσει το εισόδηµα των γιατρών
µας, έστω και µέσω της µειωµένης φορολόγησης των αµοιβών
για τις εφηµερίες. 

Καλούµε την Κυβέρνηση ως το ελάχιστο µέτρο αναγνώρισης
προσφοράς του ιατρικού προσωπικού του ΕΣΥ να µειώσει τον
φορολογικό συντελεστή στις αµοιβές που θα λαµβάνει από τις
εφηµερίες σε 10% ως αυτοτελής φορολόγηση. 

Στη συνέχεια προβλέπεται η φοροαπαλλαγή για τριάντα έξι
µήνες για το εισόδηµα φυσικών προσώπων από την εκµίσθωση
ακινήτων που δηλώνονται ως κενά ή είχαν διατεθεί για βραχυ-
χρόνια µίσθωση. Πιστεύουµε ότι είναι ένα ορθό µέτρο, αλλά από
µόνο του δεν µπορεί να αποδώσει. Ο κύριος λόγος, κατά τη
γνώµη µας, είναι ότι τα ακίνητα που είναι κατασχεµένα ή δεσµευ-
µένα από funds, µεταφέρονται µέσω πακέτων από το ένα fund
στο άλλο. Υπολογίζεται ότι τετρακόσιες χιλιάδες ακίνητα παρα-
µένουν κλειστά λόγω χρεών και είναι ιδιοκτησίας εταιρειών δια-
χείρισης πιστώσεων, δηλαδή των funds και των τραπεζών. 

Δεδοµένου ότι το στεγαστικό πρόβληµα είναι οξύτατο στα
αστικά κέντρα προτείνουµε την επιβολή ετήσιου τέλους, επί
κενών κατοικιών σε εταιρείες διαχείρισης πιστώσεων, δηλαδή
των fund και στις τράπεζες. 

Επίσης, µεγάλος αριθµός ακινήτων παραµένουν κλειστά λόγω
του σοβαρού κόστους που θα απαιτηθεί για την ανακαίνιση τους,
το οποίο δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί µε προγράµµατα επιδό-
τησης. Προτείνουµε οι µισθώσεις ακινήτων να φορολογούνται
στο ετήσιο αποτέλεσµα της διαφορά εσόδων – εξόδων, οπότε να
εκπίπτουν πλήρως τα κόστη επισκευών και συντηρήσεων µέσω
της τήρησης λογιστικών αρχείων εσόδων - εξόδων. Με αυτό τον
τρόπο θα δοθούν κίνητρα να ανοίξουν ακίνητα που το κόστος
αποκατάστασής τους είναι αρκετά υψηλό.

Στη συνέχεια προβλέπεται η αύξηση της ειδικής αποζηµίωσης
νυχτερινής απασχόλησης στο προσωπικό των σωµάτων ασφα-
λείας, Ελληνική Αστυνοµία, Πυροσβεστικό και Λιµενικό Σώµα και
στο στρατιωτικό προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων από 2,77
ευρώ σε 3,33 ευρώ ανά ώρα νυχτερινής απασχόλησης, δηλαδή
αύξηση 0,56 ευρώ µεικτά προ των νοµίµων κρατήσεων. 

Το κίνηµά µας προφανώς διαφωνεί µε τη διάταξη γιατί την θε-
ωρεί ντροπιαστική για το σύνολο του πολιτικού συστήµατος, να
φέρει αύξηση 0,56  ευρώ µεικτά στο ένστολο προσωπικό της
χώρας µας. 

Από το Βήµα της Βουλής δηλώνουµε ότι θα σταθούµε δίπλα
στους στρατιωτικούς, τους αστυνοµικούς, τους πυροσβέστες και
τους λιµενικούς στον δίκαιο αγώνα τους, για αξιοπρεπείς αποδο-
χές και στην αναγνώριση της επικινδυνότητας της αποστολής
που τους έχει εµπιστευθεί η χώρα µας.

Καλούµε την Κυβέρνηση να αναλάβει τις ευθύνες της και είτε
να αποσύρει την εν λόγω ντροπιαστική αύξηση είτε, ως ελάχιστη
ένδειξη αναγνώρισης της προσφοράς τους, τουλάχιστον να δι-
πλασιάσει την αποζηµίωση στα 5,54 ευρώ ανά ώρα νυκτερινής
απασχόλησης.  

Παρακάτω προβλέπεται η αύξηση του τέλους ανθεκτικότητας
στην κλιµατική κρίση µε κλίµακα από 2 έως 15 ευρώ ανά διανυ-
κτέρευση κατά τους µήνες Απρίλιο έως Οκτώβριο. Πιστεύω ότι
πρόκειται για έναν φόρο που αυξάνεται υπερβολικά, ενώ δεν συ-
ζητήθηκε µε τους αρµόδιους φορείς και ειδικότερα για το αν θα
προκαλέσει παρενέργειες στην τουριστική βιοµηχανία.  Η επι-
βολή ενός οριζόντιου τέλους είναι άδικο µέτρο για περιοχές που
υστερούν σε τουριστική ανάπτυξη. Για παράδειγµα, τουρίστας
που θα επιλέξει ένα πεντάστερο ξενοδοχείο στην Αλεξανδρού-
πολη, θα πληρώσει τέλος ανθεκτικότητας 15 ευρώ, ακριβώς το
ίδιο µε το να επιλέξει ένα πεντάστερο ξενοδοχείο στη Σαντορίνη.
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Προτείνουµε η επιβολή του τέλους ανθεκτικότητας να καθοριστεί
ανά περιφέρεια και µε βάση τις ιδιαιτερότητες και την τουριστική
ανάπτυξη της κάθε περιοχής. 

Νοµοθετείται η χορήγηση άδειας διαµονής για πραγµατοποί-
ηση επένδυσης σε νεοφυή επιχείρηση. Ειδικότερα, χορηγείται
άδεια διαµονής στην Ελλάδα σε πολίτες τρίτων χωρών που ει-
σφέρουν τουλάχιστον 250.000 ευρώ στο κεφάλαιο επιχείρησης
που είναι εγγεγραµµένοι στο Εθνικό Μητρώο Νεοφυών Επιχειρή-
σεων για την απόκτηση µετοχών σε αύξηση µετοχικού κεφαλαίου
ή οµολόγων κατά την έκδοση οµολογιακού δανείου.

Συµφωνούµε µε την εν λόγω διάταξη, όµως θα θέλαµε να
δούµε και την επέκτασή της στον πρωτογενή τοµέα, ο οποίος πά-
σχει από την έλλειψη επενδύσεων. Το κόµµα µας προτείνει να
υπάρξει ανάλογη διάταξη και να χορηγείται άδεια διαµονής στην
Ελλάδα σε πολίτες τρίτων χωρών που εισφέρουν τουλάχιστον
250.000 ευρώ για την επένδυση σε αγροτικό συνεταιρισµό. 

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ στο ότι πριν λίγες µέρες το
Υπουργείο Οικονοµικών φαίνεται να προχωρεί στον σχεδιασµό
του θεσµικού πλαισίου λειτουργίας και φορολόγησης της αγο-
ράς κρυπτονοµισµάτων, προχωρώντας εκ νέου στη σύσταση αρ-
µόδιας επιτροπής. Δυστυχώς, µε ευθύνη της Κυβέρνησης, έχου-
µε µείνει πίσω και σε αυτόν τον τοµέα, παρ’ όλο που σας το
έχουµε θέσει ως θέµα στη Βουλή πάρα πολλές φορές.

Ας δούµε, εν συντοµία, πώς αντιµετώπισε η Κύπρος το ζήτηµα.
Η Κύπρος παρέχει ένα από τα πλέον ευνοϊκά φορολογικά περι-
βάλλοντα για δραστηριότητες που σχετίζονται µε τα κρυπτονο-
µίσµατα, παρά την απουσία εξειδικευµένης νοµοθεσίας. Μέσα
από το ισχύον φορολογικό πλαίσιο της Κύπρου, ιδιώτες και εται-
ρείες µπορούν να επωφεληθούν από τον χαµηλό εταιρικό φόρο
12,5%, την απαλλαγή από τον Φόρο Κεφαλαιακών Κερδών και τις
ευνοϊκές διατάξεις για τα µερίσµατα των non-dom κατοίκων. Οι
φορολογικές αποφάσεις τύπου tax ruling προσφέρουν επιπλέον
βεβαιότητα για τη φορολογική µεταχείριση συγκεκριµένων συ-
ναλλαγών, εξασφαλίζουν ότι οι φορολογούµενοι κινούνται σε ένα
ασφαλές και ξεκάθαρο περιβάλλον. Ενώ η Κύπρος έχει βρει τον
τρόπο να φορολογεί τα κέρδη από συναλλαγές σε κρυπτονοµί-
σµατα, τα οποία κατά τεκµήρια αφορούν τα υψηλά εισοδηµατικά
στρώµατα, στην Ελλάδα η Κυβέρνηση αποφάσισε τη φορολό-
γηση των φιλοδωρηµάτων των εργαζοµένων. 

Η ανάκαµψη της αγοράς κρυπτονοµισµάτων και η διαφαινό-
µενη περαιτέρω ανάπτυξή της, µετά την αλλαγή προεδρίας στις
ΗΠΑ σε συνδυασµό µε την απουσία συγκεκριµένου νοµοθετικού
πλέγµατος και φορολογικού πλαισίου, καθιστούν επιτακτική την
ανάγκη εγκαθίδρυσής τους και στη χώρα µας.  

Είναι καιρός η Κυβέρνηση να το πάρει απόφαση και να φορο-
λογήσει εισοδήµατα των υψηλών εισοδηµατικών στρωµάτων και
όχι να ψάχνει για φορολογικά έσοδα από µεσαία και χαµηλά ει-
σοδήµατα που λαµβάνουν φιλοδωρήµατα.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Βορύλλα. 
Θα καλέσω τώρα στο Βήµα τον ειδικό αγορητή από την

Πλεύση Ελευθερίας κ. Αλέξανδρο Καζαµία.  
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα

ήθελα κατ’ αρχάς να εκφράσω τα ειλικρινή συλλυπητήριά µας για
τα θύµατα από τις θεοµηνίες των τελευταίων ηµερών και να υπο-
γραµµίσω τη διαρκή στήριξη της Πλεύσης Ελευθερίας στους αν-
θρώπους που πλήττονται από τις φυσικές καταστροφές στη
Λήµνο, στη Ρόδο και στην πολύπαθη Θεσσαλία.  

Ξεκινώντας, θα ήθελα να πω ότι το νοµοσχέδιο που έχουµε
µπροστά µας προς συζήτηση έχει παρουσιαστεί από την Κυβέρ-
νηση ως ένα νοµοσχέδιο φοροαπαλλαγών και αυξήσεων αποδο-
χών. Ο κύριος Πρωθυπουργός ανακοίνωσε στη ΔΕΘ ότι θα κάνει
δώδεκα φοροαπαλλαγές και δώδεκα αυξήσεις αποδοχών.

Όπως θα δούµε όµως, στην πραγµατικότητα δεν πρόκειται για
κάτι τέτοιο µόνο. Το νοµοσχέδιο είναι ένα µείγµα από φοροαπαλ-
λαγές όχι επαρκείς, γιατί είναι µικρότερες από τους φόρους που
εισπράττει η Κυβέρνηση από τους πολίτες και  ταυτόχρονα υπάρ-
χουν και περικοπές καθώς και αυξήσεις φόρων ή εισαγωγή και

καινούργιων φόρων στο νοµοσχέδιο. Με άλλα λόγια, ο τρόπος
µε τον οποίο η Κυβέρνηση παρουσιάζει το νοµοσχέδιο δεν είναι
καθόλου ακριβής. Το αντίθετο µάλιστα.

Για να είµαι συγκεκριµένος, θα ξεκινήσω λέγοντας ότι στην
ανάρτησή του την προπερασµένη Κυριακή στις 24 Νοεµβρίου ο
κύριος Πρωθυπουργός είπε ξεκάθαρα τα εξής και διαβάζω από
την ανάρτησή του: «Δεν θα σας κουράσω µε πολλούς αριθµούς.
Θα επισηµάνω µόνο τα εξής. Είναι ένας προϋπολογισµός» ανα-
φερόµενος στον προϋπολογισµό του 2025, στον οποίο στην πρα-
γµατικότητα εντάσσεται το παρόν νοµοσχέδιο «µε κοινωνικό
πρόσηµο, µε τις µόνιµες θετικές παρεµβάσεις για τους πολίτες
και τις επιχειρήσεις να είναι αυξηµένες κατά 1,1 δισεκατοµµύριο
ευρώ σε σχέση µε τον προϋπολογισµό του 2024».

Λίγες γραµµές παρακάτω, όµως, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός λέει
τα εξής: «Η περιστολή της φοροδιαφυγής σε συνδυασµό µε την
αύξηση των αµοιβών και τη µείωση της ανεργίας, οδήγησαν σε
αύξηση των συνολικών φορολογικών εσόδων το 2024 κατά 3,7
δισεκατοµµύρια ευρώ, πολύ πάνω από τον στόχο µας». Με άλλα
λόγια, συνολικά, µαζί µε τις περικοπές, τις εισαγωγές νέων φό-
ρων, τις αυξήσεις υφιστάµενων φόρων και τις φοροαπαλλαγές,
το νοµοσχέδιο εξοικονοµεί για τους πολίτες 1,1 δισεκατοµµύριο,
τη στιγµή που υπάρχουν έσοδα αυξηµένα σε σχέση µε τις προ-
βλέψεις της Κυβέρνησης κατά 3,7 δισεκατοµµύρια. Αυτά λέει ο
Πρωθυπουργός στην ανάρτησή του.

Όµως δεν είναι µόνο αυτά. Αν δούµε την αιτιολογική έκθεση
που συνοδεύει το νοµοσχέδιο, στα ψιλά γράµµατα -κάτι το οποίο
φοβάµαι οι Βουλευτές και η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας
δεν τόνισαν-, στη σελίδα 124, κάτω από τον τίτλο: «Οφέλη της
αξιολογούµενης ρύθµισης» έχουµε, όσον αφορά τη δηµόσια δι-
οίκηση και τους θεσµούς, αύξηση εσόδων. Πώς γίνεται φοροα-
παλλαγή µε αύξηση εσόδων; Αναφορικά µε την αγορά, την
οικονοµία και τον ανταγωνισµό υπάρχει εδώ υπογράµµιση για το
ότι υπάρχει µείωση δαπανών.

Με άλλα λόγια, το ίδιο το νοµοσχέδιο στην αιτιολογική έκθεση
λέει ξεκάθαρα πως σκοπός είναι η αύξηση εσόδων και η µείωση
δαπανών. Αυτά έρχονται σε αντίθεση, όµως, µε τον τρόπο µε τον
οποίο η Κυβέρνηση παρουσιάζει το νοµοσχέδιο.

Δεν φτάνουν µόνο αυτά. Έχουµε και κάποια στοιχεία τα οποία
είναι ιδιαιτέρως ενδεικτικά. Νωρίτερα η εισηγήτρια της Νέας Δη-
µοκρατίας αλλά και κατά τη διάρκεια της συζήτησης του προ-
ϋπολογισµού του 2025 στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων
ο κ. Χατζηδάκης και η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας µας πα-
ρουσίασαν επιλεκτικά τα στοιχεία της EUROSTAT για τη µείωση
φόρων από το 2022 ως το 2023 ως συνολικό ποσοστό της οικο-
νοµίας του ΑΕΠ. Πράγµατι, υπάρχει µείωση φόρων από το 2022
στο 2023. Όµως αυτό δεν λέει απολύτως τίποτα. Διότι, για παρά-
δειγµα -και θα το καταθέσω για τα Πρακτικά-, το 2018 προς το
2019 η κυβέρνηση τότε του ΣΥΡΙΖΑ µείωσε φόρους και ήταν η
δεύτερη κυβέρνηση σε µείωση φόρων σε όλη την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Όµως, µακροχρόνια οι φόροι αυξάνονται. Το καταθέτω
αυτό για τα Πρακτικά, για να υπάρχει.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, το 2005, σύµφωνα µε στοιχεία της EUROSTAT που
έχω εδώ, η συµβολή των φόρων ως ποσοστό της ελληνικής οι-
κονοµίας για την Ελλάδα ήταν 33,5%. Αυτό ήταν το ποσοστό των
φόρων από το σύνολο της οικονοµίας. Δέκα χρόνια µετά, το 2015
-εκεί έγινε η µεγάλη φοροεπιδροµή-, η συµβολή των φόρων στο
Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν ανέβηκε από 33,5% σε 39,8, σχεδόν
40% σε αυτή τη δεκαετία. Οκτώ από τα δέκα χρόνια αυτά συµµε-
τείχε στην Κυβέρνηση, κύριε Υφυπουργέ, και η Νέα Δηµοκρατία.
Το καταθέτω εδώ για τα Πρακτικά, για να υπάρχει και για να ξέ-
ρουν οι πολίτες ποιος φορολογεί και ποιος δίνει φοροαπαλλαγές
σε βάθος χρόνου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, και τα στοιχεία που µας έδωσε ο Πρωθυπουργός στην
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ανάρτησή του για τις 24 Νοεµβρίου δεν είναι εντελώς ακριβή.
Λέει ότι υπάρχουν αυξήσεις προβλεπόµενων φόρων για το 2025
της τάξης των 3,7 δισεκατοµµυρίων. Διαβάζω εδώ από τα στοι-
χεία που παρουσίασε η Κυβέρνηση στον προϋπολογισµό του
2025 για τον προϋπολογισµό του 2024: «Οι φόροι που αναµένεται
να εισπραχθούν ανέρχονται σε 62,9 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Οι προβλέψεις για τους φόρους του 2025 είναι στα 69,2 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή, έχουµε µια αύξηση της τάξης των 6,2
δισεκατοµµυρίων, µε βάση τις προβλέψεις της Κυβέρνησης -όχι
µε βάση τις εκτιµήσεις, αλλά τις προβλέψεις της Κυβέρνησης-
για το 2025. Είναι 6,2 δισεκατοµµύρια. Καταθέτω το σχετικό έγ-
γραφο στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Καζαµίας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή είναι η πραγµατική εικόνα όσον αφορά τη φορολόγηση
των πολιτών από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Και το
να παραθέτει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας επιλεκτικά µία
χρονιά όπου υπήρξε µείωση φόρων, από το 2022 ως το 2023, δεν
αλλάζει την πραγµατική εικόνα, την οποία γνωρίζουν οι πολίτες
και τη νιώθουν καθηµερινά στο «πετσί» τους. Υπόκεινται οι πολί-
τες στη χώρα µας σε µία φοροεπιδροµή από την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας διαχρονικά, η οποία δεν σταµατά. 

Μέσα στο πλαίσιο αυτό, επειδή η Κυβέρνηση βρίσκεται πλέον
σε αµηχανία γιατί λόγω της εισαγωγής νέας τεχνολογίας ει-
σπράττει πολύ περισσότερους φόρους από εκείνους που προ-
έβλεπε, το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να δώσει µειωµένες φορο-
απαλλαγές, για να µετριάσει, αν θέλετε, τη ζηµιά ή τον πόνο όσον
αφορά τους πολίτες που φορολογούνται από την Κυβέρνηση. 

Το νοµοσχέδιο το ίδιο -θα αναφερθώ εδώ στην έκθεση του Γε-
νικού Λογιστηρίου του Κράτους- εισάγει και φόρους. Υπάρχει
εδώ, σύµφωνα µε την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους, αύξηση εσόδων ύψους 254 εκατοµµυρίων ευρώ περίπου,
η οποία αναλύεται σε 202 εκατοµµύρια περίπου από την αναµόρ-
φωση του τέλους ανθεκτικότητας, 52 εκατοµµύρια από την επι-
βολή του τέλους κρουαζιέρας. 

Επίσης, προβλέπονται αυξήσεις εσόδων για τον προϋπολογι-
σµό λόγω του νέου πλαισίου φορολόγησης των αµοιβαίων κεφα-
λαίων επιχειρηµατικών συµµετοχών κλειστού τύπου, από την
είσπραξη φόρου ασφαλίστρων και ενδεχόµενη αύξηση εσόδων
από εισαγωγή ειδικής χρονικής ρύθµισης ως προϋπόθεση επιβο-
λής του φόρου υπεραξίας, από είσπραξη του προβλεπόµενου δι-
οικητικού προστίµου στις περιπτώσεις µη τήρησης κ.λπ..
Υπάρχουν δηλαδή πολλές νέες εισαγωγές φόρων και αυξήσεις
φόρων. 

Προβλέπεται εξοικονόµηση δαπάνης από την εισαγωγή εξαί-
ρεσης από την επιχορήγηση στεγαστικής συνδροµής λόγω µεί-
ωσης του ορίου των ετήσιων ακαθάριστων εσόδων άνω του
οποίου οι επιχειρήσεις υποχρεούνται σε ασφάλιση έναντι φυσι-
κών καταστροφών, λόγω εξαίρεσης των υπόχρεων σε ασφάλιση
οχηµάτων κ.λπ.. 

Αυτή είναι η πραγµατική εικόνα του νοµοσχεδίου και δεν θα
πρέπει να µας εξαπατά το γεγονός ότι η Κυβέρνηση το λανσάρει
ως ένα νοµοσχέδιο που βασίζεται µόνο σε φοροαπαλλαγές και
σε αυξήσεις αποδοχών, όπως λέει ο Πρωθυπουργός. 

Έρχοµαι τώρα πιο συγκεκριµένα στο άρθρο 3, για να τα δούµε
αυτά πώς αποτυπώνονται στο νοµοσχέδιο. 

Το άρθρο 3 καταργεί το τέλος επιτηδεύµατος. Το τέλος επιτη-
δεύµατος είναι ένας φόρος µνηµονιακός, που εισήχθη το 2011,
και ο οποίος µειώθηκε κατά το ήµισυ πέρσι όταν η Κυβέρνηση ει-
σήγαγε νοµοσχέδιο µε το οποίο φορολογεί τους ελεύθερους επι-
χειρηµατίες και τις µικρές επιχειρήσεις µε τεκµαρτό εισόδηµα.
Και ως αντιστάθµισµα, αν θέλετε, έδωσε µία µείωση στο τέλος
επιτηδεύµατος. Η µείωση αυτή επίσης αυξάνεται τώρα λίγο πε-
ρισσότερο. 

Για να έχετε µια πληρέστερη εικόνα, σύµφωνα µε στοιχεία της
ΑΑΔΕ από ρεπορτάζ του Θανάση Κουκάκη στις 17 Σεπτεµβρίου,
οι εισπράξεις φόρων από το τεκµαρτό εισόδηµα ανέρχονται
µέχρι τώρα στα 440 εκατοµµύρια, ενώ η έκθεση του Γενικού Λο-
γιστηρίου του Κράτους που συνοδεύει το νοµοσχέδιο λέει ότι

από την κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος, που συνοδεύει
αυτό το µέτρο, η Κυβέρνηση θα χάσει 238 εκατοµµύρια ευρώ.
Δηλαδή, παίρνει τα διπλά στην πραγµατικότητα και δίνει τα µισά
πίσω, για να αντισταθµίσει το βάρος. 

Κάτι αντίστοιχο συµβαίνει και µε άλλους φόρους, όπως είναι,
για παράδειγµα, η απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ στο άρθρο 10 του
νοµοσχεδίου. Έρχεται η Κυβέρνηση εδώ και λέει ότι µειώνει τον
ΕΝΦΙΑ. Όµως, µειώνει τον ΕΝΦΙΑ υπό έναν όρο: Ως κίνητρο για
να µπορέσουν οι ιδιοκτήτες ακίνητης περιουσίας να ασφαλίσουν
την ακίνητη περιουσία τους ιδιωτικά σε περίπτωση φυσικών κα-
ταστροφών και µόνο τότε. Αυτό σηµαίνει ότι θα υπάρχει επιβά-
ρυνση συνολικά για τον ιδιοκτήτη του ακινήτου, αφού τα ασφά-
λιστρα από φυσικές καταστροφές θα υπερβαίνουν τη µείωση του
φόρου του ΕΝΦΙΑ. 

Αντίστοιχη προσέγγιση υπάρχει και όσον αφορά την ασφάλιση
επιχειρήσεων στο επίµαχο άρθρο 25, όπου εδώ έχουµε πλέον ένα
µνηµείο αναξιοπιστίας της Κυβέρνησης. 

Τον περασµένο Ιούλιο -αρχές Ιουλίου- το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος ψήφισε έναν νόµο για την ιδιωτική ασφάλιση έναντι φυσι-
κών καταστροφών. Και αυτός έχει γίνει νόµος του κράτους µε
αριθµό 5116 για το 2024. 

Όταν ο νόµος αυτός εισήχθη, ο τότε Υφυπουργός που τον
έφερε στη Βουλή, ο κ. Τριαντόπουλος είχε πει -διαβάζω από τα
Πρακτικά της συνεδρίασης της σχετικής επιτροπής της 25ης Ιου-
νίου- ότι προβλέπεται η υποχρεωτική ασφάλιση έναντι φυσικών
καταστροφών για επιχειρήσεις µε ετήσια ακαθάριστα έσοδα άνω
των δύο εκατοµµυρίων ευρώ. Για πολύ µεγάλες επιχειρήσεις,
είχε πει ο κ. Τριαντόπουλος, όχι µικρές και µικροµεσαίες και λαϊ-
κές επιχειρήσεις, όπως ακούστηκε. 

Αυτό το άρθρο έρχεται και λέει ότι, µε βάση τον νόµο που πέ-
ρασε στις αρχές Ιουλίου, οι επιχειρήσεις που έχουν τζίρο πάνω
από 2 εκατοµµύρια ευρώ υποχρεώνονται να ασφαλίζονται ιδιω-
τικά έναντι των φυσικών καταστροφών. Και βεβαίωσε τότε, µε το
απόσπασµα που σας διάβασα, ο κύριος Υφυπουργός ότι αυτό
αφορά µόνο τις πολύ µεγάλες επιχειρήσεις. Δηλαδή, µικροµε-
σαίες και µικρές λαϊκές επιχειρήσεις, όπως τις ονόµασε, δεν θα
υπόκεινται σε αυτόν τον φόρο. 

Τότε, ο εισηγητής της πλειοψηφίας, ο κ. Κόνσολας, µας είχε
επιβεβαιώσει και είπε τα εξής στην επιτροπή της 26ης Ιουνίου:
«Στο άρθρο 5, που εισήγαγε αυτό το µέτρο, καθίσταται σαφές
ότι η θέσπιση της υποχρεωτικότητας της ιδιωτικής ασφάλισης
αφορά σε επιχειρήσεις των οποίων τα ετήσια ακαθάριστα έσοδα
υπερβαίνουν το ποσό των 2 εκατοµµυρίων ευρώ. Ο κύριος
Υπουργός είχε πει…» –συνέχισε ο κ. Κόνσολας- για την ευαισθη-
σία του Πρωθυπουργού για το όριο που έχει βάλει, τα 2 εκατοµ-
µύρια». Για την ευαισθησία του Πρωθυπουργού, κύριε Υφυπουρ-
γέ!

Τότε, στη συνεδρίαση αυτή εκ µέρους της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας είχα πει τα εξής στην τελευταία συνεδρίαση, στις 28 Ιουνίου:
«Το άλλο θέµα που τέθηκε και το θέτουν πολλοί επιχειρηµατίες
µικρών επιχειρήσεων είναι να µην κατέβει το όριο κάτω από τα
δύο εκατοµµύρια. Ακούσαµε τον κύριο Υφυπουργό, ο οποίος δια-
βεβαίωσε ότι δεν έχετε σκοπό να το κάνετε. Θα θέλαµε να είναι
σαφές σε όλους ότι η ιδιωτική ασφάλιση δεν πρόκειται να µετα-
κυλήσει αργότερα µε µια τροπολογία ή µε κάποιο άρθρο σε ένα
άσχετο νοµοσχέδιο που να κατεβάζει τον τζίρο στο ένα εκατοµ-
µύριο ή το µισό εκατοµµύριο και µετά να βρεθούν άνθρωποι οι
οποίοι δεν έχουν τη δυνατότητα να καλυφθούν µε ιδιωτική ασφά-
λιση».

Ξέρετε κάτι; Το άρθρο 25 του νοµοσχεδίου αυτού κατεβάζει
το όριο υποχρεωτικής ασφάλισης για φυσικές καταστροφές σε
επιχειρήσεις µε τζίρο από µισό εκατοµµύριο και πάνω, δηλαδή
σε µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις. Δεν µιλάµε για επιχειρήσεις
που έχουν κέρδος µισό εκατοµµύριο, αλλά για επιχειρήσεις που
έχουν τζίρο µισό εκατοµµύριο. 

Αυτό, παρά τις διαβεβαιώσεις που είχαµε πριν από λίγους
µήνες, κύριε Υφυπουργέ, κάτι δείχνει, νοµίζω, για την αξιοπιστία
της Κυβέρνησης, όταν υπόσχεται ότι δεν πρόκειται να κάνει κάτι
το οποίο θα πλήξει τους µικρούς και µεσαίους επιχειρηµατίες. 

Το ίδιο δυστυχώς συµβαίνει και µε την ασφάλιση οχηµάτων.
Το νοµοσχέδιο τώρα φέρνει την υποχρεωτική ασφάλιση οχηµά-
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των από φυσικές καταστροφές, πυρκαγιές και πληµµύρες και µά-
λιστα όταν είναι και σταθµευµένα σε µόνιµη βάση, µε το άρθρο
26. 

Επίσης, θα πρέπει να αναφερθούµε εδώ και στον τρόπο µε τον
οποίο η Κυβέρνηση αποφάσισε να νοµοθετήσει µε το άρθρο 5
για τη φορολόγηση των φιλοδωρηµάτων από 300 ευρώ και πάνω. 

Οι εκπρόσωποι των φορέων στη διάρκεια της ακρόασης φο-
ρέων στην επιτροπή ζήτησαν ξεκάθαρα η φορολόγηση των φι-
λοδωρηµάτων να µην γίνεται σε µηνιαία βάση, να µην υπάρχει
δηλαδή ένα αφορολόγητο 300 ευρώ κάθε µήνα, αλλά να γίνεται
σε ετήσια βάση. Δηλαδή, αυτό να µεταφραστεί σε ένα αφορολό-
γητο ποσό 3.600 ευρώ τον χρόνο, για να µπορέσουν να ωφελη-
θούν από αυτό και οι εποχικοί εργαζόµενοι, οι οποίοι δεν δου-
λεύουν δώδεκα µήνες τον χρόνο, αλλά οι οποίοι ενδεχοµένως να
επωφεληθούν από αφορολόγητα φιλοδωρήµατα άνω των 300
ευρώ τον µήνα και οι οποίοι όµως δεν θα δουλεύουν όλο τον
χρόνο.

Αυτό τους το αρνείται, από ό,τι φαίνεται, η Κυβέρνηση. Αλλά
και η ίδια η ιδέα της φορολόγησης των φιλοδωρηµάτων δείχνει,
αν θέλετε, µια µικροψυχία εκ µέρους της Κυβέρνησης όσον
αφορά τον τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίζει τους πολίτες, ιδίως
τους πολίτες οι οποίοι εργάζονται σε επαγγέλµατα που εξαρτώ-
νται από τα φιλοδωρήµατα. Και την ίδια στιγµή στο άρθρο 65,
που εντάσσεται στο µέρος του νοµοσχεδίου που αναδιαρθρώνει
την εφορία, την ΑΑΔΕ, δίνει µπόνους σε µια νέα κατηγορία που
εισάγει, στους υποδιοικητές της ΑΑΔΕ, οι οποίοι θα παίρνουν
µπόνους αν πετύχουν τους στόχους που βάζει η ΑΑΔΕ για φορο-
εισπράξεις. Δηλαδή υπάρχουν εδώ αδρά πληρωµένοι δηµόσιοι
υπάλληλοι, οι οποίοι λαµβάνουν µπόνους αν φορολογήσουν πε-
ρισσότερο τους πολίτες. Και µάλιστα τα µπόνους αυτά µπορούν
να φτάσουν σε αρκετά υψηλά ποσά, όπως λέει το νοµοσχέδιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα αρκεστώ σε αυτά τα βασικά σηµεία ως προς την πρωτολο-
γία. Και θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µε τα εξής σχόλια. Η Πλεύση
Ελευθερίας θεωρεί πως η Κυβέρνηση δεν νοµιµοποιείται ηθικά
να αυξάνει τα έσοδα από φόρους, λόγω των µεθόδων πάταξης
της φοροδιαφυγής, και να µην επιστρέφει όλα όσα εισπράττει
στους πολίτες. Ή αν δεν το κάνει, να λέει τουλάχιστον ότι φορο-
λογεί τους πολίτες περισσότερο. Όχι να εισπράττει περισσότερα,
να δίνει πίσω -σύµφωνα µε τον Πρωθυπουργό αυτό, εµείς θεω-
ρούµε ότι είναι περισσότερα- το ένα τρίτο και να προσποιείται
µετά ότι µοιράζει φόρους και ότι είναι µια φιλελεύθερη Κυβέρ-
νηση η οποία δεν πιστεύει στην υψηλή φορολόγηση. Δεν είστε
µια φιλελεύθερη Κυβέρνηση η οποία µειώνει τους φόρους. Είναι
φανερό ότι διατηρείτε ένα φορολογικό καθεστώς το οποίο είναι
άδικο και το οποίο φορολογεί τους πολίτες αδρά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και συγκεκριµένα η Πλεύση Ελευθερίας έχει καταθέσει δέκα
προτάσεις για µείωση του ΦΠΑ σε διαφορετικές περιπτώσεις.
Έχει εναντιωθεί στο νοµοσχέδιο που φέρατε για το τεκµαρτό ει-
σόδηµα των αυτοαπασχολούµενων και των µικρών επιχειρήσεων.
Θέλουµε την κατάργησή του. Έχει, επίσης, προτείνει, µε πρό-
ταση, και προτείνει ξανά τώρα την φορολόγηση των υπερκερδών
των τραπεζών που έφταναν µέχρι και πέρυσι στα 3,65 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ -πρόκειται για τον µισό προϋπολογισµό της εθνικής
άµυνας για το 2025- και που φέτος αναµένεται να φτάσουν πάλι
σε αντίστοιχα ύψη, ίσως και περισσότερο, οι τράπεζες. Και δεν
µιλάµε για τζίρο. Εδώ µιλάµε για καθαρά κέρδη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Τέλος, πρέπει να πω ότι τα µέτρα µε τα οποία υποχρεώνετε µι-
κρές και µεσαίες επιχειρήσεις, αλλά και τα ΙΧ, να ασφαλίζονται
υποχρεωτικά σε περίπτωση φυσικών καταστροφών, αυτά είναι
αιτήµατα του ασφαλιστικού κλάδου. Και ο ασφαλιστικός κλάδος
στη χώρα µας τα τελευταία δέκα χρόνια έχει καθαρά κέρδη της
τάξης των 400 εκατοµµυρίων ευρώ ετησίως. Και σε αυτόν τον
ασφαλιστικό κλάδο µε τα τεράστια αυτά κέρδη, έρχεστε τώρα
και δίνετε ένα ακόµη δώρο να µπορεί να ασφαλίζει µικρές και µε-
σαίες επιχειρήσεις και αυτοκινητιστές για την περίπτωση φυσι-

κών καταστροφών. Φοβόµαστε ότι η Κυβέρνηση µε το να ισχυρί-
ζεται ότι µοιράζει φοροαπαλλαγές µε αυτό το νοµοσχέδιο, δεν
πείθει κανέναν. 

Η Πλεύση Ελευθερίας είναι αντίθετη µε όλα αυτά τα µέτρα και
πιστεύει ότι σε µια συγκυρία όπου οι πολίτες αντιµετωπίζουν µια
οξύτατη κρίση κόστους ζωής και ακρίβειας, η Κυβέρνηση έπρεπε
να ακολουθήσει την ακριβώς αντίθετη πολιτική. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα
µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους
από το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Τρίπολης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Τετάρτης 4
Δεκεµβρίου 2024.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 270/30-11-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας της Κ.Ο. «ΝΙΚΗ» κ. Σπυρίδωνα Τσιρώνη προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα:
«Επαναλειτουργία κλειστού κολυµβητηρίου Σερρών και νέο κο-
λυµβητήριο».

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από την Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα των Σπαρτιατών κ. Χαλκιάς.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω και εγώ από αυτό εδώ το

Βήµα να εκφράσω τα θερµά µου και ειλικρινή συλλυπητήρια εκ
µέρους των Σπαρτιατών στις οικογένειες των συνανθρώπων µας
που έχασαν τη ζωή τους από τα ακραία καιρικά φαινόµενα. 

Ο φερόµενος ως τίτλος του παρόντος φορολογικού νοµοσχε-
δίου είναι παραπειστικός. Ο σωστός τίτλος, αυτός που απεικονί-
ζει την πραγµατικότητα, θα έπρεπε να είναι: Πρόστιµα φορολογι-
κής τροµοκρατίας και τα 5 δισεκατοµµύρια των τραπεζών και τα
φιλοδωρήµατα των σερβιτόρων και ο εµπαιγµός των ένστολων
και σωµάτων ασφαλείας µε αύξηση των υπερωριών τους µε 55
λεπτά µεικτά. 

Για το επίδοµα επικινδυνότητας ούτε λόγος. Το νοµοσχέδιο,
ενώ εµφανίζεται ως φοροαπαλλακτικό, στην πραγµατικότητα
κάνει ακριβώς το αντίθετο, αφού, όπως παραδέχονται οι συντά-
κτες του, προβλέπεται να έχει ως αποτέλεσµα την αύξηση των
εσόδων. Σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία του Υπουργείου Οικο-
νοµικών, στα 13,5 δισεκατοµµύρια ευρώ έκλεισε το πρωτογενές
πλεόνασµα για το δεκάµηνο Ιανουαρίου - Οκτωβρίου του 2024,
υπερβαίνοντας κατά πολύ τον στόχο. Ενώ η Κυβέρνηση πανηγυ-
ρίζει, είναι βέβαιο ότι το πλεόνασµα επιτεύχθηκε εις βάρος των
πολιτών, λόγω αύξησης των εισπραττόµενων φόρων, προερχό-
µενων από την υπερακρίβεια που µαστίζει τις αγορές, τις χαµη-
λές συντάξεις, τις µειωµένες δαπάνες σε υγεία και παιδεία και
γενικά το λεγόµενο «στύψιµο» των φορολογούµενων. 

Φυσικά, το πλεόνασµα θα διατεθεί για την αποπληρωµή του
χρέους, αντί για µέτρα στήριξης των πολιτών και των επιχειρή-
σεων, σύµφωνα και µε τον Υπουργό Οικονοµικών, ο οποίος δη-
λώνει ότι το σύµφωνο σταθερότητας δεν το επιτρέπει. Μόλις
εχθές ο Πρωθυπουργός εξήγγειλε από το Λονδίνο ότι δεν πρό-
κειται να φορολογήσει εκτάκτως τα υπερκέρδη των τραπεζών,
µήνυµα ενθαρρυντικό για τους µετόχους των τραπεζών και απο-
θαρρυντικό για τους αγωνιστές της καθηµερινότητας που πασχί-
ζουν να επιβιώσουν εν µέσω γενικευµένης ακρίβειας και υπέ-
ρογκων φόρων. Οι µικροελαφρύνσεις δεν φέρνουν ποτέ τη φο-
ρολογική άνοιξη. Τα καθαρά κέρδη εννεάµηνου του 2024 για τις
τέσσερις συστηµικές τράπεζες ξεπερνούν τα 3,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Ενώ οι προβλέψεις για τα συνολικά κέρδη έως το τέλος
του έτους αγγίζουν τα 5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τα υψηλά κέρδη
των τραπεζών οφείλονται στα υψηλά επιτόκια δανεισµού, στις
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υψηλές προµήθειες ηλεκτρονικών συναλλαγών και στα χαµηλά
επιτόκια καταθέσεων. 

Η υποχρεωτική ψηφιοποίηση της κυκλοφορίας του χρήµατος
µε τα POS και τις ηλεκτρονικές πληρωµές επιφέρουν επιπλέον
κέρδη στις τράπεζες από τις προµήθειες των καθηµερινών συ-
ναλλαγών που πριν λίγο καιρό δεν υπήρχαν. Τα ίδια ηλεκτρονικά
συστήµατα πληρωµών που αποφέρουν κέρδη στις τράπεζες, κα-
ταγράφουν και τα φιλοδωρήµατα τον σερβιτόρων, αφού το
χρήµα µόνο ηλεκτρονικά κυκλοφορεί πλέον. Οι σερβιτόροι ζουν
καθηµερινά µε εργασιακή ανασφάλεια, αφού σπάνια σερβιτόρος
µπορεί να κάνει καριέρα σε αυτό το χαµηλά αµειβόµενο επάγ-
γελµα. Οι σερβιτόροι, εάν είναι τυχεροί, µπορεί να λάβουν φιλο-
δωρήµατα από τους πελάτες, στα οποία επιβάλλεται φόρος ως
κατάλοιπο προηγούµενων κυβερνήσεων στις οποίες ανήκει δι-
καιωµατικά το όνειδος της εισαγωγής αυτού του επαίσχυντου
φόρου. 

Με το άρθρο 5 του παρόντος νοµοσχεδίου η Κυβέρνηση απαλ-
λάσσει από τον φόρο τα πρώτα 300 ευρώ των φιλοδωρηµάτων
ανά µήνα, και όχι 3.600 ευρώ ανά έτος, αλλά τον διατηρεί στα
υπόλοιπα. Πράξη µικροψυχίας, αφού θα έπρεπε να τον καταργή-
σει τελείως, εν µέσω, µάλιστα, των ανακοινωθέντων υψηλών πρω-
τογενών πλεονασµάτων. Ποια σύγκριση θα µπορούσε άραγε να
γίνει µεταξύ 5 δισεκατοµµυρίων των τραπεζών, µη εκτάκτως φο-
ρολογουµένων, και φιλοδωρηµάτων των σερβιτόρων µονίµως
φορολογουµένων; Δυστυχώς, καµµία.

Από µια άλλη οπτική γωνία το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο κυριαρ-
χείται από δυσβάσταχτα πρόστιµα. Στο άρθρο 87 περί φορολο-
γικής συµµορφώσεως, παράγραφος 5, αναφέρεται ότι επιβάλλε-
ται στα ευθυνόµενα πρόσωπα πρόστιµο ύψους 2.500 ευρώ για
κάθε παράβαση της παραγράφου 4. 

Οι παραβάσεις αυτές αφορούν στη µη εγγραφή σε µητρώο της
Ανωτάτης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων, στη µη διαβίβαση ηλεκτρο-
νικών αρχείων, στην εκπρόθεσµη αρχική διαβίβαση ηλεκτρονικών
αρχείων και στην εκπρόθεσµη διαβίβαση διορθωτικών ή συµπλη-
ρωµατικών ηλεκτρονικών αρχείων. Συνολικά είναι τέσσερις πα-
ραβάσεις. Συνεπώς, το πρόστιµο που µπορεί να επιβληθεί σε ένα
ευθυνόµενο πρόσωπο για το σύνολο των παραβάσεων της πα-
ραγράφου 4 φτάνει άνετα  10.000 ευρώ, δηλαδή τέσσερις παρα-
βάσεις επί  χιλιάδες ευρώ. 

Προβλέπεται, όµως, ότι για την περίπτωση της εκπρόθεσµης
αρχικής διαβίβασης δεδοµένων το πρόστιµο των 2,5 χιλιάδων
ευρώ προσαυξάνεται κατά 50 ευρώ για κάθε ηµέρα καθυστέρη-
σης. Αν υποθέσουµε καθυστέρηση τριάντα ηµερών, τότε έχουµε
επιπλέον πρόστιµο 30 χ 50 = 1.500 ευρώ και συνολικά 11,5 χι-
λιάδες ευρώ. Αν η καθυστέρηση είναι µεγαλύτερη, το πρόστιµο
εκτινάσσεται στον ουρανό. Το πρόστιµο επιβάλλεται στο όνοµα
του κάθε ευθυνόµενου προσώπου, δηλαδή δηµοσίου υπαλλήλου,
και είναι πληρωτέο εφάπαξ εντός τριάντα ηµερών.

Θα κάνω ερώτηση κρίσεως: Υπάρχουν πολλοί δηµόσιοι υπάλ-
ληλοι µε αποταµίευση, τουλάχιστον, 11,5 χιλιάδων ευρώ εκτεινό-
µενη απεριόριστα προς τα άνω, ώστε να ανταποκριθούν άµεσα
στην πληρωµή ενός τέτοιου προστίµου; Ασφαλώς και όχι.

Στο άρθρο 88 παράγραφος 12 προβλέπονται πρόστιµα για την
εκπρόθεσµη διαβίβαση ή υποβολή στοιχείων από πρόσωπα που
δεν ανήκουν στον δηµόσιο τοµέα. Τα πρόστιµα αυτά κυµαίνονται
από 20.000 έως 50.000 ευρώ ανάλογα µε το ύψος των ακαθαρί-
στων εσόδων του υπόχρεου προσώπου. 

Στην παράγραφο 12 αναφέρεται ότι το πρόστιµο για την εκ-
πρόθεσµη αποστολή συµπληρωµατικών ή διορθωτικών στοιχείων
µπορεί να φτάσει έως και το διπλάσιο του αρχικού προστίµου.
Συνεπώς, το πρόστιµο για την παράβαση της περίπτωσης β’ µπο-
ρεί να φτάσει άµεσα τις 100.000 ευρώ. Διόλου ευκαταφρόνητο
ποσό. 

Το Υπουργείο Οικονοµικών αξιοποιεί τα πρόστιµα αυτά ως επι-
κρεµάµενη δαµόκλειο σπάθη επί των κεφαλών των ευθυνοµένων
προκαλώντας σε αυτούς ψυχολογία ανασφάλειας και φορολογι-
κής τροµοκρατίας. Η υποβολή των εν λόγω προστίµων δηµιουρ-
γεί ζητήµατα αναλογικότητας, δικαιοσύνης και σκοπιµότητας.

Για τα πρόστιµα του άρθρου 87, όπως εξήγησα προηγουµέ-
νως, ο ουρανός είναι το όριο αφού το πρόστιµο δεν µπορεί να
προσδιοριστεί επακριβώς λόγω του ότι είναι άγνωστος ο πιθανός

αριθµός ηµερών καθυστέρησης, για τις οποίες επαυξάνεται
αυτό. 

Οµοίως, κατά το άρθρο 88, η επιβολή τόσο υψηλών προστίµων
σε ιδιωτικές επιχειρήσεις, ειδικά σε µικροµεσαίες, µπορεί να έχει
καταστροφικές συνέπειες, µπορεί να οδηγήσει σε οικονοµική
ασφυξία, περιορισµό της επιχειρηµατικής δραστηριότητας,
ακόµα και σε κλείσιµο επιχειρήσεων. Επιπλέον, η δυσανάλογη
επιβολή προστίµων σε σχέση µε τη βαρύτητα της παράβασης θε-
ωρείται ξεκάθαρη αδικία. Επιπρόσθετα, η έλλειψη σαφούς δια-
βάθµισης των προστίµων ανάλογα µε τη φύση και τη σοβαρότητα
της παράβασης θέτουν ζητήµατα δικαιοσύνης και αναλογικότη-
τας. 

Το τιµωρητικό σκεπτικό των άρθρων αυτών χρήζει αναθεωρή-
σεως. Η αναλογικότητα, η δικαιοσύνη, η νοµική ασφάλεια των
προσώπων, αλλά και η προστασία της φήµης και της βιωσιµότη-
τας των επιχειρήσεων, θα πρέπει να αποτελούν βασικές αρχές
του φορολογικού συστήµατος. 

Το νοµοσχέδιο περιέχει τµήµα που αφορά στην αναδιάρθρωση
της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων, η οποία έχει ιδρυθεί
και λειτουργεί ως ανεξάρτητη από την εποχή των µνηµονίων.
Είναι µοναδικό ντροπιαστικό φαινόµενο σε όλη την Ευρώπη,
αφού όλες οι άλλες κυβερνήσεις ελέγχουν απόλυτα τα οικονο-
µικά τους. 

Το κύριο σηµείο της αναδιάρθρωσης της Ανώτατης Αρχής Δη-
µοσίων Εσόδων είναι η παράταση της θητείας του κ. Πιτσιλή για
τρίτη πενταετία, που προφανώς δεν συµβάλλει στη διαφάνεια και
τη χρηστή λειτουργία της Ανώτατης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων.
Σωρεία σκανδάλων καταγγέλλονται εις βάρος του, αλλά ο κ. Πι-
τσιλής έχει καταστεί ανεξέλεγκτος εξαιτίας της ανεξαρτησίας
του. 

Επιπρόσθετα, έχω καταθέσει ερώτηση στη Βουλή στις 30
Οκτωβρίου 2024 σχετικά µε τις ανεπαρκείς συνθήκες εργασίας
υπαλλήλων της Ανώτατης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων σε Ταύρο και
ΚΕΒΕΙΣ. Στο νοµοσχέδιο υπάρχουν διατάξεις για τις οποίες µπο-
ρούν να εγερθούν ενστάσεις µη αποτελεσµατικότητας, όπως
στην περίπτωση του άρθρου 90, στο οποίο ορίζεται η παράταση
της αναστολής του φόρου υπεραξίας από την πώληση ακινήτων
µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου 2026. Αυτή η αναστολή, η οποία έχει επε-
κταθεί αρκετές φορές από το 2015, εγείρει ερωτήµατα σχετικά
µε την αποτελεσµατικότητά της, καθώς δεν έχει αποφέρει τα
αναµενόµενα αποτελέσµατα. 

Επιπλέον, η απουσία φόρου υπεραξίας µπορεί να προκαλέσει
την αύξηση των τιµών και την κερδοσκοπία στην αγορά ακινήτων,
καθώς δεν υπάρχει φορολογικό κίνητρο για να µη µεταπωληθεί
σε σύντοµο χρονικό διάστηµα το ακίνητο µε σκοπό την άµεση οι-
κειοποίηση της αύξησης της τιµής. Ο ίδιος µηχανισµός µπορεί
να διευκολύνει κατά τον ίδιο τρόπο το ξέπλυµα µαύρου χρήµα-
τος. Οπότε τέτοιες διατάξεις του νόµου πρέπει να περιέχουν
ασφαλιστικές δικλίδες. 

Το άρθρο 124 θεσµοθετεί την ψηφιακή πλατφόρµα value-
maps.gov.gr µε σκοπό τον υπολογισµό της αξίας ακινήτων παρέ-
χοντας ψηφιακή εποπτεία στο σύστηµα Αντικειµενικού Προσδιο-
ρισµού Αξιών Ακινήτων, ΑΠΑΑ. Η πλατφόρµα αυτή λειτουργώ-
ντας ως ψηφιακό µητρώο απεικόνισης του ΑΠΑΑ παρέχει πληρο-
φορίες για τις τιµές εκκίνησης του συντελεστή αυξοµείωσής
τους, τους χάρτες ζωνών και τον τρόπο υπολογισµού της αξίας
ακινήτων, όπως αυτά ισχύουν, σύµφωνα µε τις σχετικές αποφά-
σεις του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών. 

Ωστόσο, η ύπαρξη µιας ψηφιακής πλατφόρµας δεν αρκεί για
να διασφαλίσει την ορθότητα και την ακρίβεια των εκτιµήσεων.
Η ακρίβεια των εκτιµήσεων εξαρτάται από την ποιότητα και την
αξιοπιστία των δεδοµένων που εισάγονται στο σύστηµα, καθώς
και από την καταλληλότητα των αλγορίθµων που χρησιµοποι-
ούνται για τον υπολογισµό της αξίας. Εάν οι τιµές εκκίνησης ή οι
συντελεστές αυξοµείωσης δεν συνάδουν µε την πραγµατική αξία
των ακινήτων ή αν οι αλγόριθµοι δεν λάβουν υπ’ όψιν όλα τα σχε-
τικά κριτήρια, τότε οι εκτιµήσεις που θα προκύπτουν θα είναι ανα-
κριβείς και ενδεχοµένως άδικες. Επιπλέον, η συγκέντρωση της
εποπτείας και του ελέγχου του συστήµατος ΑΠΑΑ σε ένα κε-
ντρικό όργανο, όπως η ψηφιακή πλατφόρµα valuemaps.gov.gr
εγείρει ανησυχίες για τον κίνδυνο χειραγώγησης των τιµών. Εάν
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το όργανο αυτό δεν λειτουργεί µε διαφάνεια και αντικειµενικό-
τητα, υπάρχει ο κίνδυνος να καθορίζονται οι τιµές των ακινήτων
κατά το δοκούν εξυπηρετώντας συγκεκριµένα συµφέροντα. 

Το άρθρο 25 του σχεδίου νόµου, το οποίο αφορά στην τροπο-
ποίηση του άρθρου 5 του ν. 5116/2024 περί ασφάλισης επιχειρή-
σεων έναντι φυσικών καταστροφών θέτει ορισµένα ζητήµατα. Η
υποχρεωτική ασφάλιση όλων των επιχειρήσεων µε ετήσια ακα-
θάριστα έσοδα άνω των 500.000 ευρώ έναντι δασικής πυρκαγιάς,
πληµµύρας και σεισµού, ανεξαρτήτως της γεωγραφικής τους
θέσης και του είδους της δραστηριότητάς τους ενδέχεται να
οδηγήσει σε δυσανάλογες επιβαρύνσεις για ορισµένες επιχειρή-
σεις. Επιπλέον, η επιβολή προστίµου ύψους 10.000 ευρώ σε πε-
ρίπτωση µη συµµόρφωσης, το οποίο διπλασιάζεται σε περίπτωση
υποτροπής, µπορεί να έχει σοβαρές οικονοµικές επιπτώσεις στις
επιχειρήσεις, ιδίως στις µικροµεσαίες. Οι εξαιρέσεις των επιχει-
ρήσεων που δεν έχουν ασφαλιστεί από την κρατική αρωγή ενδέ-
χεται να οδηγήσει σε αδικαιολόγητη στέρηση βοήθειας σε
περίπτωση φυσικών καταστροφών µε δυσµενείς κοινωνικές και
οικονοµικές συνέπειες. 

Η όλη λογική του εν λόγω άρθρου συνίσταται στη µεταφορά
της ευθύνης αποζηµίωσης σε περιπτώσεις φυσικών καταστρο-
φών στις ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες και την απαλλαγή της
Κυβέρνησης από αυτή την ευθύνη. 

Συνοψίζοντας, τα κεντρικά σηµεία του νοµοσχεδίου, παρά τις
όποιες επιµέρους θετικές ρυθµίσεις υπάρχουν σε αυτό, παρου-
σιάζουν σοβαρές ελλείψεις και αστοχίες. Η επιβολή υπέρογκων
προστίµων, η αναστολή του φόρου υπεραξίας, η αµφίβολη απο-
τελεσµατικότητα της ψηφιακής πλατφόρµας valuemaps.gov.gr
και η υποχρεωτική ασφάλιση επιχειρήσεων έναντι φυσικών κατα-
στροφών είναι από τις σοβαρότερες και καθιστούν γενικά το νο-
µοσχέδιο προβληµατικό και µη υπερψηφιστέο.

Ωστόσο, παρά τα παραπάνω προβλήµατα θα ψηφίσουµε υπέρ
σε ορισµένα άρθρα που πιστεύουµε ότι κινούνται έστω προς τη
θετική κατεύθυνση. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Πριν ξεκινήσουµε τον κατάλογο των οµιλητών, θα πάρει τον
λόγο ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτια-
τών, ο κ. Στίγκας, και αµέσως µετά ξεκινάµε µε τους οµιλητές.

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήθελα να µιλήσω περισσότερο

για τα οικονοµικά, αλλά, δυστυχώς, τρέχει η επικαιρότητα, υπάρ-
χουν πάρα πολλά µεγάλα θέµατα για τη χώρα µας και πρέπει να
αναφερθούµε σε αυτά, γιατί ο κίνδυνος είναι πολύ µεγάλος.

Πριν από λίγες ηµέρες γίναµε όλοι µάρτυρες ενός παράδοξου
περιστατικού ή µπορεί να µην ήταν και τόσο παράδοξο. Την ίδια
ώρα που η Αθήνα γιόρταζε την τοποθέτηση του χριστουγεννιάτι-
κου δένδρου στο Σύνταγµα, οµάδα ατόµων αλβανικής καταγω-
γής γιόρταζαν στον ίδιο χώρο την Ηµέρα Ανεξαρτησίας της
Αλβανίας. Εκ πρώτης ανάγνωσης δεν είναι κακό, εκ πρώτης µόνο.
Άλλωστε και οι Έλληνες µετανάστες στις χώρες διαµονής τους
το ίδιο κάνουν, γιορτάζουν την 28η Οκτωβρίου και την 25η Μαρ-
τίου, κάνουν παρελάσεις, χορεύουν, προσφέρουν ελληνικά εδέ-
σµατα, κάνουν δηλαδή, µία κανονική γιορτή και συµµετέχουν,
µάλιστα, στις εορταστικές εκδηλώσεις και οι τοπικοί πληθυσµοί.
Είναι και αυτό ένα είδος άσκησης εξωτερικής πολιτικής, µίας
ήπιας µορφής διπλωµατίας, µίας ήπιας µορφής ισχύος που δη-
µιουργεί δεσµούς φιλίας µεταξύ των χωρών υποδοχής των εκα-
τοµµυρίων Ελλήνων µεταναστών και της µητέρας πατρίδας,
δηλαδή καµµία σχέση µε αυτό που είδαµε στο Σύνταγµα τις προ-
άλλες.

Είδαµε να σηκώνουν σηµαίες όχι της Αλβανίας, αλλά της υπο-
τιθέµενης «Μεγάλης Αλβανίας». Ακούσαµε εµετικά συνθήµατα
για την Τσαµουριά, ακούσαµε συνθήµατα υβριστικά για την Ελ-
λάδα, τη χώρα φιλοξενίας Αλβανών πρώτης, δεύτερης και πλέον
τρίτης γενιάς. Ακούσαµε συνθήµατα υπέρ του ΟΥΤΣΕΚΑ, του
υποτιθέµενου απελευθερωτικού στρατού της υποτιθέµενης Τσα-

µουριάς και προπαντός δεν ήταν κάποια οργανωµένη εκδήλωση
σε προκαθορισµένο χώρο, αλλά µία άτακτη συγκέντρωση σε
χώρο και τόπο, µε σκοπό να προκαλέσει.

Έχετε ακούσει ποτέ Έλληνες της διασποράς να υβρίζουν κατά
τη διάρκεια εορταστικών εκδηλώσεων των εθνικών µας εορτών
τη χώρα φιλοξενίας τους; Έχετε ακούσει ή δει εσείς σε κανένα
βίντεο, από τα χιλιάδες βίντεο που κυκλοφορούν στο διαδίκτυο,
Έλληνες στις χώρες φιλοξενίας τους µε σηµαίες να αποτυπώ-
νουν εδαφικές διεκδικήσεις; Μόνο στην Ελλάδα γίνονται αυτά!
Τώρα θα µου πείτε, ποιος έχασε τον σεβασµό για να τον βρουν
οι Αλβανοί ή οι υπόλοιποι που έρχονται παράνοµα στη χώρα µας;
Έχετε δει Έλληνες που διαµένουν στην Αλβανία να κυκλοφορούν
µε σηµαίες που να απεικονίζουν τη Βόρειο Ήπειρο ενσωµατω-
µένη στην Ελλάδα, όσο και αν αυτό είναι ηθικά, νοµικά και εθνικά
ορθό; Όχι. Μπορείτε να σκεφτείτε τι θα γινόταν αν οι Έλληνες
της Βορείου Ηπείρου έκαναν το ίδιο µέσα στην Αλβανία; Μάλλον
όλοι το γνωρίζουµε, θα είχαν την τύχη του Κωνσταντίνου Κατσίφα
που τον δολοφόνησαν άγρια οι κατσαπλιάδες. Αυτή είναι η ιστο-
ρική πραγµατικότητα. Μπορείτε να κάνετε εικόνα τι θα γινόταν,
εάν Έλληνες που διαµένουν στην Τουρκία και εργάζονται εκεί
διαδήλωναν µπροστά στην τουρκική Βουλή µε σηµαίες που απει-
κονίζουν τα παράλια της Μικράς Ασίας ενσωµατωµένα στην Ελ-
λάδα ή ακόµα και την περιοχή του Πόντου, την Ανατολική Θράκη;
Μπορείτε να το φανταστείτε αυτό; Όχι, δεν µπορείτε, διότι εδώ
µέσα υπάρχουν αρκετοί -θα το πω ευθέως- τουρκόδουλοι, νεο-
ραγιάδες που θέλουν διακαώς την καταστροφή και την υποδού-
λωση της Ελλάδας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, µου
επιτρέπετε;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Παρα-
καλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν µπορώ, βε-
βαίως, σε ό,τι θέλετε να ακουστεί προς το Σώµα να έχω καµµία
λογοκρισία, αλλά όταν απευθύνεστε και αναφέρεστε σε Βουλευ-
τές του ελληνικού Κοινοβουλίου, δεν µπορώ να δεχτώ αυτόν τον
χαρακτηρισµό και παρακαλώ αυτό να σηµειωθεί στα Πρακτικά,
εκτός αν θέλετε να ανακαλέσετε τον χαρακτηρισµό που πριν
απευθύνατε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε
Πρόεδρε, πάντα µε σεβασµό απευθύνοµαι και σε εσάς, στο Προ-
εδρείο, αλλά και στους συναδέλφους. Όµως, τα έργα και οι ηµέ-
ρες κάποιων Βουλευτών εδώ µέσα αποδεικνύουν το εντελώς
αντίθετο. Μακάρι να αποδείξουν ότι δεν είναι έτσι τα πράγµατα
και εγώ να ανακαλέσω.

Όµως, θα πρέπει να πω και στο Σώµα ότι εµείς οι Σπαρτιάτες,
ένα νόµιµα δηµοκρατικό εκλεγµένο κόµµα, δεχόµαστε συνεχώς
ύβρεις και αχαρακτήριστους χαρακτηρισµούς ότι είµαστε φασί-
στες, ναζί, µορφώµατα κ.λπ.. Δεν είδα, όµως, καµµία ευαισθησία
από το Προεδρείο και γενικότερα από τους υπόλοιπους συνα-
δέλφους εδώ µέσα –που τους εκτιµώ όλους- να κάνουν µία ανα-
φορά επάνω σε αυτές τις ύβρεις.

Τις προάλλες, επειδή αναφέρθηκα, είπα «οι φίλοι των Τούρ-
κων» για τη Νέα Αριστερά, εδώ µέσα ακούσατε όλοι τι έγινε, να
µε φωνάζουν «ταγµατασφαλίτη», «ναζί», «µόρφωµα» και όλα τα
σχετικά, αλλά δεν είδα κάποιον να πάρει τον λόγο να µε υπερα-
σπιστεί. Έτσι δεν είναι; Δεν µπορεί, λοιπόν, να αντιµετωπίζετε
τους Σπαρτιάτες µε δύο µέτρα και δύο σταθµά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Προεδρείο ήταν
υποχρεωµένο να κάνει την επισήµανση που έκανε. Από εκεί και
πέρα, καθένας έχει την ευθύνη των λόγων του.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ακριβώς.
Όλοι έχουµε την ευθύνη των λόγων µας, κύριε Πρόεδρε και πάµε
λίγο παρακάτω.

Μάλλον πέρασε στα «ψιλά» η είδηση ότι ένας παρίας, ένας πο-
λιτικός τελειωµένος κάπου στην πρώην σοβιετική επαρχία, στη
Ρουµανία, έσπασε όλα τα κοντέρ και ξευτέλισε τα ΜΜΕ. Ξέρετε
ποια λέω, αυτά που ενηµερώνουν τους πολίτες, όπως γίνεται και
εδώ στην Ελλάδα, που όπως λένε και οι ίδιοι είναι στην πρώτη
γραµµή της ενηµέρωσης, που µεταδίδουν αφιλτράριστες ειδή-
σεις είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο, µήπως και πετάξει
κάποια µύγα και δεν το µάθει όλος ο κόσµος.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΣΤ’ - 3 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 3439



«Δίνω φωνή στους ταπεινωµένους και σε αυτούς τους πολίτες
που αισθάνονται ότι δεν έχουν σηµασία, ενώ στην πραγµατικό-
τητα είναι πιο σηµαντικοί», δήλωσε ο νικητής του πρώτου γύρου
των προεδρικών εκλογών στη Ρουµανία Καλίν Γκεοργκέσκου.
«Με το 20% του πληθυσµού κάτω από το όριο της φτώχειας, µε
χιλιάδες τοξικοµανείς και µε το 36% του πληθυσµού της Ρουµα-
νίας σε κίνδυνο να πέσει κάτω από το επίπεδο της φτώχειας, εγώ
θα ασχοληθώ µαζί τους», δήλωσε ο Γκεοργκέσκου. Είναι αυτός
που οι ελπίδες να κερδίσει ήταν χαµηλές, µόνο 1% του έδιναν
στην εκτίµηση ψήφου και τελικά κατάφερε να πάρει πάνω από
22%.

Τι µαθαίνουµε από αυτό το µάθηµα δηµοκρατίας που έδωσαν
οι πολίτες της Ρουµανίας; Μαθαίνουµε το προφανές: Πως η δη-
µοκρατία, που τόσο πολύ την εκµεταλλεύονται κάποιοι, θα πούµε
ότι απλά λειτουργεί. Καµµιά φορά, όµως, δυσλειτουργεί στέλνο-
ντας στο Κοινοβούλιο εκπροσώπους του λαού, όπως έστειλε
στην Κυβέρνηση το 2015 τον Αλέξη Τσίπρα, τον «Go back, Mer-
kel», όπως έγινε ευρύτερα γνωστός, όπως έστειλε στην εξουσία
το 2019 και το 2023 τη Νέα Δηµοκρατία, όπως, όταν λειτουργεί
σωστά, ο λαός των Ηνωµένων Πολιτειών έδωσε την προεδρία σε
αυτόν που πολεµήθηκε σκληρά από το σύστηµα, τον Ντόναλντ
Tραµπ, παρουσιάζοντάς τον σαν αποτυχηµένο, σαν εγκληµατία,
ακόµα και σαν βιαστή. Έτσι και ο λαός της Ρουµανίας έστειλε
στην πρώτη θέση το δικό του «αουτσάιντερ» και αυτό είναι ένα
µάθηµα δηµοκρατίας; Ναι, αυτό είναι ένα µάθηµα δηµοκρατίας.

Επειδή κάποιοι µέσα σε αυτή την Αίθουσα -ονόµατα δεν λέω,
υπολήψεις δεν θίγω- άλλα λένε εδώ µέσα και άλλα εννοούν. Αυ-
τοαποκαλούνται δηµοκράτες, θέλουν να κυβερνήσουν και να σώ-
σουν την Ελλάδα. Ποιοι; Αυτοί που την κατέστρεψαν; Και ένας
λαός ταλαιπωρηµένος και πολλαπλά προδοµένος να κάθεται να
ακούει τις ανοησίες κάθε ψυχωτικού, κάθε ανεπαρκή, που ούτε
στα λόγια είναι καλός και πολύ δε περισσότερο στα έργα! Και σε
αυτή την κατηγορία έχουµε πολλούς.

Η µόνιµη εξαπάτηση των Ελλήνων έχει πάρει Όσκαρ µε ατε-
λείωτα «θα», ψεύτικες υποσχέσεις και επιταγές, βεβαίως, χωρίς
αντίκρισµα. Από τη µία του τάζουν οικονοµική ευηµερία, µεγάλες
συντάξεις, που σε κάποιες περιπτώσεις γραφικών εµπόρων ελ-
πίδας µπορούν, λέει, να φτάσουν και τις 3.000 ευρώ µε 4.000
ευρώ τον µήνα. Τάζουν δουλειές, τάζουν σοβαρές µειώσεις της
ανεργίας, τάζουν «νεκρά» προγράµµατα ΕΣΠΑ, σπίτια, «ριβιέ-
ρες», νέα συµβόλαια µε τον λαό και το λεξιλόγιο της απάτης και
της εξαπάτησης δεν έχει όρια.

Και από την άλλη, ποδοπατούν τη δηµοκρατία, τσαλακώνουν
το Σύνταγµα, γίνονται εν ριπή οφθαλµού κάτι άλλο από αυτό που
είναι. Βουτάνε µέχρι τον λαιµό στη διαφθορά. Ψηφίζουν νόµους
που είναι παρά φύση. Αθωώνονται από δικαστήρια ή δεν δικάζο-
νται ποτέ. Προσβάλλουν βάναυσα το Οικογενειακό Δίκαιο και κά-
νουν ό,τι µπορούν για να αλλάξουν βίαια την εθνολογική σύνθεση
του ελληνικού λαού.

Στη συνέχεια, καλούν ως τελάληδες, τους λαθροµετανάστες
να έρθουν στη χώρα µας, λέγοντας ξεδιάντροπα ότι η χώρα έχει
ανάγκη από µετανάστες. Εδώ για να καταλάβετε το µέγεθος της
απάτης και της αδιαφορίας, δίνουν κυριολεκτικά ψίχουλα στο
προσωπικό των Σωµάτων Ασφαλείας –µόνο 3,33 ευρώ ανά ώρα
νυχτερινής απασχόλησης- και φορολογούν τα πουρµπουάρ των
σερβιτόρων, κύριε Υπουργέ.

Προφανώς εσείς που νοµοθετείτε δεν έχετε δουλέψει ούτε
βράδυ ούτε µέρα. Ρωτήστε ανθρώπους που εργάζονται νύχτα
για να δείτε αν βγαίνει η νύχτα, αν µπορεί να βγει η νύχτα και αν
αυτά τα χρήµατα επαρκούν γι’ αυτό που κάνουν. Δεν θα ρωτήσω,
βέβαια, για τους σερβιτόρους, γιατί σχεδόν κανένας εδώ µέσα
δεν έχει δουλέψει σερβιτόρος, να τελειώνει η βάρδια και να µην
µπορεί να πάρει τα πόδια του για να γυρίσει στο σπίτι του. Και
αυτά τα 300 ευρώ, κύριε Υπουργέ, εσείς τα φορολογείτε; Είναι
δυνατόν; Πολλοί σερβιτόροι περιµένουν πώς και πώς αυτό το
µικρό επίδοµα, ας το πούµε έτσι, αυτή την άνεση που δίνει ένας
πελάτης για να µπορέσει να συµπληρώσει λίγο το εισόδηµά του.
Τι νοµίζετε; Ότι οι σερβιτόροι παίρνουν πάρα πολλά λεφτά και
ότι αυτά είναι επιπλέον λεφτά; Και πού νοµίζετε ότι θα τα επεν-
δύσουν; Θα τα πάνε στην Ελβετία ή κάπου αλλού; Εδώ µέσα,
στην κατανάλωση θα τα ρίξουν.

Κατά τα άλλα, οι περισσότεροι κόπτονται για την ευηµερία του
λαού. Δεν είναι υποκριτικό κάποιοι και, µάλιστα, άθεοι να προ-
σπαθούν να φέρονται ως ενάρετοι, να ανάβουν κεριά, να φυλάνε
εικόνες και να παριστάνουν τους οικογενειάρχες –πάντα, βέβαια,
µπροστά στα κανάλια- και από την άλλη να ψηφίζουν νόµους για
τους γκέι, να έχουν αρχηγούς γκέι και να πηγαίνουν στις παρε-
λάσεις ως τιµώµενα πρόσωπα; Μόνο ως υποκρισία µπορεί να το
χαρακτηρίσει κάποιος αυτό. 

Ας σταµατήσουµε, λοιπόν, να κρυβόµαστε πίσω από το δά-
χτυλό µας. Οι περισσότεροι υπονοµεύουν την αρχή της λαϊκής
κυριαρχίας, κάτι που δεν πρέπει να ξεχνάµε. Ο λαός µιλάει στις
κάλπες και ο λόγος του πρέπει να είναι νόµος. Τίποτα άλλο! Και
αυτό δεν είναι απλώς µάθηµα δηµοκρατίας, αλλά είναι η ουσία
της. Τις κυβερνήσεις και τις προεδρίες µιας χώρας δεν τις ορί-
ζουν οι εκτιµήσεις ψήφου, κυρίες και κύριοι. Οι κυβερνήσεις και
οι προεδρίες µιας χώρας ορίζονται από την ψήφο του λαού,
όπως καταγράφεται στις λίστες των δικαστικών αντιπροσώπων
και όχι από την εκτίµηση ψήφου. Υπάρχει πάντα ο κίνδυνος να
αστοχήσει µια πρόβλεψη, κάτι που δεν είναι κακό. Κανένας δεν
είναι τέλειος. 

Εδώ έχουµε φτάσει στο σηµείο να έχουµε την υπερπροβολή
µιας αταλάντης όψιµης πολιτικού που την πλασάρουν στον πα-
ραζαλισµένο λαό ως µάννα εξ ουρανού δίνοντας στην ανύπαρκτη
ποσοστό 8% ως τρίτο κόµµα και δεν ξέρει πού πέφτει η Αθήνα.
Τι γίνεται εδώ πέρα; Ποιος κοροϊδεύει ποιον; Όµως, για άλλη µια
φορά κάποιοι φροντίζουν για τον λαό χωρίς τον λαό. Αυτό είναι
ξεκάθαρο. 

Η εκτίµηση ψήφου είναι απλώς ένας δείκτης, µια προσπάθεια
να µετρηθούν οι τάσεις. Και αυτό, βέβαια, όταν γίνεται σωστά.
Όµως, η πραγµατική ετυµηγορία έρχεται από τον λαό που στέλ-
νει το µήνυµα ξεκάθαρα και αδιαµφισβήτητα στην κάλπη. Ο
Γκεοργκέσκου, όπως ο Τραµπ, αποτελούν µια ακόµα ζωντανή
απόδειξη πως όταν ο λαός αποφασίσει να ακουστεί, η φωνή του
µπορεί να σπάσει τα δεσµά των χαµηλών προσδοκιών και να ανα-
τρέψει τα γεγονότα. Και αυτό το µάθηµα πρέπει να το κρατή-
σουµε, διότι µας υπενθυµίζει ότι η δηµοκρατία δεν είναι παιχνίδι
για τους λίγους, αλλά είναι ένα εργαλείο για τους πολλούς. Είναι
η φωνή του πολίτη που αλλάζει τον ρου της ιστορίας. Όπως έγινε
στη Ρουµανία, µπορεί να γίνει οπουδήποτε. Όπως έγινε και στην
Ελλάδα το 2023. Στην αρχή δεν έδιναν καµµία ελπίδα σε µας του
Σπαρτιάτες. Πήγαµε στο 1,5%, στο 1,8% και φτάσαµε µέχρι το
2,5%. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Τι έγινε το 2023;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Μπήκαµε

εµείς οι Σπαρτιάτες στη Βουλή. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Με την κηροζίνη τότε! 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Αυτό σας

χάλασε! Εν πάση περιπτώσει, δεν µας έδιναν κανένα ποσοστό.
Δεν θα φτάσω στο σηµείο τώρα να πω τι έλεγαν τόσο εδώ µέσα
στη Βουλή όσο και τα όργανά σας, sites, εφηµερίδες κ.λπ., κ.λπ..
Έλεγαν ότι θα χάσουµε τις έδρες µας, ότι θα καταδικαστούµε
και άλλα τέτοια ωραία. Εν πάση περιπτώσει, «σπάσαµε» τις αρ-
νητικές προβλέψεις και µπήκαµε µε 4,68%. Άρα, ποιο είναι το κα-
θήκον µας; Εµείς θεωρούµε ότι πρέπει να προστατέψουµε τη
δηµοκρατία από εκείνους που τη θεωρούν δεδοµένη, από εκεί-
νους που τη χρησιµοποιούν για να εξυπηρετούν τα προσωπικά
τους συµφέροντα και να κρύψουν την ανεπάρκειά τους. 

Αν θέλετε, εδώ στέλνω και ένα µήνυµα σε κάποιους που κό-
πτονται πολύ για τη δηµοκρατία, µε αυτό που είχε πει ο πατέρας
της δηµοκρατίας, ο Ισοκράτης: «το κακό µε τη δηµοκρατία είναι
ότι εκτρέφει τους εχθρούς της». Εδώ µέσα αρκετοί ξέρουν. Βέ-
βαια, υπάρχει και ένα άλλο πολύ ωραίο ρητό στη νεότερη ιστορία
της Ελλάδας, ότι στη δηµοκρατία δεν υπάρχουν αδιέξοδα. Να
υπενθυµίσω στους πολίτες ότι η δύναµή τους είναι η ψήφος τους
και κάθε ψήφος µετράει, κάθε ψήφος έχει τη δυνατότητα να αλ-
λάξει την πορεία ενός έθνους. Δεν πρέπει απλώς να παρακολου-
θούµε, αλλά να συµµετέχουµε, γιατί στο τέλος η ιστορία γρά-
φεται από αυτούς που είχαν το θάρρος να πιστέψουν στη δύναµή
τους, κάτι που µόλις απέδειξε ο λαός της Ρουµανίας. 

Άλλωστε -δεν θα αναφερθώ και πολύ- νωπές είναι οι µνήµες
των Ελλήνων από την «Πρώτη φορά Αριστερά» και από την «υπε-
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ρήφανη διαπραγµάτευση». Διαβάσαµε κάποια τµήµατα που
έχουν διαρρεύσει από το βιβλίο της Μέρκελ και διαπιστώνουµε
τη διπλή ρητορική του τότε Πρωθυπουργού Αλέξη Τσίπρα που
από τη µία ξεσήκωνε τον λαό µε την υπόσχεση του ψευδοδηµο-
ψηφίσµατος και το επόµενο βράδυ τηλεφωνούσε στη Μέρκελ να
ανακοινώσει ότι συµφωνεί µε την τρόικα και τους θεσµούς. Το να
αποκαλεί κάποιος τους δανειστές «θεσµούς» αντί για τρόικα,
ίσως να ήταν τελικά το µόνο που κατάφερε σε αυτή την υπερή-
φανη διαπραγµάτευση ο Γιάνης µε το ένα «ν». Επί του πρακτέου,
δηλαδή, παραχωρήσαµε την εθνική µας κυριαρχία για έναν ολό-
κληρο αιώνα την ίδια στιγµή που αυτοί που είχαν υποσχεθεί αξιο-
πρέπεια και υπερήφανη διαπραγµάτευση κατέληξαν να διευκολύ-
νουν τη δέσµευση της χώρας µας.

Βέβαια, δεν µπορούµε να µην εκτιµήσουµε την πολυµήχανη
στρατηγική του Τσίπρα, το να αποφεύγεις δηλαδή, διακριτικά να
τοποθετηθείς σε µία σύνοδο, για να µη σε γράψουν στα πρα-
κτικά. Είναι κι αυτό µια τέχνη, δηλαδή η τέχνη-τσιµουδιά, δεν
µιλάω, δεν λέω τίποτα, άρα δεν καταγράφεται και τίποτα. Κατά-
φερε να την κάνει να θυµηθεί ότι η πολιτική δεν είναι µόνο οι αριθ-
µοί, αλλά και θέατρο, για να καλυφθεί η παραχώρηση των
περιουσιακών στοιχείων της Ελλάδας από τον ΣΥΡΙΖΑ για τα επό-
µενα ενενήντα εννέα χρόνια. Ο Αλέξης Τσίπρας µπορεί να πέ-
ρασε στην ιστορία, αλλά τα ενενήντα εννέα χρόνια υποθήκευσης
της Ελλάδας, µέχρι το 2115, είναι ένα γεγονός, όπως και το ότι
δεν θα έχει αποµείνει ούτε σκόνη ως ανάµνηση από την υπερή-
φανη διαπραγµάτευση του Γιάνη µε ένα «ν» και του Αλέξη Τσί-
πρα. 

Όµως, οι ιστορικοί του µέλλοντος θα διαβάσουν µε απορία για
τον πρώην Πρωθυπουργό, τον Γιώργο Παπανδρέου, που έδειξε
µια αδιανόητη απάθεια για τη δεινή οικονοµική κατάσταση της
χώρας που ο ίδιος δηµιούργησε. Γνωρίζουµε ότι είχε κάνει προ-
σύµφωνο µε τον Στρος Καν και ότι έπαιζε κι αυτός θέατρο και κο-
ρόιδεψε τον ελληνικό λαό, όπως θέατρο έπαιξε και η επόµενη
Κυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου που υπέγραψε τα πάντα. Ο τότε
Πρωθυπουργός δε Αντώνης Σαµαράς διατυµπάνιζε το «success
story» του, µόνο που η Άνγκελα Μέρκελ τον εκθέτει ξανά λέγο-
ντας πως επί των ηµερών του δεν έγινε καµµία, µα καµµία µεταρ-
ρύθµιση. Αυτά είναι πραγµατικά γεγονότα και δεν τα λέω εγώ
ούτε εσείς, τα λένε οι ξένοι, αυτοί που έζησαν όλα αυτά τα γεγο-
νότα. 

Τι έχουµε εδώ, δηλαδή; Τον αντιµνηµονιακό Αντώνη Σαµαρά
που υπέγραψε τα πάντα και δεν έκανε πράξη τίποτα, στρώνοντας
µε τον τρόπο αυτό τον δρόµο στον Αλέξη Τσίπρα και τη συγκυ-
βέρνηση µε τους ΑΝΕΛ του Πάνου Καµµένου που έθρεψε τα
άκρα της παραπολιτικής πόλωσης. 

Σε αυτό το σηµείο, ήθελα να ρωτήσω τους αγαπητούς συνα-
δέλφους του ΣΥΡΙΖΑ το εξής: Λέτε εµάς ακροδεξιούς και χρησι-
µοποιείτε βαρύτατους χαρακτηρισµούς, χωρίς βέβαια, όπως
είπα, να σας µιλάει κανένας. Ο Καµµένος, τον οποίο κάνατε
εταίρο και κυβερνήσατε µαζί, δεν ήταν ακροδεξιός; Τότε δεν σας
πείραζε η ακροδεξιά; Τώρα σας πειράζει; Τότε ήσασταν δηµο-
κράτες και τώρα δεν είστε; Τα έχουµε µπερδέψει λίγο τα πρά-
γµατα!

Η δηµοκρατία, όπως είπαµε, κυρίες και κύριοι, δεν έχει αδιέ-
ξοδα. Η ευθύνη όλων µας είναι να διαφυλάξουµε το δηµοκρατικό
µας πολίτευµα από τους κινδύνους της πόλωσης και της δηµα-
γωγίας παραµένοντας προσηλωµένοι στις αξίες της ενότητας,
της λογικής και της συνεννόησης. Μόνο έτσι µπορούµε να δια-
σφαλίσουµε ένα µέλλον που θα βασίζεται στη σταθερότητα και
την πρόοδο µακριά από ακρότητες και διχασµούς.

Εποµένως, το διαχρονικό µας σύνθηµα είναι: «Επιλέγεις Σπαρ-
τιάτες, επιλέγεις Ελλάδα και µόνο Ελλάδα».

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Πρόεδρε. 

Και τώρα περνάµε στον κατάλογο των οµιλητών. Πρώτος οµι-
λητής είναι ο κ. Γεώργιος Σταµάτης από τη Νέα Δηµοκρατία και
ακολουθεί ο κ. Χριστοδουλάκης.

Παρακαλώ, κύριε Σταµάτη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προφανώς στις
επιτροπές έχει αναλυθεί πάρα πολύ και έχει πολύ µεγάλο ενδια-
φέρον ότι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο έρχεται µε δώδεκα µειώσεις
φόρων και δώδεκα µέτρα ενίσχυσης, δείχνει ποια είναι η πραγµα-
τική εικόνα. Εµείς που πιστεύουµε σε αυτή την εικόνα –εσείς,
προφανώς, µε άλλα επιχειρήµατα δεν πιστεύετε σε αυτή την ει-
κόνα-, η εικόνα δείχνει ότι η οικονοµία µας προχωράει µπροστά,
γιατί ουδέποτε θα µπορούσε να υπάρξουν ταυτόχρονα και δώ-
δεκα µειώσεις και δώδεκα ενισχύσεις. Και νοµίζω ότι µετά από
αυτό που πέρασε η χώρα το 2015, είναι ξεκάθαρο ότι η πορεία
και η ευηµερία αυτού του τόπου µπορεί να έρθει µόνο µε την ανά-
πτυξη, µόνο µε τις διαρθρωτικές αλλαγές, οι οποίες διαρθρωτι-
κές αλλαγές, ταυτόχρονα, καταπολεµούν και τις παραδοσιακές
παθογένειες που µας οδήγησαν σε µια χρεοκοπία.

Επιτρέψτε µου, όµως, να πω ότι ίσως ένα πράγµα, κύριε Υ-
πουργέ, που για µένα είναι πολύ σηµαντικό στο νοµοσχέδιο σας,
είναι ότι ενισχύετε την καινοτοµία και την ενδυνάµωση των νεο-
φυών επιχειρήσεων. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό, γιατί έχει
δύο τινά. Το πρώτο, ότι βελτιώνεις και δίνεις ώθηση στους νέους
ανθρώπους να αναπτύξουν τη δηµιουργικότητά τους µέσα σε ένα
νέο οικονοµικό περιβάλλον και ταυτόχρονα, αυτό λειτουργεί και
ανασχετικά στο να µη φύγουν πολλοί στο εξωτερικό. 

Σήµερα που µιλάµε είναι η Παγκόσµια Ηµέρα των Ατόµων µε
Αναπηρία. Παραδοσιακά γίνονται διάφορες αναλύσεις, διάφορες
δηλώσεις για έναν κόσµο συµπερίληψης, αποδοχής κ.ο.κ..

Επιτρέψτε µου, όµως, να δούµε την πραγµατικότητα, η οποία
µετά από το 2019 έχει αλλάξει. Μέχρι το 2019 τι είχαµε; Είχαµε
µια ακραιφνώς επιδοµατική πολιτική για τα άτοµα µε αναπηρία
και τίποτε άλλο. Όλη η συζήτηση τελείωνε και άρχιζε εκεί.

Σήµερα, λοιπόν, πέρα από το ότι η χώρα από το σχέδιο δράσης
πήγε στην εθνική στρατηγική, έχουµε βελτιώσει τους δείκτες της
χώρας µας στο κοµµάτι της συµπερίληψης και αυτό φαίνεται
µέσω της ορατότητάς τους και θέλω να αναφερθώ χαρακτηρι-
στικά σε ένα πρόγραµµα που εχθές βγήκε από το Υπουργείο Ερ-
γασίας σε συνεργασία µε το Υπουργείο Οικονοµικών για χίλια
άτοµα µε αναπηρία, άνεργοι, µέσω της ΔΥΠΑ που θα δουλέψουν
στους δήµους για δεκαοκτώ µήνες κι επίσης, να αναφερθώ στην
προκήρυξη που είµαστε η µοναδική χώρα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση που υπάρχει αυτή τη στιγµή, προκήρυξη για πρόσληψη
ατόµων µε αναπηρία, πέραν των προσλήψεων που γίνονται επί
του 10% των προσλήψεων για τους συγγενείς και για τα άτοµα
αναπηρία. Αυτό τι δείχνει; Δείχνει ότι ένας αθέατος κόσµος που
υπήρχε πριν, που ζούσε ή που τον είχαµε µάθει να ζει µόνο µε
το επίδοµα αναπηρίας -που αυτή η Κυβέρνηση µετά από δώδεκα
χρόνια αύξησε το επίδοµα αναπηρίας- πάει στην πραγµατική ενί-
σχυση του 3ου πυλώνα και τι είναι ο 3ος πυλώνας; Προφανώς, θα
παίρνεις το επίδοµα, αλλά, ταυτόχρονα, θα σε κάνω διασύνδεση
µε την εργασία.

Χαίροµαι, κύριε Υπουργέ, που είστε εδώ, γιατί εχθές βγήκε
στον αέρα, ένα από τα πιο εµβληµατικά έργα που κάναµε -εσείς
ως Υπουργός, εγώ ως Γενικός Γραµµατέας και η κ. Μιχαηλίδου-
στο Ταµείο Ανάκαµψης. Εκατόν πενήντα ένα εκατοµµύρια, αυτή
τη στιγµή για δέκα χιλιάδες ανέργους, ωφελούµενους και λήπτες
του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος.

Η χώρα µας τι είχε; Μας το είχε πει και η Παγκόσµια Τράπεζα
που ήµασταν ακόµη σε εποπτεία. Έχετε ανθρώπους που παίρ-
νουν το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα και παραµένουν εκεί. Πρέ-
πει να τους διασυνδέσετε µε την εργασία.

Η πρώτη αρχή είχε γίνει επί Υπουργίας του κ. Χατζηδάκη και
τότε, µε βάση αυτή τη µεταρρύθµιση που κάναµε του 3ου πυλώνα,
η Ελλάδα είχε εκταµιεύσει από το Eurogroup τα χρήµατα, τα 780
εκατοµµύρια. Και τώρα, τι ερχόµαστε και κάνουµε; Ένα Πρό-
γραµµα που βάλαµε στο Ταµείο Ανάκαµψης. Άρα, τα λεφτά δεν
πάνε µόνο στους µεγάλους επιχειρηµατίες, πάνε και στους αν-
θρώπους που πραγµατικά έχουν ανάγκη. Τη διαφορά έχει αυτό
το πρόγραµµα; Ότι επιδοτείται και η κατάρτιση. Άρα, έχουµε συ-
µπολίτες µας που είναι στο ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, δη-
λαδή, ουσιαστικά κάτω από τα όρια της φτώχειας, να µπαίνουν
σε ένα πρόγραµµα κατάρτισης και επιδοτούµενης εργασίας. Με
αυτό που σας είπα πριν, για τα άτοµα µε αναπηρία για τους ανέρ-
γους, θα καταλάβετε ποια είναι η φιλοσοφία αυτής της Κυβέρ-
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νησης και αν µπορούµε να ακούσουµε ή να δεχθούµε κάποια κρι-
τική, ας την ακούσουµε µε πραγµατικές προτάσεις.

Ξέρετε, η διαφορά αυτής της Κυβέρνησης είναι ότι τα συγκε-
κριµένα προγράµµατα γίνανε σε συνεργασία είτε µε το αναπη-
ρικό κίνηµα είτε µε τους συµπολίτες µας, οι οποίοι είναι λήπτες
υπηρεσιών του κοινωνικού κράτους και νοµίζω ότι έτσι καταφέρ-
νουµε και να δείξουµε σε αυτούς τους ανθρώπους τι µπορούµε
να κάνουµε, αλλά κυρίως, πώς µπορεί να το κάνουµε µόνο µε
ισχυρή οικονοµία. 

Είναι γνωστό, δεν χρειάζεται να σας το πω εγώ, ότι αυτή η Κυ-
βέρνηση είναι αυτή που µείωσε από το 2019 πάρα πολλούς φό-
ρους, φόρους για τους οποίους η κυβέρνηση το 2015-2019 πίεσε
πάρα πολύ τη µεσαία τάξη. Η µεσαία τάξη, η οποία προσπαθεί
και νοµίζω ότι ανασαίνει τον τελευταίο καιρό µε τα θετικά µέτρα
που κάνει η Κυβέρνηση. Δεν υπάρχουν µαγικές συνταγές, αλλά
κάθε νοµοσχέδιο το οποίο έχει να κάνει µε ενίσχυση, αλλά ταυ-
τόχρονα και µείωση φόρων, δείχνει κατ’ αρχάς τα σταθερά πόδια
που έχει η οικονοµία µας. 

Γιατί σε έναν κόσµο που αλλάζει -αναφέρθηκε κι ο κ. Στίγκας
γι’ αυτό που έγινε στη Ρουµανία, να σας πω τι γίνεται στη Γεωρ-
γία που ήµουνα και παρατηρητής στις εκλογές, σήµερα έχουµε
ανακοίνωση όλων των πολιτικών οµάδων του Συµβουλίου της Ευ-
ρώπης που καλούν να γίνουν πάλι εκλογές- το µόνο µας όπλο
είναι η ισχυρή οικονοµία και η αγάπη για την πατρίδα. Δεν υπάρ-
χει κάτι άλλο και νοµίζω ότι σε όλο αυτό, κύριοι συνάδελφοι, θα
συµφωνήσουµε. Οι λιγότεροι από εσάς δεν θα ψηφίσετε τον προ-
ϋπολογισµό που θα έρθει, αλλά θα είναι ένας προϋπολογισµός
που θα δίνει ακόµα µεγαλύτερη ώθηση στην οικονοµία και κυ-
ρίως, θα βοηθάει τους πιο ευάλωτους. 

Μιας και µιλάµε για τους πιο ευάλωτους -και θέλω να το πω
από αυτό το Βήµα- έχω διαβάσει, κύριε Υπουργέ, ότι τον Γενάρη
θα έρθει η ρύθµιση για το «Σπίτι µου 2». Έχετε επισκεφτεί και
έχετε δει τι πραγµατικά δουλειά γίνεται στις στέγες υποστηριζό-
µενης διαβίωσης. Οι γονεϊκοί φορείς δεν µπορούν πολλές φορές
να βρουν 250.000 ή 300.000 για να αγοράσουν ένα σπίτι. Για να
µπουν, ποιοι; Τα άτοµα µε αναπηρία που προσπαθούµε να φύ-
γουν από τα ιδρύµατα. Σε ένα τόσο µεγάλο ποσό του 1 δισεκα-
τοµµυρίου πιστεύω ότι 20 -25 εκατοµµύρια -και στις διαπραγµα-
τεύσεις, προφανώς, µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή- θα µπορούσαν
να χορηγηθούν, µε όρους που δίνεται και στους υπόλοιπους συ-
µπολίτες µας, στους γονεϊκούς φορείς να αγοράσουν το ακίνητο
µόνο γι’ αυτή τη χρήση, για να µπορούν τα άτοµα µε αναπηρία
και κυρίως, της νοητικής βαριάς αναπηρίας, να µπουν σε στέγες
υποστηριζόµενης διαβίωσης. Και επειδή είστε ο πρώτος τη τάξει
Υπουργός σε όλα αυτά τα θέµατα -θα το θέσουµε και στην αρ-
µόδια Υπουργό και στο κοµµάτι της κοινωνικής κατοικίας και στο
κοµµάτι της αντιπαροχής- θα πρέπει να υπάρχει πρόβλεψη όχι
µόνο για τους τρίτεκνους, πολύτεκνους ή τις µονογονεϊκές, αλλά
κυρίως, για τα άτοµα µε αναπηρία. 

Ήσασταν παρών, όταν παρουσιάσαµε και φτιάξαµε µαζί τον
προσωπικό βοηθό. Υπάρχουν συµπολίτες µας µε αναπηρία που
έχουν τον προσωπικό βοηθό, που βγήκαν στην αγορά εργασίας
και αυτή τη στιγµή θέλουν να αγοράσουν ισότιµα ένα σπίτι, για
να συνεχίσουν τη ζωή τους. 

Αυτό νοµίζω ότι θα είναι το µήνυµα αυτής της δεκαετίας που
θα πρέπει να περάσουµε και στα άτοµα µε αναπηρία, αλλά και
στη νέα γενιά που θέλει να βλέπει το µέλλον της ευοίωνο, αλλά,
ταυτόχρονα, θέλει να βλέπει ότι εµείς είµαστε δίπλα σε αυτούς
που το έχουν ανάγκη, γιατί ουσιαστικά, γι’ αυτούς είµαστε εδώ! 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, δεκαεπτά
µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
1ο Δηµοτικό Σχολείο Αχιλλείου Φθιώτιδας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής ο κ. Χριστο-
δουλάκης και ακολουθεί ο κ. Τσακαλώτος. 

Ορίστε, κύριε Χριστοδουλάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν έπρεπε να δώσουµε έναν

τίτλο και επίκαιρο, λόγω των ηµερών’, στο σηµερινό νοµοσχέδιο,
αυτός θα ήταν από τη δική µας πλευρά «η επιστροφή του γαλά-
ζιου ΣΥΡΙΖΑ». Εξάλλου, κύριοι της Κυβέρνησης, δεν σας χώριζαν
και πάρα πολλά τότε που σχίζατε όλοι µαζί τα µνηµόνια στα «Ζάπ-
πεια», υπονοµεύοντας την εθνική προσπάθεια, για να µην χρεο-
κοπήσει η χώρα. Δεν τα λέω εγώ, η κ. Μπακογιάννη τα είπε αυτά. 

Μιλάµε εµείς για γαλάζιο ΣΥΡΙΖΑ όχι για να εγκαλέσουµε την
Κυβέρνηση για τα ψεύδη µε τα οποία ασκεί κριτική στο ΠΑΣΟΚ
για την αντιπολίτευση, αλλά πολύ περισσότερο, γιατί όπως λέγε-
ται από πολλούς σήµερα για τον κόσµο που αλλάζει διαρκώς,
υπάρχει δυστυχώς, ένα πράγµα το οποίο παραµένει σταθερό και
αυτό το οποίο παραµένει σταθερό είναι η αδικία της φορολογικής
πολιτικής για πάνω από µια δεκαετία. Μια πολιτική η οποία βασί-
ζεται σε µισές αλήθειες και τελικά παράγει ολόκληρα ψέµατα. 

Σήµερα, λοιπόν, φέρνετε στη Βουλή ένα νοµοσχέδιο, το οποίο
καταργεί σχεδόν στο σύνολό του, πλην ελαχίστων άρθρων τον
Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας που εσείς ψηφίσατε πριν από
δύο χρόνια. Αναιρείτε δηλαδή για ακόµη µία φορά τον ίδιο σας
τον εαυτό. Μιλάτε για την ανάγκη της σταθερότητας για να προ-
σελκύσουµε επενδύσεις και οι δικές σας προχειρότητες, τα δικά
σας µπαλώµατα είναι εκείνα που εντείνουν την ανασφάλεια δι-
καίου έχοντας ακριβώς τα αντίθετα αποτελέσµατα.

Ψέµατα, λοιπόν.
Ψέµα νούµερο 1: Λέτε ότι µειώνετε τους φόρους ονοµαστικά.

Η πραγµατικότητα, όµως, είναι ότι το 2024 οι Έλληνες φορολο-
γούµενοι θα πληρώσουν συνολικά 15 δισεκατοµµύρια παραπάνω
φόρους σε σχέση µε το 2019. Και για να σας προλάβω, αυτή η
διαφορά είναι 29%. Η αντίστοιχη αύξηση του ΑΕΠ είναι µόλις
10%.

Ψέµα νούµερο 2: Εγκαλείτε το ΠΑΣΟΚ για την κριτική που σας
ασκούµε µε το γνωστό αφήγηµα ότι όποιος διαφωνεί µε την Κυ-
βέρνηση είναι λαϊκιστής. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε ποιος είναι ο λαϊκιστής στην πράξη.
Εµείς σάς ζητάµε την έκτακτη µείωση του ΦΠΑ κατά 2% µόνο στα
βασικά είδη και αγαθά, µε παρακολούθηση απόδοσης και µε αντί-
στοιχα µέτρα και στόχους για την αντιµετώπιση της φοροδιαφυ-
γής. Εσείς κάνετε ότι δεν καταλαβαίνετε. Εγώ λέω ότι αν όντως
δεν καταλαβαίνετε, µπορείτε να ανατρέξετε στο προεκλογικό
πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας το 2019, τότε που χωρίς την
πληθωριστική κρίση που έχουµε σήµερα ο κ. Μητσοτάκης υπο-
σχόταν 2% µείωση του ΦΠΑ οριζόντια σε όλα τα είδη και σε όλα
τα αγαθά, τότε που η οικονοµία, όπως οι ίδιοι, λέτε ήταν κατε-
στραµµένη, όπως την παραλάβατε από τον ΣΥΡΙΖΑ, άρα µε πολύ
υψηλότερο δηµοσιονοµικό κίνδυνο, τότε που, όπως όλοι αναγνω-
ρίζουµε, δεν υπήρχαν τα υπερέσοδα από την υπεραπόδοση του
ΦΠΑ, άρα µε υψηλότερο δηµοσιονοµικό κίνδυνο. Τότε, λοιπόν, η
µείωση του ΦΠΑ για εσάς ήταν ένα µέτρο κεντρογενές και µε-
ταρρυθµιστικό. Σήµερα, που η οικονοµία, όπως λέτε εσείς, καλ-
πάζει και έχουµε όντως υπαρκτά υπερέσοδα από την απόδοση
του ΦΠΑ το µέτρο της µείωσης του ΦΠΑ µόνο στα βασικά αγαθά
και στα τρόφιµα είναι λαϊκισµός και µέτρο δηµοσιονοµικά επικίν-
δυνο. Βρείτε εσείς, λοιπόν, ποιος είναι ο λαϊκιστής και ποιος είναι
και ο επικίνδυνος. 

Επόµενη επιτοµή λαϊκισµού του προεκλογικού προγράµµατος:
η φορολογική εξαπάτηση των ελεύθερων επαγγελµατιών, εκεί-
νων που σας έδωσαν το µεγαλύτερό σας ποσοστό -45%- στις τε-
λευταίες εκλογές, γιατί τους είπατε ότι εµείς δήθεν θα υπερφο-
ρολογήσουµε τους µικρούς και µεσαίους ελεύθερους επαγγελ-
µατίες.

Και τι κάνατε; Αµέσως µετά το κλείσιµο της κάλπης νοµοθετή-
σατε την άδικη για τους πολλούς επιβάρυνση του τεκµαρτού ορι-
ζόντιου συστήµατος φορολόγησης των χαµηλών εισοδηµάτων
και νοµοθετήσατε αντίστοιχα προκλητικές φοροαπαλλαγές υπέρ
των λίγων και ισχυρών. Σε πάρα πολύ απλά µαθηµατικά: Σας ψή-
φισε το 41% και εσείς ψηφίσατε νόµους την επόµενη ηµέρα για

3442 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



το 1% της χώρας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για εµάς το φορολογικό σύ-

στηµα στην Ελλάδα αποτελεί το κατ’ εξοχήν εργαλείο για τη δί-
καιη αναδιανοµή του εισοδήµατος, για να µπορέσουµε να
χτυπήσουµε τις κοινωνικές ανισότητες εκείνες που εσείς, δυστυ-
χώς, όχι µόνο δεν αναγνωρίζετε, αλλά κυρίως παράγετε και ανα-
παράγετε. Και το σύστηµα αυτό παραµένει άδικο, όσο παραµένει
η δυσµενής σχέση µεταξύ έµµεσης και άµεσης φορολογίας. Με
δική σας ευθύνη, εξαιτίας των δικών σας πολιτικών, είµαστε
«πρωταθλητές» στην Ευρώπη µε τη σχέση αυτή να φτάνει περί-
που στο 2/1. Η αδικία αυτή εντείνεται µε τη τιµαριθµοποίηση του
φόρου εισοδήµατος, εντείνεται µε τις υπέρογκες χρεώσεις των
ειδικών φόρων κατανάλωσης, που εµµέσως, αλλά σαφώς ευνο-
ούν το λαθρεµπόριο, εντείνεται µε τις φορολογικές παρεµβάσεις
- δώρα της Νέας Δηµοκρατίας προς τους ισχυρούς και τους
υψηλά έχοντες, όπως η κατάργηση του συµπληρωµατικού ΕΝΦΙΑ
για την πολύ µεγάλη ακίνητη περιουσία, όπως οι προκλητικές φο-
ροαπαλλαγές για την πολύ µεγάλη γονική παροχή, που αν βά-
λουµε µαζί γονείς, παππούδες και γιαγιάδες, ξεπερνούν ακόµα
και τα 4,8 εκατοµµύρια ευρώ, όπως ο δεύτερος χαµηλότερος
φόρος µερισµάτων σε όλη την Ευρώπη.

Οι όποιες -λίγες και καθυστερηµένες- θετικές ρυθµίσεις έρχο-
νται µε το νοµοσχέδιο αυτό, δεν απαντούν ούτε στις αδικίες του
δικού σας φορολογικού συστήµατος και της φορολογικής πολι-
τικής, αλλά ούτε και στα βασικά προβλήµατα της ελληνικής κοι-
νωνίας σήµερα, που είναι η συρρίκνωση της αγοραστικής
δύναµης, είναι η εκτόξευση του κόστους ζωής σε όλες τις πτυχές
της καθηµερινότητας. Με πολύ απλά λόγια: πολύ λίγα, πολύ
αργά. 

Αντιθέτως, από την αρχή της πληθωριστικής κρίσης το ΠΑΣΟΚ
έχει προτείνει έναν συνδυασµό θεσµικών παρεµβάσεων και έκτα-
κτων δηµοσιονοµικών µέτρων για να στηρίξουµε τους ασθενέ-
στερους συµπολίτες µας και να διευρύνουµε τα σύνορα της
µεσαίας τάξης: έκτακτη σταδιακή µείωση του ΦΠΑ στα βασικά
αγαθά και τρόφιµα, έλεγχοι στην αγορά για την πάταξη της ασυ-
δοσίας, ώστε αυτή να µην είναι όµηρος των ολιγοπωλίων και των
καρτέλ και φυσικά ο ρυθµιστικός ρόλος του κράτους σε κρίσι-
µους τοµείς της οικονοµίας που παράγουν υπερκέρδη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Κλείνω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Μιας και αναφέρ-
θηκα στο ρυθµιστικό ρόλο του κράτους, ρωτάω και εγώ, όπως
έκανε και η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ, συνολικά για
τις τράπεζες, που σε περιόδους ακραίας κρίσης παράγουν υπερ-
κέρδη, εκµεταλλευόµενες το µεγάλο χάσµα µεταξύ επιτοκίου κα-
ταθέσεων και επιτοκίου δανεισµού, τις υπέρογκες χρεώσεις και
προµήθειες, όταν έχουν ήδη ανακεφαλαιοποιηθεί τρεις φορές µε
τα λεφτά του ελληνικού λαού το εξής: Συµφωνείτε ένα µέρος των
κερδών αυτών να επιστρέψει µε όρους κοινωνικής ανταποδοτι-
κότητας, για να στηρίξουµε τους ασθενέστερους και τους ευά-
λωτους συµπολίτες µας; Η ερώτηση είναι πολύ απλή: Σε
συνθήκες ακραίας κρίσης είστε µε τις ελίτ ή µε τη µεγάλη κοινω-
νική πλειοψηφία. Δεν χρειάζεται να απαντήσετε. Απάντησε ο
Πρωθυπουργός χθες. Είστε µε τις ελίτ. Όλα αυτά τα απορρίψατε.
Όλα αυτά θα τα φέρουµε εµείς όταν έρθουµε στη διακυβέρνηση
της χώρας. Δυστυχώς, για εσάς η περίοδος χάριτος τελείωσε, ο
µήνας του µέλιτος τελείωσε. Πλέον απέναντί σας θα έχετε το
ΠΑΣΟΚ.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ζητή-

σει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς, ο κ.
Τσακαλώτος. Θα ακολουθήσει ένας συνάδελφος και αµέσως
µετά ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών. Το λέω
για τους συναδέλφους για να κάνουν τον προγραµµατισµό τους. 

Ο κ. Τσακαλώτος έχει τον λόγο. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου, κύριε Χατζηδάκη, να βάλω ένα θέµα πριν από

το νοµοσχέδιο και να σας ζητήσω τη δική σας ευθύνη. 
Με σόκαρε η ανακοίνωση του κ. Μαρινάκη ότι η απόφαση για

τη σύλληψη του Νετανιάχου και του Γκαλάν δεν βοηθάει. Δεν
ξέρω πόσα παιδάκια θεωρείτε ότι πρέπει να σκοτωθούν για να
βοηθήσει, αλλά νοµίζω ότι εσείς έχετε µια ιδιαίτερη ευθύνη. Θα
µιλήσω για τον οµόλογό σας, τον συνάδελφό σας, τον Υπουργό
Οικονοµικών του Ισραήλ. Λέγεται Σµότριτς. Τον Αύγουστο είχε
πει ότι η λιµοκτονία εκατοµµυρίων Παλαιστινίων µπορεί να είναι
δικαιολογηµένη και ηθική και πριν από λίγες ηµέρες σε συνέ-
ντευξη είπε τα εξής: «Το Ισραήλ µπορεί να κατακτήσει τη Λωρίδα
της Γάζας και δεν πρέπει να φοβάται να το λέει. Υπάρχουν οι συν-
θήκες έτσι ώστε στα επόµενα δύο χρόνια να µειωθεί κατά το
ήµισυ ο τοπικός παλαιστινιακός πληθυσµός µέσω µιας εθελοντι-
κής µετανάστευσης». Ο κ. Σµότριτς, ο οµόλογός σας, ουσιαστικά
µάς λέει ότι η στρατηγική του Ισραήλ δεν είναι η άµυνα, όπως
έλεγε ο Πρωθυπουργός ότι έχει δικαίωµα στην άµυνα, αλλά είναι
η προσάρτηση των περιοχών και ο εποικισµός. Είναι Eretz Israel,
το µεγάλο Ισραήλ. Αυτή είναι η στρατηγική. Σας το λέει.

Και απαιτώ, κύριε Χατζηδάκη, στο επόµενο ECOFIN να πάτε -
να σας στείλω εγώ τη συνέντευξη. Θα δείτε ότι υποστηρίζει τη
γενοκτονία, την ανακοινώνει, το λέει «εθελοντική µετανάστευση»,
το λέει καθαρά- και να πείτε στους είκοσι έξι Υπουργούς Οικονο-
µικών ότι ο κ. Σµότριτς είναι persona non grata, ότι κανένας
Υπουργός Οικονοµικών από την Ευρωπαϊκή Ένωση δεν θα δεχθεί
να τον δει. Κάτι πρέπει να κάνετε, κάτι πρέπει να κάνετε τώρα.
Δεν µπορεί να συνεχίζεται η γενοκτονία και εσείς να λέτε ότι δεν
βοηθάει το Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο και να µην κάνετε κάτι.

Θα µου πείτε ότι εσείς δεν έχετε λόγο, δεν είσαστε ο Πρωθυ-
πουργός. Όµως, είστε ο Υπουργός Οικονοµικών κι ο δικός σας
συνάδελφος λέει αυτά τα πράγµατα, ανακοινώνει ότι πρέπει να
συνεχιστεί και να µειωθεί κατά το ήµισυ ο πληθυσµός της Γάζας
και ότι πρέπει να υπάρχει προσάρτηση -πώς το λένε;- της Ιου-
δαίας και της Σαµάρειας, δηλαδή αυτού που λέµε εµείς Δυτική
Όχθη. Και νοµίζω ότι όταν θα έχει τελειώσει αυτή η τραγωδία και
µπορεί να έχουν σκοτωθεί τότε 50.000, 100.000 παιδιά, η ιστορία
θα ρωτήσει όλους µας τι κάναµε, αν κάναµε κάτι για µια γενοκτο-
νία, αν προσπαθήσαµε να κάνουµε ό,τι µπορούσαµε. Και η ιστο-
ρία ρωτάει και εσάς, κύριε Χατζηδάκη, αν µπορείτε να κάνετε
κάτι. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο το οποίο ενσωµατώνει διάφορα
πράγµατα που έχει ανακοινώσει ο κύριος Πρωθυπουργός. Μέσα
σε αυτά είναι και η µείωση των ασφαλιστικών εισφορών για την
υγεία. Εγώ υπολογίζω ότι για έναν εργαζόµενο που παίρνει 1.200
ευρώ, τον µέσο µισθό, αυτή θα είναι περίπου 84 ευρώ τον χρόνο.
Οι επιχειρηµατίες θα σώσουν περίπου και αυτοί ένα ποσό που αν
έχουν µέχρι δέκα εργαζόµενους -και ξέρουµε από την «Εργάνη»
ότι το 88% των επιχειρήσεων στην Ελλάδα έχουν µέχρι δέκα ερ-
γαζόµενους- αυτό θα είναι µέχρι 1.000 ευρώ. Δεν νοµίζω ότι αυτό
είναι µια βοήθεια που κάνει τη διαφορά ούτε για τον εργαζόµενο
ούτε για τον εργοδότη, δηλαδή δεν αλλάζει αυτή την κατάσταση
στασιµότητας που υπάρχει στην οικονοµική πολιτική. Βεβαίως,
βοηθάει τις µεγάλες επιχειρήσεις, γιατί προφανώς άµα έχεις πε-
ντακόσιους, οκτακόσιους, δύο χιλιάδες, τρεις χιλιάδες εργαζό-
µενους, αυτό το µικρό ποσό σε βοηθάει πάρα πολύ. Άρα, πάλι
βοηθάτε τις µεγάλες επιχειρήσεις. 

Σας είπε ο κ. Τζανακόπουλος για το tax wedge, δηλαδή για το
πόσο είναι αυτή η φορολογικοασφαλιστική σφήνα -για να µας κα-
ταλαβαίνει κι ο κόσµος- ανάµεσα στο τι πληρώνει ο εργοδότης
και τι του κοστίζει του εργοδότη να έχει έναν εργαζόµενο και
στον εργαζόµενο. Δεν είµαστε πολύ µεγάλοι. Δηλαδή, αυτή η
ιδέα ότι η αναπτυξιακή πολιτική της Ελλάδας είναι επειδή έχουµε
υψηλό tax wedge, δεν ισχύει. Μπορεί να ισχύει για τον αγαπηµένο
οικονοµολόγο της κ. Διαµαντοπούλου, αλλά νοµίζω για τους πιο
πολλούς οικονοµολόγους πια δεν ισχύει αυτό το επιχείρηµα. 

Από τι εξαρτάται τότε η ανάπτυξη και η ανταγωνιστικότητα που
λέτε; Να σας πω κάτι για τη δικιά σας οικονοµική θεωρία πριν
σας πω τι λέω εγώ; Η δικιά σας οικονοµική θεωρία, δηλαδή η οι-
κονοµική θεωρία που στηρίζει τη δική σας πολιτική, η νεοκλασική
οικονοµική θεωρία δεν λέει ότι για να πάει καλά µια χώρα πρέπει
να πάει καλύτερα από µια άλλη. Δηλαδή, η θεωρία της ανταγω-
νιστικότητας µέσα στα νεοκλασικά οικονοµικά δεν ισχυρίζεται ότι
αν πάει καλά η Ελλάδα και πάει κάποια άλλη χώρα καλύτερα από
την Ελλάδα αυτό είναι σε βάρος της Ελλάδας. Η οικονοµική σας
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θεωρία στηρίζεται στο ότι αν αυξήσεις την παραγωγικότητα της
ελληνικής οικονοµίας, θα πάει καλύτερα, θα έχει καλύτερη ευη-
µερία, ασχέτως τι κάνει οποιαδήποτε άλλη χώρα, εκτός από κά-
ποιες πολύ µικρές εξαιρέσεις σε αυτό που σας είπα, αν είναι
κάποιοι οικονοµολόγοι από πίσω. Έχει γράψει ο Κρούγκµαν κά-
ποιες εξαιρέσεις σε αυτή τη γενική θεωρία.

Άρα, το βασικό δεν είναι όπως µας τα λέει ο κ. Πισσαρίδης, να
κάνουµε συγχωνεύσεις, να µειώσουµε το κόστος εργασίας για
να είµαστε πιο ανταγωνιστικοί. Το βασικό είναι να έχουµε ένα
σχέδιο, για να αυξήσουµε την παραγωγικότητα και άρα την ευη-
µερία. Αυτό είναι το βασικό. Το κάνουµε αυτό µε τα κίνητρα που
δώσατε παλιά στους «Επενδυτικούς Αγγέλους» και τώρα στα
αµοιβαία κεφάλαια; Νοµίζω ότι φτάνουµε σε µια εποχή -και είσα-
στε οι τελευταίοι που δεν µπορούν να το αναγνωρίσουν αυτό-
που τελείωσε από πολλούς οικονοµολόγους, αλλά και αυτούς
που ασκούν την πολιτική, το κάτι για τίποτα. Δηλαδή, για τριάντα
- σαράντα χρόνια δίναµε επιδοτήσεις, δίναµε βοήθεια στις επι-
χειρήσεις για να κάνουν διάφορα πράγµατα. Θυµάστε ότι κ. Σταϊ-
κούρας έκανε ένα νοµοσχέδιο πριν από τρία - τέσσερα χρόνια
για τις συγχωνεύσεις. Αυτό που έχει τελειώσει αλλού -και πρέπει
να τελειώσει εδώ- είναι ότι δεν θα δίνουµε επιδοτήσεις, φοροα-
παλλαγές χωρίς ανταλλάγµατα, χωρίς να έχετε µια στρατηγική
πώς θα αυξηθεί η παραγωγικότητα αυτής της χώρας, σε ποιους
τοµείς. Είναι θέµα τεχνολογίας; Είναι θέµα πράσινης τεχνολο-
γίας; Είναι θέµα στήριξης της κοινωνίας; Να έχετε µια στρατηγική
και όταν µετά θέλετε να δώσετε κίνητρα να υπάρχει κάποιος
λόγος, κάτι παίρνετε, δίνετε τα κίνητρα γιατί θέλετε να επενδύ-
σετε σε αυτόν και εκείνον και τον άλλον τοµέα. Όχι έτσι όπως το
δίνετε, που δίνετε κάτι για τίποτα. Αυτό είναι µεγάλη κριτική για
το αναπτυξιακό κοµµάτι αυτού του νοµοσχεδίου. Πάλι δίνετε βοή-
θεια χωρίς να έχετε τίποτα πίσω και κανένα όφελος, χωρίς καµµία
στρατηγική. 

Το δεύτερο, αν θέλουµε ανάπτυξη, είναι οι θεσµοί. Ξέρετε ότι
οι νοµπελίστες φέτος είναι ο Ατζέµογλου και ο Τζόνσον. Το προ-
τελευταίο βιβλίο τους για τους θεσµούς -που δεν µ’ αρέσει όσο
µ’ αρέσει το τελευταίο βιβλίο, που σας το συνιστώ να το διαβά-
σετε, για την τεχνολογία, την τεχνητή νοηµοσύνη και τις επιπτώ-
σεις στην οικονοµία, που λέγεται «Power and Progress»- λέει ότι
δεν υπάρχει ανάπτυξη χωρίς να υπάρχει ένα θεσµικό πλαίσιο το
οποίο ο κόσµος µπορεί να το εµπιστευτεί. Δεν θα συζητήσουµε
τώρα ξανά για τις παρακολουθήσεις, που κάποια επίδραση είχε
και για σας, κύριε Χατζηδάκη, ούτε για το τι έγινε µε τον κύριο
Ράµµο ούτε για το τι έγινε στα Τέµπη. Για να έχεις θεσµική κά-
λυψη ένα βασικό είναι ότι δεν κάνεις αυθαιρεσίες. Κατεβάζετε
ένα κοµµάτι για το ξέπλυµα χρήµατος, για τον θεσµό του ξεπλύ-
µατος χρήµατος και έχετε να υπάρχουν µόνιµες θέσεις, οργανι-
κές θέσεις. Στο αρχικό νοµοσχέδιο όλοι ήταν µέσα σε αυτό και
τελωνειακοί και εφοριακοί και λιµενικοί και αστυνοµικοί. Το παίρ-
νουµε την τελευταία στιγµή και βλέπουµε ότι εξαιρούνται οι αστυ-
νοµικοί και µένουν στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. Γιατί
αυτό; Δεν είναι διότι είναι Σώµατα Ασφαλείας, γιατί Σώµα Ασφα-
λείας είναι και το Λιµενικό. Δίνει θεσµική σιγουριά αυτό το πρά-
γµα; Ή είναι µια Κυβέρνηση που νοµοθετεί κατά το δοκούν, όπως
τη βολεύει και δεν τη νοιάζει βασικά το θεσµικό πλαίσιο; 

Το ίδιο ισχύει και µε την ΑΑΔΕ. Ξαφνικά µαθαίνουµε ότι στην
ΑΑΔΕ ο διοικητής µπορεί να έχει και δεύτερη και τρίτη θητεία,
ενώ η θητεία των διευθυντών στις πιο πολλές περιπτώσεις περιο-
ρίζεται στα τρία χρόνια, για προφανείς λόγους, για να µην έχουν
µόνιµες σχέσεις. Αντί να κάνετε για καινούργιους υποδιοικητές
τρεις θέσεις, να σας πω τι θα έκανα εγώ; Θα διάβαζα τη µεγάλη
αναφορά του IRS, της αµερικάνικης ΑΑΔΕ, η οποία υπολογίζει
στην τελευταία της έρευνα ότι για κάθε δολάριο που ξοδεύει σε
νέο ελεγκτή για να εξετάσει έναν φτωχό άνθρωπο -όχι µεσαίου
εισοδήµατος άνθρωπο-, κερδίζει 2 ευρώ. Για κάθε δολάριο που
ξοδεύει σε ελεγκτή για να εξετάσει έναν πλούσιο, παίρνει 12
ευρώ. Και παίρνει 12 ευρώ γιατί δεν τα παίρνει αµέσως, αλλά
µόλις σε ελέγξει και είσαι πλούσιος, µετά για τα επόµενα χρόνια
έχει παρατηρηθεί ότι είσαι λίγο πιο προσεκτικός προς τις φορο-
λογικές αρχές. 

Όταν σας είπα στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό ότι ο
προϋπολογισµός σας έχει ψεύτικες εξοικονοµίες, αυτό εννοούµε,

ότι δεν ξοδεύετε τώρα για να έχουµε µια φορολογική διοίκηση
και ελεγκτές που θα µπορούν να πιάσουν τη φορολογία και οπότε
παρακάτω θα το δείτε σαν κόστος. Αυτό δηµιουργεί ελλείµατα,
δηλαδή. Οι ψεύτικες εξοικονοµίες τι κάνουν; Κάνουν µια περιο-
ρισµένη πολιτική σήµερα για να έχουν δηµοσιονοµικά προβλή-
µατα αύριο.

Το τελευταίο σηµείο είναι για την πρόσληψη των διευθυντών
από τον ιδιωτικό τοµέα. Επειδή αυτό άρχισε επί Θάτσερ και τον
νεοφιλελευθερισµό, έχουµε µια µεγάλη εµπειρία τι γίνεται όταν
φέρνουµε από τον ιδιωτικό τοµέα ανθρώπους να βοηθήσουν τον
δηµόσιο τοµέα. Η δική µου ανάγνωση όλης αυτής της βιβλιογρα-
φίας είναι ότι δεν βοηθάει τον δηµόσιο τοµέα. Βέβαια, βοηθάει
τον ιδιωτικό τοµέα. 

Θα έχετε ακούσει το σύνδροµο της περιστρεφόµενης πόρτας,
δηλαδή έρχονται άνθρωποι από τον ιδιωτικό τοµέα, µαθαίνουν
για τη διοίκηση ή για τη ρύθµιση της ενέργειας, ό,τι είναι αυτό,
και µετά πάνε πίσω στον ιδιωτικό τοµέα και πουλάνε τη γνώση
που έχουν από τον δηµόσιο τοµέα. Δηλαδή, γι’ αυτούς τους δι-
ευθυντές δεν είναι ότι θα έρθουν εδώ για ένα-δύο-τρία χρόνια να
βοηθήσουν το δηµόσιο, επένδυση κάνουν πάνω στις πλάτες του
ελληνικού δηµοσίου. Κάνουν επένδυση πάνω στο ελληνικό δηµό-
σιο, γιατί ξέρουν ότι αυτό που θα κερδίσουν είναι η γνώση που
θα πουλήσουν στον ιδιωτικό τοµέα, όταν επιστρέψουν.

Και το δεύτερο που κάνει είναι αυτό που λέει η Μαζουκάτο
«µωροποίηση του κράτους». Αντί να επενδύσετε στη δηµόσια δι-
οίκηση, αντί να επενδύσετε στους δηµοσίους υπαλλήλους να
έχουν τη γνώση εν µέρει να µπορούν να αντιµετωπίσουν τον ιδιω-
τικό τοµέα, συνεχώς τους αδυνατίζετε είτε όταν παίρνετε µελε-
τητές-consultants απέξω είτε όταν τους φέρνετε µέσα ως
διευθυντές. Αυτό δεν είναι βάση για µια στρατηγική πολιτική. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο που είναι µέρος του προϋπολογισµού
κατά κάποιον τρόπο, γιατί έχει κοµµάτια της οικονοµικής πολιτι-
κής. Είναι αυτό που είπε πολύ καλά ο κ. Τζανακόπουλος, ο ειση-
γητής µας, ότι αυτό που εσείς πουλάτε ως σταθερότητα είναι
στασιµότητα. 

Αν είστε ευχαριστηµένοι µε τον περσινό προϋπολογισµό και τα
περσινά νοµοσχέδια, θα είσαστε ευχαριστηµένοι και φέτος. Αν ο
ελληνικός λαός είναι ευχαριστηµένος µε τη ζωή του αυτή τη στι-
γµή, θα είναι ευχαριστηµένος και µε το νοµοσχέδιό σας και µε
τον προϋπολογισµό σας. Δεν θα επένδυα πολύ ότι αυτή η ευχα-
ρίστηση είναι πολύ µεγάλη, κύριε Χατζηδάκη. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, σαράντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Μυκόνου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα από τον ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Μαµουλάκης και ακο-
λουθεί ο Υπουργός.

Παρακαλώ, κύριε Μαµουλάκη. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναµφίβολα είναι µια κορυφαία

διαδικασία η συζήτηση ενός φορολογικού νοµοσχεδίου, η οποία,
µάλιστα, προηγείται της κορυφαίας κοινοβουλευτικής διαδικα-
σίας που δεν είναι άλλη από τη συζήτηση του προϋπολογισµού
του κράτους. 

Και αναφέροµαι και στις δύο αυτές νοµοθετικές πρωτοβουλίες
της Κυβέρνησης, γιατί πραγµατικά το µεγάλο, το κοµβικό ερώ-
τηµα είναι κατά πόσον αυτές οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες και
δη φορολογικού-φοροτεχνικού χαρακτήρα ανταποκρίνονται στην
ίδια την κοινωνία, στις απαιτήσεις και στα προβλήµατα που επι-
ζητούν λύσεις στους ανθρώπους εκεί έξω.

Η αίσθηση που αποκοµίζουµε και από τη συζήτηση σε επίπεδο
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επιτροπών, αλλά πολλώ δε µάλλον και από τις τοποθετήσεις κυ-
βερνητικών παραγόντων και δη του Υπουργού Εθνικής Οικονο-
µίας, είναι ότι µάλλον δεν αντιλαµβάνεται η Κυβέρνηση το τι
συµβαίνει στην ελληνική κοινωνία και στην ελληνική οικονοµία,
ειδάλλως τα µέτρα τα οποία θα παρουσίαζε θα ήταν µέτρα τα
οποία θα ακουµπούσαν στις ανάγκες, που δεν συµβαίνει και θα
το εξηγήσουµε και παρακάτω πιο ενδελεχώς.

Αλλά προτού προχωρήσω στην ανάλυση της δικής µας άπο-
ψης γύρω από το νοµοσχέδιο, επιτρέψτε µου να αναφερθώ στον
καθ’ ύλην αρµόδιο φορέα που δεν είναι άλλος από την ΑΑΔΕ για
την τήρηση, την εν τοις πράγµασι τήρηση και την άσκηση της εν
γένει φορολογικής πολιτικής φυσικά σε συνεννόηση µε την Κυ-
βέρνηση.

Και γιατί µιλάω για την ΑΑΔΕ; Γιατί νοµίζω ότι τα έργα και οι
ηµέρες της διοίκησης της ΑΑΔΕ τα τελευταία χρόνια χρήζουν κοι-
νοβουλευτικής ανάδειξης και εµείς το κάναµε ως ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία. Διότι αν µη τι άλλο, πέραν από την εξέχουσα
υπόθεση του κτηρίου της ΑΑΔΕ που αποκρυσταλλώνει µε τον πιο
γλαφυρό τρόπο τι συµβαίνει στην ελληνική πολιτεία και στο ελ-
ληνικό οικονοµικό γίγνεσθαι τα τελευταία χρόνια, δηλαδή η επι-
τοµή της διασπάθισης των δηµοσίων πόρων, δεν είναι µόνο το
ρεκόρ των απευθείας αναθέσεων που σαρώνει το ένα µετά το
άλλο η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, δεν είναι µόνο το πλήθος των
Υπουργών και Υφυπουργών, η πολυπληθέστερη Κυβέρνηση από
τη Μεταπολίτευση, εξήντα δύο τον αριθµό -ζωή να ’χουν- οι
Υπουργοί και οι Υφυπουργοί στην Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη,
δεν είναι µόνο το πλήθος των µετακλητών υπαλλήλων. 

Θυµίζω ότι ασκούσε κριτική ως αντιπολίτευση ο κ. Μητσοτάκης
για τους µετακλητούς και τώρα έχει καταφέρει και έχει διπλασιά-
σει αυτό το πλήθος, µε αποτέλεσµα και απότοκο δηµοσιονοµικά
να έχουµε σοβαρότατη επίπτωση πολλών εκατοµµυρίων ευρώ
ετησίως µε όλους αυτούς τους µετακλητούς του Μεγάρου Μαξί-
µου, αλλά και των λοιπών Υπουργείων. 

Και το λέω αυτό διότι, αν µη τι άλλο, η επιτοµή του λόγου µας
είναι οι πράξεις µας και οι πράξεις µε τις οποίες κινείται η Κυβέρ-
νηση νοµίζω ότι απέχουν παρασάγγας από τη χρηστή διαχείριση
των δηµοσίων πόρων. 

Βέβαια, περί ΑΑΔΕ ο λόγος, προκαλεί απορία ο τρόπος µε τον
οποίο κινείται σε νοµοθετικό επίπεδο, για την τοποθέτηση µιλώ
των υποδιοικητών και µάλιστα, outsource, όπως ανέφερε και πριν
από λίγο νοµίζω και ο κ. Τσακαλώτος. Είναι ένα στοιχείο που χρή-
ζει, αν µη τι άλλο το λέω ρητορικά, ερωτήµατος, τι γίνεται πρα-
γµατικά. Έρχεται από την ιδιωτική οικονοµία στελέχη µε οψιόν
δανεισµού, που λέµε και µε όρους ποδοσφαιρικούς, να πάρουν
εµπειρία και όντως να τη µεταπωλήσουν µετά όταν επανέλθουν
στο ιδιωτικό επάγγελµα; 

Άραγε αυτό πόσο θωρακίζει τα συµφέροντα του ίδιου του δη-
µοσίου; Άραγε αυτό πόσο εναρµονίζεται µε τους όρους ισονο-
µίας και ισοπολιτείας που θα έπρεπε να υπάρχουν; Είναι τροφή
για σκέψη και οι πολίτες που µας ακούν νοµίζω ότι µπορούν να
αντιληφθούν πολλά. 

Και µιλάµε για τον κορυφαίο θεσµό, που θα έπρεπε να ήταν
κορυφαίος θεσµός, η ΑΑΔΕ, η οποία θα έπρεπε να ήταν και σε-
βαστή από τους ίδιους τους φορολογούµενους, αλλά µε τις πρά-
ξεις της η ίδια ταπεινώνει την όποια φήµη, το όποιο reputation
έχειν η ίδια η ΑΑΔΕ. Και επανέρχοµαι στο θέµα του περίφηµου
κτηρίου το οποίο κοστίζει δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ. Όλες οι
αποφάσεις είχαν ληφθεί πριν καν τη µίσθωση του κτηρίου. 

Τώρα επιτρέψτε µου λίγο να τοποθετηθώ επί του νοµοσχεδίου.
Ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα, φυσικά, είναι η καταπολέµηση των
θεµάτων που άπτονται του ξεπλύµατος µαύρου χρήµατος. Εδώ
πραγµατικά όταν είδαµε αρχικά το νοµοσχέδιο θεωρήσαµε ότι
κινείται στη σωστή κατεύθυνση, κύριε Χατζηδάκη, πράγµατι.
Οποιαδήποτε ρύθµιση εδράζεται στη λογική καταπολέµησης του
µαύρου χρήµατος στην αγορά προσθέτει πολλαπλάσια οφέλη
στην ελληνική οικονοµία. Και τι συµβαίνει; 

Βλέπω τον ναύαρχο που υπηρέτησε ως όφειλε στο Ελληνικό
Ναυτικό στο παρελθόν. Ξέρετε, κύριε Χατζηδάκη –αναφέροµαι
στον συνεπίθετό σας- υπάρχει µια εξαίρεση, µια ιδιάζουσα εξαί-
ρεση που προκαλεί απορία για να µην πω θυµηδία. Όλοι οι Έλ-
ληνες που υπηρετούν στην Ελληνική Αστυνοµία εξαιρούνται ως

δια µαγείας αίφνης, ενώ συµπεριελαµβάνοντο αρχικά. Οι τελω-
νειακοί παραµένουν και καλώς και όλοι οι υπόλοιποι. Πραγµατικά
θα µας απαντήσει κάποιος, προς τι αυτή η φωτεινή εξαίρεση;

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Οι µισοί ρουφιανεύουνε τους άλ-
λους µισούς.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Η εξαίρεση αυτή,
αγαπητέ ναύαρχε, µάλλον δεν περιποιεί τιµή. Θα ακούσουµε φυ-
σικά και τον Υπουργό να δούµε τι θα απαντήσει επ’ αυτού. Νο-
µίζω ότι πρέπει να υπάρξει τουλάχιστον µια απάντηση.

Άρα, λοιπόν, σεβόµενος και τον χρόνο γιατί φαντάζοµαι ότι το
πλήθος των οµιλητών είναι µεγάλο, θέλω να πω το εξής εν κατα-
κλείδι. Εδώ έχουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο αντί ουσιαστικά να
εδράζεται σε µια στρατηγική αναχάραξη, επαναχάραξη της φο-
ρολογικής οικονοµικής πολιτικής της χώρας, µε γενναίες τοµές,
µε γενναίες παρεµβάσεις, µε ενίσχυση για παράδειγµα του προ-
σωπικού στις ελεγκτικές αρχές -αναφέρθηκαν προηγουµένως
πόση πολλαπλάσια ισχύ για την πολιτεία όταν προσλαµβάνονται
νέοι οικονοµολόγοι ελεγκτές και τι προσφέρουν σε επικείµενους
ελέγχους σε µεγάλους παίκτες της αγοράς- και αντί να συµβαίνει
αυτό, σε µια εκ βάθρων αλλαγή της στρατηγικής αυτής, βλέ-
πουµε ουσιαστικά ένα νοµοσχέδιο που διέπεται από ετερόκλητες
διατάξεις για να ρυθµίσει υποτίθεται παθογένειες, αλλά κατά την
άποψή µας µάλλον πυροδοτεί το πρόβληµα ακόµα περισσότερο
και φυσικά, δεν το λύνει.

Τέλος, µια σύντοµη αναφορά στην επικείµενη νοµοθετική τρο-
πολογία του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής. Αναφέροµαι, φυσικά,
στη φορολόγηση των χρηµατοπιστωτικών ιδρυµάτων, µετά τα αλ-
λεπάλληλα κέρδη σε ετήσια βάση, αρχής γενοµένης από το 2022,
φυσικά και θεωρούµε ότι είναι µια κίνηση στη σωστή κατεύθυνση.
Είναι απορίας άξιον γιατί δεν υπερασπίστηκε τη δική µας πρό-
ταση τον Μάιο του 2024, που καταθέσαµε δέσµη προτάσεων και
τροπολογιών ουσιαστικά, νοµοθετικού χαρακτήρα, νοµοτεχνικού
χαρακτήρα για την πάταξη της ακρίβειας. Μία εξ αυτών αφο-
ρούσε στη φορολόγηση των σωρευµένων υπερκερδών των χρη-
µατοπιστωτικών αυτών ιδρυµάτων, γενναία φορολόγηση και όχι
της τάξεως του 5%, το οποίο παρουσιάζεται ως πρόταση τουλά-
χιστον από το ΠΑΣΟΚ. 

Όπως και να έχει, όµως, η µεγάλη εικόνα σε πολιτικό επίπεδο
είναι ότι φαίνεται ότι υπάρχει µια συµπόρευση γενικότερα των
προοδευτικών δυνάµεων επί αυτού του ζητήµατος. Διότι πραγµα-
τικά αυτό το trust 4 επί 4, αυτή η καρτελοποίηση της αγοράς µε
τέσσερις, πέντε παίκτες παντού και δη στις τράπεζες έχει απο-
τέλεσµα λίαν αρνητικό για τους Έλληνες πολίτες, καταχρηστικές
χρεώσεις, η αποικιοκρατικού χαρακτήρα αντίληψη που διέπει
τους τραπεζίτες, ακόµα και όταν έρχονται εδώ στην Αίθουσα της
Ολοµέλειας, σε µια Αίθουσα που παρακαλούσαν γονυπετείς προ
δεκαετίας να διασωθούν και τώρα αίφνης έχουν αλλάξει συµπε-
ριφορά και στυλ. 

Γιατί όµως; Γιατί βρίσκουν και κάνουν. Γιατί βρίσκουν µια Κυ-
βέρνηση η οποία άγεται και φέρεται από τα συµφέροντα αυτών
των τραπεζών διότι υπάρχει µια σχέση-αλισβερίσι, η οποία συνε-
χίζει και διαιωνίζεται και διαιωνίζεται, δυστυχώς, ζηµιώνοντας
τους Έλληνες πολίτες. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών κ. Χατζηδάκης.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήρθα να σας µιλήσω γι’ αυτό το

φοβερό, επαχθές και απεχθές φορολογικό νοµοσχέδιο, το οποίο
απ’ ό,τι καταλαβαίνω σύσσωµη η Αντιπολίτευση θα καταψηφίσει,
διότι ενοχλείται προφανώς -πώς να το εξηγήσω διαφορετικά;- µε
τις µειώσεις φόρων και τις αυξήσεις αποδοχών που προωθεί η
Κυβέρνηση µε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Εν πάση περιπτώσει, ο καθένας τοποθετείται και κρίνεται από
τους Έλληνες πολίτες και εξηγεί και στους πολίτες γιατί τον ενο-
χλεί η «Α», «Β», «Γ» ή «Δ» κοινωνική κατηγορία να πληρώνει λιγό-
τερους φόρους και γιατί αντίστοιχες κοινωνικές κατηγορίες δεν
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πρέπει να έχουν µεγαλύτερους µισθούς ή συντάξεις. Όπως νο-
µίζετε. 

Εγώ εκείνο το οποίο θέλω να επισηµάνω είναι ότι το νοµοσχέ-
διο αυτό δεν είναι απλώς ένα φορολογικό νοµοσχέδιο. Είναι ένα
νοµοσχέδιο µε το οποίο η Κυβέρνηση κάνει πράξη τις εξαγγελίες
του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη στη Θεσσαλονίκη για
στήριξη των εισοδηµάτων των πολιτών, όπως αυτές εξειδικεύτη-
καν στη συνέχεια και µένουµε ακριβώς σε αυτά τα οποία είπε ο
Πρωθυπουργός. 

Δεύτερον, είναι νοµοσχέδιο που εκσυγχρονίζει -και θα έρθω
στη συνέχεια σε αυτό- περαιτέρω τη φορολογική νοµοθεσία της
χώρας, χτίζοντας πάνω σε όσα έγιναν το προηγούµενο διάστηµα.
Και αναφέροµαι και σε αλλεπάλληλες κωδικοποιήσεις και απλου-
στεύσεις της φορολογικής νοµοθεσίας. 

Τρίτον, είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο υποστηρίζει στην πράξη
την αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου της χώρας, µε πολλά και
βασικά βήµατα τα οποία γίνονται για την ενθάρρυνση της καινο-
τοµίας και τον µετασχηµατισµό, των συγχωνεύσεων των επιχει-
ρήσεων. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο, τέταρτον, που ενισχύει την ανθεκτικό-
τητα της ελληνικής οικονοµίας απέναντι στην κλιµατική αλλαγή
και τις επιπτώσεις της µε µια σειρά από αναγκαίες πρωτοβουλίες. 

Και πέµπτον, είναι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο ενισχύει ακόµα
πιο πολύ τις δηµόσιες επενδύσεις, διότι περιλαµβάνει δεύτερο
φέτος συµπληρωµατικό προϋπολογισµό, µε τον οποίον αυξάνε-
ται πολύ σηµαντικά το εθνικό σκέλος των δηµοσίων επενδύσεων
για να προωθηθούν έργα ανάπτυξης και συνοχής. Είµαι περίερ-
γος να δω τι θα κάνετε και σε αυτές τις ρυθµίσεις.

Προτού αναφερθώ σε επιµέρους ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου,
θα µου επιτρέψετε να σας πω -καθώς εδώ έχουµε το φορολογικό
νοµοσχέδιο, άρα ευλόγως κάνουµε συζήτηση για τη φορολογική
πολιτική- ότι η δική µας φορολογική πολιτική εδράζεται -και θα
σας το αποδείξω- σε δύο πυλώνες. Ο ένας πυλώνας είναι οι αλ-
λεπάλληλες µειώσεις φόρων και ο δεύτερος πυλώνας είναι µια
συγκροτηµένη και συνεχής µάχη για τον περιορισµό της φορο-
διαφυγής. Και στη µία περίπτωση και στην άλλη έχουµε χειρο-
πιαστά αποτελέσµατα.

Και µπαίνω σε λεπτοµέρειες, για να δούµε πώς λειτουργεί αυτή
µας η αντίληψη για τη φορολογική πολιτική. Πάµε στον πρώτο
πυλώνα: µείωση φόρων. Κοιτάξτε, µειώθηκε, για παράδειγµα, ο
φόρος νοµικών προσώπων. Ο συντελεστής κατέβηκε από το
28%, που ήταν το 2019, στο 22%. 

Τι σηµαίνει αυτό σε έσοδα από τα νοµικά πρόσωπα, από τις
επιχειρήσεις δηλαδή, σε απλά ελληνικά; Σηµαίνει ότι σε σχέση
µε το 2019, παρά τη µείωση του φόρου και ίσως σε κάποιο βαθµό
και εξαιτίας της µείωσης του φόρου, έχουµε διπλάσια φορολο-
γικά έσοδα από τις επιχειρήσεις, διπλάσια, κυρίες και κύριοι.
Γιατί; Γιατί υπάρχει ένα περιβάλλον ενθάρρυνσης της επιχειρη-
µατικότητας και της ανάπτυξης και η µείωση του φορολογικού
συντελεστή συνετέλεσε και αυτή προς αυτή την κατεύθυνση. 

Και θα σας παρακαλούσα να σταµατήσετε να συγχέετε στο
µυαλό σας τους φόρους µε τα έσοδα, διότι όπως βλέπετε είναι
δυνατόν µε χαµηλότερους φορολογικούς συντελεστές να έχουµε
υψηλότερα έσοδα. Είναι άλλο πράγµα το ένα και άλλο το άλλο.
Και ειδικότερα όσοι από εσάς έχετε σπουδάσει οικονοµία, δεν θα
έπρεπε να το επιτρέπετε στον εαυτό σας. 

Δεύτερον, µειώθηκε ο φόρος των µερισµάτων -ναι, µειώθηκε-
στο πλαίσιο της ενίσχυσης της φιλοεπενδυτικής διάστασης της
πολιτικής της Κυβέρνησης. Πράγµατι µειώθηκε από το 10% στο
5%. Τι συνέβη; Με µείωση τόσο σηµαντική του φορολογικού συ-
ντελεστή έχουµε όχι διπλάσια, αλλά υπερδιπλάσια έσοδα στα µε-
ρίσµατα σε σχέση µε το 2019. 

Δεν ξέρω αν θα έπρεπε όλα αυτά κάπως να σας προβληµατί-
σουν, όλους εσάς που θεωρείτε ότι ανήκετε σε προοδευτικές πα-
ρατάξεις, για να δείτε ποιες πραγµατικά είναι οι προοδευτικές
ιδέες, και όχι απλώς δόγµατα αραχνιασµένα του παρελθόντος,
που δεν οδηγούν πουθενά. 

Τρίτον, µειώσαµε τον εισαγωγικό φορολογικό συντελεστή για
τα χαµηλότερα εισοδήµατα, από το 22% που το βρήκαµε µε τον
ΣΥΡΙΖΑ στο 9%. Δηλαδή αντί το κράτος να κρατάει για τα χαµη-
λότερα εισοδήµατα 22 στα 100 ευρώ που βγάζει κάποιος άνθρω-

πος, κρατάει πια µόνο τα 9, µε εµάς τους ανάλγητους. Λοιπόν και
µε αυτόν τον τρόπο -και φυσικά και λόγω της ανάπτυξης εν τω
µεταξύ της οικονοµίας και της αύξησης των µισθών- µπορέσαµε
να έχουµε περισσότερα έσοδα και από τον φόρο φυσικών προ-
σώπων. 

Κυρίες και κύριοι, έχω εδώ έναν κατάλογο. Τον είχαµε συζητή-
σει και στη συζήτηση του προϋπολογισµού στην επιτροπή της
Βουλής. Αυτές εδώ είναι οι εβδοµήντα δύο µειώσεις φόρων µε
τις µειώσεις που κάνει κι αυτό εδώ το νοµοσχέδιο που η Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει πραγµατοποιήσει ή πραγµα-
τοποιεί τα τελευταία πεντέµισι χρόνια που βρίσκεται στην εξου-
σία.

Θα τους καταθέσω στα Πρακτικά. Εβδοµήντα δύο µειώσεις
φόρων, εκ των οποίων οι είκοσι τρεις είναι µειώσεις εµµέσων
φόρων -γιατί κάποιοι εδώ έχουν και το µονοπώλιο της ευαισθη-
σίας για τους έµµεσους φόρους- εκ των οποίων δεκαοκτώ είναι
µειώσεις ΦΠΑ και όχι δύο µονάδες. Κατέβηκαν από το 24% στο
13% διάφοροι φορολογικοί συντελεστές για την εστίαση και τις
µεταφορές, τον τουρισµό κ.λπ.. 

Εποµένως αυτή είναι η πραγµατικότητα. Θα µου επιτρέψετε να
πω η πραγµατική πραγµατικότητα και όχι όλα αυτά, τα οποία εδώ
λέτε και ξαναλέτε παρά τις διαψεύσεις µας και στο φορολογικό
νοµοσχέδιο και στη Βουλή εν είδει, πώς να πω, χαλασµένων κα-
σετοφώνων. 

Επίσης να σηµειώσω κατατέθηκε ο σχετικός πίνακας στη
Βουλή -µιας και πάλι ξανάκουσα τα αντίθετα εδώ, παρακαλώ αν
θέλετε διαψεύστε τον πίνακα- του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους, που δείχνει ότι ακριβώς λόγω όσων σας περιέγραψα µε τις
αποδόσεις των άµεσων φόρων λόγω της ανάπτυξης, το ποσοστό
των έµµεσων φόρων από 67% που ήταν επί ΣΥΡΙΖΑ -που είναι
τόσο πολύ ευαίσθητος µε τους έµµεσους φόρους ο ΣΥΡΙΖΑ-
έπεσε στο 62% µε εµάς. Άρα, υπάρχει δικαιότερη αναλογία, όχι
αυτή που ενδεχοµένως θα ευχόµασταν όλοι, αλλά πάντως σί-
γουρα δικαιότερη αναλογία. 

Καταθέτω, λοιπόν, αυτούς τους πίνακες στα Πρακτικά και σας
παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να τους διαψεύστε αν
µπορείτε ότι δεν έγιναν οι εβδοµήντα δύο µειώσεις φόρων, δη-
λαδή και ότι δεν έγιναν είκοσι τρεις µειώσεις έµµεσων φόρων.
Παρακαλώ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών κ. Κωνσταντίνος (Κωστής) Χατζηδάκης καταθέτει για τα
Πρακτικά τους προαναφερθέντες πίνακες, οι οποίοι βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα αυτά σε σχέση µε τον πρώτο πυλώνα που είναι η µείωση
των φόρων. Δεύτερος πυλώνας, µείωση φοροδιαφυγής είναι
γραµµένα, κατατεθειµένα στον προϋπολογισµό. Μόνο το 2024
θα έχουµε έσοδα περισσότερα από αυτά που προσδοκούσαµε,
της τάξεως των 1,8 δισεκατοµµυρίου ευρώ από τον περιορισµό
της φοροδιαφυγής, 1 δισεκατοµµύριο ευρώ παραπάνω από τα
προσδοκώµενα είναι λόγω της σύλληψης φοροδιαφυγής στον
ΦΠΑ και 800 εκατοµµύρια ευρώ θα είναι από τα νοµικά πρόσωπα
λόγω του my DATA και άλλων ηλεκτρονικών εργαλείων που
έχουν εισαχθεί. 

Αυτά είναι κουκιά µετρηµένα, δεν υπάρχει δεύτερη ανάγνωση,
όπως δεν υπάρχει δεύτερη ανάγνωση στο ότι καµµία κυβέρνηση
µετά τη Μεταπολίτευση δεν είχε τόσο συγκεκριµένα και χειρο-
πιαστά αποτελέσµατα στη µάχη εναντίον της φοροδιαφυγής.
Εκτός αν µπορείτε να µου υποδείξετε κάποια. Και το κάναµε,
αδιαφορώντας για τις όποιες επιµέρους αντιδράσεις, διότι τα
λεφτά, παραδείγµατος χάριν των τουριστών που τα δίνουν για το
ΦΠΑ, δεν ανήκουν στους ενδιάµεσους που τα ενθυλακώνουν ανή-
κουν στους Έλληνες φορολογούµενους και στο ελληνικό δηµό-
σιο, για την άσκηση στη συνέχεια διαφόρων κοινωνικών πολιτι-
κών. 

Εάν δεν πείθεστε από αυτό και θα συνεχίσετε πάλι τις θεωρίες
,να σας πω κι άλλο ένα παράδειγµα και θα σας παρακαλούσα να
το αµφισβητήσετε.  Αφορά στις εισπράξεις από ΦΠΑ. Το πρώτο
εννεάµηνο έχουµε αυξήσεις στα έσοδα σε σχέση µε το πρώτο
εννεάµηνο του 2023 της τάξεως του 11,3%.Πόσο ήταν ο πληθω-
ρισµός, θα πει κάποιος. Σας το λέω εγώ, ήταν 3%. Πού κατεβαί-
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νουµε; Από το 11,3% στο 8,3%. Πόση ήταν η ανάπτυξη; Ποιο ήταν
το αποτέλεσµα, η επίδραση της ανάπτυξης; Ήταν 2,3%. Πού κα-
τεβαίνουµε; Από το στο 8,3% στο 6%. Το 6% ήταν η επίδραση
της µάχης εναντίον της φοροδιαφυγής και ήταν σε µεγάλο βαθµό
αποτέλεσµα της σύνδεσης των POS µε τις ταµειακές µηχανές,
ένα έργο που συζητείτο για πάρα πολλά χρόνια στην Ελλάδα και
που εµείς, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη το κάναµε
πράξη. Ή µήπως όχι; Εκτός κι αν εµφανιστεί κάποιος και πει ότι
«όχι, είχε γίνει παλαιότερα και ήταν τόσο καλά κρυµµένο που δεν
το πήραµε χαµπάρι». 

Τώρα, όλα αυτά, η µάχη για τη φοροδιαφυγή µε συγκεκριµένα
αποτελέσµατα συν η ανάπτυξη, οδήγησαν πράγµατι σε έσοδα
παραπάνω από αυτά τα οποία υπολόγιζε ο ίδιος ο προϋπολογι-
σµός, το ίδιο το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Σας είπα προ-
ηγουµένως ότι είναι 1 δισεκατοµµύριο παραπάνω, λόγω της
σύλληψης της φοροδιαφυγής από τον ΦΠΑ, 800 εκατοµµύρια για
τους ίδιους λόγους, νοµικά πρόσωπα, 1 δισεκατοµµύριο λόγω
µείωσης της ανεργίας, αυξήσεων των µισθών, εποµένως των πα-
ραπάνω κρατήσεων που γίνονται γι’ αυτόν τον λόγο. Είναι τα 300
εκατοµµύρια από την έκτακτη εισφορά στα διυλιστήρια και άλλα
500 εκατοµµύρια για άλλους λόγους που έχουν να κάνουν και
αυτοί µε την ανάπτυξη, µε τόκους που εισπράττει το δηµόσιο
κ.λπ.. 

Ένα ερώτηµα το οποίο τίθεται, είναι τι τα κάνετε αυτά τα λεφ-
τά. Διότι υπάρχει η εικόνα ότι είναι ορισµένοι δήθεν «Σκρουτζ»
που κρατάνε λεφτά και δεν θέλουν να τα δώσουν πουθενά, σε
αντίθεση µε τους καλούς από την Αντιπολίτευση, οι οποίοι νοι-
άζονται για τον κόσµο, είναι κιµπάρηδες αρκετά για να τα µοιρά-
ζουν όλα σε αντίθεση µε εµάς τους τσιγγούνηδες. 

Παρουσίασα αυτόν το πίνακα, θα τον καταθέσω επίσης στα
Πρακτικά. Και θα παρακαλούσα αν είναι δυνατόν να ληφθεί υπ’
όψιν και ο ένας πίνακας και ο άλλος για να µη συνεχίσουµε να
λέµε τα ίδια και τα ίδια ενώ έχουν απαντηθεί. Να πούµε κάτι και-
νούργιο από εδώ και πέρα. 

Εδώ αυτός ο πίνακας λέει πού πήγαν τα παραπάνω έσοδα που
είχαµε για τους λόγους που σας εξήγησα, ανάπτυξη και καταπο-
λέµηση της φοροδιαφυγής στον προϋπολογισµό. 

Είχαµε αυξηµένες σε σχέση µε τις αρχικές προβλέψεις φυσι-
κές παραλαβές εξοπλιστικών προγραµµάτων του Υπουργείου
Άµυνας 110 εκατοµµύρια. Επιπλέον ενίσχυση στον ΕΛΓΑ για τις
αποζηµιώσεις αγροτών από τον «Ντάνιελ», 40 εκατοµµύρια. Επι-
πλέον ενίσχυση Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης 88 εκατοµµύρια.
Επιπλέον ενίσχυση του τακτικού προϋπολογισµού του Υπουρ-
γείου Παιδείας 131 εκατοµµύρια. Επιπλέον ενίσχυση του τακτι-
κού προϋπολογισµού του Υπουργείου Υγείας 346 εκατοµµύρια.
Επιπλέον κόστος συντάξεων -γιατί προέκυψαν παραπάνω συντά-
ξεις στην πορεία- 644 εκατοµµύρια. Ενίσχυση του προγράµµατος
δηµοσίων επενδύσεων 1 δισεκατοµµύριο 300 εκατοµµύρια. Αύ-
ξηση 20% της αποζηµίωσης των εφηµεριών των γιατρών 45 εκα-
τοµµύρια. Αύξηση του επιδόµατος γέννας 90 εκατοµµύρια.
Ενίσχυση των συνταξιούχων µε προσωπική διαφορά και άλλων
ευάλωτων κατηγοριών τον Δεκέµβριο -τώρα αυτό τον µήνα, σε
µερικές µέρες- 243 εκατοµµύρια. Και αυτό κατά σύµπτωση το
ψηφίζουµε σήµερα και ελπίζω να το ψηφίσετε, εκτός αν σας ενο-
χλεί και αυτό. Να, λοιπόν, πού πήγαν τα λεφτά. Πήγαν σε κοινω-
νική και εθνική πολιτική. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μπορεί να σας ενοχλεί η πραγµατικότητα αλλά δεν αλλάζει.

Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών κ. Κωνσταντίνος (Κωστής) Χατζηδάκης καταθέτει για τα
Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εποµένως επιστρέφουν οι πολιτικές µας στην κοινωνία και
µπορούµε τελικά -το απέδειξα- µε χαµηλότερους φόρους να
έχουµε περισσότερα έσοδα άλλα και κοινωνική πολιτική µε εντο-
νότερο αποτύπωµα. 

Επίσης, όλη αυτή η πολιτική, µας δίνει τον δηµοσιονοµικό
χώρο να προχωρούµε σε περαιτέρω µειώσεις φόρων και πι-
στεύουµε ότι και του χρόνου και µε τον προϋπολογισµό του 2026

και αργότερα µε τον προϋπολογισµό του 2027 θα µπορέσουµε
να κάνουµε περισσότερες µειώσεις και η έµφαση στους άµεσους
φόρους, γιατί εκεί φαίνεται το όφελος κατευθείαν στον πολίτη. 

Μπορεί και από αυτά να ενοχλείστε, αλλά εν πάση περιπτώσει
εµείς εφαρµόζουµε µε συνέπεια την πολιτική µας. 

Κύριες και κύριοι, αυτά ήταν µερικές αναγκαίες παρατηρήσεις
για να ξεκαθαριστεί ποια είναι η φορολογική πολιτική της Κυβέρ-
νησης και ποια είναι τα αποτελέσµατά της για την οικονοµία και
για την κοινωνία. Και σχεδιάζουµε τη δικαιοσύνη µε την αποτελε-
σµατικότητα και κυρίως είµαστε προσανατολισµένοι σε πολιτικές
που έχουν δοκιµαστεί αλλού και πέτυχαν, πολιτικές κοινής λογι-
κής. 

Τώρα θέλω να αναφερθώ σε κάποιες επιµέρους διατάξεις του
νοµοσχεδίου. Έχουµε µιλήσει κατ’ επανάληψη για τις δώδεκα
µειώσεις φόρων που γίνονται σε αυτό το νοµοσχέδιο. Δεν ξέρω
εάν κάποιος τις αµφισβητεί. Δεν ξέρω εάν κάποιος είναι περίερ-
γος να µε ακούσει να τις διαβάζω µία-µία. Είµαι στον πειρασµό,
οφείλω να πω, να αρχίσω να λέω «µείωση των ασφαλιστικών ει-
σφορών, απαλλαγή φόρου εισοδήµατος για κενά ακίνητα που θα
ενοικιαστούν, επέκταση της απαλλαγής των νέων οικοδοµών από
ΦΠΑ και το 2025 κ.λπ.». Τα ξέρετε όµως και, εν πάση περιπτώσει
και εσείς να µην τα ξέρετε, εµάς δεν µας πειράζει. Τα ξέρει η κοι-
νωνία και εάν δεν τα ξέρει, θα τα µάθει. Διότι για όλα αυτά υπάρ-
χουν ωφελούµενοι συµπολίτες µας. Εσείς θα µείνετε µε τη
µικρόψυχη κριτική σας και θα περάσετε µε τη µικρόψυχη κριτική
σας τα Χριστούγεννα. Ο καθένας κάνει τα δώρα που θέλει στον
εαυτό του.  

Το ίδιο ισχύει και για δώδεκα ενισχύσεις εισοδηµατικές που γί-
νονται µε αυτό εδώ το νοµοσχέδιο, ξεκινώντας µε τις ενισχύσεις
στις οποίες µόλις αναφέρθηκα για συνταξιούχους, αναπήρους,
οικογένειες µε παιδιά, ευάλωτες κοινωνικές οµάδες και περνάµε
σε άλλες ενισχύσεις, όπως η αύξηση των συντάξεων για την επό-
µενη χρονιά, η οριζόντια αύξηση µισθών στο δηµόσιο, η θέσπιση
κινήτρων προσέλκυσης γιατρών σε προβληµατικές περιοχές, η
στήριξη των σπουδαστών των Σχολών των Ενόπλων Δυνάµεων
κ.λπ.. Είναι πολύ συγκεκριµένα µε συγκεκριµένους αποδέκτες,
για να µπορέσει οποιοσδήποτε να µειώσει την αξία τους. Όπως
και να το µετρήσετε, αυτό το νοµοσχέδιο θα µείνει ως το νοµο-
σχέδιο µε τις δώδεκα µειώσεις φόρων και τις δώδεκα αυξήσεις
αποδοχών και θα έχει την υπογραφή της Νέας Δηµοκρατίας.  

Από εκεί και πέρα, δεν µένουµε µόνο εκεί. Κάνουµε µια µεγάλη
παρέµβαση για το παραγωγικό µοντέλο της χώρας µε την ενί-
σχυση της καινοτοµίας και της µεγέθυνσης των επιχειρήσεων.
Είναι κάτι που το έχουµε συζητήσει µε την επιχειρηµατική κοινό-
τητα της χώρας και συναντά πολύ µεγάλη αποδοχή. Πάλι εδώ
είµαι περίεργος τι θα κάνετε, διότι ειδικά στην καινοτοµία υιοθε-
τούµε τα πιο τολµηρά κίνητρα σε ολόκληρη την Ευρώπη, σε ολό-
κληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Είδαµε τι έχουν οι άλλες χώρες
και για να ενθαρρύνουµε την καινοτοµία, να ενθαρρύνουµε τις
startups, να ενθαρρύνουµε τους νέους ανθρώπους να αναπτύ-
ξουν εδώ τις ιδέες τους, πήγαµε όσο πιο τολµηρά µπορούσαµε.
Τι θα κάνετε; Τι θα κάνετε και στο θέµα των µετασχηµατισµών
των επιχειρήσεων, των συγχωνεύσεων, εθελοντικών συγχωνεύ-
σεων; Δεν είµαστε σοβιετικό κράτος να εξαναγκάζουµε οποι-
ονδήποτε επιχειρηµατία να κάνει ό,τι θέλει, αλλά ενθαρρύνουµε
τις συγχωνεύσεις, όπως γίνεται σε όλη την Ευρώπη, για να
έχουµε µια οικονοµία πιο παραγωγική, πιο δυναµική και πιο εξω-
στρεφή. Πάλι, πραγµατικά, είµαι περίεργος να δω πώς θα τοπο-
θετηθείτε σε όλα αυτά τα φορολογικά κίνητρα µε τα οποία
συνοδεύεται αυτή µας η πρωτοβουλία.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Χωρίς κατεύθυνση είναι, κύριε
Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κατεύθυνση έδιναν τα σο-
βιετικά κράτη, όσο υπήρχαν, κύριε Tσακαλώτο. Δεν µπορώ να
καταλάβω εάν εκ των υστέρων, µε χρονοκαθυστέρηση επηρεα-
στήκατε από αυτά τα µοντέλα. Ήξερα ότι τα αµφισβητούσατε.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Αλήθεια τώρα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Εµείς δίνουµε κίνητρα και
από εκεί και πέρα οι ιδιώτες επενδυτές σε έναν φιλελεύθερο
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κόσµο αποφασίζουν πού θα επενδύσουν. Κίνητρα δίνεις. Δεν
αποφασίζεις πριν από τους επιχειρηµατίες για τους επιχειρηµα-
τίες. Κυβερνήσατε τη χώρα και την αφήσατε σε πολύ «ευχάρι-
στη» κατάσταση. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: ...(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Τσακαλώτε,

ακουστήκατε και έχετε δικαίωµα παρέµβασης. Παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Από εκεί και πέρα υπάρχει
και ένας άλλος άξονας στον οποίο θέλω να σταθώ. Είναι οι πα-
ρεµβάσεις που κάνουµε σε σχέση µε τις επιπτώσεις της κλιµατι-
κής αλλαγής. 

Θα µπορούσαµε να µείνουµε απαθείς και στο τέλος να έρ-
θουµε, να θρηνούµε απλώς και να απολογούµαστε επίσης για τις
συνέπειες µιας παράλειψης, αδικαιολόγητης σε κάθε περίπτωση.
Έχουµε αύξηση, έχουµε διπλασιάσει για αυτό τον λόγο το σχε-
τικό κονδύλι στον προϋπολογισµό και κάναµε πολύ καλά. Βλέ-
πετε την κλιµατική αλλαγή και τις επιπτώσεις της σε όλη την
Ευρώπη, σε όλη τη Μεσόγειο και στην πατρίδα µας και γι’ αυτό
τον λόγο, ναι, έχουµε το θάρρος να προχωρούµε µε αυτό το νο-
µοσχέδιο σε υποχρεωτική ασφάλιση επιχειρήσεων µε ετήσια ακα-
θάριστα έσοδα από 500.000 ευρώ και άνω και οχηµάτων -δείτε τι
έγινε στη Ρόδο- για φυσικές καταστροφές.

Προχωρούµε σε τέλος ανθεκτικότητας στην κλιµατική κρίση
σε τουριστικά καταλύµατα ανά ηµερήσια χρήση και ανά δωµάτιο
ή διαµέρισµα για την τουριστική περίοδο µε κλιµακωτό ύψος,
ανάλογα µε τα αστέρια, µε ανταποδοτικότητα, φυσικά, στις πε-
ριοχές αυτές. Διότι τα χρήµατα αυτά πηγαίνουν για τη θωράκιση
αυτών των περιοχών και βεβαίως, προστατεύουν και το τουρι-
στικό προϊόν της χώρας.

Εν πάση περιπτώσει, υιοθετούµε µια σειρά από άλλες κινήσεις,
οι οποίες έρχονται να θωρακίσουν την Ελλάδα περαιτέρω απέ-
ναντι στην κλιµατική αλλαγή. Ναι, ξέρουµε ότι δεν είναι ευχάρι-
στο κάποιος να επιβάλει ένα συγκεκριµένο τέλος, αλλά από την
άλλη πλευρά δεν πρέπει να κοιτάµε τι είναι ευχάριστο αλλά τι
είναι χρήσιµο στη χώρα.

Δεν ξέρω εάν, για παράδειγµα, θα έπρεπε κανείς να µένει
αδρανής στο θέµα που είδαµε το καλοκαίρι στη Σαντορίνη µε τον
υπερτουρισµό και τους χιλιάδες τουρίστες να συνωθούνται και
να λέµε δεν πειράζει, ας µην προκαλέσουµε καµµία αντίδραση
σε οποιονδήποτε που θα µπορούσε ενδεχοµένως προσωρινά να
θίγεται, διότι θα αντιµετωπιστεί -δεν ξέρω και εγώ- σαν από
θαύµα αυτό το πρόβληµα. Παρεµβαίνουµε, όπως παρεµβαίνουν
και άλλες χώρες µε το τέλος κρουαζιέρας για τις υπερκορεσµέ-
νες περιοχές της Σαντορίνης και της Μυκόνου, αλλά λειτουρ-
γούµε µε υπευθυνότητα και πιστεύω µε έναν πολύ ζυγισµένο
τρόπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Στο τέλος άφησα τις παρεµβάσεις διαρθρωτικού χαρακτήρα.
Η πρώτη παρέµβαση διαρθρωτικού χαρακτήρα αφορά στην ίδια
την ΑΑΔΕ. Ναι, λέµε έχουµε έναν διοικητή ο οποίος έχει αποτε-
λέσµατα. Εάν δεν σας άρεσε, θα µπορούσατε να τον καλέσετε
εδώ, όπως είχατε τη δυνατότητα θεσµικά. Προβλέπει ο Κανονι-
σµός της Βουλής και ο νόµος της ΑΑΔΕ ότι µπορεί να καλείται ο
διοικητής της ΑΑΔΕ µία φορά τον χρόνο τουλάχιστον. Δεν
εκλήθη ποτέ. Τόσα κόµµατα Αντιπολίτευσης είστε, δεν είδα να
τον καλέσετε ποτέ, απλώς θυµηθήκατε τώρα, µε αφορµή αυτό
το νοµοσχέδιο, να τον κατακεραυνώσετε.

Εµείς λέµε ότι µπορεί να έχει, όπως είναι το παράδειγµα και
του ΕΦΚΑ και της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης, τρεις υπο-
διοικητές µε συγκεκριµένα καθήκοντα, που θα επιλέγονται µε την
ίδια διαδικασία που επιλέγεται ο διοικητής της ΑΑΔΕ και που έχει
όλα τα εχέγγυα, τα οποία είχαν θεσπιστεί άλλωστε από µια κυ-
βέρνηση που δεν ήµασταν εµείς. Είχαν θεσπιστεί ήδη από το
2016.

Λέµε, επίσης, ότι µπορεί για κάποιους τοµείς όπου δεν είναι
καθαρά τα καθήκοντα των γενικών διευθυντών φορολογικού πε-
ριεχοµένου, αλλά µπορεί να έχουν να κάνουν µε τον ψηφιακό εκ-
συγχρονισµό, µε την επικοινωνία, µε άλλες δραστηριότητες, να
υπάρχουν γενικοί διευθυντές και διευθυντές και από τον ιδιωτικό

τοµέα. Τόσο µεγάλο αµάρτηµα πια; Τόσο καταραµένος και βλά-
σφηµος είναι ο ιδιωτικός τοµέας, τον οποίο πρέπει να τον στεί-
λουµε στο πυρ το εξώτερον; Δεν θέλουµε να τους ακούµε;
Έλληνες είναι και αυτοί, δεν είναι παιδιά ενός κατώτερου θεού,
που όλοι εσείς οι προοδευτικοί νοµίζετε µέσα σας ότι είναι. Θέ-
λουµε, ναι, να υπάρξουν ενέσεις ενίσχυσης και από τον ιδιωτικό
τοµέα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε, κύριε Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Επίσης αλλάζουµε -προσέξτε
και θέλω και εδώ να δω τι θα κάνετε- σε συνεννόηση και µετά από
πρόταση του Οικονοµικού Επιµελητηρίου το σύστηµα υποβολής
των φορολογικών δηλώσεων. Λέµε σταθερά από 15 Φεβρουα-
ρίου χωρίς παρατάσεις µέχρι τις 15 Ιουλίου. Για να το πετύχουµε
αυτό τι κάνουµε; Λέµε ότι θα πέφτουν καµπάνες, θα υπάρχει τι-
µωρία όχι στους φορείς αλλά στους επικεφαλής της ΑΔΑΕ, του
ΕΦΚΑ, του ΕΟΠΥΥ και όλων των υπόλοιπων φορέων που εκδί-
δουν τα αναγκαία πιστοποιητικά, έτσι ώστε έγκαιρα να ξεκινήσει
η διαδικασία των φορολογικών δηλώσεων. 

Είναι µια πρωτοβουλία που χαιρετίστηκε από την αγορά. Είναι
µια αλλαγή παραδείγµατος για το δηµόσιο, γιατί για πρώτη φορά
δεν ζητάει το δηµόσιο από τους πολίτες, αλλά ζητάει πρώτα από
τον εαυτό του. Είναι µια παρέµβαση που περίµενα ότι όλα τα κόµ-
µατα της Βουλής θα τη στήριζαν. Και πάλι µικροψυχία! Δικαίωµά
σας! 

Εν πάση περιπτώσει, κυρίες και κύριοι, εµείς έχουµε έναν πολύ
συγκεκριµένο απολογισµό έργου. Δεν είµαστε θαυµατοποιοί. Δεν
παραβλέπουµε ότι βρήκαµε µια εξαιρετικά δύσκολη κατάσταση
το 2019. Η Ελλάδα προέρχεται από µια άνευ προηγουµένου
κρίση. Κάθε µέρα επουλώνουµε πληγές και ανεβαίνουµε ψηλό-
τερα. Εσείς από τη µια καταστροφολογείτε και, από την άλλη, θε-
ωρείτε ότι έχετε ένα µαγικό κουµπί το οποίο θα το πατήσετε και
η Ελλάδα θα γίνει αύριο το πρωί Σουηδία. 

Δοκιµάσαµε διάφορους λαϊκιστές και στο απώτερο παρελθόν
και στο πρόσφατο παρελθόν της χώρας. Τους φτωχούς τους έκα-
ναν ακόµη φτωχότερους. Τα προβλήµατα τα όξυναν ακόµη πε-
ρισσότερο. Δική σας επιλογή είναι, εν πάση περιπτώσει, αυτό.
Εµείς θα παραµείνουµε στον δρόµο της υπευθυνότητας, της σο-
βαρότητας και των µεταρρυθµιστικών παρεµβάσεων προς όφε-
λος των πολλών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχουν ζητηθεί πα-
ρεµβάσεις. 

Έχει ζητήσει ο κ. Γιαννούλης πρώτος, οπότε ο κ. Γιαννούλης
θα κάνει την παρέµβασή του. Μετά είναι ο κ. Μάντζος, ο κ. Τσα-
καλώτος και ο κ. Χήτας. Και από το ΚΚΕ, βεβαίως. 

Παρακαλώ όµως οι παρεµβάσεις σας να είναι ολιγόλογες και
θα απαντήσει συνολικά ο Υπουργός. 

Κύριε Γιαννούλη, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θα είναι πολύ σύντοµο και λιγότερο

από τρίλεπτο, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, και οι πιο σηµαντικοί πρωταγωνιστές της θεα-

τρικής δραµατουργίας σε παγκόσµιο επίπεδο κάποια στιγµή αλ-
λάζουν τη µανιέρα της συµπεριφοράς τους και την εµπλουτίζουν. 

Έχω την εντύπωση -σας το λέω µε πολύ σεβασµό, εκτίµηση
και αγάπη- ότι έχετε πάθει «Άδωνη». Γιατί το λέω αυτό; Γιατί τα
ιδεολογικά ζητήµατα µεταξύ Δεξιάς και Αριστεράς δεν αποτε-
λούν το µυστικό χαλί που από κάτω κρύβουµε µία πραγµατικό-
τητα. 

Σπεύδετε να προεξοφλήσετε τη στάση των κοµµάτων της Αντι-
πολίτευσης. Αγωνιάτε, εκλιπαρείτε σχεδόν, να βρεθεί συναίνεση,
που εσείς θα πρέπει να είστε ο πνευµατικός και πολιτικός δηµι-
ουργός της. Το αντίθετο το φέρνετε σε µια συγκρουσιακή σχέση.
Προεξοφλείτε τι θα ψηφίσουµε, για το πόσο µίζεροι ή µικρόψυχοι
είµαστε. 

Εν πάση περιπτώσει, συζητάµε για όλα τα άλλα εκτός από το
µείζον ζήτηµα για το οποίο το Υπουργείο σας και εσείς προσω-
πικά θα έπρεπε να έχετε µια απάντηση σε αυτή την Αίθουσα.
Αυτό το χαρτί µε τις εβδοµήντα δύο µειώσεις το πηγαινοφέρνετε
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στη Βουλή κάνα δύο χρόνια. Μπαγιάτεψε! 
Το µείζον ερώτηµα στην οικονοµική καθηµερινότητα, αλλά και

στη µακροοικονοµική προοπτική αυτής της χώρας είναι αν όλα
αυτά που κάνετε -όπως λέτε, καλώς καµωµένα- για να αυξηθούν
τα εισοδήµατα των εργαζοµένων µπορούν να αντιµετωπίσουν το
«τέρας», που πολιτικά εκθρέφετε και ανέχεστε, της ακρίβειας,
της αισχροκέρδειας και της πλήρους κοινωνικής αποδιάρθρωσης
των εργαζοµένων και των προϋπολογισµών. 

Και κάτι τελευταίο. Εµείς θα σας επαναφέρουµε τις προτάσεις
που έχουµε κάνει, αλλά θέλω να σας θυµίσω έναν πυλώνα που
δεν αγγίξατε καν ως πραγµατικά το «τοτέµ» που δεν επιτρέπεται
να αγγίξετε, τις τράπεζες. 

Άκουσα σήµερα σε συνέντευξή σας να προαναγγέλλετε –αυτό,
αν θέλετε, είναι και κοινοβουλευτικά «unfair», να εξαγγέλλετε µια
τόσο σοβαρή πρόθεση. Δεν ξέρω πόσο ειλικρινής είναι ή αν θα
συµβεί- µια πρόθεση σε σχέση µε τις υπερβολικές αισχροκερδείς
υπερχρεώσεις των τραπεζών, που αποφέρουν 1 δισεκατοµµύριο
800 δισεκατοµµύρια καθαρά «ζεστά» χρήµατα στις τσέπες των
τραπεζών, και ότι σκέφτεστε -το είπατε στο «OPEN»- να µειώσετε
έστω και 50%... 

Δεν είπατε αυτό; Δεν είπατε αυτό. Πάντως προαναγγείλατε
πως θα πάρετε κάποια µέτρα παρακάµπτοντας τη Βουλή. Ανα-
φαίρετο δικαίωµα σας! Κρίνεται! Αλλά, επί του ερωτήµατος έχετε
κάτι να απαντήσετε; Γιατί έχετε µια σπουδή να κρίνετε τη στάση
της Αντιπολίτευσης, να σας ενδιαφέρει τόσο πολύ να εξιδανικεύ-
σουµε το πραγµατικά «θεάρεστο» έργο σας. 

Βουλευτές της Συµπολίτευσης έχουν προτείνει να αυξηθεί το
ακατάσχετο των τραπεζικών λογαριασµών, γιατί το 54% των Ελ-
λήνων που δυσκολεύεται να τα βγάλει πέρα έχει και αυτό τον κίν-
δυνο από την ανελαστικότητα και την αδυναµία σας να ακούσετε
προτάσεις της δικής σας πλευράς. 

Δύο απλά ερωτήµατα θέτω. Στον προϋπολογισµό θα πούµε πε-
ρισσότερα. Όµως, για τις παράλογες χρεώσεις και το αίτηµα που
θέτουν οι συνάδελφοί σας συν το ερώτηµα που έβαλε ο κ. Μα-
µουλάκης για την αδιανόητη εξαίρεση των αστυνοµικών σε σχέση
µε την αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής δώστε συγκεκριµένες
απαντήσεις και όχι πολιτικές χρηστοµάθειες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο κ. Μάντζος έχει
τον λόγο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, ακούσαµε προσεκτικά όσα είπατε σε σχέση µε

την ιδεολογική ανάγνωσή σας περί την οικονοµία, περί τη φορο-
λογία. Ακούσαµε τα στοιχεία τα οποία παρουσιάσατε. Ήδη ο ει-
σηγητής µας στο σχέδιο νόµου και γενικός εισηγητής και στον
προϋπολογισµό, ο Πάρις Κουκουλόπουλος, αλλά και όλοι οι συ-
νάδελφοι που τοποθετήθηκαν και τοποθετούνται και θα τοποθε-
τηθούν και ο Πρόεδρός µας, ο Νίκος Ανδρουλάκης, θα τα
σχολιάσουν και θα τα αντικρούσουν µε τους ισχυρισµούς τους. 

Είπατε ότι εµείς, η µίζερη Αντιπολίτευση, είµαστε καταδικασµέ-
νοι να περάσουµε τα Χριστούγεννα µέσα στη µικροψυχία µας.
Επειδή όµως έχουµε λίγη χριστουγεννιάτικη διάθεση, έχουµε ξε-
κινήσει ήδη από την αρχή του µήνα να σας κάνουµε «δώρα». 

Έχουµε καταθέσει λοιπόν από χθες δύο τροπολογίες, κύριε
Υπουργέ, οι οποίες είναι ακριβώς στο χαρτοφυλάκιό σας και στις
οποίες αποφύγατε σήµερα, παρά το γεγονός ότι είναι γνωστές
στο Σώµα, να τοποθετηθείτε. 

Προς γνώση λοιπόν του Σώµατος και δική σας υπενθύµιση, οι
δύο τροπολογίες είναι η επιβολή έκτακτης εισφοράς στα πιστω-
τικά ιδρύµατα επί των κερδών των ετών 2023-2024. Για το 2023
είναι 5 δισεκατοµµύρια. Μιλάµε για τις τράπεζες οι οποίες έχουν
κατά χρήση πάνω από 400 εκατοµµύρια ευρώ προ φόρων κέρδη.
Με έναν συντελεστή 5% η έκτακτη αυτή εισφορά! Γιατί; 

Δεν είναι µόνο εισπρακτικό το µέτρο, είναι κυρίως ένα µήνυµα
νοµοθετικό -  κοινωνικό ότι οι τράπεζες, όπως η υπόλοιπη οικο-
νοµία, και εκείνες θα πρέπει να επωµιστούν το βάρος της µεγά-
λης κρίσης και να δείξουν και κοινωνικό πρόσωπο, εάν αυτό
υπάρχει. 

Γιατί; Διότι µέσα σε αυτά τα κέρδη κρύβονται και εµφιλοχω-
ρούν οι παράνοµες και καταχρηστικές χρεώσεις που η Επιτροπή
Ανταγωνισµού σωστά έχει εντοπίσει και φυσικά όλα τα υπερ-
κέρδη, τα ουρανοκατέβατα κέρδη, τα απρόβλεπτα κέρδη, από το

άνοιγµα του επιτοκίου καταθέσεων και χορηγήσεων. 
Επειδή βλέπουµε σήµερα σε σχέση µε τον κ. Σταϊκούρα, τον

προκάτοχό σας, να έχετε περάσει από τα «µπινελίκια» σε κάποια
αρχικά σχέδια προς ενέργεια, αυτό µάλλον πρέπει να το ερµη-
νεύσουµε ως µια µίνι αντίδραση στη δική µας τροπολογία. 

Σας καλούµε να τη δεχτείτε ολόκληρη, και εσάς και τους συ-
ναδέλφους της Συµπολίτευσής σας που έχουν επιδείξει ευαισθη-
σία για την ακρίβεια και την κατάσταση στην πραγµατική οικο-
νοµία και την καθηµερινότητα. Και δεν το λέω αµφισβητώντας
την ευαισθησία αυτή, παρά το όψιµο αυτής της ευαισθησίας
όπως επιδεικνύεται. 

Η δεύτερη τροπολογία είναι τροπολογία για τη στεγαστική πο-
λιτική. Καλούµε την Κυβέρνηση να αναστείλει τη χορήγηση
golden visa για τη µητροπολιτική περιοχή της Θεσσαλονίκης και
για όλη την Περιφέρεια Αττικής, για τα µικρά νησιά κάτω των
τριών χιλιάδων κατοίκων, για τα νησιά και όλους τους δήµους
άνω των τριών χιλιάδων κατοίκων όπου έχουµε αύξηση των τιµών
των ακινήτων µε βάση τα στοιχεία της ΑΑΔΕ κατά 30% και πάνω
-µεγάλη αύξηση- τα τελευταία χρόνια.

Γιατί; Για να µπορέσουµε να απελευθερώσουµε χιλιάδες κα-
τοικιών που αυτή τη στιγµή κατά κύριο λόγο δίνονται σε βραχυ-
χρόνια µίσθωση, ώστε αυτές ακριβώς να κατευθυνθούν είτε στην
ιδιοκατοίκηση είτε στη µακροχρόνια µίσθωση. 

Σας προτείνουµε επίσης όταν υπάρχει πρόταση ανανέωσης
της golden visa, αυτοί οι ίδιοι επενδυτές, για να µπορέσουν να
πάρουν την ανανέωση, να δεσµεύονται ότι από τούδε και στο
εξής δεν θα περάσουν σε Airbnb, σε βραχυχρόνια µίσθωση, τα
ακίνητα που απέκτησαν µε τη golden visa. 

Αυτά γιατί τα κάνουµε; Για να ξεφουσκώσει αποτελεσµατικά η
«φούσκα» στις τιµές των ακινήτων, που καλά κρατεί στις πόλεις
όλης της επικράτειας. 

Αυτά είναι δύο ζητήµατα που σας καλούµε, όχι µόνο να τοπο-
θετηθείτε, αλλά και να τα υιοθετήσετε. Και η Νέα Δηµοκρατία, η
Κοινοβουλευτική της Οµάδα, εκτός από την Κυβέρνηση! Διότι
πρόκειται για κοινωνικά δίκαιες και αναγκαίες λύσεις. Το πρό-
βληµά σας δεν µπορεί να είναι ότι το προτείνει το ΠΑΣΟΚ και να
είστε η Κυβέρνηση και η κοινοβουλευτική πλειοψηφία του «όχι»
σε όλα, όπως κάνατε µε τα βαρέα και ανθυγιεινά στους νοσηλευ-
τές και µε τόσες άλλες πρωτοβουλίες στο παρελθόν. 

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε ένα ευγενικό αίτηµα προς δια-
βίβαση στον Υπουργό Υγείας. Να διαβιβάσετε την ανησυχία µας
για τις δηλώσεις του µε τις οποίες, ούτε λίγο, ούτε πολύ, µας λέει
ότι οι Έλληνες δεν είναι φτωχοί αλλά αισθάνονται φτωχοί. Ό,τι
και να λέει ο ΟΟΣΑ, ό,τι και να λέει η ΕΛΣΤΑΤ, ό,τι και να λέει η
Eurostat…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε, οι
παρεµβάσεις είναι επί της οµιλίας του Υπουργού.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: …ό,τι και να λένε οι κοινωνικοί εταί-
ροι ο κ. Γεωργιάδης µάς λέει ότι δεν είναι, αλλά κυρίως αισθάνο-
νται, και για αυτό φταίει η µιζέρια και η ψυχολογική ηγεµονία της
Αριστεράς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Μάντζο!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Εµείς, λοιπόν, όλα αυτά µια ηµέρα

στην οποία η ΕΣΑµεΑ, παγκόσµια ηµέρα για τα άτοµα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Μάντζο, ολο-

κληρώσατε την παρέµβασή σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αφήστε µε να ολο-

κληρώσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Μάντζο, σας

παρακαλώ να ακούτε τον Πρόεδρο όταν µιλάει. Οι παρεµβάσεις
έχουν έναν λόγο και έναν σκοπό, να γίνονται ερωτήσεις προς τον
Υπουργό για να µπορεί ο Υπουργός να απαντάει, και όχι για να
έχουµε πολιτική που να αφορά άλλον Υπουργό. Παρακαλώ! Το
καταλαβαίνετε αυτό. Είστε στα δέκα λεπτά και έχουν να µιλήσουν
δέκα Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Έχουν ζητήσει τον λόγο πε-
νήντα πέντε Βουλευτές. Και περιµένουν να κλείσει αυτός ο κύ-
κλος. Δικαίωµά σας αυτός ο κύκλος. Αλλά περιοριστείτε σε αυτό
που προβλέπει ο Κανονισµός, τίποτε περισσότερο, τίποτε λιγό-
τερο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να πω ότι η Κυβέρ-
νηση εκπροσωπείται επί της διαδικασίας από δύο παρισταµένους
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Υπουργούς. Απευθύνοµαι στην Κυβέρνηση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ναι, κύριε Μάντζο,

αλλά δεν είναι η οµιλία σας. Παρακαλώ ακούστε µε για να κατα-
λαβαινόµαστε. Στην παρέµβαση απευθυνόµαστε σε αυτά που
είπε ο Υπουργός προηγουµένως. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Είναι η παρέµβασή µου και επιλέγω
να απευθυνθώ στην Κυβέρνηση. Και να κλείσω λέγοντας ότι αυτά
τα λόγια µια ηµέρα που η ΕΣΑµεΑ µας λέει ότι το 78% των συ-
µπολιτών µας µε αναπηρία έχει περιορίσει τις δαπάνες για να κα-
λύψει ανάγκες υγείας, στη χώρα που είµαστε δεύτεροι σε
ιδιωτικές δαπάνες υγείας στην Ευρώπη, δεν µπορεί να τα λέει
αυτά ο Υπουργός Υγείας. Είναι σίγουρα Υπουργός Υγείας ή έτσι
απλώς νιώθει;

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ όλοι οι

υπόλοιποι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να σεβαστούν τον ρόλο
που προβλέπει ο Κανονισµός στις παρεµβάσεις τους. Στην οµιλία
δεν µπορώ να αξιολογήσω τίποτα. Και το βλέπετε, δεν το κάνω. 

Ο κ. Χήτας έχει τον λόγο. Και αµέσως µετά θα µιλήσει ο κ. Τσα-
καλώτος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Το κα-
ταλαβαίνουµε ότι µας δίνετε τρία λεπτά για να τοποθετηθούµε
πάνω στις τοποθετήσεις του Υπουργού. Δεν έχουµε πάρει την
κανονική µας οµιλία για να ανοίξουµε τη βεντάλια των θεµάτων
όλων. Μια παρέµβαση κάνουµε τριών λεπτών επί των δηλώσεων
του Υπουργού.

Κύριε Χατζηδάκη, όταν κάποια στιγµή στην οµιλία σας αναση-
κώσατε τους ώµους και είπατε «ε, τι άλλο να κάνω;», πραγµατικά
εκεί δώσατε ρεσιτάλ ερµηνείας. Θα σας πούµε εµείς τι άλλο να
κάνετε. Στα περίπου τριάντα λεπτά που µιλήσατε, δεν είπατε κου-
βέντα για τις τράπεζες. Κουβέντα δεν είπατε. Περιµέναµε να
ακούσουµε σήµερα κάτι να πείτε στον κόσµο που παρακολουθεί
έξω µε αγωνία, που οι ληστρικές τράπεζες του έχουν πιει το µε-
δούλι. Περιµέναµε να πείτε κάτι σαν Κυβέρνηση για το τι θα κά-
νετε. Δεν είπατε κουβέντα. Το αποφύγατε πραγµατικά µε εντυ-
πωσιακό τρόπο.

Φορολογείτε τα υπερκέρδη -και σωστά- στις ενεργειακές εται-
ρείες. Δεν φορολογείτε τα υπερκέρδη, κύριε Υπουργέ, στις τρά-
πεζες. Το ερώτηµα είναι «γιατί;». Αργότερα στην οµιλία µου -να
µην καταχραστώ τώρα τον χρόνο- θα πω πώς προκύπτουν τα
υπερκέρδη από τις τράπεζες, από τα ιδρύµατα αυτά. Γιατί εδώ
µιλάµε, κύριε Υπουργέ, για ένα καρτέλ τραπεζών, το οποίο η Κυ-
βέρνηση δεν το ακουµπάει. Όταν φορολογείς οποιοδήποτε κέρ-
δος, είτε υπερκέρδος όταν το φορολογείς, αυτοµάτως, κύριε
Υπουργέ –γιατί άκουσα και τον κ. Στουρνάρα, άκουσα και τον κ.
Μητσοτάκη, άκουσα και εσάς- πέφτουν οι µετοχές. Παντού συµ-
βαίνει αυτό. Πέφτουν οι µετοχές στο Χρηµατιστήριο. Αυτό, όµως,
ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ουδόλως ενδιαφέρει τον Έλληνα πολίτη.
Τον Έλληνα πολίτη δεν τον ενδιαφέρει το Χρηµατιστήριο. Τον
Έλληνα πολίτη τον ενδιαφέρει η καθηµερινότητά του και να µην
κυβερνάνε τον χώρο αυτό οι νταβατζήδες, όπως είχε πει παλιά.
Γιατί αυτή τη στιγµή τη χώρα αυτή την κυβερνάνε οι τράπεζες,
οι νταβατζήδες.

Μιλάµε για νταβατζήδες κανονικούς, κύριε Χατζηδάκη, και δεν
κάνετε τίποτα απολύτως. Είπατε για τον ΦΠΑ. Θα το αναφέρω
και µετά. Δεν τον µειώνει τον ΦΠΑ γιατί όπου έχει εφαρµοστεί το
µέτρο, το πήραν πίσω, γιατί τελικά δεν είχε αποτέλεσµα. Θα κάνω
µια ερώτηση όχι µε παράδειγµα εξωτερικού, όπως επικαλούνται
την Ισπανία και τα λοιπά, αλλά µε παράδειγµα εσωτερικού. Αφού
δεν αποδίδει το µέτρο µε µειωµένο ΦΠΑ, γιατί έχουµε µειωµένο
ΦΠΑ σε κάποιες περιοχές της Ελλάδος, παράδειγµα παραµεθό-
ριο και νησιά; Πείτε µου εσείς. Για ποιoν εφαρµόζεται εκεί το
µέτρο αυτό που είναι αποτυχηµένο, όπως λέτε; Και πείτε µας,
ποια είναι η αλήθεια, που δεν πειράζετε τις τράπεζες; Δύο είναι
οι λόγοι. Πρώτον, σας πιέζουν οι επενδυτές. Είναι ξεκάθαρο
αυτό. Βγείτε και πείτε στον κόσµο: «παιδιά, δεν µπορούµε να κά-
νουµε τίποτα, µας έχουν βάλει το µαχαίρι στον λαιµό, µας πιέζουν
οι επενδυτές και δεν µπορούµε να κάνουµε τίποτα». Και δεύτε-
ρον, δεν µπορώ να κάνω κάτι ως Κυβέρνηση γιατί ως κόµµα χρω-
στάω µισό δισεκατοµµύριο, χρωστάω 500 εκατοµµύρια στις
τράπεζες.

Λέτε χρόνια τώρα ότι το έχετε ρυθµισµένο. Επίσης, εµείς επι-
µένουµε χρόνια τώρα να µας φέρετε τη ρύθµιση. Φέρτε τη ρύθ-
µιση στη Βουλή επισήµως. Και από τις επιτροπές το έχουµε πει,
και από την Ολοµέλεια. Να µας φέρει η Νέα Δηµοκρατία τη ρύθ-
µιση που φαίνεται ότι έχει επισήµως ρυθµίσει τα χρέη της, µισό
δισεκατοµµύριο, στις τράπεζες. Πού είναι η ρύθµιση αυτή; Επί-
σης, είπατε: «τι άλλο να κάνω;». Να σας πω εγώ τι να κάνετε. Να
πείτε κάτι για αυτό, για την εκτόξευση των πλειστηριασµών κατά
205% µέσα σε δύο χρόνια, γιατί οι τράπεζες, εκτός από τα υπερ-
κέρδη που χρεώνουν όλες τις συναλλαγές, έχουν και τα funds
και τους πλειστηριασµούς, κονοµάνε και από εκεί.

Και κλείνω µε το ΠΑΣΟΚ και το όψιµο ενδιαφέρον του ΠΑΣΟΚ
για τις τράπεζες και τον αναβαλλόµενο φόρο. Και έρχεται σή-
µερα το ΠΑΣΟΚ υποκριτικά να καταθέσει τροπολογία για τον
αναβαλλόµενο φόρο. Να πούµε στο σηµείο αυτό στους Έλληνες
πολίτες, κύριοι του ΠΑΣΟΚ -και της Νέας Δηµοκρατίας εννοείται,
αλλά λέω για εσάς που το παίζετε σήµερα πολύ ευαίσθητοι κοι-
νωνικά- ότι τον αναβαλλόµενο φόρο των τραπεζών τον ψηφίσατε
και πέρασε στις 26 Σεπτεµβρίου του 2014 στο τρίτο Θερινό
Τµήµα της Βουλής µε τις ψήφους της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ. Χαιρετίσµατα, κύριε Μάντζο! Εσείς τον ψηφίσατε, λοι-
πόν, τον αναβαλλόµενο φόρο το 2014. Μην έρχεστε σήµερα να
το παίξετε εδώ πέρα προστάτες των πολιτών. Υποκριτές! Ουαί
υµίν Φαρισαίοι υποκριτές! Αυτό είστε, υποκριτές.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Τσακαλώτος από τη Νέα Αριστερά.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Νοµίζω ότι όλη η προοδευτική

Αντιπολίτευση χρωστάει ένα ευχαριστώ στον κύριο Υπουργό,
γιατί µε ξεκάθαρο τρόπο έδειξε ποια είναι η διαφορά Αριστεράς
και Δεξιάς. Δεν το έκανε µε πολύ κοµψό τρόπο, γιατί θέλει όταν
είναι πιεσµένος να είναι επιθετικός. Δηλαδή λίγο πολύ µας είπε
ότι όποιος δίνει κατεύθυνση στην οικονοµική πολιτική, είναι µε τη
Σοβιετική Ένωση. Δηλαδή ο Μπάιντεν που έχει την πράσινη ανά-
πτυξη -καλή ή κακή, δεν τη σχολιάζω- που δίνει την κατεύθυνση
είναι µε τη Σοβιετική Ένωση. Συγγνώµη, κύριε Καραθανασό-
πουλε, µε την καλή έννοια, µάλλον θα εννοεί αυτό. Η Ευρωπαϊκή
Ένωση είναι µε τη Σοβιετική Ένωση µε τη δική της πράσινη ατζέ-
ντα. Ο κ. Ντράγκι είναι µε τη Σοβιετική Ένωση και το σοβιετικό
που λέει ότι πρέπει να πάνε µε κατεύθυνση σε συγκεκριµένους
τοµείς τεχνολογίας. Αλήθεια; Αυτό πιστεύετε;

Απλώς εσείς θέλετε να δίνετε χρήµατα χωρίς κανένα αντάλλα-
γµα. Αλλά ποια είναι -και αν µπορούν να ακούσουν οι συνάδελφοι
του ΠΑΣΟΚ- η βασική διαχωριστική γραµµή; Είναι ότι η Αριστερά
λέει ότι δεν υπάρχει τίποτα σε µια καπιταλιστική οικονοµία που
εξασφαλίζει ούτε την ποιότητα ούτε την ποσότητα των επενδύ-
σεων που χρειάζεται. Ούτε την ποσότητα γιατί σας έχω πει τι
είναι οι επενδύσεις τα τελευταία χρόνια στις χώρες του ΟΟΣΑ
και ούτε την ποιότητα ότι θα είναι καλές θέσεις εργασίας, ότι θα
είναι φιλικές προς το περιβάλλον. Αυτή είναι διαφορετική προ-
σέγγιση. 

Κανένας δεν το λέει όπως το λέτε εσείς, κύριε Χατζηδάκη. Εί-
σαστε πολύ µακριά από αυτό που λέει η καινούργια σκέψη της
κεντροδεξιάς. Όχι της κεντροαριστεράς, της κεντροδεξιάς. Κα-
νένας δεν λέει αυτό που είπατε εσείς. Εγώ δεν το έχω ακούσει
από κανέναν άλλον να το πει έτσι, εκτός από ακραίους νεοφιλε-
λεύθερους. Αλλά το ερώτηµα για την Αριστερά είναι πώς αντιµε-
τωπίζουµε αυτό το ζήτηµα, ότι η αγορά από µόνη της, η αγορά
µε δωράκια από την Κυβέρνηση από µόνη της, δεν θα εξασφαλί-
σει ούτε την ποσότητα των επενδύσεων που θέλουµε, ούτε την
ποιότητα. Πώς αυτό το κάνει µια πολιτική; Πώς το κάνει µια πο-
λιτική που εξασφαλίζει για τους Έλληνες και τις Ελληνίδες µια
ανάπτυξη µε ποιοτικές θέσεις εργασίας, µια ανάπτυξη που αντι-
µετωπίζει την κλιµατική κρίση, µια ανάπτυξη που αντιµετωπίζει
την ερήµωση της χώρας, µια ανάπτυξη που αντιµετωπίζει το δη-
µογραφικό πρόβληµα και µια ανάπτυξη που λέει ότι χρειάζεται
στρατηγική; Και η στρατηγική µας δεν είναι: η αγορά να κάνει
ό,τι θέλει, όποτε θέλει, όταν θέλει µε τη δικιά µας βοήθεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε
Τσακαλώτε.

Τον λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος από το Κοµµουνιστικό
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Κόµµα της Ελλάδος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Δεν θα συνεχίσω τη συζήτηση περί Σοβιετικής Ένωσης και σο-

σιαλισµού, γιατί όσο κι αν τον ξορκίζετε και η Κυβέρνηση και τα
υπόλοιπα κόµµατα τόσο περισσότερο επιβεβαιώνεται ότι αποτε-
λεί τον εφιάλτη στους σχεδιασµούς που έχετε και στα συµφέρο-
ντα που θέλετε να εξυπηρετήσετε.

Θα αναφερθώ στο εξής συγκεκριµένο, κύριε Υπουργέ, µιας και
λέτε ότι µειώνετε φόρους: Στο νοµοσχέδιό σας εδώ σε δύο
άρθρα αυξάνετε από 100% σε 200% τις αποσβέσεις για τις επι-
χειρήσεις όταν επενδύουν στο ποσό που επενδύουν για τη νέα
τεχνολογία. Ποιον εξυπηρετεί αυτό; Την κερδοφορία των επιχει-
ρήσεων. 

Αναφέρω και δεύτερο παράδειγµα: Στους λεγόµενους «Επεν-
δυτικούς Αγγέλους» -τέλος πάντων, ας µη χαρακτηρίσω αυτή την
έκφραση- αυξάνετε από 300.000 σε 900.000 την επένδυση που
θα κάνουν σε startups και η οποία απαλλάσσεται από τη φορο-
λογία κατά 50%. Για την «κονόµα» τους οι «Άγγελοι» αυτοί οι
«Επενδυτικοί» θα το κάνουν, δηλαδή την επένδυση στις νεοφυείς
επιχειρήσεις.

Και, από την άλλη µεριά, για το οποίο δεν λέτε κουβέντα,
έχουµε έναν ερευνητή, που δουλεύει σε ερευνητικό κέντρο, δη-
µόσιο ή πανεπιστηµιακό. Δουλεύουν στη συντριπτική πλειοψηφία
µε το µπλοκάκι. Αν τύχει και είναι σε ελληνικό πρόγραµµα, τότε
έχει να πληρώσει τον φόρο εισοδήµατος, ΦΠΑ 24% και αν οι µει-
κτές του αποδοχές -µεικτές τονίζω- είναι πάνω από 10.000 ευρώ
τον χρόνο και την ασφάλισή του. Δηλαδή, για µεικτές αποδοχές
12.000-13.000 ευρώ που είναι µεσοσταθµικά οι αποδοχές που
παίρνουν µεικτά οι ερευνητές, τους µένουν µετά από αυτή την
τριπλή φορολογία 600 ή 700 ευρώ στην καλύτερη περίπτωση. 

Σοβαρά µιλάτε ότι κάτω από τέτοιες συνθήκες θα µπορέσει
ένας ερευνητής να αποδώσει; Και τι κάνετε για αυτό; Είστε γα-
λαντόµοι για τους επιχειρηµατικούς οµίλους και τους «Επενδυτι-
κούς Αγγέλους» και, από την άλλη µεριά, τσακίζετε τους ερευ-
νητές στη φορολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Καραθανασόπουλε. 

Η κ. Καραγεωργοπούλου από την Πλεύση Ελευθερίας έχει τον
λόγο.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, θα σας απαντήσω συνολικά µε µια ρήση του
Μπρεχτ: «Οι χορτάτοι µιλούν στους πεινασµένους για τις µεγά-
λες εποχές που θα έρθουν». Αυτό είναι µια συνολική απάντηση
και εξειδικευµένα, στεκόµενη σε τρία σηµεία της οµιλίας σας, θα
ήθελα να πω το εξής: Για τις επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής
µας λέτε ότι θωρακίζετε τη χώρα µε την ασφάλιση, την υποχρε-
ωτική ασφάλιση, ορισµένων επιχειρήσεων, καθώς επίσης και των
οχηµάτων. 

Αλήθεια; Η αλήθεια κρύβεται πίσω από τα µεγαλοπρεπή εγκαί-
νια του µετρό Θεσσαλονίκης όταν σήµερα παγκόσµια ηµέρα των
ΑΜΕΑ, ατόµων µε αναπηρία, και δεν λειτουργούν ήδη στο µετρό
Θεσσαλονίκης επτά από τα δεκατρία συστήµατα ανελκυστήρα.
Με τέτοιον τρόπο από την κακοκαιρία θα θωρακίσετε τη χώρα
απέναντι στην κλιµατική αλλαγή ή µε τις ασφαλιστικές εταιρείες
που θα ανταγωνιστούν στα κέρδη από την υποχρεωτική ασφά-
λιση των επιχειρήσεων, που θα εξουθενώσετε οικονοµικά µε τα
υπερβολικά ασφάλιστρα;

Σε ό,τι αφορά την πρόοδο και την καινοτοµία, µιλάτε για δελτία
αποστολής, ψηφιακά δελτία αποστολής, χωρίς να έχουν καν
δοθεί κατευθύνσεις. Εάν δεν εκδοθεί δελτίο αποστολής, το οποίο
τελικά αναβάλλεται για έξι µήνες, θα υπάρξει 5.000 πρόστιµο για
τα απλογραφικά βιβλία, 10.000 πρόστιµο για διπλογραφικά. Είναι
αυτό ισονοµία; Αν ένα pos δεν διασυνδέεται χωρίς να έχει ευθύνη
η επιχείρηση, η ΑΑΔΕ τιµωρεί την επιχείρηση. Είναι αυτό µέτρο
το οποίο απαλλάσσει οποιονδήποτε Έλληνα πολίτη που επιτη-
δεύεται; Είναι µέτρα προστασίας της επιχειρηµατικότητας;

Όσον αφορά τις φοροαπαλλαγές, ΦΠΑ, µα είναι τελείως γε-
λοίο. Με την αναστολή επιβολής ΦΠΑ για άδειες που εκδίδονται
από 1-1-2024 θα βρεθεί πρόθυµος καταναλωτής ακινήτων στον

οποίο θα µετακυλιστεί το κόστος από τον εργολάβο κατασκευα-
στή να αγοράσει µε 24% ΦΠΑ; Τι είδους φοροαπαλλαγή είναι
αυτή για τον ΦΠΑ η αναστολή της είσπραξης του ΦΠΑ για τις νε-
οανεγερθείσες οικοδοµές. 

Όσον αφορά την έκπτωση ΕΝΦΙΑ, το κόστος της έκπτωσης, το
ποσό της έκπτωσης είναι απείρως λιγότερο από τα ασφάλιστρα
που θα κληθεί να δώσει οποιοσδήποτε για το θέµα του ΕΝΦΙΑ.

Για τα διατηρητέα κάποιος απαλλάσσεται δήθεν από τον φόρο.
Είναι µια από τις φοροαπαλλαγές που εξαγγείλατε και για τις
οποίες µιλάει το νοµοσχέδιο εάν έχει διατηρητέο. Πόσοι Έλληνες
πολίτες έχουν διατηρητέα ιστορικά µνηµεία και ποια από αυτά
είναι τελικά που εντάσσονται σε αυτή τη φοροαπαλλαγή; 

Είναι προκλητικά όσα δηλώνετε. 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κυρία

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για τις απαντήσεις του.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, για να σας
είµαι ειλικρινής, αν εξαιρέσουµε τον κ. Καραθανασόπουλο και
την κ. Καραγεωργοπούλου, οι υπόλοιπες τοποθετήσεις δεν απά-
ντησαν στην οµιλία µου, αλλά έθεσαν άλλα θέµατα. 

Βασικά οι περισσότεροι έθεσαν το θέµα των τραπεζών, αλλά
είναι βέβαιον ότι στη συνέχεια θα έρθει ο κ. Ανδρουλάκης, θα πα-
ρουσιάσει την τροπολογία του ΠΑΣΟΚ και λέω, κύριε Μάντζο, να
απαντήσω στον ίδιο. Γνωρίζω τι θα πει -φαντάζοµαι πάνω κάτω-,
αλλά σας ευχαριστώ που µας προϊδεάσατε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Έχουν κατατεθεί.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Από εκεί και πέρα, για να µι-
λήσω για τα θέµατα του νοµοσχεδίου, θέλω να πω στον κ.
Καραθανασόπουλο ότι βεβαίως προχωρούµε σε αυτές τις υπε-
ραποσβέσεις που είναι κίνητρα στις επιχειρήσεις, πράγµατι, να
κάνουν επενδύσεις στον τοµέα της καινοτοµίας ή, εν πάση πτώ-
ση, σε διάφορους κρίσιµους τοµείς. 

Θέτω ένα ερώτηµα που αφήνω να πλανάται: Οι επιχειρήσεις
που θα κερδίσουν από αυτά τα κίνητρα θα δουλεύουν µόνες
τους; Θα είναι χωρίς προσωπικό; Δεν θα έχουν εργαζόµενους; Η
ανάπτυξη των επιχειρήσεων αυτών δεν θα συνεπάγεται νέους ερ-
γαζόµενους; Ενοχλεί το ΚΚΕ -δεν το πιστεύω αυτό- η πρόσληψη
ανέργων, προκειµένου να έχουν ένα µεροκάµατο και µια προ-
οπτική; Γι’ αυτό το κάναµε και ελπίζω να σας απαντώ στην απορία
την οποία διατυπώσατε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ως προς τον νέο ερευ-
νητή έβαλα το ερώτηµα, που τον φορολογείτε µε 50%.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Σας απάντησα, και εν πάση
περιπτώσει, σας είπα και προηγουµένως ότι για όλο αυτό το πλαί-
σιο έχουµε κάνει διαβούλευση εκτεταµένη µε την αγορά και οι
απαντήσεις από την αγορά ήταν θετικές. Εάν, λοιπόν, οι άνθρω-
ποι οι οποίοι θα έρθουν και θα επενδύσουν και θα δηµιουργήσουν
νέες θέσεις εργασίας, αγκαλιάζουν αυτό το νοµοσχέδιο, µε συγ-
χωρείτε, δεν έχετε τόσο µεγάλη επιχειρηµατική δραστηριότητα
ως ΚΚΕ, εάν εξαιρέσουµε τον Ριζοσπάστη και ό,τι άλλο έχετε,
έτσι ώστε να σας εµπιστευόµαστε πάρα πολύ τις επιχειρηµατικές
σας επιλογές. 

Από εκεί και πέρα, για να απαντήσω στην κ. Καραγεωργοπού-
λου, προηγουµένως στάθηκα σε µέρος µόνο των πολιτικών που
υιοθετούµε σε αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί δεν ήθελαν να κου-
ράσω. Μιλώντας, για παράδειγµα, για την κλιµατική αλλαγή και
τις επιπτώσεις της, µίλησα για το τέλος ανθεκτικότητας, µίλησα
για το τέλος κρουαζιέρας, για τον υπερτουρισµό, µίλησα για την
υποχρεωτική ασφάλιση των επιχειρήσεων, αλλά και στις κατοι-
κίες προχωρούµε σε αυτό το νοµοσχέδιο. Ναι, προχωρούµε και
λέµε ότι για κατοικίες άνω των 500.000 ευρώ αντικειµενικής αξίας
το κράτος δεν θα έρχεται και θα καλύπτει εκ των υστέρων εάν ο
ιδιοκτήτης δεν ασφαλίζει την κατοικία του. 

Νοµίζω ότι είναι κάτι πολύ σοβαρό και υπεύθυνο αυτό το οποίο
κάνουµε και µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο γίνεται και σε µια σειρά
από άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Ακόµη πιο πολύ, ναι, ερχόµαστε
και διπλασιάζουµε την έκπτωση που δίνουµε στον ΕΝΦΙΑ, προ-
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κειµένου να ασφαλίσει κάποιος το σπίτι του, όταν έχει αντικειµε-
νική αξία κάτω από 500 χιλιάδες ευρώ. Από 10% έκπτωση πάµε
στο 20%. Και αυτό κακό είναι; Μα, για όνοµα του Θεού! Μετά εκ-
πλήττεσθε όταν µιλάω για µικροψυχία. Είναι ένα κίνητρο το οποίο
είναι σε ένα αρκετά σοβαρό ύψος. 

Και, ναι, βεβαίως, ερχόµαστε και µονιµοποιούµε τη µη κατα-
βολή ΕΝΦΙΑ για διατηρητέα. Μέχρι τώρα υπήρχαν κάποιες προ-
βλέψεις σε ετήσια βάση, µε συνεχείς παρατάσεις, και τώρα
ερχόµαστε και µονιµοποιούµε αυτό το µέτρο. 

Και λέµε ότι τα συγκεκριµένα διατηρητέα που καλύπτονταν
µέχρι τώρα από τη νοµοθεσία δεν θα πληρώνουν ΕΝΦΙΑ και εί-
µαστε περήφανοι που το κάνουµε, διότι τα διατηρητέα έχουν µια
ειδική αξία και είναι µέρος της σύγχρονης πολιτιστικής κληρονο-
µιάς.

Και αν έχουµε µία στοιχειώδη ευαισθησία για την πολιτιστική
µας κληρονοµιά, ναι, κυρία Καραγεωργοπούλου, πρέπει να τα
προστατεύσουµε και αυτό είναι αυτό το οποίο κάνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», σαράντα τέσσερις
µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 11ο Γυµνάσιο Πάτρας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να καλέσω τώρα στο Βήµα τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας της Νίκης, τον κ. Νατσιό και να τον ευχαριστήσω για
την υποµονή του και αµέσως µετά περνάµε στον κατάλογο των
οµιλητών.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ.
Καλωσορίζουµε και εµείς τους µαθητές!
Όντως σισύφειο έργο, κύριε Πρόεδρε, να φθάσω στο Βήµα µε

τις διακοπές.
Ήθελα πριν µιλήσω για το νοµοσχέδιο να αναφερθώ λίγο σε

κάτι, στις συνεχείς επιθέσεις -και µάλλον επιδεινώνεται η κατά-
σταση- που γίνονται στο Χαλέπι της Συρίας από τις οµάδες αυτών
των τζιχαντιστών -που όνοµα άλλαξαν µόνο και όχι τις συνήθειές
τους- οι όποιες επιθέσεις θέτουν σε πολύ σοβαρό κίνδυνο πολλές
χιλιάδες ορθοδόξων χριστιανών που ζουν από παλιά, βέβαια, σε
αυτά τα µέρη της Συρίας. Έχουν στείλει και επιστολές, κραυγές
αγωνίας κυρίως στο Υπουργείο των Εξωτερικών οι Έλληνες της
Αντιόχειας στη Συρία που ζητούν παρέµβαση και βοήθεια από
την ελληνική Κυβέρνηση.

Θα διαβάσω µια παράγραφο µόνο από αυτούς τους εµπερί-
στατους -σε µεγάλο κίνδυνο, βέβαια και σε µεγάλη και άσχηµη
περίσταση- χριστιανούς οµοδόξους µας ορθοδόξους, οι οποίοι
λένε τα εξής: «Σήµερα οι χριστιανοί του Χαλεπίου είναι µόνοι, το
καθεστώς µάς έχει εγκαταλείψει, για να αντιµετωπίσουµε µόνοι
µας τις προκλήσεις. Μείναµε πάντα πιστοί στην Ελλάδα, ακόµη
και όταν µας κόστισε ακριβά. Σας καλούµε τώρα, αδελφοί και
αδελφές µας, µε πίστη να αναλάβετε δράση. Χρησιµοποιήστε
όλη τη διπλωµατική δύναµη της Ελλάδας για να προστατεύσετε
τους χριστιανούς του Χαλεπίου. Τα παιδιά του Χαλεπίου, που οι
πρόγονοί τους στήριξαν την Ελλάδα στις πιο µαύρες εποχές της,
βασίζονται σε εσάς. Το αίµα στις φλέβες τους είναι το ίδιο µε το
δικό σας, το µέλλον τους είναι συνδεδεµένο µε το δικό σας, όπως
ήταν πάντα». Ας γίνει, λοιπόν, κάτι για αυτούς τους αδελφούς,
όπως µας ονοµάζουν.

Πανηγυρίζει πάλι η Κυβέρνηση και ο Υπουργός Οικονοµικών
για το ότι οι τράπεζες κατέθεσαν σχέδιο -για να µπω στο νοµο-
σχέδιο- για τον µηδενισµό της αναβαλλόµενης φορολογίας οκτώ
χρόνια νωρίτερα από τον προβλεπόµενο, δηλαδή το 2040. Οι
τράπεζες επιδιώκουν την ταχύτερη απόσβεση του αναβαλλόµε-
νου φόρου, προκειµένου να πετύχουν την αύξηση του ποσοστού
διανοµής µερισµάτων στους µετόχους τους, οι οποίοι, βέβαια,
δεν είναι Έλληνες ούτε θεσµικοί φορείς του δηµοσίου, αφού οι

συστηµικές τράπεζες έχουν αφελληνιστεί από το 2014.
Παράλληλα, οι τράπεζες προχώρησαν τα προηγούµενα χρόνια

σε εταιρικό µετασχηµατισµό, ώστε ακριβώς να αποφύγουν την
ενεργοποίηση προνοιών του νόµου για τον αναβαλλόµενο φόρο
και να εκλείψει η περίπτωση να εκδοθούν µετοχές υπέρ του δη-
µοσίου. Αυτό δεν αποτελεί ζηµία του δηµοσίου; Οι τράπεζες τις
οποίες αποφεύγετε την τελευταία διετία κατέγραψαν κέρδη άνω
των 7,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ, ενώ έως το πρώτο εννιάµηνο του
2024 κατέγραψαν κέρδη άνω των 3,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Τα
υπερκέρδη αυτά, όµως, υπάρχουν γιατί δεν καταβάλλουν φό-
ρους!

Από τη µια, λοιπόν, οι συστηµικές αφελληνισµένες τράπεζες
δεν πληρώνουν φόρους, από την άλλη, όµως, έλαβαν -να υπεν-
θυµίσουµε- για την ανακεφαλαιοποίησή τους 47 δισεκατοµµύρια
ευρώ, τα οποία δεν επέστρεψαν στο δηµόσιο. Τα έσοδα από προ-
µήθειες που χρεώνουν στους πολίτες αυξήθηκαν από το 2020
έως και 72%. Λεηλατούν τις καταθέσεις των Ελλήνων πολιτών,
δεδοµένου ότι τα επιτόκια καταθέσεων είναι µηδαµινά, χωρίς να
καλύπτουν τον πληθωρισµό. Πλειστηριάζουν -γνωστά αυτά- τα
σπίτια Ελλήνων πολιτών, µεταφέροντας τα κόκκινα δάνεια στα
funds µέσω των servicers, στους οποίους µέτοχοι είναι οι ίδιες.
Δεν χρηµατοδοτούν την οικονοµία και ειδικά τις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις, λειτουργούν ως καρτέλ. Πρόσφατα µάλιστα επιβλή-
θηκε και πρόστιµο από την Επιτροπή Ανταγωνισµού ύψους 42
εκατοµµυρίων ευρώ. Και φυσικά, µε τέτοια αντιµετώπιση οι τρά-
πεζες µπορούν να δανείζουν απεριόριστα στα κόµµατα, χωρίς
καµµία προοπτική επιστροφής τους, εκτός εάν επιτευχθεί η µα-
γική λύση της ρύθµισης.

Αλήθεια, µπορεί να µιλά ο κ. Μητσοτάκης για ανάγκη δηµοσιο-
νοµικής σταθερότητας, όταν το κόµµα του χρωστά 487 εκατοµ-
µύρια ευρώ και το ΠΑΣΟΚ άλλα 445 εκατοµµύρια ευρώ; Πού είναι
εδώ η αυστηρότητά σας για τις αποκλίσεις από τους κανόνες;

Θα ήθελα να αναφερθώ σε κάποια επιµέρους πολύ σύντοµα
θέµατα και ξεκινώ µε τη θητεία του διοικητή της ΑΑΔΕ. Με νόµο
του 2016 συστάθηκε Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων, κατ’
επιταγή, βέβαια, των δανειστών µας. Σε αυτόν ορίζεται ότι η θη-
τεία του διοικητή είναι πενταετής και µπορεί να ανανεωθεί µόνο
µία φορά µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών κατόπιν σύµ-
φωνης γνώµης του Συµβουλίου Διοίκησης µε πλειοψηφία των 2/3
του συνόλου των µελών του. Αυτή η ανανέωση έγινε το 2020 και
τώρα η θητεία του κ. Πιτσιλή λήγει τον Ιανουάριο του 2025.

Με το παρόν νοµοσχέδιο προβλέπεται και δεύτερη πενταετής
θητεία, δηλαδή το ίδιο πρόσωπο θα βρίσκεται στην κορυφή της
ΑΑΔΕ µέχρι τον Ιανουάριο του 2030, συνολικώς δεκαπέντε χρό-
νια. Γιατί αυτή η επιλογή;

Εµείς θεωρούµε ότι για λόγους ανεξαρτησίας όσο ικανό και αν
είναι ένα πρόσωπο δεν µπορεί να είναι στο τιµόνι της ΑΑΔΕ για
περισσότερο από δύο θητείες, οπότε διαφωνούµε πλήρως µε τη
σχετική τροποποίηση στο άρθρο 65. Να θυµίσω ότι επί των ηµε-
ρών του κ. Πιτσιλή η Ελλάδα το 2022 δέχτηκε το εξωφρενικό
πρόστιµο των 367 εκατοµµυρίων ευρώ από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή για απώλειες δασµών µε την υποκοστολόγηση µεγάλων
ποσοτήτων εισαγόµενων προϊόντων από την Κίνα µέσω του λιµέ-
νος Πειραιά κατά τη χρονική περίοδο έως και το τέλος του 2019.
Το ύψος της δηµοσιονοµικής επίπτωσης για την Ελλάδα εκτιµή-
θηκε στα 680 εκατοµµύρια ευρώ. Γι’ αυτό το περιστατικό δεν
αναφέρθηκε τίποτα και ο κ. Πιτσιλής συνέχισε κανονικά το έργο
του, χωρίς καµµία ευθύνη και καµµία λογοδοσία. Επαναλαµβά-
νουµε, 367 εκατοµµύρια ευρώ πρόστιµο και 680 εκατοµµύρια
ευρώ ζηµιά! Και δείχνετε, βέβαια, την εύνοιά σας στον κ. Πιτσιλή,
δεν δείχνετε, όµως, την ίδια υποστήριξη στον Συνήγορο του Πο-
λίτη τον οποίο θέλετε να εκπαραθυρώσετε. Ξέρουµε, βέβαια, τι
κρύβετε.

Πάµε σε ένα άλλο θέµα για την αναδιάρθρωση της Ανεξάρτη-
της Αρχής Δηµοσίων Εσόδων. Με την παρούσα ρύθµιση δίνεται
η δυνατότητα στον διοικητή της ΑΑΔΕ για τοποθέτηση στελεχών
του ιδιωτικού τοµέα -θίχτηκε και από άλλους οµιλητές αυτό- σε
θέσεις ευθύνης δηµοσίων οργανισµών και φορέων. Η δυνατό-
τητα, όµως, να µετακινούνται στελέχη µεταξύ θέσεων ευθύνης
του δηµοσίου τοµέα και των ιδιωτικών επιχειρήσεων δηµιουργεί
εύλογα ερωτήµατα για τον τρόπο διασφάλισης της νοµιµότητας
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και της αµεροληψίας, όταν υψηλόβαθµα στελέχη που προέρχο-
νται από τις ιδιωτικές επιχειρήσεις θα καλούνται να ερµηνεύσουν
και να υπερασπιστούν έννοιες, όπως «δηµόσιο συµφέρον» και
«δικαιώµατα των πολιτών», έχοντας στραµµένο το βλέµµα τους
στην ιδιωτική αγορά και τη συνέχιση µελλοντικά της καριέρας
τους εκτός του δηµοσίου τοµέα.

Επίσης, µε παρόµοιες αποφάσεις που πήρατε και για άλλους
οργανισµούς, όπως είναι για παράδειγµα το Υπερταµείο, ουσια-
στικά απαξιώνετε τον δηµόσιο τοµέα, αφού θα υποστελεχώνο-
νται οι δηµόσιες υπηρεσίες και ταυτόχρονα θα έχουµε εκτόξευση
των απευθείας αναθέσεων για έργα και προµήθειες σε εταιρεία
ολοένα και περισσότερων αντικείµενων. 

Ένα άλλο ντροπιαστικό, θα έλεγα, για εσάς θέµα είναι η φο-
ρολόγηση του φιλοδωρήµατος. Επιβάλλετε τη φορολόγηση των
φιλοδωρηµάτων σε χιλιάδες εργαζόµενους κυρίως στους τοµείς
του τουρισµού -εκεί υπάρχουν αυτά- και της εστίασης, οι οποίοι
βασίζουν την επιλογή τους να εργαστούν σε αυτούς τους τοµείς
και στα φιλοδωρήµατα. Η Κυβέρνηση φαίνεται να µη γνωρίζει την
επικρατούσα πραγµατικότητα, δηλαδή τις ελλείψεις προσωπικού
σε τουρισµό και εστίαση, οι οποίες καθίστανται µόνιµες και χωρίς
αναπλήρωση από ξένα εργατικά χέρια. 

Φέτος οι νεότερες εκτιµήσεις κάνουν λόγο για πάνω από πε-
νήντα χιλιάδες κενές θέσεις στον τουρισµό και για τριάντα τρεις
χιλιάδες ελλείψεις στον τοµέα της εστίασης. Τα βασικά προβλή-
µατα είναι οι χαµηλοί µισθοί και τα έξοδα διαβίωσης και κυρίως
το κόστος ενοικίασης που είναι πανάκριβο, ιδίως στα νησιά. Και
στο κάτω κάτω, νέα παιδιά δουλεύουν σε αυτές τις εργασίες.
Αφήστε τους και µη βάζετε χέρι στο πουρµπουάρ. Αφήστε τους
λίγο αέρα να ανασάνουν, γιατί ξέρουµε πολύ καλά τι κάνουν οι
νέοι άνθρωποι, όταν δεν αµείβονται καλά. Εκπατρίζονται, φεύ-
γουν στο εξωτερικό. Τα φιλοδωρήµατα καλύπτουν ως έναν
βαθµό τα παραπάνω έξοδα που αντιµετωπίζουν αυτοί οι άνθρω-
ποι, οπότε η φορολόγησή τους θα επιφέρει ακόµα µεγαλύτερες
ελλείψεις προσωπικού σε τουρισµό και εστίαση.

Πάµε στη φορολόγηση του ιατρικού προσωπικού. Με το παρόν
νοµοσχέδιο ορίζεται ότι το ιατρικό προσωπικό για την αµοιβή που
λαµβάνει για εφηµερίες φορολογείται µε φορολογικό συντελε-
στή 22%, τροποποιώντας το άρθρο 15 του Κώδικα Φορολογίας
Εισοδήµατος. Γιατί δεν επιλέχθηκε χαµηλότερος συντελεστής,
όπως το 10% ή 15%, που ήδη προβλέπεται στο άρθρο 15 του Κώ-
δικα Φορολογίας Εισοδήµατος;

Με την επιβολή των εγκληµατικών µνηµονίων υπολογίζεται ότι
από το 2010 έχουν φύγει από την πατρίδα µας περίπου είκοσι χι-
λιάδες γιατροί που στηρίζουν τα συστήµατα υγείας κυρίως ευ-
ρωπαϊκών χωρών. Αντί να δοθούν κίνητρα να επιστρέψουν αυτοί
οι πολύτιµοι για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας Έλληνες γιατροί, κά-
νετε ό,τι µπορείτε για να παραµείνουν εκεί. Το ελάχιστο µέτρο
αναγνώρισης της προσφοράς του ιατρικού προσωπικού του ΕΣΥ
είναι να µειωθεί ο φορολογικός συντελεστής στις αµοιβές των
εφηµεριών σε 10% ως αυτοτελής φορολόγηση.

Πάµε στο θέµα της ειδικής αποζηµίωσης των στελεχών των
Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας. Προβλέπεται
η αύξηση της ειδικής αποζηµίωσης νυχτερινής απασχόλησης στο
προσωπικό των Σωµάτων Ασφαλείας, όπως Ελληνική Αστυνοµία,
Πυροσβεστικό Σώµα και Λιµενικό Σώµα και στο στρατιωτικό προ-
σωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων από 2,77 ευρώ σε 3,33 ευρώ ανά
ώρα νυκτερινής απασχόλησης, δηλαδή -και εδώ µένουµε ενεοί,
όπως λέµε- αύξηση 0,56 µικτά προ των νόµιµων κρατήσεων. Κα-
λύτερα να την αποσύρετε, παρά να γελοιοποιείτε και τους άξιους
εργαζόµενους και στα Σώµατα Ασφαλείας και τις Ένοπλες Δυ-
νάµεις δίνοντάς τους αυτό το ευτελέστατο ποσό των 0,56 ευρώ
µικτά προ των νόµιµων κρατήσεων.

Η Κυβέρνηση δεν µπορεί να επικαλείται από τη µια το αξιό-
µαχο, που όντως υπάρχει, των Ενόπλων µας Δυνάµεων και από
την άλλη, να νοµοθετεί τέτοιες ντροπιαστικές αυξήσεις. Προτεί-
νουµε µια αύξηση της αποζηµίωσης στα 5,54 ευρώ ανά ώρα νυ-
κτερινής απασχόλησης.

Επίσης, για άλλη µία φορά στην πολιτική της Κυβέρνησης πε-
ριλαµβάνονται επιδόµατα επαιτείας. Έτσι, θα δοθούν 200 ευρώ
ως επίδοµα κοινωνικής αλληλεγγύης ευάλωτων νοικοκυριών.
Γιατί να παίζετε κάθε φορά αυτό το παιχνίδι, από τη µία να µα-

ζεύετε άδικους φόρους και από την άλλη, ως δήθεν καλοί Σαµα-
ρείτες να τα δίνετε ως εφάπαξ επιδόµατα;

Να πω κάτι και για την άδεια διαµονής, για την golden visa,
όπως κακώς καθιερώθηκε να λέγεται. Νοµοθετείται η χορήγηση
άδειας διαµονής σε πολίτες τρίτων χωρών που εισφέρουν του-
λάχιστον 250.000.000 για την απόκτηση µετοχών σε αύξηση µε-
τοχικού κεφαλαίου ή οµολόγων κατά την έκδοση οµολογιακού
δανείου σε επιχειρήσεις που είναι εγγεγραµµένες στο Εθνικό Μη-
τρώο Νεοφυών Επιχειρήσεων. Προτείνουµε να υπάρξει ανάλογη
διάταξη και να χορηγείται άδεια διαµονής στην Ελλάδα σε πολί-
τες τρίτων χωρών που εισφέρουν τουλάχιστον 250.000 ευρώ για
την επένδυση σε αγροτικό συνεταιρισµό, καθώς και στον πρωτο-
γενή τοµέα. 

Στο σηµείο αυτό, θέλω να κάνω µία νύξη. Δεν πρέπει να ανε-
βαίνει ποτέ οµιλητής και να µιλάει για θέµατα οικονοµίας και για
θέµατα παιδείας χωρίς να θίγει το µεγαλύτερο πρόβληµα που
αντιµετωπίζει σήµερα η πατρίδα µας, το δηµογραφικό πρόβληµα.

Αγαπητοί συνάδελφοι, όλα ακυρώνονται αν δεν αντιµετωπιστεί
η δηµογραφική µας κατάρρευση. Όλα τα προβλήµατα σε όλους
τους τοµείς συγκλίνουν στο δηµογραφικό πρόβληµα. Και τα θέ-
µατα παιδείας, υγείας, το ασφαλιστικό και ο πρωτογενής τοµέας
και τα θέµατα άµυνας, όλα, µα όλα αν βγάλουµε από πάνω τα κα-
ρυκεύµατα, έχουν µία λέξη, µία φράση: «δηµογραφική κατάρ-
ρευση». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου)

Βάσει της ΕΛΣΤΑΤ, ξέρουµε ότι πέρυσι είχαµε εβδοµήντα χι-
λιάδες γεννήσεις και διπλάσιους θανάτους. Αυτά τα νούµερα µας
οδηγούν σε ιστορική ευθανασία. Είναι προφανές ότι το µείγµα
της πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας από το 2019 και εντεύθεν
δεν φέρνει κανένα αποτέλεσµα στον τοµέα του δηµογραφικού.

Τον Αύγουστο πήγαµε στο Υπουργείο Οικογένειας -ήταν
παρών και ο κ. Δήµας- µε τη Βουλευτή της Νίκης κ. Κουρουπάκη.
Να του υπενθυµίσω ότι στη συνάντηση αυτή ζητήσαµε κάτι πολύ
απλό, κοστολογηµένο και εφαρµόσιµο, να δοθεί ένα σοβαρό και
ισχυρό φορολογικό κίνητρο για την απόκτηση τρίτου παιδιού ως
άµεση απάντηση στη δηµογραφική κρίση. 

Ζητήσαµε, λοιπόν, από την κ. Ζαχαράκη και τον κ. Δήµα να
απαλλαγούν από τον φόρο εισοδήµατος όλες οι τρίτεκνες και πο-
λύτεκνες οικογένειες µε εισόδηµα ως και 50.000 ευρώ. Το πρώτο
ερώτηµα που θα έρθει στο µυαλό κάποιου είναι πόσο κοστίζει
αυτό το µέτρο. Σύµφωνα µε ένα έγγραφο της ΑΑΔΕ που προ-
έκυψε ύστερα από ερώτησή µας, το 2022 το σύνολο των φόρων
που εισπράχθηκαν από τρίτεκνους και πολύτεκνους µε εισόδηµα
έως 50.000 ευρώ ανερχόταν, κύριοι Υπουργοί, περίπου στο ποσό
των 55.000.000 ευρώ. Στη συνάντηση που είχαµε ο κ. Δήµας µας
είχε πει ότι το κόστος αυτής της φοροαπαλλαγής είναι γύρω στα
170.000.000 ευρώ, χωρίς όµως να µας δείξει κάποιο στοιχείο.

Σε κάθε περίπτωση, είτε πρόκειται για 55.000.000 είτε για
150.000.000, θεωρούµε ότι ο προϋπολογισµός µπορεί να το αντέ-
ξει. Γι’ αυτό ζητάµε από την Κυβέρνηση να εξετάσει µε σοβαρό-
τητα αυτό το αίτηµα εν όψει µάλιστα της συζήτησης του προϋ-
πολογισµού το επόµενο διάστηµα.

Τα κίνητρα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αντιµετώπισης του
δηµογραφικού δεν πρέπει να τα αντιµετωπίζουµε σαν προνοιακή
πολιτική, αλλά σαν αναπτυξιακή πολιτική, γιατί δεν υπάρχει κα-
λύτερη επένδυση από την επένδυση στη ζωή και στα Ελληνό-
πουλα, γιατί αυτά τα παιδιά είναι το µέλλον της πατρίδας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι
είµαστε στη δύση του 2024. Εσείς της Κυβέρνησης µπορεί µε πί-
νακες να εξωραΐζετε την κατάσταση, αλλά τα προβλήµατα δεν
λύνονται µε πίνακες για µειώσεις εβδοµήντα δύο φόρων. Αν
βγείτε λίγο έξω, κύριε Υπουργέ, θα δείτε την κατήφεια, τα µεγάλα
οικονοµικά προβλήµατα και τη φτώχεια που αντιµετωπίζει ο λαός
µας. Έχετε αποκοπεί από την κοινωνική σας βάση, γιατί κατ’ εµέ
τη χρονιά που πέρασε διαπράξατε µεταξύ άλλων και τέσσερις
µεγάλες αδικίες. Ακόµα καλύτερα, θα δανειστώ από την αρχαία
ελληνική σοφία κάποιους όρους. Όταν οι αρχαίοι Έλληνες ήθε-
λαν να περιγράψουν την ολέθρια πορεία κάποιου, χρησιµοποι-
ούσαν τέσσερις λέξεις: την ύβρη, την άτη, τη νέµεση και την τίση.
Διαπράξατε ύβρις, πρώτον, ψηφίζοντας εκείνο το βράδυ τον ψευ-
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τογάµο των οµοφυλοφίλων, όπου χτυπήσατε τον πυρήνα της ελ-
ληνικής οικογένειας. Δεύτερον, καλύπτοντας και µπαζώνοντας -
η δεύτερη ύβρις- το έγκληµα των Τεµπών, από το οποίο δεν θα
ξεφύγετε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Τρίτον, στην ύποπτη µυστική διπλωµατία σας στο Αιγαίο, βγαί-
νει ο κ. Φιντάν και λέει «προτιµούµε συζητήσεις µακριά από τα
φώτα της δηµοσιότητας». Χθες αυτή η δήλωση. Όποιος συζητάει
στα σκοτεινά ή µυστικώς ή κρυφίως, σηµαίνει ότι κάτι κακό απερ-
γάζεται εις βάρος της πατρίδας και τον κ. Γεραπετρίτη -το είπε,
το οµολόγησε ανερυθριάστως- δεν τον ενοχλεί αν το πουν µει-
οδότη. 

Τέταρτον, είναι το θέµα της ακρίβειας που έχετε αποτύχει πλή-
ρως και στέλνει επιστολές ο κύριος Πρωθυπουργός στη φίλη του
τη Φον Ντερ Λάιεν να λύσει το θέµα, αλλά µάταια. Μετά την ύβριν
ακολουθεί η άτις. Η άτις είναι το θόλωµα του µυαλού. Η µεγαλύ-
τερη έπαρση και αλαζονεία. Ο τύφος ο οποίος σας διακρίνει.
Μετά την άτιν, µετά την έπαρση και την αλαζονεία σας, που δεν
συµµαζεύεται, ήρθε η νέµεσις. Νέµεσις στα αρχαία σηµαίνει
οργή και εκδίκηση των θεών. Εσείς υπεστήκατε την οργή και την
εκδίκηση του λαού στις πρόσφατες εκλογές -στις ευρωεκλογές-
όπου υπεστήκατε καθίζηση κάτω από δεκατρείς µονάδες στα
αποτελέσµατα. Μετά τη νέµεσιν ακολουθεί κατά τους σοφούς
αρχαίους Έλληνες -αυτό σας περιµένει- η τίσις, όπου είναι η συ-
ντριβή και η καταστροφή όποιου διαπράττει ύβριν. Και εσείς
έχετε διαπράξει πολλές αδικίες, πολλά λάθη και πολλές ύβρεις
εις βάρος του λαού µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Πρόεδρο της Νίκης. 
Πριν συνεχίσουµε, έχω την τιµή να κάνω µια ανακοίνωση προς

το Σώµα, το εξής: 
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστι-

κού Κόµµατος Ελλάδας και οι Βουλευτές του κόµµατός του κα-
τέθεσαν σήµερα 3-12-2024 πρόταση νόµου: «Μέτρα ανακούφι-
σης των οικογενειών µε ανάπηρα µέλη από χρέη προς πιστωτικά
ιδρύµατα και απαγόρευση πλειστηριασµού της πρώτης κατοικίας
τους».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Καλείται τώρα στο Βήµα η κ. Αφροδίτη Κτενά, Βουλευτής του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 
Θα ακολουθήσουν ο κ. Παπαδάκης, η κ. Ράπτη, για να στηρίξει

ένα θέµα του νοµοσχεδίου της, και µετά ο κ. Χήτας, Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης. 

Ορίστε, κυρία Κτενά, έχετε τον λόγο.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν είχα σκοπό να ξεκινήσω έτσι, αλλά µε αφορµή αυτό που

µόλις ακούσατε για την πρόταση που κατατέθηκε από την Κοινο-
βουλευτική µας Οµάδα, να πω ότι σήµερα που είναι η µέρα των
ανθρώπων µε αναπηρία, η µέρα ξηµέρωσε στην Πετρούπολη µε
έξωση. Επιχείρησαν να πετάξουν στο δρόµο µία γυναίκα µε σο-
βαρό πρόβληµα υγείας. 

Ο δήµαρχος και ο αντιδήµαρχος βρέθηκαν εκεί µαζί µε φορείς
από την πρώτη στιγµή. Η έξωση, προφανώς, προσπαθούσε να
γίνει µε την κάλυψη της αστυνοµίας. Στο τέλος αποχώρησαν τα
κοράκια. Άλλη µια απόδειξη ότι τα σπίτια του λαού τα σώζει ο
λαός και άλλη µια απόδειξη ότι δεν πρόκειται ποτέ να νοµοθετή-
σετε προς όφελος των λαϊκών συµφερόντων. 

Περνάω στο νοµοσχέδιο. Ένα νοµοσχέδιο που είναι ευθυγραµ-
µισµένο πλήρως µε τον προϋπολογισµό και µε αυτό εννοώ ότι
θωρακίζει και ενισχύει µια φοροµπηχτική πολιτική για τους εργα-
ζόµενους και την ίδια στιγµή µοιράζει γενναίες φοροαπαλλαγές
σε µεγάλες επιχειρήσεις και επενδυτικά σχήµατα. Όπως ξέρετε
καλύτερα από µένα, το νοµοσχέδιο έχει 131 άρθρα. Από αυτά τα
131 άρθρα µόνο 3 άρθρα αναφέρονται σε φοροαπαλλαγές επι-
χειρήσεων και επενδυτών που επενδύουν σε ερευνητικά αποτε-
λέσµατα και καινοτοµία. 

Αυτά τα τρία άρθρα συγκέντρωσαν τα επαινετικά σχόλια των

πέντε από τους είκοσι φορείς που συµµετείχαν στην ακρόαση
φορέων. Μεγάλο το ενδιαφέρον γι’ αυτά τα τρία άρθρα και φυ-
σικά, είναι κατανοητό, γιατί οι επενδύσεις στην καινοτοµία -και
εδώ πέρα µιλάµε για τα συστήµατα καινοτοµίας που προωθεί και
αυτό το νοµοσχέδιο- αποκτούν σήµερα µια ιδιαίτερη σηµασία στη
σηµερινή συγκυρία. Διότι στη σηµερινή συγκυρία οι πολεµικές
προετοιµασίες και η µετάβαση σε οικονοµίες πολέµου έχουν επι-
ταχυνθεί επικίνδυνα. 

Πρόσφατα, πριν µερικούς µήνες, ψηφίστηκε σε αυτή τη Βουλή
και το Ελληνικό Κέντρο Αµυντικής Καινοτοµίας, που πρόκειται να
λειτουργήσει σαν το κέντρο του οικοσυστήµατος καινοτοµίας για
την πολεµική βιοµηχανία. Άρα, λοιπόν, αυτή η σπουδή, για να
τρέξουν επενδύσεις σε αυτόν τον τοµέα, έχει πολλαπλά οφέλη
για το κεφάλαιο, τεράστιους και πολλούς κινδύνους για τους
λαούς.

Γίνοµαι πιο συγκεκριµένη. Το άρθρο 35 για παράδειγµα, αυξά-
νει -ακούστηκε και πριν- το ποσοστό έκπτωσης για δαπάνες έρευ-
νας και καινοτοµίας έως το 200%. Εδώ αρκεί απλά να αναφέρω
το τι είπε η εκπρόσωπος του ΣΕΒ στην ακρόαση των φορέων που
χαιρέτισε την προσαύξηση της έκπτωσης στο 200% έως 415% -
δικά της τα λόγια- και βέβαια, στο τέλος ζήτησε και άλλες φορο-
απαλλαγές. Εννοείται! Αυτή είναι άλλη µια περίπτωση χαρακτη-
ριστική και ενδεικτική του ότι λεφτά υπάρχουν. Πάντα υπάρχουν
λεφτά για φοροαπαλλαγές για το κεφάλαιο, αλλά όχι για χρηµα-
τοδότηση των ερευνητικών φορέων της χώρας για παράδειγµα. 

Το άρθρο 36 δίνει 50% φοροαπαλλαγή στους λεγόµενους «αγ-
γέλους». Πραγµατικά, αυτόν τον όρο πρέπει να το ξανασκε-
φτείτε, ίσως είναι και προσβλητικός για κάποιους που θεωρούν
τους «αγγέλους» κάτι διαφορετικό από αυτό που το θεωρείτε
εσείς. Πενήντα τις εκατό, λοιπόν, φοροαπαλλαγή σε επενδυτι-
κούς αγγέλους, εφόσον, έχουν επενδύσεις µέχρι των 900.000
ευρώ, σχεδόν 1 εκατοµµύριο. Πενήντα τοις εκατό φοροαπαλλαγή
είναι µεγάλη, τεράστια φοροαπαλλαγή και ισχύει για επενδύσεις
σε νεοφυείς επιχειρήσεις, αλλά και αµοιβαία κεφάλαια. Fund δη-
λαδή. 

Άρα, λοιπόν, τι έχουµε εδώ; Μία προσπάθεια να πειστούν αυτοί
που έχουν συγκεντρώσει όλο το χαρτί στην αγορά, να ρίξουν τα
λιµνάζοντα κεφάλαια που έχουν συγκεντρώσει στη λεγόµενη και-
νοτοµία, δηλαδή, να ιδιοποιηθούν ερευνητικά αποτελέσµατα,
ιδέες και εργασία ερευνητικών οµάδων, µε στόχο φυσικά, το κέρ-
δος, τη µεγαλύτερη κερδοφορία και την απόκτηση ανταγωνιστι-
κών πλεονεκτηµάτων έναντι των ανταγωνιστών τους και βέβαια,
γρήγορο κέρδος. Γιατί οι startups και γι’ αυτό προωθούνται σ’
αυτά τα επενδυτικά σχήµατα, οφείλουν να έχουν γρήγορους ρυθ-
µούς µεγέθυνσης. Αλλιώς, αυτοί οι άγγελοι ούτε να τις κοιτάξουν
δεν θα γυρίσουν.

Το άρθρο 37 ουσιαστικά δίνει φοροαπαλλαγή για εκµετάλ-
λευση πατέντας. Πάλι, πρόκειται, για γενναία φοροαπαλλαγή επι-
χειρήσεων, αυτών που κατέχουν δηλαδή τις πατέντες, που
σηµαίνει ότι κατέχουν κάτι που έχουν αγοράσει από κάποια ερευ-
νητική οµάδα που το έχει αναπτύξει. Πρόκειται, λοιπόν, για τέτοιο
φορολογικό κίνητρο, πάλι για επενδυτές και επιχειρήσεις. Είναι
άλλη µια ρύθµιση για την πλήρη εµπορευµατοποίηση της έρευ-
νας, την απαλλοτρίωση, αν θέλετε, του έργου που έχει παραχθεί
από ερευνητές και τη θωράκιση της κερδοφορίας των επιχειρή-
σεων που εκµεταλλεύεται το έργο τους. Δηλαδή, ένα εχθρικό για
τους ερευνητές άρθρο. Την ίδια στιγµή που δίνετε όλα αυτά στις
επιχειρήσεις, για να αγοράσουν την εργασία των ερευνητών, οι
ερευνητές -αυτά τα λαµπρά µυαλά, στα οποία συχνά οι περισσό-
τεροι εδώ µέσα αναφέρεστε, έτσι µε θαυµασµό- εργάζονται µε
ελαστικότατες σχέσεις εργασίας και πληρώνονται µε µπλοκάκι
τις περισσότερες φορές, µε βαρύτατη φορολογία που το ίδιο
αυτό νοµοσχέδιο επιβεβαιώνει και αυξάνει. Είναι µέσα στην ανα-
σφάλεια, χωρίς να ξέρουν αν θα συνεχίσουν να δουλεύουν στο
αντικείµενό τους κι όταν τελειώσει η χρηµατοδότηση, πρέπει να
αναζητούν µόνοι τους χρηµατοδότηση και πηγή χρηµατοδότη-
σης. Οι δε νέες ερευνήτριες δεν τολµούν να σκεφτούν να κάνουν
οικογένεια. Με τι δικαιώµατα και µε την προστασία θα το κάνουν
αυτό; Και τι τους λέτε; Αν θες να έχεις δουλειά,  φτιάξε κι εσύ
µια startup για να παίξεις στην αγορά και πού ξέρεις, µπορεί να
βρεθεί κάποιος άγγελος να επενδύσει σε αυτή.
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Εδώ µιλάνε τα ποσοστά, οι στατιστικές, διεθνώς, είναι τραγικά
χαµηλές, είναι µεγαλύτερη η πιθανότητα να κερδίσεις το λαχείο.
Δηλαδή, τι τους λένε; Τσακίσου στη δουλειά, µήπως και σε αγο-
ράσει κάποιος, αλλιώς έχασες. Ατοµική ευθύνη. Έπαιξες, έχασες.
Αυτό λέτε στα νέα παιδιά. Το ρίσκο µε αυτό τον τρόπο, συγκε-
ντρώνεται όλο στους ερευνητές. Περνάει στους ερευνητές. Αυτοί
θα είναι υπεύθυνοι αν χάσουν. 

Kαι βέβαια όλα τα κέρδη είναι εγγυηµένα κέρδη για τους επι-
χειρηµατικούς οµίλους. Αυτό είναι τα οικοσυστήµατα καινοτο-
µίας. Μοιράζεται το ρίσκο στους µικρούς, στη «µαρίδα», και αν
τα καταφέρουν και επιβιώσουν, τότε έρχεται ο µικρός και τους
αγοράζει, για να έχει εγγυηµένα κέρδη, γιατί είναι ένα δοκιµα-
σµένο πια προϊόν, έχει φτιάξει τη δική του αγορά. Αυτό θέλετε
να κάνετε. 

Πέρα όµως από τον εργασιακό µεσαίωνα που επιφυλάσσετε
στα νέα παιδιά, στους νέους ερευνητές, στα µυαλά τα νέα, πέρα
από την κατεύθυνση που εξυπηρετεί η έρευνα -εµείς διαφωνούµε
µε αυτούς που λένε ότι δεν έχει κατεύθυνση, είναι ξεκάθαρη η
κατεύθυνση και είναι η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την
πολεµική οικονοµία και την πράσινη και ψηφιακή µετάβαση και
αυτό προκύπτει και από τα αποτελέσµατα που ανακοινώθηκαν
πρόσφατα για τις συµπράξεις αριστείας που χρηµατοδοτούνται
από το Ταµείο Ανάκαµψης-, υπάρχει και κάτι άλλο που είναι πάρα
πολύ σοβαρό: Τα οικοσυστήµατα καινοτοµίας και η startup είναι
µία δοµή που έχει προκριθεί για την προσέλκυση επενδύσεων
στην πολεµική βιοµηχανία. Σε όλο τον κόσµο οι startups µε τη µε-
γαλύτερη ικανότητα προσέλκυσης κεφαλαίων είναι αυτές που
αναπτύσσουν οπλικά συστήµατα ή συστήµατα διπλής χρήσης.
Αυτό συµβαίνει και στην Ελλάδα σύµφωνα µε τα στοιχεία του «El-
evate Greece». 

Και αυτά συµβαίνουν τη στιγµή που τα τύµπανα του πολέµου
ακούγονται όλο και πιο δυνατά και όλο και πιο κοντά. Και φυσικά
εδώ δεν µιλάµε για την αµυντική θωράκιση της χώρας. Μιλάµε
για συστήµατα που προορίζονται να πωληθούν για κέρδος σε διε-
θνείς αγορές, να συµβαδίζουν µε νατοϊκές προδιαγραφές. 

Καλούµε, λοιπόν, τον λαό µας να βρίσκεται σε εγρήγορση. Η
Κυβέρνηση δεν έχει καµµία νοµιµοποίηση να καθιστά τον λαό µας
συνένοχο και στόχο. Απεµπλοκή της χώρας τώρα από όλα τα
σφαγεία του ΝΑΤΟ!

Ευχαριστώ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Κτενά.
Τον λόγο έχει ο κ. Παράσχος Παπαδάκης, Βουλευτής της Ελ-

ληνικής Λύσης.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα σας το πω απλά, λιτά και µε αγάπη: Πώς

θα σας ακουγόταν αν έλεγα ότι θα ερχόταν εδώ µέσα κάποιος
ποινικός κρατούµενος, ο οποίος έχει παραβιάσει όλο τον Ποινικό
Κώδικα, έχει φάει τρεις, τέσσερις φορές ισόβια και θα µας κάνει
µαθήµατα και θεωρία περί νοµιµότητας;

Εσείς, που το κόµµα σας χρωστάει 500 εκατοµµύρια και επί
προεδρίας Κυριάκου Μητσοτάκη έχει διογκωθεί το χρέος πολύ
παραπάνω από ό,τι το βρήκατε, έρχεστε στην Αίθουσα αυτή και
µας κάνετε µαθήµατα και θεωρία περί οικονοµίας. Αυτό τουλάχι-
στον θα το πω αστειότητα. Αυτό για το οποίο παροτρύνω και συµ-
βουλεύω είναι να πάτε να µάθετε πρώτα οικιακή οικονοµία που
µαθαίνεται στη Β’ γυµνασίου, να ρυθµίσετε τα χρέη τα οποία
έχετε δηµιουργήσει εσείς στο δικό σας σπίτι. Η εθνική οικονοµία
είναι ψιλά γράµµατα. Αποδεδειγµένα έχετε αποτύχει στην οικο-
νοµία. 

Ήταν πάρα πολύ απολαυστικό να βλέπω την προηγούµενη
εβδοµάδα να αντιπαρατίθεται εδώ µέσα ο κ. Βορίδης µε τον κ.
Ανδρουλάκη, να λένε ποιος ξέρει και ποιος δεν ξέρει οικονοµία,
να λένε αν πρέπει να µειωθεί ή δεν πρέπει να µειωθεί ο ΦΠΑ, όταν
και τα δύο κόµµατα µαζί χρωστάνε 1 δισεκατοµµύριο. 

Και το θέµα δεν είναι µόνο να µειώσεις ή να µην µειώσεις τον
ΦΠΑ. Το θέµα είναι να έχεις το σθένος και τη θέληση να ελέγξεις
αυτούς οι οποίοι ευθύνονται για την ακρίβεια σε µεγάλο µέρος,
τα καρτέλ, όπως σουπερµάρκετ, καύσιµα, τράπεζες, τηλεπικοι-
νωνίες. Πρέπει να µπορείς να τα ελέγξεις αυτά, γιατί δεν έχει κα-
νένα νόηµα να µειώσεις οποιονδήποτε φόρο είτε λέγεται ΦΠΑ,

είτε άµεσο, είτε έµµεσο, εάν ο πολίτης δεν το ζήσει πραγµατικά
και δεν το νιώσει στην τσέπη του. Πρέπει, λοιπόν, αν µειώσετε ή
δεν µειώσετε τους φόρους, να ελέγξετε αν πραγµατικά µει-
ώνονται ή δεν µειώνονται οι τιµές στα ράφια και αν παίρνει µια
ανάσα ο καταναλωτής.

Εσείς δυστυχώς λειτουργείτε υπέρ των ολιγαρχών. Δεν επα-
ναφέρετε το αδίκηµα της αισχροκέρδειας. Γνωρίζετε πολύ καλά
ότι υπήρχε αδίκηµα περί αισχροκέρδειας στον Ποινικό Κώδικα.
Το αδίκηµα αυτό επέσυρε κάποιες ποινικές κυρώσεις, φυλάκιση.
Καταργήθηκε από τον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά εσείς δεν τον επαναφέρατε.
Μόνο έτσι θα καταλάβει ο ληστής, αυτός που πίνει το αίµα των
πολιτών, των Ελλήνων, που αισχροκερδεί σε βάρος αυτών: όταν
θα καθίσει στο εδώλιο του κατηγορουµένου και θα πάει µε βρα-
χιολάκια. Έτσι θα καταλάβει και θα µειώσει την τιµή του. Τα πρό-
στιµα γνωρίζετε πολύ καλά ότι δεν οδηγούν πουθενά. Κάνουν
αιτήσεις αναστολών, παίρνουν προσωρινές διαταγές ή στην τε-
λική αν πληρώσουν κάτι, πληρώνουν πάρα πολύ λίγα από αυτά
τα οποία κέρδισαν. 

Γιατί λοιπόν δεν κάνετε ποινικό αδίκηµα την αισχροκέρδεια;
Είναι ποινικό αδίκηµα η µη καταβολή φόρου. Είναι ποινικό αδί-
κηµα η µη καταβολή εισφορών, αλλά δεν είναι αδίκηµα η ληστεία
των καρτέλ έναντι των Ελλήνων. Αυτό είναι ακόµα ακαταδίωκτο.

Από τη µία λέτε στο νοµοσχέδιο ότι καταργείτε το τέλος επι-
τηδεύµατος, καταργείτε φόρους κ.λπ. -µας δώσατε και µια καρ-
τέλα µε τους φόρους που έχετε µειώσει το 2024-, αλλά από την
πίσω πόρτα νοµοθετείτε άλλους φόρους, όπως µε το ν.5143/2024
το τέλος υπέρ των δήµων στους επιχειρηµατίες, στα ακαθάριστα
έσοδα.

Άρα τι κάνουµε; Κλείνουµε µια τρύπα και ανοίγουµε µια άλλη
τρύπα. Διατηρείτε την παγκόσµια πρωτοτυπία της προκαταβολής
φόρου. Η Ελλάδα έχει την πρωτιά σε αριθµό φόρων. Έχει πάνω
από εκατό είδη φόρων: φόρο εισοδήµατος, φόρο επί των τόκων
καταθέσεων, φόρο επί των κληρονοµιών, φόρο επί των µεταβι-
βάσεων ακινήτων, φόρο στην ακίνητη περιουσία, φόρο στη λίστα
γάµου -παντρεύεται κάποιος, καλεί κάποιους ανθρώπους να πάνε
στον γάµο, βάζουν ένα δώρο στην τράπεζα κι αυτό το φορολο-
γείτε!-, ΦΠΑ, δασµούς, ειδικό φόρο κατανάλωσης, φόρο στα
κέρδη, στα λαχεία, παντού φόροι! 

Η χώρα δεν παράγει πλούτο. Η χώρα δεν µπορεί να ζει µε την
υπερφορολόγηση των Ελλήνων. Ό,τι θα µπορούσε να αποφέρει
κέρδη στον δηµόσιο κορβανά, εσείς το ξεπουλάτε. Πουλάτε αε-
ροδρόµια, πουλάτε λιµάνια, πουλάτε Εγνατία, πουλάτε Αττική,
στην «ΤΕΡΝΑ», 3, 4 δισεκατοµµύρια, που µε οικονοµικές µελέτες
σε λίγα χρόνια αυτά όχι µόνο θα τα παίρναµε, αλλά θα παίρναµε
και πολύ περισσότερο. Πρέπει να παραγάγουµε πλούτο σε αυτή
τη χώρα. Δεν µπορούµε να ζούµε µόνο από την υπερφορολό-
γηση. Πρέπει να πας στο Χάρβαρντ για να το καταλάβεις αυτό;

Δυο λόγια για το παραµύθι της αύξησης του κατώτατου µισθού
που θα έρθει αύριο. Περηφανεύεστε και κοκορεύεστε ότι από το
2019 έως σήµερα αυξήσατε τον κατώτατο µισθό από τα 650 στα
830 µεικτά. Μόνο που δεν λέτε στον Έλληνα πολίτη ότι µιλάτε
για ονοµαστική αύξηση µισθού και όχι για πραγµατική αύξηση µι-
σθού. Σύµφωνα µε τη γνώµη της Οικονοµικής και Κοινωνικής Επι-
τροπής Ελλάδος, λαµβανοµένου υπ’ όψιν και του πληθωρισµού,
της ακρίβειας των προϊόντων, που είναι πάνω από τον µέσο όρο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στην Ελλάδα ο πραγµατικός µισθός -
ο πραγµατικός, όχι ο ονοµαστικός που λέτε εσείς- για το 2024
είναι 693 ευρώ και όχι 830. Άρα µιλάµε για µια αύξηση των 59
ευρώ. 

Φέρνετε επίσης την απαλλαγή ΕΝΦΙΑ για τους κατοίκους του
Σουφλίου στον Νοµό Έβρου για τα έτη 2025, 2026, 2027, που
φυσικά θα υπερψηφίσουµε. Μόνο όµως που δεν αρκεί αυτό για
τον Έβρο. Ο Έβρος δηµογραφικά τελειώνει. Θα έπρεπε όλους
τους µόνιµους κατοίκους του Έβρου οι οποίοι φυλάνε Θερµοπύ-
λες να τους επιδοτείτε κιόλας που επιλέγουν η πρώτη τους κα-
τοικία να είναι στον Έβρο. Εσείς, όµως, τους επιβάλλετε και
ΕΝΦΙΑ, τους επιβάλλετε και φόρο κατοικίας και πληρώνουν τους
ίδιους φορολογικούς συντελεστές, όπως πληρώνουν στην
Αθήνα, στη Θεσσαλονίκη και αλλού. 

Και το κερασάκι στην τούρτα γι’ αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένα
ακόµα ακαταδίωκτο που θεσπίζετε. Ακαταδίωκτο στους τραπεζί-
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τες, ακαταδίωκτο στους πραγµατογνώµονες για τα Τέµπη, ακα-
ταδίωκτο στα µέλη του διοικητικού συµβουλίου της ΑΑΔΕ. 

Ας το ακούσει αυτό ο κόσµος, ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο προ-
βλέπεται ότι τα ελεγκτικά όργανα της ΑΑΔΕ δεν έχουν ποινική
ευθύνη για την παραγραφή των υποθέσεων που έχουν χρεωθεί
να ελέγξουν. Αντί δηλαδή να δίνουµε κίνητρο στους υπαλλήλους
και µπόνους, για να µην παραγραφούν οι υποθέσεις, για να φέ-
ρουν εισοδήµατα, εµείς λέµε ότι αν παραγραφεί και τη βάλεις
στην άκρη δεν έχεις ποινική ευθύνη. Ποιον θέλετε να καλύψετε
µε αυτή τη διάταξη;

Με αυτά και µε αυτά από το 41% πήγατε στο 28% και σε πολύ
µικρό χρονικό διάστηµα θα είστε παρελθόν.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Παπαδάκη. 

Τον λόγο έχει η Υφυπουργός Ανάπτυξης κ. Ράπτη για το θέµα
της τροπολογίας που την αφορά. 

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ (Υφυπουργός Ανάπτυξης): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, θα
ήθελα να µιλήσω επικεντρώνοντας την οµιλία µου στη θεµατική
του τρίτου µέρους του σχεδίου νόµου για τα φορολογικά κίνητρα
ανάπτυξης και καινοτοµίας, αλλά και τα κίνητρα επενδύσεων σε
νεοφυείς επιχειρήσεις επί των οποίων υπάρχει συναρµοδιότητα
µε το Υπουργείο Οικονοµικών.

Όπως γνωρίζετε, σύµφωνα µε τα τελευταία δεδοµένα, η οικο-
νοµία της χώρας µας καταγράφει από τους υψηλότερους ρυθ-
µούς ανάπτυξης στην Ευρώπη. Χάρη στα νοµοθετικά µέτρα που
έχει λάβει η Κυβέρνηση παράγει πια σταθερά πρωτογενή πλεο-
νάσµατα, ενώ µπορεί και µειώνει το πολύ µεγάλο δηµόσιο χρέος,
το οποίο κληρονοµήσαµε, µε τους πιο γρήγορους ρυθµούς στην
Ευρώπη. 

Η Κυβέρνησή µας από το 2019 µέχρι και σήµερα έχει µειώσει
πάνω από εξήντα φόρους, άµεσους και έµµεσους, ενώ στον νέο
προϋπολογισµό προβλέπεται η µείωση άλλων δώδεκα. Ενδει-
κτικά, µειώσαµε τον φόρο εισοδήµατος των επιχειρήσεων, τις
ασφαλιστικές εισφορές των εργαζοµένων, την προκαταβολή
φόρου και το τέλος επιτηδεύµατος για τους ελεύθερους επαγ-
γελµατίες, ενώ παράλληλα έχουµε µειώσει τον ΕΝΦΙΑ σωρευτικά
35%. 

Περαιτέρω, έχουµε δηµιουργήσει πάνω από πεντακόσιες χι-
λιάδες νέες θέσεις εργασίας µειώνοντας την ανεργία σε µονο-
ψήφια ποσοστά, µε ταυτόχρονη αύξηση των µισθών των εργαζο-
µένων τρεις φορές. 

Όλες αυτές οι πολιτικές συνέτειναν στη βελτίωση του επιχει-
ρηµατικού περιβάλλοντος στη χώρα µας, γεγονός που έχει οδη-
γήσει στην ανάκαµψη της ελληνικής οικονοµίας, η οποία,
σύµφωνα µε τις προβλέψεις, θα κλείσει µε ανάπτυξη ύψους 2,2%
το 2024, ποσοστό πολύ υψηλότερο από τα αντίστοιχα των υπό-
λοιπων κρατών - µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Στην ανάπτυξη αυτή έχει συµβάλει και η στήριξη που δίνει η
Κυβέρνησή µας στην έρευνα και την καινοτοµία τόσο των ερευ-
νητικών και ακαδηµαϊκών φορέων, αλλά και τη σύνδεσή της µε
την αγορά και την επιχειρηµατικότητα. Είναι γεγονός ότι τα τε-
λευταία χρόνια επενδύονται πάνω από 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ
ετησίως στην έρευνα και την ανάπτυξη, µε αυξανόµενο µάλιστα
ρυθµό. 

Συγκεκριµένα, σε ό,τι αφορά στο Υπουργείο Ανάπτυξης, στη-
ρίζουµε τα ερευνητικά µας κέντρα µε πόρους από το Ταµείο Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας ύψους άνω των 216 εκατοµµυρίων
ευρώ για την κτηριακή υποδοµή και την προµήθεια υπερσύγχρο-
νου εξοπλισµού που θα αναβαθµίσει το έργο τους. Με αξιοποί-
ηση πόρων από το ΕΣΠΑ, όπως είναι τα προγράµµατα «Ερευνώ
-Καινοτοµώ» ύψους συνολικά άνω των 890 εκατοµµυρίων ευρώ
στηρίζουµε τις συνέργειες των ερευνητικών φορέων και των επι-
χειρήσεων, µικρών, µεσαίων, αλλά και µεγαλύτερων, προωθώ-
ντας τη διασύνδεση έρευνας και καινοτοµίας µε την επιχειρη-
µατικότητα, αλλά και τη δηµιουργία καινοτόµων προϊόντων και
υπηρεσιών για όλους τους πολίτες.

Παράλληλα στηρίζουµε τη νεοφυή επιχειρηµατικότητα µε τη

λειτουργία από το 2020 του Εθνικού Μητρώου Νεοφυών Επιχει-
ρήσεων, µε πάνω από οκτακόσιες εξήντα τέτοιες επιχειρήσεις και
περισσότερους από εννιά χιλιάδες εργαζόµενους. Γιατί είναι ση-
µαντικό να υπογραµµίσουµε ότι η καινοτοµία που παράγεται από
όλους τους παραπάνω ερευνητικούς και επιχειρηµατικούς φο-
ρείς δεν είναι απλώς ένα εργαλείο οικονοµικής ανάπτυξης, αλλά
αποτελεί και απάντηση στο κοινωνικό πρόβληµα της διαρροής
επιστηµόνων στο εξωτερικό και βασικό συντελεστή της δηµιουρ-
γίας ποιοτικών και καλά αµειβόµενων θέσεων εργασίας. 

Η πρόσφατη έκθεση Ντράγκι που εκπονήθηκε κατόπιν αιτήµα-
τος της Προέδρου της Ευρωπαϊκής Επιτροπής υπογραµµίζει την
ανάγκη ενίσχυσης της ευρωπαϊκής ανταγωνιστικότητας έναντι
της τεχνολογικής προόδου των Ηνωµένων Πολιτειών και της
Κίνας και εντεύθεν την ανάγκη αύξησης των κονδυλίων που δια-
θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση για την έρευνα και την καινοτοµία. 

Στο πρόσφατο Συµβούλιο Υπουργών Ανταγωνιστικότητας στις
Βρυξέλλες, στο οποίο συµµετείχα, κοινό τόπο αποτέλεσε η θέση
ότι το επόµενο πρόγραµµα - πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για την έρευνα και την καινοτοµία πρέπει να διασφαλίζει έναν
σταθερό και υψηλό προϋπολογισµό που θα επιτρέψει την υλο-
ποίηση φιλόδοξων στόχων και την αντιµετώπιση παγκόσµιων
προκλήσεων. Ακριβώς προς τον σκοπό της ενίσχυσης της έρευ-
νας και της καινοτοµίας από τις επιχειρήσεις στη χώρα µας η Κυ-
βέρνηση πριν τέσσερα χρόνια νοµοθέτησε σηµαντικά φορολο-
γικά και επενδυτικά κίνητρα, όπως την υπερέκπτωση για τις δα-
πάνες των επιχειρήσεων που αφορούν επιστηµονική και τεχνο-
λογική έρευνα προσαυξηµένες κατά 100% αντί του 30% που
ίσχυε, αλλά και την έκπτωση 50% από το φορολογητέο εισόδηµα
του κεφαλαίου που επενδύουν οι «Angel Investors» σε εγγεγραµ-
µένες startups επιχειρήσεις στο Εθνικό Μητρώο Νεοφυών Επι-
χειρήσεων. Και είναι αλήθεια ότι οι αριθµοί µιλούν από µόνοι
τους, γιατί τα µέτρα αυτά µεταξύ άλλων οδήγησαν σε ραγδαία
αύξηση ύψους 800 εκατοµµυρίων ευρώ στις δαπάνες που έκαναν
οι επιχειρήσεις για έρευνα και καινοτοµία, σύµφωνα µε τα επί-
σηµα στοιχεία της EUROSTAT την τριετία 2019 - 2022. 

Στο πλαίσιο αυτό λοιπόν έρχεται η Κυβέρνησή µας διά των αρ-
µοδίων Υπουργών, τόσο του κ. Χατζηδάκη, αλλά και του κ. Δήµα,
τους οποίους θέλω να συγχαρώ και προσωπικά, και φέρνει προς
ψήφιση διατάξεις που ενισχύουν τις επιχειρήσεις και προάγουν
την ανάπτυξη της χώρας µας. Γιατί το νοµοσχέδιο αυτό διευρύνει
την υπερέκπτωση που δίνεται στις επιχειρήσεις για τις δαπάνες
επιστηµονικής και τεχνολογικής έρευνας πλέον στο 150% για πα-
ροχή υπηρεσίας που προσφέρεται σε νεοφυείς επιχειρήσεις ή
ερευνητικούς φορείς και στο 200% για τις πολύ µικρές, µικρές
και µεσαίες επιχειρήσεις, µε τις προϋποθέσεις που αναφέρονται
στο νοµοσχέδιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Τελειώνω σε πολύ λίγο, κύριε Πρόεδρε. 
Επίσης είναι σηµαντικό ότι στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο θεσπί-

ζονται διατάξεις που ενισχύουν ακόµα περισσότερο τις επενδύ-
σεις στις νεοφυείς επιχειρήσεις. Μια από αυτές είναι εκείνη η
διάταξη που υλοποιεί την πρόσφατη εξαγγελία του Πρωθυπουρ-
γού στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης και προβλέπει τη χορή-
γηση άδειας διαµονής σε πολίτες τρίτων χωρών για επενδυτικούς
λόγους, εφόσον αυτοί πραγµατοποιήσουν µία τουλάχιστον επέν-
δυση 250.000 ευρώ σε µια startup επιχείρηση. 

Ακόµα µια σηµαντική διάταξη είναι αυτή που θεσπίζει την αύ-
ξηση του συνολικού ποσού που µπορεί να επενδύσει ένα φυσικό
πρόσωπο «Angel Investor» σε έως και τρεις ελληνικές startups
του Εθνικού Μητρώου Νεοφυών Επιχειρήσεων. 

Όλες αυτές οι καίριες νοµοθετικές διατάξεις οδηγούν στη στή-
ριξη τόσο των υπαρχουσών όσο και των νεοφυών επιχειρήσεων,
ενισχύοντας τόσο την πρόσβασή τους στη χρηµατοδότηση, που
είναι αυτό που χρειάζονται για να ξεκινήσουν και να λειτουργούν,
την εµπορική αξιοποίηση των ερευνητικών τους αποτελεσµάτων,
καθώς και την ανταγωνιστικότητα και εξωστρέφειά τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και κλείνω µε αυτό- µε το υπό
κρίση νοµοσχέδιο η Κυβέρνησή µας υλοποιεί τις προεκλογικές
της δεσµεύσεις για µεταρρυθµίσεις που ενισχύουν την επιχειρη-
µατικότητα στη χώρα µας, µεταρρυθµίσεις που συµπεριλαµβά-
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νουν και την παροχή νέων φορολογικών και επενδυτικών κινή-
τρων. Η Ελλάδα δεν γίνεται από τη µια µέρα στην άλλη επιχειρη-
µατικός παράδεισος, αλλά είναι σηµαντικό να δίνεται η δυνατό-
τητα σε επιχειρήσεις να επανεπενδύουν το µεγαλύτερο µέρος
των κερδών τους, να εκσυγχρονίζουν τις εγκαταστάσεις τους, να
τονώνουν την έρευνα των εργαζοµένων τους, αλλά και να επεν-
δύουν στην καινοτοµία.

Όλες αυτές οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες συντείνουν στη βελ-
τίωση του επιχειρηµατικού περιβάλλοντος, συµβάλλουν στην
ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας και στην εξωστρέφειά της
και εντεύθεν στη βελτίωση της ποιότητας ζωής όλων των πολι-
τών. Τους σκοπούς αυτούς υπηρετεί άριστα το παρόν νοµοσχέ-
διο και γι’ αυτό σας καλώ να το υπερψηφίσετε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Ράπτη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Ελληνικής Λύσης. Θα ακολουθήσουν ο κ. Δελβε-
ρούδης και ο κ. Δηµητροκάλλης.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Χήτα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα επανέλθω σε πολλά ζητήµατα τα οποία ανέφερα και στην

παρέµβασή µου προηγουµένως και µε την παρουσία του Υπουρ-
γείου σήµερα εδώ θέλουµε να θέσουµε κάποια ζητήµατα και να
µας απαντήσετε, κύριε Χατζηδάκη. Θεωρούµε ότι στη Βουλή
υπάρχει ένας ζωντανός διάλογος και όταν οι Βουλευτές έχουν
απέναντί τους τον Υπουργό και του θέτουν κάποια ζητήµατα θε-
ωρούµε αυτονόητο ο Υπουργός να µπει τουλάχιστον στον κόπο
να απαντήσει. Εµείς δεν λέµε να συµφωνήσει. Να διαφωνήσει,
αλλά να απαντήσει. 

Κύριε Χατζηδάκη, δεν µας απαντήσατε σε τίποτα από όσα σας
είπα πριν, σε τίποτα. Και ο λόγος που δεν απαντήσατε ήταν ότι
όσα ανέφερα δεν είχαν να κάνουν µε όσα είπατε εσείς στην πρω-
τοµιλία σας. Δεν ήξερα ότι έπρεπε να περιµένω το ραντεβού στις
τέσσερις η ώρα που έχετε µε τον κ. Ανδρουλάκη εσείς, για να συ-
ζητήσουµε για το θέµα των τραπεζών. Να µας ενηµερώνετε για
το πρόγραµµα, ότι «εµείς έχουµε συµφωνήσει στις τέσσερις η
ώρα να έρθει εδώ ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ», για να θέσουµε το
θέµα των τραπεζών τότε. Όχι, η Βουλή είναι ένας ζωντανός ορ-
γανισµός, υπάρχει διάλογος. Εµείς εκπροσωπούµε ένα πολύ µε-
γάλο κοµµάτι της κοινωνίας, η κοινωνία µάς έχει εξουσιοδοτήσει
να µεταφέρουµε αυτά τα µηνύµατα στο Υπουργείο, αυτό κά-
νουµε εµείς εδώ διά του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου και των
Βουλευτών και φυσικά όταν είναι ο Πρόεδρος εδώ, διά του Προ-
έδρου, και θεωρούµε ότι ο Υπουργός, ο εκάστοτε υπουργός
οποιουδήποτε υπουργείου πρέπει να απαντήσει. Δεν λέµε να
συµφωνήσετε σε αυτά που λέµε, αλλά να απαντήσετε. Θέσαµε
κάποια θέµατα. Η µεγάλη συζήτηση αυτή τη στιγµή στα τηλεο-
πτικά πάνελ, στα ραδιόφωνα, στα δελτία ειδήσεων, στις εκπο-
µπές, στην κοινωνία έξω, στα καφενεία, σε κάθε σπίτι είναι το
εξής: Τι γίνεται µε τις τράπεζες;

Σήµερα είναι µια µεγάλη ευκαιρία εδώ να δούµε τι γίνεται µε
τις τράπεζες και να µας απαντήσετε. Έχετε µία λογική µε την
οποία διαφωνούµε, εξηγούµε γιατί διαφωνούµε κι οφείλετε να
εξηγήσετε κι εσείς γιατί διαφωνείτε µε εµάς.

Έρχεται η Κυβέρνηση και φορολογεί -ορθώς λέµε εµείς- τα
υπερκέρδη στις ενεργειακές εταιρείες. Τι κάνουν οι ενεργειακές
εταιρείες; Κατά το κοινώς λεγόµενο, κονοµήσανε. Μάλιστα.
Ήρθε η Κυβέρνηση και τι λέει; Φορολογώ τα υπερκέρδη. Γιατί,
είναι το ερώτηµα, δεν κάνετε το ίδιο µε τις τράπεζες.

Κατ’ αρχάς, να συµφωνήσουµε σε κάτι, κύριε Υπουργέ. Άσχετα
από το τι πολιτική θα ακολουθήσετε -αφού λύσετε το χωροταξικό
εκεί, πώς θα κάτσετε-έχουν υπερκέρδη οι τράπεζες, ναι ή όχι; Να
συµφωνήσουµε σε αυτό. Έχουν. Δεν νοµίζω να υπάρχει άνθρω-
πος να πει ότι δεν έχουν υπερκέρδη. Πάµε να δούµε τώρα πώς
προκύπτουν τα υπερκέρδη αυτά, κύριε Χατζηδάκη.

Χρεώνουν περισσότερο από ό,τι όλες οι υπόλοιπες ευρωπαϊ-
κές χώρες οι τράπεζές µας, ναι ή όχι; Παράδειγµα: ηλεκτρονικά
εµβάσµατα. Είναι η µοναδική χώρα η Ελλάδα που πληρώνει και
ο αποστολέας και ο παραλήπτης για τα ηλεκτρονικά 8 ευρώ. 

Να δούµε τώρα πώς βγαίνουν τα υπερκέρδη. Δείτε τώρα.
Υπάρχει τεράστια διαφορά στο επιτόκιο καταθέσεων και στο επι-
τόκιο δανεισµού; Καταθέτεις 10 δραχµές -πού να τις βρεις- στην
τράπεζα, σχεδόν µηδενικό επιτόκιο. Δανείζεσαι χρήµατα, σε πε-
τσοκόβουν. Τεράστια λοιπόν η διαφορά στο επιτόκιο. 

Επίσης, ένα άλλο παιχνίδι που κάνουν µε τα επιτόκια. Καταθέ-
τεις εσύ τα χρήµατά σου στην τράπεζα, τα παίρνει η τράπεζα και
τα καταθέτει στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα που εκεί το επι-
τόκιο είναι µεγαλύτερο. Κονοµάνε και από εκεί. Να τη η κερδο-
φορία από εκεί. Και άλλο σηµείο από εκεί.

Οποιαδήποτε πράξη και να κάνεις µε την τράπεζα σε χρεώ-
νουν. Ένα απλό λογαριασµό να πληρώσεις ΟΤΕ, ΔΕΗ, οτιδήποτε,
σε χρεώνουν. Ενώ σε αναγκάζουν ουσιαστικά να το κάνεις µέσα
από την τράπεζα, σε χρεώνουν κιόλας. Επίσης, πλέον το µεγα-
λύτερο ποσοστό πληρώνει µε πλαστικό χρήµα. Γιατί τον τιµωρείς
τον πολίτη και τον χρεώνεις µε κάθε κίνηση;

Άρα, πρόκειται ουσιαστικά, κύριε Υπουργέ, για ένα καρτέλ τρα-
πεζών. Λέτε -σας άκουσα σήµερα, διάβασα και δηλώσεις σας- ότι
29% φορολογούνται αυτήν τη στιγµή οι τράπεζες, εσείς ζητάτε
22%. Λάθος αυτό που πάτε να κάνετε γιατί 29% πληρώνουν κα-
νονικά, λέει ο Υπουργός Χατζηδάκης. Θεωρητικά βέβαια, κύριε
Υπουργέ, γιατί µέχρι στιγµής υπάρχει αυτή η φοροαπαλλαγή.
Όταν και αν λήξει, ένα ερώτηµα που τίθεται είναι αν θα παραµεί-
νει στο 29%. 

Οποιαδήποτε κέρδη και αν φορολογήσει η Κυβέρνηση, υπερ-
κέρδη ή κέρδη -το είπα και πριν- είναι λογικό να πέφτουν οι µε-
τοχές. Θα πέσουν οι µετοχές. Ξαναλέω, αυτό συνέβη και στις
ενεργειακές εταιρείες. Αυτό όµως δεν αφορά στον κόσµο, στον
πολίτη. Ο πολίτης δεν ασχολείται µε το χρηµατιστήριο. Ο Έλλη-
νας πολίτης ασχολείται µε την καθηµερινότητα. Του παίρνει τα 5
ευρώ, τα 3 ευρώ, τα 8 ευρώ σε κάθε κίνηση που κάνει η τράπεζα.

Και αν το καλοσκεφτείτε, κύριε Χατζηδάκη, ο αναβαλλόµενος
φόρος, όλο αυτό το οποίο ισχύει τώρα, είναι ουσιαστικά αυτός ο
φόρος που πιέζει τις τράπεζες να κερδίσουν όσο το δυνατόν µπο-
ρούν περισσότερα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα. Γιατί µπορεί
να βγει αύριο µια άλλη κυβέρνηση και να καταργήσει τον ανα-
βαλλόµενο φόρο. Άρα, τι θέλουν να κάνουν οι τράπεζες τώρα;
Όσο ισχύει αυτό να έχουν όσο το δυνατόν µεγαλύτερη κερδο-
φορία. Αυτός είναι ο στόχος τους. 

Και κλείνω µε την αλήθεια για την κατάργηση ή µη του ανα-
βαλλόµενου φόρου. Γιατί δεν καταργείται ο αναβαλλόµενος
φόρος; Πολύ απλά για δύο λόγους. Το είπα και πριν, θα το πω
άλλη µια τώρα. Σας µεταφέρω το τι συζητείται έξω, τι απασχολεί
τους Έλληνες πολίτες. 

Πρώτον, πιέζουν την Κυβέρνηση οι επενδυτές να µη τον κα-
ταργήσει. Ξεκάθαρα πράγµατα. Τα υπόλοιπα είναι να ’χαµε να
λέγαµε. Και δεύτερον, δεν µπορεί ένα κόµµα το οποίο χρωστάει
µισό δισεκατοµµύριο να πιέσει τις τράπεζες και να τις φορολο-
γήσει. Τελεία και παύλα. 

Και ξαναλέω, φέρτε µας να δούµε τη ρύθµιση που έχετε κάνει
ως κόµµα -είστε Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας-, τη ρύθ-
µιση που επικαλείται η Νέα Δηµοκρατία ότι έχει κάνει µε τις τρά-
πεζες, να την καταθέσετε στη Βουλή να τη δείξουµε στους
Έλληνες πολίτες να δούµε τι σόι ρύθµιση έχει κάνει η Νέα Δηµο-
κρατία για τα 500 εκατοµµύρια που χρωστάει. 

Σε λίγο, όπως προαναγγείλατε, θα έρθει ο κ. Ανδρουλάκης, ο
οποίος πονάει πολύ τους Έλληνες πολίτες, αυτόν το κοινωνικό
χαρακτήρα θα βγάλει πάλι. Τι να πω πραγµατικά; Το ΠΑΣΟΚ το
οποίο το 2014, επαναλαµβάνω, µαζί µε εσάς ψηφίσατε τον ανα-
βαλλόµενο φόρο των τραπεζών. Ήταν 26 Σεπτεµβρίου 2014 στο
Γ’ Θερινό Τµήµα της Βουλής µε τις ψήφους της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΠΑΣΟΚ που ψηφίστηκε ο αναβαλλόµενος φόρος των
τραπεζών, κυρίες και κύριοι, αγαπητοί συνέλληνες. Τι δεν κατα-
λαβαίνετε; 

Το 2014 το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία ψήφισαν τον ανα-
βαλλόµενο φόρο στις τράπεζες πριν από ακριβώς δέκα χρόνια
και θα έρθει σήµερα το ΠΑΣΟΚ να προτείνει µε τροπολογία την
επιβολή φόρων στις τράπεζες. Το κόµµα που ψήφισε τον ανα-
βαλλόµενο φόρο. Να τρελαθούµε τελείως εδώ µέσα, να ξεχά-
σουµε κι αυτά που ξέραµε. Το ΠΑΣΟΚ! 

Ήταν το µέτρο τότε φορολογικής βοήθειας που δόθηκε στις
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τράπεζες, αν θυµάστε, ως αντιστάθµισµα για τις ζηµιές που υπέ-
στησαν από το πρόγραµµα ανταλλαγής οµολόγων PSI. Για τον
κοσµάκη, βέβαια, που έχασε τις οικονοµίες µιας ζωής, που επέν-
δυσε στα δήθεν τότε εγγυηµένα οµόλογα, αν θυµάστε, του ελ-
ληνικού δηµοσίου, καµµία Νέα Δηµοκρατία, κανένα ΠΑΣΟΚ δεν
νοµοθέτησε τίποτα για να σώσουν τις οικονοµίες τους. Για τις
τράπεζες όµως φυσικά νοµοθέτησαν.

Αυτή είναι η αλήθεια και ας λέτε ό,τι θέλετε. Αυτή είναι η αλή-
θεια. Ο νόµος είναι νόµος. Το ψήφισαν αυτά τα κόµµατα. Ψηφί-
στηκε τότε, ισχύει και σήµερα, γλιτώνουν λεφτά οι τράπεζες.
Τελεία και παύλα. Δεν υπάρχει κάτι άλλο. 

Το πρώτο εννεάµηνο του 2024 έχουν κέρδη 3,75 δισεκατοµµύ-
ρια. Το πρώτο ενιάµηνο! 3,75 δισεκατοµµύρια! Κλείνουν τη χρο-
νιά στα 4,7 δισεκατοµµύρια κέρδη οι τράπεζες. Κέρδη! Είναι
φοβερό. Θα µοιράσουν µέρισµα στους µετόχους περίπου 2 δι-
σεκατοµµύρια. Κέρδη ρεκόρ! Και αυτοί λοιπόν δεν πληρώνουν
φόρους.

Και βγαίνουν ο κ. Μητσοτάκης και ο κ. Χατζηδάκης και λένε
«Παιδιά, εµείς δεν θα φορολογήσουµε τις τράπεζες, έχουµε µια
λογική, θέλουµε µια άλλη σταθερότητα». Ακούγεστε και εσείς,
ακουγόµαστε και εµείς, ο κόσµος αποφασίζει. 

Οι τράπεζες λοιπόν πανηγυρίζουν για τα κέρδη τους, οι προ-
µήθειες που εισπράττουν είναι στα ύψη, τα επιτόκια χορηγήσεων
είναι στα ύψη, τα επιτόκια καταθέσεων στο µηδέν, η Κυβέρνηση
αφήνει το αφορολόγητο και γίνεται πραγµατικά ένα φορολόγητο
πάρτι.

Τα ίδια είπε και ο κ. Μητσοτάκης: «Η Κυβέρνηση ξέρει τι θέλει
από τις τράπεζες και έχει τους τρόπους να το δροµολογήσει. Η
έκτακτη φορολόγηση των κερδών των τραπεζών δεν είναι ανά-
µεσα σε αυτούς τους στόχους». Το είπε ο άνθρωπος. Πώς να φο-
ρολογήσει ένας Πρωθυπουργός του οποίου το κόµµα είναι
δέσµιο των τραπεζών; Πώς να φορολογήσει τις τράπεζες; Περί
τα 9 δισεκατοµµύρια σε τρία χρόνια αφορολόγητα κοστίζει στους
Έλληνες η τραπεζική αισχροκέρδεια. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Πάµε τώρα λίγο στους φόρους, κύριε Χατζηδάκη. Λέτε, σας
ακούσαµε και πριν, διαβάζω και δηλώσεις: «Η Κυβέρνηση θα προ-
χωρήσει σε µείωση άµεσων φόρων». Με τους έµµεσους φόρους
τι θα γίνει, κύριε Υπουργέ; Γιατί εκεί είναι το πρόβληµα. Γιατί από
τη µία, δήθεν κάνετε µια φιλολαϊκή πολιτική µειώνοντας άµεσους
φόρους, αλλά έχουµε τους υψηλότερους έµµεσους φόρους στην
Ευρώπη. Και όπως είναι γνωστό, οι έµµεσοι φόροι είναι αυτοί που
ουσιαστικά εξανεµίζουν τα χαµηλά εισοδήµατα και τις χαµηλές
συντάξεις. 

Η Κυβέρνηση λέει ότι µείωσε τους φόρους. Ακούστε τι λέτε,
το είπατε και πριν. Άλλο µειώνω φόρους και άλλο µειώνουν συ-
ντελεστές, όπως για παράδειγµα ο ΕΝΦΙΑ. Να, ένα ωραίο παρά-
δειγµα, ο ΕΝΦΙΑ. Μειώθηκε µεν ο συντελεστής, αυξήθηκαν όµως
οι αντικειµενικές αξίες, οπότε παρέµεινε στα 2,5 δισεκατοµµύρια
ο ΕΝΦΙΑ. Άρα µιλάµε για επικοινωνιακά τρικ. Δηλαδή 2,5 δισεκα-
τοµµύρια έµπαιναν από τον ΕΝΦΙΑ στο ταµείο, 2,5 δισεκατοµµύ-
ρια µπαίνουν από τον ΕΝΦΙΑ στο ταµείο.

Μα, λέει ότι µείωσε τον συντελεστή ΕΝΦΙΑ. Ναι, χρυσέ µου,
τον µείωσες, αλλά αύξησες τις αντικειµενικές αξίες. Πάλι 2,5 ει-
σέπραξε. Τι δεν καταλαβαίνετε; Αυτά να λέτε στον κόσµο. 

Οι περισσότεροι συντελεστές παρέµειναν στα ίδια επίπεδα,
όπως ο ΦΠΑ, µε αποτέλεσµα να αυξάνονται οι φόροι. Δηλαδή
από 51 δισεκατοµµύρια το 2019, στα 69 δισεκατοµµύρια στον
προϋπολογισµό. Άρα έχουµε µια αύξηση 18 δισεκατοµµύρια µε
τη βοήθεια ενός µεγάλου φόρου. 

Ξέρετε, κύριε Χατζηδάκη, ποιος είναι ο µεγαλύτερος φόρος
αυτή τη στιγµή; Ο πληθωρισµός. Με τη βοήθεια αυτού του
φόρου, του πληθωρισµού, από τα 51 δισεκατοµµύρια το 2019 πή-
γατε στα 69 δισεκατοµµύρια έσοδα από τον ΦΠΑ.

Παράδειγµα: ΦΠΑ 24%. Πόσος είναι ο ΦΠΑ στα 10 ευρώ; 2,4.
Στα 20 ευρώ; 4,8. Αφού διπλασιάστηκαν οι τιµές, εισπράττετε τα
διπλάσια. Απλά πράγµατα. Μειώνουµε τυπικά φόρους ή τους
κρατάµε ίδιους, αλλά µε την αύξηση των αντικειµενικών αξιών και
τον πληθωρισµό -τον χειρότερο φόρο ξαναλέω, τον πληθωρισµό-
εισπράττουµε περισσότερα. Σας λέει και πονηρούληδες κάποιος
µε αυτό που κάνετε. Σας λέει και πονηρούληδες.

Λέτε για φόρους. Σας είπα και πριν, το τεκµήριο κερδοφορίας

των ελεύθερων επαγγελµατιών και µικροµεσαίων δεν είναι
φόρος; Λέτε «Το κάνουµε για να πιάσουµε αυτούς που φοροδια-
φεύγουν».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μάλιστα, όλοι, δηλαδή, φοροδιαφεύγουν. Όλοι! «Οριζόντια
παίρνω κεφάλια». Είναι ή δεν είναι φόρος το τεκµήριο κερδοφο-
ρίας στους ελεύθερους επαγγελµατίες; Είναι φόρος.

Εµείς για τη φορολογία το έχουµε πει: Θα επιτύχεις τη φορο-
αποφυγή ή τη φοροδιαφυγή µε 15% flat tax επί των κερδών.
Έσοδα, έξοδα, κέρδος, φορολογώ το 15%. Αυτό το λέµε χρόνια
και δεν µας ακούτε. 

Κλείνω µε το τελευταίο. Σας είπα πριν και για τα funds των τρα-
πεζών.  Θα τα αναφέρω άλλη µία φορά τώρα: εκτόξευση κατά
205% µέσα σε δύο χρόνια οι πλειστηριασµοί των σπιτιών.  

Κλείνω, κύριε Υπουργέ, µε το χαρτί το οποίο µας καταθέσατε
εσείς στα Πρακτικά πριν από λίγο. Επιµένω, αρνείται η Κυβέρ-
νηση να µειώσει τον ΦΠΑ, λέγοντας ότι το µέτρο αυτό δεν θα
αποδώσει, διότι δεν θα δει τελικά µείωση τιµών ο καταναλωτής,
όπως έγινε και στην Ισπανία, στις τιµές. Ερώτηση: Αφού η µείωση
του ΦΠΑ, κύριε Χατζηδάκη, δεν είναι καλή, γιατί έχετε προχωρή-
σει σε µείωση ΦΠΑ σε δεκαοκτώ περιπτώσεις; Διαβάζω εδώ από
το έγγραφο το οποίο καταθέσατε εσείς. Βλέπω «Μείωση ΦΠΑ
στα λιπάσµατα.  Μείωση ΦΠΑ στα αγροτικά µηχανήµατα. Μείωση
ΦΠΑ στις ζωοτροφές.  Μείωση ΦΠΑ στα γυµναστήρια, στις σχο-
λές χορού. Μείωση ΦΠΑ στους ζωολογικούς κήπους. Μείωση
ΦΠΑ -όπως σας ανέφερα πριν- στα νησιά.

Πώς το εφαρµόζετε στα νησιά, σε συγκεκριµένα νησιά, Λέσβο
Χίο, Σάµο, Κω, Λέρο, που είναι µόνιµο πλέον το µέτρο του ΦΠΑ,
αφού δεν αποδίδει ο µειωµένος ΦΠΑ; Γιατί µειώνετε τον ΦΠΑ στα
νησιά; Γιατί µειώνετε τον ΦΠΑ σε δεκαοκτώ συγκεκριµένες περι-
πτώσεις, όπως εσείς ο ίδιος µας καταθέσατε πριν από λίγο στα
Πρακτικά της Βουλής τις µειώσεις φόρων που έχετε προβεί;
Αφού δεν είναι καλό το µέτρο αυτό, αποτυγχάνει.

Θα µου απαντήσετε, γιατί τα σουπερµάρκετ τελικά δεν θα
απορροφήσουν τη µείωση του ΦΠΑ; Εδώ µιλάµε για µια αδυναµία
ελέγχου πλέον. Πάµε σε κάτι άλλο της Κυβέρνησης τεσσάρων
µεγάλων κολοσσών που διαχειρίζονται και διακινούν όλο το λια-
νικό εµπόριο. Αυτό είναι. Δεν µπορείτε να τους ελέγξετε; Δηλαδή,
µπορείτε να ελέγξετε τις χιλιάδες καφετέριες και δεν µπορείτε
να ελέγξετε, για παράδειγµα, τους τέσσερις µεγάλους κολοσ-
σούς που είναι στο λιανικό εµπόριο. Άρα, λοιπόν, φάσκετε και
αντιφάσκετε.

Υπάρχουν δύο δρόµοι και κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Ο ένας δρό-
µος είναι η οµιλία του κ. Χατζηδάκη, που τον ακούσαµε πριν από
λίγο να περιγράφει µια εξαιρετική κατάσταση για την οικονοµία
της χώρας. Δεν ξέρω αν ακούγεται καλύτερα και περιγράφει κα-
λύτερα την πραγµατική οικονοµία και αυτό που ζει η ελληνική οι-
κογένεια σήµερα αυτό που περιέγραψε ο Υπουργός πριν από
λίγο ή αυτό που περιγράψαµε εµείς πριν από λίγο.

Πραγµατικά, στο τέλος της ηµέρας, κύριε Υπουργέ, ο ελληνι-
κός λαός είναι αυτός που µας ακούει, οι Έλληνες πολίτες και µας
κρίνουν όλους. Τουλάχιστον, αν έχετε την καλοσύνη, σε κάποιες
παρατηρήσεις που κάνουµε, να µας απαντάτε είτε σας βολεύει
είτε όχι.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χήτα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, θα καταθέ-
σουµε τώρα ένα πακέτο είκοσι δύο νοµοτεχνικών βελτιώσεων στο
νοµοσχέδιο, µε βάση αυτά που έχουν συζητηθεί στην επιτροπή.
Δεν πρόκειται να αιφνιδιαστείτε. Είχε µιλήσει για αυτές ήδη ο κ.
Δήµας. 

Οι βασικότερες, κατά την άποψή µου, είναι ότι συµπεριλαµβά-
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νονται και οι διανοµείς µε µπλοκάκι στην ευεργετική νοµοθεσία
για τα φιλοδωρήµατα, έτσι ώστε να µην υπάρχει διάκριση στον
ίδιο τοµέα ουσιαστικά, επειδή υπάρχει άλλο εργασιακό καθε-
στώς.

Περιορίζεται στον έναν χρόνο το διάστηµα που χρειάζεται, για
να ενταχθεί στο νέο ευνοϊκό φορολογικό καθεστώς κάποιος ιδιο-
κτήτης για τις βραχυχρόνιες µισθώσεις.

Επέρχονται κάποιες εξειδικεύσεις στο µητρώο φορέων, σχε-
τικά µε την υποβολή των φορολογικών δηλώσεων και καθορίζεται

µε περισσότερη σαφήνεια το ύψος των προστίµων επικεφαλής
διαφόρων φορέων σε περίπτωση καθυστέρησης ή εσφαλµένης
υποβολής στοιχείων που διευκολύνουν µε τη σειρά τους την υπο-
βολή των φορολογικών δηλώσεων.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών κ. Κωνσταντίνος (Κωστής) Χατζηδάκης καταθέτει για τα
Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι
οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Υπουργό.

Κύριε Δελβερούδη, έχετε τον λόγο.
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να

ξεκινήσω δυστυχώς µε συλλυπητήριες ευχές για τις οικογένειες
των τριών θυµάτων από την κακοκαιρία «Μπόρα». Δυστυχώς, για
άλλη µία φορά θρηνήσαµε την απώλεια ανθρώπινων ζωών µετά
από έντονα καιρικά φαινόµενα που έπληξαν πολλές περιοχές και
κυρίως τη Ρόδο και τους δύο τόπους από όπου κατάγοµαι, τη
Λήµνο και την Πιερία.

Το να θεωρούµε, βέβαια, όπως κάθε φορά, τα φαινόµενα αυτά
ως τον µοναδικό και κύριο υπαίτιο των τραγικών θανάτων και των
υλικών καταστροφών και περιουσιών και να αποδίδουµε πάντα
το φταίξιµο στην κακιά κλιµατική αλλαγή, αποτελεί πλέον µια
φτηνή δικαιολογία και ένα κουραστικό αναµασώµενο παραµύθι,
που δυστυχώς και ανεπιτυχώς δεν έχει καθόλου ευχάριστο
τέλος.

Πόσα χρόνια χρειάζονται για να ολοκληρώσετε τη λήψη επιβε-
βληµένων και αυτονόητων µέτρων, όπως για παράδειγµα µέτρα
κατά της διάβρωσης των ακτών σε όλο το παραλιακό µέτωπο της
Πιερίας, που ζει από τον τουρισµό και που έχει πληγεί τα µέγιστα
από την πρόσφατη θεοµηνία και τη δική σας απραξία; Για πόσα
χρόνια ακόµη θα υποτιµάτε τη νοηµοσύνη µας και θα παίζετε µε
τα όρια της υποµονής των Ελλήνων πολιτών; Ελπίζουµε σύντοµα
να λάβει τέλος αυτή η κοροϊδία και να σοβαρευτούµε ως κράτος,
γιατί η περίοδος χάριτος έχει προ πολλού λήξει. Οι περιφερόµε-
νες φιέστες σας, κατ’ ευφηµισµόν αποκαλούµενες εθνικές στρα-
τηγικές ανάπτυξης, ρίχνουν στάχτη στα µάτια και µεγεθύνουν τη
διαχρονική κοροϊδία.

Επί του νοµοσχεδίου, οι µνηµονιακές πολιτικές όλων των κοµ-
µάτων της κοµµατοκρατίας που κυβέρνησαν την πατρίδα µας
έφεραν ένα σωρό φοροµπηχτικά µέτρα, δηµιουργώντας µια
διαρκή κόντρα µεταξύ κράτους και φορολογούµενου. Δηλαδή,
κάνατε τον πολίτη να αισθάνεται θύµα κρατικής κλοπής και αντί
να του αναπτύξετε τη φορολογική συνείδηση, τον κάνατε να ανα-
ζητά τρόπους να αποφύγει τη φορολογία, για να επιβιώσει επι-
χειρηµατικά και βιολογικά.

Με πρόσχηµα την οικονοµική κρίση που εσείς οι ίδιοι φέρατε
αλλά και µε τη νοοτροπία «µαζί τα φάγαµε» του µακαρίτη Θεό-
δωρου Πάγκαλου, λάβατε µέτρα δήθεν προσωρινά, τα οποία έγι-
ναν µόνιµα. Ποιος µπορεί να ξεχάσει το έκτακτο τάχα χαράτσι,
το οποίο ο κ. Ευάγγελος Βενιζέλος της συγκυβέρνησης Νέα Δη-
µοκρατία - ΠΑΣΟΚ είχε τη φαεινή ιδέα να συνδέσει µε τους λογα-
ριασµούς της ΔΕΗ, δηλαδή µε τη βιολογική επιβίωση των οικο-
γενειών; Το χαράτσι αυτό έγινε ΕΝΦΙΑ, του οποίου τη µείωση πα-
ρουσιάζετε τώρα ως φοροελάφρυνση και επιτυχία της Κυβέρνη-
σης. Οι ιδιοκτήτες εργάζονται µια ζωή, για να αποπληρώσουν τα
στεγαστικά τους δάνεια και να αποκτήσουν το δικό τους σπίτι και
εσείς απαιτείτε να το πληρώνουν εσαεί µε αυτό τον τρόπο.

Σταθερός προσανατολισµός της Κυβέρνησης είναι η στροφή
στην ιδιωτική ασφάλιση, για την οποία δίνει κίνητρα η Κυβέρνηση
µε τη µείωση του ΕΝΦΙΑ. Όµως, το κράτος είναι υποχρεωµένο
να αποζηµιώνει για τις καταστροφές, διότι, όπως διαπιστώνουµε,
σε κάθε τέτοια καταστροφή δεν έχει λάβει τα απαραίτητα µέτρα
είτε αντιπληµµυρικής είτε αντιπυρικής θωράκισης και προστα-
σίας, όµως διαρκώς επικαλείται το αφήγηµα της ατοµικής ευθύ-
νης, το οποίο πλέον έχει κουράσει. Δεν ευθύνεται ο πολίτης,
επειδή ο κρατικός µηχανισµός το µόνο που κάνει σε κάθε φυσική
καταστροφή είναι να στέλνει µηνύµατα µε ήχο που πανικοβάλλει
τους πολίτες, προκειµένου είτε να εκκενώσουν είτε να παραµεί-
νουν στα σπίτια τους.

Η υποχρεωτικότητα της ασφάλισης κατοικίας σηµαίνει πάγια
µεταβίβαση εισοδήµατος από τα νοικοκυριά στις επιχειρήσεις
του κλάδου της ασφάλισης και έτσι να µειώνεται άµεσα το εισό-
δηµα των νοικοκυριών. Εποµένως, οι πολίτες δεν κερδίζουν τί-
ποτα από τη µείωση του ΕΝΦΙΑ, εφόσον συνεχίζουν να υφίστα-
νται απώλεια εισοδήµατος µε άλλον τρόπο. Το χειρότερο είναι
ότι ο άλλοτε προσωρινός ΕΝΦΙΑ καθιερώθηκε πλέον ως µόνιµος
φόρος και δεν δείχνετε καµµία διάθεση να τον καταργήσετε.

Όσο προσωρινός ήταν ο ΕΝΦΙΑ, τόσο προσωρινό είναι και το
τέλος επιτηδεύµατος, ένας ακόµα βραχνάς που κάθισε πλέον της
µίας δεκαετίας στον σβέρκο των αυτοαπασχολούµενων και ελεύ-
θερων επαγγελµατιών, αποτέλεσµα των µνηµονίων και της πολι-
τικής λιτότητας. Είναι ένας φόρος που ποτέ δεν έπρεπε να είχε
µπει ή έστω θα έπρεπε να τον είχατε καταργήσει πολύ νωρίτερα
εσείς που παρουσιαζόµαστε ως οι προστάτες των ελευθέρων
επαγγελµατιών και φυσικά υπέρµαχοι της δίκαιης φορολόγησης. 

Τώρα καταργείτε το τέλος επιτηδεύµατος, αφού αφαιµάξατε
τους αυτοαπασχολούµενους µε το τεκµαρτό εισόδηµα. Μια
ακόµα κυβερνητική αυθαιρεσία που πλήττει µόνον τους µικροµε-
σαίους και ευνοεί τη µεγάλη φοροδιαφυγή. 

Παράλληλα, βέβαια, τους φορτώσαµε µε την προκαταβολή του
φόρου, παρ’ ότι πριν την πρώτη θητεία σας υποσχόσασταν φο-
ροελαφρύνσεις και τελικά τους φορτώσατε και τεκµαρτά εισο-
δήµατα µε τον αέρα του 41%. 

Συνοδεία αυτών των µνηµονιακών φοροκαταιγίδων ήταν και οι
αυξήσεις στον ΦΠΑ, οι οποίες παραµένουν παρ’ ότι η ακρίβεια
σε είδη πρώτης ανάγκης έχει γονατίσει κυριολεκτικά τα νοικοκυ-
ριά και εσείς δήθεν κάνετε τα πάντα για να την καταπολεµήσετε. 

Στα µέτρα για την ενίσχυση του εισοδήµατος πρωτεύον µέτρο
θα ήταν η σηµαντική µείωση του ΦΠΑ. Ο µειωµένος ΦΠΑ θα αύ-
ξανε την αγοραστική δύναµη των καταναλωτών, θα ενίσχυε τις
εµπορικές επιχειρήσεις και θα µείωνε τη φοροδιαφυγή. Πολλα-
πλά, δηλαδή, οφέλη τα οποία θα αύξαναν και τα δηµόσια έσοδα. 

Οι χαµηλόµισθοι και χαµηλοσυνταξιούχοι επιβαρύνονται δυσα-
νάλογα από τους έµµεσους φόρους σε σχέση µε τους οικονοµικά
ισχυρότερους, το νοµοσχέδιο δεν δείχνει, όµως, καµµία διάθεση
να αλλάξει την ισορροπία µεταξύ έµµεσων και άµεσων φόρων,
παρ’ ότι η χώρα µας έχει τη χειρότερη αναλογία έµµεσων και
άµεσων φόρων µεταξύ σχεδόν όλων των χωρών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Υπάρχουν περίπου εξήντα έµµεσοι φόροι και σαράντα
άµεσοι. 

Όσον αφορά τη φορολόγηση του φιλοδωρήµατος ως άνω των
300 ευρώ αποτελεί τουλάχιστον πρόκληση, ειδικά για τους νέους,
που ως επί το πλείστον αυτοί εργάζονται στον χώρο της εστίασης
µε πολύ χαµηλούς µισθούς επιβιώνοντας ουσιαστικά από το φι-
λοδώρηµα, το οποίο αποτελεί καταναλωτικό έθιµο και µια συνή-
θεια αβροφροσύνης και αλληλεγγύης. Αλήθεια, από τη φορολό-
γηση του φιλοδωρήµατος περιµένουµε να βγάλουµε κέρδος για
τα δηµόσια ταµεία; Αποτελεί σηµείο µικρπρέπειας το οποίο νο-
µίζω ότι θα πρέπει να διορθώσετε σεβόµενοι την αξιοπρέπεια,
τόσο τη δική σας όσο και των εργαζοµένων στην εστίαση. 

Αντίστοιχη πρόκληση και εµπαιγµό συνιστά η αύξηση της ειδι-
κής νυκτερινής αποζηµίωσης -ενδεικτικά το αναφέρω- στο προ-
σωπικό των σωµάτων ασφαλείας και των ενόπλων δυνάµεων µε
0,56 ευρώ µικτά προ των νοµίµων κρατήσεων, όπως λέει. Για
εµάς στη Νίκη το λειτούργηµα των ένστολων είναι και ιερό και η
νυκτερινή τους εργασία ακόµα και σηµαντική, η οποία θα έπρεπε
να αµείβεται γενναία και όχι τσιγγούνικα, τη στιγµή µάλιστα που
γίνεται µεγάλη κατασπατάληση κρατικού χρήµατος σε διάφο-
ρους άλλους σκοπούς, που δεν θα ήθελα να αναφερθώ. 

Και αυτή ακριβώς η κατασπατάληση του κρατικού χρήµατος
είναι ένα σηµείο πολύ σηµαντικό για την ενίσχυση του εισοδήµα-
τος των πολιτών και συνδέεται άµεσα µε την φορολόγηση. Αλή-
θεια, ποια είναι η ανταποδοτικότητα του κράτους προς τον πολίτη
για τους φόρους που αυτός πληρώνει; Είναι δυνατόν ο Έλληνας
φορολογούµενος να πληρώνει τόσους πολλούς και άµεσους και
έµµεσους φόρους, αλλά να φοβάται να αρρωστήσει γιατί δεν θα
έχουµε προσωπικό σε νοσοκοµείο και εξοπλισµό; Είναι δυνατόν
να µην υπάρχει επαρκές αστυνοµικό προσωπικό στις γειτονιές,
αλλά ολόκληρος στρατός αστυνοµικών να φυλάει τα «εξέχοντα»
πολιτικά και µη πρόσωπα; Ή να µην έχουµε τον απαιτούµενο
αριθµό δασκάλων στα σχολεία; Είναι δυνατόν µε τα χρήµατα του
ελληνικού λαού να χρηµατοδοτείται η συνέχιση του πολέµου
στην Ουκρανία; 

Η φορολογία, λοιπόν, δεν είναι για τη φορολογία για να λέµε
ότι φορολογούµε. Η φορολογία είναι για να ενισχύεται το δηµό-
σιο ταµείο το οποίο θα συντηρεί και τη δωρεάν παιδεία και τη δω-
ρεάν υγεία και τα σώµατα ασφαλείας και την εθνική άµυνα και
ούτω καθεξής. Θα ανταποδίδει, δηλαδή, στον πολίτη τους κό-
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πους του. Αν η φορολογία δεν είναι ανταποδοτική, ο πολίτης θα
την αντιµετωπίζει ως ληστεία. Όταν ο πολίτης βλέπει ότι ο κόπος
του, τα χρήµατα που έβγαλε µε τον ιδρώτα του, δεν πηγαίνουν
εκεί που πρέπει ή εκεί που θα ήθελε, πώς θα αποκτήσει φορολο-
γική συνείδηση; 

Κλείνω µε τη διαπίστωση ότι το εισόδηµα των πολιτών δεν θα
ενισχυθεί χωρίς τη µείωση των έµµεσων φόρων. Αυτή είναι η
θέση µας. Και φυσικά η πραγµατική πάταξη της αισχροκέρδειας.
Αν το πράξετε, θα ανακουφιστούν πράγµατι και τα νοικοκυριά και
η οικονοµία θα τονωθεί από την ενίσχυση της αγοραστικής δύ-
ναµης των καταναλωτών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δελβερούδη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «Ελευθέριος Βε-
νιζέλος», είκοσι εννέα µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
συνοδοί-εκπαιδευτικοί από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Αλµυρου Μα-
γνησίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή επιτυχία. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Ιωάννης Δηµητροκάλλης, Ανε-
ξάρτητος Βουλευτής και µετά θα ακολουθήσει η Υπουργός Ερ-
γασίας για το µέρος που την αφορά το νοµοσχέδιο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Οι εξελίξεις τρέχουν µε καταιγιστικούς ρυθµούς και δυστυχώς

η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επιµένει να βρίσκεται στη
λάθος πλευρά της ιστορίας. Η µεγαλειώδης νίκη του Ντόναλντ
Τραµπ και η επανεκλογή του στο αξίωµα του Προέδρου των Ηνω-
µένων Πολιτειών της Αµερικής, την οποία και επιθυµώ να συγ-
χαρώ από αυτό εδώ το Βήµα της Βουλής, σας εκθέτει ανεπανόρ-
θωτα. Έρχεται ως καταδίκη των πολιτικών επιλογών σας, που επί
σειρά ετών προωθούσαν το αφήγηµα του διεθνισµού και της πο-
λιτισµικής υποτέλειας, µακριά από τις αρχές και τις αξίες του ελ-
ληνικού έθνους. 

Οι συνέπειες αυτής της καταστροφικής πολιτικής είναι εµφα-
νείς τόσο στα εξωτερικά ζητήµατα, όσο και στην εσωτερική κα-
τάσταση της χώρας. Οι Έλληνες πολίτες, βλέποντας τις πολιτικές
σας, σάς αντιµετωπίζουν πλέον µε ειρωνεία και δυσπιστία. Οι
υποχωρήσεις απέναντι σε όλον τον Ερντογάν, η µυστική διπλω-
µατία, η επιβολή της woke ατζέντας, η αδυσώπητη ακρίβεια, η
ανεξέλεγκτη λαθροµετανάστευση, οι αλβανικές σηµαίες στο Σύ-
νταγµα και η διαρκής απειλή στο Αιγαίο, φέρουν τη δική σας υπο-
γραφή. 

Η πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας έχει αφήσει ανεξίτηλο το
στίγµα της καταστροφής και της εθνικής ταπείνωσης και αυτό
δεν αλλάζει. Οι ευθύνες θα σας βαραίνουν και θα σας καταδιώ-
κουν στην ιστορία. 

Σήµερα, λοιπόν, έχουµε την ψήφιση ενός νοµοσχεδίου του
Υπουργείου Οικονοµικών µε το περιεχόµενο στην πλειοψηφία του
να έχει θετικό πρόσηµο για τους πολίτες. Θέλω, όµως, να κάνω
κάποιες διαπιστώσεις για τις διατάξεις που διαβάζω. Βλέπω ότι
επαληθεύοµαι πλήρως όταν λέω και ξαναλέω πως ακόµα δεν
έχουµε βγει από κανένα µνηµόνιο σαν χώρα. Είµαστε εν έτει 2024
και ακόµα καταργούµε φοροληστρικές µνηµονιακές διατάξεις,
ενώ έχουν µείνει άλλες τόσες που δεν αγγίζονται, όπως για πα-
ράδειγµα ο προσωρινός ΕΝΦΙΑ, ο ΦΠΑ στο 24% και ούτω καθε-
ξής. 

Επιπλέον, αυτή η Κυβέρνηση θεωρώ ότι «πετάει στάχτη» στα
µάτια των πολιτών δίνοντάς τους ψίχουλα, ενώ στην πραγµατι-
κότητα τους ρουφάει τα εισοδήµατα. Γιατί πώς αλλιώς µπορώ να
ερµηνεύσω το γεγονός ότι για φέτος θα έχει το κράτος υπέρ-
βαση δυόµισι δισεκατοµµυρίων ευρώ στα φορολογικά του έσοδα
από τον στόχο που είχαν που είχατε θέσει; 

Το ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και όσοι µας παρα-
κολουθείτε εδώ και µαθητές και όσοι µας παρακολουθούν από
το κανάλι της Βουλής, ότι συνολικά από το 2022 µέχρι σήµερα
έχουν µπει στα κρατικά ταµεία 12 δισεκατοµµύρια ευρώ παρα-

πάνω φορολογικά έσοδα από τους στόχους που είχε θέσει η Κυ-
βέρνηση αυτό το χρονικό διάστηµα; Και τι έχετε δώσει πίσω στον
ελληνικό λαό από αυτά; 

Βλέποντας την έκθεση του Λογιστηρίου του Κράτους αυτό το
νοµοσχέδιο έχει ένα κόστος επί του προϋπολογισµού περίπου
1,2 έως 1,4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αν σε αυτό προσθέσουµε και
το πρώτο νοµοσχέδιο που ψήφισε η νέα Κυβέρνηση τότε τον Ιού-
λιο του 2023, που είχε κόστος 4,4 δισεκατοµµύρια ευρώ, βλέ-
πουµε ότι σε βάθος τετραετίας δεν έχετε δώσει πίσω στον
Έλληνα πολίτη πάνω από δύο δισεκατοµµύρια ευρώ έως τώρα.

Κι όµως έρχεστε εδώ, µέσα σε αυτή την Αίθουσα και παριστά-
νετε τους ευεργέτες. Κανείς δεν ξέρει πού πάνε τα λεφτά των
φορολογουµένων. Μήπως αυτά τα λεφτά γίνονται απευθείας
αναθέσεις; Μήπως χρησιµοποιούνται από τα Υπουργεία για να
κάνουν δαπάνες πέρα από το ύψους που ορίζει ο νόµος; Μήπως
το κράτος λειτουργεί µε µαύρα κουτιά στα δηµόσια οικονοµικά
χρησιµοποιώντας ειδικούς λογαριασµούς που λειτουργούν εκτός
του προϋπολογισµού; Ή µήπως τα χρήµατα γίνονται µίζες εξο-
πλιστικών προγραµµάτων; 

Αυτά τα ερωτήµατα δεν βγαίνουν από το µυαλό µου. Είναι δια-
πιστώσεις της έκθεσης του Ελεγκτικού Συνεδρίου που υπεβλήθη
πριν µία εβδοµάδα στον Πρόεδρο της Βουλής. Και τι µας λέει
αυτή η έκθεση; Μας περιγράφει µια κατάσταση ακραίας διαφθο-
ράς και ασυδοσίας στις τάξεις των κυβερνητικών και ευρύτερων
κρατικών φορέων. Βέβαια, θα έχουµε την ευκαιρία και εγώ και οι
συνάδελφοί µου να αναφερθούµε σε αυτή την υπόθεση εκτενώς
κατά τη συζήτηση του προϋπολογισµού. 

Σε ό,τι αφορά τώρα στα άρθρα του νοµοσχεδίου ανέφερα και
στην αρχή πως έχει θετικές διατάξεις, όπως η κατάργηση του τέ-
λους επιτηδεύµατος για όλες τις ατοµικές επιχειρήσεις. Όµως
διαβάζω εδώ µε απορία στα άρθρα περί φιλοδωρηµάτων ότι
πλέον θα τα φορολογείτε όταν αυτά θα υπερβαίνουν τα 300 ευρώ
το µήνα. Νοµίζω πραγµατικά ότι είναι για να γελάει κανείς. Μή-
πως να περιµένουµε, µιας και πλησιάζει και ο καιρός, να φορο-
λογήσετε και τα χρήµατα από τα κάλαντα των παιδιών; 

Έχουµε πει από πέρυσι ότι η παραοικονοµία στην Ελλάδα αγ-
γίζει τα 40 δισεκατοµµύρια ευρώ. Η Νέα Δηµοκρατία έχει απα-
ντήσει µε τεκµαρτή φορολόγηση και επιβολή POS και στον
τελευταίο πάγκο της λαϊκής. Καλά, δεν καταλαβαίνετε ότι το πρό-
βληµα δεν είναι εκεί, αλλά βρίσκεται στους µεγάλους παίκτες,
όπως στο εµπόριο καπνικών ειδών, αλκοολούχων ποτών και
υγρών καυσίµων; 

Να σας δώσω µερικά νούµερα για να καταλάβετε λίγο την κα-
τάσταση; Το ένα πέµπτο (1/5) των τσιγάρων που καταναλώνεται
στη χώρα είναι προϊόν λαθρεµπορίου, µε απώλειες για τα κρατικά
ταµεία πάνω από 0,5 δισ. ετησίως. Και δεν το λέω εγώ αυτό. Ο
ίδιος ο Υπουργός το είπε.

Πάµε παρακάτω. Το παράνοµο εµπόριο αλκοολούχων ποτών
στην Ελλάδα αντιπροσωπεύει το 11% της συνολικής κατανάλω-
σης µε περίπου πέντε εκατοµµύρια φιάλες να διακινούνται χωρίς
την καταβολή ειδικού φόρου κατανάλωσης και ΦΠΑ. Αυτό έχει
σαν αποτέλεσµα να χάνονται περίπου 160 εκατοµµύρια ευρώ
ετησίως από τα κρατικά ταµεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Και σε ό,τι αφορά και στο λαθρεµπόριο καυσίµων γίνονται ανα-

φορές για απώλειες από τα κρατικά ταµεία πάνω από 1 δισ. ευρώ
ετησίως χωρίς να µπορούµε να προσθέσουµε σε αυτά και τη
ζηµιά του δηµοσίου από περιπτώσεις µετάγγισης ρωσικού πετρε-
λαίου µεταξύ δεξαµενόπλοιων σε διεθνή ύδατα κοντά στα ελλη-
νικά νησιά, όπως η Χίος και η Λέσβος, όπου εκεί ουσιαστικά έ-
χουµε ένα λαθρεµπόριο µε κυβερνητική κάλυψη. 

Αν, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, θέλετε πραγµα-
τικά να αντιµετωπίσετε τη φοροδιαφυγή και όχι απλώς να πετυ-
χαίνετε ένα νούµερο φορολογικών εσόδων για να βγάζετε τη
χρονιά, να πάτε και να πάρετε τα χρήµατα από τις µαφίες του λα-
θρεµπορίου, που λίγο ως πολύ τυγχάνει να είναι γνωστοί σας,
κολλητοί σας, χορηγοί σας και να πάψετε επιτέλους να κοροϊ-
δεύετε τον ελληνικό λαό, φορολογώντας ακόµα και τα φιλοδω-
ρήµατα των ανθρώπων της εστίασης, λες και ο µισθός που λαµ-
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βάνουν τους καθιστά πλούσιους. 
Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε πάρει µια κοινωνία

στα όριά της και την εξωθείτε ακόµη περισσότερο στη φτώχεια
και την απελπισία. Και µετά, όπως είπα και στην αρχή της οµιλίας
µου, έρχεστε σε αυτή εδώ την Αίθουσα και παριστάνετε τους σω-
τήρες, αλλά όπως λέει και ο λαός µας «όποιος σπέρνει ανέµους,
θερίζει θύελλες» και ο λαός βλέπει, κρίνει και θα σας απαντήσει
µε πράξεις, όταν θα έρθει η ώρα της κάλπης. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δηµητροκάλλη.
Τον λόγο έχει η Υπουργός Εργασίας, η κ. Κεραµέως για το

µέρος του νοµοσχεδίου που την αφορά. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο πλαίσιο του παρόντος νο-

µοσχεδίου εντάσσονται τέσσερα ευνοϊκά µέτρα που αφορούν το
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης για την ενίσχυση
των µισθωτών, των συνταξιούχων, των επιχειρήσεων, των συµπο-
λιτών µας που υπάγονται στις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες. 

Μέτρο πρώτο, η µείωση των ασφαλιστικών εισφορών. Από την
1-1-2025 µειώνονται οι ασφαλιστικές εισφορές κατά µία επιπλέον
ποσοστιαία µονάδα έναντι µισής που είχε αρχικά εξαγγελθεί. Με
τη ρύθµιση αυτή ευνοούνται αφ’ ενός οι εργαζόµενοι, αφετέρου
οι επιχειρήσεις, καθώς µειώνεται το ποσοστό της ασφαλιστικής
επιβάρυνσής τους. Με τη µείωση λοιπόν αυτή οι ασφαλιστικές ει-
σφορές θα έχουν πλέον µειωθεί κατά πεντέµισι ποσοστιαίες µο-
νάδες από το 2019, ενώ έπεται και µία περαιτέρω µείωση µισής
ποσοστιαίας µονάδας το 2027. 

Αυτή η τόσο ριζική µείωση των ασφαλιστικών εισφορών έχει
συµβάλει καθοριστικά και στη δηµιουργία νέων θέσεων εργα-
σίας, πεντακοσίων χιλιάδων νέων θέσεων εργασίας την τελευταία
πενταετία, επειδή ακριβώς έχει µειωθεί το µη µισθολογικό κό-
στος.

Μέτρο δεύτερο, η έκτακτη οικονοµική ενίσχυση συνταξιούχων.
Πριν τις 20 Δεκεµβρίου οι συνταξιούχοι που διατηρούν προσω-
πική διαφορά άνω των 10 ευρώ, θα λάβουν έκτακτη οικονοµική
ενίσχυση. Το ύψος της θα κυµαίνεται µεταξύ 100 και 200 ευρώ
ανάλογα µε το ποσό της σύνταξης που λαµβάνουν και αφορά συ-
ντάξεις µέχρι 1.600 ευρώ. Η έκτακτη αυτή ενίσχυση είναι αφορο-
λόγητη. Δεν υπόκειται σε καµµία εισφορά ή τέλος. Δεν συµψη-
φίζεται µε οφειλές, δεν υπολογίζεται στα εισοδηµατικά όρια για
την καταβολή οποιασδήποτε παροχής κοινωνικού ή προνοιακού
χαρακτήρα.

Μέτρο τρίτο, η διόρθωση της εισφοράς αλληλεγγύης συντα-
ξιούχων. Με νοµοθετική ρύθµιση διορθώνουµε µία στρέβλωση
ετών στην εφαρµογή της εισφοράς αλληλεγγύης συνταξιούχων.
Ορισµένοι συνταξιούχοι έως σήµερα, παρ’ ότι λάµβαναν αύξηση
στη σύνταξή τους, τελικά παρατηρούσαν µείωση. Γιατί; Γιατί
εξαιτίας του επιπλέον εισοδήµατος, αυτό οδηγούσε σε αλλαγή
κλιµακίου µε συνέπεια την παρακράτηση εισφοράς αλληλεγγύης
συνταξιούχων και το ψαλίδισµα της σύνταξης που θα έπρεπε κα-
νονικά να λάβουν. 

Η νέα αυτή ρύθµιση που έχουµε εισηγηθεί µε τον Υφυπουργό
Πάνο Τσακλόγλου, µε το Υπουργείο Οικονοµικών από κοινού,
προβλέπει ότι όσο θα αυξάνονται οι συντάξεις κατ’ έτος, αντι-
στοίχως θα αυξάνεται και το κάθε κατώφλι της κάθε κατηγορίας
εισφοράς αλληλεγγύης, µε αποτέλεσµα κανείς συνταξιούχος να
µην υφίσταται εν τέλει µείωση εξαιτίας της αύξησης και να βλέ-
πουν όλοι στο ακέραιο την αύξηση που έχει δοθεί. 

Μέτρο τέταρτο, η χορήγηση επιδόµατος κοινωνικής αλληλεγ-
γύης ευάλωτων νοικοκυριών. Προβλέπει την καταβολή έκτακτου
βοηθήµατος ύψους 200 ευρώ εντός του µηνός Δεκεµβρίου του
2024 σε πολίτες που ανήκουν σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες,
όπως οι ανασφάλιστοι υπερήλικοι, τα άτοµα µε αναπηρία, οι ανά-
δοχοι γονείς ατόµων ενταγµένων σε αναπηρικά προνοιακά προ-
γράµµατα, µε στόχο την περαιτέρω υποστήριξή τους για την
κάλυψη των αναγκών τους. 

Τέσσερα, λοιπόν, µέτρα στο παρόν νοµοσχέδιο που αφορούν
την ενίσχυση µισθωτών, συνταξιούχων, επιχειρήσεων και συµπο-
λιτών µας που υπάγονται σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες.

Και ένα επιπλέον µέτρο, κυρίες και κύριοι, είναι η αύξηση στις
συντάξεις έως τις 23 Δεκεµβρίου και αυτή την ηµεροµηνία την
ανακοινώνουµε τώρα. Έως τις 23 Δεκεµβρίου θα καταβληθούν
οι συντάξεις του Ιανουαρίου και όλοι οι συνταξιούχοι θα δουν αύ-
ξηση στις συντάξεις τους κατά 2,4%. Σωρευτικά τα τελευταία δύο
χρόνια οι συντάξεις έχουν αυξηθεί κατά 13,6%. 

Κύριες και κύριοι, οι δυνατότητες που έχουµε για ενίσχυση των
εισοδηµάτων, για στήριξη των πιο αδύναµων, για διόρθωση των
στρεβλώσεων υπέρ εργαζόµενων, επιχειρήσεων και συνταξιού-
χων απορρέουν από την οικονοµική ανάπτυξη που έχουµε επιτύ-
χει όλοι µαζί την τελευταία πενταετία, αλλά και από την προτε-
ραιοποίηση της κοινωνικής δικαιοσύνης και συνοχής από την Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Και θα ήθελα να συγχαρώ
θερµά το οικονοµικό επιτελείο για τη συνεκτική πολιτική όλα αυτά
τα χρόνια. 

Δεν υπάρχει όµως αµφιβολία ότι τα προβλήµατα είναι πολλά
και οι προσπάθειές µας πρέπει να συνεχιστούν ανελλιπώς, εντα-
τικά και αποτελεσµατικά. Στο παρόν νοµοσχέδιο περιλαµβάνο-
νται ρυθµίσεις σε αυτή την κατεύθυνση της αύξησης του πραγ-
µατικού εισοδήµατος, της ώθησης της επιχειρηµατικότητας και
της καινοτοµίας, της κινητροδότησης για ένα καλύτερο παρόν
και µέλλον για όλους.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Κεραµέως.

Τον λόγο έχει ο κ. Αριστοτέλης Σπάνιας, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν έχουµε δικαίωµα παρέµ-
βασης; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε δικαίωµα, βέ-
βαια. 

Συγγνώµη, κύριε Σπάνια, έχει ζητήσει παρέµβαση η κ. Καρα-
γεωργοπούλου.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρία Υπουργέ, σε σχέση µε

όσα µας αναλύσατε έχουµε τις εξής ενστάσεις: Σχετικά µε τη µεί-
ωση 1% στις ασφαλιστικές εισφορές, ποιες είναι αυτές; Δεν είναι
υπέρ ΕΟΠΥΥ; Δηλαδή είναι σε βάρος της υγείας. Και το ελλείπον,
έως 500 εκατοµµύρια ευρώ που εκτιµάται, από πού θα δοθούν;
Από τον προϋπολογισµό. Δηλαδή οι φορολογούµενοι θα επιδο-
τούν τη µείωση του µη µισθολογικού εργατικού κόστους, προκει-
µένου να γίνει πιο ελκυστική η απασχόληση. 

Το µισθολογικό κόστος πώς ακριβώς µειώνεται; Το µη µισθο-
λογικό κόστος διατηρείται και πάλι υψηλά. Λόγω µη τιµαριθµο-
ποίησης της φορολογικής κλίµακας οι εργαζόµενοι θα πληρώ-
νουν από 22% και πάνω φόρο. Ακόµη και µε τον βασικό µισθό, αν
προστεθεί επίδοµα γάµου ή µια τριετία, ό,τι κερδίζει η απασχό-
ληση από τη µείωση των εισφορών το πληρώνει ο µισθωτός σαν
φορολογία.

Τρίτον, επίδοµα εφάπαξ 100 έως 200 ευρώ στους συνταξιού-
χους που δεν θα πάρουν αύξηση. Αυτό θα προκύψει από την
έκτακτη φορολόγηση των εταιρειών ενέργειας, ουσιαστικά. Ας
παραβλέψουµε ότι δεν είναι δείγµα οικονοµικής υγείας και φο-
ρολογικής συνέπειας οι έκτακτες εισφορές ή οι απρόβλεπτες φο-
ρολογικές επιβαρύνσεις, στις οποίες δεν διστάζετε πολλές
φορές να δίνετε και αναδροµική ισχύ, και ας εστιάσουµε στο συ-
γκεκριµένο, ότι έχοντας ήδη επιτρέψει στα καρτέλ της ενέργειας
του ηλεκτρικού ρεύµατος να διαµορφώνουν ασύδοτα τις τιµές
στην ενέργεια κανονίζετε από κοινού, ουσιαστικά, την επιβά-
ρυνση οικογενειακού προγραµµατισµού µε σκοπό τη δηµιουργία
υπερκερδών, τα οποία µοιράζεστε µε αυτές και οι οποίες φυσικά
εταιρείες λαµβάνουν τη µερίδα του λέοντος. Στο τέλος ρίχνετε
ψίχουλα σε ό,τι µένει κάτω από το τραπέζι σας στους συνταξιού-
χους. 

Αυτή η περιβόητη αύξηση του 2,4% πόσο νοµίζετε ότι αντιστοι-
χεί, σε τι ακριβώς αντιστοιχεί; Σε ένα κουλούρι την ηµέρα για τον
συνταξιούχο; Αυτές είναι οι φοροελαφρύνσεις και τα επιδόµατα
για την εξασφάλιση της επιβίωσης; Λυπάµαι, αλλά δεν µπορούν
ούτε οι συνταξιούχοι, ούτε οι εργαζόµενοι, ούτε οι µισθωτοί να
επιβιώσουν. 
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Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Καραγεωργοπούλου.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, δύο παρατηρήσεις επί αυτών που είπατε θα

κάνω. Πρώτα από όλα σε ό,τι αφορά τις εισφορές η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας καταβάλλει µια προσπάθεια σε δύο πα-
ράλληλες κατευθύνσεις. Η πρώτη είναι η αύξηση του κατώτατου
µισθού για την πραγµατική αύξηση διαθέσιµου εισοδήµατος των
εργαζοµένων. Εκεί να πούµε ότι είµαστε ήδη στο +28% στον κα-
τώτατο µισθό µε οδικό χάρτη το +46%, δηλαδή από τα 650 ευρώ
στα 950 ευρώ. Είναι ίσως η µεγαλύτερη αύξηση κατώτατου µι-
σθού που έχει γίνει παρότι είναι γεγονός ότι ξεκινήσαµε από χα-
µηλά και άρα έχουµε να διανύσουµε µεγαλύτερη απόσταση. Άρα
η µία προσπάθεια που γίνεται είναι για τη συνεχή αύξηση των µι-
σθών. 

Η παράλληλη προσπάθεια που γίνεται είναι για τη συνεχή µεί-
ωση εντός των δηµοσιονοµικών περιθωρίων της χώρας του µη
µισθολογικού κόστους, προκειµένου ακριβώς να επωφελούνται
και οι εργαζόµενοι, αλλά και οι επιχειρήσεις. Γιατί; Για να µπορέ-
σουµε πραγµατικά να τονώσουµε την απασχόληση.

Κυρία συνάδελφε, στο γεγονός ότι είχαµε µισό εκατοµµύριο
νέες θέσεις εργασίας την τελευταία πενταετία ωφέλησε, συνέ-
βαλε καθοριστικά, η µείωση των ασφαλιστικών εισφορών. Και για
να µην έχετε καµµία αγωνία η µείωση αυτή καλύπτεται από τον
τακτικό προϋπολογισµό, όπως γίνεται πάντοτε. Θα τα αναλύσει
αυτά ο κύριος Υπουργός. Καλύπτεται από τον τακτικό προϋπο-
λογισµό, όπως γίνεται εν γένει για τις µειώσεις ασφαλιστικών ει-
σφορών που έχουν γίνει όλα αυτά τα χρόνια. 

Σηµείο δεύτερο, σε ό,τι αφορά τις συντάξεις η προσπάθεια
που κάνουµε, µετά από πολύ δύσκολα χρόνια µε πάρα πολύ δύ-
σκολα οικονοµικά στοιχεία της χώρας µας, είναι για µία συνεχή
αύξηση των συντάξεων πάντοτε εντός των δηµοσιονοµικών πε-
ριθωρίων της χώρας. Τα τελευταία δύο χρόνια ξεκίνησαν να δί-
νονται αυξήσεις στις συντάξεις. Είµαστε στο 13,6% αύξηση στις
συντάξεις. Προφανώς όσο διευρύνεται το δηµοσιονοµικό περι-
θώριο της χώρας θα µπορούµε να στηρίζουµε και περισσότερα.
Αυτή είναι µια προσπάθεια που κάνει συστηµατικά το οικονοµικό
επιτελείο και πρώτος ο Υπουργός, αλλά και οι Υφυπουργοί, προ-
κειµένου ακριβώς όσο περισσότερο αποδίδει η πολιτική µας -και
αποδίδει διότι έχουµε πάνω από 3 δισεκατοµµύρια περισσότερα
έσοδα από τις πολιτικές που έχει υλοποιήσει η Κυβέρνηση Νέας
Δηµοκρατίας- ταυτόχρονα να µπορούµε αυτό να το µετατρέ-
πουµε και σε περισσότερες κοινωνικές παροχές για την παιδεία
και την υγεία, αλλά και για την αύξηση του διαθέσιµου εισοδή-
µατος των πολιτών. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υπουργό. 
Ζητώ συγγνώµη, κύριε Σπάνια, αλλά τον λόγο έχει ο Πρόεδρος

του ΠΑΣΟΚ κ. Ανδρουλάκης. Προηγείται κατά τον Κανονισµό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
το ΠΑΣΟΚ σήµερα αναλαµβάνει µια πολύ σηµαντική πολιτική
πρωτοβουλία µε την τροπολογία για την έκτακτη εισφορά 5% στα
κέρδη των τραπεζών, στα οποία εµπεριέχονται και τα ουρανοκα-
τέβατα κέρδη από επιτοκιακή διαφορά, αλλά και από τις υπέρο-
γκες χρεώσεις. 

Σκοπός µας ουσιαστικά είναι να αναλάβουµε εµείς την πρωτο-
βουλία να πιέσουµε τις τράπεζες να αλλάξουν πολιτική -όταν η
Κυβέρνηση συνεχώς κάνει τον Πόντιο Πιλάτο απέναντι σε όλα τα
ολιγοπώλια και στις τράπεζες- για τις πολύ υψηλές χρεώσεις και
προµήθειες καθηµερινά στις συναλλαγές των πολιτών. Υπάρχει
µια µεγάλη διαφορά στα επιτόκια, χαµηλά επιτόκια καταθέσεων
και υψηλά επιτόκια χορηγήσεων, αλλά η Κυβέρνηση δεν έχει
πάρει καµία ουσιαστική πρωτοβουλία πίεσης των τραπεζών να

αλλάξουν την πολιτική αυτή. 
Η έκτακτη, λοιπόν, αυτή εισφορά δεν έχει µόνο εισπρακτικό

χαρακτήρα. Εδράζεται πρωτίστως στην ισχυρή πολιτική µας βού-
ληση να µπει επιτέλους ένα τέλος στις ολιγοπωλιακές πρακτικές,
που δυσκολεύουν τη ζωή χιλιάδων Ελλήνων πολιτών, του απλού
πολίτη, που πληρώνει υπέρογκη προµήθεια ακόµη και για την
εξόφληση του λογαριασµού ρεύµατος µέσω τράπεζας, του µι-
κροµεσαίου επιχειρηµατία που είναι αποκλεισµένος από τη ρευ-
στότητα -δεν µπορεί καν να µπει στις τράπεζες, δεν το τολµά-
του µικροκαταθέτη, που αφήνει τους κόπους µιας ολόκληρης
ζωής σε έναν τραπεζικό λογαριασµό σχεδόν µε µηδενικό επιτό-
κιο. 

Το ΠΑΣΟΚ, λοιπόν, λέει «ως εδώ» σε αυτές τις πρακτικές µε
πράξεις και όχι µε λόγια, µε θεσµική στάση και όχι επικοινωνιακά
σόου. Γιατί δεν θα ξεχάσω τις διαρροές του προκατόχου σας κ.
Σταϊκούρα, που άφησε να γράφουν κάποιοι φίλα προσκείµενοι
στη Νέα Δηµοκρατία για τα «µπινελίκια» που έριξε στους τραπε-
ζίτες -τζάµπα µαγκιές µπροστά σε ένα πολύ σοβαρό πρόβληµα
που αντιµετωπίζει η κοινωνία- υπονοώντας ο κ. Σταϊκούρας ότι
θέλει να κάνει πράγµατα, αλλά δεν µπορεί. Όχι, µπορείτε, αλλά
δεν θέλετε! Γι’ αυτό πήραµε σήµερα αυτή τη γενναία πολιτική
πρωτοβουλία! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Εµείς, λοιπόν, µε θάρρος και ρεαλισµό επιδιώκουµε τη χρυσή
τοµή, γιατί θέλουµε υγιή ανταγωνισµό στην τραπεζική αγορά,
αλλά και σε όλους τους τοµείς της οικονοµίας. Θέλουµε υγιείς
και εύρωστες τράπεζες για να χρηµατοδοτούν την ελληνική οι-
κονοµία. Θέλουµε όµως και τράπεζες που δεν θα έχουν το υψη-
λότερο spread µεταξύ επιτοκίου καταθέσεων και επιτοκίου
χορηγήσεων στην Ευρωζώνη. Ούτε τράπεζες που όταν ξεκίνησε
ο ανοδικός κύκλος των επιτοκίων από τις κεντρικές τράπεζες το
καλοκαίρι του 2022 βρήκαν την ευκαιρία να αυξήσουν τα κέρδη
τους εις βάρος του κοινωνικού συνόλου. 

Και µιλάµε για τις τράπεζες, τις ελληνικές τράπεζες, που στή-
ριξε πολλές φορές ο Έλληνας φορολογούµενος, όχι µόνο µία και
δύο, αλλά σε τρεις ανακεφαλαιοποιήσεις, χώρια οι εγγυήσεις των
προγραµµάτων «ΗΡΑΚΛΗΣ» για την εξυγίανση των ισολογισµών
τους, χώρια ο αναβαλλόµενος φόρος. Ακόµα και η φηµολογού-
µενη απόφαση των τραπεζών για γρηγορότερη απόσβεση του
αναβαλλόµενου φόρου από τα κεφάλαιά τους δεν έχει να κάνει
µε κάποια δική σας πρωτοβουλία. Εµείς, εάν υπάρχει τέτοια συµ-
φωνία, προφανώς είµαστε θετικοί, αλλά ακόµη και αν υπάρξει θα
έχει παρθεί µία απόφαση έπειτα από πίεση του Ενιαίου Εποπτι-
κού Μηχανισµού και όχι µε ενέργειες της Κυβέρνησής σας. 

Διότι οι συστηµικές τράπεζες ήθελαν να εκµεταλλευτούν τα
απροσδόκητα κέρδη που συσσώρευσαν τα τελευταία χρόνια για
να διανείµουν πολύ µεγάλα µερίσµατα στους µετόχους. Μερί-
σµατα που, όπως γνωρίζουµε όλοι πάρα πολύ καλά, φορολογείτε
µε το µόλις 5%, δηλαδή έναν από τους χαµηλότερους συντελε-
στές φορολόγησης σε όλες τις χώρες του ΟΟΣΑ. Και µετά µας
µιλάτε για φορολογική δικαιοσύνη. 

Επιπλέον, η κερδοφορία του ελληνικού τραπεζικού συστήµα-
τος ενισχύθηκε τα µέγιστα από το «δώρο» της Κυβέρνησης να
τους παραδώσει τη διαχείριση δανείων του Ταµείου Ανάκαµψης,
ενώ άλλες χώρες έδωσαν και στις τράπεζες, αλλά έκαναν και δι-
κούς τους χρηµατοδοτικούς φορείς µε κριτήρια δανειοδότησης
πέρα από τα κριτήρια της αγοράς ειδικά για τις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις.

Ποιο ήταν το αποτέλεσµα της πολιτικής σας; Το αποτέλεσµα
είναι τα δάνεια του Ταµείου Ανάκαµψης κυρίως να κατευθυνθούν
στους λίγους και ισχυρούς και όχι σε αυτούς που πραγµατικά τα
είχαν ανάγκη, που είναι η συντριπτική πλειοψηφία των µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων της χώρας.

Τώρα, λοιπόν, που το τραπεζικό σύστηµα µπήκε σε µια φάση
ισχυρής κερδοφορίας και µε δεδοµένη την απροθυµία της Κυ-
βέρνησης όσο και των ίδιων των τραπεζών να επιδείξουν αυτο-
συγκράτηση και κοινωνικό πρόσωπο, βάζοντας επιτέλους τέλος
στην απληστία, στον πληθωρισµό απληστίας των τραπεζών για
τα κέρδη τους, έρχεται το ΠΑΣΟΚ και παίρνει µια πρωτοβουλία
δίκαιη και γενναία για να λειτουργήσει, όχι µόνο δηµοσιονοµικά
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-προς θεού-, αλλά ως ένα ισχυρό καµπανάκι για να τεθούν όλοι
προ των ευθυνών τους. 

Εµείς δεν λέµε όχι στα µερίσµατα στους µετόχους των τραπε-
ζών, την ώρα µάλιστα που το διαθέσιµο εισόδηµα του ελληνικού
λαού συρρικνώνεται. Λέµε, όµως, ότι πρέπει να µπει ένας φρα-
γµός και να υπάρχουν κάποιες δίκαιες πρωτοβουλίες. Η ίδια η
Τράπεζα της Ελλάδας µιλά για τα ολιγοπώλια και εντάσσει και
τις τράπεζες σε αυτά, µαζί µε την ενέργεια, την εµπορία τροφί-
µων, την ιδιωτική υγεία. Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε ότι δεν είναι πα-
ράλογο ούτε αντιαναπτυξιακό -όπως διαρρέεται- να µπει 5%
έκτακτη φορολόγηση στα κέρδη των τραπεζών. Και υπογραµ-
µίζω: στα κέρδη και όχι στα έσοδα. 

Παράλογες είναι οι δικές σας επιλογές που έχουν οδηγήσει να
πληρώνει 5% φόρο ένας µεγαλοµέτοχος που λαµβάνει µερί-
σµατα εκατοµµυρίων ευρώ, την ίδια ώρα που, παρακαλώ, λόγω
της µη τιµαριθµοποίησης της φορολογικής κλίµακας, ένας ανει-
δίκευτος εργάτης, αµειβόµενος µε τον κατώτατο µισθό, πληρώνει
9% φόρο γιατί ξεπερνά το αφορολόγητο όριο. Αυτή είναι η αδικία
και ο παραλογισµός και όχι µια έκτακτη φορολόγηση των τραπε-
ζών, όταν έχουν βγάλει δισεκατοµµύρια τα τελευταία δύο χρόνια
από χρεώσεις και την επιτοκιακή διαφορά. Αυτό για εµάς συνιστά
τον ορισµό της φορολογικής αδικίας.

Και βέβαια για όλα αυτά η Κυβέρνηση πετάει την µπάλα στην
κερκίδα, κατηγορώντας µας για λαϊκισµό. Λαϊκισµός είναι για
εσάς ο έκτακτος φόρος στις τράπεζες, λαϊκισµός η µείωση του
ΦΠΑ στα βασικά, παρακαλώ, αγαθά γιατί πολλές φορές κάνετε
το παιχνίδι της διαστρέβλωσης. Και δεν ήταν λαϊκισµός να έχει
χρεοκοπήσει η Ελλάδα, να έχετε παραδώσει το 2009 µια οικονο-
µία στα όρια της χρεοκοπίας και να λέει ο σηµερινός Πρωθυ-
πουργός ακοστολόγητα οριζόντια µείωση του ΦΠΑ το 2010 και
το 2011; Ή µήπως δεν είναι λαϊκισµός µόλις βγήκαµε από τα µνη-
µόνια να µιλάτε για οριζόντια µείωση του ΦΠΑ µε τροπολογία σας
του 2019 πάλι ακοστολόγητα; Και µιλάµε για µέτρα δισεκατοµ-
µυρίων. Αλλά είναι λαϊκισµός ένα µέτρο, όπως η µείωση του ΦΠΑ
στα βασικά αγαθά, πολύ µικρότερο, τουλάχιστον έξι µε επτά
φορές λιγότερου δηµοσιονοµικού χαρακτήρα που ακουµπά τους
πραγµατικά πιο αδύναµους συµπολίτες µας, από τους οποίους
βγάζετε τα υπερέσοδα του ΦΠΑ και των έµµεσων φόρων. Αυτό
είναι τώρα πραγµατικά λαϊκισµός.

Λαϊκισµός, βέβαια, είναι επίσης να ακούµε σήµερα από τον κ.
Χατζηδάκη ότι ξαφνικά θα πάρει πρωτοβουλίες για τις χρεώσεις.
Τώρα; Σήµερα που πήραµε αυτή την πρωτοβουλία; Τι έχετε κάνει
όλους τους προηγούµενους µήνες, όλα τα προηγούµενα χρόνια;
Διότι από το 2023 και µετά εδώ γίνεται ένα πάρτι από τις τράπε-
ζες στην πλάτη του ελληνικού λαού. Ξαφνικά σήµερα το πήρατε
χαµπάρι; 

Εγώ, λοιπόν, και η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ κα-
λούµε, όχι µόνο τα κόµµατα της υπόλοιπης δηµοκρατικής Αντι-
πολίτευσης, να υπερψηφίσουν την τροπολογία αυτή, αλλά και
εκείνους τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που πριν από
µερικές εβδοµάδες µας έλεγαν ότι διαφωνούν µε την πολιτική
της σε σχέση µε τις τράπεζες, διότι οδηγούν σε αύξηση των κόκ-
κινων δανείων, οδηγούν σε µεγάλες κοινωνικές αδικίες που βιώ-
νουν οι πιο οικονοµικά ευάλωτοι Έλληνες. Ιδού, λοιπόν, πεδίο
δόξης λαµπρό για να αποδείξετε ότι δεν κάνετε επικοινωνιακά
παιχνίδια, αλλά πραγµατικά έχετε τη διάθεση να στηρίξετε τις
τροπολογίες της κοινωνικής δικαιοσύνης που καταθέτει σήµερα
η Κοινοβουλευτική Οµάδα της παράταξής µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφε, πριν από µερικούς µήνες από
αυτό εδώ το Βήµα προειδοποίησα την Κυβέρνηση και προσωπικά
τον Υπουργό να µην αφήσει τόσο ευρύ περιθώριο από τη νοµο-
θέτηση έως την εφαρµογή αύξησης των ορίων της Golden Visa
στα ακίνητα. Όταν µάλιστα ακόµη και αυτή η πρωτοβουλία τότε
πάρθηκε µε συνεχιζόµενη πίεση του ΠΑΣΟΚ, λέγοντας ότι ήταν
φάρµακο η Golden Visa όταν «πάγωσε» η κατασκευή από το 2010
έως το 2014 που πήραµε αυτήν τη νοµοθετική πρωτοβουλία,
αλλά µετά το 2019 το φάρµακο έγινε φαρµάκι, διότι έχει ξεπα-
γώσει η οικοδοµική δραστηριότητα, δεν υπάρχει προσφορά κα-
τοικιών, µε αποτέλεσµα να αυξάνονται τα ενοίκια και το κόστος
στέγασης. 

Σας πιέσαµε, πήραµε την πρωτοβουλία, φέρατε έναν νόµο και

κάνατε τις 250.000 και τις 400.000 χιλιάδες 800.000, αλλά σας
είπα τότε ότι δεν µπορεί από τον Φεβρουάριο να περιµένουµε το
φθινόπωρο, βάλτε λιγότερο χρονικό περιθώριο. Ποιο ήταν το
αποτέλεσµα; Έξι χιλιάδες ακίνητα πουλήθηκαν σε λίγους µήνες
στο χαµηλότερο όριο της Golden Visa κοντά στα 250.000 ευρώ.
Από ποιους αφαιρέσατε αυτά τα ακίνητα; Από τους πλούσιους,
τους εύπορους ή τους φοιτητές και τη µεσαία τάξη; Τους πιο
αδύναµους που βλέπουν τα ενοίκια να έχουν αυξηθεί σχεδόν 50%
σε τέσσερα χρόνια; Ήταν και αυτό λαϊκισµός; Να τα αποτελέ-
σµατα της δικής σας πολιτικής. Αντί, λοιπόν, να φρενάρετε το
φαινόµενο, το επιταχύνατε. Ποιος, λοιπόν, δικαιώθηκε; Εσείς ή
εµείς, για να µας κατηγορείτε για λαϊκισµό;

Επίσης, σας χτύπησα το καµπανάκι τότε και σας είπα ότι εξυ-
πηρετείτε  συµφέροντα και ενοχληθήκατε, κύριε Χατζηδάκη. Γιατί
δεν µπορεί να πηγαίνετε στην Κρήτη την Golden Visa στις
800.000 ευρώ, αλλά στα νησιά κάτω των τριών χιλιάδων κατοί-
κων, που δεν έχουν µονάδες υγείας, που λείπουν ζητήµατα ασφά-
λειας, που έχουν τεράστια ζητήµατα υποδοµών, να την αφήνετε
στο κατώτερο όριο των 400.000 ευρώ. Δεν βλέπετε τα αποτελέ-
σµατα της πολιτικής σας; Η ζωή χειροτερεύει από την πίεση στα
ακίνητα και τον υπερτουρισµό εις βάρος των µόνιµων κατοίκων
των µικρότερων νησιών της πατρίδας µας. Αλλά µετά ενοχλείστε
και λέτε λαϊκισµός. Όχι. Οι πολιτικές αυτές είναι πολιτικές ρεαλι-
σµού και κοινωνικής δικαιοσύνης απέναντι στα λαϊκίστικα και πε-
λατειακά µπαλώµατα της Νέας Δηµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Γι’ αυτό, λοιπόν, η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα φέρνει και µια
δεύτερη τροπολογία. Προτείνουµε την καθολική αναστολή των
διαδικασιών έκδοσης νέων αδειών Golden Visa στα πολεοδοµικά
συγκροτήµατα της Περιφέρειας Αττικής και της ευρύτερης µη-
τροπολιτικής περιοχής της Θεσσαλονίκης καθώς και στους νη-
σιωτικούς δήµους κάτω των τριών χιλιάδων κατοίκων. Αναστολή
των διαδικασιών έκδοσης νέων αδειών golden visa σε νησιωτι-
κούς δήµους άνω των τριών χιλιάδων κατοίκων και στα πολεοδο-
µικά συγκροτήµατα δήµων που έχουν αυξηθεί µεσοσταθµικά τα
ενοίκια 30% εντός του 2024 σε σχέση µε το ύψος µισθωµάτων
του 2019. Συνδέουµε, λοιπόν, την πολιτική αυτή µε την ανάγκη
να περιφρουρήσουµε το κόστος ζωής που αφορά το ενοίκιο για
χιλιάδες οικογένειες. 

Επίσης, αποσυνδέουµε εντελώς την Golden Visa για όσους
έχουν αγοράσει ακίνητα στην Ελλάδα µέσω αυτής µε τη βραχυ-
χρόνια µίσθωση. Και επειδή κάποιοι θα πείτε ότι είναι αντιανα-
πτυξιακό να τους αιφνιδιάσουµε, δεν τους αιφνιδιάζουµε. Απλά
όσοι έχουν αποκτήσει ήδη Golden Visa, µετά την παρέλευση της
πενταετίας, όταν θα πρέπει να την ανανεώσουν, θα γνωρίζουν ότι
από εκεί και πέρα το ακίνητό τους δεν µπορεί να διατίθεται σε
βραχυχρόνια µίσθωση. Ή θα µένουν οι ίδιοι µέσα ή θα το προ-
σφέρουν σε µακροχρόνια µίσθωση. 

Και έτσι, από τα πάνω από τριάντα χιλιάδες ακίνητα που έχουν
πουληθεί µε Golden Visa, όσα είναι σε βραχυχρόνια µίσθωση
σιγά-σιγά θα µπουν σε προσφορά της µακροχρόνιας µίσθωσης.

Κάντε, λοιπόν, σήµερα, κύριε Χατζηδάκη και κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, ένα γενναίο βήµα συναίνεσης. Μη µένετε προσκολ-
ληµένοι στην αλαζονική σας εµµονή, που λέει να µη φανεί το
ΠΑΣΟΚ και η Αντιπολίτευση ότι κάπου έχουν δίκιο. Ξέρετε ότι σε
όλα αυτά έχουµε δίκιο, διότι στο µεν θέµα των τραπεζών ασκούµε
ισχυρή πολιτική πίεση για να αλλάξουν πολιτική προς το συµφέ-
ρον του ελληνικού λαού που τις στήριξε µε τους φόρους του, µε
τον ιδρώτα του, µε τον κόπο του τα δύσκολα µνηµονιακά χρόνια,
αλλά και στο θέµα της στέγασης είναι συγκεκριµένες οι προτά-
σεις και προστατεύουν τους πολίτες από τη ραγδαία αύξηση των
ενοικίων.

Γι’ αυτό, λοιπόν, ας σταµατήσει η ελληνική κοινωνία να µετρά
τα «όχι» της Νέας Δηµοκρατίας στις λογικές και ρεαλιστικές µας
προτάσεις. Αν, πραγµατικά, σας ενδιαφέρει η συναίνεση για
φθηνή στέγαση στα νέα ζευγάρια, στους φτωχότερους Έλληνες,
υιοθετήστε την τροπολογία µας. Λύνει προβλήµατα, δεν δηµιουρ-
γεί νέα και µειώνει την πίεση στην αγορά ακινήτων.

Κλείνοντας, το ΠΑΣΟΚ θα ψηφίσει τις παρεµβάσεις που υπάρ-
χουν στο νοµοσχέδιο για φορολογικές ελαφρύνσεις και παροχές,
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διότι τις θεωρούµε δίκαιες. Είναι παρεµβάσεις, όµως, που δεν
αρκούν να αλλάξουν τον άδικο χαρακτήρα του φορολογικού συ-
στήµατος, που έχει ως αποτέλεσµα, όπως έχω πει πολλές φορές,
τα κύρια φορολογικά βάρη να τα σηκώνει η πλειοψηφία των Ελ-
λήνων πολιτών και κυρίως, οι πιο αδύναµοι µέσω των έµµεσων
φόρων. Είναι άδικο. Είναι, πραγµατικά, µια πολύ µεγάλη αδικία η
δοµή των εσόδων που έχει η χώρα µας. Διότι οι έµµεσοι φόροι
«χτυπούν» κυρίως τη µεσαία τάξη και τους πιο αδύναµους Έλλη-
νες.

Γι’ αυτό έπρεπε να έχετε υιοθετήσει την άποψή µας για µείωση
του ΦΠΑ στα βασικά αγαθά, διότι είµαστε συγκεκριµένοι, ρεαλι-
στές και φειδωλοί και όχι άλογοι λαϊκιστές, όπως εσείς το 2010,
το 2011 και το 2019, που προτείνατε ακοστολόγητα οριζόντια µεί-
ωση του ΦΠΑ παντού, χωρίς καµµία φειδώ.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, κύριε Αν-
δρουλάκη, δεν µας εκπλήξατε! Ιδιαίτερα µε την τοποθέτησή σας
σχετικά µε τις τράπεζες, νοµίζω ότι πήρατε το manual του λαϊκι-
σµού και προσπαθήσατε να εφαρµόσετε µερικές βασικές οδη-
γίες. Εκµεταλλευόµενοι µια περιρρέουσα ατµόσφαιρα ετών,
προβλήµατα του τραπεζικού συστήµατος και σε πολλές περιπτώ-
σεις, εσφαλµένους και ενοχλητικούς για την κοινή γνώµη χειρι-
σµούς των τραπεζών, καταλήγετε στο κλασικό συµπέρασµα
«φορολογήστε βαριά τις τράπεζες».

Πρώτα από όλα, να πούµε για όσους δεν το γνωρίζουν ότι οι
τράπεζες φορολογούνται και µάλιστα βαρύτερα από ό,τι φορο-
λογούνται οι υπόλοιπες επιχειρήσεις. Στις υπόλοιπες επιχειρή-
σεις ο συντελεστής είναι 22% επί των κερδών. Στις τράπεζες,
λόγω του αναβαλλόµενου φόρου, είναι 29% επί των κερδών και
είναι µια ρύθµιση που και εσείς ψηφίσατε µαζί µας το 2014. Φα-
ντάζοµαι ότι το θυµάστε.

Από εκεί και πέρα, τίθεται ένα ερώτηµα: Φτάνει αυτό; Είναι,
άραγε, όλα καλά στο τραπεζικό σύστηµα; Οι τράπεζες είναι
αθώες περιστερές; Πρέπει κανείς να παρατηρεί µακρόθεν; Όχι,
φυσικά, είναι η απάντηση.

Και επειδή αυτή είναι η απάντηση, η Κυβέρνηση καθόλου δεν
έχει µείνει θεατής. Και δεν θα αναφερθώ από το 2019 και µετά.
Θα αναφερθώ στο τι έχει γίνει τους τελευταίους δεκαέξι-δεκαε-
πτά µήνες, από τότε που εγώ ανέλαβα Υπουργός, σε τίτλους φυ-
σικά. Επιτρέψαµε από πέρυσι τον Δεκέµβρη, για να ενταθεί ο
ανταγωνισµός -όπως γίνεται και σε άλλες χώρες της Ευρώπης-
και σε µη τραπεζικά ιδρύµατα να δίνουν στεγαστικά δάνεια και
κάποιες µορφές επιχειρηµατικών δανείων. Στηρίξαµε τον πέµπτο
πυλώνα και αυτό, επίσης, στηρίζει τον ανταγωνισµό µέσα στο
τραπεζικό σύστηµα, ιδιαίτερα σε σχέση µε τις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις. Κάναµε υποχρεωτικό το «IRIS», που πέρσι τέτοιον
καιρό δεν το ήξερε κανένας, αλλά σήµερα το έχουν σχεδόν τριά-
µισι εκατοµµύρια Έλληνες, ενώ τα IBAN που υπάρχουν στην Ελ-
λάδα είναι περίπου εξίµισι εκατοµµύρια, µε προσπάθεια και του
ίδιου του Υπουργείου Οικονοµικών, διότι είναι ένα εργαλείο µε
δωρεάν προµήθειες µέχρι 500 ευρώ για κάθε πολίτη και µε πολύ
χαµηλότερες προµήθειες για τον ελεύθερο επαγγελµατία και µά-
λιστα, το καταστήσαµε υποχρεωτικό για όλους τους ελεύθερους
επαγγελµατίες.

Τον περασµένο Απρίλιο περάσαµε διάταξη -δεν θυµάµαι αν την
ψηφίσατε, αλλά µικρή σηµασία έχει- µε την οποία µειώθηκαν όλες
οι µικρές προµήθειες, που ήταν βασικό τότε αίτηµα της αγοράς,
µέχρι 10 ευρώ των τραπεζών και όλων των συναφών οργανισµών
κατά 50%. Με νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη τον περασµένο Απρίλιο καταστήσαµε αφορολόγητη την
απόκτηση εντόκων γραµµατίων του δηµοσίου. Γιατί; Για να υπάρ-
χει άλλη µια εναλλακτική δυνατότητα κατάθεσης των αποταµιεύ-
σεων των Ελλήνων αποταµιευτών. Και µάλιστα, εκεί οι αποδόσεις
είναι 3% και παραπάνω, πολύ µεγαλύτερες από τις αποδόσεις
που υπάρχουν στις τράπεζες.

Και βεβαίως, έχει ενταθεί η δραστηριότητα της Αναπτυξιακής
Τράπεζας και παράλληλα, υπάρχουν και µια σειρά από προγράµ-
µατα του ΕΣΠΑ. Και η Αναπτυξιακή Τράπεζα και το ΕΣΠΑ αφο-
ρούν στις µικρές και µεσαίες ελληνικές επιχειρήσεις.

Αυτά είναι πολύ συγκεκριµένα και δεν µπορεί κανένας να τα
αµφισβητήσει. Είναι πρωτοβουλίες των τελευταίων δεκαέξι-δε-
καεπτά µηνών, στο πλαίσιο µιας δυναµικής πολιτικής της Κυβέρ-
νησης απέναντι στις τράπεζες, η οποία εξελίσσεται.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µιλάµε για την ίδια
χώρα; Για την ίδια χώρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε! Δεν διακόπτουµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Έρχοµαι τώρα στο θέµα της
φορολόγησης αυτό καθαυτό. Υπάρχουν, θα πει κανείς -δεν το
επικαλέστηκε ο κ. Ανδρουλάκης, το λέω εγώ- τέτοια καθεστώτα
σε κάποιες άλλες ευρωπαϊκές χώρες; Ναι, αλλά την ίδια στιγµή
ξεχνάµε τις ιδιαιτερότητες της Ελλάδας; Ποιες είναι; Δύο πάρα
πολύ συγκεκριµένες: Ότι οι τράπεζες την περασµένη δεκαετία
είχαν καταρρεύσει. Χρειάστηκε µε λεφτά δικά µας και δικά σας,
των Ελλήνων φορολογουµένων, να ανακεφαλαιοποιηθούν και µά-
λιστα, επανειληµµένως και µόλις στήθηκαν στα πόδια τους, µόλις
έχουν πάρει την επενδυτική βαθµίδα, µόλις µπορούν να κοιτά-
ξουν το µέλλον µε αυτοπεποίθηση. Είναι κατάλληλη η στιγµή να
το κάνουµε;

Δεύτερη ιδιαιτερότητα, εκτός αυτής: Μόλις ολοκληρώθηκε η
αποεπένδυση του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας. Σε
απλά ελληνικά, µόλις ήρθαν ξένοι επενδυτές -και Έλληνες, φυ-
σικά- έβαλαν τα λεφτά τους στο τραπεζικό σύστηµα, προσδοκώ-
ντας σε µια σταθερή ανοδική πορεία του τραπεζικού συστήµα-
τος. Είναι η ώρα δύο µήνες ακριβώς µετά την ολοκλήρωση της
αποεπένδυσης στην Εθνική να έρθουµε και να πούµε στους επεν-
δυτές «εσείς καλά βάλατε τα λεφτά σας µε κάποιες συγκεκριµέ-
νες συνθήκες, εµείς ερχόµαστε τώρα αµέσως µετά και σας
κάνουµε µια έκπληξη και σας φορολογούµε;».

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τα κέρδη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Και µήπως αυτοί θα µας
πουν, «αφού είστε έτσι στην Ελλάδα, µήπως δεν έχετε µάθει από
το παρελθόν, το απώτερο και το πρόσφατο και µήπως τελικά ως
χώρα δεν είστε συµφιλιωµένοι µε επενδύσεις και µήπως δεν
έχετε βρει έναν δρόµο για να ανέβει πραγµατικά η χώρα σας και
να προχωρήσει µπροστά;». Τι θα πούµε στους επενδυτές γενικό-
τερα που επενδύουν ή θέλουν να επενδύσουν στην Ελλάδα; Ποια
θα είναι η εικόνα της χώρας σε σχέση µε την προβλεψιµότητα;
Και µη συγχέουµε τις τράπεζες µε τα διυλιστήρια, γιατί για τα
διυλιστήρια υπήρξε ειδικός ευρωπαϊκός κανονισµός, όπως και
γενικότερα για τις εταιρείες ενέργειας. Και πάνω σε αυτόν τον
κανονισµό πάτησε η Ελλάδα, όπως και οι υπόλοιπες ευρωπαϊκές
χώρες.

Επόµενο ερώτηµα: Αυτά που λέω εγώ τα λέει µόνο ο «κακός»
Χατζηδάκης; Όχι φυσικά. Τα έχει πει δηµόσια -δεν επικαλούµαι
κατ’ ιδίαν συζητήσεις- ο Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος κ.
Στουρνάρας. Τα ίδια είπε χθες και ακόµα πιο έντονα. Θέλω να
σας υπενθυµίσω, για όποια αξία έχει, την πολιτική διαδροµή του
κ. Στουρνάρα. Το αφήνω εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, αντιλαµβά-
νεστε ότι είναι µείζον θέµα για τους πολίτες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Βεβαίως.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Δεν νοµίζω ότι είναι και πολύ
εύστοχη η παρέµβαση σας, ειδικά γι’ αυτό το θέµα. Προχωρούµε
παραπέρα.

Δεν θα µείνουµε προφανώς απαθείς για το συγκεκριµένο ζή-
τηµα, όπως δεν µείναµε και µέχρι τώρα. Η πολιτική µας είναι συ-
γκεκριµένη, δυναµική, µε σαφή κατεύθυνση και θα συνεχιστεί.
Θα προχωρήσουµε όχι µε λαϊκίστικες λύσεις, αλλά µε λύσεις από
την άλλη πλευρά, οι οποίες θα λαµβάνουν υπ’ όψιν τους τα πρα-
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γµατικά προβλήµατα και θα αντανακλούν στις ανάγκες και στις
προτεραιότητες των πολιτών και ιδιαίτερα των πελατών των τρα-
πεζών. Τι θέλω να πω; Η Κυβέρνηση σε συνέχεια των πολιτικών
που µόλις σας παρουσίασα και είχα την ανάγκη να επαναλάβω,
θα προχωρήσει σύντοµα σε ρυθµίσεις για τις τράπεζες, µε τα
εξής χαρακτηριστικά: Πρώτον, περαιτέρω ενίσχυση του ανταγω-
νισµού, γιατί η ενίσχυση του ανταγωνισµού είναι ένα βασικό ερ-
γαλείο για να υπηρετηθεί καλύτερα ο πελάτης των τραπεζών και
η µικροµεσαία επιχείρηση. Σε αυτό το πλαίσιο και µέσω του αντα-
γωνισµού, δεύτερον, στήριξη περαιτέρω της ρευστότητας των
µικροµεσαίων επιχειρήσεων. Τρίτον, περαιτέρω φροντίδα για το
ζήτηµα των προµηθειών όπου λαµβάνουµε υπ’ όψιν όποια βή-
µατα έκαναν κατόπιν παραινέσεων της Κυβέρνησης µόνες τους
οι τράπεζες το τελευταίο καλοκαίρι, αλλά λαµβάνουµε υπ’ όψιν
και τον δικαιολογηµένο σε πολλές περιπτώσεις εκνευρισµό πολ-
λών πελατών τους για επιµέρους πρακτικές. Τέταρτον, πιο
ενεργή συµβολή και εκ µέρους των τραπεζών στην επίλυση του
µεγάλου πράγµατι στεγαστικού προβλήµατος που υπάρχει στη
χώρα. Και γενικότερα, µια παρέµβαση η οποία θα στρέψει την
προσοχή της στην αντιµετώπιση κάθε κίνησης και πολιτικής από
την πλευρά των τραπεζών, που κάνει τους πολίτες να δυσανα-
σχετούν χωρίς όµως, και το σηµειώνω αυτό, να αποσταθεροποι-
ούµε τις τράπεζες, να αποσταθεροποιούµε την οικονοµία, να
στέλνουµε λάθος µηνύµατα στην επενδυτική κοινότητα στην Ελ-
λάδα και στο εξωτερικό και χωρίς να θέτουµε σε κίνδυνο το αξιό-
χρεο της χώρας. Θα είναι δηλαδή οι λύσεις οι οποίες θα είναι
σοβαρές, αξιόπιστες και ζυγισµένες. 

Τίθεται το ερώτηµα µετά από αυτό: Θα υπερψηφίσουµε την
τροπολογία; 

Κοιτάξτε, θα φέρουµε ρυθµίσεις σε συνέχεια προηγούµενων
ρυθµίσεων µας, οι οποίες χωρίς να είναι λαϊκίστικες θα δίνουν
ουσιαστικές απαντήσεις για τους πολίτες για τους οποίους όλοι
πρέπει να νοιαζόµαστε. Είχα βέβαια και εγώ νοµίζω το δικαίωµα
να ρωτήσω, εσείς θα υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο, αυτό που συ-
ζητάµε σήµερα στο πλαίσιο αυτής της τροπολογίας; Γιατί έχει
δώδεκα µειώσεις φόρων και δώδεκα µειώσεις αποδοχών. Άκουσα
ότι θα ψηφίσετε κάποιες ρυθµίσεις, αλλά πάντως δεν σας άκου-
σα να λέτε αν θα ψηφίσετε το νοµοσχέδιο. Και εδώ είναι, κύριε
Ανδρουλάκη, ένα πεδίο συναίνεσης. Εδώ. Περιµένω να δω πώς
θα τοποθετηθείτε.

Και έρχοµαι και στα άλλα δύο θέµατα και κλείνω, στο θέµα της
Golden Visa και στο θέµα του φόρου προστιθέµενης αξίας. 

Σε σχέση µε την Golden Visa όπως ξέρετε, και καλά κάνατε και
εσείς και καλά κάναµε κι εµείς και ο κ. Μητσοτάκης, δεχθήκαµε
µια πρωτοβουλία που από εσάς είχε ξεκινήσει σε κάποιον βαθµό,
σε σχέση µε την Golden Visa. Να λοιπόν που βρέθηκε εκεί και νο-
µίζω το αναγνωρίζετε, ένα πεδίο συναίνεσης. Δεν έχουµε κάποιον
λόγο να λέµε «όχι» σε κάθε πρόταση η οποία ακούγεται. Συλλέ-
κτες σωστών ιδεών είµαστε. Λοιπόν, από κει και πέρα όµως φο-
βούµαι ότι σας έχει καταστεί, σας έχει γίνει κάπως σαν εµµονή
το θέµα της Golden Visa στην παράταξή σας. Γιατί; Γιατί έρχεστε
και λέτε τώρα ότι ανεβάσαµε εµείς στην Αθήνα, στη Θεσσαλονίκη
και σε κάποια νησιά κορεσµένα το όριο για να πάρεις Golden Visa
στα 800.000 ευρώ και άνω. Και λέτε να το ανεβάσουµε ακόµα πα-
ραπάνω. Να µε συγχωρείτε, ποιο νέο ζευγάρι θα ξεκινήσει τη ζωή
του, από αυτά που νοιαζόσαστε και εσείς και εµείς, κάνοντας ένα
σπίτι αµέσως, αµέσως µε 1 εκατοµµύριο ευρώ; Γιατί αυτά είναι
που δεν καλύπτουµε µε τη ρύθµισή µας. Νοµίζω ότι στο πλαίσιο
αυτής της εµµονής να καλύπτετε συνέχεια το θέµα της Golden
Visa, κάπου χάσατε το µέτρο. 

Όπως επίσης το ίδιο ισχύει και για την αναστολή αδειών και σε
δήµους µε αύξηση 30% των µισθωµάτων. Γιατί για τη γεωγρα-
φική επέκταση αξιολογήθηκαν προηγουµένως οι τιµές των ενοι-
κίων. Το ίδιο άστοχη είναι και η πρότασή σας να έχουµε ανα-
τροπή αναδροµικά των ρυθµίσεων που ισχύουν γι’ αυτούς που
ήδη έχουν πάρει Golden Visa. Πήραν Golden Visa κάποιοι ξένοι
µε κάποιες συγκεκριµένες προϋποθέσεις που έθεσε η ελληνική
δηµοκρατία και τώρα θα έλθει η ελληνική δηµοκρατία και θα τους
πει «Λυπούµεθα πολύ. Κάνατε µια επένδυση στην Ελλάδα, αλλά
ξεχάστε τα όλα αυτά γιατί τώρα εµείς αλλάζουµε την πολιτική
µας». 

Εν πάση περιπτώσει, εµείς θεωρούµε ότι η Golden Visa έχει
κάποια επίδραση στο στεγαστικό πρόβληµα, αλλά δεν είναι η βα-
σική αιτία. Το έχουµε συζητήσει ξανά το θέµα, υπάρχουν πολλές
και διαφορετικές παράµετροι τις οποίες έχουµε αναφέρει.
Έχουµε µια στεγαστική πολιτική που ξεκίνησε µετά από δέκα
χρόνια στην Ελλάδα, γιατί είχε σταµατήσει από το 2012 και µετά
η οποία έχει 6 ή 7 διαφορετικούς πυλώνες. 

Τώρα προωθούµε και την πρωτοβουλία «Σπίτι µου ΙΙ» µε φθηνά
στεγαστικά δάνεια για νέους από το Ταµείο Ανάκαµψης παρεµπι-
πτόντως. Και αυτή η πολιτική µας βασικά έχει έναν στόχο: την
αύξηση της προσφοράς. Αυτή είναι η κύρια επιδίωξη, µε πολλές
και διαφορετικές µεθόδους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, παρα-
καλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Τελειώνω.

Διότι αυξάνοντας την προσφορά, τότε αντιµετωπίζεις στη ρίζα
του και πιο αποτελεσµατικά το πρόβληµα.

Και τελευταία παρατήρηση σε σχέση µε τον φόρο προστιθέ-
µενης αξίας, τον ΦΠΑ. Αρχικά, κύριε Ανδρουλάκη, είχατε µιλήσει
πράγµατι για οριζόντια µείωση του ΦΠΑ δύο ποσοστιαίες µονά-
δες, είναι 3 δισεκατοµµύρια το κόστος, περισσότερο από ό,τι
είναι όλος ο ΕΝΦΙΑ. Για να έχει µια συγκριτική εικόνα ο µέσος
Έλληνας πολίτης, 2,5 δισεκατοµµύρια είναι ο ΕΝΦΙΑ, 3 δισεκα-
τοµµύρια είναι η µείωση του ΦΠΑ κατά 2 ποσοστιαίες µονάδες.
Στη συνέχεια είπατε ότι πρέπει να γίνει µια µελέτη, ότι πρέπει να
περιοριστεί... 

Εν πάση περιπτώσει, όπως και να το λογαριάσετε, στην Ισπανία
και στην Πορτογαλία που είναι οι χώρες ινδάλµατά σας, τα ειδικά
µέτρα για τη µείωση του ΦΠΑ σε συγκεκριµένες κατηγορίες
εφαρµόστηκαν, δεν απέδωσαν -η Ελλάδα σε κάποιες περιόδους
είχε χαµηλότερο πληθωρισµό από αυτές τις χώρες- και εγκατα-
λείφθηκαν και ανέβηκε ξανά ο ΦΠΑ σε αυτές τις χώρες. Άρα είναι
µια αντίληψη ξεπερασµένη θα µπορούσα να πω ήπια. Την ξεπέ-
ρασαν τα πράγµατα. Δοκιµάστηκε και απέτυχε. 

Δεν υπάρχουν φυσικά απλές λύσεις και µαγικές γοµολάστιχες
που διαγράφουν το πρόβληµα της ακρίβειας. Χρειάζεται ένας
συνδυασµός µέτρων ενίσχυσης του ανταγωνισµού, στήριξης του
νοικοκυριού, παρεµβάσεων που κάνει το Υπουργείο Ανάπτυξης
για την καλύτερη λειτουργία της αγοράς, αύξηση των µισθών.
Αυτή την πολιτική κάνει η Κυβέρνηση αλλά φοβούµαι ότι ακόµα
και όταν δίνουµε χρήµατα για να στηρίξουµε ανθρώπους -παρα-
δείγµατος χάριν θυµίζω την πολιτική που κάναµε µε τα Market
Pass και όλα τα υπόλοιπα- ακόµη και τότε υπάρχει µια µικρόψυχη
στάση της Αντιπολίτευσης. Εν πάση περιπτώσει! 

Οι τροπολογίες σας αυτές και η τοποθετήσεις σας µας έδωσαν
τη δυνατότητα να τοποθετηθούµε ξεκάθαρα και υπεύθυνα. Ο
λαός έχει τη δική σας τοποθέτηση, έχει τη δική µας τοποθέτηση.
Μπορεί να κάνει τις συγκρίσεις. Έχουµε δοκιµάσει τις συνέπειες
του λαϊκισµού στην Ελλάδα και πρόσφατα. Δεν νοµίζω ότι πρέπει
να γυρίσουµε στο παρελθόν του λαϊκισµού. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον
κύριο Υπουργό. 

Μιλήσατε παραπάνω από τον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ, κύριε
Υπουργέ.

Έχετε τον λόγο, κύριε Ανδρουλάκη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Κατά τον κ. Χατζηδάκη η αύξηση των χρεώ-
σεων, η µεγαλύτερη διαφορά επιτοκίου χορηγήσεων µε επιτοκίου
καταθέσεων, ο αναβαλλόµενος φόρος -που δεν υπάρχει καµµία
συµφωνία παρόλο που έχουµε µεγάλη κερδοφορία των τραπε-
ζών τα τελευταία δύο χρόνια- είναι µια περιρρέουσα ατµόσφαιρα,
δεν είναι µια πραγµατικότητα. Το 5% έκτακτη εισφορά, προσέξτε,
στα κέρδη -όχι στα έσοδα που κάνει η Ισπανία- είναι µια βαριά
φορολογία, όταν έχουν κέρδη πάνω από 4 δισεκατοµµύρια το
2023 και πολύ περισσότερα θα έχουν το 2024. Δεν έπρεπε οι τρά-
πεζες, κύριε Χατζηδάκη, αυτή τη θυσία που έκανε ο ελληνικός
λαός για να τις στηρίξει να του την ανταποδώσουν; Και µας λέτε
για περιρρέουσα ατµόσφαιρα. Να τα πείτε στις µικροµεσαίες επι-
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χειρήσεις. Να τα πείτε στους ανθρώπους που βλέπουν ότι ξανα-
νεβαίνουν τα ζητήµατα των κόκκινων δανείων. Ποια περιρρέουσα
ατµόσφαιρα; Η καθηµερινή ζωή του ελληνικού λαού είναι. 

Είπατε ότι το 2014 µαζί ψηφίσαµε τον αναβαλλόµενο φόρο.
Ναι, µαζί. Αλλά εµείς έχουµε ενσυναίσθηση. Το 2014 µαζί ψηφί-
σαµε και την Golden Visa. Αλλά το 2019 όταν έπρεπε να αυξή-
σουµε τη Golden Visa στα ακίνητα και να µειώσουµε την επέν-
δυση, εσείς κρατήσατε 400.000 ευρώ στην επένδυση, αλλά
250.000 ευρώ στα ακίνητα. Αντί, λοιπόν, να προωθήσουµε την
επενδυτική βίζα για να έρθουν ξένα χρήµατα από τρίτες χώρες
σε παραγωγικές επενδύσεις, µε την αβελτηρία σας δώσατε κίνη-
τρα και πήγανε στα ακίνητα. Γι’ αυτό έχει δηµιουργηθεί ένα τε-
ράστιο ζήτηµα που προσπαθούµε να σας το δώσουµε να το
καταλάβετε και εσείς βρίσκετε επιχειρήµατα για να µην πάρετε
αποφάσεις. 

Είπατε, επίσης, ότι «µα, δεν µπορούµε να εκπλήξουµε δυσά-
ρεστα τους επενδυτές». Ξέρατε όµως να εκπλήξετε δυσάρεστα
χιλιάδες Έλληνες πολίτες ελεύθερους επαγγελµατίες όταν πή-
γατε πριν τις εκλογές και λέγατε ότι «εµείς που λέµε το 5% στα
µερίσµατα να γίνει 10% για ανθρώπους που βγάζουν 100.000,
200.000, 300.000 µερίσµατα είναι φοροµπηχτική πολιτική», δεν
είπατε καµµία κουβέντα για ελεύθερους επαγγελµατίες και ήρ-
θατε µετά τις εκλογές να ορίσετε οριζόντιο χαράτσι. Και έχετε
και επιχείρηµα. Λέτε «δεν το διεκδικεί κάποιος ότι έχουµε κάνει
λάθος». Αλλά δεν λέτε την άλλη πλευρά του νοµίσµατος. Ότι χι-
λιάδες ελεύθεροι επαγγελµατίες που φοροαποφεύγουν εκατο-
ντάδες χιλιάδες ευρώ βρήκαν ευκαιρία µε την πολιτική σας για
να µην έχουν ποτέ έλεγχο. Αυτές είναι οι µεγάλες φορολογικές
αδικίες.

Πάµε στον λαϊκισµό και την ενσυναίσθηση. Εσείς, κύριε Χατζη-
δάκη, ο Υπουργός Ανάπτυξης από τον Ιανουάριο του 2009 µέχρι
τον Οκτώβριο του 2009 που στα χέρια σας χρεοκοπούσε η Ελ-
λάδα µιλάτε σε µας για αγορές και ενσυναίσθηση; Ε, λίγο ντρο-
πή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής) 

Επίσης, δεν έχουµε εµείς παραγωγική πολιτική όταν σας προ-
τείναµε από το 2020 τροπολογία που έλεγε «αφαιρέστε τους για-
τρούς, ας έχουν αυτοτελή φορολόγηση στις εφηµερίες τους» και
το αρνηθήκατε κατ’ επανάληψη και σήµερα το έχετε στο νοµο-
σχέδιο; Και τότε µας λέγατε ότι ήταν λαϊκισµός. Όταν σας λέγαµε
αφαιρέστε από το χαράτσι τους κατοίκους που µένουν σε κωµο-
πόλεις µέχρι χίλιους πεντακόσιους κατοίκους και το κάνετε σή-
µερα, είναι κι αυτό λαϊκισµός; 

Για να κλείσουµε, λοιπόν, το θέµα του λαϊκισµού τα πράγµατα
είναι πάρα πολύ απλά. Κρίνεται ο καθένας από το αποτύπωµα
της πολιτικής του. Το αποτύπωµα της πολιτικής σας τότε -και
εννοώ το 2009- ήταν η χώρα στα όρια της χρεοκοπίας. Το απο-
τύπωµα της πολιτικής σας σήµερα το 2024 είναι ο λαός που κυ-
βερνάται να έχει τη δεύτερη µικρότερη αγοραστική δύναµη στις
27 ευρωπαϊκές χώρες. 

Και για να κλείσουµε το θέµα της Golden Visa εγώ θα σας πω
κάτι πολύ απλό. Δεν είναι αναδροµική η ισχύς. Ενηµερώνεις κά-
ποιον στην πενταετία που ανανεώνει τη βίζα του «θέλεις να την
ανανεώσεις; Δεν µπορεί το ακίνητο που αγόρασες να µπει σε
βραχυχρόνια µίσθωση». Και να σας πω γιατί είναι δίκαιο και λο-
γικό. Τι καταφέρατε; Όσοι αγόρασαν ακίνητα το 2024 δεν µπο-
ρούν να τα βάλουν σε βραχυχρόνια. Όσοι αγόρασαν πριν το 2024
µπορούν. Αυτό είναι δίκαιο; Είναι σωστό; Εµείς τι λέµε; Δεν τους
εκπλήσσουµε. Λέµε «όταν θα ανανεώσετε στην πενταετία τη βίζα
σας τότε θα γνωρίζετε ότι από δω και πέρα χωρίς να διαταράσ-
σουµε την επένδυσή σας, για να µην έχουµε δύο ταχυτήτων επεν-
δυτές, θα έχετε ή ιδιοκατοίκηση ή µακροχρόνια µίσθωση». Τόσο
απλά είναι τα πράγµατα. Αλλά εσείς εµµονικά «όχι σε όλα» για να
µη φανεί ότι το ΠΑΣΟΚ έχει δίκιο στην κριτική επί της πολιτική
σας που επέφερε -και αυτή µεταξύ άλλων- τεράστια αύξηση των
ενοικίων τα τελευταία τέσσερα χρόνια της τάξης του 50%. 

Ευχαριστούµε πολύ τον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σύντοµα, κύριε Υ-
πουργέ. Έχετε µιλήσει πάρα πολύ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Ανδρουλάκη, εγώ µί-
λησα για ένα αρνητικό κλίµα για τις τράπεζες, πράγµατι, το οποίο
χειροτερεύει. Το είπα ξεκάθαρα. Το χειροτερεύουν απαράδεκτες
πρακτικές εκ µέρους των τραπεζών και γι’ αυτόν τον λόγο µίλησα
για πολιτικές που υιοθετήσαµε τους τελευταίους δεκαέξι-δεκαε-
πτά µήνες και για πολιτικές που θα υιοθετήσουµε και µάλιστα σύ-
ντοµα. Και επειδή θα είναι σύντοµα θα σας παρακαλούσα όλους
να µην έχετε και τόσο πολύ λυµένο το ζωνάρι σας για καυγά. Θα
πρέπει πρώτα να δείτε τις πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης και
µετά να συνεχίζετε στο ίδιο λαϊκίστικο µοτίβο. Πρώτη παρατή-
ρηση.

Δεύτερη παρατήρηση. Ό,τι και να πείτε για τη Golden Visa δεν
πρέπει να ξεχνάµε κάτι όλοι οι Έλληνες πολίτες. Είναι το 7% των
αγοραπωλησιών που έχουν γίνει στα ακίνητα τα τελευταία χρό-
νια. Το 93% κάποιος πρέπει να το κοιτάξει επίσης, διότι εκεί είναι
το πρόβληµα ακόµα πιο σοβαρό.

Για τους ελεύθερους επαγγελµατίες ειλικρινά δεν έχω κατα-
λάβει ποια είναι η θέση του ΠΑΣΟΚ. Φάνηκε και από την τοποθέ-
τησή σας. Από τη µια λέτε ότι τους επιβαρύνουµε και από την
άλλη ότι τους διευκολύνουµε µε το σύστηµα το οποίο υιοθετή-
σαµε να πληρώνουν λιγότερους φόρους. Εν πάση περιπτώσει,
υιοθετήσαµε σύστηµα το οποίο µε παραλλαγές υπάρχει σε
χώρες όπως η Γαλλία και η Ιταλία και έχουν τη δυνατότητα να το
αµφισβητούν. Και πάντως χάρη σ’ αυτό το σύστηµα για πρώτη
φορά µετά από πολλές δεκαετίες ο µέσος µισθωτός πληρώνει
λίγο λιγότερους φόρους από τον µέσο ελεύθερο επαγγελµατία.
Δεν ξέρω αν το ΠΑΣΟΚ επιθυµεί το αντίθετο. Θα είχατε κάθε δι-
καίωµα να το λέτε αλλά να το πείτε ξεκάθαρα να ξέρουµε ποια
είναι η στάση σας. Διότι στο τέλος της ηµέρας κρινόµαστε όλοι
για τη στάση µας, για τις τοποθετήσεις µας ή για τις µη τοποθε-
τήσεις µας. Και εδώ δεν έχω καταλάβει το ΠΑΣΟΚ που τόσο πολύ
ξιφουλκεί, τι πραγµατικά πιστεύει. Πιστεύετε ότι οι µισθωτοί πρέ-
πει να είναι µονίµως τα υποζύγια και οι συνταξιούχοι; Πείτε το.

Και προχωρώ, περαιτέρω, σε µια άλλη παρατήρηση. Πάλι, εί-
πατε «η Ελλάδα είναι η τελευταία χώρα αξιοθρήνητη» και ούτω
καθ’ εξής. 

Κοιτάξτε, δεν ισχυριστήκαµε ότι έχουµε γίνει Λουξεµβούργο
ούτε Νορβηγία. Βρήκαµε, όµως, µια οικονοµία σε τραγική κατά-
σταση. Η χώρα έχει ανέβει, όχι µόνο λόγω των προσπαθειών και
της πολιτικής της Κυβέρνησης, λόγω των προσπαθειών των Ελ-
λήνων επιχειρηµατιών, των εργαζοµένων, της ελληνικής κοινω-
νίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Σε µια χώρα 10,5 εκατοµµυ-
ρίων, µισό εκατοµµύριο συµπολίτες µας, που δεν είχαν µερο-
κάµατο στο σπίτι τους το 2019, τώρα εργάζονται. Έχουµε τον τα-
χύτερο ρυθµό αύξησης των επενδύσεων στην Ευρωπαϊκή Ένω-
ση, τον ταχύτερο ρυθµό αύξησης των εξαγωγών και µέσα σε µια
δύσκολη περίοδο η Ελλάδα είναι στις δέκα κορυφαίες χώρες από
πλευράς τουρισµού, παγκοσµίως. 

Εποµένως, κάποια στιγµή να δούµε και τις θετικές πλευρές,
όχι της πολιτικής της Κυβέρνησης, αλλά να δούµε τις θετικές
πλευρές της πατρίδας µας και των επιτευγµάτων της πατρίδας
µας.

Και ένα µικρό υστερόγραφο. Θυµηθήκατε το 2008 και το 2009
και είπατε ότι το 2009 ήµουν Υπουργός Ανάπτυξης. Θα σας πω
τρία χρόνια µετά, στην Κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου. Πάλι
Υπουργός Ανάπτυξης ήµουν, µε δική σας συναίνεση, µε ό,τι ση-
µαίνει αυτό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πάρα
πολύ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για ένα
λεπτό;
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σύντοµα, σας παρα-
καλώ. Περιµένουν οι Βουλευτές.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Σύντοµα, για να κλείσουµε. Το γνωστό επιχεί-
ρηµα του 793. Θέλω να µου πείτε µία Golden Visa στη Φλώρινα,
στην Ξάνθη, στη Δράµα και σε εκατοντάδες άλλες πόλεις της
χώρας. Το 7% που λέτε, είναι τεράστιο γιατί βαρύνει την Αττική,
τη Θεσσαλονίκη και συγκεκριµένα νησιά. Γιατί δεν το αποδέχε-
στε, λοιπόν, ότι αυτή η πολιτική δεν είναι 7%, αλλά είναι πολλα-
πλάσια στα δύο µεγάλα αστικά συγκροτήµατα της χώρας και
συνεχίζετε να παίζετε µε τη νοηµοσύνη µας; 

Δεύτερο θέµα, η επιβάρυνση. Μα, προφανέστατα, για τους µι-
κρούς µιλάµε, διότι οι µεγάλοι χρησιµοποιούν την πολιτική σας
στη φορολόγηση των ελεύθερων επαγγελµατιών για να µην ελεγ-
χθούν. Υπάρχουν πάρα πολλοί από αυτούς που προτιµούν να δώ-
σουν κάτι µικρό, ένα µικρό χαράτσι οριζόντιο που βαρύνει τους
µικρούς, αλλά γι’ αυτούς είναι ευλογία διότι θα αποφύγουν τον
έλεγχο. 

Τόσο απλά είναι αυτά που λέµε. Δεν θέλετε να καταλάβετε; 
Και κάτι τελευταίο: Η Νορβηγία δεν είναι Ευρωπαϊκή Ένωση.

Το Λουξεµβούργο είναι. Μέχρι, λοιπόν, την εικοστή έκτη θέση,
είναι είκοσι πέντε χώρες. Θα µετρήσετε, λοιπόν, τις είκοσι πέντε
χώρες µαζί µε το Λουξεµβούργο θα φθάσετε στην εικοστή έκτη
αγοραστική δύναµη που είναι η Ελλάδα και στην τελευταία θα
συναντήσετε τη γειτονική µας Βουλγαρία. 

Συγχαρητήρια για τα µαθήµατα οικονοµικής γεωγραφίας,
κύριε Χατζηδάκη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, δεν γί-
νεται αυτή η δουλειά, έχετε µιλήσει πάρα πολλή ώρα. Σεβαστείτε
λίγο τους Βουλευτές, κύριε Υπουργέ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Τυχαίνει να εκπροσωπώ την
Κυβέρνηση. Για µία στιγµή, δώστε µου τον λόγο.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σεβαστείτε λίγο τους

Βουλευτές, που περιµένουν τόση ώρα.
Ορίστε, πολύ σύντοµα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η Βουλή δεν είναι

ΙΧ του κ. Χατζηδάκη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε δίκιο, το είπα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Θα µιλήσετε, κύριε συνά-
δελφε. Έχετε µιλήσει ήδη δύο φορές. 

Λοιπόν, ακούστε: ο κατώτατος µισθός, λαµβάνοντας υπ’ όψιν
και την αγοραστική θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στους είκοσι
δύο που έχουν κατώτατο µισθό, είναι στη δωδέκατη θέση…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Για το κατά κεφαλήν εισόδηµα
σας λέει ο άνθρωπος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Στην πραγµατική κατανά-
λωση κατά κεφαλήν, µε βάση τα επίσηµα στοιχεία, η Ελλάδα είναι
στην εικοστή πρώτη θέση, δηλαδή είναι πάνω από επτά χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Από εκεί και πέρα, η χώρα µας βρίσκεται σταθερά στις πρώτες
θέσεις του ρυθµού αύξησης του πραγµατικού ΑΕΠ και γι’ αυτόν
τον λόγο στην τριετία 2023, 2024, 2025 θα συγκλίνουµε µε τον
µέσο ευρωπαϊκό όρο κατά 5 περίπου -4,5- ποσοστιαίες µονάδες
και αυτό είναι το βασικό ζητούµενο. 

Δεν ισχυριστήκαµε ποτέ ότι µπορεί κάποιος -εµείς πάντως όχι-
να πετύχει κάποιον οικονοµικό διακτινισµό. Δεν ισχυριστήκαµε
ποτέ ότι εξαφανίστηκαν τα προβλήµατα. Αλλά, αυτή η στάση του
µηδενισµού, του να θεωρείτε ότι είναι κάτι τριτευούσης σηµασίας
το ότι έχει πετύχει µια χώρα -σας είπα 10,5 εκατοµµυρίων- µέσα
σε πέντε χρόνια να δηµιουργήσει πεντακόσιες χιλιάδες νέες θέ-

σεις εργασίας, ε, µε συγχωρείτε, δεν είναι αντιπολίτευση. Ξεπερ-
νάει κάθε όριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ (ΚΩΣΤΗΣ) ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κάποια στιγµή, λοιπόν, κα-
ταλαβαίνω την ανάγκη σας να υπογραµµίσετε την παρουσία σας
και ως κόµµα, τώρα που από διάφορες τυχαίες εξελίξεις, γίνατε
κόµµα Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Αλλά η τύχη δεν θα σας
βοηθά πάντα. Πρέπει να βοηθήσετε και εσείς τον εαυτό σας και
µε αυτές τις πολιτικές -νοµίζω- θυµίζετε ότι το ΠΑΣΟΚ παραµένει
σκιά του παλιού του εαυτού.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Κύριε Γιαννούλη, έχετε ζητήσει τον λόγο για µια παρέµβαση,
αλλά επιτρέψτε µου να πω κάτι προηγουµένως, επειδή ρωτάνε
πολλοί συνάδελφοι. Η συνεδρίαση σήµερα θα τελειώσει µέχρι
τον οµιλητή νούµερο 49 και θα συνεχιστεί αύριο στις 10.00’, όπου
κανονικά θα µιλήσουν οι υπόλοιποι και η ψηφοφορία θα γίνει
µετά. Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας θα ξεκινήσει στις
14.00’.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να θυµίσω ότι µε από-
φαση της Διάσκεψης των Προέδρων είχαµε συµφωνήσει να µι-
λούν τρεις Βουλευτές όταν τελειώνει ο Υπουργός πριν πάµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Στον Υπουργό να το
πείτε, γιατί ο Υπουργός πήρε όλον τον χρόνο. Σας παρακαλώ.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες)
Έχετε δίκιο. Το είπα. Ο Υπουργός πήρε όλον τον χρόνο, δεν

µπορούσα να το περιµένω. Έχουν ζητήσει τον λόγο για παρέµ-
βαση, όχι για οµιλία. Σε αυτό που λέτε έχετε δίκιο όταν αφορά
την οµιλία. Αυτή είναι παρέµβαση και δικαιούνται να κάνουν πα-
ρέµβαση και το ξέρετε. Έχουν ζητήσει να παρέµβουν ο κ. Γιαν-
νούλης και ο κ. Τσακαλώτος.

Ορίστε, κύριε Γιαννούλη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Έχετε απόλυτο δίκιο. Θα περιορι-

στώ σε ένα λεπτό, γιατί θεωρώ ότι αυτή η Αίθουσα δεν είναι ιδιω-
τική αίθουσα της µαταιοδοξίας µου. Δεν είναι ΙΧ! Ανήκει στους
Βουλευτές. 

Θέλω να σας θυµίσω ότι ο Πρόεδρος της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης µίλησε δεκαεπτά λεπτά και ο Υπουργός, περί όλων και
περί ανέµων και υδάτων, είκοσι πέντε λεπτά. 

Με συγχωρείτε πάρα πολύ! Ζητώ «συγγνώµη» και από τον συ-
νάδελφο, αλλά οι ευθύνες ανήκουν στα κυβερνητικά έδρανα. 

Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω τον λόγο, για ένα λεπτό.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Χατζηδάκη, που µέσω της παρέµβασης

του ΠΑΣΟΚ παραδεχθήκατε, για πρώτη φορά δηµοσίως, ότι η
µόνη σας πολιτική και κύρια έγνοια είναι τα κέρδη όσων επεν-
δύουν στις διαδικασίες που έχετε εφεύρει για να αποµειώνετε
την αξία των δηµοσίων οικονοµικών. Ενδιαφέρεστε περισσότερο
για τους επενδυτές και τα κέρδη τους και όχι για τους πολίτες
και την κοινωνία!

Χρησιµοποιώ φράσεις σας. Σας ρώτησαν νωρίτερα, πριν την
παρέµβαση για τις τροπολογίες του κ. Ανδρουλάκη, για τις υπερ-
χρεώσεις που ξεπερνούν κάθε λογική και είπατε «τώρα συζητάµε
για το νοµοσχέδιο». 

Προϊούσης της συζήτησης, µας αποκαλύψατε ότι έχετε ήδη
παρέµβει. «Τα «µπινελίκια» δεν έχουν πιάσει. Κάντε µια συναλ-
λαγή τώρα µε κάποιο συγγενικό σας πρόσωπο, να δείτε ότι µόνο
µειώσεις δεν έχουν γίνει». 

Επίσης -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- χρησιµοποιείτε τις φρά-
σεις: «Θα χρησιµοποιήσουµε στο µέλλον», «παραινέσεις», «φρο-
ντίδα», «συµβολή» και «ανταγωνισµός». Σιγά µην προσθέσετε και
«Προδέρµ»! Μα, σοβαρολογείτε; Παραινέσεις και φροντίδα, την
ώρα που καταληστεύεται η ελληνική κοινωνία από την πλέον ευ-
νοηµένη επιχειρηµατική οµάδα, που είναι οι τραπεζίτες και όχι
µόνο οι τράπεζες και οι µέτοχοι! 

Σας ρωτώ, µε πολύ σεβασµό στο αξίωµά σας: Ζούµε στην ίδια
χώρα; Γιατί αν για εσάς όλα αυτά που περιγράφετε είναι «λαϊκι-
σµός», µε συγχωρείτε πάρα πολύ, η ανερµάτιστη στάση της Κυ-
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βέρνησης -και της δικής σας προσωπικά- είναι πολιτικός κανιβα-
λισµός και πολιτική εξαπάτηση. Αποδίδετε µέσα σε µία γενικό-
τητα του λαϊκισµού ό,τι έχει σχέση µε αδράνεια, αναποτε-
λεσµατικότητα, µικροψυχία και έλλειψη αντίληψης, να ακούτε και
όχι µόνο να πράττετε, όπως µε την τεκµαρτή  φορολογία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε κι ε-

µείς. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Αριστοτέλης Σπάνιας, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας και µετά ακολουθούν ο κ. Κωτσός, ο κ. Ακτύ-
πης, ο κ. Πασχαλίδης και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
των Σπαρτιατών.

Ζητώ ξανά «συγγνώµη», αλλά δεν µπορούσα να προβλέψω ότι
θα συµβούν όλα αυτά. 

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πάντως,
έχω την εντύπωση -οι συνάδελφοι είναι πιο παλιοί από εµένα- ότι
όταν ανακοινώνεται κάποιος Βουλευτής, πρέπει τουλάχιστον να
υπάρχει η στοιχειώδης ευγένεια και να τον αφήνετε να µιλάει. Ο
κ. Ανδρουλάκης δεν θα είχε αντίρρηση, νοµίζω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε δίκιο. Ο κ. Αν-
δρουλάκης είχε ειδοποιήσει. Δεν είδαµε την παρέµβαση της κ.
Καραγεωργοπούλου και γι’ αυτό έγινε όλη αυτή η διαδικασία.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Αυτό είναι ένα θέµα, το
οποίο είναι δικό σας, όχι δικό µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε δίκιο. Είναι δικό
µου το λάθος που δεν είδα ότι ήθελε να παρέµβει η κ. Καραγε-
ωργοπούλου.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Να συνεχίσουµε, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, πρώτα απ’ όλα να εκφράσω τα συλλυπητήριά µου στις οικο-
γένειες των θυµάτων, καθώς επίσης και τη συµπαράστασή µου
σε όλους αυτούς οι οποίοι δέχτηκαν την κακοκαιρία που πριν λίγο
καιρό είχε περάσει και τα δικά µας σπίτια. 

Συζητούµε το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών στο
οποίο να γίνονται όλες εκείνες οι παρεµβάσεις που οδηγούν στον
εκσυγχρονισµό της φορολογικής νοµοθεσίας. Αναλύεται το πλαί-
σιο υποβολής των φορολογικών δηλώσεων, οι εκπτώσεις για
τους συνεπείς, οι κυρώσεις για τους κρατικούς λειτουργούς και
εταιρείες που θα καθυστερήσουν στη διαβίβαση στοιχείων στην
ΑΑΔΕ. 

Περιγράφονται τα κίνητρα για συγχωνεύσεις και εξαγορές επι-
χειρήσεων, ενισχύεται η καινοτοµία, οι νεοφυείς επιχειρήσεις,
όπως και η επιστηµονική και η τεχνολογική έρευνα µε τη θέσπιση
νέων ορίων δαπανών που εκπίπτουν και την ανάπτυξη και την και-
νοτοµία των επιχειρήσεων και των επενδυτών. 

Αλλάζει το διοικητικό µοντέλο της ΑΑΔΕ. Στο σχέδιο νόµου πε-
ριγράφονται οι δώδεκα µειώσεις φόρων για το 2025. Προβλέπε-
ται η µείωση κατά µία ποσοστιαία µονάδα των ασφαλιστικών
εισφορών. Κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος για όλα τα φυ-
σικά πρόσωπα. Απαλλαγή φόρου εισοδήµατος τρία έτη για ακί-
νητα που ήταν κενά ή έχουν διατεθεί για βραχυχρόνια µίσθωση
και τώρα θα διατεθούν για µακροχρόνια. Απαλλαγή από τον φόρο
ασφαλίστρων 15% των συµβολαίων υγείας για παιδιά έως δεκαο-
κτώ ετών. Διπλάσια µείωση του ΕΝΦΙΑ από το 2025 για κατοικίες
φυσικών προσώπων ως 500.000 ευρώ που είναι ασφαλισµένες
για φυσικές καταστροφές. Κατάργηση τέλους σταθερής τηλε-
φωνίας για συνδέσεις µε οπτική ίνα. Οι εφηµερίες των ιατρών φο-
ρολογούνται µε 22%. Φοροαπαλλαγή οικειοθελών παροχών από
επιχειρήσεις για νέους γονείς. Κίνητρα για συγχωνεύσεις και εξα-
γορές επιχειρήσεων. Μειώνεται ο φόρος χαρτοσήµου σε µια
σειρά από συναλλαγές. Μονιµοποιήθηκε η επιστροφή φόρου στο
αγροτικό πετρέλαιο. Παράταση της αναστολής της επιβολής
φόρου υπεραξίας από τη µεταβίβαση ακινήτων έως 31-12-2026.
Μείωση 50% του ελάχιστου ποσού καθαρού εισοδήµατος για
ελεύθερους επαγγελµατίες που δραστηριοποιούνται και η κατοι-
κία τους είναι σε κοινότητες κάτω των χιλίων πεντακοσίων κατοί-
κων. Δίνεται έκτακτη οικονοµική ενίσχυση σε συνταξιούχους µε
προσωπική διαφορά άνω των 10 ευρώ και στις ευάλωτες κοινω-
νικές οµάδες έως 31-12-2024. Αύξηση της ειδικής αποζηµίωσης
νυκτερινής απασχόλησης 20% των ενστόλων από 1-1-2025.

Απαλλαγή ΦΠΑ των νέων οικοδοµών και για το 2025. Διατηρητέα
κτήρια αξίας έως 400.000 ευρώ έχουν µόνιµη απαλλαγή από τον
ΕΝΦΙΑ. Αύξηση µισθολογίου των σπουδαστών των σχολών Ενό-
πλων Δυνάµεων ώστε να εξισωθεί µε αυτό των σχολών Σωµάτων
Ασφαλείας. Απαλλαγή φόρου εισοδήµατος για τις οφειλές που
διαγράφηκαν µερικώς ή ολικώς στο πλαίσιο εξωδικαστικού συµ-
βιβασµού από 1-1-2024 και µετά. 

Προβλέπεται σε πρόσωπα αλληλεγγύως ευθυνόµενα που είχαν
οφειλές να ενεργοποιηθεί η απολεσθείσα ρύθµιση και να ξεχρε-
ωθεί το χρέος υπό τους όρους της τότε ρύθµισης. 

Κατατίθεται δεύτερος συµπληρωµατικός προϋπολογισµός 400
εκατοµµυρίων ευρώ χωρίς δηµοσιονοµικό κίνδυνο για τη χώρα
για τη χρηµατοδότηση υποδοµών και έργων που βρίσκονται σε
εξέλιξη, 100 εκατοµµύρια για την υλοποίηση του έργων του Εθνι-
κού Προγράµµατος Ανάπτυξης και 300 εκατοµµύρια για έργα
ΕΣΠΑ 2014-2020. 

Καθορίζεται από 15 Μαρτίου έως 15 Ιουλίου κάθε έτους η υπο-
βολή των φορολογικών δηλώσεων. Προβλέπονται συγκεκριµένες
συνθήκες για έκπτωση οι οποίες περιγράφονται. Θεσπίζονται κυ-
ρώσεις στους διοικητές οργανισµών, υπηρεσιακούς, γραµµατείς
του δηµοσίου, γενικούς γραµµατείς δήµων και στους υπευθύ-
νους µισθοδοσίας για καθυστερήσεις στην αποστολή δεδοµένων
απαραίτητα για τη συµπλήρωση των φορολογικών δηλώσεων.
Δηµιουργείται στην ΑΑΔΕ ηλεκτρονικό µητρώο υπόχρεων υπο-
βολής ετήσιου αρχείου εισοδηµάτων και την υποβολή των δηλώ-
σεων όπου µέσω αυτού θα της διαβιβάζονται όλα τα στοιχεία για
την προσυµπλήρωση και υποβολή των φορολογικών δηλώσεων.
Από 16 Ιανουαρίου έως 28 Φεβρουαρίου τα δεδοµένα θα διαβι-
βάζονται. Σε αντίθετη περίπτωση προβλέπεται πρόστιµο σε πρό-
σωπα του δηµοσίου τοµέα, αλλά και αυτών των τραπεζών που
είναι υπόχρεα σε διαβίβαση στοιχείων. 

Στις περιπτώσεις επιχειρήσεων µικρής κλίµακας µειώνεται το
ελάχιστο όριο εταιρικού κεφαλαίου της νέας εταιρείας που προ-
κύπτει σε 100.000 από 125.000, µε φοροαπαλλαγή 30% επί των
κερδών. Από 1-1-2015 χορηγείται ειδική άδεια παραµονής για
επενδύσεις 250.000 ευρώ σε startup επιχειρήσεις, αν δηµιουργη-
θούν βέβαια δύο θέσεις εργασίες στο πρώτο έτος και ο συνολι-
κός αριθµός θέσεων διατηρηθεί για πέντε έτη. Εκπτώσεις που
εκπίπτουν 200% για δαπάνες επιστηµονικής και τεχνολογικής
έρευνας που µπορούν να φτάσουν και πολύ υψηλότερα σε έργα
συνεργασιών µε startup ή µε ερευνητικά κέντρα και µικροµεσαίες
επιχειρήσεις έντασης γνώσης. Ενισχύονται τα φορολογικά κίνη-
τρα για επιχειρηµατικούς αγγέλους που επενδύουν σε νεοφυείς
επιχειρήσεις. 

Στην ΑΑΔΕ ανακατανέµονται οι αρµοδιότητες µεταξύ διοικη-
τού και Δ.Σ.. Δηµιουργούνται τρεις θέσεις Υποδιοικητών για να
επικουρούν το έργο του Διευθυντή σε βασικούς τοµείς. 

Απαλλαγή φιλοδωρηµάτων 300 ευρώ τον µήνα από φόρους και
στο σύνολό τους από ασφαλιστικές εισφορές. 

Οι επιχειρήσεις µε ακαθάριστα έσοδα από 500.000 ευρώ ασ-
φαλίζονται υποχρεωτικά για φυσικές καταστροφές µε βάση την
τρέχουσα εµπορική τους αξία. 

Θεσπίζονται, τέλος, ανθεκτικότητας σε τουριστικά καταλύµατα
ανά ηµερήσια χρήση και δωµάτιο ή διαµέρισµα το οποίο θα δια-
τίθεται για δαπάνες πρόληψης και αποκατάστασης των φυσικών
καταστροφών και επιβολή τέλους κρουαζιέρας, τα έσοδα του
οποίου θα διατίθενται στους δήµους που βρίσκονται οι λιµένες
και στο Υπουργείο Ναυτιλίας και Τουρισµού. 

Για το πρόβληµα έλλειψης κατοικίας και αύξηση του κόστους
αυτής η Κυβέρνηση προχωρά µέσω προγραµµάτων σε συγκεκρι-
µένα µέτρα όπως παρεµβαίνει στοχευµένα και στις περιοχές µε
µεγάλο πρόβληµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη κάνει πράξη µια ακόµα δέσµευσή της επιστρέφοντας
ένα σηµαντικό κοµµάτι των εσόδων της στους πολίτες. Αυτό είναι
αποτέλεσµα της αντιµετώπισης της φοροδιαφυγής, του εκσυγ-
χρονισµού της φορολογικής µας νοµοθεσίας, της οργάνωσης
της ΑΑΔΕ, την πολιτική ενίσχυσης µε φορολογικά κίνητρα επιχει-
ρήσεων που επενδύουν στην έρευνα και την καινοτοµία και συ-
γκεκριµένων πολιτικών που θωρακίζουν την ελληνική οικονοµία
απέναντι στην κλιµατική αλλαγή. 
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Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλλάζει και παίρνει
τη θέση που της αξίζει. Γίνεται ένα ισχυρό σύγχρονο κράτος ακο-
λουθώντας µια ανοδική πορεία µε σταθερά βήµατα στην ανά-
πτυξη και στην οικονοµία, µε επίκεντρο πάντα τον Έλληνα πολίτη. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σπάνια. 

Μια ανακοίνωση προς στο Σώµα. Η Διαρκής Επιτροπή Κοινω-
νικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης «Ενσωµά-
τωση της Οδηγίας (Ε.Ε.) 2022/2041 του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της 19ης Οκτωβρίου του 2022 για
επαρκείς κατώτατους µισθούς στην Ευρωπαϊκή Ένωση - Αναπρο-
σαρµογή µισθών προσωπικού δηµόσιου τοµέα - Ρυθµίσεις για
τον καθορισµό του κατώτατου µισθού για τα έτη 2025, 2026 και
2027». 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κωτσός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Παγκόσµια

Ηµέρα των Ατόµων µε Αναπηρία σήµερα και αν µη τι άλλο είναι
ηθική υποχρέωση όλων µας να βρισκόµαστε στο πλευρό τους,
να τους στηρίζουµε και να διαµορφώνουµε ένα περιβάλλον φι-
λικό, όπου θα µπορούν να αναπτύξουν τις δεξιότητές τους, αλλά
και τις θελήσεις τους. Εξάλλου, το επίπεδο πολιτισµού µιας
χώρας, ενός λαού φαίνεται από το πώς συµπεριφέρεται στους
αδύναµους συµπολίτες του. 

Παράλληλα, να σηµειώσω ότι η καρδιά και το µυαλό µας βρί-
σκεται κοντά σε εκείνους που επλήγησαν από την τελευταία θε-
οµηνία. Ιδιαίτερα εµείς οι Θεσσαλοί, οι Καρδιτσιώτες, που το
έχουµε βιώσει στο µεδούλι µας δύο φορές µέσα σε τρία χρόνια
µε τον «Ιανό» το 2020 µε τον «Ντάνιελ» το 2023, καταλαβαίνουµε
πολύ καλά και το µέγεθος της ζηµιάς, αλλά κυρίως την επίπτωση
στην ψυχολογία αυτών των ανθρώπων. 

Θα ήθελα, όµως, να τους διαβεβαιώσω, µε βάση τα όσα συνέ-
βησαν και στην πατρίδα µας, τη Θεσσαλία, ότι η Κυβέρνηση θα
είναι κοντά τους γρήγορα, αποτελεσµατικά και ουσιαστικά για να
απαλύνει το µέγεθος της ζηµιάς. Εξάλλου, δεν είναι τυχαίο που
σε πρόσφατο νόµο θεσπίσαµε στο Αναπτυξιακό Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων ειδικό διακριτό λογαριασµό για την αντιµε-
τώπιση των φυσικών καταστροφών. Και γιατί αυτό; Γιατί απ’ ό,τι
διαφαίνεται έχουµε µπει σε µία περίοδο που αυτού του είδους τα
φαινόµενα θα µας επισκέπτονται όλο και πιο τακτικά, όλο και πιο
συχνά και οφείλουµε να είµαστε προετοιµασµένοι και έτοιµοι να
τα αντιµετωπίσουµε. 

Θα ήθελα να ξεκινήσω µε µία παρατήρηση αναφορικά µε όσα
ανέφερε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης πλέον, ο
Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ. Υποστήριξε ότι η αύξηση των εσόδων του
δηµοσίου προέρχεται από την υπερφορολόγηση και από τους
αυξηµένους συντελεστές του ΦΠΑ και βεβαίως, είναι γνωστό ότι
έχει καταθέσει πρόταση για µείωση κατά δύο ποσοστιαίες µονά-
δες του ΦΠΑ. 

Κατ’ αρχάς να αναγνωρίσουµε το εξής, ότι ο υψηλότερος συ-
ντελεστής ΦΠΑ στη χώρα µας εφαρµόζεται στο 37% των κατα-
ναλωτικών αγαθών, την ώρα που σε άλλες χώρες ο υψηλότερος
συντελεστής ΦΠΑ εφαρµόζεται στο 47% έως 58% των κατανα-
λωτικών αγαθών. Παράλληλα, να σηµειώσουµε ότι η αύξηση
αυτών των εσόδων δεν προέρχεται ούτε από την υπερφορολό-
γηση, ούτε από τον συγκεκριµένο λόγο που ανέφερε ο κ. Αν-
δρουλάκης. Προέρχεται από τον δραµατικό περιορισµό της
φοροδιαφυγής και της φοροαποφυγής, ιδιαίτερα µετά τη διασύν-
δεση των POS µε τις ταµειακές µηχανές και παράλληλα προέρχε-
ται και από το γεγονός ότι έχει αυξηθεί σε σηµαντικό βαθµό η
κατανάλωση. Γιατί άραγε αυξήθηκε η κατανάλωση; Γιατί προφα-
νώς αυξήθηκε το διαθέσιµο εισόδηµα των συµπολιτών µας. Και
πώς αυξήθηκε το διαθέσιµο εισόδηµα των συµπολιτών µας;
Μέσα από µια σειρά µέτρων που έχει πάρει η Κυβέρνησή µας,
όπως είναι οι αυξήσεις µισθών, οι αυξήσεις συντάξεων και πα-
ράλληλα οι πάρα πολλές µειώσεις φόρων, πάνω από εξήντα
µέχρι σήµερα και άλλες δώδεκα που προβλέπονται στον νέο προ-
ϋπολογισµό ξεπερνάµε τις εβδοµήντα τόσες µειώσεις φόρων,

που είχε ως συνέπεια το διαθέσιµο εισόδηµα των συµπολιτών
µας να έχει αυξηθεί, να έχει ενισχυθεί, µε συνέπεια να µπορούν
να καταναλώνουν.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Άκουσα µάλιστα και έναν συνάδελφο να διατείνεται ότι η Νέα
Δηµοκρατία βρίσκεται στη λάθος πλευρά της ιστορίας. Θα δα-
νειστώ µια φράση που χρησιµοποίησε πιο πριν ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. Μα, ζούµε στην ίδια χώρα; Αλήθεια
πιστεύει κανείς ότι η Νέα Δηµοκρατία βρίσκεται στη λάθος
πλευρά της ιστορίας, όταν όλες, µα όλες οι µεγάλες της επιλογές
έχουν δικαιωθεί διαχρονικά; Από το πού ανήκουµε γεωπολιτικά,
από την ένταξη µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στην ΕΟΚ τότε, που
όλο το πολιτικό σύστηµα ήταν απέναντι. Αγαπητές και αγαπητοί
συνάδελφοι, όπως και τότε έτσι και τώρα ευτυχώς στο τιµόνι της
πατρίδας µας βρίσκεται η Νέα Δηµοκρατία και ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης. 

Ευτυχώς βρίσκεται µια σοβαρή, µια αξιόπιστη, µια στιβαρή Κυ-
βέρνηση που οδηγεί τη χώρα µας προς την αναπτυξιακή προ-
οπτική και προς τη σύγκλιση µε τον µέσο όρο της Ευρώπης.
Αύξηση του ΑΕΠ, αύξηση του ρυθµού ανάπτυξης, αύξηση των
επενδύσεων, µείωση των φόρων, µείωση του χρέους της χώρας
µας, αύξηση των θέσεων εργασίας κατά πεντακόσιες χιλιάδες.
Είναι µικρές κατακτήσεις; Και βεβαίως κατακόρυφη ενίσχυση της
διεθνούς εικόνας της χώρας µας, που πλέον αναγνωρίζεται όχι
ως ο φτωχός επαίτης, ο παρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά
ως ένας αξιόπιστος, σοβαρός εταίρος που τον εµπιστεύονται όχι
µόνον οι χώρες της Ευρώπης, αλλά διεθνώς.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, είµαι βέβαιος ότι όλοι σας αντι-
λαµβάνεστε ότι κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση, κάτι που
εξάλλου, Υπουργέ, διαφάνηκε κατά τη διάρκεια των επιτροπών.
Δεν είχαν και πολλά τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να πουν επ’
αυτού. Ε, ας µην ψάχνουµε να βρούµε διαρκώς δικαιολογίες για
να καταψηφίζουµε. Νοµίζω ότι πρέπει να ξεπεράσουµε αγκυλώ-
σεις και διαχωριστικές γραµµές και όλοι µαζί να συνδράµουµε
στο να προχωρήσει η Ελλάδα πιο γρήγορα, πιο αποφασιστικά,
πιο ψηλά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Διονύσιος Ακτύπης από τη Νέα Δηµοκρατία, µετά είναι η κ.
Σκόνδρα, µετά ο κ. Κόντης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και
µετά ο κ. Πασχαλίδης.

Έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε σή-

µερα στην Ολοµέλεια προκειµένου να συζητήσουµε και να ψηφί-
σουµε ένα ακόµα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών το
οποίο κάνει πράξη τις δεσµεύσεις µας απέναντι στους πολίτες
και την κοινωνία, ένα νοµοσχέδιο µε θετικό κοινωνικό πρόσηµο
και παρεµβάσεις για τους πολίτες και τις επιχειρήσεις.

Σήµερα, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο περιλαµβάνονται µεταξύ
άλλων δώδεκα µειώσεις φόρων και µέτρα ενίσχυσης του εισοδή-
µατος των πολιτών, συµπληρωµατικός προϋπολογισµός για τη
χρηµατοδότηση σηµαντικών υποδοµών και έργων που βρίσκονται
σε εξέλιξη κατά συνολικά 400 εκατοµµύρια ευρώ, φορολογικά κί-
νητρα για την προώθηση της καινοτοµίας, το αφορολόγητο για
ποσά έως 300 ευρώ για τα φιλοδωρήµατα και η απαλλαγή τους
από ασφαλιστικές εισφορές, µείωση των ασφαλιστικών εισφο-
ρών, η κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος για όλα τα φυσικά
πρόσωπα, η διπλάσια µείωση ΕΝΦΙΑ από το 2025 από 10% σε
20% γι’ αυτούς που θα ασφαλίσουν τις επιχειρήσεις και τα σπίτια.
Δεν µένουµε, όµως, µόνο εκεί. Προχωρούµε µε την αύξηση των
συντάξεων όσων δεν έχουν προσωπική διαφορά κατά 2,4%, την
έκτακτη οικονοµική ενίσχυση ύψους 200 ευρώ έως την 31η Δε-
κεµβρίου σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες και πάρα πολλά άλλα
τα οποία έχει αναφέρει και ο εισηγητής µας και οι συνάδελφοι.
Η οικονοµία µας πλέον, κύριοι συνάδελφοι, είναι ισχυρή και προ-
στατευµένη.

Επιπρόσθετα, µε την περαιτέρω ενίσχυση και ανάπτυξη της οι-
κονοµίας µε την πάταξη της φοροδιαφυγής και την αύξηση των
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εσόδων, όποτε οι συνθήκες το επιτρέπουν και χωρίς να θέσουµε
σε κίνδυνο τα δηµόσια οικονοµικά, θα συνεχίσουµε να στηρί-
ζουµε την κοινωνία και τους πολίτες. Τελικά, όµως, φαίνεται πως
κάποιοι έχετε αλλεργία σε οτιδήποτε θετικό και αν φέρουµε προς
ψήφιση. Γιατί χαλάει το αφήγηµα σας, γιατί είναι η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας η οποία µει-
ώνει φόρους, αυξάνει τα εισοδήµατα και ενισχύει την οικονοµία.

Νοµίζετε βέβαια ότι ο ελληνικός λαός ξεχνά τι έγινε τα προ-
ηγούµενα χρόνια. Σας διαβεβαιώ πως δεν το ξεχνά. Αλλά το να
έρχονται εδώ, να λένε ανακρίβειες και να κουνάνε το δάχτυλο
εκείνοι που παίξανε τη χώρα στα ζάρια και επιβάλλανε νέους φό-
ρους φορτώνοντας τους πολίτες επιπλέον φορολογικά µέτρα 7
δισεκατοµµύρια ευρώ, πάει πολύ. Πρόκειται για τον απόλυτο λαϊ-
κισµό, για παντελή παραποίηση της πραγµατικότητας.

Στο ίδιο µήκος κύµατος και η νέα Αξιωµατική Αντιπολίτευση.
Πριν από τις εκλογές τη µια µέρα µας έλεγε ότι θα αυξήσουν
ξανά τη φορολόγηση στις εισφορές, την άλλη για αυξήσεις στα
µερίσµατα, ενώ την προηγούµενη εβδοµάδα ξεκίνησε µε µείωση
του ΦΠΑ 2%, όταν τους είπαµε ότι δεν βγαίνουν τα νούµερα, ω
του θαύµατος άλλαξαν ξανά. Μας είπαν ότι τελικά δεν προτεί-
νουν µείωση ΦΠΑ 2%, αλλά 6% στα τρόφιµα και µετά το άλλαξαν
ξανά και αυτό. Κάθε µέρα µας λένε κάτι διαφορετικό. Προχειρό-
τητες, λαϊκισµός, µηδενισµός και λεφτόδεντρα.

Κοιτάξτε, αυτά δεν είναι σοβαρά πράγµατα. Δεν µπορεί ο κα-
θένας να έρχεται και να λέει ό,τι του αρέσει. Ευτυχώς υπήρξαν
οι Υπουργοί, οι Βουλευτές, οι δικοί µας οι οποίοι τους εξήγησαν
τι σηµαίνει σύµφωνο σταθερότητας, ότι αυτά που προτείνετε,
πρέπει να συνοδεύονται από αντίστοιχα ισοδύναµα. Χωρίς µε-
λέτη εξαγγείλατε προτάσεις, για να ακουστεί κάτι ευχάριστο στα
αυτιά των πολιτών, ενώ την ίδια ώρα η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας µειώνει στην πράξη τους φόρους. Όσο κι αν ενοχλεί,
αυτή είναι η αλήθεια.

Πριν κλείσω, όµως, θέλω να σταθώ σε ένα προσωπικό ζήτηµα
όσον αφορά το νησί µου, τη Ζάκυνθο. Είµαι ιδιαίτερα ικανοποι-
ηµένος γιατί ένας αγώνας και προσωπικών διεκδικήσεων φτάνει
στο τέλος του. Αυτά που κάποιοι σχολίαζαν ως κούφια λόγια και
αέναες εξαγγελίες, σήµερα παίρνουν σάρκα και οστά και γίνονται
πράξη, αποδεικνύοντας ότι µε σχέδιο και αποφασιστικότητα διεκ-
δικήσαµε και πετύχαµε να τεθεί στο επίκεντρο η στρατηγική ανά-
πτυξης της Ζακύνθου.

Το Ναυάγιο ανήκει και επίσηµα στην Ζακυνθινή κοινωνία µέσω
του Δήµου Ζακύνθου. Με το άρθρο 119 γίνεται η παραχώρηση
της χρήσης αιγιαλού παραλίας και θαλάσσιου χώρου της περιο-
χής Ναυαγίου Ζακύνθου στον Δήµο Ζακύνθου. Στο πλαίσιο αυτό
ο Δήµος Ζακύνθου αναλαµβάνει και την εκτέλεση έργων και ερ-
γασιών συντήρησης και αποκατάστασης της περιοχής για των
έργων εγκαταστάσεων και υποδοµής αυτής. Επίσης, καθιερώνε-
ται εισιτήριο εισόδου υπέρ του Δήµου Ζακύνθου και αποτελεί
έσοδο που αξιοποιείται υποχρεωτικά για τη χρηµατοδότηση
έργων που εξυπηρετούν τις υποδοµές, αλλά και τις αναπτυξιακές
ανάγκες της Ζακύνθου, ενώ ένα ποσοστό 15% του εισιτηρίου θα
αποδίδεται από τον Δήµο Ζακύνθου στο Υπουργείο Εθνικής Οι-
κονοµίας και στον ΟΦΥΠΕΚΑ.

Σαράντα χρόνια δεν έγινε το παραµικρό. Η Ζάκυνθος µπο-
ρούσε να ήταν το πιο πλούσιο νησί. Δυστυχώς δεν µπόρεσε να
έχει την ανάπτυξη που είχε, γιατί κανένας δεν ενδιαφέρθηκε για
την αξιοποίηση αυτού του παγκοσµίου φήµης τοπόσηµου.

Επί σαράντα χρόνια οι εµπλεκόµενοι δεν έκαναν τίποτα. Και να
θυµίσω, για να προλάβω, ότι δυστυχώς στο δικό µου νησί οι Βου-
λευτές οι οποίοι υπήρχαν προέρχονταν από το ΠΑΣΟΚ και από
τον ΣΥΡΙΖΑ. Επί σαράντα δύο χρόνια η Νέα Δηµοκρατία δεν είχε
Βουλευτή. Το 2019 απέκτησε Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας
και λύνουµε ένα σηµαντικό πρόβληµα µε την Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη. 

Υπήρχαν αβελτηρίες και αστοχίες, αλλά µε πίστη, υποµονή και
σοβαρότητα φτάσαµε στη σηµερινή µέρα, µια µέρα η οποία θα
αποδειχθεί ιστορική για την ανάπτυξη της Ζακύνθου και ένα νέο
κεφάλαιο για την τοπική οικονοµία και τον τουρισµό. Είναι η
πρώτη φορά που γίνεται τέτοια προσπάθεια και δίνεται στον
δήµο ένα τεράστιο εργαλείο για την αναµόρφωση του νησιού.

Πρέπει και οφείλω να πω και από αυτό εδώ το Βήµα ένα µε-

γάλο «ευχαριστώ» προσωπικά στον Πρωθυπουργό και τους αρ-
µόδιους Υπουργούς, στον κ. Χατζηδάκη που µε πίστεψε πραγµα-
τικά ότι πρέπει όντως να προχωρήσουµε και εξασφαλίσαµε µια
τεράστια χρηµατοδότηση για να διασώσουµε αυτό το Ναυάγιο.
Θέλω πραγµατικά να τον ευχαριστήσω. Έχω την τύχη να είναι
σήµερα εδώ. Θέλω επίσης να ευχαριστήσω τον κ. Παπαθανάση,
τον κ. Κοντογεώργη, τον κ. Σκέρτσο που άκουσαν τις προτάσεις
µας και στάθηκαν αρωγοί σ’ αυτή την προσπάθεια. Θέλω να πω
ένα «ευχαριστώ» και σε όλους τους αρµόδιους της Γενικής Γραµ-
µατείας Συντονισµού της Προεδρίας της Κυβέρνησης, στην κ.
Δραµαλιώτη η οποία κατάφερε και συντόνισε προσεκτικά όλες
τις αναγκαίες διαδικασίες. Θερµές ευχαριστίες στον Δήµο Ζα-
κύνθου για την αγαστή συνεργασία όλο αυτό το διάστηµα και φυ-
σικά στο Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο και την αρµόδια οµάδα η
οποία µας βοήθησε αφιλοκερδώς και συνέταξε µια πολυσέλιδη
και αναλυτική µελέτη υψηλού επιπέδου για την αποκατάσταση
της περιοχής.

Θεωρώ ότι στο διάστηµα αυτό της οµιλίας µου έπρεπε να τα
αναφέρω γιατί για εµάς µπορεί να µην αναφέρθηκε σήµερα στην
Ολοµέλεια το συγκεκριµένο ζήτηµα, αλλά για τον τόπο µου και
σαν Βουλευτής είναι ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα το οποίο νοµίζω
ότι θα δώσει µια καινούργια ώθηση στο νησί και µια ανάπτυξη
την οποία τόσα χρόνια δεν είχαµε.

Κυρίες και κύριοι, όσο κάποιοι θα αναλώνονται στη µιζέρια και
την ανυπαρξία τους η Κυβέρνησή µας, του Κυριάκου Μητσοτάκη,
θα δίνει απτές και ουσιαστικές λύσεις στα προβλήµατα και τις
ανάγκες της κοινωνίας, ενώ θα συνεχίζει να αντιµετωπίζει και να
διορθώνει παθογένειες χρόνων. Αυτή είναι η διαφορά µας. Την
ώρα που εµείς µιλάµε µε στοιχεία και έργα, άλλοι θα µιλάνε µε
µουσαµάδες, αυταπάτες και ψέµατα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Ασηµίνα Σκόνδρα από τη Νέα Δηµο-

κρατία.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, µε αίσθηµα ευθύνης και τηρώντας τις υποσχέσεις µας κά-
νουµε σήµερα ένα ακόµα βήµα προόδου και νοικοκυρέµατος του
κράτους, αυτή τη φορά στον κρίσιµο φορολογικό τοµέα. Ενι-
σχύουµε το εισόδηµα των πολιτών, δίνουµε κίνητρα στις επιχει-
ρήσεις και µεταρρυθµίζουµε τη φορολογική νοµοθεσία. Τα εύση-
µα ανήκουν στον Υπουργό Οικονοµικών κ. Χατζηδάκη, στους
Υφυπουργούς µας κ. Δήµα και κ. Παπαθανάση και το επιτελείο
τους. Δείχνουν αποφασιστικότητα, ετοιµότητα και σωστό προ-
γραµµατισµό. Αποδεικνύουν πως δεν αρκούµαστε σε ευχολόγια
και κενές ακοστολόγητες υποσχέσεις, όπως µε εξαιρετική ευκο-
λία επιδίδονται ορισµένοι -καλή ώρα όπως το ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλ-
λαγής διά στόµατος του Προέδρου της όπως ακούσαµε εδώ
προηγουµένως- αλλά προχωράµε µε στοχευµένα και πολύ προ-
σεκτικά και σοβαρά µέτρα.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας παραµένει συνεπής σε
όσα είχε διακηρύξει και προεκλογικά και πρόσφατα στη ΔΕΘ.
Ακολουθεί µόνιµη πολιτική φορολογικών ελαφρύνσεων συνο-
δευόµενη από στρατηγική κατά της φοροδιαφυγής. Ενισχύει έτσι
το αίσθηµα κοινωνικής και φορολογικής δικαιοσύνης, εξυπηρετεί
το δηµόσιο συµφέρον και θωρακίζει τους κανόνες του υγιούς
ανταγωνισµού εξασφαλίζοντας επιπλέον έσοδα στα κρατικά τα-
µεία τα οποία επαναπροωθεί στους πολίτες.

Την πρώτη περίοδο 2019-2023 η Κυβέρνηση Μητσοτάκη µεί-
ωσε πενήντα άµεσους και έµµεσους φόρους, όπως και ακίνητης
περιουσίας. Οι ηλεκτρονικές συναλλαγές εκτοξεύθηκαν, οι επι-
τόπιοι έλεγχοι αυξήθηκαν, ενώ ενισχύθηκε και η θεσµική ανεξαρ-
τησία του προσωπικού της ΑΑΔΕ. Τον χρόνο που µας πέρασε
µειώθηκαν ακόµα δέκα φόροι.

Εξακολουθούµε στην ίδια κατεύθυνση µε το παρόν νοµοσχέδιο
να περιλαµβάνει επιπλέον δώδεκα µειώσεις φόρων, δηλαδή στο
σύνολο εβδοµήντα δύο, ταυτόχρονα µε µέτρα ενίσχυσης του ει-
σοδήµατος των συµπολιτών µας και ανάπτυξης της επιχειρηµα-
τικότητας.

Η Κυβέρνησή µας έχει µια ολιστική προσέγγιση και αντιµετω-
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πίζει όλα αυτά ως αλληλένδετα. Τα φορολογικά κίνητρα και οι
παρεµβάσεις στη φορολογία είναι µερικά µόνο από τα εργαλεία
που µπορούν να χρησιµοποιηθούν για την ενίσχυση της επιχει-
ρηµατικότητας και όλα αυτά βεβαίως χωρίς να διαταράσσεται η
δηµοσιονοµική ισορροπία.

Κυρίες και κύριοι, καθετί που θεσµοθετούµε και περιλαµβάνει
δηµόσια δαπάνη, ακολουθεί τους δηµοσιονοµικούς κανόνες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Σε κάθε περίπτωση εξαντλούµε τα ανώ-
τατα όρια δαπανών. Καλό είναι να συνειδητοποιήσουµε όλοι σε
αυτή την Αίθουσα ότι στο εξής οι δαπάνες του κάθε κράτους-µέ-
λους θα έχουν ταβάνι. Δεν µπορεί λοιπόν ο καθένας να υπόσχεται
ασύστολα τα πάντα στους πάντες, εκτός αν ο µοναδικός του σκο-
πός είναι µε την παροχολογία να παραπλανά τον ελληνικό λαό
προκειµένου να κλέψει την ψήφο του. 

Η δύναµη, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν είναι στο παραµύθι,
όπως έλεγε παλαιότερα ο κ. Τσίπρας, είναι το αντίθετο, γιατί τα
παραµύθια έχουν και δράκους. Επίτευγµα της δικής µας Κυβέρ-
νησης είναι ότι το ταβάνι των 3 δισεκατοµµυρίων το κάναµε 3,7,
κερδίζοντας 700 επιπλέον εκατοµµύρια από την πάταξη της φο-
ροδιαφυγής και τη βελτίωση της λειτουργίας των εισπρακτικών
µηχανισµών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µείωση δώδεκα φόρων συνι-
στά κοινωνική δικαιοσύνη, καθώς µειώνει βάρος από τις πλάτες
εκείνων που δεν µπορούν αντικειµενικά να φοροδιαφεύγουν, των
µισθωτών και των συνταξιούχων δηλαδή. Είναι ξεκάθαρο ότι αυτή
η Κυβέρνηση διαθέτει την πολιτική νοµιµοποίηση, τη βούληση και
την τεχνογνωσία για να βάλει τέλος σ’ αυτή τη διαχρονική αδικία,
στο να επωµίζονται τη µερίδα του λέοντος των φορολογικών
βαρών όσοι δεν µπορούν να κρύψουν τα εισοδήµατά τους. Αυτή
η στρέβλωση πρέπει να τελειώσει.

Κοιτώντας στα µάτια κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλληνα, έχουµε
χρέος να διασφαλίσουµε το αυτονόητο, να πληρώνει ο καθένας
τους φόρους που του αναλογούν. Τότε µόνο µπορούµε να µιλάµε
για φορολογική δικαιοσύνη, που συνεπάγεται κοινωνική συνοχή
σε ένα πλαίσιο βιώσιµης ανάπτυξης, σε αυτό που κινείται µεθο-
δικά από το 2019 η εθνική µας οικονοµία. Κι όσο εµείς, οι εκπρό-
σωποι του λαού, τα αντιλαµβανόµαστε αυτά και οµονοούµε,
αντιµετωπίζοντας διαχρονικές παθογένειες, τόσο θα χτίζονται
στέρεες σχέσεις εµπιστοσύνης των πολιτών µε τους θεσµούς της
Ελληνικής Δηµοκρατίας.

Στέκοµαι σε κάποιες από τις ευεργετικές διατάξεις που περι-
λαµβάνονται στο παρόν νοµοσχέδιο:

Θεσπίζεται νέο πλαίσιο υποβολής φορολογικών δηλώσεων µε
εκπτώσεις για τους συνεπείς πολίτες και κυρώσεις για κρατικούς
λειτουργούς και εταιρείες που καθυστερούν στην υποβολή. Ση-
µειωτέον ότι αυτό ήταν και πρόταση του Οικονοµικού Επιµελη-
τηρίου Ελλάδας.

Μειώνεται ο συντελεστής φορολόγησης αµοιβής εφηµεριών
των γιατρών, µε µηνιαίο όφελος 150 έως 200 ευρώ. Μειώνεται
κατά 50% το ελάχιστο υπολογίσιµο καθαρό εισόδηµα για ελεύ-
θερους επαγγελµατίες που δραστηριοποιούνται και κατοικούν σε
κοινότητες µε πληθυσµό έως χίλιους πεντακόσιους κατοίκους.

Θεωρώ πολύ σηµαντική την παρέµβαση αυτή, κύριε Υπουργέ,
δεδοµένου ότι αφορά τη συντριπτική πλειοψηφία της επιχειρη-
µατικής δραστηριότητας στην επικράτεια, αφού πλέον τα περισ-
σότερα χωριά µας, δυστυχώς, δεν ξεπερνούν τους χίλιους
πεντακόσιους µόνιµους κατοίκους. Το γνωρίζουµε όλοι µας, ό-
πως το βλέπω και εγώ στην Καρδίτσα.

Στη διάταξη αυτή φαίνεται καθαρά ότι η Κυβέρνηση λαµβάνει
υπ’ όψιν τα πλεονεκτήµατα και τις δυσκολίες κάθε περιοχής και
επιδιώκει να επέλθει ισόρροπη περιφερειακή ανάπτυξη και πα-
ραγωγικός µετασχηµατισµός της οικονοµίας. Στοχεύει, επίσης,
στο να παραµείνουν οι νέοι στον τόπο τους µε όρους αξιοπρε-
πούς διαβίωσης.

Στα άρθρα 39 έως και 46 περιλαµβάνονται διατάξεις που ενι-
σχύουν τις άµεσες επενδύσεις σε ελληνικές νεοφυείς επιχειρή-
σεις. Θεσπίζονται στη χώρα µας τα ισχυρότερα κίνητρα έρευνας
και τεχνολογίας από ό,τι σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Σηµαντικά είναι και τα µέτρα ενίσχυσης της ανθεκτικότητας
της οικονοµίας µας, όπως το άρθρο 24 µε το τέλος ανθεκτικότη-
τας στα τουριστικά καταλύµατα και µε το άρθρο 27 µε το τέλος

της κρουαζιέρας.
Στέκοµαι ακόµα στον συµπληρωµατικό προϋπολογισµό του

2024 και στα 400 εκατοµµύρια για το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων, επίσης, εξαιρετικά θετικό για τις περιφέρειες της
χώρας µας. Τέλος, γίνεται πράξη η δέσµευση του Πρωθυπουρ-
γού για έκτακτη οικονοµική ενίσχυση 243 εκατοµµυρίων ευρώ σε
ένα εκατοµµύριο εννιακόσιες χιλιάδες χαµηλοσυνταξιούχους και
ευάλωτους συµπολίτες µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συνεχίσουµε να εργαζόµα-
στε σκληρά µε σχέδιο και επιµονή, για να βελτιώσουµε τις κοινω-
νικοοικονοµικές συνθήκες και να εµπεδωθεί κλίµα ασφάλειας και
σιγουριάς στον ελληνικό λαό.

Την ώρα που η Αντιπολίτευση αναλώνεται σε µικροκοµµατικά
παιχνίδια, ανυπόστατα σενάρια και φρούδες υποσχέσεις, για
εµάς παραµένουν βασικοί στόχοι η συνέχιση των µεταρρυθµί-
σεων, η βελτίωση της καθηµερινότητας και η γεωστρατηγική ανα-
βάθµιση της πατρίδας µας. Ακολουθούµε έναν ευρωπαϊκό και
σύγχρονο δρόµο, την κοινή λογική και προσανατολιζόµαστε στο
αποτέλεσµα. Ο λαϊκισµός και η τοξικότητα, µόνο ζηµιά κάνουν.
Ξέρετε, οι καιροί ου µενετοί. 

Σας ευχαριστώ, κύριε πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
η κ. Σεβαστή Βολουδάκη, από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, η οικονοµία αποτελεί έναν από τους πιο ευαίσθητους και ση-
µαντικούς τοµείς της ζωής µας. Για κάποιους, η οικονοµία απο-
τελεί άσκηση ιδεολογικού πατριωτισµού, χωρίς συγχρονισµό µε
την πραγµατικότητα. Για εµάς, οικονοµία σηµαίνει φιλοεπενδυτι-
κές πρωτοβουλίες, µειώσεις φόρων και µέτρα που ελαφρύνουν
τους οικονοµικά ασθενέστερους. Για εµάς, η οικονοµία είναι προ-
τεραιότητα κοινωνικής δικαιοσύνης. 

Ένας από τους πιο σηµαντικούς στόχους της Κυβέρνησης,
είναι η ανάπτυξη και η στήριξη της εθνικής οικονοµίας και το επι-
τυγχάνουµε µε δίκαιη φορολόγηση, ελάφρυνση των παραγωγι-
κών τάξεων, θέσπιση κινήτρων για τη στήριξη και την περαιτέρω
διαρκή βιώσιµη και χωρίς αποκλεισµούς οικονοµική ανάπτυξη. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου, η ελληνική οικονοµία θωρακίζεται
απέναντι στις επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης, ενισχύεται το
συναίσθηµα της φορολογικής δικαιοσύνης, στηρίζεται η παρα-
γωγικότητα και τονίζεται ο πολλαπλασιαστικός ρόλος της καινο-
τοµίας. Η ευηµερία των πολιτών, αποτελεί προτεραιότητα της
Κυβέρνησής µας. 

Στο πλαίσιο αυτό, από την πρώτη µας θητεία, καταργήθηκαν
περίπου εξήντα φόροι, αυξήθηκαν τα φορολογικά έσοδα, κατά
σχεδόν 35%, ενώ µειώθηκαν οι φορολογικοί συντελεστές για το
εισόδηµα και το κεφάλαιο. Επιχειρήθηκε µια εκ βάθρων αλλαγή
του φορολογικού συστήµατος, ώστε να καταστεί πιο δίκαιο, πιο
ευέλικτο, πιο αποτελεσµατικό και πιο φιλικό για τον πολίτη και τις
επιχειρήσεις. Έτσι πετύχαµε την αύξηση του πραγµατικού ΑΕΠ,
τη µείωση της ανεργίας, την αύξηση των επενδύσεων και τη συ-
νολική αναµόρφωση της ελληνικής οικονοµίας.

Υπό το πρίσµα αυτό, µε το παρόν σχέδιο νόµου επιχειρείται η
πραγµατική ενίσχυση του εισοδήµατος των πολιτών, η στήριξη
των επενδύσεων και της επιχειρηµατικότητας, η απλοποίηση των
φορολογικών διαδικασιών, όπως η υποβολή της δήλωσης φορο-
λογίας εισοδήµατος και η στήριξη της ΑΑΔΕ ως φορολογικής
αρχής. 

Σήµερα, η Κυβέρνηση προχωρά σε δώδεκα ακόµη µειώσεις
φόρων. Ειδικότερα, καταργείται το τέλος επιτηδεύµατος για τα
φυσικά πρόσωπα, επιτηδευµατίες και ελεύθερους επαγγελµα-
τίες. Είναι µία έµπρακτη κίνηση στήριξης της αυτόνοµης επιχει-
ρηµατικής δραστηριότητας και µία δέσµευση της Κυβέρνησης
που γίνεται πράξη. 

Επίσης, παρέχονται πρόσθετα κίνητρα για τους νέους γονείς,
µε την εξαίρεση από τον συνυπολογισµό στα φορολογητέα εισο-
δήµατα των εργαζοµένων, των οικειοθελών εργοδοτικών χρηµα-
τικών παροχών και των διατακτικών βρεφονηπιακών σταθµών.
Μειώνονται κατά 1% οι ασφαλιστικές εισφορές, µε ισόποση αύ-
ξηση των πραγµατικών αποδοχών των εργαζοµένων, ώστε να αυ-
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ξηθεί το πραγµατικό τους εισόδηµα.
Περαιτέρω, επικαιροποιείται ο τεκµαρτός τρόπος προσδιορι-

σµού του φορολογητέου εισοδήµατος των ελευθέρων επαγγελ-
µατιών ώστε να καταστεί ελαφρύτερη η τελική φορολογική
επιβάρυνση. Αντίστοιχα επεκτείνονται οι περιπτώσεις µείωσης
κατά 50% του φόρου εισοδήµατος για επιχειρήσεις µε έδρα σε
κοινότητες µε πληθυσµό κάτω των χιλίων πεντακοσίων κατοίκων,
ώστε να προστατεύεται και να ενισχύεται περισσότερο η άσκηση
των επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων σε µικρές τοπικές κοινω-
νίες. 

Επιπλέον, µε το παρόν σχέδιο νόµου γίνεται πράξη η δέσµευση
της Κυβέρνησης και του αρµόδιου Υπουργείου για την αυτοτελή
φορολόγηση των εφηµεριών γιατρών του ΕΣΥ, µια επιπλέον κί-
νηση για τη στήριξη του δηµοσίου τοµέα παροχής υπηρεσιών
υγείας και ένα κίνητρο επιπλέον για την προσέλκυση ιατρών στο
ΕΣΥ. 

Η ήδη υπάρχουσα έκπτωση 10% στον ΕΝΦΙΑ για όσα ακίνητα
ασφαλίζονται για σεισµό, πυρκαγιά και πληµµύρα, αυξάνεται σε
20%, µειώνοντας περαιτέρω τη συνολική φορολογική υποχρέωση
των ιδιοκτητών. Ένα ακόµη µέτρο στήριξης για τους ιδιοκτήτες
ακινήτων αποτελεί η αύξηση του ποσού επιδότησης στο πλαίσιο
του «Ανακαινίζω-Νοικιάζω» και από 10.000 ευρώ σε 13.500 ευρώ,
προς αντιµετώπιση και του στεγαστικού προβλήµατος κυρίως
στα αστικά κέντρα.

Δεν σταµατάµε, όµως, εδώ. Εξίσου σηµαντική είναι και η διά-
ταξη περί απαλλαγής από φόρο εισοδήµατος των µισθωµάτων
για µακροχρόνιες µισθώσεις κενών µισθωµάτων ή ακινήτων που
προηγουµένως βρισκόταν σε καθεστώς βραχυχρόνιας µίσθωσης. 

Έχοντας υλοποιήσει µια σειρά από σηµαντικές επενδύσεις και
καινοτοµίες και έχοντας το απαραίτητο δηµοσιονοµικό περιθώ-
ριο, προχωρούµε στην καταβολή έκτακτου βοηθήµατος ποσού
200 ευρώ σε ευπαθείς και ευάλωτες οµάδες. 

Πιστεύουµε βαθιά ότι επενδύοντας στην έρευνα και την καινο-
τοµία επενδύουµε στο µέλλον, αφού αµφότερες συµβάλλουν
τόσο στην ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας όσο και στην επί-
λυση ορισµένων από τις µεγαλύτερες κοινωνικές προκλήσεις.
Προς ενίσχυση, λοιπόν, του τοµέα καινοτοµίας και έρευνας προ-
σαυξάνεται στο 200% ο συντελεστής έκπτωσης για σχετικές δα-
πάνες νεοφυών επιχειρήσεων και επεκτείνονται τα φορολογικά
κίνητρα των επιχειρήσεων αυτών µε απώτερο σκοπό την προ-
ώθηση των εγχώριων επενδύσεων και επενδυτικών σχηµάτων. 

Ακόµη προβλέπεται ενιαίος χρόνος υποβολής των δηλώσεων
φορολογίας εισοδήµατος για φυσικά και νοµικά πρόσωπα από
15 Μαρτίου έως 15 Ιουλίου, ενώ παρέχεται και έκπτωση από 2%
έως 4% ανάλογα µε τον χρόνο υποβολής, ως κίνητρο για την
άµεση υποβολή αυτών, την εκκαθάριση και την είσπραξη των
ποσών. 

Παρέχεται και για το 2025 η αναστολή επιβολής ΦΠΑ για τα
νεόδµητα ακίνητα προς στήριξη του κατασκευαστικού τοµέα,
αλλά και προς ελάφρυνση των αγοραστών νεόδµητων κατοικιών.
Αντίστοιχα παρέχεται αναστολή και για το 2025 της φορολόγη-
σης της υπεραξίας κατά τη µεταβίβαση ακινήτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές ότι στο παρόν νο-
µοσχέδιο περιέχονται µέτρα µε άµεσο αντίκρισµα στο εισόδηµα
των πολιτών που αποδεικνύουν ότι η Κυβέρνηση αυτή έχει συνέ-
πεια. Κόντρα σε όσους χρηµατοδοτούν ελπίδες µε ψεύτικα λόγια,
εµείς κοιτάµε την κοινωνία κατάµατα. Στεκόµαστε δίπλα στον πο-
λίτη µε αίσθηµα ευθύνης, σχέδιο και όραµα, κυρίως, όµως, µε
έργα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
Σπαρτιάτες κ. Κόντης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, µε το νοµοσχέδιο αυτό λίγο πολύ το έχουµε πει από το πρωί,
τι πρόκειται να συµβεί. Όλοι έχουµε τις αντιρρήσεις µας, όλοι
έχουµε κάποιες επιφυλάξεις. Το θέµα είναι ότι όλοι επικεντρωνό-
µαστε -και πραγµατικά είναι σωστή- στην άποψη ότι πρέπει να
φορολογούνται τα υπερκέρδη των τραπεζών. Μιλάω για τι συ-

στηµικές αυτές τράπεζες που δεν ανήκουν πλέον σε Έλληνες.
Θυµίζω ότι τη Eurobank την έχει η «FAIRFAX» ή κάποιος Ινδός
που είναι πίσω από την «FAIRFAX» στον καναδά, την Τράπεζα Πει-
ραιώς την έχουν άλλοι ιδιώτες. Φρόντισε το Ταµείο Χρηµατοπι-
στωτικής Σταθερότητας να ξεφορτωθεί τις µετοχές που είχε µία
συµµετοχή το δηµόσιο. 

Συνεπώς, εδώ έχουµε να αντιµετωπίσουµε την παρέµβαση της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, η οποία πέρυσι όταν η Ιταλία
έβαλε ένα ποσοστό 7% φορολόγηση, παρενέβη και θεώρησε
άδικη αυτή τη φορολόγηση. Το ίδιο γίνεται τώρα και στην Ισπα-
νία, που έχει παρέµβει µε 5,8% -αν δεν κάνω λάθος- η ισπανική
κυβέρνηση να φορολογήσει και µάλιστα τα έσοδα, όχι τα υπερ-
κέρδη. Δηλαδή φορολογεί µεγαλύτερο ποσοστό, µεγαλύτερα
ποσά. Εµείς εδώ µιλάµε µόνο για τα κέρδη τους, τα οποία είναι
ικανά να έκαναν τη διαφορά σε αυτό που είπε ο Υπουργός, ότι
αν φορολογούσαµε αυτά τα έσοδα -και να τα φορολογήσουµε
γενναία όχι µε 5% και 10% που έκανε πρόταση για κάποια άλλη
Κοινοβουλευτική Οµάδα- θα µπορούσαν να συνεισφέρουν στο να
µειωθεί ο ΦΠΑ, γιατί -όπως µας είπε ο Υπουργός- εάν µειωθεί
κατά δύο ποσοστιαίες µονάδες, θα χάσουµε δύο δισεκατοµµύρια
έσοδα τον χρόνο. Ορίστε, πεδίο δόξης λαµπρό να συνεισφέρουν
οι τράπεζες αυτές στην Ελλάδα από την οποία να αποκοµίζουν
τεράστια έσοδα και κέρδη, τόσο µεγάλα κέρδη ώστε να δίνουν
δώρα στους διευθυντές τους και στους CEO, ένα εκατοµµύριο
ευρώ αύξηση κάθε χρόνο σε µία εποχή που οι Έλληνες κυνηγάνε
το ευρώ µε το τουφέκι, αυτοί να θεωρούνται ότι είναι Άραβες πε-
τρελαιοπαραγωγοί ή οτιδήποτε για να περνά στους µισθούς. 

Δεν νοµίζω ούτε ο Πρόεδρος του Αρείου Πάγου ο Πρόεδρος
της Δηµοκρατίας ούτε κανείς να παίρνει 1 και 2 εκατοµµύρια
ευρώ τον χρόνο. Θα έδειχναν µάλιστα ότι συνεισφέρουν στην οι-
κονοµία και συναισθάνονται την «πλάτη» που έβαλαν οι Έλληνες
σε αυτή την περίφηµη διπλή ή τριπλή ανακεφαλαιοποίηση των
τραπεζών. Γιατί κακά τα ψέµατα, οι Έλληνες τους στήριξαν, µε
τον φόβο τότε που τους έβαλαν κάποιοι ότι, αν δεν τους στηρί-
ξουν, θα χάσουν τα χρήµατά τους από τις καταθέσεις και δεν θα
υπάρχουν χρήµατα. 

Βέβαια εγώ αµφιβάλλω για το εξής. Αν και σήµερα πάνε οι Έλ-
ληνες να σηκώσουν όλα τα χρήµατά τους «µε τη µία» που λέµε,
σε µια µέρα, θα υπάρχουν χρήµατα να τους δώσουν; Αυτή είναι
άλλη κουβέντα, γιατί τα χρήµατα τα παίρνουν, αλλά δεν ξέρουµε
αν είναι πραγµατικά αυτά που έχουν να αποδώσουν ή εικονικά ή
τα έχουν επενδύσει κάπου στο εξωτερικό. Πολύ αµφιβάλλω να
έχουν εδώ cash χρήµατα αντίστοιχα µε τις καταθέσεις.

Υπάρχουν κάποια µέτρα στο νοµοσχέδιο που είναι θετικά και
θα τα ψηφίσουµε. 

Κλείνοντας αυτό µε τις τράπεζες, κάποια µέρα, επειδή βλέπω
και κάποια κόµµατα να κόπτονται και να µιλάνε για τις τράπεζες
κ.λπ., καλό είναι να µαθαίνει ο κόσµος και σιγά σιγά να βγαίνει
ποιοι δικηγόροι είναι δικηγόροι των funds, οι οποίοι είναι και Βου-
λευτές. Αυτό είναι πολύ κακό, γιατί ηθικά δεν θα έπρεπε να είναι,
δηλαδή να είναι δικηγόροι σε funds που παίρνουν τα σπίτια των
Ελλήνων. Όλα αυτά είναι µια συνέχεια και δεν µπορούµε να ερ-
χόµαστε εδώ να κλαιγόµαστε, να λέµε για τις κακές τράπεζες
κ.λπ. και από την άλλη να είµαστε δικηγόροι των funds. Θυµίζω
ότι είναι η «INTRUM» της Πειραιώς, η «DOVALUE» της Eurobank
και πάει λέγοντας. 

Να κάνω µια αναφορά, πριν µιλήσω για το κύριο θέµα, στους
Ελληνορθόδοξους χριστιανούς της Συρίας που σφάζονται. Δεν
ασχολείται κανείς. Ακούµε τόσο καιρό για Ισραήλ, Παλαιστίνη
κ.λπ.. Αυτή τη στιγµή στη Συρία γίνονται απεχθή εγκλήµατα. Πάλι
έχουν αφήσει οι γνωστοί παγκόσµιοι εγκέφαλοι να µπαίνουν τρο-
µοκράτες, µε τον τρόπο που θέλουν άνετα από την Τουρκία, να
τους βαφτίζουν µε άλλα ονόµατα και να καταλαµβάνουν το Χα-
λέπι µέσα σε µισή ώρα. 

Αυτό θα δηµιουργήσει µια τεράστια µεταναστευτική κρίση. Οι
άνθρωποι που θα φύγουν από εκεί είναι πραγµατικοί πρόσφυγες
πολέµου αυτή τη στιγµή, γιατί όντως τους σφάζουν και τους απο-
κεφαλίζουν. Είδα εικόνες χθες που ξεπερνάνε τα όρια της βαρ-
βαρότητας. Υπάρχουν πόλεις στη Συρία, όπως η Χαµιντιέ που
έχει όλο Κρητικούς Έλληνες εδώ και δύο αιώνες ή άλλες πόλεις
που είναι ελληνόφωνες και Έλληνες και ελληνόφωνοι και χριστια-
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νοί και κάποτε νοµίζω πρέπει και η Ελλάδα να σταθεί δίπλα τους
έστω ηθικά. 

Να πω κλείνοντας ότι την περασµένη εβδοµάδα είχαµε ολό-
κληρο δράµα, ολόκληρη ιστορία µε την απαγόρευση των φιλά-
θλων του Άρη να πάνε σε µία ειρηνική συγκέντρωση στο µετρό
της Θεσσαλονίκης ή κοντά στο µετρό. Δεν θα πήγαιναν εκεί. Και
µάλιστα ο κ. Υφυπουργός, ο κ. Ταχιάος έβγαλε ότι θα πήγαιναν
να το σπάσουν, να το κατεδαφίσουν, κάτι που αποδείχθηκε λαν-
θασµένο από τη χθεσινή παρουσία των οπαδών του Άρη, την
προχθεσινή, που πήγαν να δουν το Άρης - ΠΑΟΚ κατά χιλιάδες
µέσα στο µετρό και δεν άγγιξαν τίποτα. Ούτε καρφίτσα δεν πεί-
ραξε κανείς, που αν ήθελαν, όντως θα προέβαιναν σε αυτή την
πράξη µετά και την απαγόρευση που υπήρξε. 

Θα πρέπει λοιπόν, κύριοι, να είστε πολύ προσεκτικοί όταν µι-
λάτε για ανθρώπους οι οποίοι είναι πραγµατικοί φίλαθλοι και ει-
δικά για τον λαό του Άρη και όχι να τους αποκαλείτε εν δυνάµει
δολοφόνους, όταν αποκλείετε και απαγορεύετε τη συγκέντρωσή
τους. Εάν δείτε την ανακοίνωση της Αστυνοµικής Διεύθυνσης, η
οποία σίγουρα έχει υπαγορευθεί από κάπου, λέει ότι απαγορεύε-
ται η συγκέντρωσή τους γιατί θεωρεί ότι είναι πιθανό να προβούν
σε πράξεις κατά της ζωής, σε εγκληµατικές πράξεις κατά της
ζωής των ανθρώπων, δηλαδή ότι οι άνθρωποι αυτοί αν θα µα-
ζεύονταν να διαµαρτυρηθούν, θα σκότωναν ανθρώπους! 

Είναι τροµερό. Δεν έχει προηγούµενο στην ελληνική πρόσφατη
πολιτική ιστορία, να πιθανολογείς ότι οι οπαδοί, οι φίλαθλοι, οι
χιλιάδες φίλαθλοι που είναι µιας οµάδας του κέντρου της Θεσ-
σαλονίκης και που στο κάτω κάτω θα µαζεύονταν ειρηνικά και ει-
δοποίησαν ότι θα πάνε, είναι εν δυνάµει εγκληµατίες. Και να σας
πω κάτι; Όπως ήρθαν οι Αλβανοί εδώ απέναντι χωρίς να ειδοποι-
ήσουν κανέναν και µαζεύτηκαν χιλιάδες Αλβανοί πανηγυρίζοντας,
πιάνοντας «στον ύπνο» την Αστυνοµία, έτσι θα µπορούσαν και οι
φίλαθλοι του Άρη και οι οπαδοί µε µηνύµατα µεταξύ τους να εµ-
φανιστούν χωρίς να το έχετε πάρει είδηση! Προτίµησαν να ειδο-
ποιήσουν για να έρθουν εκεί ειρηνικά. Γι’ αυτό και ειδοποίησαν. 

Αυτό το έχω κάνει χιλιάδες φορές και µε τον Ορφανό είχαµε µα-
ζέψει τριάντα, σαράντα χιλιάδες κόσµο στη Θεσσαλονίκη, στην
πόλη ειρηνικά, αλλά βάζουµε οµάδες περιφρούρησης, βάζουµε
υπεύθυνο ασφαλείας για τα µέτρα. Έτσι γίνονται οι νόµιµες συ-
γκεντρώσεις. Αν ήθελαν λοιπόν, θα το έκαναν κρυφά χωρίς να το
µάθετε ποτέ. Θα το βλέπατε εκείνη τη στιγµή, κύριοι, εσείς που το
απαγορεύσατε, η Αστυνοµική Διεύθυνση ή οποιοσδήποτε άλλος. 

Θα πρέπει λοιπόν κάποιος να ζητήσει συγγνώµη γι’ αυτή την
ανακοίνωση η οποία είναι απαράδεκτη. Εγώ έχω πάρει χιλιάδες
µηνύµατα από κόσµο που µου ζήτησαν να τοποθετηθώ, αλλά το-
ποθετούµαι και µόνος µου, γιατί και εµένα µε έθιξε. Θα πήγαινε
και ο γιος µου, ας πούµε. Θα πήγαιναν για να σκοτώσουν κόσµο,
όπως λέει η ανακοίνωση; Πιθανά εγκλήµατα κατά της ζωής. Είναι
απαράδεκτο αυτό! 

Δεν µπορείτε εσείς -που µάλιστα πολλοί εκλέγεσθε και στην
περιφέρεια εκείνη και ξέρετε ότι είναι και µεγάλη εκλογική βάση
σε πολλούς η Θεσσαλονίκη, οι οµάδες της, ο Άρης, ο ΠΑΟΚ- να
λέτε ότι αυτοί οι οπαδοί είναι εν δυνάµει εγκληµατίες. Υπάρχουν
και οπαδοί οι οποίοι εγκληµάτησαν, οι οποίοι δεν εκπροσωπούν
όλους τους οπαδούς. 

Είναι απαράδεκτο αυτό που έγινε. Είναι απαράδεκτη η στοχο-
ποίηση και θεωρούµε ότι κάποιος πρέπει να ζητήσει συγγνώµη.
Εάν είχε υπάρξει απαγόρευση, σκέτη απαγόρευση, βεβαίως
έχετε το δικαίωµα να απαγορεύσετε, όχι όµως αιτιολογώντας
πως πιθανά να υπάρξουν εγκλήµατα, επαναλαµβάνω, κατά της
ζωής. Διαβάστε τη και πείτε µου τι καταλαβαίνετε. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Πασχαλίδης από τη Νέα Δηµοκρατία. Μετά είναι ο κ. Καραθανα-
σόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ και µετά ο
κ. Κουλκουδίνας από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Κύριε Πασχαλίδη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα κατ’

αρχάς να εκφράσω τα θερµά µου συλλυπητήρια στις οικογένειες
των ανθρώπων που έχασαν τη ζωή τους λόγω της σφοδρής κα-
κοκαιρίας. 

Στο πλαίσιο της αναπτυξιακής και παράλληλα ουσιαστικής κοι-
νωνικής πολιτικής που ασκεί η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη έρχεται σήµερα το παρόν νοµοσχέδιο µε το οποίο ενισχύε-
ται το εισόδηµα των πολιτών, εξορθολογίζονται οι φορολογικές
διαδικασίες και παράλληλα ενισχύεται η ανθεκτικότητα και αντα-
γωνιστικότητα της οικονοµίας µας. Λόγω της συνετής δηµοσιο-
νοµικής διαχείρισης του Υπουργείου Οικονοµικών, η ελληνική
οικονοµία έχει αποδειχθεί ιδιαίτερα ανθεκτική τα τελευταία χρό-
νια, παρά τις αλλεπάλληλες κρίσεις, ξεπερνώντας πολλές φορές
τις προβλέψεις. 

Απώτερος στόχος είναι τα φορολογικά έσοδα να προκύπτουν
από λιγότερους φόρους και να επιστρέφουν στην κοινωνία µε
µορφή καλύτερων υπηρεσιών στην υγεία, την παιδεία και το σύ-
νολο του κοινωνικού κράτους. Ωστόσο οι πληθωριστικές πιέσεις
και οι διεθνείς εξελίξεις έχουν οδηγήσει σε επιβάρυνση της εγ-
χώριας οικονοµίας και του εισοδήµατος των πολιτών. 

Για τους λόγους αυτούς και επειδή η σηµερινή Κυβέρνηση έχει
πλήρη αντίληψη της καθηµερινότητας των πολιτών, φέρνει προς
ψήφιση τις διατάξεις του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου, µε στόχο
όχι µόνο την ανακούφιση των ευάλωτων κοινωνικών οµάδων,
αλλά και την τόνωση της εθνικής οικονοµίας. 

Αρχικά θα ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο 3, µε το οποίο προ-
βλέπεται η κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος για τα φυσικά
πρόσωπα, επιτηδευµατίες και ελεύθερους επαγγελµατίες, συ-
µπεριλαµβανοµένων και των εργαζοµένων που αµείβονται µε δελ-
τίο παροχής υπηρεσιών, προκειµένου να επιτευχθεί άµεσα η
φορολογική τους ελάφρυνση. 

Με το άρθρο 5 ορίζεται ότι τα φιλοδωρήµατα που δίνουν προ-
αιρετικά οι πελάτες κατευθείαν στους εργαζόµενους που τους
εξυπηρετούν, µέχρι του ποσού των 300 ευρώ το µήνα, απαλλάσ-
σονται από το φόρο εισοδήµατος. Η προτεινόµενη ρύθµιση συ-
µπληρώνεται µε το άρθρο 11, σύµφωνα µε το οποίο απαλλάσ-
σονται τα φιλοδωρήµατα, ανεξαρτήτως ύψους, από τις ασφαλι-
στικές εισφορές, ενισχύοντας έτσι το εισόδηµα του µισθωτού. 

Ιδιαιτέρως αξιοσηµείωτη είναι η διάταξη µε την οποία ενισχύο-
νται οι αποδοχές των ιατρών και του λοιπού προσωπικού του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας µέσω της αυτοτελούς φορολόγησης
των αµοιβών που λαµβάνουν για εφηµερίες. Το µηνιαίο καθαρό
όφελος µεσοσταθµικά για τους γιατρούς υπολογίζεται σε 150
ευρώ και σε πολλές περιπτώσεις ξεπερνάει τα 200 ευρώ.

Με στόχο την αύξηση των προσφερόµενων κατοικιών στο
άρθρο 9 θεσπίζεται απαλλαγή για τριάντα έξι µήνες για το εισό-
δηµα των φυσικών προσώπων από τη µακροχρόνια εκµίσθωση
που συνάπτουν µεταξύ της 8ης Σεπτεµβρίου 2024 και της 31ης Δε-
κεµβρίου 2025 και αφορά ακίνητα που δηλώνονται ως κενά ή
έχουν διατεθεί για τη βραχυχρόνια µίσθωση. 

Επιπλέον µε το άρθρο 15 ενισχύεται το εισόδηµα των σχολών
των Ενόπλων Δυνάµεων µε σκοπό την προσέλκυση περισσότε-
ρων υποψηφίων και την αναβάθµιση της ποιότητας της φοίτησής
τους. Επίσης µε το άρθρο 16 ορίζεται ότι η ειδική ωριαία αποζη-
µίωση που χορηγείται στο προσωπικό των σωµάτων ασφαλείας
και των Ενόπλων Δυνάµεων, που αποδεδειγµένα εργάζεται κατά
τις νυκτερινές ώρες αυξάνεται κατά 20%.

Σε ό,τι αφορά τα µέτρα ενίσχυσης του εισοδήµατος των συ-
νταξιούχων, αυτά περιλαµβάνουν την έκτακτη οικονοµική ενί-
σχυση σε συνταξιούχους µε προσωπική διαφορά άνω των 10
ευρώ ως εξής: 200 ευρώ για τη σύνταξη έως 700 ευρώ, 150 ευρώ
για τη σύνταξη από 700 ευρώ έως 1.100 ευρώ και 100 ευρώ για
τη σύνταξη από 1.100 ευρώ έως 1.600 ευρώ. Ακόµη προβλέπεται
η αύξηση των συντάξεων όσων δεν έχουν προσωπική διαφορά
κατά 2,4%, ενώ αξιοσηµείωτη είναι η έκτακτη οικονοµική ενί-
σχυση ύψους 200 ευρώ έως την 31η Δεκεµβρίου σε ευάλωτες κοι-
νωνικές οµάδες. 

Αξίζει επίσης να αναφερθούµε και στα άρθρα 30, 31 και 32 που
στόχο έχουν την αντιµετώπιση του στεγαστικού ζητήµατος και
µε τα οποία χορηγούνται οι χρηµατοδοτήσεις υπό τη µορφή δα-
νείων για την κάλυψη στεγαστικών αναγκών πρώτης κατοικίας
και ενεργειακής αναβάθµισης µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας. Επίσης αυξάνονται οι επιδοτήσεις επισκευής κα-
τοικιών του προγράµµατος «Ανακαινίζω-Νοικιάζω».

Πέραν όλων των ανωτέρω, το παρόν νοµοσχέδιο παρέχει και
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φορολογικά κίνητρα για την ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας,
την προώθηση της καινοτοµίας και την τόνωση της ανταγωνιστι-
κότητας. Ειδικότερα τα άρθρα 35 έως και 38 περιλαµβάνουν δια-
τάξεις για την ανάπτυξη της καινοτοµίας και ενισχύουν την
παραγωγή έρευνας στη χώρα µας µε στόχο τον επαναπατρισµό
των επιστηµόνων µας που έφυγαν στο εξωτερικό. Αυτό άλλωστε
είναι και το µεγάλο στοίχηµα της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη. Ελληνίδες και Έλληνες εργαζόµενοι στο εξωτερικό να
επιστρέψουν για να εργαστούν στη χώρα τους, εισφέροντας όχι
µόνο ειδικευµένο ανθρώπινο κεφάλαιο, αλλά και µεταφέροντας
την υψηλή τεχνογνωσία που αποκόµισαν σε διεθνή εργασιακά
περιβάλλοντα στην ελληνική αγορά εργασίας. 

Ας µην ξεχνάµε άλλωστε ότι το Rebrain Greece αποτελεί µια
από τις σηµαντικότερες πρωτοβουλίες της ελληνικής Κυβέρνη-
σης µε αυτόν ακριβώς τον στόχο.

Τελειώνοντας θα ήθελα να τονίσω ότι η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη από το 2019 µέχρι
σήµερα κατήργησε ή µείωσε πάνω από εξήντα φόρους, καταφέρ-
νοντας συγχρόνως να ενισχύσει την αναπτυξιακή διαδικασία της
ελληνικής οικονοµίας µε τη δηµιουργία νέων επενδυτικών ευκαι-
ριών. 

Το νοµοσχέδιο αυτό περιλαµβάνει ρεαλιστικές προτάσεις µε
βελτιωτικές παρεµβάσεις προς όφελος των πολιτών µέσα σε ένα
πλαίσιο κοινωνικής δικαιοσύνης, ενισχύοντας ταυτόχρονα τη
χρηµατοπιστωτική σταθερότητα στη χώρα µας και διατηρώντας
πάντα την ελληνική οικονοµία σε τροχιά ανάπτυξης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είχαµε ανακοινώσει
τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΚΚΕ και µετά έναν Βου-
λευτή. Τώρα ήρθατε εσείς, κύριε Χαρίτση, και µε βάση τον Κα-
νονισµό δικαιούστε εσείς.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): Εάν τον έχετε ανα-
κοινώσει, δεν µε πειράζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ούτως ή άλλως ανε-
ξάρτητα από την ανακοίνωση από το Προεδρείο µε βάση τον Κα-
νονισµό από τη στιγµή που εισέλθει στην Αίθουσα Πρόεδρος
Κοινοβουλευτικής Οµάδας και ζητήσει τον λόγο, του τον δίνουµε,
αλίµονο.

Τον λόγο έχει ο κ. Χαρίτσης, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Αριστεράς. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα το πρωί κατέθεσα µια
πρόταση εκ µέρους του κόµµατός µας της Νέας Αριστεράς, µια
πρόταση για την υπεράσπιση της δηµοκρατίας µας, µια δηµο-
κρατία που βρίσκεται σε κρίση, σε βαθιά κρίση. Γιατί η δηµοκρα-
τία µας, που συµπληρώνει φέτος πενήντα χρόνια από τη Μετα-
πολίτευση του 1974, έχει χάσει κάτι εξαιρετικά σηµαντικό, το πιο
σηµαντικό -θα έλεγα- την ίδια την εµπιστοσύνη των πολιτών, την
εµπιστοσύνη της κοινωνίας. 

Κανείς σήµερα δεν αµφισβητεί βεβαίως ότι έχουµε µια δηµο-
κρατία η οποία διασφαλίζει την ελευθερία των πολιτών να ασκούν
το εκλογικό τους δικαίωµα. Αλλά είδαµε και τον Ιούνιο στις πρό-
σφατες ευρωεκλογές ότι έξι στους δέκα συµπολίτες µας δεν συ-
γκινήθηκαν από την άσκηση αυτού του δικαιώµατος και αυτή
είναι η απόδειξη της κρίσης της δηµοκρατίας. Και η ευθύνη εδώ
της Κυβέρνησης είναι µια ευθύνη καθοριστική. Γιατί έχουµε µια
Κυβέρνηση, την Κυβέρνηση Μητσοτάκη που είναι η Κυβέρνηση
του σκανδάλου των υποκλοπών, είναι η Κυβέρνηση της συγκά-
λυψης του εγκλήµατος των Τεµπών, είναι η Κυβέρνηση η οποία
εργαλειοποίησε και εργαλειοποιεί τους δηµοκρατικούς θεσµούς. 

Ως εδώ λοιπόν! Είναι η ώρα για τη δυναµική επανεκκίνηση της
δηµοκρατίας µας και µε ένα ισχυρό µήνυµα το οποίο αφορά το
κορυφαίο πολιτειακό αξίωµά µας, τον Πρόεδρο της Δηµοκρα-
τίας. Εµείς ως Νέα Αριστερά -το έχουµε πει εξαρχής και το κά-
νουµε πράξη- δεν παίζουµε παιχνίδια, δεν εµπλεκόµαστε σε
ίντριγκες, δεν µας ενδιαφέρουν οι διαρροές, δεν µας ενδιαφέρει
η παραπολιτική. Λέµε ξεκάθαρα αυτό που πιστεύουµε. Και για

τον λόγο αυτό προτείνουµε για το ανώτατο πολιτειακό αξίωµα
χωρίς αστερίσκους, χωρίς υποσηµειώσεις, τον κ. Χρήστο Ράµµο.

Τον ξέρετε τον κ. Ράµµο. Τον ξέρουν πολύ καλά και οι Βουλευ-
τές της κυβερνητικής πλειοψηφίας. Τον ξέρουν πολύ καλά και
Υπουργοί της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Είναι ο δηµόσιος λειτουρ-
γός. Είναι ο δικαστικός. Είναι ο άνθρωπος που υπερασπίστηκε
µε σθένος τους θεσµούς, που ενέπνευσε εµπιστοσύνη στο κρά-
τος δικαίου, που δεν σιώπησε µπροστά στο πρωτοφανές σκάν-
δαλο των υποκλοπών. Και γι’ αυτό βεβαίως, γι’ αυτή του ακριβώς
τη στάση δέχτηκε µια πρωτοφανή, µια αντιθεσµική, µια αήθη επί-
θεση, για να τον φοβίσουν, για να τον τροµοκρατήσουν για να
µην πράξει τελικά αυτό που επέβαλε το καθήκον του, την υπερά-
σπιση του κράτους δικαίου. 

Δεν τα κατάφεραν όµως και γι’ αυτό οφείλουµε ένα µεγάλο ευ-
χαριστώ στον κ. Ράµµο, όσο και αν ο ίδιος µε τη σεµνότητα που
τον διακρίνει, έχει δηλώσει ότι εγώ έκανα το καθήκον µου, έκανα
αυτό που όφειλα να κάνω. Κι εµείς λοιπόν ως Νέα Αριστερά κά-
νουµε αυτό το οποίο οφείλουµε να κάνουµε. Προτείνουµε τον κ.
Ράµµο και καλούµε όλα τα κόµµατα της δηµοκρατικής Αντιπολί-
τευσης να υιοθετήσουν την πρόταση της Νέας Αριστεράς, για να
στείλουµε όλες και όλοι µαζί ένα ηχηρό µήνυµα για την υπερά-
σπιση της δηµοκρατίας, για την υπεράσπιση του κράτους δι-
καίου, να θωρακίσουµε θεσµικά τη χώρα µας απέναντι στη
θεσµική καταρράκωση στην οποία την έχει οδηγήσει η Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µίλησα για την θωράκιση της
χώρας µας και δυστυχώς βλέπουµε αυτές τις µέρες για µία
ακόµη φορά ότι το ζήτηµα αυτό αποκτά και µια κυριολεκτική ση-
µασία. Η Ελλάδα είναι µια ανοχύρωτη χώρα η κακοκαιρία που
έπληξε τις τελευταίες µέρες τη χώρα µας, άφησε δυστυχώς πίσω
της τρεις νεκρούς στη Λήµνο και στη Χαλκιδική, ενώ από τη δυ-
τική Μακεδονία, τη Θεσσαλία, τη Χαλκιδική µέχρι τη Λήµνο, τη
Ρόδο είχαµε γέφυρες που κατέρρευσαν, δρόµους που κόπηκαν
στα δύο, ολόκληρα χωριά να παραµένουν ακόµη και σήµερα που
µιλάµε αποκλεισµένα, συµπολίτες µας να βρίσκονται για περισ-
σότερες από σαράντα οκτώ ώρες χωρίς ρεύµα και νερό. 

Και στην επικοινωνία που είχα και χθες µε τους δηµάρχους των
πληγεισών περιοχών, το µήνυµα το οποίο µεταφέρεται είναι δρα-
µατικό. Από σήµερα το πρωί κλιµάκιο της Νέας Αριστεράς µε επι-
κεφαλής τον Γραµµατέα του κόµµατός µας βρίσκεται στη Ρόδο,
ενώ άλλο κλιµάκιο µε τον Κοινοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο βρί-
σκεται στη Λήµνο και από την ενηµέρωση που έχω µέχρι στιγµής,
η κατάσταση είναι πραγµατικά αποκαρδιωτική. 

Και το πικρό συµπέρασµα που πρέπει να βγάζουµε από τέτοιες
καταστροφές είναι δυστυχώς ένα συµπέρασµα το οποίο επανα-
λαµβάνεται. Είναι ένα µοτίβο το οποίο διαρκώς το βλέπουµε
µπροστά µας. Η κλιµατική κρίση είναι εδώ. Την βιώνουµε πλέον,
τη ζούµε κάθε τρεις και λίγο µε τις καταστροφές, αλλά η Κυβέρ-
νηση δεν φαίνεται να µαθαίνει από τα λάθη της. Δεν φαίνεται να
αναγνωρίζει ότι κάτι πάει λάθος µε την πολιτική της, µε µια πολι-
τική που µιλάει για λιγότερο κράτος, για µια πολιτική η οποία
επενδύει στην ατοµική ευθύνη, επενδύει δηλαδή ουσιαστικά στα
ιδιωτικά συµφέροντα. 

Η κλιµατική κρίση -θα το λέµε διαρκώς- απαιτεί ένα ολοκληρω-
µένο πρόγραµµα δηµόσιων υποδοµών που θα θωρακίζουν τη
χώρα µας, θα θωρακίζουν τις τοπικές κοινωνίες. Απαιτεί ανασχε-
διασµό, άµεσο ανασχεδιασµό των διαθέσιµων πόρων, όπως για
παράδειγµα το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας -µην ξε-
χνάµε το δεύτερο συνθετικό, είναι και «Ανθεκτικότητας» το τα-
µείο- πόρους που θα κατευθύνονται στην πολιτική προστασία, θα
κατευθύνονται σε αντιπληµµυρικά έργα. 

Και ξέρετε αυτό το οποίο λένε οι άνθρωποι στις τοπικές κοι-
νωνίες, το λένε οι δήµαρχοι, το λένε οι κάτοικοι, το λένε οι επαγ-
γελµατίες, είναι ότι χορτάσαµε από κροκοδείλια δάκρυα και από
επικοινωνιακή διαχείριση. Υπάρχουν ευθύνες που ανήκουν στην
Κυβέρνηση. Υπάρχουν ευθύνες σε µια Κυβέρνηση η οποία αφήνει
τους πολίτες έρµαιο των κλιµατικών φαινοµένων. Και γι’ αυτές
τις ευθύνες, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, θα απολογηθείτε,
θα κληθείτε να λογοδοτήσετε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να έρθω και στα του σηµε-
ρινού νοµοσχεδίου, έχουµε ένα νοµοσχέδιο βιτρίνα της οικονο-
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µικής πολιτικής Κυβέρνησης. Αντανακλάται σε αυτό όλη η πολι-
τική των τελευταίων πέντε χρόνων. Καλούµαστε τώρα να ψηφί-
σουµε µέτρα που εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός στη Διεθνή Έκ-
θεση Θεσσαλονίκης πριν από δύο, τρεις µήνες εν όψει και της
ψήφισης του προϋπολογισµού την επόµενη εβδοµάδα στην Ολο-
µέλεια της Βουλής. Μια συζήτηση όµως σε βάθος για την οικο-
νοµική πολιτική δεν µπορεί να αφορά µόνο τη βιτρίνα, δεν µπορεί
να αφορά µόνο το φαίνεσθαι δώδεκα εξαγγελιών του Υπουργείου
Οικονοµικών. Αναγκαστικά αφορά το βάθος και την πλήρη
έκταση του κατατεθειµένου προϋπολογισµού. Αφορά το πλήρες
αποτύπωµα της κυβερνητικής οικονοµικής πολιτικής την τελευ-
ταία πενταετία, τις σωρευτικές επιπτώσεις αυτής της πολιτικής. 

Αν έπρεπε να το συνοψίσω και να το συµπυκνώσω σε δύο φρά-
σεις η Κυβέρνηση στο πεδίο της οικονοµίας αυτά τα πέντε χρόνια
έχει κάνει δύο πράγµατα. Πρώτον, έχει βαθύνει τις κοινωνικές
ανισότητες µε τρόπο πρωτόγνωρο ακόµα και για την περίοδο της
χρεοκοπίας πριν από λίγα χρόνια και δεύτερον έχει κάνει ό τι περ-
νάει από το χέρι της κυριολεκτικά για να οδηγήσει στην ανά-
καµψη ένα σύµπλεγµα οικονοµικών παραγόντων, οικονοµικών
συµφερόντων και συνολικά το κυρίαρχο παραγωγικό µοντέλο της
Ελλάδας πριν από τη δηµοσιονοµική κρίση. Ανισότητες από τη
µία, αναβίωση του µοντέλου και των συµφερόντων που µας οδή-
γησαν στην κρίση πριν από λίγα χρόνια από την άλλη.

Η Κυβέρνηση δηλαδή του κ. Μητσοτάκη είναι αυτή η οποία επι-
χειρεί να νεκραναστήσει την Ελλάδα της χρεοκοπίας. Αυτό κάνει
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία εκλέχτηκε µεν το
2019 µε το περίφηµο σύνθηµα περί επιστροφής της κανονικότη-
τας και ναι µπορώ να πω ότι το τήρησε αυτό το σύνθηµα. Μας
επέστρεψε στην κανονικότητα της παλιάς γνωστής συνταγής,
στο µοντέλο ανάπτυξης που µας οδήγησε στην κρίση. Για να
αξιολογήσουµε λοιπόν φέτος τα φετινά δώρα του Άγιου Βασίλη,
µιας και µπαίνουµε και σε εορταστική περίοδο, ας δούµε τις σω-
ρευτικές επιπτώσεις αυτής της πολιτικής, αυτών των πολιτικών
επιλογών. Αλλά να δούµε και ποιος θα λάβει τα δώρα της Κυβέρ-
νησης το επόµενο διάστηµα. Ποιοι είναι αυτοί τους οποίους σκέ-
φτηκε φέτος ο Άγιος Βασίλης να επισκεφθεί, για να δούµε;

Το σωρευτικό αποτέλεσµα λοιπόν της οικονοµικής πολιτικής
της Νέας Δηµοκρατίας µετά από πέντε χρόνια: Από το 2019 και
µετά οι δείκτες κοινωνικής ανισότητας τόσο ο δείκτης Gini, του
δείκτη δηλαδή της άνισης κατανοµής εισοδήµατος όσο και ο δεί-
κτης S80/S20 έχουν εκτοξευθεί. Η Κυβέρνηση πανηγυρίζει για
ανάπτυξη για ονοµαστικούς ρυθµούς µεγέθυνσης του ΑΕΠ, την
ίδια στιγµή που δεν υπάρχει ένας, έστω ένας δείκτης, ο οποίος
να είναι θετικός όσον αφορά τις συνθήκες διαβίωσης των πολι-
τών. 

Από πού να το πιάσει κανείς ειλικρινά; Από πού να το πιάσει
κανείς; Στο πραγµατικό εισόδηµα είµαστε ουραγοί στην Ευρώπη,
όπως και στο διαθέσιµο εισόδηµα. Επίσης είµαστε ουραγοί στον
κίνδυνο φτώχειας και κοινωνικού αποκλεισµού, στις χειρότερες
θέσεις σε όλη την Ευρώπη των είκοσι επτά. Στον κίνδυνο ακραίας
φτώχειας είµαστε τα ίδια. Στην ενεργειακή φτώχεια είµαστε πρω-
ταθλητές. Αυτά όλα είναι στοιχεία της EUROSTAT. Αυτά δείχνουν
οι σχετικές ευρωπαϊκές εκθέσεις. 

Εδώ βεβαίως πάλι ακούσαµε και από τον αρµόδιο Υπουργό -
το ακούµε κατ’ επανάληψη και από τον Πρωθυπουργό- άλλη µια
φορά αντιστροφή της πραγµατικότητας. Θα ακούσουµε για suc-
cess story και θα ακούσουµε και για τους γνωστούς και µίζερους
της Αντιπολίτευσης που διαµαρτύρονται και δεν κατανοούν το οι-
κονοµικό θαύµα το οποίο φέρνει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη. 

Οι επιπτώσεις όµως αυτών των ανισοτήτων, της όξυνσης των
ανισοτήτων είναι πιο εµφανείς από οπουδήποτε αλλού σε δύο ζη-
τήµατα, στον πραγµατικό µισθό και στις παροχές του κοινωνικού
κράτους. Και εκεί τα δεδοµένα είναι πραγµατικά αποκαρδιωτικά.
Είπα για κοινωνικό κράτος. Στις δαπάνες υγείας -που οι πολίτες
δεν καταφέρνουν να καλύψουν- είµαστε πρώτοι σε όλη την Ευ-
ρώπη των είκοσι επτά στις ακάλυπτες δαπάνες για την υγεία, ενώ
και στους µισθούς η κατάσταση είναι δραµατική. Οι Έλληνες ερ-
γαζόµενοι κάθε χρόνο που περνάει εισπράττουν χαµηλότερο πο-
σοστό 46% το 2022, 45% το 2023 του ευρωπαϊκού µέσου όρου
ως προς το εισόδηµά τους. Πηγαίνουµε ολοένα και προς τα
κάτω.

Να µιλήσουµε και για την αγοραστική δύναµη. Η χώρα µας
είναι προτελευταία στην Ευρώπη των είκοσι επτά, µόνο πάνω από
τη Βουλγαρία στο 67% του ευρωπαϊκού µέσου όρου. Αυτά είναι
τα συµπεράσµατα. Αυτές είναι οι οικονοµικές και κοινωνικές επι-
πτώσεις της πολιτικής που ακολουθεί η Κυβέρνηση Μητσοτάκη.
Και βεβαίως η φορολογική πολιτική είναι τµήµα αυτής ακριβώς
της συνολικής πολιτικής. Και εκεί βεβαίως τα πράγµατα είναι επί-
σης γνωστά για τη χώρα µας. Η Ελλάδα έχει τη χειρότερη ανα-
λογία έµµεσων-άµεσων φόρων σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Είναι γύρω στους εξήντα-σαράντα έµµεσοι, άµεσοι φόροι. Και
αυτή η παντελώς άδικη δυσαρµονία ήταν που κατέστησε και το
λεγόµενο οικονοµικό θαύµα του κ. Μητσοτάκη εφικτό. 

Πώς έγινε αυτό; Η Νέα Δηµοκρατία κυβέρνησε εν µέσω πρω-
τοφανούς πληθωριστικού ράλι που έχει να δει η διεθνής οικονο-
µία από τη δεκαετία του ‘70 και χρησιµοποίησε αυτή τη συνθήκη,
αυτόν τον πληθωρισµό ως εργαλείο αλχηµείας. Αρνούµενη να
µειώσει έστω και στοχευµένα έστω και σε συγκεκριµένα προϊόντα
και υπηρεσίες τις τιµές του ΦΠΑ, τι κατάφερε; Πέτυχε µε ένα
σµπάρο δύο τρυγόνια. Από τη µία υπεραπόδοση των φορολογι-
κών εσόδων και ταυτόχρονα η δυνατότητα να ασκήσει µια υποτι-
θέµενη πολιτική φοροαπαλλαγών. Και λέω «υποτιθέµενη» γιατί
στην πραγµατικότητα πρόκειται για φοροαπαλλαγές, οι οποίες
είναι στοχευµένες για την ελάφρυνση των ανώτερων εισοδηµα-
τικών στρωµάτων. 

Η υπεραπόδοση όµως των φορολογικών εσόδων δεν προ-
έκυψε ως διά µαγείας. Αυτή η υπεραπόδοση προέκυψε από τους
Έλληνες φορολογούµενους και κυρίως από τους πιο αδύναµους
από τους φορολογούµενους. Δεν νοµίζω ότι υπάρχει κανείς εδώ
σε αυτή την Αίθουσα που να µην κατανοεί και να µην συµφωνεί
ότι οι έµµεσοι φόροι είναι αυτοί που πλήττουν πλέον δυσανάλογα
τα κατώτερα εισοδηµατικά στρώµατα, ότι είναι πιο άδικοι φόροι.
Γι’ αυτό άλλωστε και ο πληθωρισµός σε όλη αυτή την περίοδο
εµφανιζόταν πολύ πιο έντονος στα βασικά είδη διατροφής, στα
είδη πρώτης ανάγκης, στις βασικές υπηρεσίες, εκεί που κατανα-
λώνουν και οι ασθενέστεροι συµπολίτες µας.

Η υπεραπόδοση όµως της φορολογίας έχει και άλλη µια αιτία.
Γιατί η Κυβέρνηση δεν είχε αρνηθεί µόνο να µειώσει τον ΦΠΑ,
έχει αρνηθεί να τιµαριθµοποιήσει και τις φορολογικές κλίµακες
και έτσι τα έσοδα από τη φορολογία εισοδήµατος έχουν πάρει
την ανιούσα, όχι όµως από την αύξηση της φορολογίας των µε-
γάλων καρχαριών. Έχουν πάρει την ανιούσα επειδή ο µικρέµπο-
ρας την ώρα που συρρικνώνεται η αγοραστική του δύναµη,
εµφανίζεται τεχνητά να αυξάνει τα εισοδήµατά του και να ανε-
βαίνει φορολογικό συντελεστή. 

Την ίδια στιγµή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που τα κέρδη
των επιχειρήσεων βρίσκονται στις πρώτες θέσεις των ευρωπαϊ-
κών στατιστικών στοιχείων, στους µισθούς και στην αγοραστική
δύναµη των εργαζοµένων, αυτών που παράγουν τον πλούτο δη-
λαδή, είµαστε στον πάτο της Ευρώπης. Η Κυβέρνηση υλοποιεί
µε πολύ συστηµατικό τρόπο το σχέδιό της για βίαιη αναδιανοµή
του παραγόµενου πλούτου από κάτω προς τα πάνω, από τους
πολλούς στους λίγους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να µου επιτρέψετε να
πω επίσης το εξής: Η φορολογική πολιτική, επειδή συζητάµε και
συγκεκριµένα µέτρα στο νοµοσχέδιο σήµερα, είναι ένα σύνολο,
δεν µπορεί να αξιολογείται αλά καρτ. Από αυτή την άποψη στο
σηµερινό σχέδιο νόµου, κύριε Υπουργέ, έχουµε ψηφίδες µιας συ-
νολικής πολιτικής, η οποία είναι κοινωνικά, ταξικά µεροληπτική
υπέρ των ανώτερων εισοδηµατικών στρωµάτων. Ενός µηχανι-
σµού κοινωνικού αυτοµατισµού που εκµεταλλεύεται τη διάχυτη
αίσθηση ότι υπάρχει φοροδιαφυγή στη χώρα και στο όνοµα της
αντιµετώπισης της φοροδιαφυγής µεταφέρει τα φορολογικά
βάρη από τους λίγους στους πολλούς, από τους µεγάλους στους
µικρούς. 

Στόχος της Κυβέρνησης είναι να φτιάξει µια αφήγηση ότι κι-
νείται στην κατεύθυνση της µείωσης της φοροδιαφυγής, όµως
πώς το κάνει αυτό; Αφήνοντας αλώβητους τους βασικούς για την
ίδια stake holders, τους βασικούς υποστηρικτές της, αυτούς που
υποστηρίζονται από την Κυβέρνηση και αυτούς που υποστηρί-
ζουν την Κυβέρνηση. 

Και ποιοι είναι αυτοί; Πρώτες-πρώτες, βεβαίως, είναι οι τράπε-
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ζες. Και επειδή άκουσα νωρίτερα και τα όσα είπε ο Υπουργός Οι-
κονοµικών για τη φορολόγηση των τραπεζών, άκουσα και τον
Πρωθυπουργό από το Λονδίνο να δίνει διαβεβαιώσεις προς τους
τραπεζίτες ότι δεν θα υπάρξει φορολόγηση των τραπεζών, κοι-
τάξτε, να πούµε επιτέλους τα πράγµατα µε το όνοµά τους. Αυτό
που συµβαίνει αυτή τη στιγµή µε την ενεργή ανοχή της Κυβέρ-
νησης είναι άνευ προηγουµένου. Οι τράπεζες εµφανίζουν µια τε-
ράστια κερδοφορία, λόγω της σκανδαλώδους διαφοράς µεταξύ
του επιτοκίου καταθέσεων και του επιτοκίου χορηγήσεων, αλλά
και µε τις υπέρογκες, µε τις προκλητικές, χρεώσεις προς τους
καταναλωτές. Και ποια είναι η δικαιολογία για την ανοχή της υψη-
λής αυτής, της προκλητικής αυτής, κερδοφορίας, σύµφωνα µε
την Κυβέρνηση; Είναι η αναβαλλόµενη φορολογία. Αλλά οι τρά-
πεζες δεν χρησιµοποιούν την υψηλή κερδοφορία για να αποσβέ-
σουν γρήγορα την αναβαλλόµενη φορολογία. Λένε ότι θα
επιταχύνουν τον ρυθµό, αλλά αυτή τη στιγµή µόνο ένα µικρό κοµ-
µάτι πηγαίνει εκεί. 

Και την ίδια στιγµή έχουµε την Κυβέρνηση, η οποία αφήνει τις
τράπεζες από αυτά τα υπερκέρδη να µοιράζουν µερίσµατα προ-
κλητικά. Και πανηγυρίζει µάλιστα από πάνω η Κυβέρνηση για τα
τραπεζικά µερίσµατα! Αν είναι δυνατόν! Είναι πρόκληση αυτό
απέναντι σε µια ολόκληρη κοινωνία, απέναντι σε µια ολόκληρη
οικονοµία, η οποία πλήττεται βάναυσα από την οικονοµική πολι-
τική της Κυβέρνησης. 

Εκτός όµως από τις τράπεζες υπάρχουν και άλλοι. Υπάρχουν
µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι. Υπάρχουν µεγάλοι ελεύθεροι
επαγγελµατίες µε τεράστιους τζίρους. Όλοι αυτοί που φοροδια-
φεύγουν σε τεράστια κλίµακα. Επί πέντε χρόνια η Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη ανακοινώνει τη µία φοροαπαλλαγή µετά την άλλη για
όλα αυτά τα ανώτερα εισοδηµατικά στρώµατα, για εκείνο το κοι-
νωνικό µπλοκ το οποίο στηρίζει την κυβέρνηση της Δεξιάς, µει-
ώσεις στη φορολόγηση των µερισµάτων, µειώσεις στη φορο-
λόγηση των κερδών, µειώσεις στη φορολόγηση των ενοικίων, αύ-
ξηση του αφορολόγητου για γονικές παροχές σε πολύ µεγάλα
ποσά.

Το ίδιο κάνετε και τώρα, το ίδιο κάνετε και σήµερα, το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών. Φέρνει φορολογικά µέτρα τα οποία δήθεν είναι
ουδέτερα, τα οποία δήθεν θα ευνοήσουν τους πάντες, και στην
ουσία τι κάνει; Φέρνει φορολογικά µέτρα τα οποία ευνοούν ανώ-
τερα εισοδηµατικά στρώµατα. Πάρτε για παράδειγµα την κατάρ-
γηση του τέλους επιτηδεύµατος. Έρχονται σήµερα εδώ Υπουρ-
γοί και µας ρωτάνε «µα, καλά, θα πείτε όχι στη µείωση ενός
φόρου, όπως είναι το τέλος επιτηδεύµατος;» Λες και δεν είµαστε
σε θέση να αντιληφθούµε ότι αυτό το µέτρο πάει πακέτο µε την
τεκµαρτή φορολόγηση των ελευθέρων επαγγελµατιών, µαζί πάνε
αυτά. 

Στην πραγµατικότητα η Κυβέρνηση αλλάζει το φορολογικό µεί-
γµα προς τους ελεύθερους επαγγελµατίες µε ουδέτερο δηµο-
σιονοµικό τρόπο, αυξάνοντας τα έσοδα από τους επαγγελµατίες
µε πολύ χαµηλά και χαµηλά εισοδήµατα και µειώνοντας τα κρα-
τικά έσοδα από τα µεγαλύτερα εισοδήµατα. Ό,τι δίνετε δηλαδή
µε την κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος στα κατώτερα ει-
σοδηµατικά στρώµατα έρχεστε και τους τα παίρνετε εις διπλούν
µε την τεκµαρτή φορολόγηση -αυτό κάνετε- και το αντίστροφο
για τα µεγάλα εισοδήµατα. 

Οµοίως λειτουργούν και άλλα µέτρα του σηµερινού νοµοσχε-
δίου. Για παράδειγµα η άρση της φορολόγησης των εφηµεριών
των γιατρών. Είναι θετικό µέτρο, θα πει κάποιος. Βεβαίως, είναι
θετικό µέτρο για κάποιους. Ας δούµε όµως ποιοι είναι οι πραγµα-
τικοί µισθοί σήµερα των γιατρών στην Ελλάδα και γιατί φεύγουν
και πηγαίνουν σε χώρες της βόρειας Ευρώπης, όπου ο µισθός
είναι τρεις, και τέσσερις, και πέντε φορές επάνω. Εκεί τι θα γίνει;
Θα υπάρξει µισθολογική παρέµβαση για να στηριχθούν οι γιατροί
του ΕΣΥ και να παραµείνουν στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας; 

Να πιάσουµε τις βραχυχρόνιες µισθώσεις. Μέσα σε πέντε χρό-
νια αυτή εδώ η Κυβέρνηση, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, έχει κατα-
φέρει να καταστρέψει συθέµελα την προσφορά κατοικίας στη
χώρα µας. Δεν πήρε ούτε ένα µέτρο για την αύξηση της προσφο-
ράς στεγαστικών δανείων από τις τράπεζες. Διέθεσε ένα εξευτε-
λιστικά µικρό ποσό από το Ταµείο Ανάκαµψης για στεγαστικά
προγράµµατα, ενώ το περίφηµο πρόγραµµα «Σπίτι µου» µε ελά-

χιστους δικαιούχους τελικά τι έκανε; Εκτόξευσε τις τιµές των ακι-
νήτων. Όπως το ίδιο κάνει και η Golden Visa. 

Η Κυβέρνηση επί πέντε χρόνια άφησε αρρύθµιστες τις βραχυ-
χρόνιες µισθώσεις. Ποιο είναι το αποτέλεσµα σήµερα; Το λέει και
η ένωση των ξενοδόχων αυτό. Στην Αττική έχουµε περισσότερες
κλίνες από Αirbnb από ό,τι τα ξενοδοχεία, στο Λεκανοπέδιο. Και
έρχεται σήµερα η Κυβέρνηση και λέει «θα φέρω µέτρα για να
ρυθµίσω». Μπράβο, συγχαρητήρια! Σας πήρε δηλαδή πεντέµισι
χρόνια να συνειδητοποιήσετε το µέγεθος του προβλήµατος. Μα,
σε ποια χώρα ζείτε; Δεν έχετε τα στοιχεία τα οποία δείχνουν ότι
σωρευτικά αυτή την περίοδο έχουµε αύξηση των ενοικίων που
ξεπερνάει το 52%; Έχουµε 52% αύξηση των ενοικίων σε αυτά τα
χρόνια. Για να µην κοροϊδευόµαστε, χωρίς µέτρα που µε ουσιώδη
τρόπο να επενεργούν στην προσφορά στέγης δεν µπορεί να
υπάρξει λύση. 

Ηµίµετρα έχουµε και για τους συνταξιούχους. Μέτρα που ούτε
θα γίνουν αντιληπτά όταν τελειώσει η προπαγάνδα από τους τη-
λεοπτικούς δέκτες, 8 µε 16 ευρώ το µήνα. 

Ενώ βεβαίως να δούµε και την άλλη πλευρά, αντιστρόφως τι
γίνεται; Ποιους ευνοεί το φορολογικό κίνητρο για την υποχρεω-
τική ασφάλιση έναντι φυσικών καταστροφών; Ευνοεί µήπως τη
µικρή επιχείρηση; Ή µήπως ευνοεί τις ασφαλιστικές εταιρείες;
Ποιους ευνοούν τα µέτρα για τη συγχώνευση των επιχειρήσεων;
Ευνοούν αυτόν ο όποιος ακολουθεί τον δρόµο της αναγκαστικής
συγχώνευσης, λόγω της οικονοµικής δυσπραγίας, λόγω της αδυ-
ναµίας πρόσβασης σε τραπεζικό δανεισµό, λόγω του υπερπλη-
θωρισµού; Ή ευνοούν τα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα, που
έχουν τη δυνατότητα, έχουν τη ρευστότητα να προχωρήσουν σε
επιθετικές εξαγορές επί της ουσίας; Ποιοι ευνοούνται από τα
µέτρα για τους «επενδυτικούς αγγέλους»; Ευνοείται η ελεύθερη
διακίνηση του χρήµατος ή η ανασυγκρότηση της παραγωγικής
βάσης της οικονοµίας; Η Golden Visa δηλαδή υπάρχει για να στη-
ρίζει την καινοτοµία ή η καινοτοµία στηρίζει την Golden Visa;

Και βεβαίως την ίδια στιγµή που παίρνετε τέτοια µέτρα αρνεί-
στε κατηγορηµατικά να µειώσετε τον ΦΠΑ σε βασικά είδη. Και τι
δεν έχετε πει, προκειµένου να δικαιολογήσετε τα αδικαιολόγητα
και να µην κάνετε αυτό το οποίο κάνει για παράδειγµα η Ισπανία.
Μάλλον όµως δεν έχετε πείσει τους πολίτες, κύριε Υπουργέ.
Δείτε την τελευταία δηµοσκόπηση της GPO. Μείωση του ΦΠΑ
στα τρόφιµα ζητάει το 91,5% των πολιτών, ενώ το 89,3%, εννέα
στους δέκα, δηλώνουν ότι η ακρίβεια είναι αυτή που δυσκολεύει
σηµαντικά την καθηµερινότητά τους.

Και την ίδια στιγµή, βεβαίως, το πάρτι αισχροκέρδειας στην
ενέργεια συνεχίζεται ακάθεκτο: 62% αύξηση στα πράσινα τιµο-
λόγια τον Δεκέµβριο σε σχέση µε έναν µήνα πριν, µε τον Νοέµ-
βριο, µέσα σε έναν µήνα. Πότε θα σταµατήσει επιτέλους αυτή η
κοροϊδία µε τα πράσινα, κόκκινα, κίτρινα, µπλε τιµολόγια; Πότε
θα σταµατήσει επιτέλους αυτή η κοροϊδία, η οποία δείχνει ακρι-
βώς την αδυναµία του µέσου νοικοκυριού να καλύψει βασικές
ανάγκες σε θέρµανση ειδικά τώρα την περίοδο του χειµώνα; Βε-
βαίως, είναι και αυτή αποτέλεσµα συγκεκριµένων πολιτικών επι-
λογών, γιατί έχουµε την πανευρωπαϊκή πρωτοτυπία να µην
έχουµε διµερή συµβόλαια στη χονδρεµπορική. Το 99% της πα-
ραγόµενης ενέργειας να διαπραγµατεύεται µε κερδοσκοπικούς
όρους στο Χρηµατιστήριο στην προηµερήσια αγορά. Έτσι εκτο-
ξεύεται η τιµή στη χονδρεµπορική, περνάει µετά στη λιανική και
στον καταναλωτή που την πληρώνει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι είναι σαφές ότι τα
µέτρα που περιλαµβάνονται στο σηµερινό νοµοσχέδιο δεν ανα-
τρέπουν σε καµµία περίπτωση την εικόνα µιας οικονοµικής και
φορολογικής πολιτικής, η οποία είναι ακραία κοινωνικά µερολη-
πτική υπέρ των ελίτ, υπέρ των µεγάλων συµφερόντων, υπέρ των
µεγάλων εισοδηµάτων, υπέρ του µεγάλου πλούτου, υπέρ εκείνων
δηλαδή που οδήγησαν τη χώρα στην κρίση πριν από µερικά χρό-
νια, υπέρ του τραπεζικού κεφαλαίου, των κατασκευαστικών οµί-
λων, των µεγάλων τουριστικών οµίλων, υπέρ των εφοπλιστών και
υπέρ εκείνων των ελίτ που, µαζί µε τα κόµµατα του τότε δικοµ-
µατισµού, έφεραν τη χώρα στη µεγαλύτερη κρίση που γνώρισε
στη µεταπολεµική της ιστορία. Και βεβαίως, όλα αυτά τα συµφέ-
ροντα σήµερα βήµα το βήµα, µέτρο το µέτρο, νεκρανασταίνονται
από την Κυβέρνησή τους, από την Κυβέρνηση Μητσοτάκη. 
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Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µε ένα πολιτικό σχόλιο, αν µου επι-
τρέπετε, µε αφορµή και τις τελευταίες εξελίξεις που είχαµε χθες
και σήµερα στη Γαλλία. Η επιλογή του Γάλλου Προέδρου Μα-
κρόν για πρωθυπουργία στον κ. Μπαρνιέ οδήγησε στη χθεσινή
πρόταση µοµφής λόγω του προϋπολογισµού µε µεγάλες περικο-
πές και την προσφυγή του Πρωθυπουργού της Γαλλίας στο πε-
ρίφηµο αµφιλεγόµενο άρθρο 49,3 του γαλλικού Συντάγµατος για
την παράκαµψη δηλαδή της Βουλής και τη θέσπιση νόµου χωρίς
την ψήφο των Βουλευτών. Ο Μακρόν απέναντι στον κίνδυνο της
Αριστεράς, απέναντι στο Λαϊκό Μέτωπο που πρώτευσε στις τε-
λευταίες εκλογές, ουσιαστικά έχρισε την ακροδεξιά Λεπέν ρυθ-
µιστή των πολιτικών και κοινοβουλευτικών εξελίξεων. Πέραν
βεβαίως από τους κραδασµούς που θα προκαλέσει αυτή η εξέ-
λιξη και αυτή η πολιτική κρίση όχι µόνο στη γαλλική, αλλά -επειδή
µιλάµε για τη Γαλλία- πιθανότατα στην ευρωπαϊκή οικονοµία, ας
πάρει κάποια µαθήµατα, αν µπορεί να τα πάρει βεβαίως, και η εγ-
χώρια Δεξιά. Όταν συναγελάζεσαι, όταν συµµαχείς µε την Ακρο-
δεξιά, τελικά κινδυνεύεις να γίνεις υποχείριο της. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-

µουνιστικού Κόµµατος, ο κ. Καραθανασόπουλος.
Ώσπου να ανέβει στο Βήµα, να εγκρίνουµε µία άδεια απουσίας.
Ο Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Πλακιωτάκης ζητεί άδεια ολι-

γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό.
Η Βουλή εγκρίνει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η Βουλή ενέκρινε

τη ζητηθείσα άδεια. 
Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Πραγµατικά µας προκαλεί εντύπωση η πρόταση την οποία κα-

τέθεσε πριν από λίγο ο κ. Χαρίτσης στο όνοµα της υπεράσπισης
της δηµοκρατίας και του κράτους δικαίου, έννοιες που στην κα-
λύτερη περίπτωση είναι κενές περιεχοµένου.

Αναρωτιέµαι, κύριε Χαρίτση, µε όλον τον σεβασµό, πόσο αρι-
στερή µπορεί να είναι η άποψη ότι αυτός που υπηρετεί τον θεσµό
της Προεδρίας θα προστατεύσει αλλά και θα δώσει εγγυήσεις.
Γιατί το λέµε αυτό; 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΞΗΣ) ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς): …(Δεν ακούστηκε)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Να σας πω. Γιατί βε-
βαίως είναι ένας θεσµός που, ανεξάρτητα επιλογής προσώπων,
επικυρώνει το σύνολο της αντιλαϊκής πολιτικής. Μάλιστα, αυτό
το έκαναν και πρόεδροι που εκλέχθηκαν και µε τις δικές σας ψή-
φους. 

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, εµείς το λέµε καθαρά ότι δεν θα
µπορέσουµε να στηρίξουµε µια τέτοια πρόταση. Η στάση του ΚΚΕ
είναι καθαρή, πεντακάθαρη. Θα καταψηφίσει οποιαδήποτε πρό-
ταση έρθει, γιατί θεωρούµε ότι ο θεσµός του Προέδρου της Δη-
µοκρατίας είναι κατ’ εξοχήν αντιλαϊκός θεσµός. Μάλιστα, και για
το ίδιο το πρόσωπο αναρωτιόµαστε, τον κ. Ράµµο που προτείνατε,
πραγµατικά για τη στάση την οποία κράτησε όσον αφορά τις υπο-
κλοπές του ΚΚΕ. Τις θεώρησε ανύπαρκτες, λέει. Η υποκριτική
ευαισθησία σε αυτά τα ζητήµατα είναι τουλάχιστον περίεργη.

Για να πάµε παρακάτω, κύριε Πρόεδρε, σήµερα είναι η Ηµέρα
για τα Άτοµα µε Αναπηρία. Περίσσεψαν τα ευχολόγια από όλα
αυτά τα κόµµατα -και το κυβερνών κόµµα- που είναι συνυπεύθυνα
για τα τεράστια προβλήµατα, γιατί άσκησαν πολιτικές και ως κυ-
βερνήσεις -και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ και άλλα- για τα τεράστια
προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι οικογένειες µε άτοµα µε ει-
δικές ανάγκες ή χρονίως πασχόντων, όπου βλέπουν συνεχώς να
επιδεινώνεται η θέση τους. Μάλιστα, τα στοιχεία της EUROSTAT
είναι αδιάψευστα. Το 50% αυτών των οικογενειών διαβιούν στο
όριο της φτώχειας. Μάλιστα, αν θέλετε, είναι ακριβώς -ας το
πούµε- ο ορισµός των θυµάτων της βάρβαρης επίθεσης που έχει
εξαπολύσει αυτό το καπιταλιστικό σύστηµα και οι κυβερνήσεις
που το υπηρετούν, µε αποτέλεσµα η έννοια συµπερίληψη, που
τη χρησιµοποιείτε κατά κόρον, να αποτελεί ένα «άδειο πουκά-

µισο».
Το ΚΚΕ θεωρεί ότι µε τον αγώνα πρέπει να δικαιωθούν τα αυ-

τονόητα και δίκαια αιτήµατα των Ατόµων µε Αναπηρία και των
χρονίως πασχόντων. Μάλιστα, στηρίζει αυτά τα αιτήµατα, στηρί-
ζει αυτούς τους αγώνες, παίρνει µέτρα, όπως έκανε σήµερα µε
την κατάθεση πρότασης νόµου για την προστασία των οικογε-
νειών των ανθρώπων αυτών, της πρώτης τους κατοικίας από τους
πλειστηριασµούς. Την πρόταση αυτή την καταθέτω και στα Πρα-
κτικά της σηµερινής συζήτησης.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Καραθανασόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα πρόταση, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο της Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επειδή είναι επίκαιρο το θέµα, κύριε Υπουργέ, και είστε και
παρών στην Αίθουσα, πραγµατικά θεωρούµε ότι η χθεσινή σας
απάντηση σε µια επίκαιρη ερώτηση του ΚΚΕ µόνο από απρέπεια
µπορεί να χαρακτηριστεί. Μάλιστα, φτάσατε στο σηµείο να αθε-
τήσετε όσα λέγατε, ότι ψάχνετε για λύση του προβλήµατος µαζί
µε τον κ. Χατζηδάκη. Το είπατε και σ’ εµένα, το είπατε και σε µια
σειρά σωµατεία τα οποία σας είχαν επισκεφθεί για το συγκεκρι-
µένο ζήτηµα. Μάλιστα, απάντηση δεν δώσατε καµµία, ούτε στη
γραπτή ερώτηση την οποία είχαµε καταθέσει έναν µήνα πριν ούτε
και στις προσωπικές επικοινωνίες τις οποίες είχαµε, φτάνοντας
στο σηµείο να επιρρίψετε την ευθύνη στην ίδια την οικογένεια
γιατί, λέει, δεν αξιοποίησε όλα τα εργαλεία που είναι διαθέσιµα,
όπως ο εξωδικαστικός συµβιβασµός. Αλήθεια το λέτε αυτό; Και
τότε γιατί πανηγυρίζατε ως Κυβέρνηση ότι η Υπουργός, η κ. Ζα-
χαράκη, βρήκε τρόπο να αντιµετωπιστεί το ζήτηµα, µετά τους
αγώνες ενάντια στην κατάσχεση του σπιτιού της πρωταθλήτριας
µε ειδικές ανάγκες από την Ελευσίνα; Το λύσατε, λέει, το πρό-
βληµα. Πώς το λύσατε; Θεωρώντας αυτό το ποσό ως δωρεά και
µάλιστα προς τρίτο, για να το φορολογήσετε µε 40%; Και να ζη-
τάτε από την οικογένεια και την ίδια την πρωταθλήτρια να πλη-
ρώσει 47.000 φόρο; Σοβαρά µιλάτε; Διότι δεν µπορείτε να κάνετε,
λέει, εξαίρεση από τον νόµο; Αλήθεια; 

Και δεν µου λέτε, µε το άρθρο 99 στο σηµερινό νοµοσχέδιο τι
κάνετε; Εξαίρεση από τον νόµο δεν κάνετε; Για ποιον την κάνετε,
όµως, αυτήν την εξαίρεση από τον συγκεκριµένο νόµο και από
το ίδιο ποσοστό φορολόγησης 40%; 

Το κάνετε για τα νοµικά πρόσωπα, τις νοµικές οντότητες και
τα φυσικά πρόσωπα που ασκούν επιχειρηµατική δραστηριότητα,
όταν υπάρχει παραίτηση από χρέη. Η παραίτηση από χρέη θεω-
ρείται δωρεά και αυτή τη δωρεά προς τρίτους εσείς την κάνετε
αφορολόγητη. Καταργείται το 40%. Και για να διαγράψετε τον
συγκεκριµένο φόρο για τη συγκεκριµένη µόνο και µόνο περί-
πτωση, λέτε «δεν µπορούµε να παραβούµε τον νόµο». Αλήθεια;
Αφού τους νόµους τους κάνετε όπως θέλετε, κουρελόχαρτα!
Τους αλλάζετε και τους ανατρέπετε προς όφελος των µεγάλων
επιχειρηµατικών οµίλων. Και για αυτή την περίπτωση, που είναι
ανθρώπινη περίπτωση, λέτε «δεν µπορούµε»;

Εµείς το λέµε καθαρά: Μπορείτε και πρέπει και επιβάλλεται να
προχωρήσετε άµεσα, ως Κυβέρνηση, στη διαγραφή αυτού του
χρέους των 47.000 ευρώ.

Τρίτο ζήτηµα, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι για µια ακόµη φορά εί-
µαστε στο ίδιο έργο θεατές. Δηλαδή, µε τη βροχή πληµµύρισαν
σπίτια, καταστράφηκαν περιουσίες, χάθηκαν ζωές σε µια σειρά
περιοχές στη χώρα µας και µάλιστα, στο νησί-κορωνίδα, όπως το
θεωρείτε, της τουριστικής ανάπτυξης της περιοχής της Δωδεκα-
νήσου, που αναδεικνύονται οι δύο όψεις του εχθρικού αστικού
κράτους. Από τη µια µεριά, µπορεί αυτό το κράτος να σηκώσει
και να υπηρετήσει πεντάστερα ξενοδοχεία σε όλο το νησί και
υποδοµές που εξυπηρετούν την τουριστική οικονοµική δραστη-
ριότητα και από την άλλη µεριά, αυτό το κράτος αισθάνεται δέος
για να προστατεύσει τον λαό από τις πληµµύρες, από τις φωτιές
που ήταν πριν από δύο χρόνια στην ίδια περιοχή, αλλά και από
τους σεισµούς. Δεν µπορεί, λέει, είναι ανίκανο.

Όµως, είναι πολύ ικανό στο να υπηρετεί και να υλοποιεί τους
αντιλαϊκούς σχεδιασµούς, τις υποδοµές που εξυπηρετούν τις επι-
χειρηµατικές ανάγκες, τις υποδοµές που στηρίζουν τα ιµπερια-
λιστικά σχέδια και την εµπλοκή της χώρας µας στην ευρύτερη
περιοχή.
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Από αυτή την άποψη, εµείς λέµε καθαρά ότι και εσείς, όπως
και οι προηγούµενοι, εφαρµόζετε κατά γράµµα την πολιτική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης περί κόστους-οφέλους για τα έργα υποδο-
µής. Για αυτά πετάτε στον κάλαθο των αχρήστων τέτοια έργα
που µπορεί να προστατεύσουν τον λαό από τα φυσικά φαινό-
µενα.

Εµείς απαιτούµε εδώ και τώρα πλήρη και χωρίς καθυστέρηση
αποζηµίωση στο 100% για τις ζηµιές που έχει υποστεί ο κόσµος
αυτός και αποκατάσταση των υποδοµών ρεύµατος, συγκοινωνια-
κών, νερού, για να µπορέσουν να αντιµετωπιστούν άµεσα οι επι-
πτώσεις από την πληµµύρα.

Όσον αφορά στο φορολογικό νοµοσχέδιο που συζητάµε σή-
µερα, αλλά και την τοποθέτηση του κυρίου Υπουργού, φτάνει
µόνο µια εικόνα, την οποία θα παρουσιάσω και τώρα για να δεί-
ξουµε τον αντιλαϊκό ταξικό χαρακτήρα του φορολογικού συστή-
µατος, που όλες οι κυβερνήσεις υπηρέτησαν.

Με βάση τα στοιχεία της ΑΔΑΕ για την 1-1-2024 που βρήκαµε,
το πλήθος των ληξιπρόθεσµων οφειλών είναι τρία εκατοµµύρια
οκτακόσιες χιλιάδες και το σύνολο των ληξιπρόθεσµων οφειλών
είναι 106 δισεκατοµµύρια. Όµως, αν πάµε πιο αναλυτικά, το 80%
του συνόλου αυτών, δηλαδή πάνω από τρία εκατοµµύρια -τρία
εκατοµµύρια εκατό χιλιάδες- χρωστάει µόλις το 1,5% των ληξι-
πρόθεσµων οφειλών. Είναι αυτοί που χρωστούν µέχρι 3.000
ευρώ. Είναι µόλις το 1,5%. Δηλαδή, πόσο χρωστούν; Χρωστούν
1,5 δισεκατοµµύρια. Στο σύνολο των ετήσιων φορολογικών εσό-
δων του κράτους 1,5 δισεκατοµµύρια είναι µόλις το 2%. Δια-
γράψτε το, να απαλλάξετε τρία εκατοµµύρια εκατό χιλιάδες
κόσµο από τα ληξιπρόθεσµα χρέη προς την εφορία. Και δεν είναι
τα καθαρά ποσά αυτά. Είναι µέσα και οι τόκοι και οι προσαυξή-
σεις και όλα τα υπόλοιπα. Τι είναι 2%, για να τους απαλλάξετε;
Γιατί χρωστά αυτός ο κόσµος στην εφορία; Γιατί θα πλουτίσει µε
1000 και 500 και 300 ευρώ και θα κάνει περιουσιακά στοιχεία,
όπως κάνουν οι υπόλοιποι που χρωστούν 1 εκατοµµύριο, 2, 5 και
παραπάνω εκατοµµύρια στην εφορία, που τα κάνουν πραγµατικά
περιουσιακά στοιχεία; Δεν µπορεί και δεν µπορεί, γιατί τον οδη-
γήσατε σε αυτή την κατάσταση µε τα φορολογικά σας µέτρα.

Από αυτή την άποψη και το σηµερινό νοµοσχέδιο βρίθει φορο-
απαλλαγών προς όφελος του µεγάλου κεφαλαίου. Και αυτές οι
νέες απαλλαγές είναι δεδοµένες, φορολογικά κίνητρα για επεν-
δύσεις, ιδιαίτερα στη νέα τεχνολογία, υπεραποσβέσεις, κίνητρα
για συγχωνεύσεις επιχειρήσεων. Και βέβαια, όλα αυτά είναι συ-
γκεκριµένα. Εξυπηρετούν τα συµφέροντα των επιχειρηµατικών
οµίλων και την κερδοφορία τους. Από την άλλη µεριά και µια
σειρά άλλες µειώσεις, που θέλετε να τις παρουσιάσετε ως φιλο-
λαϊκές, έχουν το αντίθετο αποτέλεσµα.

Να δούµε τη µείωση του ΕΝΦΙΑ που λέτε; Τι τον αναγκάζετε
τον άλλον, τον ιδιοκτήτη; Να πέσει στα κοράκια των ασφαλιστι-
κών εταιρειών και να ασφαλίσει το σπίτι του για φυσικές κατα-
στροφές, γιατί το αστικό κράτος δεν θα αποκαταστήσει τις
ζηµιές. Και τον στέλνετε στα κοράκια των ιδιωτικών ασφαλιστι-
κών. Πελατεία στις ιδιωτικές ασφαλιστικές επιχειρήσεις δίνετε µε
αυτόν τον τρόπο και όχι απαλλάσσετε 20% από τον ΕΝΦΙΑ.

Δεύτερο σηµείο. Το ίδιο κάνετε και µε τα ιδιωτικά ασφαλιστικά
συµβόλαια για ανήλικα τέκνα. Καταργείτε τον φόρο 15% επί του
ασφαλίστρου. Δεν είναι πελατεία αυτό για τις ιδιωτικές ασφαλι-
στικές εταιρείες; Και γιατί πρέπει η λαϊκή οικογένεια να ασφαλίσει
τα παιδιά της; Δηλαδή, το σύστηµα υγείας δεν µπορεί να τα προ-
στατέψει;

Άλλο ζήτηµα, η µείωση των ασφαλιστικών εισφορών 1% ποιους
εξυπηρετεί, τους εργαζόµενους ή τις επιχειρήσεις; Βέβαια, κα-
θαρά τις επιχειρήσεις, γιατί µειώνει τον συνολικό µισθό κατά
0,5%. Και αυτό το 0,5% το κερδίζουν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι.

Υπάρχουν και µια σειρά άλλα πράγµατα, όπως για παράδειγµα,
η νοµοτεχνική διάταξη που φέρατε σήµερα, ότι πρέπει να ασφα-
λίζονται για φυσικές καταστροφές τα ακινητοποιηµένα αυτοκί-
νητα. Ποιον εξυπηρετούν;

Και επειδή ακριβώς έχετε κάνει καραµέλα την υπόθεση της φο-
ροδιαφυγής -για πάσα νόσο η φοροδιαφυγή λέτε ότι φταίει- της
δίνετε, µάλιστα και διαστάσεις κοινωνικού αυτοµατισµού: «Αν δεν
πατάξουµε τη φοροδιαφυγή, δεν θα µειωθούν οι φορολογικοί συ-
ντελεστές». Σε ποιους απευθύνεστε; Στους αυτοαπασχολούµε-

νους και στους επαγγελµατίες, µε οριζόντια µέτρα, όπως οι κε-
φαλικοί φόροι που επιβάλατε πέρυσι και έχετε οδηγήσει πολλούς
από αυτούς να σταµατήσουν την επαγγελµατική δραστηριότητά
τους ή και να κλείσουν τα µαγαζιά τους, για να συγκεντρωθεί η
αγορά σε όλο και λιγότερα χέρια;

Και δεν έχετε τρόπο ορισµένες κατηγορίες ελεύθερων επαγ-
γελµατιών, δηλαδή γιατροί, µεγαλογιατροί, µεγαλοµηχανικοί, οι
οποίοι πραγµατικά φοροδιαφεύγουν και µε αυτόν τον τρόπο τους
απαλλάσσετε µε έναν συµβολικό φόρο από τον έλεγχο να δια-
σταυρώσουν τα περιουσιακά τους και τα διάφορα στοιχεία µέσα
από τα εργαλεία που σας παρέχει η τεχνολογία; Δεν το κάνετε,
όµως, γιατί ακριβώς αυτούς θέλετε να τους απαλλάξετε από
αυτά τα ποσά και κυνηγάτε τον µεροκαµατιάρη, τον βιοπαλαιστή
να µη µπορεί να πάει ένα µεροκάµατο στο σπίτι του.

Την ίδια στιγµή τι έχετε διαµορφώσει; Ένα καθεστώς φορολο-
γικής ασυλίας για το µεγάλο κεφάλαιο. Οι εφοπλιστές έχουν συ-
νταγµατικές κατοχυρωµένες φοροαπαλλαγές. Κανένα άλλο
κόµµα δεν τολµά να θίξει αυτό το καθεστώς της συνταγµατικής
φοροασυλίας. Τριγωνικές συναλλαγές ανάµεσα σε επιχειρηµα-
τικούς οµίλους, απαλλαγή off shore εταιρειών από τον ΕΝΦΙΑ -
φορολογικοί παράδεισοι- αλλά και τράπεζες.

Έγινε µια συζήτηση εδώ µε βάση την πρόταση για τη συµβο-
λική, όπως την ονόµασε, φορολόγηση κατά 5% των κερδών των
τραπεζών. Σιγά τα αίµατα! Πραγµατικά, περί όνου σκιάς η αντι-
παράθεση. Το 5% δεν είναι τίποτα. Να πεις ότι ήταν µια επανα-
στατική πρόταση που θα απαλλάξει λαϊκά στρώµατα από τη
φορολογία ή από τα φορολογικά βάρη! Συµβολικά, λέει! Συµβο-
λικά, γιατί; Για να συγκαλύψουν και ότι, ως ΠΑΣΟΚ, αλλά και ως
ΣΥΡΙΖΑ ενιαίος, είχαν δώσει τεράστια κίνητρα και φοροαπαλλα-
γές στους επιχειρηµατικούς οµίλους και στις τράπεζες.

Ανακεφαλαιοποίηση, ποιοι και για ποιον σκοπό την έκαναν; Οι
κυβερνήσεις. Δεν χάθηκαν 45 δισεκατοµµύρια; Μάλλον δεν χά-
θηκαν, µεταφέρθηκαν στο κρατικό χρέος. Έτσι οι φορολογούµε-
νοι δεν έσωσαν τις τράπεζες. Εσείς υποχρεώσατε µε τις επιλογές
σας να µεταφερθεί το βάρος αυτών των 45 δισεκατοµµυρίων στις
πλάτες των φορολογικών στρωµάτων. Ο αναβαλλόµενος φόρος
ποιον υπηρετεί; Την κεφαλαιοποίηση των τραπεζών. Το σχέδιο
«ΗΡΑΚΛΗΣ», µε τα κόκκινα δάνεια που µεταφέρονται στους serv-
ices αλλά παραµένουν βραχνάς και θηλιά για τα λαϊκά στρώµατα;
Ποιος υπηρετεί την κεφαλαιοποίηση των τραπεζών; Το κλείσιµο
των υποκαταστηµάτων; Πάνω από το 50% των υποκαταστηµάτων
έχουν κλείσει την τελευταία δεκαπενταετία στη χώρα µας και
πάνω από 60% είναι η απώλεια θέσεων εργασίας. Γιατί; Διότι έτσι
διασφαλίζεται η κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων. Για να
µη µιλήσουµε για τη διαφορά επιτοκίων, για να µη µιλήσουµε για
την πολιτική προµηθειών. 

Αυτό, λοιπόν, είναι που στηρίζει µε όλον τον τρόπο την κερδο-
φορία και την κεφαλαιακή επάρκεια του χρηµατοπιστωτικού συ-
στήµατος. Εµείς λέµε καθαρά, δεν µπορούµε να πατάµε σε δύο
βάρκες. Να επιστρέψει άµεσα ο αναβαλλόµενος φόρος, να αυ-
ξηθούν οι φορολογικοί συντελεστές για το σύνολο και χωρίς εξαι-
ρέσεις των µονοπωλίων της χώρας µας, ανεξαρτήτου κλάδου
δραστηριότητας και βεβαίως, να καταργηθούν όλες οι φοροα-
παλλαγές για το µεγάλο κεφάλαιο. Γιατί αυτή η πολιτική είναι συ-
νέχεια των προηγούµενων που εφαρµόζατε. 

Η πρώτη πράξη του ΣΥΡΙΖΑ όταν βγήκαµε από τα µνηµόνια
ήταν να µειώσει τους φορολογικούς συντελεστές για τα νοµικά
πρόσωπα, από 29% έως 27%. Εσείς το πήγατε στο 24%. Η δεύ-
τερη πράξη ήταν να µειώσει τους συντελεστές των διανεµόµενων
κερδών από το 15% στο 10%. Εσείς στο 5%. Αυτό συµβαίνει συ-
νέχεια στο αντιλαϊκό αυτό οικοδόµηµα. Και σήµερα µε το άρθρο
98, αν δεν κάνω λάθος, απαλλάσσετε από τον φόρο διανεµόµε-
νων κερδών τα ενδοοµιλικά µερίσµατα. Ούτε 5% τα ενδοοµιλικά
µερίσµατα να πληρώνουν. Τίποτα, δηλαδή. Πλήρη απαλλαγή. Για
φανταστείτε πόσο δίκαιη είναι η φορολογική πολιτική της σηµε-
ρινής Κυβέρνησης. Και το λέµε αυτό γιατί ακριβώς η συνετή Αντι-
πολίτευση, που είπε και ο Πρόεδρος της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης κ. Ανδρουλάκης, αναδεικνύει ότι είσαστε κόµµατα συγκοι-
νωνούντα δοχεία, γι’ αυτό και γίνονται και διάφορες µεταγραφές.
Γιατί ακριβώς µε τις πολιτικές σας δεν αµφισβητείτε τις στρατη-
γικές επιλογές. Και αυτές οι στρατηγικές επιλογές είναι η πολι-

3484 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τική υπηρέτησης των κερδών των επιχειρηµατικών οµίλων της
κερδοφορίας, οι πολιτικές επιλογές που στηρίζουν και υλοποιούν
την αντιδραστική και ταξική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και οι δεσµεύσεις απέναντι στο ΝΑΤΟ και στους Αµερικανούς. 

Για να τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή,
εξάντλησα όλον µου τον χρόνο, εµείς λέµε καθαρά ότι σήµερα
υπάρχει απάντηση στη συγκεκριµένη κατάσταση, γιατί υπάρχει
ένας στρατηγικός αντίπαλος απέναντι στην ασκούµενη πολιτική
και στην πολιτική που εξυπηρετεί το σύστηµα, αυτό της βαρβα-
ρότητας. Και αυτός ο στρατηγικός αντίπαλος είναι το ΚΚΕ και σε
αυτόν τον δρόµο της στρατηγικής αντιπολίτευσης καλούµε να
βαδίσουν όλο και πιο πλατιά τα λαϊκά στρώµατα, οικοδοµώντας
τη δική τους συµµαχία για να ενισχύσουν το ρεύµα αµφισβήτη-
σης και ανυπακοής της κυρίαρχης πολιτικής, της πολιτικής της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και της αστικής τάξης, για να έχουµε συ-
νολικά βήµατα, µπροστά στην αντίσταση και στην ανατροπή, τη
συνολικότερη ανατροπή αυτής της κατάστασης.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω ένα λεπτό; Θα ήθελα
να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Υ-
πουργέ.

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Δεν είχα σκοπό να απαντήσω. Επειδή όµως, ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ µίλησε για υποκρισία, υποκρισία είναι
να λες πως αγωνίζεσαι για να βοηθήσεις έναν συνάνθρωπό σου
που πράγµατι έχει οικονοµικό πρόβληµα και να ζητάς αναδροµική
διαγραφή νόµιµων χρεών, που ξέρεις πολύ καλά ότι δεν µπορούν
να γίνουν. Υποκρισία είναι να κατηγορείς την Κυβέρνηση πως
τάχα µου δεν ασχολήθηκε, δεν ενδιαφέρθηκε για τη συγκεκρι-
µένη περίπτωση, ενώ και εσείς γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι µε
πρωτοβουλία της Κυβέρνησης επαναγοράστηκε το συγκεκριµένο
ακίνητο µετά τον πλειστηριασµό, ώστε να αποδοθεί πάλι στην οι-
κογένεια. 

Και η ερώτησή µου είναι: Αλήθεια, για ποιον λόγο δεν παίρνει
µια πρωτοβουλία το ΚΚΕ αντίστοιχη µε αυτήν που πήρε η Κυβέρ-
νηση ώστε να αποπληρωθεί το ποσό των 47 χιλιάδων ευρώ που
έχει καταλογιστεί από την ΑΑΔΕ;

Απαντήστε µου για ποιον λόγο δεν παίρνει το Κοµµουνιστικό
Κόµµα της Ελλάδας µια αντίστοιχη πρωτοβουλία µε αυτήν που
πήρε η Κυβέρνηση.

Και να σας πω κάτι, κύριε Καραθανασόπουλε; Βεβαίως να βοη-
θήσει και η Κυβέρνηση ώστε να βρεθούν τα 47.000 ευρώ. Το ΚΚΕ
όµως µένει στα λόγια ή προχωράει στην πράξη; 

Και να σας πω και τι άλλο είναι υποκρισία; Υποκρισία είναι να
λες όλα αυτά τα πράγµατα και την ίδια στιγµή το δικό σου κόµµα
να µη δηµοσιοποιεί τα δικά του οικονοµικά στοιχεία. Αυτό είναι
υποκρισία. Απαντώ στο ΚΚΕ διότι καµµιά φορά οι λέξεις χάνουν
την αξία τους σε αυτήν την Αίθουσα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ

να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Καρα-

θανασόπουλε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κανονικά, κύριε Υπουρ-

γέ, πρέπει να µιλήσετε ακόµη περισσότερο, γιατί όσο περισσό-
τερο µιλάτε τόσο περισσότερο εκτίθεστε. Με αυτή σας την απά-
ντηση ντράπηκε και η ντροπή. Μα είναι δυνατόν να ισχυρίζεστε
αυτά τα πράγµατα; Κάτω από την πίεση των αγώνων που πρωτο-
στάτησε το ΚΚΕ, είπατε ότι δώσατε λύση. Ποια λύση; Την κολοβή
λύση; Τι πανηγυρίζατε τότε ως Κυβέρνηση ότι λύσατε το πρό-
βληµα; Φορτώνοντας ένα χρέος 47.000; Αυτή είναι λύση; Και δεν
µου λέτε; Τα λεφτά από την τσέπη σας τα βάλατε; Και λέτε τώρα
στο ΚΚΕ «συµπλήρωσε και τα υπόλοιπα»; Έτσι είναι; Σοβαρά µι-
λάτε; Και εντάξει, πρέπει να είστε λίγο πιο προσεκτικός µε το
ΚΚΕ. Συµβουλή, κύριε Υπουργέ. Γιατί πολλοί στάθηκαν απέναντι
µε χυδαίο τρόπο στο ΚΚΕ και το µετάνιωσαν. Και το λέµε αυτό
γιατί το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας όλα τα στοιχεία τα δίνει
στη δηµοσιότητα. Οι έλεγχοι είναι υπαρκτοί από ορκωτούς ελε-

γκτές, που τους ορίζει η Κυβέρνηση και όχι το ΚΚΕ και ταυτό-
χρονα είναι φανερό, δηµοσιεύει το σύνολο των οικονοµικών του
στοιχείων. Τι δεν κάνει και δεν θα κάνει ποτέ; Να δώσει στη δη-
µοσιότητα τα στοιχεία των ενισχυτών των 5 και 10 και 2 ευρώ που
από το υστέρηµα τους δίνουν στο Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας. Γιατί τι τους περιµένει; Πολλά πράγµατα τους περιµένουν
και γνωρίζουµε καλά από τις συνθήκες όξυνσης της ταξικής
πάλης. Εδώ απολύουν, γιατί κάποιος απεργεί. Για φανταστείτε τι
µπορούν να κάνουν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι. 

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Εντάξει, εντάξει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι εντάξει! Έτσι είναι.

Απολύθηκαν δύο στην Πάτρα. Δύο στελέχη του ΚΚΕ απολύθηκαν
στην Πάτρα, στην πανελλαδική απεργία. Εντάξει;

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Εντάξει, αφήστε το.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει είναι αυτό;

Έχετε πολύ θράσος να το λέτε. Ας πάτε να το πείτε στους ίδιους
το «Εντάξει, δεν τρέχει τίποτα», που έχασαν τη δουλειά τους. 

Επιτέλους! 
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, είκοσι δευτερόλεπτα, παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Υπουρ-

γέ.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Άρα, καταλαβαίνω ότι αντίστοιχη πρωτοβουλία από
την πλευρά του ΚΚΕ δεν θα υπάρξει. Γιατί τα λόγια έχουν αξία
σε αυτήν την Αίθουσα. Μου επιβεβαιώνετε πως το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας δεν θα πάρει καµµία τέτοια πρωτοβουλία.
Ήµουν σίγουρος. Δεν είχα την παραµικρή αµφιβολία. 

Ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρα-

καλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Να είστε σίγουρος,

κύριε Υπουργέ, ότι θα συνεχίσουµε τον αγώνα µέχρι την πλήρη
δικαίωση και της Διονυσίας και θα πρωτοστατήσουµε σε αυτό και
όλων των υπολοίπων που κινδυνεύουν να χάσουν τα σπίτια τους,
όπως κάναµε και σήµερα το πρωί στην Πετρούπολη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εξάλλου έχει κατα-
τεθεί και πρόταση νόµου. Προηγουµένως τη δώσατε και στα
Πρακτικά, οπότε µπορούν οι συνάδελφοι να την πάρουν και να
τη διαβάσουν.

Τον λόγο έχει ο κ. Κουλκουδίνας από τη Νέα Δηµοκρατία.
Μετά θα ακολουθήσουν ο κ. Λοβέρδος, ο κ. Πέτσας και ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ. Τσιρώνης.
Ελάτε, κύριε Κουλκουδίνα, ήσασταν αρκετά υποµονετικός.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Πριν προχωρήσω στην οµιλία µου, θα ήθελα και εγώ να εκ-

φράσω τα θερµά µου συλλυπητήρια στους οικείους των ανθρώ-
πων που χάθηκαν από το τελευταίο φαινόµενο, το λεγόµενο
«Μπόρα», όπως επίσης και την συµπαράστασή µας σε όσους
επλήγησαν και να τονίσω ότι η Κυβέρνηση θα σταθεί στο πλάι
τους. Ήδη από εχθές ο Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας κ. Τριαντόπουλος βρέθηκε στην Πιερία όπου
είχαµε σύσκεψη, κατεγράφησαν τα προβλήµατα και σύντοµα θα
προχωρήσουµε στην εκτίµηση των ζηµιών. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν γνωρίζω
πραγµατικά αν κάποιοι εδώ πέρα µέσα µέµφονται τον ελληνικό
λαό που µε την ψήφο του στις τελευταίες εκλογές έχει διαµορ-
φώσει τους υπάρχοντες συσχετισµούς στο πολιτικό σύστηµα.
Προφανέστατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάτι ξέρει ο ελλη-
νικός λαός που αυτός αποφασίζει και αυτός µας κατατάσσει
όλους εδώ πέρα µέσα. Ο κατακερµατισµός και η αποδυνάµωση
της αντιπολίτευσης συνδυάζεται µε ένα ισχυρό κεφάλαιο εµπι-
στοσύνης προς τον Πρωθυπουργό και την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας. Οι πολίτες έκριναν, οι πολίτες κρίνουν, οι πολίτες
αξιολογούν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Κυρίως αξιολογούν. 

Όσα περιλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικο-
νοµικών που έρχεται σήµερα προς συζήτηση και ψήφιση αποτε-
λούν την υλοποίηση µιας κυβερνητικής πολιτικής που εξήγγειλε
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ο ίδιος ο Πρωθυπουργός παρουσιάζοντας τους βασικούς άξονες
για τον χρόνο που διανύουµε. Το έκανε από το βήµα της Διε-
θνούς Εκθέσεως Θεσσαλονίκης δίνοντας ένα άλλο, ένα διαφο-
ρετικό υπόδειγµα πολιτικής συµπεριφοράς. Ποιο είναι αυτό το
υπόδειγµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Είναι η αντιστοιχία και
η συνέπεια λόγων και έργων. Γιατί µέχρι το 2019 κάποιοι χρησι-
µοποιούσαν το βήµα της Διεθνούς Εκθέσεως Θεσσαλονίκης για
να µοιράζουν υποσχέσεις χωρίς αντίκρισµα. Να θυµίσω στους
συναδέλφους µας στην Αίθουσα το πρόγραµµα της Θεσσαλονί-
κης του κ. Τσίπρα το 2014; Το σκέφτοµαι και δεν ξέρω πραγµα-
τικά αν θέλω να γελάσω ή αν θέλω να κλάψω. Αποτέλεσε το
αποκορύφωµα ενός λαϊκίστικου κρεσέντου που περιλάµβανε αυ-
ξήσεις µισθών, κατάργηση του ΕΝΦΙΑ, σκίσιµο µνηµονίων, αύ-
ξηση του αφορολόγητου µε έναν νόµο και ένα άρθρο όλα αυτά. 

Είδαµε όλοι δυστυχώς τι έγινε. Ήρθε ένα τρίτο, αχρείαστο και
σκληρότερο µνηµόνιο. Ο ΕΝΦΙΑ όχι µόνο δεν καταργήθηκε αλλά
αυξήθηκε µε τον συµπληρωµατικό φόρο. Το αφορολόγητο όχι
µόνο δεν αυξήθηκε αλλά µειώθηκε. Έπρεπε να έρθει η Νέα Δη-
µοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να µειώσει τον
ΕΝΦΙΑ, να αυξήσει τον κατώτερο µισθό, να µειώσει πάνω από
εξήντα φόρους. 

Θέλετε µήπως να πάµε και πιο πίσω στην περίοδο του «λεφτά
υπάρχουν» το 2009 του κ. Παπανδρέου, τότε που υποσχόταν αυ-
ξήσεις µισθών και συντάξεων πάνω κι από τον πληθωρισµό; Ας
µη θυµηθούµε το προεκλογικό πρόγραµµα του ΠΑΣΟΚ το 2009
και τι έγινε τελικά στη συνέχεια. Η οικονοµική πολιτική της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας στηρίχθηκε στη µείωση των
φόρων και στην ενίσχυση της οικονοµικής δραστηριότητας και
της αναπτυξιακής διαδικασίας και επιβραβεύτηκε από τους ίδι-
ους τους πολίτες γιατί συνδέθηκε και συνδέεται µε µετρήσιµα
αποτελέσµατα. Γιατί ό,τι λέµε είναι κοστολογηµένο. Γιατί ό,τι
λέµε είναι αληθινό. Αυτή η Κυβέρνηση κατέστησε σαφές από την
πρώτη στιγµή ότι πιστεύει και προχωρά στη µείωση των φόρων.
Και όταν προκύπτει δηµοσιονοµικός χώρος παράλληλα µε τη µεί-
ωση των φόρων θα αξιοποιείται αυτός ο διαθέσιµος χώρος για
την στήριξη των οικονοµικά αδύναµων πολιτών, όπως έχει γίνει
πολλές φορές µέχρι τώρα. 

Η φιλοσοφία αυτή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτυπώνε-
ται στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα και το οποίο περιέχει
νέες µειώσεις φόρων, ενίσχυση του εισοδήµατος των πολιτών,
κίνητρα για τις επιχειρήσεις και σηµαντικές µεταρρυθµίσεις στη
φορολογική νοµοθεσία. Οι νέες µειώσεις φόρων θα επικεντρώ-
νονται -και θα πω ενδεικτικά κάποιες από αυτές: στη µείωση κατά
µία επιπλέον µονάδα των ασφαλιστικών εισφορών. Και να υπο-
γραµµίσω εδώ πέρα ότι από το 2019 έχουν µειωθεί κατά 4,5 πε-
ρίπου µονάδες οι ασφαλιστικές εισφορές µέχρι και σήµερα. Στην
κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος για ελεύθερους επαγγελ-
µατίες, αυτοαπασχολούµενους και εργαζόµενους µε µπλοκάκι.
Στη µόνιµη επιστροφή στους αγρότες του ειδικού φόρου κατα-
νάλωσης για το αγροτικό πετρέλαιο. Στον διπλασιασµό της µεί-
ωσης του ΕΝΦΙΑ από το 10% στο 20% για τις κατοικίες που
ασφαλίζονται από φυσικές καταστροφές. Στην απαλλαγή από τον
φόρο εισοδήµατος για τα διαµερίσµατα που ενοικιάζονται µε
τριετές τουλάχιστον συµβόλαιο και πριν ήταν κλειστά ή είχαν δια-
τεθεί για βραχυχρόνια µίσθωση. Στην απαλλαγή από τον φόρο
ασφαλίστρων των συµβολαίων υγείας για παιδιά έως δεκαοκτώ
ετών. Στην παράταση της απαλλαγής και για το 2025 του ΦΠΑ
για την οικοδοµή για να στηριχθούν η οικονοµία και η οικοδοµική
δραστηριότητα που σχετίζεται µε πολλούς κλάδους και λειτουρ-
γεί ευρύτερα αναπτυξιακά. Στη µείωση του φόρου χαρτοσήµου
σε µια σειρά συναλλαγών των πολιτών. Στη µείωση κατά 50% του
ελάχιστου ποσού του καθαρού εισοδήµατος από την άσκηση επι-
χειρηµατικής δραστηριότητας για ελεύθερους επαγγελµατίες
που ασκούν τη δραστηριότητά τους και έχουν την κύρια κατοικία
τους σε δηµοτικές κοινότητες µε πληθυσµό µικρότερο των χιλίων
πεντακοσίων κατοίκων. Ακόµη ένα µέτρο το οποίο στοχεύει σε
πολύπλευρα οφέλη όχι µόνο οικονοµικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο συνολικά περι-
λαµβάνει δώδεκα µειώσεις φόρων. Ταυτόχρονα όµως περιλαµ-
βάνει και µέτρα στήριξης των οικονοµικά αδύναµων πολιτών που
θα ενεργοποιηθούν µέσα στον µήνα που διανύουµε. Περιλαµβά-

νει την έκτακτη οικονοµική ενίσχυση σχεδόν δύο εκατοµµυρίων
πολιτών µέσα από τη µορφή ενός έκτακτου επιδόµατος κοινωνι-
κής αλληλεγγύης. Αναφέροµαι στην έκτακτη οικονοµική ενίσχυση
σε συνταξιούχους µε προσωπική διαφορά πάνω από 10 ευρώ ως
επίδοµα στήριξης σε ευάλωτους πολίτες που θα καταβληθεί
µέχρι το τέλος του µήνα και περιλαµβάνει ανασφάλιστους υπε-
ρήλικες, δικαιούχους επιδοµάτων αναπηρίας και άλλους. Στα
µέτρα στήριξης, επίσης, περιλαµβάνεται και η καταβολή του 50%
του µηνιαίου επιδόµατος στους δικαιούχους τού ελάχιστου εγ-
γυηµένου εισοδήµατος. Η κοινωνική πολιτική, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, προϋποθέτει κοινωνική ευαισθησία κάτι που αποδει-
κνύουµε πως έχουµε ως Κυβέρνηση -σε κάθε ευκαιρία το απο-
δεικνύουµε αυτό- και ότι το έχουµε στον µέγιστο βαθµό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µείωση των φόρων και η αύ-
ξηση των εισοδηµάτων δεν γίνεται µε λόγια µεγάλα και µε υπο-
σχέσεις. Αποδεικνύεται στην πράξη από την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας που εφαρµόζει µε συνέπεια αυτήν την πολιτική από
τον Ιούλιο του 2019 µέχρι και σήµερα. Αυτή η Κυβέρνηση έχει
µειώσει πάνω από εξήντα φόρους. Μείωσε δύο φορές τον ΕΝΦΙΑ,
αύξησε το αφορολόγητο όριο για τις οικογένειες µε παιδιά, κα-
τήργησε τη φορολογική εισφορά αλληλεγγύης, µείωσε φορολο-
γικούς συντελεστές για επιχειρήσεις αλλά κυρίως για τα χαµηλά
εισοδήµατα. Παράλληλα ο κατώτατος µισθός από 650 ευρώ, που
ήταν το 2019, αυξήθηκε στα 830 ευρώ και θα αυξηθεί κι άλλο
µέσα στο 2025. Ταυτόχρονα σύµφωνα µε τα στοιχεία από το σύ-
στηµα «ΕΡΓΑΝΗ» ο µέσος µισθός από τα 1.046 ευρώ που ήταν
το 2019 σήµερα κινείται µεικτά πάνω από τα 1.300 ευρώ. Όλα
αυτά στηρίζονται στην ανάπτυξη, στην οικονοµική και πολιτική
σταθερότητα. 

Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να
σταθώ στην πολιτική αβεβαιότητα που βιώνουν γείτονές µας µε
ασταθείς κυβερνητικούς συνασπισµούς. Θα απευθυνθώ στους
πολίτες για να συγκρίνουν τα όσα βλέπουν να συµβαίνουν σή-
µερα στη Γαλλία -και όχι µόνο- και να τα αντιπαραβάλουν µε την
ελληνική κυβερνητική λειτουργία, µε τη σταθερότητα και τη στι-
βαρότητα που κρατάει το τιµόνι της χώρας ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης µε τη διεθνή εµβέλεια που πλέον τον χαρακτηρίζει να έχει
δηµιουργήσει αυτές τις διεθνείς συνθήκες που µας φέρνουν πιο
κοντά -το ξέρετε, το βλέπετε- σε πάγιες διεκδικήσεις µας. Τα
στοιχεία αυτά, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χαρακτηρί-
ζουν την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και έχουν αξιολογη-
θεί από τον πλέον αρµόδιο γι’ αυτό: από τους Έλληνες πολίτες. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Ιωάννης Λοβέρδος από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Καλησπέρα σας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Σήµερα είναι η

παγκόσµια µέρα των συµπολιτών µας, των συνανθρώπων µας µε
αναπηρία. Στεκόµαστε µε πολύ µεγάλο σεβασµό απέναντι σε αυ-
τούς τους ήρωες της καθηµερινότητας και πρέπει να τους σεβό-
µαστε ακόµα περισσότερο διότι έτσι δείχνουµε και τον πολιτισµό
µιας κοινωνίας. Επίσης, πως από σήµερα γιορτάζει το πυροβο-
λικό µας, γιορτάζει και η Μονή και ο Δήµος Αγίας Βαρβάρας Ατ-
τικής που ανήκει στην εκλογική µου περιφέρεια, τη µεγάλη
γιορτή της Αγίας Βαρβάρας που είναι αύριο. Χρόνια πολλά σε
όσες γιορτάζουν.

Θα έπρεπε αυτήν την ώρα να είχα ολοκληρώσει την οµιλία µου,
να είχα πάει στην Αγία Βαρβάρα, να είχα πάει στις εκδηλώσεις
που γίνονται στην περιφέρεια µου για τα άτοµα µε αναπηρία,
αλλά δυστυχώς έπρεπε να κάτσω εδώ για να ακούσω συναδέλ-
φους, όχι απλούς Βουλευτές, αλλά Αρχηγούς κοµµάτων και Κοι-
νοβουλευτικούς Εκπροσώπους, να µιλάνε δύο και τρεις φορές
παραπάνω από τον χρόνο που προβλέπεται από τον Κανονισµό
δίνοντας το κακό παράδειγµα ότι τον Κανονισµό ό,τι θέλουµε τον
κάνουµε, τον ευτελίζουµε, τον ξεφτιλίζουµε. Δεν θα πω ότι ο πε-
ντηκοστός που είναι να µιλήσει απόψε θα µιλήσει µετά τις 12.
Αυτό δεν θα το πω. Ας τα παίρνει είδηση το Προεδρείο της Βου-
λής και ας κάνει αυτά που πρέπει να κάνει για να σεβόµαστε όλοι
τον Κανονισµό. 

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα. Ένα σηµα-
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ντικό νοµοσχέδιο, που προβλέπει, κυρίως, φοροαπαλλαγές. Φο-
ροαπαλλαγές, στις οποίες πιστεύουµε ακράδαντα ως φιλελεύ-
θερο κόµµα που είµαστε, γιατί οι υψηλοί φόροι είναι αυτοί οι
οποίοι φέρουν καχεξία στην οικονοµία. Γι’ αυτό συζητάµε σήµερα
και τίποτα άλλο.

Άκουσα τόσα πολλά πράγµατα να λέγονται εδώ µέσα, που δεν
έχει καµµία σχέση µε την ουσία του νοµοσχεδίου. Δεκτό. 

Για το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου µίλησαν πάρα πολύ
ωραία η εισηγήτριά µας, η κ. Ιατρίδου και ο Υπουργός. Εκείνο
που έχω να επισηµάνω και το ακούω συστηµατικά από συναδέλ-
φους της Αντιπολίτευσης είναι να λένε ότι «έχετε υπερβολικά µε-
γάλους φόρους, προσδοκάτε µεγάλα έσοδα από τους φόρους,
άρα έχετε αυξήσει τους φόρους».

Εδώ είτε γίνεται ηθεληµένα είτε γίνεται από έλλειψη στοιχει-
ωδών οικονοµικών γνώσεων παρανόηση! Άλλο πράγµα είναι οι
φορολογικοί συντελεστές, που η Κυβέρνηση αυτή όχι µόνο δεν
έχει αυξήσει κανέναν αλλά έχει µειώσει πάρα πολλούς -πάνω από
πενήντα- και άλλο πράγµα είναι η αύξηση των φορολογικών εσό-
δων. 

Ναι, όσο και αν φαίνεται περίεργο σε έναν µαρξιστή -ας τον
πούµε οικονοµολόγο- µειώνοντας τους φόρους, τους φορολογι-
κούς συντελεστές, αυξάνονται τα φορολογικά έσοδα. Αυτό έχει
δείξει η παγκόσµια εµπειρία, γιατί ο κόσµος δεν έχει πια κίνητρο
να φοροδιαφύγει. Γι’ αυτόν τον λόγο έχουµε αυξηµένα φορολο-
γικά έσοδα. Έχουµε αυξηµένα φορολογικά έσοδα, γιατί περιστεί-
λαµε τη φοροδιαφυγή, σε µεγάλο βαθµό -όχι στον βαθµό που θα
θέλαµε, ακόµη είναι πολύ µεγάλη η φοροδιαφυγή, κακά τα ψέ-
µατα- και λόγω του ότι αυξήθηκε η κατανάλωση και ο τζίρος της
αγοράς. Γι’ αυτό υπάρχουν µεγαλύτερα φορολογικά έσοδα. 

Κάποιοι, από την Αντιπολίτευση πάλι, που διαπιστώνουν αυτά
τα µεγάλα φορολογικά έσοδα και που διακατέχονται από την
αντίληψη του παρελθόντος του τύπου «Τσοβόλα δώσ’ τα όλα» ή
«Λεφτά υπάρχουν» λένε «µοιράστε αυτό το πρωτογενές πλεόνα-
σµα, που είναι µεγαλύτερο απ’ ότι προβλεπόταν, στον κόσµο».
Στον βαθµό που αυτό είναι δυνατόν, αυτή η Κυβέρνηση το κάνει. 

Μην ξεχνάµε, όµως, ότι όταν λέµε «πρωτογενές πλεόνασµα» -
και αυτό προφανώς δεν το ξέρουν- έχει να κάνει µε το πλεόνασµα
που υπάρχει στον προϋπολογισµό µετά την αφαίρεση της εξυ-
πηρέτησης του χρέους. 

Δυστυχώς, η Ελλάδα παραµένει µια χώρα µε υψηλότατο δη-
µόσιο χρέος, που µας οδήγησε το 2010 στη χρεοκοπία και από
την οποία υποφέρουµε εδώ και δεκαπέντε χρόνια. Αυτό δεν θέ-
λουµε να το συνειδητοποιούµε! Η Ελλάδα χρεοκόπησε το 2010.
Από τις συνέπειες της χρεοκοπίας, δεν έχουµε ακόµα συνέλθει.
Ας το βάλουµε καλά στο µυαλό µας. 

Η Κυβέρνηση αυτή, η οποία βλέπει τη µεγάλη αναστάτωση που
επικρατεί παγκοσµίως -βλέπετε τι γίνεται στην Ουκρανία µε τη
Ρωσία, βλέπετε τι γίνεται στις Ηνωµένες Πολιτείες, βλέπετε τι γί-
νεται στη Γερµανία, βλέπετε τι γίνεται στη Γαλλία, βλέπετε τι γί-
νεται στη Μέση Ανατολή- κι επειδή όλοι πρέπει να σκεφτόµαστε
το ενδεχόµενο µιας παγκόσµιας οικονοµικής κρίσης τουλάχιστον,
πρέπει να έχουµε «καβάτζες». Πρέπει να είµαστε έτοιµοι να αντι-
µετωπίσουµε έναν ενδεχόµενο τέτοιον κίνδυνο. Η Ελλάδα είναι
µια µικρή χώρα και οικονοµικά και πληθυσµιακά. Γι’ αυτόν τον
λόγο πρέπει να είµαστε έτοιµοι να µη βρεθούµε «ξυπόλυτοι στα
αγκάθια», όπως βρεθήκαµε το 2010. Αυτός είναι ο λόγος που το
πρωτογενές πλεόνασµα δεν το µοιράζουµε «δώσε και σε µένα,
µπάρµπα». 

Η Κυβέρνηση αυτή, µε υπευθυνότητα, δίνει ένα µέρισµα από
το υπερπλεόνασµα στους χαµηλοσυνταξιούχους -από φέτος,
αυτόν τον µήνα, τα Χριστούγεννα- και όπου µπορεί να δώσει
ακόµα περισσότερα, θα δώσει, αλλά µε µέτρο και µε σεβασµό
στις δηµοσιονοµικές συνθήκες.

Φυσικά, αποπειράται να µειώσει περαιτέρω το δηµόσιο χρέος.
Γιατί, όπως είχε πει παλιότερα -άλλο αν δεν το τήρησε- ο Αν-
δρέας Παπανδρέου «το δηµόσιο χρέος είναι ο βρόγχος, που
σφίγγει ως θηλιά την ελληνική οικονοµία και θα τη γονατίσει»! 

Αυτό, λοιπόν, εµείς θέλουµε να το αποφύγουµε. Και αυτό είναι
το κεντρικό µήνυµα της οικονοµικής πολιτικής της Κυβέρνησης
του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Από εκεί και πέρα, ξέρετε -θα το λέω και θα το ξαναλέω από

του Βήµατος αυτού και όπου µου δίνεται η ευκαιρία στον δηµό-
σιο λόγο- ότι ο λαϊκισµός είναι πάρα πολύ ευχάριστος. Ακούγεται
πάρα πολύ ευχάριστα στα αυτιά των πολιτών και µερικές φορές,
σε κόµµατα που εξασκούν τον λαϊκισµό -και είναι πολλά- τους
δίνει και πρόσκαιρα κοµµατικά οφέλη και ψηφοθηρικά οφέλη.
Αλλά, ο λαϊκισµός έχει κοντά ποδάρια. Η πραγµατικότητα είναι
πολύ σκληρή και κάποια στιγµή θα σε φτάσει και θα σε δαγκώσει. 

Αυτό θέλουµε να αποφύγουµε. Γιατί εµείς δεν βλέπουµε µόνο
το σήµερα. Βλέπουµε και το αύριο. Βλέπουµε και το µέλλον της
χώρας, πώς θα πάει αυτή η χώρα στο µέλλον για τις επόµενες
γενιές, για τα παιδιά µας και για τα εγγόνια µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γιατί αυτό κάναµε στο παρελθόν -µε το συνταξιοδοτικό ιδίως-
και αυτό πληρώσαµε το 2010, αυτό πλήρωσαν οι νεότερες γενιές
εξαιτίας της µεγάλης δαπάνης των παλαιοτέρων -του υπερβολι-
κού δανεισµού.

Και επειδή εγώ σέβοµαι τον Κανονισµό, αντίθετα από όλους
τους υπόλοιπους, κλείνω την οµιλία µου.

Σας ευχαριστώ πολύ. Καλό σας βράδυ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Στυλιανός Πέτσας από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης κ. Τσιρώνης. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ (ΣΤΕΛΙΟΣ) ΠΕΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν φορολογικό νοµο-
σχέδιο υλοποιείται άλλη µία δέσµευση του Πρωθυπουργού Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη και της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.
Μειώνονται δώδεκα φόροι, όπως ακριβώς είχε δεσµευτεί ο Πρω-
θυπουργός τον Σεπτέµβριο στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης.

Πριν µπω στην τοποθέτησή µου επί του νοµοσχεδίου, θα ήθελα
να εκφράσω τα συλλυπητήριά µου στις οικογένειες των θυµάτων
σε Λήµνο και Χαλκιδική, εξαιτίας της κακοκαιρίας «Μπόρα» και
τη συµπαράστασή µου στους συµπατριώτες µας στη Λήµνο, στη
Ρόδο και στις άλλες περιοχές που επλήγησαν και να επισηµάνω
την ανάγκη άµεσης στήριξης νοικοκυριών, επιχειρήσεων, αγρο-
τών και κτηνοτρόφων, καθώς και των ΟΤΑ για την αποκατάσταση
των καταστροφών.

Και επειδή η πολιτική προστασία είναι πολύ σοβαρή υπόθεση,
θα ευχόµουν να υπάρχει διακοµµατική συναίνεση και όχι αντιπο-
λιτευτικές κορώνες για το στρατηγικό σχέδιο αντιµετώπισης των
συνεπειών της κλιµατικής κρίσης, το οποίο, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αναπόφευκτα πρέπει να συµπεριλαµβάνει ένα τερά-
στιο πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων στις υποδοµές είτε για
να ενισχύσει την ανθεκτικότητα υφιστάµενων -όπως φράγµατα,
γέφυρες, δρόµους- είτε για να προστατεύσει τις ακτές και τα λι-
µάνια µας από τη διάβρωση που προκαλεί η άνοδος της στάθµης
της θάλασσας. 

Έρχοµαι τώρα, κύριε Πρόεδρε, σε ορισµένες πτυχές του φο-
ρολογικού νοµοσχεδίου που θα ήθελα να θίξω, δεδοµένου του
περιορισµένου χρόνου που έχω στη διάθεσή µου. 

Πρώτον, καταργείται το τέλος επιτηδεύµατος. Το είπαµε, το
κάναµε. Επιτέλους, µετά την εισφορά αλληλεγγύης, άλλος ένας
έκτακτος µνηµονιακός φόρος καταργείται και ελαφρύνει τους µι-
κροµεσαίους και τους ελεύθερους επαγγελµατίες από µία σηµα-
ντική επιβάρυνση, η οποία επιβαλλόταν ανεξαρτήτως της πραγ-
µατικής φοροδοτικής τους ικανότητας. 

Δεύτερον, µειώνεται ο φόρος στις εφηµερίες των γιατρών. Η
καθιέρωση αυτοτελούς φορολόγησης στο 22% σηκώνει ένα
βάρος από τις πλάτες των γιατρών που αντιµετωπίζουν εξαντλη-
τικές εφηµερίες σε δύσκολες συνθήκες, ενισχύοντας και το πρα-
γµατικό διαθέσιµο εισόδηµά τους µεσοσταθµικά κατά 150 ευρώ
µηνιαίως, σε συνέχεια των φετινών αυξήσεων στις τακτικές απο-
δοχές τους. 

Τρίτον, µειώνεται ο ΕΝΦΙΑ κατά 20% από 1-1-2025 για τα ακί-
νητα που ασφαλίζονται έναντι φυσικών καταστροφών. Είναι ένα
ακόµη βήµα στη σωστή κατεύθυνση για την ενίσχυση της χαµη-
λής ασφαλιστικής κουλτούρας στην πατρίδα µας, ιδίως εν όψει
των προκλήσεων της κλιµατικής κρίσης. 

Θα ήθελα όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριε Υπουρ-
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γέ, να τονίσω ότι η κλιµατική κρίση επιβάλλει άλµατα. Παράλληλα
µε το στρατηγικό σχέδιο αντιµετώπισης των συνεπειών της κλι-
µατικής κρίσης -όπως προανέφερα, µε ένα γενναίο πρόγραµµα
δηµοσίων επενδύσεων στις υποδοµές- επαναφέρω την πρότασή
µου για υποχρεωτική καθολική ασφάλιση έναντι φυσικών κατα-
στροφών -σεισµό, πυρκαγιά, πληµµύρα- πρόταση που αποφέρει
τριπλό µέρισµα. Πρώτον, θα µείωνε το ασφάλιστρο, ενδεχοµένως
και πάνω από 30% έναντι του σηµερινού, δεύτερον θα οδηγούσε
σε άλµα των διαθεσίµων των ασφαλιστικών εταιρειών που θα
µπορούσαν µε την κατάλληλη νοµοθέτηση να επενδύονταν στο
µεγαλύτερο µέρος τους στο εσωτερικό της χώρας, πάντα υπό
την εποπτεία της Τράπεζας της Ελλάδος και τρίτον, θα απελευ-
θέρωνε δηµοσιονοµικούς πόρους για αναπτυξιακές επενδύσεις
και µεταβιβαστικές πληρωµές κοινωνικής συνοχής. 

Πέρα από την κλιµατική κρίση, για τη µείωση κινδύνων που
απορρέουν από άλλες αιτίες -παραδείγµατος χάριν υγείας ή γή-
ρανσης του πληθυσµού- θεωρώ ότι η ενίσχυση της ασφάλισης
είναι κοµβικής σηµασίας για τη διατήρηση της κοινωνικής συνο-
χής και της ευηµερίας της κοινωνίας µας στο µέλλον. Γι’ αυτό οι
ρυθµίσεις του άρθρου 13, για απαλλαγή από τον φόρο ασφαλί-
στρων για τα ασφάλιστρα του κλάδου υγείας εφόσον ο καλυπτό-
µενος είναι ανήλικος, είναι σωστή και συγχαίρω την Κυβέρνηση
γι’ αυτό. 

Όµως, για τους λόγους που εξέθεσα ανωτέρω, θα ήθελα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, µεγαλύτερη τόλµη και γι’ αυτό κατα-
θέτω την πρότασή µου για υποδιπλασιασµό ή και για σταδιακή
κατάργηση του φόρου ασφαλίστρων. 

Φυσικά, πολλά ακόµη θα µπορούσαν να ειπωθούν από την αύ-
ξηση των φοιτητικών επιδοµάτων µέχρι τα φορολογικά κίνητρα
για τη διάθεση προς ενοικίαση κλειστών διαµερισµάτων ή από το
τέλος ανθεκτικότητας στην κρουαζιέρα µέχρι την επίλυση -εύχο-
µαι οριστική- του ζητήµατος του ναυαγίου στη Ζάκυνθο. Για την
ανάλυση αυτών των ελαφρύνσεων παραπέµπω στην εµπεριστα-
τωµένη ανάλυση της εισηγήτριάς µας της κ. Ιατρίδη. 

Όµως, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφερθώ σε ορισµένα
ζητήµατα που ακούστηκαν σε συνεδριάσεις της Επιτροπής Οικο-
νοµικών Υποθέσεων και σήµερα στην Ολοµέλεια, καθώς και στην
τροπολογία που κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ για την έκτακτη φορολό-
γηση των τραπεζών. Γιατί κάποιες τοποθετήσεις, προφανώς των
κοµµάτων που εκπροσωπούν και όχι των συναδέλφων που τις
εξέφραζαν, ήταν πολιτικά υποκριτικές και γεωπολιτικά επικίνδυ-
νες. 

Γιατί είναι υποκριτικό να λες ότι το νοµοσχέδιο έχει πολλά θε-
τικά στοιχεία, όπως η µείωση κατά 20% του ΕΝΦΙΑ για ακίνητα
που ασφαλίζονται έναντι φυσικών καταστροφών, η κατάργηση
του τέλους επιτηδεύµατος ή η στήριξη των φοιτητών για την αύ-
ξηση του φοιτητικού επιδόµατος, αλλά να επιφυλάσσεσαι για το
αν θα το ψηφίσεις, κάνοντας αντιπολίτευση για την αντιπολίτευση
και βάζοντας σε δεύτερη µοίρα τους πολίτες που ωφελούνται
από αυτό. 

Γιατί είναι επικίνδυνο σήµερα, µε πολέµους στη γειτονιά µας,
στην Ουκρανία και στη Γάζα και µε την Τουρκία να έχει αναθεω-
ρητικές βλέψεις και να προβαίνει σε ενέργειες που κάθε άλλο
παρά σεβασµό δείχνουν στο διεθνές δίκαιο και τους κανόνες
καλής γειτονίας -επαναλαµβάνω ότι είναι πολύ επικίνδυνο- να
υπάρχουν πολιτικές δυνάµεις που υποστηρίζουν στη Βουλή τη
µείωση των αµυντικών δαπανών της χώρα µας. Κι εγώ είµαι πε-
ρήφανος που η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας την τελευταία
πενταετία έχει ενισχύσει σηµαντικά, µέσω ενός µεγάλου εξοπλι-
στικού προγράµµατος, την αποτρεπτική ικανότητα της πατρίδας
µας. 

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, παρακαλώντας για την ανοχή σας,
µε µια αναφορά στην τροπολογία του ΠΑΣΟΚ για την έκτακτη
φορολόγηση των τραπεζών, µια τροπολογία αµνησίας και λαϊκι-
σµού. Και εξηγούµαι. Κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης, δεν συµµετείχε το ΠΑΣΟΚ στην κυβέρνηση Σαµαρά-
Βενιζέλου; Δεν ψήφισε τον νόµο Χαρδούβελη το 2014 για την
αναβαλλόµενη φορολογική απαίτηση (DTC) για χρονικό διά-
στηµα τριάντα ετών; Δεν αποσβένεται η υπολειπόµενη σήµερα
αναβαλλόµενη φορολογία, ύψους 13 δισεκατοµµυρίων ευρώ πε-
ρίπου, µέχρι το 2040; Πάθατε αµνησία; 

Θεωρώ πως όχι, δεν πάθατε ξαφνικά αµνησία. Απλά σας φά-
νηκε καλή αντιπολιτευτική κίνηση να καταθέσετε αυτήν την τρο-
πολογία από παλαιό, ορθόδοξο, λαϊκιστικό, πασοκικό οίστρο.
Θεωρείτε ότι ακούγεται ωραία και συνάµα σοσιαλιστικά επανα-
στατική µια τροπολογία που φορολογεί εκτάκτως τις τράπεζες,
που ταυτίζονται ενδεχοµένως όσο τίποτε άλλο µε τον καπιταλι-
σµό. Γιατί λέτε από µέσα σας: Πόσοι από τους πολίτες να ξέρουν
τι είναι να αναβαλλόµενη φορολογία; Πόσοι ξέρουν τι είναι η αρ-
µόδια ευρωπαϊκή αρχή, ο SSM; Ποιος ασχολείται το 2024 µε την
υπογραφή που βάλατε στην αναβαλλόµενη φορολογία το 2014; 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εσείς οφείλατε να γνω-
ρίζετε και να µην ξεχνάτε και να φροντίζετε στον βαθµό που σας
αναλογεί να µην ξεχνούν και οι πολίτες που ψηφίζουν. Γιατί αυτές
οι λαϊκίστικες συµπεριφορές προκάλεσαν την δηµοσιονοµική
κρίση της περασµένης δεκαετίας, µε µεγαλύτερα θύµατα τους
µισθωτούς, τους συνταξιούχους και όσους βρήκε η κρίση δανει-
σµένους. 

Θα µου πείτε: Δεν πρέπει να κάνουµε κάτι για να µειωθούν οι
τραπεζικές προµήθειες; Να µη µειωθεί η διαφορά επιτοκίων µε-
ταξύ χορηγήσεων και καταθέσεων; Να εξακολουθούν οι τράπε-
ζες να έχουν τόσο υψηλά κέρδη και να µη συνεισφέρουν περισ-
σότερο στα φορολογικά βάρη; Μα, φυσικά και πρέπει. Και αυτή
η Κυβέρνηση παίρνει πρωτοβουλίες προς αυτήν την κατεύθυνση.
Για παράδειγµα, πριν λίγους µήνες είχαµε τη δηµιουργία του πέ-
µπτου τραπεζικού πόλου µε τη συγχώνευση της Atticα Bank και
της Παγκρήτιας Τράπεζας, ώστε να αυξηθεί ο ανταγωνισµός. Φυ-
σικά, η Κυβέρνηση έχει προαναγγείλει πρωτοβουλίες για τη µεί-
ωση των τραπεζικών προµηθειών, ενώ έχει προχωρήσει και σε
νοµοθετική παρέµβαση για τη µείωση κατά 50% των προµηθειών
στις συναλλαγές χαµηλού ύψους. 

Επιπλέον, το 2025 θα επεκταθεί και θα γίνει υποχρεωτικό το
σύστηµα IRIS που εξασφαλίζει µηδενικές προµήθειες για τους
καταναλωτές και πολύ χαµηλές για τις επιχειρήσεις. 

Επίσης, ιδού πεδίον δόξης λαµπρόν, να συνεννοηθούµε και µε-
θοδικά, µαζί µε τον επόπτη, την Τράπεζα της Ελλάδος, µαζί µε
τον SSM, µαζί µε τις τράπεζες να εκπονηθεί µε σύνεση ένα βιώ-
σιµο σχέδιο ώστε η πλεονάζουσα τραπεζική κερδοφορία να αξιο-
ποιηθεί για ταχύτερη απόσβεση της υφιστάµενης αναβαλλό-
µενης φορολογίας, προς όφελος των φορολογουµένων, της ευ-
στάθειας του τραπεζικού συστήµατος και της ελληνικής οικονο-
µίας, δηλαδή όλων. 

Οτιδήποτε άλλο δεν εξυπηρετεί την οικονοµία και την κοινωνία
µας είναι ανιστόρητο, λαϊκίστικο και γι’ αυτό απορριπτέο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο τώρα έχει
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ. Τσιρώνης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά από

πού να ξεκινήσει να περιγράψει κανείς την εικονική πραγµατικό-
τητα που θέλει να πουλήσει η Κυβέρνηση σε εµάς και στον ελλη-
νικό λαό, συνεχίζοντας ακάθεκτη τη φοροληστρική της πολιτική.

Δήλωσε ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας πως η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας µείωσε πενήντα φόρους στην πρώτη της θη-
τεία, άλλους δέκα το 2023 και φέρνει άλλους δώδεκα µε αυτό το
νοµοσχέδιο. Ισχυρίστηκε, όµως, ότι αυτές οι µειώσεις φόρων
οδήγησαν στη µείωση του ποσοστού φόρων ως προς το ΑΕΠ.
Ποιον κοροϊδεύετε; 

Η αλήθεια είναι ότι από το 2020 οι φόροι επί αγαθών και υπη-
ρεσιών έχουν αυξηθεί από 23,8 δισεκατοµµύρια σε 36,4 δισεκα-
τοµµύρια, όπως υπολογίζεται µέχρι το τέλος του 2024, δηλαδή
αύξηση 52,9% και πρόβλεψη για 38 δισεκατοµµύρια το 2025, δη-
λαδή συνολικά αύξηση 63%.

Στον ΦΠΑ, τον κατ’ εξοχήν έµµεσο, οριζόντιο και άδικα κοινω-
νικά φόρο, έχουν αυξηθεί από 15 δισεκατοµµύρια το 2020 σε 25,3
δισεκατοµµύρια το 2024 που σηµαίνει 68,6% αύξηση και πρό-
βλεψη για 26 δισεκατοµµύρια το 2025.

Τα έσοδα από φόρους εισοδήµατος αυξήθηκαν από 13,5 δισε-
κατοµµύρια το 2020 σε 24,2 δισεκατοµµύρια το 2024, δηλαδή αύ-
ξηση 79,2% και πρόβλεψη για περαιτέρω αύξηση 25,2 δισεκατοµ-
µύρια το 2025. 
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Συνολικά τα έσοδα από φόρους αυξήθηκαν από 42,5 δισεκα-
τοµµύρια το 2020 σε 66,7 δισεκατοµµύρια το 2024, αύξηση
56,9% και πρόβλεψη για περαιτέρω αύξηση στα 69 δισεκατοµ-
µύρια το 2025. 

Ποια είναι η αλήθεια; Η αλήθεια είναι ότι το ποσοστό φόρων
ως προς το ΑΕΠ αυξήθηκε από 25,6% το 2020 στο 28,1% το
2024. 

Πριν λίγο ακούσαµε και τον κ. Λοβέρδο να µας λέει -παραδοχή
και οµολογία- πως είναι λογικό όταν µειώνονται οι φόροι να
έχουµε µεγαλύτερα φορολογικά έσοδα. Μα, αυτό δεν είναι το
επιχείρηµα ετούτη την στιγµή όλης της Αντιπολίτευσης; Γιατί δεν
µειώνετε τον ΦΠΑ;

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Αυτό κάνουµε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Γιατί δεν µειώνετε τον ΦΠΑ; Πού το

κάνετε;
Όσο κι αν θέλετε να κρύψετε την αλήθεια µε ψέµατα και επι-

κοινωνιακά τρικ, ο λαός το νιώθει στην τσέπη του. Είναι τόσο
απλό. Το βιώνει. Είναι µια πραγµατική φοροληστεία των Ελλήνων
πολιτών µε 4,2 δισεκατοµµύρια επιπλέον φόρους σε σχέση µε το
2020. Είναι µια φοροληστεία που λεηλατεί το διαθέσιµο εισόδηµά
τους, µειώνοντας την αγοραστική τους δύναµη -όπως δείχνουν
τα επίσηµα στοιχεία είµαστε προτελευταίοι, στην τελευταία θέση
είναι η Βουλγαρία- εξαντλώντας και τις αποταµιεύσεις που έχουν
αρνητικό πρόσηµο -και αυτά είναι στοιχεία- κάθε χρόνο. Τελικά
µεταβιβάζετε τη χρεοκοπία του κράτους και των τραπεζών στους
πολίτες. Αυτό κάνετε. 

Αν η Κυβέρνηση ήθελε πραγµατικά να βοηθήσει τα ασθενή ει-
σοδήµατα, δεν θα είχε παρά να ζητήσει, έστω και την προσωρινή,
εξαίρεσή της από την πράσινη µετάβαση, όπως έκαναν και άλλες
χώρες της Ευρώπης, να κρατήσει τις αποστάσεις της και όχι να
πρωτοστατεί στον πόλεµο στην Ουκρανία και να επιµείνει σε όλες
τις απαραίτητες ενέργειες για την επίσπευση της εξόρυξης υδρο-
γονανθράκων από τα κοιτάσµατα της Κρήτης και το Κυπαρισσια-
κού Κόλπου. Με άλλα λόγια, θα κάνατε το καθήκον σας και ως
προς το οικονοµικό συµφέρον της χώρας, αλλά και θα υπερασπι-
ζόσασταν στην πράξη και όχι στα λόγια τα κυριαρχικά της δικαιώ-
µατα. 

Αυτά και πολλά άλλα θα µπορούσατε να κάνετε ως Κυβέρνηση,
αλλά παρεµπιπτόντως επενδύσεις που λέτε µε παραγωγικό απο-
τύπωµα δεν έχετε φέρει. Ό,τι και να λέτε ότι έχετε κάνει ως Κυ-
βέρνηση, οι δείκτες δείχνουν ότι η στρατηγική σας φέρει έναν
τίτλο: «Ελλάδα κράτος-σερβιτόρος». Και όσο και αν ακούγεται
αυτό ως σχήµα λόγου, το αποδεικνύετε δείχνοντας τόσο µεγάλο
ζήλο στο να φορολογήσετε τις πενταροδεκάρες των φιλοδωρη-
µάτων των εργαζοµένων στην εστίαση και στον τουρισµό. Γιατί,
ναι, εκεί οδηγήσατε τους Έλληνες, από ένα περήφανο έθνος
εµπόρων, ναυτικών, δασκάλων, γιατρών, αγροτών, να είµαστε σή-
µερα ένα ταπεινωµένο έθνος σερβιτόρων της Ευρώπης, ένα
έθνος που δεν παράγει και απλά καταναλώνει. 

Στη βιοµηχανία, σε κάποιους επιµέρους κλάδους, εµφανίζετε
αµυδρές αυξήσεις οι οποίες, όπως είπα, έχουν ελάχιστο παρα-
γωγικό αποτύπωµα. στις, δε, επενδύσεις όπου υπάρχει αύξηση
είναι στον τριτογενή τοµέα, δηλαδή στις υπηρεσίες. Για να µη µι-
λήσουµε και για το ισοζύγιο, το οποίο επίσης διασώζεται από τις
υπηρεσίες, µε το εµπορικό έλλειµµα να βρίσκεται το 2023 στο
εξωφρενικό ύψος των 33 δισεκατοµµυρίων.

Να µιλήσουµε για τον ΕΝΦΙΑ. Αυτός δεν είναι ένας φόρος που
θα καταργούσατε εντελώς; Και ωραία, δεν το κάνετε άµεσα, απο-
φασίσατε να αποκλίνετε από τις αρχικές σας δεσµεύσεις. Έχετε
άλλωστε εκπαιδεύσει και τους ψηφοφόρους τους να τα δέχονται
τµηµατικά. Αλλά το να θέσετε ως προϋπόθεση για τη µείωση του
ΕΝΦΙΑ την ασφάλιση ενός ακινήτου, τι σας απέδωσε αλήθεια; Θα
σας πω εγώ τι απέδωσε. Τίποτα. Δώδεκα χιλιάδες ακίνητα ασφα-
λίστηκαν το 2024 τα οποία πιθανότατα ασφαλίστηκαν λόγω στε-
γαστικών δανείων και όχι επειδή εξετίµησαν οι κάτοχοι των
ακινήτων το εξαιρετικό ευεργέτηµά σας. Είχαµε αυτή τη χρονιά
0,1% αύξηση στα ασφαλιστήρια πυρός. Αλήθεια οι φίλοι σας στις
ασφαλιστικές εταιρείες σας ευχαρίστησαν για αυτήν τη διευκό-
λυνση; Κάτι µου λέει ότι ούτε και αυτοί πρέπει να είναι ευχαρι-
στηµένοι.

Θέλω, όµως, να σταθώ λίγο στο ζήτηµα της στέγης. Η Ελλάδα

ήταν κάποτε στις κορυφαίες χώρες της Ευρώπης στην ιδιοκατοί-
κηση. Είµαι βέβαιος ότι γνωρίζετε ότι οι δείκτες τείνουν να πέ-
σουν κάτω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο και αυτό οφείλεται κατ’
εξοχήν στη µαρξιστικού χαρακτήρα ποινικοποίηση της ιδιοκτη-
σίας που εφαρµόστηκε και συνεχίζει να εφαρµόζεται στη χώρα
µας. Αυτό πρέπει να σταµατήσει, διαφορετικά µοιάζετε όλο και
περισσότερο να επιβεβαιώνετε τα ζητούµενα του αγαπηµένου
τού Πρωθυπουργού κ. Σβάµπ και της µεγάλης επανεκκίνησης ή
του «great reset». Θέλετε να τον επιβεβαιώσετε, δηλαδή, στο
πόσο ευτυχής είναι κάποιος όταν δεν έχει τίποτα. Και ποιοι θέ-
λουν να το επιβεβαιώσουν αυτό; Αυτοί που ο φτωχότερος εξ
αυτών έχει τουλάχιστον δέκα σπίτια δηλωµένα και στη συλλογή
σας βρίσκεται και το σπίτι του Βολταίρου.

Το σπίτι είναι η στέγη της οικογένειας, του κυττάρου της ελ-
ληνικής κοινωνίας και βασικού συστατικού για τη συνοχή και την
ευηµερία της και γι’ αυτό σας ενοχλεί τόσο πολύ. Θέλετε ανθρώ-
πους χωρίς περιουσίες και χωρίς σπίτια, γιατί στην πραγµατικό-
τητα θέλετε να διαλύσετε τον θεσµό της οικογένειας, όπως έχετε
δείξει. Θέλετε οι πολίτες να µην έχουν ρίζες να µην έχουν δε-
σµούς να µην έχουν δεσµεύσεις παρά µόνο απέναντι σε ένα κρά-
τος πατερούλη και χωρίς ταυτότητα.

Και δεν είναι άσχετο αυτό που λέω. Λέµε ότι πρέπει να καταρ-
γηθεί το τεκµαρτό στους ελεύθερους επαγγελµατίες. Αλλά τι συ-
ζητάµε; Εδώ εσείς που δηµιουργήσατε και Υπουργείο Οικογέ-
νειας -και είναι να γελάει κανείς-, δεν τολµάτε να καταργήσετε
το τεκµαρτό στα µέλη πολύτεκνων οικογενειών, αυτό το αίσχος
που τιµωρεί τους πολύτεκνους, που τιµωρεί τους αγνούς Έλλη-
νες που συµβιβάζονται µε µια λιτή και ίσως περιορισµένη οικο-
νοµικά ζωή για να προσφέρουν νέους Έλληνες στην πατρίδα και
αυτό σε µια περίοδο που οι ίδιοι παραδέχεστε ότι το δηµογρα-
φικό είναι το νούµερο, ένα ζήτηµα. Αλλά ξέχασα, θα λύσετε το
πρόβληµα αντικαθιστώντας µε εργάτες γης από το Πακιστάν.

Πρέπει και ο τελευταίος Έλληνας να καταλάβει ότι η Κυβέρ-
νησή σας είναι εγκλωβισµένη µεταξύ των απαιτήσεων των δε-
σµευτών από τις οποίες δεν παρεκκλίνετε πουθενά, παριστά-
νοντας τον πιο καλό τον µαθητή και των φίλων σας των ολιγαρ-
χών. Πρέπει να καταλάβει και ο τελευταίος Έλληνας ότι δεν είστε
ικανοί να κάνετε το αυτονόητο, να φορολογήσετε τα υπερκέρδη
των τραπεζών και των ολιγοπωλίων. Γιατί; Γιατί τα χρέη σας στις
τράπεζες είναι τόσο υψηλά που καταντήσατε υποτακτικοί των
συµφερόντων τους. Δεν είστε ικανοί να εξυγιάνετε το κράτος,
αφού δεν µπορείτε να νοικοκυρέψετε το ίδιο σας το σπίτι.

Εµείς νοµιµοποιούµαστε να το λέµε αυτό γιατί, από συνειδητή
επιλογή, ο δανεισµός στις τράπεζες, στη Νίκη, ήταν, είναι και θα
είναι µηδενικός, για να µη µας κρατάει κανένας, αντιθέτως µε
εσάς.

Ευχαριστώ και για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε. Επό-

µενος οµιλητής ο κ. Ιωάννης Οικονόµου από τη Νέα Δηµοκρατία.
Θα ακολουθήσει ο κ. Καφούρος, η κ. Αποστολάκη και ο κ. Πλεύ-
ρης Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΙΩΑΝΝΗΣ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επιδίωξη της ευηµερίας, της
ισότητας της κοινωνικής ένταξης, της οικονοµικής διατηρήσιµης
οικονοµικής µεγέθυνσης και τελικά µιας προόδου η οποία δεν θα
είναι ανισοµερής, επιβάλλει σε ένα σύγχρονο κράτος δικαίου να
µην αντιλαµβάνεται τη φορολογική πολιτική µόνο ως ένα εργα-
λείο που θα µαζεύει έσοδα. Με αυτό το δεδοµένο η φορολογική
πολιτική οφείλει να αποτελεί ένα κρίσιµο κρίκο µιας διαδικασίας
που οδηγεί τελικά στον οικονοµικό µετασχηµατισµό της χώρας,
µια συνθήκη αναγκαία για την αντιµετώπιση των σκληρών, των
εκρηκτικών ανισοτήτων, αλλά και την ενίσχυση της ανταγωνιστι-
κότητας της οικονοµίας µας.

Από κοινού, λοιπόν, µαζί µε ένα νέο παραγωγικό µοντέλο και
ισχυρές δηµόσιες επενδύσεις η φορολογική πολιτική οφείλει να
υποστηρίζει πολιτικές αναδιανοµής του εισοδήµατος, στήριξης
όσων αποτελούν τον παραγωγικό ιστό της χώρας, ανάπτυξης
που βασίζεται στη γνώση και στην καινοτοµία. Οφείλει να παρεµ-
βαίνει σε ζητήµατα που τίθενται µε επείγοντα και µε δραµατικό
θα έλεγα τόνο, όπως η στήριξη της οικογένειας, πολιτικές για το
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δηµογραφικό, η ενίσχυση κρίσιµων υπηρεσιών του δηµόσιου
τοµέα και αυτός είναι ο τρόπος που ένα µεγάλο λαϊκό κόµµα, συ-
ντηρητικών αξιών και φιλελεύθερων αρχών, όπως η Νέα Δηµο-
κρατία, προσεγγίζει την αποστολή της φορολογικής πολιτικής
στη ραγδαία µεταβαλλόµενη και δύσκολη εποχή µας.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, κύριε Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, διέπεται από αυτήν την φιλοσοφία και από
αυτήν την αντίληψη. Θα αναφερθώ στις σηµαντικότερες από τις
προβλέψεις του που συνδέονται µε τα όσα περιέγραψα και πα-
ραπάνω. Πρώτα-πρώτα αυτές που αφορούν την εργασία, τον
κόσµο της αγοράς, τους επιχειρηµατίες και τους µισθωτούς. Μεί-
ωση κατά µία επιπλέον µονάδα των ασφαλιστικών εισφορών. Από
την επιπλέον µείωση θα επιλυθούν τόσο οι εργοδότες -το κατα-
λαβαίνουµε- µέσω της µείωσης του µισθολογικού κόστους, όσο
και οι εργαζόµενοι του ιδιωτικού και του δηµόσιου τοµέα µέσω
της αύξησης των καθαρών αποδοχών. Θέσπιση αφορολόγητου
έως 300 ευρώ τον µήνα για τα φιλοδωρήµατα και απαλλαγή στο
σύνολο τους από ασφαλιστικές εισφορές. Μάλιστα άκουσα σή-
µερα από τον Υπουργό κ. Χατζηδάκη ότι επεκτείνεται και σε
άλλες κατηγορίες εργαζοµένων. Κατάργηση του τέλους επιτη-
δεύµατος για όλα τα φυσικά πρόσωπα. Είναι αυτονόητη η ωφέ-
λεια για ελεύθερους επαγγελµατίες, αυτοαπασχολούµενους,
αλλά και εργαζόµενους που αµείβονται µε µπλοκάκι. Παροχή κι-
νήτρων για συγχωνεύσεις και εξαγορές επιχειρήσεων, ενίσχυση
της καινοτοµίας, ενδυνάµωση των νεοφυών επιχειρήσεων. Κυ-
ρίες και κύριοι, τις συγχωνεύσεις πρέπει να τις εκλαµβάνουµε ως
ένα βασικό εργαλείο για τη µετεξέλιξη της οικονοµίας, καθώς
οδηγούνται στη δηµιουργία επιχειρήσεων που µπορούν να είναι
ανταγωνιστικές και να προσφέρουν καλύτερες και πιο ποιοτικές
θέσεις εργασίας. Επέκταση φορολογικών κινήτρων σε ό,τι αφορά
την επιστηµονική και τεχνολογική έρευνα.

Δεύτερον, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει παρεµβάσεις που στη-
ρίζουν την οικογένεια. Φοροαπαλλαγές οικειοθελών παρόχων
επιχειρήσεων για νέους γονείς, αλλά και απαλλαγή από τον φόρο
ασφαλίστρων µέχρι 15% για τα συµβόλαια υγείας σε παιδιά έως
18 ετών.

Τρίτον, στηρίζει την επιχειρηµατικότητα στην περιφέρεια, στις
κωµοπόλεις και στα χωριά µας µέσω της µείωσης ύψους 50% του
ελάχιστου ποσού καθαρού εισοδήµατος για τους ανθρώπους
που έχουν επιχειρηµατική επαγγελµατική δραστηριότητα και την
κύρια κατοικία τους σε δηµοτικές ενότητες µε έως χίλιους πεντα-
κόσιους κατοίκους.

Τέταρτον, ενισχύει εισοδηµατικά τους γιατρούς του ΕΣΥ µε µια
παρέµβαση σε έναν κοµβικό, σε έναν ιδιαίτερα κρίσιµο για την
κοινωνία τοµέα του εθνικού συστήµατος υγείας, αυτόν των εφη-
µεριών, µε φορολόγηση της αµοιβής εφηµεριών γιατρών µε συ-
ντελεστή 22% και όφελος από 150 έως 200 ευρώ καθαρά τον
µήνα για τους γιατρούς που εφηµερεύουν.

Επιπλέον, εκτός από του φορολογικού χαρακτήρα παρεµβά-
σεις, µε το νοµοσχέδιο αυτό η Κυβέρνηση προχωρά στην υλο-
ποίηση των δεσµεύσεων του Πρωθυπουργού για την έκτακτη
οικονοµική ενίσχυση ενός εκατοµµυρίων εννιακοσίων χιλιάδων
ευάλωτων συµπολιτών µας, µε συνολικό ποσό 243 εκατοµµυρίων
ευρώ.

Τέλος, το νοµοσχέδιο αυξάνει τις δηµόσιες επενδύσεις. Για µια
ακόµα φορά ερχόµαστε να αυξήσουµε τις δηµόσιες επενδύσεις
µε την κατάθεση συµπληρωµατικού προϋπολογισµού επιπλέον
400 εκατοµµύρια ευρώ για την ολοκλήρωση έργων που βρίσκο-
νται σε εξέλιξη και υποδοµών. Με αυτά τα 400 εκατοµµύρια ευρώ
το συνολικό ύψος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων για
το 2024 φτάνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα 9,85 δισεκα-
τοµµύρια.

Όπως υποστήριξε στην πρόσφατη έκθεσή του ο κ. Ντράγκι, η
ευηµερία, η ισότητα, η ελευθερία, η δηµοκρατία σε ένα βιώσιµο
περιβάλλον είναι θεµελιώδεις αξίες για την Ευρώπη. Εάν η Ευ-
ρώπη δεν µπορεί -λέει ο κ. Ντράγκι- να παρέχει στους πολίτες
της τα δικαιώµατα που απορρέουν από αυτές ή πρέπει να επιλέ-
ξει το ένα δικαίωµα σε βάρος του άλλου, τότε θα έχει χάσει τον
λόγο ύπαρξής της. Και ο µόνος τρόπος να ανταποκριθούµε σ’
αυτήν την πρόκληση είναι να αναπτυχθούµε, να γίνουµε πιο πα-
ραγωγικοί, διατηρώντας, όµως, τις αξίες της ισότητας και της

κοινωνικής ένταξης.
Ο στόχος αυτός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ισχύει κατά µεί-

ζονα λόγο για την πατρίδα µας. Πρόοδος στην Ελλάδα υπάρχει
και όποιος επιµένει να το αρνείται, πάσχει από βαριάς µορφής
πολιτική µυωπία. Η Ελλάδα, η χώρα µας, έχει κάνει σηµαντικά βή-
µατα. Παρά το επενδυτικό κενό, οι επενδύσεις από το 2019 ως
σήµερα έχουν αυξηθεί κατά 53%. Οι εξαγωγές έχουν διπλασια-
στεί ως ποσοστό του ΑΕΠ. Δηµιουργήσαµε πεντακόσιες χιλιάδες
νέες θέσεις εργασίας. Υπάρχουν αξιοσηµείωτες, σοβαρότατες
αυξήσεις στον κατώτατο µισθό αλλά και σε άλλα µισθολογικά κλι-
µάκια.

Όµως, από την άλλη πλευρά, όταν οι υπόλοιποι, αυτοί που
είναι ήδη µπροστά µας, τρέχουν, πρέπει κι εµείς να εντείνουµε
την προσπάθεια και να τρέξουµε ακόµη γρηγορότερα, πολύ πε-
ρισσότερο όταν η χρεοκοπία και τα χρόνια των µνηµονίων µεγά-
λωσαν την απόστασή µας από την υπόλοιπη Ευρώπη και σηµατο-
δότησαν µια ισχυρή οπισθοχώρηση µε όρους βιοτικού επιπέδου
για τη µεσαία τάξη, που είναι η ραχοκοκαλιά και του παραγωγι-
κού µας ιστού αλλά και του εθνικού µας κορµού.

Αυτήν την υστέρηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παλεύουµε
να µειώσουµε. Η αναβάθµιση του κοινωνικού κράτους, η άµυνα,
η ουσιαστική βελτίωση του εισοδήµατος των πολιτών και κυρίως
της µεσαίας τάξης, η επένδυση στην οικονοµία της γνώσης, η
καινοτοµία, η ενίσχυση της συµµετοχής στο ΑΕΠ της χώρας της
παραγωγής σε σχέση µε τις υπηρεσίες και µια φορολογική πολι-
τική που θα εξασφαλίζει διατηρήσιµα έσοδα και ταυτόχρονα θα
ανοίγει τον δρόµο για όλα τα παραπάνω είναι θέµατα υπαρξιακά
και ταυτοτικά για το µέλλον της χώρας. Είναι θέµατα που η Κυ-
βέρνηση προσεγγίζει µε µια ολιστική οικονοµική πολιτική. Είναι
θέµατα που υποστηρίζει η φορολογική πολιτική ως εργαλείο στο
πλαίσιο αυτής της οικονοµικής πολιτικής, χωρίς αποσπασµατι-
κές, χωρίς ρυθµίσεις οι οποίες ανταποκρίνονται στο να σηκώνει
κανείς σηµαία ευκαιρίας, αγνοώντας τις ευρύτερες συνέπειες
που µπορεί να έχουν στην κατεύθυνση και στον προσανατολισµό
της χώρας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,
κύριε Οικονόµου.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μάρκος Καφούρος από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υφυπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να εκφράσω κι εγώ τη
συµπαράστασή µου στους πληγέντες από την πρόσφατη θεοµη-
νία των νησιών της Ρόδου, της Λήµνου αλλά και των άλλων πε-
ριοχών και ιδιαίτερα στις οικογένειες που θρήνησαν θύµατα. 

Σήµερα συζητάµε το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών που έχει συγκεκριµένους σκοπούς.
Σκοπεύει στη λήψη µέτρων για την ενίσχυση κατ’ αρχάς του ει-
σοδήµατος, στην παροχή φορολογικών κινήτρων για την ενί-
σχυση της επιστηµονικής και της τεχνολογικής έρευνας αλλά και
για την ενίσχυση συνολικά της επιχειρηµατικότητας, στην προ-
ώθηση της καινοτοµίας και της ανταγωνιστικότητας, στη βελ-
τίωση της φορολογικής διοίκησης και λειτουργίας επί το δικαιό-
τερο και τέλος στην ενίσχυση της ανθεκτικότητας της ελληνικής
οικονοµίας, κυρίως έναντι της κλιµατικής κρίσης.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο αποτελεί µια αναγκαιότητα για ένα
σύγχρονο και αποτελεσµατικό φορολογικό πλαίσιο καθώς έρχε-
ται να αντιµετωπίσει σηµαντικά υπαρκτά προβλήµατα, αλλά θα
λέγαµε και χρόνιες αδικίες. Ειδικότερα, το παρόν σχέδιο νόµου
προβλέπει ενισχυτικές παρεµβάσεις για το εισόδηµα των πολι-
τών, διευκολύνσεις για τις νεοφυείς επιχειρήσεις, προώθηση,
όπως είπαµε, της επιστηµονικής και της τεχνολογικής έρευνας,
βελτίωση της λειτουργίας της ΑΑΔΕ προς όφελος των πολιτών,
περιέχει ρυθµίσεις αναγκαίες για την υποβολή των φορολογικών
δηλώσεων, ενισχύει και βελτιώνει τη λειτουργία της Αρχής Κατα-
πολέµησης της Νοµιµοποίησης Εσόδων από Εγκληµατικές Δρα-
στηριότητες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται
λίγο πριν από την ψήφιση του προϋπολογισµού µε γνώµονα τις
πραγµατικές δηµοσιονοµικές δυνατότητες της χώρας µας και µε
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σκοπό να βάλει τις βάσεις για µια ισχυρή οικονοµία ικανοποι-
ώντας τις ανάγκες των πολιτών και χωρίς να διακινδυνεύεται το
αύριο των επόµενων γενεών.

Αποτελεί, θα λέγαµε, το σηµερινό σχέδιο νόµου ένα νοµοσχέ-
διο που επιβεβαιώνει την αξιοπιστία, τον µετρηµένο λόγο και κυ-
ρίως την υπευθυνότητα που έχει δείξει η Κυβέρνησή µας στα
θέµατα της οικονοµίας, χωρίς λαϊκισµούς και κυρίως χωρίς ανέ-
ξοδες υποσχέσεις, χτίζοντας όµως µια σχέση εµπιστοσύνης µε
τους Έλληνες και τις Ελληνίδες, µια οικονοµική πολιτική στα-
θερή, αλλά θα έλεγα και συνάµα θαρραλέα και δίκαιη, που δια-
σφαλίζει την αξιοπιστία της ελληνικής οικονοµίας στις διεθνείς
αγορές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα όντως µε-
γάλο νοµοσχέδιο που αποτελείται από δέκα µέρη και συµπερι-
λαµβάνει εκατόν δεκατρία άρθρα.

Καθώς έχει γίνει αναλυτική παρουσίαση τόσο από τους αρµό-
διους Υπουργούς, όσο και από την εισηγήτρια θα ήθελα να επι-
σηµάνω κάποιες σηµαντικές προβλέψεις του που αφορούν όµως
τους πολίτες. Το παρόν νοµοσχέδιο προβλέπει δώδεκα µειώσεις
φόρων σε συνέχεια των περισσότερων από εξήντα µειώσεων
φόρων που είχαµε από το 2019 και εντεύθεν.

Ειδικότερα, προβλέπεται µείωση κατά µία επιπλέον µονάδα
των ασφαλιστικών εισφορών, κατάργηση του τέλους επιτηδεύ-
µατος για όλα τα φυσικά πρόσωπα, απαλλαγή του φόρου εισο-
δήµατος για τρία έτη για τα ακίνητα που θα ενοικιαστούν τα
οποία δηλώνονταν ως κενά ή είχαν διατεθεί στη βραχυχρόνια µί-
σθωση, απαλλαγή από τον φόρο ασφαλίστρων των συµβολαίων
υγείας για παιδιά έως δεκαοκτώ ετών, διπλάσια µείωση του
ΕΝΦΙΑ µέσα στο 2025 από 10% σε 20% και φοροαπαλλαγή οι-
κειοθελών παροχών επιχειρήσεων για νέους γονείς, προβλέπει
µονιµοποίηση της επιστροφής του Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης
στο αγροτικό πετρέλαιο, ένα κόστος 100 εκατοµµύριων κατ’
έτος, µιλάµε για ένα µέτρο που αποτελούσε διαχρονικό αίτηµα
του αγροτικού τοµέα, προβλέπεται κατάργηση του τέλους στα-
θερής τηλεφωνίας 5% για τις συνδέσεις µε οπτική ίνα και, τέλος,
µειώσεις φόρων χαρτοσήµων σε µια σειρά συναλλαγών των συ-
µπολιτών µας.

Σε ό,τι αφορά τώρα τα µέτρα ενίσχυσης του εισοδήµατος των
πολιτών, αυτά περιλαµβάνουν την έκτακτη οικονοµική ενίσχυση
σε συνταξιούχους µε ποσά 200, 150 και 100 ευρώ ανάλογα µε το
ύψος της σύνταξης και εφόσον έχουν προσωπική διαφορά άνω
των 10 ευρώ, για όσους δεν προκύπτει προσωπική διαφορά
έχουµε αύξηση 2,4% των συντάξεων και την έκτακτη οικονοµική
ενίσχυση ποσού 200 ευρώ στις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, που
θα δοθεί µέχρι τις 31 Δεκέµβρη.

Τέλος, την πρόβλεψη για την αύξηση της ειδικής αποζηµίωσης
για τη νυκτερινή απασχόληση κατά 20% των ενστόλων, κάτι που
θα ισχύσει από 1η Ιανουαρίου 2025,

Κύριε Υφυπουργέ και κύριε Πλεύρη, µεταξύ των άρθρων του
παρόντος σχεδίου νόµου, περιλαµβάνεται και το άρθρο 27. Πρό-
κειται για ένα άρθρο για το τέλος της κρουαζιέρας υπέρ του δη-
µοσίου, µε αιτιολογία τη σηµαντική επιβάρυνση των νησιών από
τα πλοία που εκτελούν περιηγητικά ταξίδια και µε σκοπό του τέ-
λους την ενίσχυση των υποδοµών και των έργων, όπως τουλάχι-
στον αναφέρεται στην αιτιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου.
Επιτρέψτε µου, όµως, καθώς αυτό αφορά πρωτίστως τους δύο
µεγάλους προορισµούς, τη Μύκονο και τη Σαντορίνη, λόγω εντο-
πιότητας αλλά και λόγω προσωπικής γνώσης, να καταθέσω ότι
το µέτρο αυτό έχει εκληφθεί τουλάχιστον από τις τοπικές κοινω-
νίες ως µέσον είσπραξης που δεν θα εξυπηρετήσει τους σκοπούς
του, δηλαδή τη βελτίωση των υποδοµών, καθώς στο σύνολό του
θα πιστώνεται στους προϋπολογισµούς του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών, του Υπουργείου Τουρισµού και του Υπουργείου Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής κατά το ένα τρίτο σε έκαστο.

Και στο σηµείο αυτό πρέπει να αναφέρω ότι ειδικά για τη Σα-
ντορίνη οι υποδοµές ελλιµενισµού και εξυπηρέτησης της κρουα-
ζιέρας σήµερα, δυστυχώς, είναι χειρότερες από ότι πριν από
σαράντα χρόνια, γιατί σήµερα έχουµε ένα τελεφερίκ σαράντα
ετών, γερασµένο και ανεπαρκές, δεν έχουµε αγκυροβόλια, δεν
υπάρχουν οι περίφηµες τσαµαδούρες, έχουµε µια αρχαία κλιµα-
κωτή οδό να εξυπηρετεί την κρουαζιέρα και ένα λιµάνι, τον Μέσα

Γιαλό, εκατοντάδων ετών χωρίς τις βασικές υποδοµές.
Αντιλαµβάνεστε ότι είναι εντελώς οξύµωρο οι εισπράξεις αυτές

να µην οδεύονται απευθείας στον Δήµο ή στο Δηµοτικό Λιµενικό
Ταµείο, ώστε να έχουµε γρηγορότερη βελτίωση των υποδοµών.
Και µιλάµε για τη ναυαρχίδα του ελληνικού τουρισµού.

Παράλληλα, µέσα από το άρθρο 27 δεν προκύπτει η διαδικασία
καθορισµού των επιβιβαζοµένων επιβατών και κατά συνέπεια δεν
προκύπτει ο καθορισµός του ύψους του τέλους, γεγονός που
µάλλον θα το βρούµε και θα µας απασχολήσει σύντοµα.

Για όλα αυτά, κύριε Υφυπουργέ, θα παρακαλούσα όπως το
άρθρο 27 να επανεξεταστεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί
έναν κρίκο σε µια σειρά νοµοθετικών µέτρων που η Κυβέρνησή
µας έχει πάρει από το 2019 µε σκοπό να άρει αφ’ ενός τις αδικίες
και τα βάρη που επωµίστηκαν οι µισθωτοί και οι συνταξιούχοι από
τη µακροχρόνια παραµονή στα µνηµόνια και αφ’ ετέρου να βάλει
τις βάσεις για µια υγιή και ανταγωνιστική οικονοµία.

Προσωπικά, πιστεύω στις µεταρρυθµίσεις που εισάγει. Θα το
στηρίξω και το ίδιο ζητώ να πράξετε κι εσείς, αγαπητοί συνάδελ-
φοι.

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας και για την ανοχή σας,
κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

η κ. Μιλένα Αποστολάκη από το ΠΑΣΟΚ. 
ΕΛΕΝΗ - ΜΑΡΙΑ (ΜΙΛΕΝΑ) ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πέντε χρόνια µετά την ανάληψη της εξουσίας,

µετά από έξι φορολογικά νοµοσχέδια της Κυβέρνησής σας και
πλήθος τροπολογιών µε φορολογικό περιεχόµενο, το φορολο-
γικό δόγµα της Κυβέρνησης είναι πολύ ευκρινές και συνίσταται
σε ένα τρίπτυχο: Φορολογική ευνοιοκρατία για λίγους, φορολο-
γική αφαίµαξη για τους πολλούς, κοινωνικά άδικη κατανοµή των
φορολογικών βαρών. 

Η Κυβέρνηση, µε το προπέτασµα µιας δήθεν φιλοεπενδυτικής
πολιτικής, έχει προσφέρει προκλητικές φοροαπαλλαγές για προ-
νοµιούχους. Σύµφωνα µε συγκριτικά στοιχεία της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής, η Ελλάδα κατέχει τον δεύτερο χαµηλότερο συντελε-
στή φορολόγησης µερισµάτων, προνοµιακή φορολόγηση στα
stock options και στα µπόνους και βέβαια, τη γνωστή φοροαπαλ-
λαγή για γονικές παροχές µέχρι 800.000 ευρώ για κάθε γονέα.
Είναι ένας πρώτος δείκτης που φανερώνει την απόκλιση της
χώρας από τον µέσο ευρωπαϊκό όρο.

Παρά, δε, τις φοροαπαλλαγές και τις µειώσεις φόρων, τα κρα-
τικά έσοδα υπεραποδίδουν εξαιτίας του φόρου πληθωρισµού
που πληρώνεται από όλους τους Έλληνες αδιακρίτως και ισοµε-
ρώς, οι οποίοι επιβαρύνονται µε τους έκτους υψηλότερους έµ-
µεσους φόρους και τους δεύτερους υψηλότερους φόρους
κατανάλωσης. Είναι αυτή η εργαλειοποίηση του πληθωρισµού
για την παραγωγή περισσότερων εσόδων που οδηγεί στο ότι οι
φόροι από ΦΠΑ από το 34,5% του συνόλου των φόρων που βρί-
σκονταν το 2019 στη χώρα µας, έχουν σκαρφαλώσει σήµερα µε
επιλογή της Κυβέρνησης Μητσοτάκη στο 40%. Η αναλογία έµµε-
σων άµεσων φόρων στην Ευρωπαϊκή Ένωση, είναι 1 προς 1 και
1 προς 2 περίπου στην Ελλάδα, για την ακρίβεια 1 προς 1,8. Και
εδώ η απόκλιση είναι δραµατική, είναι αντιαναπτυξιακή και φυ-
σικά είναι κοινωνικά άδικη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Για αυτό και ο ΟΟΣΑ τοποθετεί την Ελλάδα στις λιγότερο ανα-
πτυγµένες χώρες, αφού οι περισσότερες αναπτυγµένες χώρες
εξαρτούν τα συνολικά φορολογικά τους έσοδα, περισσότερο από
την άµεση φορολογία στο εισόδηµα και στα κέρδη και λιγότερο
βέβαια στους έµµεσους φόρους. Με τέτοια αναλογία έµµεσων
και άµεσων φόρων, το φορολογικό µας σύστηµα έχει χάσει τον
ρόλο του ως εργαλείο αντιµετώπισης των ανισοτήτων, πολύ δε
περισσότερο ως εργαλείο αναδιανοµής.

Σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το µείγµα φόρων
και κοινωνικών παροχών συναρτάται µε τον κίνδυνο φτώχειας του
πληθυσµού. Χώρες µε υψηλή φορολογία, όπως είναι η Δανία και
η Σουηδία, έχουν ένα εκτεταµένο δίκτυο κοινωνικών παροχών για
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να αντισταθµίσουν τον κίνδυνο της φτώχειας. Στην Ελλάδα, η
χώρα µας εµφανίζει τη χειρότερη επίδοση στα µέτρα κοινωνικής
προστασίας, µε όρους µείωσης της φτώχειας και είναι ο τρίτος
δείκτης απόκλισης της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Αυτή είναι η Ελ-
λάδα σήµερα µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Αντί για
την αναγκαία σύγκλιση µε την Ευρώπη µετά από χρόνια κρίσης
και θυσιών, η απόκλιση µεγαλώνει. 

Είναι, λοιπόν, βέβαιο ότι τα φορολογικά µέτρα της Νέας Δη-
µοκρατίας, το φορολογικό µείγµα της Κυβέρνησης, λόγω των
στρεβλώσεων, δεν είναι µόνον αναχρονιστικό. Είναι κυρίως κοι-
νωνικά άδικο και ελάχιστα ανταποδοτικό. Και για να κάνω µια σύ-
ντοµη διασύνδεση µε τον προϋπολογισµό, που θα συζητηθεί την
επόµενη εβδοµάδα, να πω ότι η Κυβέρνηση παραπλανητικά απο-
δίδει την εισπρακτική αύξηση των έµµεσων φόρων -τάχα- στην
πάταξη της φοροδιαφυγής, χωρίς όµως τεκµηρίωση και ενδε-
λεχή ανάλυση. 

Είναι προφανές ότι η ισχυρή δυναµική των εσόδων του ΦΠΑ
προέρχεται από τον επίµονα υψηλό πληθωρισµό και την ακρίβεια
και σε ένα πολύ µικρότερο ποσοστό στη µείωση του µαύρου χρή-
µατος και τη χρήση καρτών. Το νοµοσχέδιο δεν αλλάζει τον χα-
ρακτήρα της κυβερνητικής πολιτικής, ούτε ανατρέπει τις µεγάλες
αδικίες και στρεβλώσεις. 

Εµείς ως ΠΑΣΟΚ, ως αξιόπιστη Αντιπολίτευση µε σχέδιο για
τη χώρα, καταθέσαµε ήδη συγκεκριµένες προτάσεις και θέλω να
σταθώ σε ορισµένες από αυτές, όπως και σε ένα συγκεκριµένο
στοιχείο του νοµοσχεδίου. Σε ό,τι αφορά το άρθρο 9 είναι η αµά-
χητη παραδοχή της αποτυχίας της Κυβέρνησης σε ό,τι αφορά
όχι µόνο την αντιµετώπιση της στεγαστικής κρίσης, αλλά της
συµβολής της στη δηµιουργία της στεγαστικής κρίσης. Τα πέντε
τελευταία χρόνια έχουµε µηδενική κρατική πολιτική παρέµβαση
στο ζήτηµα αυτό. Αντιθέτως, χωρίς να ακούσετε τις προτροπές
του ΠΑΣΟΚ µε την υπόθεση της Golden Visa που χρησιµοποιείται
κατά κόρον για βραχυχρόνια µίσθωση, έχουµε έκρηξη των ενοι-
κίων και µείωση των διαθέσιµων ακινήτων προκειµένου να καλυ-
φθούν οι στεγαστικές ανάγκες του πληθυσµού. 

Η κωλυσιεργία της Κυβέρνησης είναι στοχευµένη. Κάποιοι
πλούτισαν, κύριε Δήµα, µε τη µεταβατική περίοδο που επιτρέ-
ψατε και σήµερα τα προτεινόµενα µέτρα για την ανάσχεση της
βραχυχρόνιας µίσθωσης έρχονται µε µεγάλη καθυστέρηση, είναι
λίγα, είναι ανεπαρκή, αγνοούν την πραγµατικότητα που είναι
ασφυκτική ιδίως για τους νέους ανθρώπους και τα νέα ζευγάρια. 

Το ΠΑΣΟΚ, λοιπόν, δεσµεύεται για το πάγωµα και την ανα-
στολή της Golden Visa, όπως ενδελεχώς αναφέρει η τροπολογία. 

Το δεύτερο σηµείο που θέλω να σταθώ είναι το σηµείο που
αφορά στην ΑΑΔΕ. Το ΠΑΣΟΚ είχε ασκήσει συγκροτηµένη κρι-
τική στις ανεξέλεγκτες εξουσίες της διοίκησης χωρίς την ελάχι-
στη δηµοκρατική λογοδοσία, οι οποίες επεκτείνονται και σε
θέµατα οργάνωσης και λειτουργίας σχετικών µε τη διαχείριση
του προσωπικού και του µισθολογίου. Η προτεινόµενη διάταξη
που αφορά τη δυνατότητα δεύτερης ανανέωσης της θητείας του
διοικητή είναι θεσµικά αναιτιολόγητη. Εγώ, όµως, θα σταθώ στο
τι υποστήριζε ο Κυριάκος Μητσοτάκης ως Υπουργός Ηλεκτρονι-
κής Διακυβέρνησης, όταν υπερθεµάτιζε για την ανάγκη ανανέω-
σης της διοικητικής ιεραρχίας, όταν εναντιωνότανε µε δριµύ
τρόπο στην ανανέωση θητείας πέραν της µίας φοράς. 

Τα κίνητρα τόσο για την ανανέωση της θητείας, όσο και για την
αυθαίρετη και ανοµιµοποίητη δυνατότητα επιλογής διευθυντών
και γενικών διευθυντών µε απλή απόφαση του διοικητή, εκτός
διαγωνιστικού πλαισίου και προσόντων, είναι αδιαφανή και βε-
βαίως είµαστε απέναντι. Γυρνάτε χρόνια πίσω τις πρακτικές στη
διοίκηση κατ’ εφαρµογή του δόγµατος της λειτουργίας µιας
«κλειστής παρέας» -αυτό είστε- που τη βαπτίζετε επιτελικό κρά-
τος. Αυτά θα τελειώσουν, όµως, κύριοι συνάδελφοι. Θα κάνουµε
το παν για να επιστρέψει στη χώρα η διαφάνεια και οι ανοιχτές
διαδικασίες που το ΠΑΣΟΚ κατοχύρωσε. 

Και αφήνω τελευταία την άρνησή σας σε ότι αφορά την έκτα-
κτη φορολόγηση των κερδών των τεσσάρων συστηµικών τραπε-
ζών, τη «βαριά φορολόγηση», όπως σχολίασε ο Υπουργός,
προκαλώντας φαντάζοµαι τη θυµηδία όσων τον άκουσαν. Δεν
είναι βαριά η φορολόγηση µε ποσοστό 5%. Βαριά είναι η πρα-
γµατικότητα των χρεώσεων των προµηθειών, του χάσµατος ανά-

µεσα στα επιτόκια. 
Το ΠΑΣΟΚ δεσµεύεται γι’ αυτή του την επιλογή η οποία είναι

απολύτως αιτιολογηµένη καθότι η πορεία και η λειτουργία του
τραπεζικού συστήµατος δεν βρίσκονται σε κανένα κίνδυνο και το
επιτρέπει. Και θα έλεγα ότι απόδειξη του ότι το επιτρέπει η πο-
ρεία και η λειτουργία του τραπεζικού συστήµατος είναι το γεγο-
νός ότι οι τράπεζες αποφάσισαν να µοιράσουν µέρισµα, αλλά να
προχωρήσουν και σε γενναίες ρυθµίσεις των µισθών των διοική-
σεών τους. 

Κλείνοντας, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αντίθεση
µε τη Νέα Δηµοκρατία, εµείς στο ΠΑΣΟΚ πιστεύουµε ότι η ανι-
σότητα µας αφορά όλους, όπως γράφει στο οµώνυµο βιβλίο του
ο καθηγητής Τ.Μ. Σκάνλον. Οι φόροι συνιστούν τρόπο περιορι-
σµού της οικονοµικής ανισότητας προκειµένου να αντιµετωπιστεί
ο κίνδυνος διάρρηξης της κοινωνικής συνοχής. Συνιστούν εργα-
λείο πρόληψης µορφών ανισότητας. 

Είναι πρόδηλο ότι µε τη φορολογική σας πολιτική υπηρετείτε
άλλες προτεραιότητες που οδηγούν στη διεύρυνση των κοινωνι-
κών ανισοτήτων και το ΠΑΣΟΚ είναι απέναντι σε αυτό. Γιατί η δική
µας προοπτική είναι η προοδευτική διακυβέρνηση του αύριο µε
ένα δίκαιο φορολογικό σύστηµα, γιατί ο δικός µας αξιακός κώδι-
κας είναι η επένδυση στην ουσιαστική αναδιανοµή και στην κοι-
νωνική ισότητα και δικαιοσύνη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Πλεύ-

ρης έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω από το πλαίσιο στο

οποίο γίνεται αυτή τη συζήτηση σε ένα ευρωπαϊκό πλαίσιο, για
να δούµε ακριβώς πού βρισκόµαστε τώρα, πού βρισκόµασταν
πριν από µερικά χρόνια και ποιες είναι οι δυνατότητες οι οποίες
θέλει να δώσει αυτή η Κυβέρνηση προς την ανάπτυξη της οικο-
νοµίας.

Σήµερα µιλάµε σε ένα πλαίσιο όπου δύο κυβερνήσεις, στη Γερ-
µανία και στη Γαλλία, δηλαδή στο βασικό κορµό, στην ατµοµη-
χανή της Ευρώπης βρίσκονται σε µια πολύ δύσκολη κατάσταση.
Στη Γερµανία, ουσιαστικά, έχει πέσει ο κυβερνητικός συνασπι-
σµός. Στη Γαλλία αυτή τη στιγµή για µέτρα που είναι να ληφθούν
–προσέξτε εδώ πέρα συζητάµε ένα φορολογικό που δίνει στους
πολίτες δώδεκα µειώσεις φόρων και αυξήσεις αντίστοιχα σε πα-
ροχές- η συζήτηση είναι αν µπορεί να στηριχθεί ο προϋπολογι-
σµός περικοπών για να µαζευτεί το έλλειµµα. Και αυτό ακριβώς
δείχνει -για µία συζήτηση η οποία γίνεται σε ένα ευρύτερο πλαί-
σιο -πόσο σηµαντικές είναι οι σταθερές κυβερνήσεις. 

Και αυτό για το οποίο είναι περήφανη η Νέα Δηµοκρατία, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι η Νέα Δηµοκρατία ακόµα
και όταν έβλεπε ότι έχανε εκλογές στο παρελθόν, πάντοτε στή-
ριζε εκλογικά συστήµατα που δίνουν ισχυρές κυβερνήσεις. Αντί-
θετα το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ, ενώ κυβερνούσαν µε συστήµατα
τα οποία έδιναν ισχυρή αυτοδυναµία στο πρώτο κόµµα, όταν
έβλεπαν ότι χάνουν εκλογές, επειδή ακριβώς δεν τους ενδιέφερε
καθόλου η πορεία της χώρας, παρά µόνο πως θα δυσκολέψουν
το αντίπαλο κόµµα να κάνει κυβέρνηση, άλλαζαν το εκλογικό σύ-
στηµα. 

Να θυµηθούµε τις τρεις εκλογές του 1989, το κατόρθωµα του
ΠΑΣΟΚ, ενώ µετά µια χαρά κυβερνούσε µε τα συστήµατα της
ισχυρής αυτοδυναµίας. Να θυµηθούµε τον ΣΥΡΙΖΑ, που θυµή-
θηκε την απλή αναλογική µετά τις πρώτες εκλογές. Αυτό ακριβώς
δείχνει ότι εµείς πιστεύουµε πάρα πολύ στη θεσµικότητα. Και
ακούσατε προχθές τον Πρωθυπουργό ο οποίος µε ξεκάθαρο
τρόπο αναφέρθηκε και στον χρόνο των εκλογών και στο πλαίσιο
των εκλογών ως προς το εκλογικό σύστηµα, αλλά και γενικότερα
στο πλαίσιο στο οποίο κινείται η σηµερινή Κυβέρνηση, όταν
άλλες κυβερνήσεις, πολύ πιο ισχυρών χωρών, καταρρέουν λόγω
ακριβώς της δηµοσιονοµικής κρίσης στην οποία βρίσκονται. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, εµείς σήµερα σ’ ένα τέτοιο πλαίσιο να συ-
ζητήσουµε ένα φορολογικό νοµοσχέδιο για το οποίο δεν γνωρίζω
τι θα γίνει τελικά µε την ψήφο επί της αρχής, αλλά στο τέλος θα
δούµε το 60% µε 70% των άρθρων, κύριε Υφυπουργέ, να το ψη-
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φίσουν τα κόµµατα που υπάρχουν εδώ γιατί δεν µπορούν να κά-
νουν διαφορετικά. 

Δεν θα ψηφιστεί, λόγου χάρη, η κατάργηση του τέλους επιτη-
δεύµατος; Δεν θα ψηφιστεί το ότι στη φορολογία που υπάρχει
σήµερα για τα φιλοδωρήµατα -γιατί αυτή η φορολογία υπάρχει-
ερχόµαστε και ουσιαστικά απαλλάσσουµε από φόρο και ασφα-
λιστικές εισφορές µέχρι ενός ποσού; Δεν θα ψηφιστούν οι εξαι-
ρέσεις οι οποίες υπάρχουν στο επιπλέον εισόδηµα που λαµβά-
νουν οι πολίτες για βρεφονηπιακούς σταθµούς τη στιγµή που µι-
λάµε για δηµογραφικό πρόβληµα; Δεν θα ψηφίσετε το πάγιο αί-
τηµα των εφηµεριών των γιατρών µε αυτοτελή φορολόγηση;
Είναι ένα πάγιο αίτηµα των συνδικαλιστικών οργάνων των για-
τρών για να µην πηγαίνουν στην υψηλότερη κλίµακα. 

Δεν θα ψηφίσετε τις φοροαπαλλαγές που υπάρχουν στα κλει-
στά διαµερίσµατα αυτή τη στιγµή, προκειµένου να ανοίξουν και
να µπορούν να δοθούν ακριβώς για να υπάρξουν διαθέσιµα ακί-
νητα σε µακροχρόνιες µισθώσεις; Δεν θα ψηφίσετε την απαλλαγή
από τον ΕΝΦΙΑ για τις ασφαλιστικές εισφορές, τη µείωση του
ποσού της εισφοράς για την υγειονοµική κάλυψη, την έκτακτη οι-
κονοµική ενίσχυση που υπάρχει στους συνταξιούχους ή στα ευά-
λωτα νοικοκυριά ή την απαλλαγή του φόρου προστιθέµενης
αξίας από τις οικοδοµές; 

Έχουµε,, λοιπόν µείωση δώδεκα φόρων που γυρνάνε πίσω
στην ίδια την κοινωνία. Ο Υπουργός προηγουµένως σας κατέ-
θεσε έναν πίνακα που δείχνει παρεµβάσεις 3 δισεκατοµµυρίων
ευρώ πάνω από τον προϋπολογισµό του 2024, όπου 243 εκατοµ-
µύρια ήταν για τους συνταξιούχους, 90 εκατοµµύρια για την αύ-
ξηση του επιδόµατος γέννησης, 45 εκατοµµύρια για τις εφηµε-
ρίες των γιατρών, 644 εκατοµµύρια για το κόστος συντάξεων,
346 εκατοµµύρια για τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Υγείας,
131 εκατοµµύρια για το Υπουργείο Παιδείας. Είναι 3 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ τα οποία γυρνάµε πίσω στην κοινωνία.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας απέδειξε τα πέντε αυτά
χρόνια ότι µε µειωµένους φορολογικούς συντελεστές µπορεί να
έχει πολύ περισσότερα έσοδα, γιατί κατάφερε να έχει µια τέτοια
ανάπτυξη που να µεγαλώνει η πίτα και αυτοµάτως να έχουµε πε-
ρισσότερα φορολογικά έσοδα. 

Δύο πραγµατικότητες για να δούµε πού είµαστε. Αναφέρεται
πολύ συχνά «µα, πώς είναι δυνατόν να αυξάνονται τα φορολογικά
έσοδα και να λέτε ότι δεν αυξάνετε φόρους»; Προφανώς γίνεται
αυτό. Πώς; Όταν έχεις αυξήσει το µερίδιο της ανάπτυξης το
οποίο υπάρχει και άρα µε χαµηλότερους φορολογικούς συντε-
λεστές έχεις περισσότερα έσοδα. 

Δεύτερον, αναφέρονται πολύ συχνά στην κουβέντα που γίνεται
οι άµεσοι και έµµεσοι φόροι, ποιοι είναι δίκαιοι και ποιοι είναι άδι-
κοι. Και όλοι εδώ πέρα από την Αντιπολίτευση έρχεστε και λέτε
ότι οι έµµεσοι φόροι είναι άδικοι φόροι. Πώς ήταν οι έµµεσοι
φόροι το 2019; Οι έµµεσοι φόροι ήταν 67% των φόρων και 33%
οι άµεσοι. Με τον προϋπολογισµό του 2025 αναφερόµαστε 62%
στους έµµεσους φόρους, δηλαδή πέντε µονάδες µείωση στους
έµµεσους φόρους. Εσείς λέτε ότι από το πολύ ΦΠΑ παίρνουµε
παραπάνω φόρους. Μειώνεται αυτή η εξίσωση και έχουµε 38%
για τους άµεσους φόρους. Διότι ακριβώς έχει επιλεγεί ένα τέτοιο
πλαίσιο που, πραγµατικά, προσπαθούµε, όσο το δυνατόν γίνεται,
να υπάρχει µια φορολογική δικαιοσύνη.

Σε όλο αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, ερχόµαστε εδώ και ακούσαµε
το πρωί τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ
να λέει τι; Γυρίζει και λέει -πόσο ωραία ακούγεται- το εξής: «ο κα-
τώτατος µισθός µε τις αυξήσεις που κάνατε, επειδή ενδεχοµένως
µπορεί να περάσει το αφορολόγητο, πάει σε φορολόγηση στο
9%». 

Πάµε να δούµε τι γίνεται. Ποιος ήταν ο εισαγωγικός φορολο-
γικός συντελεστής όταν παρέλαβε την κυβέρνηση η Νέα Δηµο-
κρατία; Ήταν 22%. Ο πρώτος συντελεστής που µειώθηκε ήταν ο
εισαγωγικός συντελεστής για τα φυσικά πρόσωπα από το 22%
στο 9%. Ποιους αφορά εσείς που µιλάτε για κοινωνική δικαιο-
σύνη; Προφανώς αφορά τους πιο ευάλωτους συµπολίτες µας. 

Εισόδηµα ελεύθερου επαγγελµατία έως 10.000 ευρώ έµπαινε
µε εισαγωγικό στο 9%. Τι λέει τώρα; Όσοι ήταν στο αφορολόγητο
θα επιβαρυνθούν; Στη διαφορά που θα υπάρξει και µόνο από τις
αυξήσεις, είναι 9% σε αυτή τη διαφορά. Άρα αυτοί οι άνθρωποι

πάλι είναι κερδισµένοι µε την αύξηση του µισθού που γίνεται.
Όµως ποιο ήταν το µείζον στην υπόθεση που δεν ανέφερε ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ; Ότι µε µει-
ωµένο εισαγωγικό συντελεστή από το 22% στο 9% βοηθήσαµε
τους πιο ευάλωτους συµπολίτες µας. 

Πάµε να δούµε τώρα την ουσία της συζήτησης για την Golden
Visa, που ενώ τη θέτει εδώ ο Πρόεδρος, δεν αναφέρεται στις
τρεις παρεµβάσεις που κάνει σήµερα αυτό το νοµοσχέδιο για τη
στέγη. Να το δούµε διαφορετικά. Πρώτα απ’ όλα εξηγήθηκε και
από τον Υφυπουργό και από τον Υπουργό ότι έχει κάνει τις πα-
ρεµβάσεις, έχει αυξήσει τα όρια, άρα αυτή τη στιγµή βρισκόµα-
στε σε ένα τελείως διαφορετικό πλαίσιο. 

Η ουσία του προβλήµατος ποια είναι όµως; Ποιος θα έχει το
σπίτι ή αν αυτό το σπίτι θα δίνεται σε βραχυχρόνια ή µακροχρόνια
µίσθωση; Ο ιδιοκτήτης µας ενδιαφέρει ή αυτό να δίνεται πίσω
στον πολίτη για τη στέγαση; Διότι αν κάποιος το έχει πάρει, έστω
και µε Golden Visa και το νοικιάζει σε µακροχρόνια µίσθωση δεν
υπάρχει,, φαντάζοµαι κανένα πρόβληµα. Το πρόβληµα είναι να
το λαµβάνει και να το έχει µόνο σε µια βραχυχρόνια µίσθωση.

Έρχεται, λοιπόν, η Κυβέρνηση εδώ και κάνει τρεις συγκεκρι-
µένες παρεµβάσεις. Παρέµβαση πρώτη. Έρχεται και ουσιαστικά
σταµατάει τις άδειες για βραχυχρόνιες µισθώσεις στα τρία δια-
µερίσµατα της Αθήνας που παρατηρείται και το µεγαλύτερο πρό-
βληµα. Όσοι είναι εδώ -βλέπω και τον κ. Τζανακόπουλο Βουλευτή
της Α’ Περιφέρειας Αθηνών- ξέρουµε ότι είναι κατ’ εξοχήν τα ση-
µεία που λειτουργεί βραχυχρόνια µίσθωση επειδή ακριβώς έχουν
ένα έντονο τουριστικό ενδιαφέρον. Αυτό αυτοµάτως δεν θα δη-
µιουργήσει ένα πλαίσιο ώστε αυτές οι οικίες να γυρίσουν σε µα-
κροχρόνια µίσθωση; Κουβέντα γι’ αυτό από το ΠΑΣΟΚ.

Δεύτερη παρέµβαση. Η δεύτερη παρέµβαση έχει να κάνει µε
το ότι στα κλειστά ακίνητα που υπάρχουν αυτή τη στιγµή ή στα
ακίνητα τα οποία βρίσκονται σε βραχυχρόνια µίσθωση, δίνουµε
τη δυνατότητα στους ιδιοκτήτες να το γυρίσουν σε µακροχρόνια
µίσθωση και για τρία χρόνια απαλλάσσονται των φόρων. Τερά-
στιο κίνητρο! Όποιος ξέρει πώς είναι οι φορολογικοί συντελεστές
στα ακίνητα, καταλαβαίνει ότι είναι ένα τεράστιο κίνητρο µε το
οποίο παρεµβαίνουµε. 

Η τρίτη παρέµβαση ήταν σε ένα ευρύτερο πλαίσιο των απαλ-
λαγών τα οποία υπάρχουν µε την απαλλαγή του ΦΠΑ για την
ανοικοδόµηση νέων κατοικιών. Ουσιαστικά προσπαθούµε να δώ-
σουµε ένα κίνητρο να δηµιουργηθούν ακόµα περισσότερα ακί-
νητα. 

Έχουµε, λοιπόν, τρεις παρεµβάσεις ουσιαστικές που απευθύ-
νονται πραγµατικά στο στεγαστικό πρόβληµα και έρχεται εδώ
πέρα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ να
αναφερθεί στην Golden Visa που εκτός του ότι και εκεί έχουν
γίνει παρεµβάσεις, από µόνη της δεν δηµιουργεί πρόβληµα αν
αυτά τα σπίτια που αγοράζονται γυρίζουν στη µίσθωση. Δηµιουρ-
γεί πρόβληµα αν αυτά τα σπίτια µένουν κλειστά ή πηγαίνουν στη
βραχυχρόνια µίσθωση, που µε τις παρεµβάσεις που κάνουµε εδώ
ερχόµαστε να µειώσουµε αυτή τη δυνατότητα, για να µη πω να
την εκµηδενίσουµε για συγκεκριµένες περιοχές. 

Άρα, βλέπετε ότι την τροπολογία την οποία φέρνετε, που στην
πραγµατικότητα δεν λύνει κανένα πρόβληµα στο στεγαστικό, έρ-
χεστε την καταθέτετε και την κάνετε σηµαία, αλλά αποφεύγετε
να αναφερθείτε στις συγκεκριµένες παρεµβάσεις της Κυβέρνη-
σης, που είναι παρεµβάσεις για να δοθούν περισσότερα ακίνητα
στους πολίτες που έχουν ανάγκη αυτή τη στιγµή να µπούνε µέσα,
να υπάρχει µεγαλύτερη πληθώρα ακινήτων για να υπάρξει καλύ-
τερος ανταγωνισµός και µείωση των ενοικίων.

Κατά τον ίδιο τρόπο -και πολύ σωστά και ο Γιάννης Οικονόµου
και ο Στέλιος Πέτσας αναφέρθηκαν και στο κοµµάτι των τραπε-
ζών- παρουσιάζετε κάτι το οποίο είναι αρκετά ευχάριστο στο να
ακούγεται. Ναι όλοι οι πολίτες λένε να φορολογηθούν οι τράπε-
ζες. Και λέτε ότι στηρίξαµε τις τράπεζες. Η στήριξη των τραπε-
ζών, για να συνεννοηθούµε, συνδυαζόταν και µε τη στήριξη των
καταθέσεων οι οποίες ακριβώς υπήρξαν στις τράπεζες όλο αυτό
το διάστηµα. Και έρχεται ο Υπουργός εδώ πέρα και σας λέει ότι
θα γίνουν στοχευµένες παρεµβάσεις που θα τις δείτε και στο
επόµενο διάστηµα, που θα συνδυάζονται όχι µε κάτι που ακού-
γεται ευχάριστα εν είδει λαϊκισµού, όπως έκτακτη φορολόγηση,
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αλλά µε ουσιαστικές διαρθρωτικές παρεµβάσεις για την καλύ-
τερη λειτουργία προς όφελος των ληπτών υπηρεσίας από το τρα-
πεζικό σύστηµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο είναι ένα φορολογικό νοµοσχέδιο που µόνο οφέλη έχει
για όλους όσους βρίσκονται στη διαδικασία της εργασίας, σε
όλους όσους βρίσκονται στη διαδικασία της ανάπτυξης της
χώρας. Είναι ένα πλαίσιο παρεµβάσεων που έχουν γίνει όλο αυτό
το διάστηµα για µείωση φορολογικών συντελεστών. 

Και έρχοµαι και στο τελευταίο και το επίµαχο το οποίο θέτει το
ΠΑΣΟΚ κάθε φορά και ο ΣΥΡΙΖΑ που κάνει την κουβέντα µε τον
ΦΠΑ. Θα πρέπει κάποια στιγµή να αναλογιστείτε γιατί έρχεστε
και λέτε ότι το 2019 η Νέα Δηµοκρατία µίλησε –ναι µίλησε- για
µείωση του ΦΠΑ που δεν το επαναλάβαµε το 2023. 

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα κάνω µόνο ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα ξαναµιλήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ. 
Θα πάρετε την δευτερολογία σας;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΠΛΕΥΡΗΣ: Δεν θα την πάρω, αλλά θα

τελειώσω πολύ πιο σύντοµα.
Προσέξτε, η µείωση των φορολογικών συντελεστών είναι στο

DNA της παράταξής µας σε αντίθεση µε εσάς της Αριστεράς και
της σοσιαλδηµοκρατίας που πιστεύουν στους φόρους. Μπορείς
να µιλήσεις για µείωση του ΦΠΑ σε στιγµές πληθωριστικής ανω-
µαλίας; Σε στιγµές πληθωριστικής ανωµαλίας αυτό το οποίο θα
γίνει µε τον ΦΠΑ είναι να απορροφηθεί πάρα πολύ γρήγορα από
την αγορά και να χάσει άµεσα έσοδα το κράτος. 

Έχουµε παράδειγµα που έγινε αυτό; Ναι έχουµε το παράδει-
γµα της Ισπανίας. Μείωσε από το 4% στο χαµηλό συντελεστή και
πήγε στο µηδέν και 1-1-2025 το επαναφέρει στο 4%, αφού πρώτα
το επανέφερε στο 2%. Γιατί είδε ότι σε όλη αυτή τη λειτουργία
εξανεµίστηκε αµέσως η µείωση αυτή και χάθηκαν τα έσοδα του
κράτους. Για ποιον λόγο, λοιπόν, οι φίλοι σας οι σοσιαλιστές ξα-
ναγύρισαν στο µοντέλο του ΦΠΑ όπως ήταν; Διότι ακριβώς απέ-
τυχε το µέτρο.

Επί της αρχής, λοιπόν, προφανώς µια κεντροδεξιά κυβέρνηση
θα συζητούσε για µείωση και αυτού του φορολογικού συντελε-
στή. Στην παρούσα όµως φάση που έχεις µια πληθωριστική ανω-
µαλία η οποία συνεχίζεται, δεν µπορεί να χάσουν σίγουρα έσοδα
τα κράτη -που µπορείς να τα γυρίσεις στα ευάλωτα νοικοκυριά-
να χαθούν αυτά τα έσοδα τελείως γιατί θα γίνουν έρµαιο της πλη-
θωριστικής κρίσης και γι’ αυτόν το λόγο και οι χώρες που το
εφάρµοσαν είδαν ότι απέτυχε. 

Κύριε Υφυπουργέ, είναι ένα φορολογικό νοµοσχέδιο που
θεωρώ ότι στο τέλος της ηµέρας θα δείτε ότι και τα άλλα κόµ-
µατα θα έχουν ψηφίσει πολύ περισσότερα άρθρα, άσχετα  τι θα
πούνε για µικροπολιτικούς λόγους στην επί της αρχής ψήφιση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Μαρκογιαννάκης.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για πολλά χρόνια στο πρόσφατο

παρελθόν η αναγγελία ενός φορολογικού νοµοσχεδίου ήταν µάλ-
λον άσχηµα νέα για τους πολίτες. Ήταν συνδεδεµένη µε αρνητι-
κούς συνειρµούς και φυσικά µε πηχυαίους και πάντα εντυπω-
σιακούς τίτλους στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Για πολλά χρό-
νια, λοιπόν, κάθε φορολογικό νοµοσχέδιο ήταν συνώνυµο της αύ-
ξησης των φόρων, της επιβολής νέων φόρων ή τελών συνώνυµων
των περικοπών και µειώσεων των παροχών. Όλα αυτά ήταν για
µέρες θέµα συζήτησης παντού. Και αυτό ακριβώς είναι κάτι το
οποίο από το 2019 σιγά, σιγά µε σχέδιο και προσήλωση αυτή εδώ
η Κυβέρνηση έβαλε σκοπό να το αλλάξει. Το αλλάξαµε ήδη αρ-
κετά και συνεχίζουµε να το αλλάζουµε αντιστρέφοντας αυτή τη
συνθήκη, αυτή τη βεβαιότητα ότι κάθε φορολογικό νοµοσχέδιο
σηµαίνει, σήµαινε νέους φόρους. 

Από την πρώτη στιγµή, δηλαδή από το 2020 ως έτος εφαρµο-
γής, προχωρήσαµε µε συνέπεια και διαδοχικές µειώσεις φόρων
και επιβαρύνσεων για τους πολίτες. Θυµίζω τις βασικές: Μείωση

κατά τρεισήµισι ποσοστιαίες µονάδες των ασφαλιστικών εισφο-
ρών των µισθωτών, διαδοχικές µειώσεις του ΕΝΦΙΑ ώστε σήµερα
να είναι κατά πολύ χαµηλότερος από το 2019, επιστροφή του ει-
δικού φόρου κατανάλωσης πετρελαίου κίνησης στους αγρότες,
κατάργηση της ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης για δηµόσιο
τοµέα στους συνταξιούχους, µείωση κατά 50% του τέλους επι-
τηδεύµατος στους ελεύθερους επαγγελµατίες και µείωση της
προκαταβολής φόρου στο 55%. 

Τα κατέγραψα όλα αυτά εν συντοµία και ενδεικτικά µόνο και
µόνο για να επισηµάνω τη συνέπεια και τη συνέχεια στην οικονο-
µική πολιτική αυτής της Κυβέρνησης. Όλα τα βήµατα ελαφρύν-
σεων και ενισχύσεων είναι προδιαγεγραµµένα και υλοποιούνται
συστηµατικά στη βάση ενός µακρόπνοου σχεδίου ανάταξης της
εθνικής οικονοµίας αλλά και της οικονοµικής κατάστασης των πο-
λιτών. 

Απόδειξη του σχεδίου και της επιτυχίας εφαρµογής του; Κάθε
επόµενο φορολογικό νοµοσχέδιο και εν προκειµένω το παρόν
φορολογικό νοµοσχέδιο στο οποίο προβλέπονται δώδεκα νέες
µειώσεις φόρων και σηµαντικές ενισχύσεις για τους πιο ευάλω-
τους. Και έχει σηµασία ότι αυτές οι παρεµβάσεις δεν είναι ξεκοµ-
µένες από τις προηγούµενες. Είναι συνέχεια και επέκτασή τους. 

Βλέπουµε, λοιπόν, νέα µείωση των ασφαλιστικών εισφορών
κατά µία επιπλέον µονάδα σε συνέχεια των προηγούµενων πα-
ρεµβάσεων. Βλέπουµε ακόµα την κατάργηση του τέλους επιτη-
δεύµατος για όλα τα φυσικά πρόσωπα και αυτό µόνο ως συνέ-
χεια στην οικονοµική πολιτική. Και για να µη σας κουράζω µε µία
εξαντλητική ανάλυση των δώδεκα µειώσεων των φόρων, το µο-
τίβο της συνέχειας είναι το ίδιο και για τον ΕΝΦΙΑ και για τον ΦΠΑ
στις οικοδοµές και ούτω καθεξής. 

Θα µου επιτρέψετε µόνο µία εξαίρεση κάπως πιο αναλυτικής
αναφοράς και αναφέροµαι στη φοροαπαλλαγή οικειοθελών πα-
ροχών επιχειρήσεων για νέους γονείς. Πρόκειται για επίδοµα έως
5.000 ευρώ για κάθε παιδί που αποκτά ο εργαζόµενος προσαυ-
ξανόµενο κατά 5.000 ευρώ για κάθε επιπλέον παιδί και για πα-
ροχή ίδιου ύψους για την κάλυψη δαπάνης βρεφονηπιακών και
παιδικών σταθµών. Το ξεχωρίζω γιατί η στήριξη των νέων γονιών
δεν είναι απλώς οικονοµικό ζήτηµα, έρχεται να βοηθήσει στη
µάχη για την αντιστροφή του δηµογραφικού. 

Προκύπτει, λοιπόν, ότι µε το παρόν φορολογικό νοµοσχέδιο η
Κυβέρνηση συνεχίζει αυτή ακριβώς την πολιτική της προσεκτικής
µεν αλλά ολοένα και αυξανόµενης ελάφρυνσης των πολιτών από
φορολογικά βάρη. Και τη συνεχίζει γιατί υπάρχει ακριβώς αυτός
ο σχεδιασµός και παράγει εκείνα τα θετικά αποτελέσµατα που
µας επιτρέπουν να πάµε ακόµα παραπέρα. 

Δηµιουργείται µε άλλα λόγια αυτός ο περίφηµος δηµοσιονο-
µικός χώρος που µας επιτρέπει την ενίσχυση του εισοδήµατος
των πολιτών, όπως συµβαίνει µε τις έκτακτες ενισχύσεις ύψους
243 εκατοµµυρίων ευρώ σε περίπου 1,9 εκατοµµύρια πολίτες που
περιλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο, την έκτακτη οικονοµική ενί-
σχυση από 100 έως 200 ευρώ στους συνταξιούχους µε προσω-
πική διαφορά άνω των 10 ευρώ, την έκτακτη οικονοµική ενίσχυση
ύψους 200 ευρώ σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, ενώ υπάρχουν
και αντίστοιχα µέτρα για τους σπουδαστές των στρατιωτικών
σχολών και για τους δικαιούχους του ελάχιστου εγγυηµένου ει-
σοδήµατος. 

Υπάρχουν και άλλα σηµαντικά σηµεία για τα οποία ο χρόνος
δεν επαρκεί ώστε να κάνω εκτενή αναφορά. Στέκοµαι και υπο-
γραµµίζω εν συντοµία την ενίσχυση και αναδιοργάνωση της
ΑΑΔΕ, ακριβώς διότι κατά την άποψή µου η αποτελεσµατική λει-
τουργία της υπήρξε κλειδί για την έως τώρα επιτυχή πορεία των
εσόδων. Και όσο βελτιώνονται τα έσοδα του δηµοσίου, τόσο αυ-
ξάνονται τα περιθώρια για µειώσεις φόρων και αυξήσεις παρο-
χών. Αυτό είναι το νόηµα της προσπάθειας της βελτίωσης εισο-
δηµάτων της αύξησης του βιοτικού επιπέδου σε περιβάλλον δη-
µοσιονοµικής ασφάλειας, ώστε να µην κινδυνεύσουµε ξανά να
χάσουµε σε λίγα χρόνια όσα κοπιάσαµε για δεκαετίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας όλα αυτά δεν παρα-
γνωρίζω ότι τα ελληνικά νοικοκυριά αντιµετωπίζουν ακόµα δυ-
σκολίες. Ακούω, όπως και εσείς φαντάζοµαι, τα παράπονα φίλων
και συµπολιτών. Η ακρίβεια των τελευταίων ετών έχει επηρεάσει
σε σηµαντικό βαθµό όσα κατακτήσαµε ως βιοτικό επίπεδο µετά
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τα µνηµόνια. Κανείς δεν το αρνείται αυτό και πρώτα εµείς οι
οποίοι έχουµε θεσπίσει σειρά µέτρων για να προφυλάξουµε το
εισόδηµα των πολιτών. 

Ο δρόµος όµως για εµάς δεν είναι µέτρα-πυροτεχνήµατα,
όπως για παράδειγµα η άµεση µείωση του ΦΠΑ, όπως για παρά-
δειγµα η περίπτωση της Ισπανίας, που αναφέρθηκε ο Υπουργός
προηγουµένως στην οµιλία του. Το όφελος το οποίο ήταν γύρω
στο 4% µε 5% εξανεµίστηκε µέσα σε λίγες εβδοµάδες και οι τιµές
γύρισαν εκεί που ήταν και ενδεχοµένως και λίγο ψηλότερα, και
ας µην υπήρχε πια η επιβάρυνση του ΦΠΑ. 

Η δική µας εκδοχή είναι µόνιµες, δοµικές, λύσεις, µακροχρό-
νιου ορίζοντα. Δηµοσιονοµική ασφάλεια, ώστε να υπάρχει δηµο-
σιονοµικό περιθώριο και αυξήσεις µισθών για την πραγµατική και
µόνιµη αύξηση των εισοδηµάτων. Γιατί αν κάτι µας δίδαξαν οι
τραγικές συνθήκες της προηγούµενης δεκαετίας, είναι ότι δεν
χτίζεται τίποτα χωρίς σοβαρή θεµελίωση και χωρίς ασφαλή οικο-
νοµικά θεµέλια δεν χτίζεται η ευηµερία των παιδιών µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει η κ. Οικονόµου.

Μετά τον λόγο θα πάρει ο κ. Μπαραλιάκος, ο κ. Γιόγιακας, ο κ.
Καββαδάς, η κ. Παπαϊωάννου η κ. Λιακούλη και µετά θα µπει ένας
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, αν θέλει. 

ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε λίγες µέρες
θα συζητήσουµε εδώ, στην Ολοµέλεια, τον κρατικό προϋπολογι-
σµό για το 2025. Το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί ουσιαστικά το
φορολογικό υπόβαθρο του νέου αυτού προϋπολογισµού και ταυ-
τόχρονα συνιστά επαναβεβαίωση της επιτυχηµένης πολιτικής της
Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη για λιγότερους φόρους.
Γιατί µε το νοµοσχέδιο αυτό συνεχίζουµε στον δρόµο της περαι-
τέρω µείωσης πλήθους φόρων. Μιας πορείας που ξεκίνησε η Νέα
Δηµοκρατία το 2019 και τηρούµε απαρέγκλιτα πεντέµισι χρόνια
τώρα, µε την ελάττωση φορολογικών συντελεστών και τη στα-
διακή µείωση µέχρι την οριστική κατάργηση φόρων που επιβά-
ρυναν τους πολίτες καθ’ όλη τη διάρκεια της µνηµονιακής
περιόδου. 

Η Νέα Δηµοκρατία δεσµεύτηκε από την αρχή για αυτό και πα-
ραµένει πιστή στη συµφωνία αλήθειας που υπέγραψε µε τον ελ-
ληνικό λαό. Γιατί αυτό πρεσβεύουµε και αυτή είναι η δηµοκρατική
εντολή που µας έδωσαν οι Ελληνίδες και οι Έλληνες, να µει-
ώσουµε τις φορολογικές επιβαρύνσεις και να ενισχύσουµε το
διαθέσιµο εισόδηµα των πολιτών. 

Το συζητούµενο, λοιπόν, νοµοσχέδιο, πράγµατι, δικαιώνει τον
τίτλο του µε δώδεκα νέες φορολογικές ελαφρύνσεις υπέρ της
κοινωνίας. Υπογραµµίζω ενδεικτικά µερικές από αυτές µια και
όλα συζητήθηκαν εκτενώς. Ολοκληρωτική κατάργηση του τέλους
επιτηδεύµατος για όλα τα φυσικά πρόσωπα. Διπλάσια µείωση
ΕΝΦΙΑ από το 2025 από 10% σε 20% για κατοικίες ασφαλιζόµε-
νες για φυσικές καταστροφές. Νέα µείωση κατά µία επιπλέον µο-
νάδα των ασφαλιστικών εισφορών κλάδου υγείας. Θυµίζω ότι οι
ασφαλιστικές εισφορές έχουν ήδη µειωθεί από τη Νέα Δηµοκρα-
τία τα τελευταία χρόνια συνολικά κατά 4,4 ποσοστιαίες µονάδες. 

Αυτοτελής φορολόγηση των εφηµεριών των ιατρών, ένα δια-
χρονικό αίτηµα των γιατρών το οποίο υλοποιήθηκε. Το µηνιαίο
καθαρό όφελος για εκείνους υπολογίζεται κατά µέσο όρο στα
150 ευρώ και σε πολλές περιπτώσεις ξεπερνά τα 200 ευρώ τον
µήνα. Παράταση έως την 31η Δεκεµβρίου του 2026 της αναστο-
λής του φόρου υπεραξίας από µεταβίβαση ακινήτων και του ΦΠΑ
στα νεόδµητα έως το τέλος του 2025. 

Μείωση κατά 50% του τεκµαρτού εισοδήµατος για ελεύθερους
επαγγελµατίες που ασκούν τη δραστηριότητά τους και έχουν την
κύρια κατοικία τους σε δηµοτικές κοινότητες µε πληθυσµό µικρό-
τερων των χιλίων πεντακοσίων κατοίκων. Ειδικά για νοµούς µε
µεγάλη πληθυσµιακή διασπορά, όπως είναι η Ευρυτανία την
οποία εκπροσωπώ, το µέτρο αυτό αναµφίβολα συνεπάγεται ση-
µαντική ελάφρυνση της τοπικής οικονοµίας και ιδιαίτερα των µι-
κροεπαγγελµατιών της περιφέρειας που επιχειρούν υπό
δύσκολες συνθήκες. Πρόκειται εποµένως για ένα µέτρο που απο-

δεικνύει ότι το οικονοµικό επιτελείο µπορεί και κάνει τις ανα-
γκαίες διορθωτικές κινήσεις ιδιαίτερα όταν αυτές απαιτούνται
από την κοινωνία και στηρίζουν την πραγµατική οικονοµία. 

Κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχουν µόνο φοροελαφρύνσεις στο
συζητούµενο νοµοσχέδιο. Ταυτόχρονα περιλαµβάνεται και µια
σειρά από θετικά µέτρα ενίσχυσης του εισοδήµατος των πολιτών,
όπως η έκτακτη οικονοµική ενίσχυση 1,9 εκατοµµυρίων ευάλω-
των συνανθρώπων µας, µε συνολικά 243 εκατοµµύρια ευρώ. Συ-
γκεκριµένα, εν όψει των γιορτών χορηγείται έκτακτη οικονοµική
ενίσχυση από 100 έως 200 ευρώ σε συνταξιούχους µε προσω-
πική διαφορά, έκτακτο βοήθηµα ύψους 200 ευρώ στους δικαιού-
χους επιδοµάτων αναπηρίας, ευάλωτους και τα άτοµα µε ειδικές
ανάγκες και οι δικαιούχοι του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµα-
τος επιπλέον 50% του µηνιαίου επιδόµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα µεγάλο ζήτηµα ακόµη το
οποίο επιχειρεί να αντιµετωπίσει η Κυβέρνηση µε το παρόν νο-
µοσχέδιο είναι και η στεγαστική κρίση. Πρόκειται για ένα σύνθετο
πρόβληµα οικονοµικό και κοινωνικό το οποίο φυσικά απαιτεί
σειρά παρεµβάσεων. Μερικές από αυτές είναι και η ενίσχυση των
χορηγήσεων δανείων προς κάλυψη στεγαστικών αναγκών αγο-
ράς πρώτης κατοικίας και ενεργειακής αναβάθµισης ιδιοκτησιών
µε το πρόγραµµα «Σπίτι µου 2» µε την παράλληλη αύξηση της
επιδότησης επισκευής κατοικιών του προγράµµατος «Ανακαι-
νίζω-Νοικιάζω» και την αναδροµική εφαρµογή της. Αναλυτικό-
τερα προβλέπεται η ενίσχυση της επιδότησης επισκευής και
ανακαίνισης ακινήτων από τα 10.000 ευρώ, που είναι σήµερα, στα
13.500 ευρώ και η αύξηση της αντίστοιχης προκαταβολής στους
ιδιοκτήτες. 

Στόχος µας παραµένει η ενεργοποίηση του µεγάλου κτηριακού
αποθέµατος που ανήκει σε χιλιάδες µικροϊδιοκτήτες προκειµένου
να εξυπηρετήσουµε δύο προτεραιότητες, την αξιοποίηση από τη
µια πλήθους κλειστών κατοικιών και διαµερισµάτων, που σήµερα
δεν είναι διαθέσιµα προς ενοικίαση, και την παράλληλη εξισορ-
ρόπηση προσφοράς και ζήτησης στέγασης που σήµερα βρίσκο-
νται συχνά σε αναντιστοιχία ειδικά στα µεγάλα αστικά κέντρα. 

Κύριε Υπουργέ, δεν υπάρχουν, βέβαια, µόνο τα διαθέσιµα ιδιω-
τικά ακίνητα, υπάρχει και η ακίνητη περιουσία του δηµοσίου η
οποία είναι τεράστια, και όντως σε πολλές περιπτώσεις παραµέ-
νει και αυτή αναξιοποίητη. Θα ήθελα σε αυτό το σηµείο να επα-
νέλθω σε ένα θέµα αρµοδιότητας του Υπουργείου Οικονοµικών
το οποίο έχω ξαναθίξει µε αφορµή συγκεκριµένα κρατικά ακίνητα
τα οποία ζητούν ΟΤΑ της Ευρυτανίας προκειµένου να τα αξιοποι-
ήσουν. Ένα από αυτά είναι το Κέντρο Γεωργικής Εκπαίδευσης
της Ευρυτανίας, το οποίο ελπίζω, κύριε Υπουργέ, ότι σε συνερ-
γασία µε το συναρµόδιο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης θα
αντιµετωπίσετε θετικά το αίτηµα να παραχωρηθεί στον Δήµο
Καρπενησίου. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω ότι η
πολιτική της ελάφρυνσης των φόρων µε συνέπεια στις προεκλο-
γικές µας δεσµεύσεις συµβάλλει στην ανάπτυξη της οικονοµίας,
της επιχειρηµατικότητας και στη µείωση της ανεργίας. Είναι βή-
µατα που τελικό στόχο έχουν τη βελτίωση της ζωής των συµπο-
λιτών µας και τη δικαίωση των προσπαθειών τους. Γι’ αυτό και
υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο και ζητώ και από τους συναδέλ-
φους της Αντιπολίτευσης να πράξουν το ίδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Μπαραλιάκος και αµέσως µετά ο κ. Γιόγιακας.

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΟΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ, πολύ
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υφυπουργέ, πριν ξεκι-
νήσω την τοποθέτησή µου για το νοµοσχέδιο θα ήθελα να εκ-
φράσω τα ειλικρινή µου συλλυπητήρια στις οικογένειες συµπο-
λιτών µας που έχασαν τη ζωή τους εξαιτίας των έντονων καιρικών
φαινοµένων που έπληξαν τη χώρα µας και δευτερευόντως να εκ-
φράσω την ικανοποίησή µου και την ευχαρίστησή µου για την
άµεση ανταπόκριση και τα άµεσα αντανακλαστικά της Κυβέρνη-
σης που έσκυψε στα προβλήµατα που προέκυψαν επίσης από
την έντονη κακοκαιρία στην Πιερία, στο νοµό µου.

Με τη χθεσινή παρουσία του αρµόδιου Υφυπουργού, του κ.
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Τριαντόπουλου, δροµολογήθηκε η άµεση καταγραφή και τέθηκε
ο οδικός χάρτης ώστε να δροµολογηθεί η άµεση αποκατάσταση
και η άµεση αποζηµίωση των πληγέντων από τα φαινόµενα στον
τόπο µου. 

Κύριε Υφυπουργέ, το υπό συζήτηση φορολογικό νοµοσχέδιο,
όπως και όσα προηγήθηκαν, συγκροτούν ένα συνεκτικό, προ-
γραµµατικό και µεταρρυθµιστικό σχέδιο το οποίο ακολουθεί µια
σαφή και αταλάντευτη στόχευση, την ενίσχυση του εισοδήµατος
των πολιτών, την προστασία των αληθινά αδύναµων συµπολιτών
µας και τη θωράκιση της µεσαίας τάξης. Το παρόν νοµοσχέδιο,
καθώς και ο νέος προϋπολογισµός που θα συζητηθεί στην Ολο-
µέλεια της Βουλής σε λίγες ηµέρες επαναεπιβεβαιώνει ότι η Ελ-
λάδα διαθέτει µια ισχυρή, ανθεκτική οικονοµία η οποία ατενίζει
το µέλλον µε προοπτική και αισιοδοξία, χωρίς να παρεκκλίνει από
την πορεία της, αλλά και µε ικανότητα να απορροφά τους διε-
θνείς κλυδωνισµούς προς χάριν των ασθενέστερων συµπολιτών
µας. Με τον δραστικό περιορισµό της φοροδιαφυγής, απότοκο
των νοµοθετικών παρεµβάσεων και πρωτοβουλιών του τελευ-
ταίου χρονικού διαστήµατος, ενισχύουµε ανάλογα την κοινωνική
µας πολιτική ξεκινώντας από τη µόνιµη αύξηση των εισοδηµάτων
των πολιτών αλλά και την αύξηση των κονδυλίων για την υγεία
και την παιδεία συνδυαστικά µε τη δηµοσιονοµική πειθαρχία που
δεν θέτει σε κίνδυνο τις σπουδαίες κατακτήσεις της πατρίδας
µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νέο φορολογικό φέρνει πρώ-
τον, νέες µειώσεις φόρων, δεύτερον, ενίσχυση του εισοδήµατος
των πολιτών, τρίτον, κίνητρα για τις επιχειρήσεις και τέταρτον,
σηµαντικές µεταρρυθµίσεις στη φορολογική νοµοθεσία. Κατ’
αρχάς, περιλαµβάνει δώδεκα µειώσεις φόρων και µέτρα ενίσχυ-
σης του εισοδήµατος των πολιτών σε συνέχεια των ανακοινώ-
σεων του Πρωθυπουργού στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης.
Θεσπίζεται, επίσης, νέο πλαίσιο υποβολής των φορολογικών δη-
λώσεων µε εκπτώσεις για τους συνεπείς -κάποια στιγµή πρέπει
να επιβραβεύσουµε και τους συνεπείς συµπολίτες µας- και κυ-
ρώσεις για κρατικούς λειτουργούς και εταιρείες που θα καθυστε-
ρήσουν να διαβιβάσουν τα αναγκαία στοιχεία στην ΑΑΔΕ.

Κεντρικός άξονας που διαπερνά το φορολογικό σχέδιο είναι η
ενίσχυση του διαθέσιµου εισοδήµατος των πολιτών, η βελτίωση
της ευηµερίας τους µέσω των σηµαντικών µειώσεων φόρων και
ασφαλιστικών εισφορών και η ανάπτυξη της οικονοµίας ειδικό-
τερα µέσω της προώθησης της έρευνας και της τεχνολογίας. Νο-
µοθετήµατα όπως το παρόν, όχι µόνο υλοποιούν τον προγραµ-
µατικό λόγο της Νέας Δηµοκρατίας στο ακέραιο αλλά µε φρό-
νηση, ρεαλισµό και όραµα συγκροτούν ένα µεταρρυθµιστικό πλέ-
γµα το οποίο συγκρούεται µε χρόνιες στρεβλώσεις, ανταπο-
κρίνεται στις προκλήσεις του µέλλοντος, αντιστέκεται σε διεθνείς
κλυδωνισµούς και εισαγόµενες κρίσεις, αλλά και υπεραποδίδει,
ώστε να θωρακίζει τη µεσαία τάξη και να αγκαλιάζει τους αληθινά
ευάλωτους συµπολίτες µας.

Άλλωστε, κατατίθεται και ο δεύτερος συµπληρωµατικός προ-
ϋπολογισµός για το 2024 µε στόχο τη χρηµατοδότηση σηµαντι-
κών υποδοµών και έργων που βρίσκονται σε εξέλιξη κατά 400
εκατοµµύρια ευρώ. Έτσι, µετά την πρόσφατη προσθήκη των 900
εκατοµµυρίων ευρώ και µε τη νέα αύξηση των 400 εκατοµµυρίων,
το εθνικό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων αυξάνεται για το
2024 κατά 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πρόκειται για µια αύξηση
15% των πόρων του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων που
διαµορφώνονται πλέον σε 9,85 δισεκατοµµύρια.

Σταχυολογώ εν τάχει ορισµένα σηµεία του νοµοσχεδίου που
αναδεικνύουν και συµβολικά και ουσιαστικά τι ακριβώς θέλουµε
να πετύχουµε για την ενίσχυση των εισοδηµάτων των συµπολιτών
µας: 

Αρχίζω από τη µείωση κατά 50% -και εδώ θέλω να συγχαρώ
και να ευχαριστήσω τον αρµόδιο Υφυπουργό, τον κ. Δήµα, και
την ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών- του ελάχιστου ποσού
καθαρού εισοδήµατος από την άσκηση επιχειρηµατικής δραστη-
ριότητας για ελεύθερους επαγγελµατίες που ασκούν τη δραστη-
ριότητά τους και έχουν την κύρια κατοικία τους σε δηµοτικές
ενότητες µε πληθυσµό µικρότερο των χιλίων πεντακοσίων κατοί-
κων, ένα µέτρο που δίνει προοπτική αλλά και κίνητρο στους επαγ-
γελµατίες των χωριών και των κωµοπόλεών µας να ασκήσουν την

επιχειρηµατική τους δραστηριότητα στην περιφέρεια και να ενι-
σχύσουν την ύπαιθρο που ερηµώνει. 

Επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πε-
τρέλαιο, µόνιµο µέτρο συνολικού δηµοσιονοµικού κόστους 100
εκατοµµυρίων ευρώ κατ’ έτος µε δικαιούχους περίπου τριακόσιες
χιλιάδες κατ’ επάγγελµα αγρότες µας. Αξίζει να θυµίσω ότι η επι-
στροφή του ΦΠΑ είχε καταργηθεί επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ το
2016, και η δική µας Κυβέρνηση τα τρία τελευταία χρόνια επέ-
στρεψε το 50% του ειδικού φόρου κατανάλωσης πετρελαίου
ποσό που ξεπέρασε τα 250 εκατοµµύρια ευρώ. 

Μείωση κατά µία επιπλέον µονάδα των ασφαλιστικών εισφο-
ρών. Να θυµίσουµε πάλι ότι ήδη οι ασφαλιστικές εισφορές έχουν
µειωθεί τα τελευταία χρόνια από την παρούσα Κυβέρνηση κατά
4,4 ποσοστιαίες µονάδες. Μια και µιλάµε για κοστολόγηση των
µέτρων που προτείνουµε, θεωρώ χρήσιµο εδώ να διευκρινίσω
πως κάθε µία ποσοστιαία µονάδα µείωσης των ασφαλιστικών ει-
σφορών αντιστοιχεί σε περίπου 400 εκατοµµύρια ευρώ µείωσης
των εσόδων του ΕΦΚΑ, η οποία βέβαια καλύπτεται από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό. 

Κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος για όλα τα φυσικά πρό-
σωπα, ελεύθερους επαγγελµατίες, αυτοαπασχολούµενους,
καθώς και εργαζόµενους που αµείβονται µε µπλοκάκι. 

Πολλές έκτακτες ενισχύσεις σε ευάλωτους και συνταξιούχους.
Αλλαγή στη φορολόγηση της αµοιβής για τις εφηµερίες των

γιατρών. 
Παροχή κινήτρων για συγχωνεύσεις και εξαγορές επιχειρή-

σεων που αφορούν στη µικρή επιχειρηµατικότητα. 
Απαλλαγή από ΦΠΑ των νέων οικοδοµών και για το 2025, επτά

παρεµβάσεις για τη στήριξη των ιδιοκτητών ακινήτων αλλά και
παρεµβάσεις για την αύξηση των διαθέσιµων κατοικιών και την
ενίσχυση της στεγαστικής πολιτικής. 

Αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, -για να µην καταχραστώ
τον χρόνο και σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας-
είναι µόνο λίγες από τις πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης που ει-
σάγονται µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Δυστυχώς, απέναντι σε αυτήν την κοστολογηµένη, ρεαλιστική
και αληθινά φιλολαϊκή πολιτική και σήµερα το σύνολο της Αντι-
πολίτευσης είναι εκκωφαντικά απέναντι χωρίς ουσιαστικές προ-
τάσεις, χωρίς αριθµητικά δεδοµένα. Παρακολουθούµε ασκήσεις
πλειοδοσίας υποσχέσεων. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, θα
εξακολουθήσουµε εντατικά και στοχευµένα για την επίλυση των
µικρών και των µεγάλων θεµάτων που απασχολούν την κοινωνία,
που απασχολούν τους συµπολίτες µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Γιόγιακας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αυξήσεις αποδοχών και οι µειώσεις
φόρων στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα δεν µπορεί παρά
να είναι αποτέλεσµα µιας υπεύθυνης και αποτελεσµατικής οικο-
νοµικής πολιτικής. Είναι, όµως, και χαρακτηριστικές του τρόπου
µε τον οποίο πορεύεται η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τα
τελευταία πεντέµισι χρόνια µε συνέπεια λόγων και έργων µεταξύ
αυτών που δεσµεύτηκε και αυτών που κάνει πράξη. Μια τέτοια
κεντρική δέσµευση είναι η µείωση των φόρων. Θα επαναλάβω
έναν αριθµό, ο οποίος –νοµίζω- λέει πολλά. Εξήντα φόροι και ει-
σφορές µειώθηκαν ή καταργήθηκαν από το 2019. 

Θυµίζω µερικά βασικά: Μειώθηκε ο κατώτερος φορολογικός
συντελεστής από το 22% στο 9% και ο ΕΝΦΙΑ κατά 35%. 

Καταργήθηκε η εισφορά αλληλεγγύης. Αυξήθηκε το αφορολό-
γητο κατά 1.000 ευρώ για κάθε παιδί. Στο 5,4% έφτασε η µείωση
των ασφαλιστικών εισφορών µετά και το πρόσθετο 1% που προ-
βλέπεται στο παρόν νοµοσχέδιο. Μειώθηκε ο ΦΠΑ στην εστίαση,
αλλά και σε προϊόντα, όπως ο καφές, τα βιβλία και τα βρεφικά
είδη.

Το 2023, η Ελλάδα πέτυχε σε σχέση µε το 2022 τη µεγαλύτερη
µείωση φόρων ως ποσοστό του ΑΕΠ στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Αυτές οι µειώσεις των φορολογικών βαρών, που τονίζω ότι είναι
διαρκείς, έγιναν δυνατές γιατί η ανάπτυξη της οικονοµίας και ο
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περιορισµός της φοροδιαφυγής έχουν βελτιώσει τα φορολογικά
έσοδα.

Ήρθαν 1,8 δισεκατοµµύρια ευρώ περισσότερα από όσα προ-
βλέπονταν στον προϋπολογισµό του 2024 στα δηµόσια ταµεία
και αυτή η βελτίωση των εσόδων επιστρέφει στην κοινωνία µε ενί-
σχυση των επενδύσεων σε δηµόσιες υποδοµές και άλλα έργα,
µε περισσότερες κοινωνικές παροχές, µε νέες µειώσεις φόρων
και εισφορών, όπως γίνεται µε τις διατάξεις για την κατάργηση
του τέλους επιτηδεύµατος ύστερα από δεκατρία χρόνια, και τη
µονιµοποίηση της επιστροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης
στο αγροτικό πετρέλαιο, κύριε Υπουργέ.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν ρυθµίσεις στο
παρόν νοµοσχέδιο που, πέρα από τη συνέπεια λόγων και έργων,
δείχνουν και κάτι ακόµα. Δείχνουν ότι η Κυβέρνησή µας είναι συ-
νεχώς σε ανοιχτή επαφή µε την κοινωνία και ότι, λαµβάνοντας τα
µηνύµατα της κοινωνίας, είναι σε θέση να βελτιώνει τα πράγµατα
για θέµατα που απασχολούν σοβαρά τους πολίτες.

Αυτό δείχνει, για παράδειγµα, η επέκταση του µειωµένου κατά
50% τεκµαρτού εισοδήµατος από επιχειρηµατική δραστηριότητα
για ελεύθερους επαγγελµατίες µε κύρια κατοικία σε δηµοτικές
κοινότητες µε πληθυσµό έως χίλιους πεντακόσιους κατοίκους
από πεντακόσιους που ισχύει µέχρι σήµερα, αλλά και η απαλλαγή
φόρου για τα κλειστά ακίνητα καθώς και για αυτά που θα περά-
σουν από τη βραχυχρόνια στη µακροχρόνια µίσθωση. Είναι ένα
κίνητρο το οποίο, σε συνδυασµό µε τα προγράµµατα, όπως το
«Σπίτι µου II», το «Ανακαινίζω-Νοικιάζω» και τα µέτρα για τις βρα-
χυχρόνιες µισθώσεις σε κορεσµένες περιοχές, αναµένεται να αυ-
ξήσουν την προσφορά διαθέσιµων κατοικιών στην αγορά δίνο-
ντας περισσότερες επιλογές σε όσους αναζητούν να νοικιάσουν
ή να αγοράσουν σπίτι.

Αυτή η συνέπεια λόγων και έργων της Κυβέρνησής µας, στην
οποία αναφέρθηκα στην αρχή, επιβεβαιώνεται, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, και στις διατάξεις του νοµοσχεδίου για την έκτακτη
ενίσχυση 1,9 εκατοµµυρίων οικονοµικά ευάλωτων συµπολιτών
µας, µεταξύ αυτών και οι συνταξιούχοι µε την προσωπική δια-
φορά, από 10 ευρώ και πάνω όσοι δικαιούνται αναπηρικά επιδό-
µατα, οι ανασφάλιστοι υπερήλικες και όσοι παίρνουν το ελάχιστο
εγγυηµένο εισόδηµα. Είναι µια ανάσα για όλους εκείνους που
έχουν µεγαλύτερη ανάγκη, που δοκιµάζονται περισσότερο και
είναι, θα έλεγα, µειωτικό για τους ανθρώπους αυτούς να µιλούν
κάποιοι στην Αντιπολίτευση για «χαρτζιλίκια» ή για «φιλοδωρή-
µατα». Διότι αυτή η Κυβέρνηση δεν δηµαγωγεί, δεν λαϊκίζει, δεν
παίζει παιγνίδια, δεν ρισκάρει τη δηµοσιονοµική σταθερότητα και
υγεία, που έχουµε ξαναπεί ότι κατακτήθηκε µε πολύ κόπο, για
χάρη πρόσκαιρων εντυπώσεων. Επιδιώκει σταθερά να δηµιουρ-
γήσει ευηµερία για τους πολλούς σε στέρεες βάσεις, µε οικονο-
µική ανάπτυξη που θα έχει διάρκεια, µε ένα παραγωγικό πρότυπο
που θα δηµιουργεί περισσότερες και καλά αµειβόµενες θέσεις
εργασίας, µε τη βελτίωση της ποιότητας και της πρόσβασης σε
δηµόσια αγαθά όπως είναι η υγεία και η παιδεία, µε διάχυση του
πλούτου που παράγεται µε όρους κοινωνικής δικαιοσύνης.

Τα τελευταία πεντέµισι χρόνια έχουν γίνει πολλά και µεγάλα
βήµατα προς τα εµπρός σε όλα τα κρίσιµα µεγέθη της οικονο-
µίας, από το χρέος και το έλλειµµα µέχρι την ανάπτυξη, την ανερ-
γία, τα εισοδήµατα. Γνωρίζουµε, ωστόσο, ότι έχουµε ακόµα
δρόµο που πρέπει να καλύψουµε, ότι οι πολίτες περιµένουν από
εµάς περισσότερα. Αυτό που µπορούµε να τους διαβεβαιώσουµε
είναι ότι αυτή η Κυβέρνηση µε υπευθυνότητα και επίγνωση θα
συνεχίσει να εργάζεται για το καλύτερο, θα συνεχίσει να φέρνει
αποτελέσµατα και µε αυτά να µπορεί να τους κοιτά στα µάτια.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον κ. Γιόγιακα για τον χρόνο.

Ο κ. Καββαδάς έχει τον λόγο και µετά η κ. Παπαϊωάννου.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση

της Νέας Δηµοκρατίας είναι η µόνη Κυβέρνηση που µε συνέπεια
µειώνει διαρκώς φορολογικές επιβαρύνσεις. Μέσα από την εφαρ-
µογή µιας στοχευµένης πολιτικής, από τον Ιούλιο του 2019, έχει
καταφέρει πρώτον, να δηµιουργήσει συνθήκες βιώσιµης ανάπτυ-

ξης µε ρυθµούς υψηλότερους από τον µέσο όρο της Ευρωζώνης,
δεύτερον, να έχει µειώσει πάνω από εξήντα φόρους, τρίτον, να
αυξάνεται το εισόδηµα των πολιτών µε αυξήσεις στους µισθούς
και στις συντάξεις, τέταρτον, να στηρίζει τους οικονοµικά αδύ-
ναµους συµπολίτες µας κάθε χρόνο. Είναι σηµαντικό ότι όλα
αυτά επιτυγχάνονται χωρίς να διαταράσσεται η δηµοσιονοµική
ισορροπία της χώρας.

Κάποιοι από τον χώρο της Αντιπολίτευσης έχουν επανέλθει
στις κακές συνήθειες του παρελθόντος. Αναφέροµαι στις εξαγ-
γελίες και στις υποσχέσεις χωρίς αντίκρισµα και, κυρίως, χωρίς
κοστολόγηση και ρεαλιστική απεικόνιση της πραγµατικότητας.
Όλες αυτές οι υποσχέσεις, αν εφαρµόζονταν, θα οδηγούσαν τη
χώρα ξανά στο παρελθόν, δηλαδή στα ελλείµµατα, στην επιτή-
ρηση, στην επιβολή νέων φόρων και στον εκτροχιασµό της οικο-
νοµίας.

Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών που έρχεται σή-
µερα προς συζήτηση και ψήφιση, αποτυπώνει τη βούληση της
Κυβέρνησης για τη συνέχιση της πολιτικής µείωσης των φόρων
και την κοινωνική ευαισθησία που εκφράζεται µε τη στήριξη των
οικονοµικά αδύναµων συµπολιτών µας. Οι ρυθµίσεις που περιέ-
χονται στο νοµοσχέδιο δεν διαταράσσουν, όπως είπα, τη δηµο-
σιονοµική ισορροπία και σταθερότητα γιατί είναι µελετηµένες και
κοστολογηµένες. Η αύξηση των αποδοχών και οι µειώσεις των
φόρων για το 2025, ύψους περίπου 1,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ,
στηρίζονται στην ανάπτυξη, αλλά και στη δραστική µείωση της
φοροδιαφυγής.

Είναι χαρακτηριστικό ότι χωρίς να έχει υπάρξει αύξηση των
φόρων, τα φορολογικά έσοδα τους πρώτους εννιά µήνες του
2024 αυξήθηκαν κατά 11,2% σε σύγκριση µε τους αντίστοιχους
πρώτους εννιά µήνες του 2023. Τα πρόσθετα φορολογικά έσοδα
προήλθαν από τους αναπτυξιακούς ρυθµούς που κινούνται στα-
θερά πάνω από το 2% αλλά και από τον περιορισµό της φορο-
διαφυγής µέσα από συγκεκριµένες δράσεις όπως η διασύνδεση
των POS µε τις ταµειακές µηχανές.

Όλα αυτά δίνουν τη δυνατότητα στην Κυβέρνηση να προχω-
ρήσει µε αυτό το νοµοσχέδιο σε νέες µειώσεις φόρων, όπως: µεί-
ωση κατά µία επιπλέον µονάδα των ασφαλιστικών εισφορών.
Συνολικά, η Κυβέρνηση έχει µειώσει κατά 4,4 µονάδες τις ασφα-
λιστικές εισφορές, οδηγώντας σε αύξηση των αποδοχών των ερ-
γαζοµένων στον δηµόσιο και στον ιδιωτικό τοµέα. Κατάργηση
του τέλους επιτηδεύµατος για ελεύθερους επαγγελµατίες, αυ-
τοαπασχολούµενους και για όσους εργάζονται µε µπλοκάκι. Τριε-
τής απαλλαγή από τον φόρο εισοδήµατος για ιδιοκτήτες
ακινήτων έως εκατόν είκοσι τετραγωνικά, που νοικιάζουν µε
τριετή συµβόλαια ακίνητα που πριν ήταν κενά ή είχαν διατεθεί
για βραχυχρόνια µίσθωση. Μείωση κατά 20% του ΕΝΦΙΑ για κα-
τοικίες φορολογητέας αξίας έως 500.000 ευρώ που ασφαλίζονται
έναντι φυσικών καταστροφών, και για άνω των 500.000 ευρώ
ισχύει η έκπτωση 10%. Μείωση του φορολογικού συντελεστή στο
22% για τις εφηµερίες γιατρών του ΕΣΥ µε άµεσο όφελος 150
έως 200 ευρώ σε µηνιαία βάση. Μόνιµη απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ
των διατηρητέων κτηρίων αξίας έως 400.000 ευρώ. Νέα φορο-
λογικά κίνητρα και εκπτώσεις για συγχωνεύσεις και εξαγορές επι-
χειρήσεων για την ενίσχυση της καινοτοµίας, της επιστηµονικής
έρευνας και των startup επιχειρήσεων.

Επισηµαίνω ότι αυτά δεν είναι τα µόνα µέτρα που έρχονται ή
θα έρθουν. Ήδη ψηφίστηκε σε άλλο νοµοσχέδιο η µονιµοποίηση
της επιστροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό
πετρέλαιο, ενώ µε επόµενο νοµοσχέδιο θα απαλλάσσονται από
τον ΦΠΑ οι νέες οικοδοµές για όλο το 2025. Μέσα από το διαθέ-
σιµο δηµοσιονοµικό χώρο προκύπτει, δίνεται η ευκαιρία και η δυ-
νατότητα στην Κυβέρνηση να ενισχύσει τα εισοδήµατα των
πολιτών µε µέτρα όπως: η έκτακτη οικονοµική ενίσχυση από 100
έως 200 ευρώ στους συνταξιούχους µε προσωπική διαφορά. Επι-
σηµαίνω ότι για τους συνταξιούχους χωρίς προσωπική διαφορά,
αυξάνονται από τις αρχές του 2025 κατά 2,4% οι συντάξεις τους,
η έκτακτη οικονοµική ενίσχυση ύψους 200 ευρώ για ανθρώπους
που έχουν πραγµατικά ανάγκη στήριξης, όπως δικαιούχους δια-
φόρων προνοιακών επιδοµάτων και ανασφάλιστους υπερήλικες.
Τέλος, αυξάνονται οι µισθολογικές απολαβές των σπουδαστών
των σχολών των Ενόπλων Δυνάµεων. Οφείλω όµως, εδώ, κύριε
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Υπουργέ, να επισηµάνω µια αδικία. Ενώ η αµοιβή για τους σπου-
δαστές των ανωτάτων στρατιωτικών σχολών σχεδόν τετραπλα-
σιάζεται στα 608 ευρώ, η αµοιβή για τους σπουδαστές των
σχολών υπαξιωµατικών µόνο διπλασιάζεται στα 248 ευρώ, µεικτά.
Χρειάζεται µια πιο γενναία αύξηση. Πάγιο αίτηµα είναι, τουλάχι-
στον, η αµοιβή των σπουδαστών των σχολών ΑΣΕΙ να εξισωθούν
µε την αµοιβή των δοκίµων αστυφυλάκων, δηλαδή να πάνε στα
348 ευρώ. 

Το έχω µεταφέρει και στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, τον κ.
Δένδια. Παρακαλώ και εσάς, κύριε Υπουργέ, να το εξετάσετε.
Μέσα από αυτό το νοµοσχέδιο κατατίθεται συµπληρωµατικός
προϋπολογισµός ύψους 400 εκατοµµυρίων ευρώ για το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, επιπλέον των 900 εκατοµµυρίων
που είχαν προστεθεί τον Σεπτέµβριο για τη χρηµατοδότηση ση-
µαντικών υποδοµών και έργων που βρίσκονται σε εξέλιξη. Έτσι,
µε συνολική αύξηση 1,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ ο συνολικός προ-
ϋπολογισµός του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του
2024 φτάνει στα 9,85 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ µαζί µε το Τα-
µείο Ανάκαµψης οι πόροι που διατίθενται για δηµόσιες επενδύ-
σεις φτάνουν τα 13,5 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σύνολο των µέτρων που έχει
εφαρµόσει η Κυβέρνηση έχει µεταφραστεί σε αύξηση των πρα-
γµατικών αποδοχών περίπου 25% για τον µέσο µισθωτό και 30%
για τον µισθωτό που λαµβάνει τον κατώτατο µισθό. Πρόκειται για
αύξηση που υπερβαίνει τον πληθωρισµό και εποµένως για κα-
θαρή αύξηση των εισοδηµάτων. 

Σηµαίνει αυτό ότι έχουµε φτάσει στα επίπεδα της ευηµερίας
που θα θέλαµε; Σηµαίνει ότι οι πολίτες έχουν οικονοµική άνεση;
Σε καµµία περίπτωση. Δεν υποτιµούµε το πρόβληµα της ακρί-
βειας. Αντίθετα το αναγνωρίζουµε και το αντιµετωπίζουµε µε
µέτρα που µας οδηγούν µε σταθερό βήµα στη σωστή κατεύ-
θυνση. Γι’ αυτό έχουµε κερδίσει την εµπιστοσύνη των πολιτών,
γι’ αυτό οι πολίτες απαιτούν σταθερότητα. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο Πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης, έχουν δείξει αξιοπιστία και αποτελεσµατι-
κότητα στη χάραξη και εφαρµογή µιας πολιτικής για ανάπτυξη
µε κοινωνική δικαιοσύνη και δηµοσιονοµική συνέπεια. Και σε
αυτήν την κατεύθυνση είναι και το σηµερινό νοµοσχέδιο, για το
οποίο αξίζουν συγχαρητήρια και στον Υπουργό, κ. Κωστή Χατζη-
δάκη, και στον Υφυπουργό, κ. Δήµα, αλλά και σε όλη την ηγεσία
και τα επιτελεία του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών και καλώ τους συναδέλφους να το υπερψηφίσουν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η κ. Παπαϊ-
ωάννου έχει τον λόγο. 

ΑΡΕΤΗ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα την Υπουργό, κ. Κεραµέως, στην οµιλία της να επαί-

ρεται για την εισαγόµενη σήµερα περαιτέρω µείωση των ασφα-
λιστικών εισφορών κατά 1%. Συνολική µείωση από το 2019 από
αυτή την Κυβέρνηση πάνω από 5%. Και το αναφέρει σαν µέτρο
ενίσχυσης των εργαζοµένων. Των επιχειρήσεων, ναι. Των εργα-
ζοµένων γιατί; Αυτοί οι εργαζόµενοι δεν θα βγουν κάποια στιγµή
στη σύνταξη; Άρα τι κάνετε; Τους αναγκάζετε απλά να στραφούν
στην ιδιωτική ασφάλιση όπου θα διοχετεύσουν αυτά που θα εξοι-
κονοµήσουν και πολύ περισσότερα. Αυτό κάνετε. Δεν τους αυ-
ξάνετε το εισόδηµα και µην πείτε ξανά παρακαλώ κάτι τέτοιο. 

Η προτεινόµενη ρύθµιση, στο άρθρο 14 του νοµοσχεδίου, που
αφορά την εισφορά αλληλεγγύης συνταξιούχων, πράγµατι, διορ-
θώνει µια παράλειψη που θα έπρεπε να είχε περιληφθεί εξ αρχής
στον ν.3863/2010. Είναι, λοιπόν, κατ’ αρχάς ευπρόσδεκτη η ρύθ-
µιση αν και ελλιπής, διότι αγνοεί τις αυξήσεις στις κύριες συντά-
ξεις που έγιναν τα προηγούµενα δύο χρόνια. Και αυτό είναι ένα
σηµαντικό θέµα που αδικεί τους συνταξιούχους. 

Αυτό που ακούστηκε από την Κυβέρνηση, δηλαδή, ότι δεν θα
χάσει ο συνταξιούχος, ότι δεν θα δει µείωση είναι σηµαντικό.
Αλλά το ζητούµενο δεν είναι να µη χάσει αλλά να δει αύξηση στη
σύνταξη, γιατί αυξήσεις ευαγγελίζεστε και διαφηµίζετε και µε
αυτή την ακρίβεια αυξήσεις περιµένουν όλοι οι απόµαχοι της ερ-
γασίας που δικαιούνται να µην εξευτελίζονται µε συντάξεις πεί-
νας. 

Όµως το κύριο σχετικό θέµα που θα έπρεπε να λύσει η Κυβέρ-
νηση δεν είναι εντοπισµένο και περιορισµένο σαν αυτό στο οποίο
αναφέρεται το άρθρο 14, αλλά είναι θέµα δοµικό. Είναι το θέµα
και η συζήτηση για την κατάργηση επιτέλους της εισφοράς αλ-
ληλεγγύης στους συνταξιούχους. Και εν τω µεταξύ για το αν απο-
δίδονται τα παρακρατούµενα χρήµατα και πώς αξιοποιούνται,
ποια είναι η διαχείρισή τους και γιατί και πώς όλοι οι άλλοι που
θα στήριζαν το ΑΚΑΓΕ έχουν µε νοµοθέτηση ή και άτυπα πάει
στην άκρη. 

Ας πάρουµε τα πράγµατα από την αρχή κυρίως για τους πολί-
τες που µας παρακολουθούν από το κανάλι της Βουλής. Το 2008,
ιδρύθηκε µε τον ν.3655 το ασφαλιστικό κεφάλαιο αλληλεγγύης
γενεών, το επονοµαζόµενο ΑΚΑΓΕ. Βασικός σκοπός του ορί-
σθηκε λόγω του από τότε διαφαινόµενου σοβαρού δηµογραφι-
κού προβλήµατος η δηµιουργία αποθεµατικών στο πλαίσιο της
διασφάλισης των συντάξεων των νέων γενεών. Ενώ όµως, στον
νόµο αρχικά προβλεπόταν ότι πόροι του ΑΚΑΓΕ από τις αρχές
του 2009 θα ήταν ποσοστό 10% στα ετήσια συνολικά έσοδα του
κράτους από την αποκρατικοποίηση δηµόσιων επιχειρήσεων και
οργανισµών, ποσοστό 4% στα ετήσια συνολικά έσοδα του κρά-
τους από τον ΦΠΑ και ποσοστό 10% επί του συνόλου των ετη-
σίως εισπραττόµενων ποσών από κοινωνικούς πόρους στην
πορεία όλα αυτά ξεχάστηκαν, άλλαξαν. Το 10% από τις αποκρα-
τικοποιήσεις µε µεταγενέστερες νοµοθετήσεις ορίστηκε ότι δεν
θα αποδίδεται στον ΑΚΑΓΕ. Όλα τα έσοδα από τις αποκρατικο-
ποιήσεις πηγαίνουν στους δανειστές. Ο προβλεπόµενος φόρος
4% του ΦΠΑ αντικαταστάθηκε µε ετήσια ισόποση επιχορήγηση
µέσω πιστώσεων του κρατικού προϋπολογισµού. 

Εσείς, κύριε Χατζηδάκη, συνυπογράφετε αυτόν τον νόµο. Είναι
ο ν.4254/ 2014. Τότε τον συνυπογράψατε ως Υπουργός Ανάπτυ-
ξης και Ανταγωνιστικότητας. Και ποιος ήταν ο σκοπός; Φάνηκε
στην πορεία. Η επιχορήγηση αυτή ποτέ δεν ήταν ισόποση των
οφειλοµένων. Καταβάλλεται µέχρι σήµερα συστηµατικά ελλιπώς,
σε απλά ελληνικά κουτσουρεµένη, όπως διαπίστωσε και το Ελε-
γκτικό Συνέδριο σε έλεγχο και το επισηµαίνει στην πρόσφατη
από 15 Νοεµβρίου του 2024 έκθεση του. Ο τρίτος πυλώνας χρη-
µατοδότησης που είχε οριστεί, οι κοινωνικοί πόροι και αυτοί κα-
ταργήθηκαν. 

Τα αναφέρω όλα αυτά, διότι σήµερα έχουµε φτάσει µέσα από
δαιδαλώδη αυτοαναιρούµενη και ασαφή νοµοθεσία, µε τούτα και
µε κείνα, ο κύριος αιµοδότης του ΑΚΑΓΕ να είναι η εισφορά αλ-
ληλεγγύης συνταξιούχων. Η εισφορά αλληλεγγύης η οποία για
πρώτη φορά επιβλήθηκε το 2011 προβλεπόταν να ισχύσει µέχρι
το έτος 2014, ωστόσο επεκτάθηκε και στο έτος 2015, ενώ µε τη
νέα της µορφή και µε νέο τρόπο υπολογισµού των κλιµακίων εν-
σωµατώθηκε σαν νέο άρθρο, το άρθρο 43α στον Κώδικα Φορο-
λογίας Εισοδήµατος, δηλαδή µονιµοποιήθηκε.

Από κει που ήταν έκτακτη µνηµονιακή υποχρέωση η εισφορά
αλληλεγγύης θεσµοθετήθηκε -ας µην κοροϊδευόµαστε- ως µό-
νιµη υποχρέωση µε εφαρµογή στα εισοδήµατα του φορολογικού
έτους 2016 και επόµενα µέχρι και σήµερα. Και ερωτώ. Έχουµε
µνηµόνιο σήµερα, κύριε Υπουργέ, ή έχουµε βγει από τα µνηµό-
νια; Αν έχουµε βγει και είµαστε πάνω-κάτω, όπως ακούµε, το suc-
cess story της Ευρώπης, γιατί διατηρείτε µνηµονιακούς νόµους-
χαράτσια εναντίον κατά τεκµήριο αδύναµων πολιτών όπως είναι
οι συνταξιούχοι; Καµµία ευρωπαϊκή χώρα δεν επιβάλλει άλλες
κρατήσεις στους συνταξιούχους πλην του φόρου εισοδήµατος
και της υγειονοµικής περίθαλψης. Ο κάθε συνταξιούχος έχει κα-
ταβάλει τις προβλεπόµενες εισφορές για να πάρει µια συγκεκρι-
µένη σύνταξη. Σήµερα φτάσαµε ο κουµπαράς της αλληλεγγύης
γενεών να χρηµατοδοτείται κατά 50% από τους συνταξιούχους
και µέχρι το τέλος του 2018 στήριζαν και τα ελλείµµατα των τα-
µείων. Τα ελλείµµατα που µε την υποχρεωτική αγορά οµολόγων
και το επακόλουθο υποχρεωτικό και καθόλου εθελοντικό κού-
ρεµα, το PSI, οι κυβερνήσεις των µνηµονίων επέτειναν καταστρέ-
φοντας τα αποθεµατικά και των πιο εύρωστων ταµείων. Και
σήµερα µιλάτε στην Κυβέρνηση και στις συνεντεύξεις για διανε-
µητικό σύστηµα και δηµιουργείτε αντιπαλότητα ανάµεσα στις
νέες και τις παλιές γενιές, λέγοντας µε κάθε ευκαιρία στους
νέους ότι µε τις εισφορές τους πληρώνονται οι συντάξεις. Ε,
αφού οι εισφορές των παλαιότερων γενεών µε επιλογή των κυ-
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βερνήσεων χρηµατοδότησαν µε χίλιους τρόπους τη µεταπολε-
µική ανάπτυξη και εκβιοµηχάνιση της χώρας, κατατεθειµένες σε
εποχές υψηλού πληθωρισµού στην Τράπεζα της Ελλάδος πολλές
φορές άτοκα ή µε ειδικά επιτόκια πολύ κατώτερα του πληθωρι-
σµού και ακόµη χειρότερα κατασπαταλήθηκαν. Δεν έχουµε ξε-
χάσει την ιστορία µε τα δοµηµένα οµόλογα. Τέλος, µε την κρίση
ρίχτηκαν τα υπόλοιπα -όσα είχαν µείνει τα αποθεµατικά- στη
χοάνη του κρατικού χρέους. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, είναι αλήθεια ότι δεν είστε µόνον εσείς
οι υπεύθυνοι για όλη αυτή την κατάσταση. Είστε όµως συνυπεύ-
θυνοι µε το µέγιστο ποσοστό συµµετοχής λόγω του µεγαλύτερου
χρόνου διακυβέρνησης διαχρονικά. Και αν πείτε ότι εξακολου-
θείτε να διατηρείτε τη µνηµονιακή εισφορά αλληλεγγύης διότι
ενδιαφέρεστε για την αλληλεγγύη των γενεών, δώστε πρώτα τα
δικά σας χρωστούµενα στο ΑΚΑΓΕ από τον ΦΠΑ και τον ΕΦΚΑ,
που στην ίδια παραπάνω έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου πε-
ριγράφονται ως ανερχόµενα σε περισσότερο από ένα δισεκατοµ-
µύριο ευρώ. Είναι η ώρα, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνησή σας να
πάρει σοβαρές θεσµικές αποφάσεις γι’ αυτό το θέµα. Όχι µόνο
να βγάζει αλγόριθµους για να διορθώνει ατέλειες στον υπολογι-
σµό της εισφοράς αλληλεγγύης, αλλά να την καταργήσει τε-
λείως. Πώς; Η δουλειά σας είναι να βρείτε τρόπο να πατάξετε το
λαθρεµπόριο καυσίµων, να φορολογήσετε τα υπερκέρδη των
τραπεζών. Σας το λένε όλοι. Οι κυβερνήσεις δεν εκλέγονται για
να λύνουν τα εύκολα. Και θα πρέπει επιτέλους να είστε Κυβέρ-
νηση για τους πολλούς και όχι για τους λίγους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τελειώ-
νετε, παρακαλώ. 

ΑΡΕΤΗ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Ακόµη και οι δικοί σας το λένε πια.
Κάποιοι φωναχτά και πολλοί -σας διαβεβαιώνω- χαµηλόφωνα,
ακόµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει η κ. Λιακούλη. Και αµέσως µετά ο κ. Κρητικός. 

Ελάτε, κυρία Λιακούλη. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί. Ξέρετε, κύριε

Υπουργέ, σας άκουσα µε ιδιαίτερη προσοχή στην απάντηση και
ανταπάντηση και ανταπάντηση στον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ αλλά
και σε πολλούς συναδέλφους που έθεσαν επί τάπητος σοβαρό-
τατα ζητήµατα σε ό,τι αφορά στην οικονοµική πολιτική της Κυ-
βέρνησης. Διαπίστωσα ότι µάλλον ανήκετε στην κατηγορία των
Υπουργών Οικονοµικών που τη δική τους αλήθεια την οποία κα-
τασκευάζουν οι ίδιοι για δικούς τους λόγους και προκειµένου
µέσα σε αυτή να ζήσουν, δεν την συµµερίζεται κανείς άλλος. Δεν
ξέρω, πραγµατικά, γιατί µιλάτε µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο
σαν να ζείτε σε µία διαφορετική χώρα, απόµακρος τελείως από
την πραγµατικότητα και από τον τρόπο που ο καθένας και η κα-
θεµία, Έλληνας και Ελληνίδα, βιώνουν στην καθηµερινότητά
τους. Με απλά λόγια είστε σε µία απόλυτη απόσταση που δεν
σας επιτρέπει να έχετε βίωµα προκειµένου να έχετε πολιτική
εφαρµογή. Γιατί δεν µπορείτε µόνο να είστε θεωρητικός. Θα πρέ-
πει να απαντήσετε σε συγκεκριµένα ερωτήµατα. 

Εγώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, θέλω µε ειλικρίνεια να σας ρω-
τήσω αν όλα αυτά που λέγατε πριν, πραγµατικά, τα πιστεύετε.
Δηλαδή, ότι για παράδειγµα η τροπολογία που φέρνει το ΠΑΣΟΚ
και αφορά το 5% θέσπισης έκτακτης εισφοράς για τις τράπεζες
στα κέρδη προ φόρων πάνω από 400 εκατοµµύρια ευρώ, δεν θα
έπρεπε να το κάνουµε. Και είµαστε αιθεροβάµονες, λέτε και δεν
θα έπρεπε να το κάνουµε αυτό στις τράπεζες. Διότι ναι µεν τις
τράπεζες τις στηρίξαµε -οι Έλληνες πολίτες δηλαδή τις στήρι-
ξαν- αλλά ταυτόχρονα είπατε ότι στηρίχτηκαν παραλλήλως και
οι καταθέσεις των Ελλήνων πολιτών. Τι εννοείτε; Ότι αυτό δεν
είναι συνακόλουθο και αυτό δεν είναι υποχρέωση της πολιτείας;
Και δεν θα έπρεπε το ελάχιστο από αυτά που οφείλει µία Κυβέρ-
νηση δηµοκρατική και ένα Υπουργείο Οικονοµικών να κάνει και
αυτό; Τι εννοείτε δηλαδή; Ότι είναι δώρο προς τους Έλληνες πο-
λίτες; 

Εγώ δεν σας καταλαβαίνω. Και να σας πω γιατί δεν σας κατα-
λαβαίνω. Θεωρώ ότι είναι και υποκριτικό αυτό που λέτε. Και είναι
υποκριτικό γιατί οι συνεχείς αλλαγές του φορολογικού συστήµα-
τος που δεν επιτρέπουν την πραγµατική ανάπτυξη -αλήθεια είναι

αυτό- γίνονται από σας σε ένα οικονοµικό περιβάλλον που είναι
σαν κινούµενη άµµος. Και δεν φτιάξατε εδώ και πεντέµισι χρόνια
µία συµπαγή και στέρεη βάση στην οποία θα µπορούσαν οι επι-
χειρήσεις, µεσοπρόθεσµα τουλάχιστον, να σχεδιάσουν τις υφι-
στάµενες δραστηριότητες για τα µελλοντικά τους σχέδια να
επενδύσουν σε αυτό. Πολιτεύεστε κατά το δοκούν, βλέποντας
και κάνοντας. Όποτε σας συµφέρει λέτε ότι θέλουµε στέρεα φο-
ρολογική βάση και οικονοµική πολιτική. Όποτε δεν σας συµφέρει
λέτε «το οικοδόµηµα αυτό το οποίο φτιάξαµε εµείς». Αυτή είναι
µια παραδοχή που οι Έλληνες πολίτες µπορούν να την καταλά-
βουν. 

Το φορολογικό καθεστώς, λοιπόν, της Ελλάδας κάθε λίγο και
λιγάκι στον αέρα. Αυτό κάνατε για παράδειγµα µε τους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες. Εδώ ήµασταν σε αυτή την Αίθουσα και σας
τα λέγαµε. Τινάξατε την µπάνκα στον αέρα µε τη διαβόητη τε-
κµαρτή επιβάρυνση που τους επιβλήθηκε από την Κυβέρνηση
οριζόντια, τιµωρητικά παρακαλώ και µε αναδροµική ισχύ ενός
έτους. Μερεµέτια προσπαθήσατε να φτιάξετε προκειµένου να
φτιασιδώσετε αυτό το φορολογικό σας έκτρωµα των τελευταίων
τριακοσίων εξήντα πέντε ηµερών σας. Μία τάξη που είχε στενάξει
-λέγατε εσείς- το 2019 προεκλογικά, και έτσι πήρατε την εξουσία.
Αλλά τι Μητσοτάκης, τι Τσίπρας; Ένα και το ίδιο είστε. Την ίδια
τάξη χτυπάτε και µε τον ίδιο τρόπο ακριβώς το κάνετε. Σε τι ακρι-
βώς διαφέρετε; Ας µας πείτε. 

Βέβαια η γαλαντοµία σας έχει φανεί σε ποια κατεύθυνση ακρι-
βώς βρίσκεται. Μιλάτε γενικώς και αορίστως για µειώσεις φόρων
αλλά εµείς καταλαβαίνουµε γιατί διευκρινίζετε και εσείς όπου πα-
ρίστασθε, κύριε Υπουργέ, και ο κύριος Πρωθυπουργός. Όπως,
για παράδειγµα πρόσφατα διευκρίνισε σε οµιλία του στο ΣΕΒ.
Παραδέχτηκε πως οι κυβερνητικές δεσµεύσεις γίνονται ήδη πρα-
γµατικότητα και µειώθηκαν σηµαντικά οι συντελεστές στα επιχει-
ρηµατικά κέρδη και µερίσµατα. Δεν είναι αυτή επιλογή οικονο-
µικής πολιτικής; Τι είναι; Αυτό είναι. 

Επί του πεδίου λοιπόν, δοκιµάζεστε. Και εκεί ακριβώς δοκιµά-
ζεστε και πετυχαίνετε στο πεδίο που επιλέγετε γιατί θα θυµηθώ
την κατάργηση του συµπληρωµατικού ΕΝΦΙΑ της µεγάλης ακί-
νητης περιουσίας. Να ένα ωραίο φορολογικό δωράκι. Όπως και
οι προκλητικές φοροαπαλλαγές στις υψηλές γονικές παροχές.
Να ένα ακόµα. Αυτά δεν είναι πολιτική επί του πεδίου; Είναι, λοι-
πόν, µία παραδοχή. 

Και τα περιβόητα λεφτόδεντρα. Γιατί µας έχετε εγκαλέσει επα-
νειληµµένα στο ΠΑΣΟΚ «πού θα βρούµε τόσα λεφτά και πώς θα
κάνουµε αυτά που λέµε». Αυτά δεν φυτρώνουν στις προτάσεις
του ΠΑΣΟΚ. Φυτρώνουν αλλού τα λεφτόδεντρα. Στα σουπερµάρ-
κετ, στα µαγαζιά µε είδη ένδυσης και υπόδησης, στα βενζινάδικα,
στα φαρµακεία, στις µεταφορές, στα ξενοδοχεία, στα µπαρ, στα
καφέ. Εκεί που πάει ο µέσος Έλληνας και η µέση Ελληνίδα. Και
εκεί τα δικά σας λεφτά φυτρώνουν γιατί πωλούνται προϊόντα και
υπηρεσίες µε ΦΠΑ κατά πολύ υπερτιµηµένες απ’ ό,τι πριν από
τρία χρόνια περίπου, λόγω του ανέλεγκτου από την Κυβέρνησή
σας πληθωρισµού και ακρίβειας. Αυτά τα πλεονάσµατα του ΦΠΑ
που συνιστούν φόρο έµµεσο, άρα άδικο, κατατρώγουν το εισό-
δηµα όλων των πολιτών. Έχετε να µας πείτε κάτι γι’ αυτό; Πού
είναι η αντίρρησή σας γι’ αυτό;

Και η επόµενη παραδοχή, ότι πλέον βρισκόµαστε δεύτεροι -
δεν τα λέµε εµείς αυτά, τα επίσηµα στοιχεία λένε ότι είµαστε δεύ-
τεροι- από το τέλος στην αγοραστική δύναµη. Δυστυχώς και αυτό
κάνετε ότι δεν το βλέπετε και µάλιστα κακώς κοιτούσαµε και αφ’
υψηλού, συνάδελφοι, χώρες όπως τη Ρουµανία, την Πολωνία,
πολλές άλλες χώρες του πρώην λεγόµενου ανατολικού µπλοκ,
κακό του κεφαλιού µας που τις κοιτούσαµε έτσι, γιατί να που
προσεγγίσαµε και η περίφηµη ανάπτυξη για όλους που ευαγγε-
λίζονταν ο κ. Μητσοτάκης για να υφαρπάξει την εξουσία του
2019, τελικά ήταν ένα κακέκτυπο πληθωρισµένο, φτωχοποιηµένο,
βαλκανικό υβρίδιο. Αυτά καταλάβατε εσείς, αυτά κάνατε. 

Και τώρα; Πού θα τα φορτώσετε τώρα; Στον εξωτερικό παρά-
γοντα; Πάλι στον πόλεµο µε την Ουκρανία; Στον Τραµπ, αυτήν
τη φορά; Ποια είναι η διαφαινόµενη εξέλιξη που θα φορτώσετε
την κρίση; Ή µήπως στους Χούθι; 

Είστε µία Κυβέρνηση ικανή να επικαλεστεί τα πάντα. Θα έχετε
ένα καινούργιο επικοινωνιακό εύρηµα, µαντεύω, κυρίες και κύριοι
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συνάδελφοι. Διότι βλέπω τα παπαγαλάκια σας που αρθρογρα-
φούν τελευταία και λένε ότι «αρχίζει ο δηµοσιονοµικός µας
χώρος να στενεύει και αρχίζουµε να µην έχουµε τα προνόµια,
πλέον, της προηγούµενης πενταετίας» Άρα, κοντά σιµά βλέπουµε
να έρχεται το καινούργιο επιχείρηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε ένα µόνο τελευταίο που θέλω να
πω. 

Σήµερα µας µαλώσατε πολύ, κύριε Υπουργέ, σχετικά µε την
τροπολογία. Σας πόνεσε αυτό για τις τράπεζες που φέραµε. Το
καταλαβαίνω. Όµως, για πείτε τώρα εσείς, εκτός από αριθµούς -
και λόγο έχετε, Υπουργός Οικονοµικών είστε. Δεν µιλάτε µόνο µε
τα νούµερα. Οι αριθµοί είναι σκληροί και ειλικρινείς,= ναι,= συµ-
φωνώ, αλλά θα µιλήσετε όµως και µε τα γεγονότα. Δεν είναι αλή-
θεια ότι τον Ιούλιο του 2022 όταν ξεκίνησε ο ανοδικός κύκλος
των επιτοκίων από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα το κόστος
χρήµατος αυξήθηκε το ίδιο και η ραγδαία αύξηση καθαρών εσό-
δων από τόκους των τραπεζών; Δεν είναι αλήθεια αυτό; Αλήθεια
ή ψέµα, λοιπόν; Το 2023, οι τέσσερις ελληνικές συστηµικές τρά-
πεζες µόνο από τόκους έβγαλαν 8,1 δισεκατοµµύρια ευρώ συν
τις προµήθειες, δηλαδή 50% παραπάνω από το 2022 και 54% πα-
ραπάνω από το 2021; Ναι ή όχι; 

Είναι αλήθεια, επίσης, ότι το πρώτο εννιάµηνο, τώρα, του 2024,
έσοδα από επιτόκια έχουµε 6,3 δισεκατοµµύρια και από προµή-
θειες 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ. Αλήθεια ή ψέµατα; Άρα, εµείς
όταν προτείνουµε τη θέσπιση έκτακτης εισφοράς 5% για τις τρά-
πεζες πάνω από 400 εκατοµµύρια ευρώ και έχουµε επενδύσει
από τα λεφτά του ελληνικού λαού 38 δισεκατοµµύρια ευρώ για
να σώσουµε τις τράπεζες -και µη µας ξαναπείτε για να σώσουµε
και τις καταθέσεις, γιατί αυτό µαζί πάει και υποχρέωση της πολι-
τείας είναι- τότε έχουµε κάθε δικαίωµα, γιατί είναι δίκαιο, να ζη-
τάµε αυτήν την έκτακτη εισφορά. 

Δεν ξέρω εσείς γιατί ζορίζεστε τόσο πολύ και δεν το αποδέχε-
στε, ενώ θα έπρεπε να το αποδεχτείτε, γιατί ξέρετε ότι είναι δί-
καιο. Αλλά, τότε δεν θα ήσασταν γαλαντόµοι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε πολύ.

Ο κ. Νεοκλής Κρητικός έχει τώρα τον λόγο και µετά ο κ. Κα-
τρίνης. 

ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ενώνω τη φωνή µου µε τη δική σας και εκφράζω τα βαθύτατα

συλλυπητήριά µου στους οικείους των συνανθρώπων µας που
επλήγησαν θανάσιµα από την θεοµηνία στη Λήµνο και τη Χαλκι-
δική και βέβαια για τις καταστροφές που έγιναν στη Ρόδο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών φέρνει στην Ολοµέλεια ένα νοµοσχέδιο µε
πολλές και σηµαντικές διατάξεις. Θα σταθώ, βέβαια, σε ορισµέ-
νες.

Ξεκινώ υπογραµµίζοντας το αναµφισβήτητο πλεονέκτηµα των
δώδεκα φόρων που αποµειώνονται. Γιατί δεν µπορεί να αµφισβη-
τηθεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως µέσω και του παρόντος
υπηρετείται ο πυρήνας της κυβερνητικής πολιτικής που είναι η
αποκλιµάκωση των φόρων. 

Μείωση, λοιπόν, κατά µία επιπλέον µονάδα των ασφαλιστικών
εισφορών. Η Κυβέρνηση έχει µειώσει τις ασφαλιστικές εισφορές
κατά 4,4 ποσοστιαίες µονάδες. Κατάργηση του τέλους επιτηδεύ-
µατος για όλα τα φυσικά πρόσωπα, είτε έχουν µπλοκάκι είτε όχι.
Απαλλαγή από τον φόρο εισοδήµατος ιδιοκτητών ακινήτων που
θα νοικιάσουν για τρία χρόνια ακίνητα που πριν ήταν κενά ή χρη-
µατοδοτούνταν για βραχυχρόνια µίσθωση. Απαλλαγή από τον
φόρο ασφαλίστρων των συµβολαίων υγείας για παιδιά έως και
δεκαοκτώ ετών. Μείωση ΕΝΦΙΑ για κατοικίες µε αντικειµενική
αξία ως 500.000 ευρώ που είναι ασφαλισµένες για φυσικές κα-
ταστροφές και µόνιµη απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ για διατηρητέα
αξίας έως 400.000 ευρώ. Παράταση έως την 31η Δεκεµβρίου του
2026 της αναστολής επιβολής φόρου υπεραξίας από µεταβίβαση
ακινήτων και έως την 31η Δεκεµβρίου του 2025 της αναστολής
ΦΠΑ για νέες οικοδοµές. 

Περνάω, βέβαια, στον φορολογικό συντελεστή 22% για τις
εφηµερίες των γιατρών. Και αυτή η δέσµευση του Πρωθυπουρ-
γού από το Βήµα της ΔΕΘ υλοποιείται. Οι εφηµερίες θα φορο-
λογούνται αυτοτελώς µε συντελεστή 22%. Το µηνιαίο καθαρό
όφελος µεσοσταθµικά υπολογίζεται στα 150 ευρώ και σε πολλές
περιπτώσεις ξεπερνά τα 200 ευρώ. 

Παράλληλα, προβλέπονται µέτρα για την πρόσθετη στήριξη
του εισοδήµατος των οικονοµικά αδύναµων συµπολιτών µας,
έκτακτη οικονοµική ενίσχυση ύψους 200 ευρώ σε ευάλωτες κοι-
νωνικές οµάδες που θα καταβληθεί µέχρι τέλος του χρόνου και
αύξηση κατά 50% του µηνιαίου επιδόµατος στους δικαιούχους
του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος. Και, βέβαια, για τις
τρεις κλίµακες συνταξιούχων µε προσωπική διαφορά δίνεται για
δεύτερη συνεχή χρονιά έκτακτη οικονοµική ενίσχυση από 100
έως 200 ευρώ. 

Παράλληλα, εκσυγχρονίζεται περαιτέρω η φορολογική µας νο-
µοθεσία µε την αλλαγή του διοικητικού µοντέλου της ΑΑΔΕ, ενώ
καθιερώνεται για πρώτη φορά ένα σαφές προκαθορισµένο χρο-
νικό πλαίσιο υποβολής των φορολογικών δηλώσεων για φυσικά
και νοµικά πρόσωπα, το οποίο θα εκτείνεται αυστηρά από τις 15
Μαρτίου έως τις 15 Ιουλίου. Έτσι, θα επιλυθεί µια σειρά επανα-
λαµβανόµενων εκκρεµοτήτων αλλά και αιτηµάτων παράτασης. 

Για τον συµπληρωµατικό προϋπολογισµό του 2024, κατ’ αρχάς
αποδεικνύεται πως η καλή πορεία της οικονοµίας παρέχει δυνα-
τότητες, για ουσιαστικές παρεµβάσεις προς όφελος της ελληνι-
κής κοινωνίας. Έτσι, µε το άρθρο 114 προβλέπονται επιπλέον
400 εκατοµµύρια ευρώ για το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων, µε ένα σηµαντικό κοµµάτι να κατευθύνεται στην υλοποίηση
έργων υποδοµών σε περιφερειακό επίπεδο. 

Η ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας και η δηµιουργία νέων και
καλά αµειβόµενων θέσεων εργασίας, συµπυκνώνει τη φιλοσοφία
της Κυβέρνησής µας, η οποία σταθερά µειώνει τους δείκτες της
ανεργίας. Τον Μάιο του 2022 δώσαµε τα πρώτα κίνητρα, για την
ανάπτυξη των επιχειρήσεων, µέσω συνεργασιών και εταιρικών
µετασχηµατισµών. Σήµερα, φέρνουµε ρυθµίσεις που αφορούν
στα κίνητρα για τον µετασχηµατισµό των επιχειρήσεων. Έµπρα-
κτη στήριξη, κυρίες και κύριοι, όχι λόγια! 

Βέβαια, να αναφερθώ στο ζήτηµα ανάσχεσης των συνεπειών
της κλιµατικής κρίσης, που αντιµετωπίζει το νοµοσχέδιο. Ένα
θέµα, το οποίο στο παρόν και στο µέλλον είναι και θα είναι ακόµα
πιο συχνά µπροστά µας. 

Φέρνουµε ρυθµίσεις για την επίτευξη µεγαλύτερου βαθµού αν-
θεκτικότητας της οικονοµίας µας, έναντι της κλιµατικής κρίσης.
Στο πλαίσιο αυτό προβλέπεται η υποχρεωτική ασφάλιση επιχει-
ρήσεων, µε ετήσια ακαθάριστα έσοδα από 500.000 ευρώ και άνω
και η επιβολή του τέλους ανθεκτικότητας και του τέλους κρουα-
ζιέρας.

Νοµίζω όλα αυτά συνοµολογούν πως πρέπει να αξιοποιείται
στο µέγιστο η ζήτηση που εµφανίζει το προσφερόµενο εθνικό
προϊόν µας, όµως δεν µπορούµε να παραβλέψουµε πως η µε-
γάλη ζήτηση, πλέον, ασκεί πίεση στις υποδοµές των τουριστικών
περιοχών, πολλές από τις οποίες ανταποκρίνονται οριακά στο
πλήθος των επισκεπτών τους. Η θέσπιση και των δύο αυτών τε-
λών είναι ένας τρόπος συνεισφοράς των επισκεπτών στην κά-
λυψη των δαπανών πρόληψης και αποκατάστασης φυσικών κα-
ταστροφών και στα έργα προσαρµογής στην κλιµατική αλλαγή. 

Ωστόσο, προφανώς και τίθεται το ερώτηµα αν η υποβολή
αυτών των τελών δράσει αποτρεπτικά και επηρεάσει την τουρι-
στική κίνηση. Αυτόν τον προβληµατισµό έχει εκφράσει η Πανελ-
λήνια Οµοσπονδία Ξενοδόχων, ενώ σοβαρές επιφυλάξεις, µου
µετέφερε και η Ένωση Ξενοδόχων Λακωνίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τα αποτελέσµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της συµπλη-
ρωµατικής κυβερνητικής φορολογικής πολιτικής είναι χειροπια-
στά και εδώ οι αριθµοί και τα στατιστικά λένε την αλήθεια! 

Στον τοµέα της φορολογίας εφαρµόζουµε πολιτική που βασί-
ζεται στη µείωση των φόρων και την αντιµετώπιση της φοροδια-
φυγής. Το δεύτερο είναι δύσκολο γιατί έχει πολιτικό κόστος,
κόστος το οποίο αναλάβαµε και σήµερα µπορούµε να πούµε ότι
το 2024 είχαµε τα καλύτερα αποτελέσµατα στη µάχη της φορο-
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διαφυγής στην σύγχρονη ελληνική οικονοµική ιστορία, µε κα-
θαρό όφελος 1,8 δισεκατοµµύριο ευρώ. 

Η άντληση εσόδων κατανέµεται στοχευµένα είτε στην ελά-
φρυνση των συµπολιτών µας είτε στην αύξηση των δηµοσίων
επενδύσεων είτε στην αποµείωση του χρέους. Βέβαια, έχουµε
συνέχεια κατά νου πως οι επιδόσεις αυτές της οικονοµίας µας
οφείλονται και στον κόπο και τον µόχθο των συµπολιτών µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για τον χρόνο. 

Ο κ. Κατρίνης έχει τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο, παρά

τις όποιες εύλογες ή θετικές διατάξεις περιέχει, υπηρετεί µια λο-
γική που σίγουρα δεν αντιµετωπίζει τη ρίζα των προβληµάτων
της πραγµατικής οικονοµίας. 

Και το ερώτηµα είναι: Μιλάµε για αστοχίες και αδυναµίες στον
τοµέα της φορολογίας ή µήπως µιλάµε για συνειδητές επιλογές;
Μπορεί να µας πείσει η Κυβέρνηση ότι δεν είναι συνειδητή επι-
λογή να επιβαρύνει δυσανάλογα τους ελεύθερους επαγγελµα-
τίες, τους µικρούς και µικροµεσαίους επιχειρηµατίες και τα
νοικοκυριά, όταν αποφεύγει να φορολογήσει και έγκαιρα, αλλά
και δίκαια τους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους ή και τις τρά-
πεζες για τα υπερκέρδη τα οποία αποκοµίζουν, αλλά δεν είναι
προϊόν πιστωτικής επέκτασης;

Το ΠΑΣΟΚ καταθέτει τροπολογία και ζητάει υπερψήφιση -βε-
βαίως, την απάντησή της έδωσε ήδη από χθες ο Πρωθυπουργός,
ήταν το πρώτο του µέληµα όταν πήγε στη Μεγάλη Βρετανία-
όπως έκανε το ΠΑΣΟΚ και µε µία σειρά τροπολογιών για το ιδιω-
τικό χρέος που κατέθεσε, αλλά η Κυβέρνηση απέρριψε. 

Το ιδιωτικό χρέος συνεχίζει να αυξάνεται, µε τις ληξιπρόθε-
σµες οφειλές να είναι στα 225,6 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ σε
ρύθµιση βρίσκεται µόλις το 4,6% του πραγµατικού χρέους στην
εφορία -αυτό είναι το αποτέλεσµα των ρυθµίσεων που σήµερα
υλοποιεί το επιτελείο της Κυβέρνησης- µε τέσσερις στις πέντε
ρυθµίσεις για χρέη στον ΕΦΚΑ, µε βάση την τελευταία έκθεση
του ΚΕΑΟ, να χάνονται λόγω αδυναµίας προφανώς τήρησής
τους από τους οφειλέτες. 

Από το 2020 ως τον Ιούλιο του 2024 µε Κυβέρνηση Νέας Δηµο-
κρατίας, οι οφειλέτες που αντιµετωπίζουν κατασχέσεις και πλει-
στηριασµούς αυξήθηκαν από ένα εκατοµµύριο διακόσιες ενενήντα
τρεις χιλιάδες σε ένα εκατοµµύριο πεντακόσιες τριάντα έξι χιλιά-
δες. Κι αυτός ο αριθµός δεν είναι απλώς µία στατιστική. Είναι άν-
θρωποι, είναι οικογένειες, είναι µικροµεσαίοι επαγγελµατίες, που
παλεύουν να επιβιώσουν σε ένα πολύ δύσκολο περιβάλλον. 

Τι κάνατε λοιπόν; Αρνείστε πεισµατικά, όπως κάνατε και σή-
µερα, να αποδεχθείτε την πρόταση του ΠΑΣΟΚ για ρύθµιση εκα-
τόν είκοσι δόσεων για οφειλές σε εφορία και ασφαλιστικά ταµεία.
Και µιλάτε για λαϊκισµό. Και τότε µιλούσατε και σήµερα το επα-
ναλαµβάνετε ως µόνιµη επωδό. Λαϊκισµός, λοιπόν, όταν µε βάση
τα στοιχεία του ΚΕΑΟ, όχι του ΠΑΣΟΚ, το υψηλότερο ποσό χρέ-
ους που µπορεί να εισπραχθεί είναι αυτό που είχε ενταχθεί στη
ρύθµιση των εκατόν είκοσι δόσεων, η οποία σήµερα βέβαια δεν
ισχύει. Όταν µε βάση τον δικό σας εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθ-
µισης οφειλών, έστω και για ένα πολύ µικρό αριθµό οφειλετών
από τα 3,7 εκατοµµύρια που συνολικά οφείλουν στην εφορία, η
µέση διάρκεια αποπληρωµής για χρέη στην εφορία είναι διακό-
σιοι τέσσερις µήνες. Το ΠΑΣΟΚ προτείνει εκατόν είκοσι, ο εξω-
δικαστικός ο δικός σας έχει αποτέλεσµα διακόσιους τέσσερις
µήνες µε κούρεµα 16%. Άρα, και κούρεµα, όπως προτείνει το
ΠΑΣΟΚ. Για να δούµε ποιος προτείνει µέτρα τα οποία είναι κοντά
στην πραγµατικότητα και ποιος µε ευκολία ανασύρει θεωρίες λαϊ-
κισµού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η φορολογική πολιτική της Κυ-
βέρνησης συνεχίζει να χαρακτηρίζεται από αδικία και ανισότητα.
Οι ελεύθεροι επαγγελµατίες εξακολουθούν να επιβαρύνονται
από ξεπερασµένα τεκµήρια φορολόγησης, µε µια έµµεση οµο-
λογία αποτυχίας στον σχεδιασµό ενός δίκαιου και αποτελεσµα-
τικού φορολογικού συστήµατος. Οι έµµεσοι φόροι αντιστοιχούν
στο 17% του ΑΕΠ, όταν στην Ευρώπη ο µέσος όρος είναι µόλις

11%. Μέχρι πρόσφατα λέγατε ότι αύξηση φορολογικών εσόδων
αποδίδεται στην ανάπτυξη και µάλιστα ήσασταν και πολύ περή-
φανοι γι’ αυτό. Τώρα το οικονοµικό επιτελείο τα αποδίδει στην
ψηφιοποίηση των φορολογικών διαδικασιών και υπόσχεται το
2027, όλως τυχαίως λίγο πριν τις εκλογές δηλαδή, να αφαιρέσει
την τεκµαρτή φορολόγηση. 

Ωστόσο, η πραγµατικότητα είναι διαφορετική. Η αύξηση φο-
ρολογικών εσόδων βασίζεται κυρίαρχα στον ΦΠΑ που τροφοδο-
τείται από την ακρίβεια και όχι από την ανάπτυξη, την ίδια στιγµή
που και τα µεγαλύτερα φορολογικά χρέη αναλογικά οφείλονται
στον ΦΠΑ. ΦΠΑ, λοιπόν, παντού και στα έσοδα και στα χρέη από
µια συνειδητή επιλογή που επιβαρύνει κυρίως τη µεσαία τάξη και
τους πιο αδύναµους οικονοµικά συµπολίτες µας. 

Η ακρίβεια, η απουσία οποιασδήποτε παρέµβασης στο τερά-
στιο στεγαστικό πρόβληµα και η έλλειψη δοµικών παρεµβάσεων
για τη στήριξη νοικοκυριών έχουν οδηγήσει σε πρωτοφανή επι-
βάρυνση της µεσαίας τάξης και των ευάλωτων κοινωνικών οµά-
δων. 

Κι όλα αυτά µέσα σε ένα περιβάλλον δηµοσιονοµικής αστά-
θειας, µε εκτόξευση σε ύψος ρεκόρ του κρατικού χρέους, µε εν-
δοκυβερνητικό δανεισµό για να εµφανίζεται µειωµένο το δηµόσιο
χρέος σε απόλυτο αριθµό, µε απειλητική τη δηµοσιονοµική
βόµβα των κρατικών εγγυήσεων που πραγµατικά κανείς δεν ξέρει
σε ποιο ύψος κυµαίνονται, µε το έλλειµµα στο ισοζύγιο τρεχου-
σών συναλλαγών να παραµένει υψηλό και βεβαίως, µε τις άµεσες
ξένες επενδύσεις να επικεντρώνονται στον τοµέα των ακινήτων,
µη παραγωγική δραστηριότητα. Δεν το λέει το ΠΑΣΟΚ. Το λέει
το Κέντρο Παραγωγικότητας του ΚΕΠΕ σε έρευνά του πριν από
µία εβδοµάδα. Στην ίδια έρευνα η Ελλάδα αποκαλύπτεται ότι
είναι 25η στην Ευρωπαϊκή Ένωση στην ψηφιακή ανταγωνιστικό-
τητα, ένας τοµέας για τον οποίον επίσης πανηγυρίζατε τα προ-
ηγούµενα χρόνια και πολύ χαµηλά στην παραγωγικότητα της
εργασίας σε σχέση µε τον µέσο όρο της Ευρωζώνης. 

Μέσα σε αυτό το πολυνοµοσχέδιο υπάρχουν και διατάξεις που
αφορούν το στρατιωτικό προσωπικό. Υπάρχουν, βεβαίως, κά-
ποιες µικρές αυξήσεις που δίνετε στους ενστόλους που µπορούν
να είναι σηµαντικές γι’ αυτούς µέσα σε αυτό το κλίµα το οποίο
βιώνουν, αλλά κι αυτές δεν τις δίνεται µε δίκαιο τρόπο αφού δη-
µιουργείτε ανισότητες στη µισθολογική κατάταξη των σπουδα-
στών των ανωτάτων στρατιωτικών σχολών υπαξιωµατικών, το
είπε και ως συνάδελφος ο κ. Καββαδάς πριν λίγο, σε σχέση µε
τους δόκιµους αστυφύλακες.

Την ίδια στιγµή, παρ’ ότι το υποσχέθηκε ο κ. Δένδιας τον πε-
ρασµένο Μάιο στη Βουλή, ακόµα δεν έχουν ρυθµιστεί οι ανισό-
τητες και αδικίες στο θέµα των κρίσεων και προαγωγών των
αξιωµατικών που προέρχονται από τις ανώτερες σχολές υπαξιω-
µατικών.

Αυτές είναι µόνο κάποιες ενδεικτικές περιπτώσεις από το πλή-
θος των προβληµάτων του στρατιωτικού προσωπικού που δεν τα
αντιµετωπίζετε, ενώ τα γνωρίζατε και ενώ δηµοσίως µιλάτε για
την βασική σηµασία ως πυλώνα της αµυντικής θωράκισης του
δυναµικού των Ενόπλων Δυνάµεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση χάνει και χάνει πα-
ντού. Χάνει εµπιστοσύνη στον χειρισµό των εθνικών θεµάτων.
Χάνει τη µάχη της ακρίβειας, τη µάχη της στεγαστικής κρίσης,
τη µάχη της κλιµατικής κρίσης. Χάνει τη µάχη της µικροµεσαίας
επιχειρηµατικότητας και της δίκαιης φορολόγησης. Όσο χάνει,
προσπαθεί να αναζητεί σωσίβια στα fake news, στη διαστρέ-
βλωση και στην προπαγάνδα. 

Το ΠΑΣΟΚ έχει ξεκάθαρη πρόταση που και κατανέµει δίκαια
τα βάρη και επιβάλλει δίκαια υποχρεώσεις στους ισχυρούς. Είναι
µια πολιτική που στηρίζει τις µικρές επιχειρήσεις, ενισχύει την εγ-
χώρια παραγωγή και προωθεί την κοινωνική συνοχή. Μια πολιτική
που βασίζεται στη δικαιοσύνη, τη βιωσιµότητα και ένα παραγω-
γικό µοντέλο ανάπτυξης που αφορά τους πολλούς, µε αξιόπιστη
και αποτελεσµατική Αντιπολίτευση, µε µια εναλλακτική κυβερνη-
τική πρόταση που επίσης αφορά τους πολλούς, γιατί σε αυτούς
αναφερόµαστε και σε αυτούς λογοδοτούµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλ-

λαγής)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας, η κ. Καραγεωργοπούλου. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε προσοχή και αυτό που αναρω-
τιόµαστε στην Πλεύση Ελευθερίας είναι πώς είναι δυνατόν ένας
Υπουργός παρακολουθούµενος από την ΕΥΠ και το Predator να
καθορίζει και να ρυθµίζει την οικονοµία αυτής της χώρας. Πώς
µπορούµε να γνωρίζουµε αν είστε ακόµα χειραγωγούµενος. 

Χαιρόµαστε παρ’ όλα αυτά που αντιληφθήκατε µέσα στη φα-
σαρία που µας αποδώσατε εν είδει παρασήµου ωστόσο καθ’
ηµάς ότι η παράταση των δηλώσεων ιδιοκτησίας στην Κέρκυρα
και στη Θεσπρωτία ήταν επιβεβληµένη ενέργεια. Με την επιµονή
µας και τις συνεχείς παρεµβάσεις µας για όλα τα κακώς κείµενα
θα σας υποχρεώνουµε να πράττετε το σωστό. Θα ήταν αδια-
νόητο και παραµένει αδιανόητο τόσο για την κόµισσα του Ιονίου,
την όµορφη Κέρκυρα, όσο και πολλές ακόµα περιοχές της χώρας
οι πολίτες να στερούνται το δικαίωµα δήλωσης της ιδιοκτησίας
τους στο εθνικό Κτηµατολόγιο από ανατρεπτικές προθεσµίες
που δήθεν επικουρούν στην ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου.

Περαιτέρω, κύριοι της Κυβέρνησης, εκφράζουµε την αγωνία
µας και περιµένουµε τις εξηγήσεις σας για την ανατριχιαστική
δηµοσιότητα της ποινικής δίωξης του αστυνοµικού ασφαλείας
της Βουλής για στυγερά εγκλήµατα. Πώς είναι δυνατόν µέσα
στην καρδιά του ελληνικού Κοινοβουλίου να έχετε φτάσει να κα-
λύπτετε πρόσωπο ελεγχόµενο για τέτοια αδικήµατα; Πώς είναι
δυνατόν να µην έχετε ενηµερώσει τη Βουλή; Για ποιον λόγο ο
διωχθείς για ειδεχθή εγκλήµατα ενδοοικογενειακής βίας, έµφυ-
λης βίας, σεξουαλικής κακοποίησης των ανήλικων τέκνων του,
τελούσε σε καθεστώς ειδικής µεταχείρισης µε την κάλυψη της
Βουλής; Ήταν γνωστό σε εσάς ότι είχε βαρύτατες καταγγελίες
και παρ’ όλα αυτά δεν παρείχατε καµµία ενηµέρωση στη Βουλή
µέχρι και σήµερα ακόµα, παρά τα όσα τραγικά έχουν δει το φως.

Κύριοι συνάδελφοι, στην Πλεύση Ελευθερίας δεν παραλεί-
πουµε να αναφερόµαστε διαρκώς και αδιαλείπτως τόσο στην
ανάγκη προστασίας των παιδιών από υποχρέωση και ευθύνη της
πολιτείας όσο και στην εξάλειψη της έµφυλης βίας. Είναι αδια-
νόητο να σέρνονται παιδιά σε αστυνοµικά τµήµατα στο πλαίσιο
εξέτασης δικαστικών αποφάσεων. Ανησυχούµε για το σοβαρό-
τατο έλλειµµα στην προστασία των παιδιών, ενώ στον ίδιο χρόνο
κακοποιητές θύτες απολαµβάνουν ειδικής µεταχείρισης. Η
Πλεύση Ελευθερίας επαναφέρει διαρκώς την πρότασή της για
ποινικοποίηση του εγκλήµατος της γυναικοκτονίας ως αυτοτε-
λούς εγκλήµατος. Η Πρόεδρός µας αναφέρεται διεξοδικά και µε
επίταση στη δική µας πρόταση προσδιορισµού επίσηµου φορέα
συλλογής, καταγραφής, ταξινόµησης, ανάλυσης, δηµοσίευσης,
στατιστικών δεδοµένων για τις γυναικοκτονίες. Δεν έχετε πειστεί
ακόµα ότι περισσότερες γυναίκες και παιδιά κινδυνεύουν;

Κύριοι της Κυβέρνησης, σας καλούµε να εφαρµόσετε το
άρθρο 3 της Διεθνούς Σύµβασης για τα δικαιώµατα του παιδιού
ως αυτή επικυρώθηκε το έτος 1992, ήδη νόµος του κράτους,
υπέρτερος κάθε άλλου νόµου. Δεν είναι στην ευχέρεια κανενός
δικαστικού λειτουργού η πραγµατική προστασία των παιδιών που
τραυµατίζονται µε την ανοχή και υπόθαλψη των εγκληµατιών από
την πολιτεία. Όλες οι αποφάσεις όλων των αρχών πρέπει να εξυ-
πηρετούν το απόλυτο συµφέρον του παιδιού. Πρόκειται για θε-
µελιώδη ανθρώπινα δικαιώµατα των παιδιών που υπερτερούν
κάθε αντίθετης διάταξης νόµου του άρθρου 28, παράγραφος 1
του Συντάγµατος. Μια από τις θεµελιώδεις αρχές που ισχύουν
για κάθε παιδί είναι η ελευθερία γνώµης και η συµµετοχή.

Η Ανεξάρτητη Αρχή της GREVIO καλεί κατ’ επανάληψη τη
χώρα µας για την εφαρµογή της σύµβασης της Κωνσταντινού-
πολης. Στο άρθρο 31 ανήκει η εστίαση ιδίως στην ανάγκη αξιο-
λόγησης κινδύνου και στην εξαίρεση αυτών των υποθέσεων στην
επιµέλεια χωρίς επιτήρηση θυµάτων. Ακόµα, στο ίδιο άρθρο ζη-
τείται να τερµατιστεί η πρακτική αφαίρεσης παιδιών από µη βί-
αιους γονείς ή περιορισµού των γονεϊκών τους δικαιωµάτων µε
την αιτιολογία του συνδρόµου γονεϊκής αποξένωσης ή συναφών
εννοιών, να αρθούν τα εµπόδια που εµποδίζουν τις γυναίκες θύ-
µατα και τα παιδιά τους να διαφύγουν από τη βία.

Επιπλέον, η GREVIO καλεί τις ελληνικές αρχές να διασφαλί-
σουν την παροχή κατάλληλης κατάρτισης και κατευθυντηρίων
γραµµών µε στόχο την ευαισθητοποίηση των δικαστών και άλλων
αρµοδίων επαγγελµατιών σχετικά µε τις βλαβερές συνέπειες της
βίας στα παιδιά που εκτίθενται σε αυτήν και πως τα καθιστά θύ-
µατα από µόνα τους, καθώς και στην έλλειψη επιστηµονικής
βάσης για το σύνδροµο γονεϊκής αποξένωσης και παρόµοιες έν-
νοιες και την εξοικείωσή τους µε τις απαιτήσεις των διατάξεων
της Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης, σχετικά µε την επιµέλεια
και τα δικαιώµατα επίσκεψης.

Επιτέλους λάβετε θεσµικές πρωτοβουλίες, τροποποιήσεις του
πλαισίου περί ενδοοικογενειακής βίας και προστασίας των ανη-
λίκων. Δεν έχετε προαίρεση και δυστυχώς δεν υπάρχει χρόνος.
Τα παιδιά που χρειάζονται προστασία εκεί έξω είναι απροστά-
τευτα και εκτεθειµένα στην εγκληµατική ανοχή και αδιαφορία της
Κυβέρνησής σας. Αν δεν ακούτε εµάς, ακούστε τις κραυγές τους.
Σε µια ευνοµούµενη δηµοκρατική κοινωνία οι δικαστικές αποφά-
σεις υποβάλλονται στην κρίση του κοινού περί δικαίου αισθήµα-
τος και αυτό που σε αυτήν τη χώρα συµβαίνει ως ακρότητα βίας
είναι η υιοθέτηση πρακτικών που οδηγούν σε σολοµώντειες λύ-
σεις που αψηφούν πλήρως το συµφέρον του παιδιού. Σας θέ-
τουµε προ των ευθυνών σας και οποιαδήποτε τραγική εξέλιξη
στις µητέρες και στα ανήλικα και απροστάτευτα παιδιά τους θα
έχει τη συλλογική ευθύνη µε τη δική σας σφραγίδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το επιτελικό κράτος συνεχίζει
ακάθεκτο να επιδεικνύει τον αλαζονικό και επικίνδυνο τρόπο νο-
µοθέτησης που επιλέγει συνειδητά η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας. Η είκοσι δύο σελίδων έκθεση της Επιστηµονικής
Υπηρεσίας της Βουλής επί του υπό ψήφιση φορολογικού νοµο-
σχεδίου είναι κόλαφος. Αναφέρεται σε πλείστα άρθρα, υπογραµ-
µίζοντας διατάξεις που βρίθουν ασαφειών, αοριστίας και
εκφεύγουν του σκοπού που δήθεν υπηρετούν. Προφανώς και
αντιβαίνει στον ορισµό της καλής νοµοθέτησης ο τρόπος σας και
κατάδηλα περίτρανα αυτοαναιρείστε, όταν µε προχειρότητα και
κατά παράβαση των διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής -που
άλλοτε χρησιµοποιείται σε εξυπηρέτηση αλλότριων συµφερό-
ντων- εισήχθη το εν λόγω σχέδιο νόµου επιµέλειά σας σε τέταρτη
συνεδρίαση που δεν απείχε το διάστηµα των επτά ηµερών που
ορίζεται από τον Κανονισµό της Βουλής από την τελευταία 3η συ-
νεδρίαση. Πρακτικά διαδικασία κατεπείγοντος που ούτε καν επι-
καλεστήκατε.

Μας είπατε, κύριε Δήµα -επίσης κύριε Χατζηδάκη σχετικά ανα-
φερθήκατε σε αυτό-, πως ολοκληρώνονται τα myDATA µε την εν-
σωµάτωση και αξιοποίηση όλων των συναλλαγών POS, των
ψηφιακών δελτίων αποστολής και ψηφιακού πελατολογίου που
συµβάλλουν καθοριστικά στη µείωση του διοικητικού βάρους για
τις επιχειρήσεις και τη βελτίωση της φορολογικής συµµόρφωσης
µέσω της προώθησης ηλεκτρονικών συναλλαγών. Μας µιλήσατε
για την ενίσχυση της πάταξης της φοροδιαφυγής µε τα µέτρα
που λαµβάνετε.

Ας ξεκινήσουµε, λοιπόν, από αυτήν την τελευταία πατέντα, που
λέγεται «ψηφιακό δελτίο αποστολής». Γιατί; Για επιστροφή κενών
φιαλών, επιστροφή ελαττωµατικού πάγιου εξοπλισµού σε εγ-
γύηση, επιστροφή ειδών δαπανών, διακίνηση πάγιου εξοπλισµού
προς επισκευή, πώληση γεωργικών, κτηνοτροφικών, αλιευτικών
προϊόντων από το χωράφι, το µαντρί και το λιµάνι, κωδικοί για τα
στυλό, τα απορρυπαντικά, τις κούπες και τις σφουγγαρίστρες;
Κι αν δεν εκδοθεί το ψηφιακό δελτίο αποστολής; 5.000 ευρώ πρό-
στιµο για τα απλογραφικά, 10.000 ευρώ πρόστιµο για τα διπλο-
γραφικά. Λίγη συγκράτηση, αυτοσυγκράτηση στην ΑΑΔΕ και στο
Υπουργείο Οικονοµικών δεν θα έβλαπτε.

Εκδώστε πρώτα σαφείς οδηγίες, απαλλάξτε τις µη εµπορικές
πράξεις, αλλά και επιτρέψτε το δελτίο ποσοτικής παραλαβής εκεί
που είναι αδύνατη η έκδοση. Επιτρέπω -λέτε- την αυτοτιµολό-
γηση, αλλά απαγορεύω το ανάποδο δελτίο. Αυτό δεν έχει λογική.
Στο τέλος θα υποχρεώσετε τις επιχειρήσεις να εκδίδουν ψηφιακό
δελτίο αποστολής και για τα σκουπίδια. Δεν είναι κακό να παρα-
δεχτείτε έστω και για µια φορά ότι οι απαιτήσεις σας είναι υπερ-
βολικές και καµµία επαφή δεν έχουν µε την πραγµατικότητα. Και
ναι, τελικά αναβάλλετε για ορισµένες επιχειρήσεις έως και την 1η

Απριλίου τα περίφηµα ψηφιακά δελτία αποστολής. Δεν είχατε
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σχεδιάσει και δεν θέλετε να σχεδιάσετε όλες τις συνέπειες από
την εφαρµογή του δελτίου αποστολής και θέλετε ωστόσο τρεις
υποδιευθυντές στην ΑΑΔΕ και είναι θεµιτό αυτό πιστεύετε.

Ο Κώδικας Βιβλίων και Στοιχείων στοίχειωνε για δεκαετίες το
επιχειρηµατικό περιβάλλον της χώρας, µια νοµοθεσία όχι τόσο
µεγάλη, αλλά µε αποφάσεις που γέµιζαν δεκάδες τόµους σε µια
προσπάθεια να καθοριστούν αυστηροί κανόνες για κάθε πτυχή
της οικονοµικής δραστηριότητας. Για κάθε απλή κίνηση η κοινή
λογική δεν είχε καµµία απολύτως σηµασία. Πρώτο λόγο σε όλα
είχε το πώς ήθελε η εφορία να γίνονται τα πάντα. Αυτό που πολ-
λοί αγνοούσαν, όµως, είναι ότι ο Κώδικας Βιβλίων και Στοιχείων
ήταν µια παγκόσµια πατέντα. Δεν υπήρχε πουθενά στον κόσµο η
έννοια των θεωρηµένων βιβλίων και στοιχείων. Όταν ήρθε η
τρόικα να δει τα φορολογικά, τα κατάργησε φυσικά άµεσα. Δώ-
δεκα ολόκληρα χρόνια µετά την κατάργησή του αποδεικνύεται
ότι δεν είναι µόνο το κράτος που νιώθει άβολα να αφήσει τις δια-
δικασίες ελεύθερες χωρίς τυπολατρικές οδηγίες για το καθετί.
Πλέον έχετε εκπαιδεύσει όλη την κοινωνία ότι το κράτος έχει δι-
καίωµα να επεµβαίνει καθοριστικά σε κάθε λεπτοµέρεια της επι-
χειρηµατικής δραστηριότητας. Όµως µε αυτόν τον παρωχηµένο
ήδη επί της εποχής του Κώδικα Βιβλίων και Στοιχείων µπορέσαµε
να αναπτυχθούµε µέχρι τη χρεοκοπία. Τώρα µε τον ψηφιακό Κώ-
δικα Βιβλίων και Στοιχείων πλησιάζει η εποχή που δεν θα µπο-
ρούµε να πάρουµε ανάσα χωρίς να το επιτρέπουν τα myDATA.
Ήδη πλέον οι επιχειρήσεις, όταν εκδίδουν παραστατικά, δεν ανη-
συχούν αν συµφωνεί ο πελάτης τους, αλλά έχουν ένα διαρκές
άγχος µήπως κάτι δεν αρέσει στην ΑΑΔΕ ή αν κατά λάθος δεν
γίνει η διαβίβαση και πέσει ο βαρύς πέλεκυς των συνεπειών.
Πλέον καµµία σηµασία δεν έχει αν κάποιος δεν είναι όντως φο-
ροφυγάς. Ένοχος είναι και µόνο αν δεν έχει συρθεί ευλαβικά στα
γόνατα µέσα στους ψηφιακούς γραφειοκρατικούς δαιδάλους
σας.

Ερώτηση σε φοροτεχνικό από πελάτη του στην πραγµατική
ζωή: «Τι θα κάνω αν ένας πελάτης λιανικής ζητήσει να γυρίσει
πίσω αυτό που αγόρασε και στείλω το φορτηγάκι µου να το
πάρω; Πώς θα κόψω το δελτίο ποσοτικής παραλαβής ηλεκτρο-
νικά»; Άλυτο µυστήριο, για κάτι που µέχρι σήµερα δεν ήταν καν
πρόβληµα. Δεν µπορεί να γίνει αντιληπτό από εσάς ότι είναι αδύ-
νατον όλη η επιχειρηµατική δραστηριότητα να χωρέσει σε δια-
τάξεις;

Ο ουσιαστικός έλεγχος γίνεται στα big data και στις αθροιστι-
κές επαληθεύσεις. Όταν αυτές δεν βγάζουν νόηµα, τότε µπορεί
να πέσει ο µεγεθυντικός φακός του ελέγχου στις λεπτοµέρειες.
Αυτό που συµβαίνει τώρα είναι λες και όλες οι επιχειρήσεις είναι
σεσηµασµένες και πρέπει να αποδεικνύουν την αθωότητά τους
σε κάθε τους βήµα, λες και όλες οι επιχειρήσεις υπόκεινται έναν
ατελείωτο ενδελεχή προληπτικό έλεγχο. Στο ερώτηµα των πολι-
τών, ιδίως των µικροεπιχειρηµατιών «είµαστε δηλαδή ύποπτοι»,
απαντάτε αναίσχυντα. «Όχι, δεν είστε ύποπτοι, είστε ένοχοι».

Έχετε καταντήσει την προσπάθεια του µικροµεσαίου επιχειρη-
µατία να είναι νοµοταγής σε ένα διαρκές άγχος, σε µια δια βίου
µάθηση ερµηνειών ακατάσχετης «νοµοδιάρροιας», σε ένα κενό
ουσίας άθλο, έτσι ώστε το µόνο που του αποµένει είναι να παρα-
δοθεί και να κλείσει την επιχείρησή του. Επιδιώκετε να επιβιώ-
σουν λίγοι δυνατοί, αυτοί που προσαρµόζονται και αυτοί δεν θα
είναι κερδισµένοι, γιατί θα έχουν πληρώσει βαρύτατο τίµηµα σε
χαµένη παραγωγικότητα βεβαίως.

Με τυπολατρικές διατάξεις η ψηφιακή σας επανάσταση δηµι-
ουργεί συνεχώς καινούργιες υποχρεώσεις καταχώρησης της
ίδιας πληροφορίας σε όλες αυτές τις ψηφιακές πλατφόρµες που
ξεφυτρώνουν σαν µανιτάρια, αυξάνοντας τις πιθανότητες εκ πα-
ραδροµής λαθών τα οποία τιµωρείτε πολύ αυστηρά ανεξαρτήτως
ουσίας. Μιλάτε συνεχώς απαξιωτικά για τους επιχειρηµατίες και
τους ελεύθερους επαγγελµατίες ταυτίζοντάς τους µε τη φορο-
διαφυγή. Ο τρόπος που µιλάµε για τον κόσµο µας καθορίζει τον
τρόπο ζωής µας. Όχι, οι µικρές επιχειρήσεις δεν ευθύνονται για
την υστέρηση των δηµοσίων εσόδων. Η ψηφιοποίηση οφείλει να
υπηρετεί την ουσία, όχι το αντίθετο, πρέπει να διευκολύνει το επι-
χειρηµατικό περιβάλλον, να επιτρέπει στην πραγµατική επιχειρη-
µατικότητα να αναδεικνύεται και να ευηµερεί χωρίς να αναλώνει
άπειρες παραγωγικές εργατοώρες σε ανόητες και τυπολατρικές

διαδικασίες. Ταλαιπωρείτε µε τις ολοένα αυξανόµενες τυπολα-
τρικές διατάξεις σας τους συνεπείς. Κάνατε ποτέ έρευνα οφέ-
λους για τα myDATA; Απευθυνθήκατε, έστω για µια φορά, στους
πολίτες για να ερευνήσετε τη γνώµη τους για τα µέτρα κατά της
φοροδιαφυγής και της ψηφιακής αναβάθµισης; Ρωτήσατε ποτέ
τους πολίτες: Πόσο συχνά επιλέγετε να πληρώνετε κάτι φθηνό-
τερα χωρίς απόδειξη; Μπορείτε να εκτυπώσετε µόνος σας τα
τέλη κυκλοφορίας; Ακόµα, ξέρετε τι είναι το e-mail και το ίντερ-
νετ; Και αν ναι, έχετε; Η δηµόσια υπηρεσία που εργάζεστε έχει
υποχρέωση εφαρµογής ψηφιακής κάρτας εργασίας και διαβί-
βαση στο myDATA; Αναρωτηθήκατε ποτέ γιατί έβγαινε τεράστιος
φόρος στην προσυµπληρωµένη σας δήλωση ή γιατί δεν είναι
σχεδόν ποτέ σωστά τα στοιχεία από την αρχή;

Ξέρετε ποιο είναι το ποσοστό του ψηφιακού αναλφαβητισµού
στην Ελλάδα, κύριε Υπουργέ; Σας έχει απασχολήσει;

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Μαρκόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να δούµε λίγο την εικόνα. Ο

Πρωθυπουργός της χώρας µας εχθές ήταν στο Λονδίνο στη
διάρκεια ενός χρηµατιστηριακού συνεδρίου από αυτά που, όπως
ξέρετε, σε πάρα πολύ µεγάλο βαθµό καθορίζουν τις εικόνες των
οικονοµιών και των κρατών. Λαµβάνει ερωτήσεις, ακούγονται
πολλά και την ίδια στιγµή έρχεται η πληροφορία ότι µάλλον η
Γαλλία, και τελικά όπως φαίνεται έτσι είναι τα πράγµατα, θα πάει
σε µια πολιτική κατάσταση ανωµαλίας. Η κυβέρνηση πέφτει. Κα-
ταλαβαίνουµε, όταν µιλάµε για Γαλλία, ότι δεν µιλάµε για κάποια
µικρή χώρα, αλλά µιλάµε για µια χώρα που καθορίζει τις οικονο-
µικές εξελίξεις στην Ευρώπη, στο δεύτερό µας σπίτι. Το πρώτο
είναι η Ελλάδα και το δεύτερο είναι η Ευρώπη, µην το ξεχνάµε.
Και ξαφνικά δέχεται την ερώτηση αναφορικά µε το τι πρόκειται
να γίνει στις ελληνικές τράπεζες. Τι θα έπρεπε να απαντήσει;

Ποια είναι δηλαδή η δική σας εντύπωση για την απάντηση που
θα έπρεπε να δώσει ένας υπεύθυνος Πρωθυπουργός σε µια
χώρα η οποία, θυµίζω, για όσους ξεχνάνε εύκολα, για να κάνουµε
λίγο και µαθήµατα σύγχρονης πολιτικής ιστορίας, υπέφερε από
τις τράπεζες και από τους διάφορους πολιτικούς πειραµατισµούς
που οδήγησαν σε capital controls; 

Καταλαβαίνουµε πόσο σηµαντική ήταν η χθεσινή µέρα στο διε-
θνές οικονοµικό περιβάλλον όταν η Γαλλία, δεν µιλάω για κάποια
µικρή χώρα, κλυδωνιζόταν; Όποιος ασχολείται µε τα διεθνή οι-
κονοµικά, νοµίζω ότι καταλαβαίνει σε τι αναφέροµαι. Λίγο διά-
στηµα πριν, λίγες ηµέρες πριν και στη Γερµανία, την ατµοµηχανή,
όπως λέµε, οικονοµικά της Ευρώπης, η κυβέρνηση πέφτει και πη-
γαίνει σε πρόωρες εκλογές. Και σε ένα τέτοιο ασταθές ευρω-
παϊκό οικονοµικό περιβάλλον, όπου οι δύο µεγαλύτερες οικονο-
µικές δυνάµεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης κλυδωνίζονται, έρχεται
ένα αµέριµνο ΠΑΣΟΚ και τι προτείνει; Παρέµβαση στις τράπεζες.

Θα είµαι ειλικρινής. Δεν συµφωνούσα στην αρχή µε αυτόν τον
«πράσινο ΣΥΡΙΖΑ». Κάπου επειδή έχουµε συγκυβερνήσει µε το
ΠΑΣΟΚ, δώσαµε κοινούς αγώνες για την παραµονή της χώρας
στην Ευρωζώνη, υπήρξε µια επιτυχηµένη διακυβέρνηση προς την
κατεύθυνση σωτηρίας της χώρας, ξέρετε εγώ κατά κάποιον
τρόπο προβληµατίστηκα για αυτήν την επικοινωνιακή στρατη-
γική.

Από την άλλη πλευρά, κάνετε τα αδύνατα-δυνατά για να δικαιο-
λογήσετε αυτό το οποίο ακούµε, ότι είστε ενδεχοµένως ένας
«πράσινος ΣΥΡΙΖΑ». Ας µην µείνω σε αυτό. Εγώ θα πω ότι είσαστε
αδικαιολόγητοι, γιατί όταν δώσαµε αυτή την κοινή µάχη, όταν δώ-
σαµε έναν αγώνα απέναντι στον αριστερο-ακροδεξιό λαϊκισµό κι-
νηθήκατε σωστά. Και αγνοείτε εσείς του ΠΑΣΟΚ –και πολύ
σωστά το είπε ο Υπουργός Οικονοµικών- ότι ένας άνθρωπος όχι
µε τις δικές µας πολιτικές καταβολές, ο Γιάννης Στουρνάρας,
ένας άνθρωπος των δικών σας ιδεολογικών καταβολών, ο κεντρι-
κός τραπεζίτης της χώρας µας, έχει πει αυτό το οποίο εµείς µε
υπευθυνότητα λέµε αυτές τις µέρες: «Αυτά τα οποία λέτε είναι
επικίνδυνα».

Προφανώς, κανένας δεν λέει να µην στρέψουµε το ενδιαφέρον
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στο τι συµβαίνει στον τραπεζικό κλάδο. Κανένας δεν λέει να δοθεί
κάποιου τύπου λευκή επιταγή, αλλά πρέπει ως σώφρονες ελπίζω
-θέλω να ελπίζω, κύριε Υπουργέ- ως σώφρονες πολιτικοί και άν-
θρωποι πάνω από όλα και πολίτες αυτής της χώρας να µετράµε
και το διεθνές περιβάλλον. Δεν ξέρω αν διαφωνείτε.

Κύριο ζητούµενο το 2019 όταν µας ψήφισε ο ελληνικός λαός
ήταν η σταθερότητα. Γι’ αυτό µας ψήφισε o ελληνικός λαός, για
τη σταθερότητα. Και είναι αλήθεια ότι τα καταφέραµε καλά. Ο
λαός µας επιβράβευσε το 2023 για τη σταθερότητα που φέραµε
στη χώρα. Αυτό ήταν καθαρό. Ο πρώτος τετραετής κύκλος και η
πορεία της χώρας δικαίωσε την επιλογή αυτή. Οι φόροι έπεσαν,
η ανεργία σε µεγάλο βαθµό αντιµετωπίστηκε, επενδύσεις ήρθαν,
ο τουρισµός, η οικοδοµή και το real estate λειτούργησαν, πολλοί
κλάδοι ζωντάνεψαν. Υπήρξε µια αίσθηση κανονικότητας.

Ο ελληνικός λαός, ως προς εµάς, µας τα αναγνώρισε όλα αυτά
και µας αναγνώρισε ότι εµείς θα φέρουµε τη σταθερότητα κι όταν
τη φέραµε µας ξαναψήφισε. Έχω ξαναπεί ότι το µεγάλο στοίχηµα
αυτής της Κυβέρνησης είναι η σταθερότητα να µην εξελιχθεί σε
στασιµότητα.

Το συγκεκριµένο, λοιπόν, νοµοσχέδιο έρχεται να λειτουργήσει,
να εργαστεί σε αυτή τη βάση, απέναντι σε εκείνους που πάλι έρ-
χονται µε µια µεγάλη ευκολία να τάξουν λύσεις οι οποίες είναι,
δυστυχώς, copy-paste από το χειρότερο παρελθόν. Νέο µας κα-
θήκον είναι να δώσουµε απαντήσεις στα νέα φαινόµενα. Ως δύ-
ναµη ευθύνης δεν πρέπει να σχολιάζουµε -κυβερνάµε πεντέµισι
χρόνια- αλλά να λύνουµε τα προβλήµατα. Και η ακρίβεια, η οικο-
νοµική καχεξία, τα ζητήµατα που δίκην συντοµίας ονοµατίζονται
«προβλήµατα της καθηµερινότητας», αποτελούν την ατζέντα
µας.

Θα µπορούσα να πω πολλά και οι συνάδελφοι έχουν µιλήσει
αναλυτικά για τις µέριµνες αυτού του νοµοσχεδίου, όµως θέλω
να πω το εξής. Ακούµε κάποιες ευκολίες στο σύνολό της. Και
πάλι θα απευθυνθώ στο ΠΑΣΟΚ. Κοιτάξτε να δείτε, µου κάνετε
λίγο σαν ένα κόµµα-sound check, πώς είναι στο sound check που
λέει κάποιος: «Ένα, δύο, τρία», πετάει κάποιους αριθµούς για να
δώσει τον τόνο. Όµως, δεν µπορείτε να δώσετε τον τόνο. Δεν
είναι δυνατόν να ακούµε από Βουλευτή σας ότι πρέπει να αυξη-
θούν οι άµεσοι φόροι. Δεν είναι δυνατόν να είστε ακοστόληγητοι.
Δεν είναι δυνατόν να ακούω τον κ. Μάντζο, τον οποίο εκτιµώ ει-
λικρινά, σε τηλεοπτική εκποµπή να τον προσκαλεί συνάδελφός
µου να πει έναν αριθµό, ένα νούµερο και να µην µπορεί να πει.

Δεν µπορώ να ακούω -και βέβαια σ’ αυτό φταίµε κι εµείς- στε-
λέχη σας, που εµείς δώσαµε έδαφος τα προηγούµενα χρόνια,
αποδίδοντάς τους ρόλο, άρα και νοµιµοποίηση στα οικονοµικά –
ναι, να τα λέµε κι αυτά- δεν µπορώ να ακούω µε µεγάλη ευκολία
να λένε ότι µπορεί να µειωθεί ο κατώτατος µισθός. Να τα λέµε
αυτά. Ναι, δώσαµε σε κάποια στελέχη σας χώρο, γιατί εµείς την
ενότητα και τη διάθεση συνεργασίας την πιστεύουµε. Και να
ακούµε τέτοια πράγµατα ανεφάρµοστα και ανεδαφικά;

Ακούστε να δείτε, η εκτίµηση στους πολιτικούς αντιπάλους
είναι εκτίµηση και ο σεβασµός, σεβασµός. Όµως, να εξηγούµα-
στε για να µην παρεξηγούµαστε. Όταν ακούµε πράγµατα ακο-
στολόγητα και ατεκµηρίωτα, θα απαντάµε όποιος κι αν τα λέει
αυτά.

Δεν µπορεί, λοιπόν, να ακούµε ότι µπορεί ο κατώτατος µισθός
να πέσει πιο χαµηλά. Δώσαµε αγώνα, κυρίες και κύριοι της Αντι-
πολίτευσης, εµείς. Εµείς εδώ τον δώσαµε αυτόν τον αγώνα. Οι
νεοδηµοκράτες τον δώσαµε αυτόν τον αγώνα. Αυτή η Κυβέρνηση
τον έδωσε αυτόν τον αγώνα. Για να αυξηθεί τέσσερις φορές ο
κατώτατος µισθός, για να αυξηθούν οι συντάξεις, οι οποίες και
πάλι αυξάνονται, για να δώσουµε µειώσεις φόρων σε αυτούς που
τις ζητούσαν. Εµείς µειώσαµε τον ΕΝΦΙΑ. Εµείς ξαναερχόµαστε
να µειώσουµε τον ΕΝΦΙΑ τώρα. 

Δεν µπορεί, λοιπόν, να ακούµε αυτά τα πράγµατα. Ακούµε ακο-
στολόγητα πράγµατα -αυτό το sound check που λέω, ένα, δυο,
τρία για να δώσετε έναν τόνο- ότι εσείς είσαστε οι φιλολαϊκοί και
εµείς είµαστε οι κακοί. Σοβαρευτείτε!

Θέλω να πω ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, είναι µια καλή
ευκαιρία να δούµε τελικά προς τα πού θα γείρει το πολιτικό εκ-
κρεµές. Αν αυτό που εννοεί η νέα Αξιωµατική Αντιπολίτευση ως
πολιτικά ορθό, είναι και το συµβατό, αυτό το οποίο ζητάει η κοι-

νωνία µας. Διότι, κοιτάξτε να δείτε, οι δηµοσκοπήσεις σάς είχαν
αναδείξει ξανά σε ρόλο Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Όµως, σας
κατέταξαν στις πρόσφατες ευρωεκλογές, ξανά τρίτους. Προ-
σέξτε, λοιπόν, σε αυτή τη µεγάλη ευκαιρία που σας δίνετε, µην
κλωτσήσετε για δεύτερη φορά, µε τον ίδιο Αρχηγό, αυτή την ευ-
καιρία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο χρόνος
τελειώνει, κύριε συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ο χρόνος τελειώνει µε παρέµ-
βαση του Αντιπροέδρου από το ΠΑΣΟΚ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εγώ είµαι
σταθερά ΠΑΣΟΚ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς είσαστε σταθερά. Κά-
ποιους άλλους τους βλέπω λίγο µπες-βγες. Να δούµε πώς θα κα-
ταλήξετε στο τέλος. 

Σε κάθε περίπτωση, δεν θα µπω στις λεπτοµέρειες του νοµο-
σχεδίου. Είναι ένα νοµοσχέδιο σε θετική κατεύθυνση. Σας κα-
λούµε να το ξανασκεφτείτε και να το υπερψήφισε. Διότι, όταν
θέλετε να είσαστε φιλολαϊκοί, θα πρέπει να το εννοείτε κιόλας,
όχι µόνο στα λεκτικά σχήµατα. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Η κ. Λινού έχει τον λόγο.
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, εγώ θα µιλήσω µε µια

διαφορετική λέξη σήµερα, τη λέξη ανθρωπισµός. Θέλω να σας
ρωτήσω, τι πιστεύετε; Φορολογείτε ο ανθρωπισµός; 

Στη χώρα µας, σύµφωνα µε δύο άρθρα αυτής της εβδοµάδας
στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» –δική σας εφηµερίδα- αναφέρεται και απο-
δεικνύεται ότι όχι µόνο φορολογείται ο ανθρωπισµός, αλλά φο-
ρολογείται και άδικα. Στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», τα δύο άρθρα -τα
οποία θα καταθέσω- αναφέρονται σε µια συνεδρίαση, σε µια εκ-
δήλωση που είχε κάνει το Ίδρυµα «Μποδοσάκη». Θα αναφέρω
δύο κλασικά παραδείγµατα. 

Πληρώνουν φόρο από εισοδήµατα ακινήτων τα ιδρύµατα; Πλη-
ρώνουν. Πόσο πληρώνει ένας ιδιώτης; Πληρώνει 15%. Πόσο πλη-
ρώνει ένα ίδρυµα, παραδείγµατος χάριν το Ίδρυµα «Μποδο-
σάκη»; Πληρώνει 22%. Πληρώνουν φόρο από µερίσµατα οι άν-
θρωποι που έχουν επιχειρήσεις; Πληρώνουν. Πόσο πληρώνει ο
ιδιώτης; 5%. Πόσο πληρώνει το Ίδρυµα «Γουλανδρή»; 22%. 

Να έρθουµε και σε ένα θέµα που είναι πολύ ενδιαφέρον σε
µένα, τα τρόφιµα που χορηγούνται από το Υπουργείο Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας στα παιδιά µας, στα σχολικά γεύµατα.
Το κόστος είναι περίπου 100 εκατοµµύρια τον χρόνο και αν προ-
σθέσει κάποιος και το κόστος γευµάτων, φρούτων, λαχανικών και
γαλακτοκοµικών που γίνεται µόνο για να προάγουµε την κατανά-
λωση αυτών των προϊόντων και όχι για να σιτίσουµε, ποσό ΦΠΑ
πληρώνουµε; 13% µε 24%. Πληρώνουµε 13% για την αγορά των
τροφίµων και 24% για τη µεταφορά των τροφίµων. Τι θα κάναµε
µε αυτά τα χρήµατα που είναι 13 µε 20 εκατοµµύρια ευρώ περί-
που τον χρόνο, αν απαλλάσσαµε τις χορηγίες -που το κάνουν
άλλες χώρες- σε τρόφιµα όταν είναι για ανθρωπιστικούς λόγους;
Θα µπορούσαµε να σιτίσουµε κάποια παιδιά. Ποια και πόσα; Αν
τρώγανε αυτά τα παιδιά που θα σιτίζονταν επιπλέον των παιδιών
που ήδη χτίζουµε, θα ήταν εβδοµήντα πέντε χιλιάδες µε εκατόν
πενήντα χιλιάδες παιδιά, δηλαδή είτε τα µισά νηπιάκια, που δεν
παίρνουν ούτε µισό ποτήρι γάλα στο σχολείο, ή όλα τα νηπιάκια
αν αποφασίζαµε να τους χορηγήσουµε κάθε µέρα ένα ποτήρι
γάλα και ένα φρούτο. Θα παίρνανε το 50% των πρωτεϊνών, το σύ-
νολο σχεδόν των βιταµινών και ιχνοστοιχείων και δεν θα κινδύ-
νευαν ούτε από το να µην µάθουν ποτέ να τρώνε υγιεινά, ούτε να
µην δηµιουργούν καλή σχέση στο σχολείο ούτε αυτά ότι οι γονείς
τους µε τους διευθυντές, ούτε να υπολείπονται σε ακαδηµαϊκή
πρόοδο, ούτε να µεγαλώνουν παχύσαρκα. 

Αξίζει τον κόπο να το σκεφτείτε, κύριε Υπουργέ, να απαλλάξετε
αυτή τη σίτιση από τον ΦΠΑ; 

Τι γίνεται στις ευρωπαϊκές χώρες; Τι γίνεται σε άλλες χώρες;
Τι γίνεται σε διεθνείς οργανισµούς; Ο ΟΗΕ έχει περάσει νόµο και
εκεί που υπάρχουν τα headquarters στην πολιτεία της Νέας Υόρ-
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κης, δεν πληρώνει ΦΠΑ για καµµία αγορά. Η Παγκόσµια Τράπεζα
δεν πληρώνει ΦΠΑ σε καµµία συναλλαγή της. 

Τι γίνεται µε τις πωλήσεις προϊόντων τα οποία παράγουν οι αν-
θρωπιστικοί οργανισµοί στην Ευρώπη; Στη Γαλλία, τη Ρουµανία
και στη Γερµανία –εκεί πρόλαβα να κοιτάξω- υπάρχει πλήρης
απαλλαγή. Σε άλλες χώρες, στο Μεξικό, στον Καναδά, στην Αυ-
στραλία, επίσης υπάρχει απαλλαγή. 

Τι γίνεται µε την αγορά προϊόντων που χορηγούνται από αν-
θρωπιστικούς οργανισµούς στην Ευρώπη. Στη Μάλτα είναι δω-
ρεάν. Σε άλλες χώρες, στο Ηνωµένο Βασίλειο, στον Καναδά, στη
Νέα Ζηλανδία, επίσης είναι δωρεάν. 

Τι κάνουµε εµείς; Εµείς έχουµε έναν νόµο για απαλλαγή από
ΦΠΑ. Είναι ένας νόµος που ανανεώθηκε το 2024, ο ν.5144. Και
ποια προϊόντα που χορηγούνται ανθρωπιστικά απαλλάσσονται
από ΦΠΑ; Είναι αυτά που δεν επιτρέπεται να πουληθούν είτε γιατί
έχουν κάποια ελαττωµατική ετικέτα ή γιατί είναι πολύ κοντά στη
λήξη τους. Για ποιους προορίζονται; Για κάποιους τουριστικούς
οργανισµούς, για τους πρόσφυγες και για τους πληγέντες από
κλιµατικές καταστροφές. 

Τι θα µπορούσαµε να κάνουµε; Μιλάµε για δωρεάν παιδεία, για
ψωµί και ελευθερία, που ήταν παλιά µηνύµατα, αλλά θα µπορού-
σαµε -και πρέπει να το κάνουµε- να εφαρµόσουµε καθολική υγι-
εινή σίτιση σε όλα τα δηµόσια σχολεία. Υπάρχει διεθνές κίνηµα
στο οποίο συµµετέχουν εκατόν τριάντα τέσσερις χώρες. Θα απο-
δώσει και κοινωνικά και οικονοµικά. Ενδιαφέρει κάτι τέτοιο τους
Έλληνες; Πιστεύουµε εµείς στον ανθρωπισµό; 

Πάλι από τη µελέτη του Ιδρύµατος «Μποδοσάκη» απαντάνε οι
πολίτες τι κάνανε τους τελευταίους δώδεκα µήνες. Το 67%
έδωσε κάποια υλική βοήθεια είτε σε ρούχα, είτε σε φάρµακα, είτε
σε τρόφιµα. Έδωσαν χρήµατα; Το 43% ως ιδιώτες έδωσαν κάπου
χρήµατα. Το 20% δούλεψε εθελοντικά. Το 10% έδωσε χρήµατα
σε κάποιον ανθρωπιστικό οργανισµό. Το κράτος έχει κάνει κάτι;
Συµφωνώ µε αυτά που είπα, µάλλον όχι. 

Είναι, λοιπόν, καιρός να επενδύσουµε στον ανθρωπισµό. Κι
επειδή µπορεί να µην µπορούµε να σκεφτούµε τι µπορούµε να
κάνουµε σε αυτή την κατεύθυνση, θα σας καταθέσω την τελευ-
ταία έκθεση του ΟΟΣΑ για φορολογία και φιλανθρωπία.

Είναι παραπάνω από εκατό σελίδες. Κάποιος σύµβουλος µπο-
ρεί να το διαβάσει και να βρει ιδέες και για τη χώρα µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθηνά Λινού καταθέτει για

τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πα-
παηλιού, έχετε τον λόγο και µετά θα µιλήσει ο κ. Κεδίκογλου.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, θα ήθελα να απευθυνθώ στον κύριο Υπουργό ο οποίος
δεν είναι παρών. Εν πάση περιπτώσει, φαντάζοµαι ότι ο κύριος
Υφυπουργός θα του µεταφέρει όσα θα πώ.

Είπε ο κύριος Υπουργός ότι το 2019 η Κυβέρνησή σας παρέ-
λαβε µια οικονοµία σε τραγική κατάσταση. Σας υπενθυµίζω ότι
όταν το 2019 η Νέα Δηµοκρατία ανέλαβε τη διακυβέρνηση της
χώρας, αυτή είχε βγει από τα µνηµόνια, είχε ρυθµίσει το χρέος
της και σας άφησε και ένα µαξιλάρι ύψους 37 δισεκατοµµυρίων
Αυτή ήταν η -εντός εισαγωγικών- «τραγική» κατάσταση που πα-
ραλάβατε. 

Ήταν τότε που δεν τολµήσατε να µιλήσετε για παραλαβή κα-
µένης γης, για πρώτη φορά στα χρόνια της Μεταπολίτευσης.
Τώρα το λέτε, δείχνοντας ότι βρίσκεστε σε κατάσταση απελπι-
σίας, αφού δεν µπορείτε να µαζέψετε τα ασυµµάζευτα που εσείς
δηµιουργήσατε. Γι’ αυτό επικαλείστε συνεχώς αριθµούς και αυ-
τούς επιλεκτικά, χωρίς να υπολογίζετε την πραγµατική ζωή. «Οι
αριθµοί ευηµερούν και οι άνθρωποι υποφέρουν, πάσχουν». 

Το υπό κρίση νοµοσχέδιο πρέπει να αναλυθεί ταυτόχρονα υπό
το πρίσµα των προβλέψεων του προϋπολογισµού, ο οποίος συ-
ζητείται και ψηφίζεται σε λίγες µέρες. Με τον προϋπολογισµό οι
Έλληνες πολίτες θα κληθούν να καταβάλουν 2,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ περισσότερους φόρους, 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ φόρο
προστιθέµενης αξίας και 1 δισεκατοµµύριο ευρώ φόρο εισοδή-

µατος, ενώ η κατάσταση για τα ελληνικά νοικοκυριά έχει αχθεί
στο µη περαιτέρω όσον αφορά την ακρίβεια και τις δυσκολίες
που αντιµετωπίζουν στο να ζήσουν ακόµη και στοιχειωδώς και
πάντως µε αξιοπρέπεια. 

Είναι γεγονός ότι από πλευράς αγοραστικής δύναµης η χώρα
κατατάσσεται στην τελευταία θέση της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
ενώ οι οικονοµικές ανισότητες ενισχύονται µε την «ψαλίδα» µε-
ταξύ εχόντων και µη εχόντων, προνοµιούχων και µη φτωχών και
πλουσίων να µεγαλώνει καθηµερινά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εισοδηµατικές ανισότητες
είναι έντονες, καθώς άνω του 70% των εργαζοµένων αµείβεται
µε λιγότερο από 800 ευρώ µηνιαίως. Οι προβλεπόµενες αυξήσεις
µισθών περιορίζονται στα 12 ευρώ τον µήνα για το έτος 2025,
ενώ προβλέπεται σταδιακή αύξηση του βασικού µισθού στο ποσό
των 950 ευρώ µέχρι το 2027. 

Στην πραγµατικότητα ενίσχυση του εισοδήµατος δεν προβλέ-
πεται, αφού διατηρείται η στασιµότητα µισθών και συντάξεων, αν
λάβει κάποιος υπ’ όψιν την ακρίβεια τον τιµάριθµο, τον πληθωρι-
σµό, όταν η πλειοψηφία των πολιτών βιώνει µια εξαιρετικά δύ-
σκολη καθηµερινότητα και δυσκολεύεται να αντεπεξέλθει στα
καθηµερινά έξοδα λόγω των τεράστιων αυξήσεων στα τρόφιµα
και στα είδη καθηµερινής χρήσης πρώτης ανάγκης. 

Ακόµη και οι αυξήσεις στις συντάξεις θα υπολείπονται του πλη-
θωρισµού, (άνω του 3% εφέτος), ενώ εγκαταλείπεται η σύνδεση
της αύξησης µε τη µεταβολή του µέσου µισθού όπως υπολογί-
ζεται από την ΕΛΣΤΑΤ. Οι χαµηλοσυνταξιούχοι µε σύνταξη µέχρι
700 ευρώ θα χάσουν την επιταγή ακρίβειας, η οποία ίσχυε µέχρι
το 2024. Οι παλαιοί συνταξιούχοι µε προσωπική διαφορά δεν θα
λάβουν αυξήσεις, αλλά µόνον ένα επίδοµα 100 έως 200 ευρώ.
Την προσωπική διαφορά είχατε υποσχεθεί ότι θα την καταργή-
σετε. Αλλά που.

Σχετικά µε τα επιδόµατα, το φοιτητικό επίδοµα αυξάνεται πρά-
γµατι στο ποσό των 1.500 ευρώ. Αφορά βέβαια µόνο φοιτητές
των περιφερειακών πανεπιστηµίων και υπό την προϋπόθεση να
πληρούν συγκεκριµένα εισοδηµατικά κριτήρια. 

Αναφορικά µε τις ρυθµίσεις που αφορούν φορολογικά µέτρα
είναι προφανές ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση εξυπη-
ρετεί συγκεκριµένα οικονοµικά και επιχειρηµατικά συµφέροντα,
ενώ ταυτόχρονα προσπαθεί µε επικοινωνιακά τεχνάσµατα να πα-
ρουσιάσει µία πλασµατική πραγµατικότητα ενίσχυσης των λαϊκών
στρωµάτων και της κοινωνικής πλειοψηφίας, κάτι που δεν γίνεται
ούτε µε τις προβλεπόµενες ρυθµίσεις. 

Σχετικά µε το τέλος επιτηδεύµατος, πρόκειται για µία φορολο-
γική αλλαγή που αφορά τους ελεύθερους επαγγελµατίες τους
αυτοαποσχολούµενους στους οποίους όµως φέτος επιβλήθηκε
πολλαπλάσια φορολογία λόγω της αλλαγής του τρόπου φορο-
λόγησής τους, της εισαγωγής του ελάχιστου τεκµαρτού εισοδή-
µατος. Σε αυτό το πλαίσιο οι ελεύθεροι επαγγελµατίες θα
πληρώσουν 700 εκατοµµύριο ευρώ µε το νέο τεκµαρτό τρόπο
φορολόγησης, δηλαδή οι φόροι διπλάσιους ή τριπλάσιους σε
σχέση µε πέρσι. 

Σχετικά µε το πάγωµα του ΦΠΑ στην οικοδοµή, το µέτρο εφαρ-
µόστηκε αρχικά για να τονώσει την αγορά των ακινήτων σε µία
περίοδο που είχε µειωθεί η οικοδοµική δραστηριότητα. Όµως,
σήµερα µε τις τιµές των ακινήτων να κινούνται προς νέα ιστορικά
υψηλά, καταγράφοντας αύξηση άνω του 66% από τα χαµηλά του
2017, η Κυβέρνηση παρατείνει για ένα ακόµα έτος την αναστολή
του ΦΠΑ στα ακίνητα συµβάλλοντας στη «φούσκα» των τιµών και
ενισχύοντας µε αυτό το µέτρο κυρίως τους µεγάλους επενδυτές
και όχι τους µικρούς ιδιοκτήτες ή τους νέους αγοραστές.

Με αυτό τον τρόπο αποθαρρύνονται και οι επενδύσεις σε πα-
ραγωγικούς τοµείς. Επιµένετε στα ακίνητα και όχι στους παρα-
γωγικούς τοµείς που πάντως δεν έχετε προσδιορίσει για την
αλλαγή του περίφηµου παραγωγικού µοντέλου, που αιωρείται
στην ατµόσφαιρα χωρίς όµως να φαίνεται να λαµβάνει σάρκα και
οστά έστω και θεσµικά. 

Σχετικά µε την απαλλαγή του φόρου ασφαλίστρων 15% για τα
συµβόλαια υγείας που αφορούν τα παιδιά, ενώ σηµειώνονται
υπέρογκες αυξήσεις στα συµβόλαια υγείας τους τελευταίους
µήνες από τις ασφαλιστικές εταιρείες δεν απαλλάσσετε από τον
φόρο ασφαλίστρων τα συµβόλαια υγείας για παιδιά έως δεκαο-
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χτώ ετών. Οι όποιες απαλλαγές γίνονονται σε σύµπνοια µε τις
ασφαλιστικές εταιρείες.

Όσον αφορά την πρόβλεψη για τη µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά
20% σε περίπτωση ανασφάλιστου ακινήτου έναντι φυσικών κα-
ταστροφών, αυτό δείχνει την πρόθεση της πολιτείας να απαλλα-
γεί από ευθύνες που της ανήκουν και να τις µεταφέρει στους
πολίτες (προσωπική ευθύνη) όταν µάλιστα είναι γνωστές η υπο-
στελέχωση του Πυροσβεστικού Σώµατος, η υποβάθµιση του υφι-
στάµενου εξοπλισµού του σε οχήµατα και άλλα µέσα και η
ανεπάρκεια, η έλλειψη σχεδιασµού για την άσκηση πολιτικής
πρόληψης. Σκοπός του µέτρου δεν είναι η ελάφρυνση των νοι-
κοκυριών από τον ΕΝΦΙΑ, αλλά η αύξηση των εσόδων των ασφα-
λιστικών εταιρειών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά συνιστούν αποσπα-
σµατική νοµοθετική κατοχύρωση της καθήλωσης της οικονοµίας
µε σηµειακές παρεµβάσεις αφού δεν αλλάζει ο πυρήνας του φο-
ρολογικού συστήµατος. Παραµένει η δυσαναλογία άµεσων και
έµµεσων φόρων και δεν τιµαριθµοποιείται η φορολογική κλίµακα. 

Οι µεγαλόστοµες εξαγγελίες, η εικόνα, η βιτρίνα, οι γενικεύ-
σεις, η διαστρέβλωση αποτελούν στοιχεία της κυβερνητικής προ-
παγάνδας, της επικοινωνιακής πολιτικής της Κυβέρνησης. Και
αυτό γίνεται για όλα. Σε αυτό το πλαίσιο κινείται και το νοµοσχέ-
διο. Τα επιµέρους µέτρα επιβαρύνουν, δεν απαλλάσσουν και δεν
ελαφρύνουν τα µικροµεσαία στρώµατα. Πρόκειται για εµπαιγµό
που οι εργαζόµενοι και τα µικροµεσαία στρώµατα βιώνουν και θα
εξακολουθήσουν να βιώνουν στο πετσί τους, όπως εµπαιγµό
αποτελούν και τα περί νέου παραγωγικού µοντέλου, αφού τα
προτεινόµενα µέτρα δεν κινούνται προς αυτή την κατεύθυνση.

Συνιστούν επιβεβαίωση αν όχι η αναβίωση του ήδη ισχύοντος
που οδήγησε στη χρεοκοπία. Και βέβαια εµπαιγµό αποτελεί και
η συνεχής επίκληση του λαϊκισµού ως επιχειρήµατος σε οποι-
αδήποτε πρόταση της δηµοκρατικής Αντιπολίτευσης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Συµεών Κεδίκογλου. 
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΛΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να θυµίσω ότι σήµερα είναι η παγκόσµια ηµέρα για τα

άτοµα µε αναπηρία. Και βέβαια δεν αρκεί να θυµόµαστε τους συ-
µπολίτες µας αυτούς µια φορά τον χρόνο. Θα πω µόνο δύο στοι-
χεία. Έρευνες έδειξαν ότι εννέα στους δέκα από αυτούς τους
ανθρώπους δυσκολεύονται να βγάλουν τον µήνα. Οι αντίστοιχοι
αριθµοί για την Ευρώπη είναι 53%. Επίσης το 78% των συναν-
θρώπων µας µε αναπηρία µειώνει τα έξοδα για τα προς το ζην
γιατί ακριβώς δεν µπορούν να καλύψουν δαπάνες υγείας. Αυτά
ως προβληµατισµό.

Και έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο που θα µπορούσε να έχει
τίτλο «Πώς να φορολογήσει τα φιλοδωρήµατα και να αφήσεις τα
υπερκέρδη των τραπεζών». Κοιτάξτε ειπώθηκαν πολλά για τα
υπερκέρδη των τραπεζών, τα οποία –θυµίζω- είναι περίπου 4 δι-
σεκατοµµύρια για έναν χρόνο. Είναι περίπου ο µισός προϋπολο-
γισµός από αυτά που δίνουµε για την άµυνα. Οι πολίτες όλοι
ξέρουν τι ισχύει µε τα επιτόκια καταθέσεων, χορηγήσεων, τις
προµήθειες που πληρώνουµε. Και βεβαίως ακούσαµε και τον
Υπουργό που είπε και για τον κεντρικό τραπεζίτη. Και νοµίζω ότι
δεν θα µπορούσε να πει κάτι άλλο ο κεντρικός τραπεζίτης, για το
τι συνέπειες θα έχει για τις τράπεζες, τι καταστροφή θα πάθαι-
ναν, θα κατέρρεαν, εάν έµπαινε µια φορολόγηση 5%,6% ή7%
όπως έγινε στην Ισπανία. 

Και το ερώτηµα είναι: Λένε πολλοί πολίτες «καλά δεν το ξέρει
η Κυβέρνηση; Δεν θα είχε ένα όφελος από αυτό; Αν µπορούσε,
δεν θα φορολογούσε;». Θα σας πω όχι δεν θα φορολογούσε,
γιατί πάρα πολύ απλά το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας χρωστά
500 εκατοµµύρια. Και αν εγώ χρωστώ σε εσάς ένα ποσό, µπορώ
να σου επιβάλλω όρους; Θα µου πείτε «κάνε στην άκρη σε πα-
ρακαλώ που θα µου πεις και τι θα κάνω». 

Κάπως έτσι είναι η κατάσταση. Ακόµα και αν πλήρωνε θεωρη-
τικά όλο το ποσό που παίρνει από την επιδότηση η Νέα Δηµο-
κρατία -που κάθε χρόνο µεγαλώνει το έλλειµµα, αλλά ας πούµε

ότι γινόταν αυτό- θα ήθελε περίπου 40 χρόνια για να αποπληρω-
θεί το ποσό αυτό. Άρα λοιπόν όσο υπάρχει αυτού του είδους η
εξάρτηση και η διαπλοκή από τα κόµµατα -γι’ αυτό λέµε να µην
είναι υπερδανεισµένα τα κόµµατα- µην περιµένετε να έρθουν τέ-
τοιες διατάξεις. Έτσι απλές είναι µερικές φορές οι εξηγήσεις. 

Τώρα επειδή ακούσαµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται να
αντιµετωπίσει και τις συνέπειες από την κλιµατική αλλαγή -εννο-
ώντας προφανώς την ασφάλιση την οποία αρχικά είχαν υποσχε-
θεί ότι θα είναι για τις µεγάλες εταιρείες έναντι καταστροφών,
τώρα πάµε στις µεσαίες εταιρίες αλλά και σε κατόχους ΙΧ- θα
σας πω επειδή χθες ήµουν µε κλιµάκιο στη Ρόδο, που δοκιµά-
στηκε και πραγµατικά ήταν µεγάλες οι καταστροφές, ότι αυτές
οι καταστροφές αν δεν αλλάξουµε µυαλά, θα συνεχίσουν να
υπάρχουν. 

Και αυτό γιατί; Γιατί δεν λύνονται µε τέτοιου είδους νοµοθετή-
µατα τα οποία απλά µεταβάλλουν και φέρνουν πιο κοντά την ατο-
µική ευθύνη αντί για την ευθύνη του κράτους. Ουσιαστικά στη
Ρόδο τι είδαµε; Το ζήσαµε πάρα πολύ χαρακτηριστικά. Να πούµε
ότι υπάρχουν τα σχέδια επικινδυνότητας για τις πληµµύρες, τις
οποίες είχε φέρει ο ΣΥΡΙΖΑ το 2018. Είχε την υποχρέωση της επι-
καιροποίησης η Κυβέρνηση το 2020. Δεν το έκανε. Την εγκάλεσε
γι’ αυτόν τον λόγο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Έχουν περάσει χρόνια
και ακόµα δεν ξέρουµε αυτό που λέγεται σχέδιο, το οποίο έχει
τρία στάδια ουσιαστικά. Το πρώτο είναι οι λεκάνες απορροής,
δηλαδή, ποιες περιοχές είναι επικίνδυνες για πληµµύρα. Το δεύ-
τερο στάδιο είναι να κάνουµε τους χάρτες και το τρίτο να κά-
νουµε τα απαραίτητα αντιπληµµυρικά έργα. Σηµειωτέον δε ότι
απεντάξατε 300 εκατοµµύρια περίπου από το Ταµείο Ανάκαµψης
για έργα που αφορούν φράγµατα και αντιπληµµυρικά έργα. 

Αφού λοιπόν υπάρχει αυτό το θέµα, έρχονται τώρα τα περιφε-
ρειακά συµβούλια να κάνουν τα σχέδια προσαρµογής και πετάει
το µπαλάκι η Κυβέρνηση. Και ξέρετε τι έγινε; Έξι µέρες πριν,
κατά τραγική ειρωνεία, τα γεγονότα στη Ρόδο στο περιφερειακό
συµβούλιο ο περιφερειάρχης –είναι δικής σας ιδεολογικής κα-
τεύθυνσης- είπε ότι απορρίπτουµε αυτό το σχέδιο. Και το απορ-
ρίπτουµε γιατί δεν έχω την αρµοδιότητα -και εάν µε πάνε στα
δικαστήρια, θα βρεθώ κατηγορούµενος- ούτε τους πόρους ούτε
το προσωπικό. Άρα, λοιπόν, θα διαιωνίζεται µια κατάσταση τρέ-
λας. Φτάνει να σκεφτείτε ότι άλλος έχει την αρµοδιότητα για τα
ρέµατα –λέει- που είναι στην κορυφή, δηλαδή, η αποκεντρωµένη
περιφέρεια και άλλος όταν φτάσει στη πόλη που είναι η άλλη πε-
ριφέρεια. 

Άρα ουσιαστικά δεν έχουµε ποτέ βρει ποιος είναι υπεύθυνος.
Υπάρχει ένα µπαλάκι ευθυνών, για να µην την πληρώνει ποτέ κα-
νένας. Αλλά τον πολίτη δεν τον ενδιαφέρει σε ποιον θα βγει ο
µουτζούρης. Τον πολίτη τον ενδιαφέρει να µην πληµµυρίσει το
σπίτι του. Έτσι έχει η κατάσταση για να µην λέµε µεγάλα λόγια. 

Τώρα για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, προσπαθεί η Κυβέρ-
νηση να µας πείσει ότι ακολουθεί µια φιλελεύθερη πολιτική που
µειώνει φόρους. Οι φόροι, τα έσοδα τα οποία πήρε η Κυβέρνηση
από το 2019 µέχρι σήµερα, αυξήθηκαν κατά 15 δισεκατοµµύρια,
30% περίπου δηλαδή. Και µη µας πείτε απλά ότι έγινε, επειδή µε-
γάλωσε η πίτα. Γιατί το ΑΕΠ µεγάλωσε 10%, ενώ η αλλαγή είναι
30%. Οι ισχυρισµοί ότι µειώνει τους φόρους, είναι ότι δεν µειώνει
φόρους, µειώνει συντελεστές. Για παράδειγµα µειώθηκε ο
ΕΝΦΙΑ; Μειώθηκε. Αλλά το ποσό που πήρε η Κυβέρνηση είναι το
ίδιο και την ίδια στιγµή αυξήθηκαν οι αντικειµενικές αξίες. Το ίδιο
έγινε και µε τον ΦΠΑ, ο οποίος ναι µεν µένει στο ίδιο επίπεδο,
αλλά επειδή υπάρχει αυτή η ακρίβεια τα έσοδα έχουν αυξηθεί,
από 51 δισεκατοµµύρια το 2019 στα 69 δισεκατοµµύρια µε βάση
τον προϋπολογισµό. Άρα είναι 18 δισεκατοµµύρια παραπάνω. 

Είναι ένα απλό παράδειγµα που πρέπει να πούµε στον Έλληνα
πολίτη. Όταν είναι 10 ευρώ που έχουµε και ο ΦΠΑ είναι 24%, τα
έσοδα που θα πάνε στο δηµόσιο ταµείο είναι 2,4 ευρώ. Αν διπλα-
σιαστεί λόγω αύξησης των τιµών και πάει στα 20, θα είναι 4, 80.
Άρα, λοιπόν, µπορείς να κάνεις και µείωση του συντελεστή και
πάλι να έχεις παραπάνω έσοδα. Αυτό είναι σε γενικές γραµµές.

Τώρα µην αναφερθώ µε λεπτοµέρειες και κουράσουµε για την
αύξηση των εσόδων από ΦΠΑ και φόρου εισοδήµατος που είναι
οι δύο βασικοί φόροι και αποτελούν το 70% του συνόλου των
εσόδων. Και είναι γύρω στα 51,5 δισεκατοµµύρια. Αυτοί αυξήθη-
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καν περίπου 10 δισεκατοµµύρια την τελευταία τριετία. Και αυτό
βεβαίως σε ένα βαθµό οφείλεται σε αυτό που λέει η Κυβέρνηση,
στις προσπάθειες για πάταξη φοροδιαφυγής, τα µηχανήµατα
που µπήκαν έστω µετά από καθυστερήσεις –σωστό- αλλά δεν δι-
καιολογεί αυτή τη µεγάλη αύξηση λόγω ακριβώς αυτών των
µέσων.

Και ξέρει και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός ότι υπάρχει υπερφορο-
λόγηση. Γι’ αυτό λέει ότι θα κάνει παρεµβάσεις. Απλά το αφήνει
για το προεκλογικό αφήγηµα, όταν πια φτάσουµε στο 2026 ή στο
2027. 

Θέλω όµως εδώ να µιλήσω µε δυο λόγια γι’ αυτό που εγώ
θεωρώ ότι είναι σκάνδαλο και το οποίο πέρασε έτσι κάπως υπο-
γείως µε το νέο κτήριο της ΑΔΑΕ, µια και µιλάµε για έσοδα. Δεν
θα αναφερθώ στις 35.000 που στοίχισε η φιέστα εγκαινίων φυ-
σικά µε απευθείας ανάθεση, γιατί αυτό είναι µια κανονικότητα για
την Κυβέρνηση. 

Αλλά θέλω να πω πραγµατικά λίγο το ιστορικό. Ο ιδιοκτήτης
του κτηρίου είναι µια σουηδική εταιρεία µεσιτών. Μάλιστα γρά-
φτηκε ότι µέλος του ΔΣ είναι και ένας στενός συνεργάτης του
Πρωθυπουργού. Το ακίνητο αγοράστηκε 15,7 εκατοµµύρια και
ανακατασκευάστηκε µε άλλα 24 εκατοµµύρια. Η εν λόγω εταιρεία
έλαβε και χρηµατοδότηση από το Ταµείο Ανάκαµψης σχεδόν 18
εκατοµµύρια. Ενάµιση χρόνο πριν η εταιρεία υπογράφει σύµβαση
µε την ΑΔΑΕ για την ενοικίαση. Δηλαδή πριν καν ξεκινήσει η ανα-
κατασκευή, είχε ήδη εξασφαλίσει και τον ενοικιαστή, ο οποίος
ήταν και γαλαντόµος. 

Γιατί ακούστε, τι προβλέπει η σύµβαση µίσθωσης. Προβλέπει
µηνιαίο ενοίκιο 365.000 ευρώ. Κάθε χρόνο επί δώδεκα χρόνια το
δηµόσιο θα πληρώνει 4,4 εκατοµµύρια ευρώ, συνολικά 53 εκα-
τοµµύρια ευρώ για µίσθωση. Αυτό το µίσθωµα αντιστοιχεί σε ετή-
σια απόδοση 20% επί του τιµήµατος αγοράς και ανακατασκευής.
Θα το παίρναµε, θα το αγοράζαµε και θα µας έµεναν και χρή-
µατα. Από τη φιέστα της ντροπής φτάσαµε σε ένα σκάνδαλο
ολκής.

Και τέλος θέλω να θίξω το θέµα που αποτελεί πραγµατικά
εφιάλτη για φορολογούµενους πολίτες, λογιστές, φοροτεχνι-
κούς, τα γνωστά ΚΕΦΟΔΕ που είπαµε να ενώσουµε τις ΔΟΥ και
κάναµε αυτές τις υπερεφορίες, να το πούµε έτσι, τα οποία είπαµε
ότι θα ενισχύσουν την αποδοτικότητα, αλλά ουσιαστικά ψηφιο-
ποιήσαµε µε τη γραφειοκρατία. Τεράστια η ταλαιπωρία, υποτίθε-
ται ότι έχουν τελειώσει οι διαδικασίες στην Αθήνα. Κατήγγειλε ο
Λογιστικός Σύλλογος Αθηνών ότι οι υπηρεσίες αυτές έχουν υπαλ-
λήλους που δεν έχουν καν ηλεκτρονικούς υπολογιστές, ότι κατά
τη µεταφορά των ΔΟΥ χάθηκαν τµήµατα. Αλλά ακόµη και αυτά
που δεν χάθηκαν, ακούστε, εκκρεµούν για πολλές εβδοµάδες. Οι
λογιστές καταγγέλλουν δεκάδες αιτήµατα που έχουν συσσωρευ-
τεί. Και όταν κάποιος πάει να βρει τι γίνεται, πού ακριβώς είναι
το αίτηµά του, υπάρχει ένας τηλεφωνικός αριθµός που ποτέ κα-
νείς δεν σηκώνει το τηλέφωνο. Άρα πρακτικά η επικοινωνία είναι
αδύνατη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Και θα πω εδώ κλείνοντας ότι στην Εύβοια είχαµε το φαινόµενο
«πονάει κεφάλι, κόβει κεφάλι». Βρέθηκε το κύκλωµα διαφθοράς.
Ξέρετε ότι η διευθύντρια ήταν σε όλους τους χώρους που κάνατε
βραβεύσεις σε δικά σας άτοµα. Θυµάµαι προεκλογικά τον
Γιώργο Αυτιά. Έχει πάρει τόσα βραβεία στην Εύβοια. Δεν ξέρω
για ποιο λόγο ακριβώς το βραβεύαν τον άνθρωπο. Καλά να είναι
εκεί που είναι. Και ήταν σε όλα λοιπόν αυτά η διευθύντρια της
εφορίας της ΔΟΥ Χαλκίδας η οποία σήµερα είναι κατηγορούµενη
για το κύκλωµα. Και αφού λοιπόν έγινε το κύκλωµα αυτό, καταρ-
γούµε την εφορία στη Χαλκίδα και πρέπει τώρα όλοι οι Ευβοείς
για ένα δικό τους θέµα να έρχονται στην Αττική, όπου υπάρχει
και εδώ ταλαιπωρία. 

Αυτά τα ολίγα για να ξέρουµε πού βαδίζουµε. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Και καλείται στο Βήµα τώρα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-

τίας, κ. Γεώργιος Στύλιος. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον κορµό κάθε φορολογικής

πολιτικής συµπλέκονται δύο θεµελιώδεις αρχές. Πρώτον, η αρχή
της φορολογικής ισότητας, δηλαδή κάθε πολίτης επιβαρύνεται
µε φόρους ανάλογα µε τις δυνατότητές του. Οι φόροι πρέπει να
αντιστοιχούν στην πραγµατική φοροδοτική ικανότητά του. Δεύ-
τερη αρχή είναι η καθολικότητα. Όλοι όσοι δραστηριοποιούνται
οικονοµικά στη χώρα µας, Έλληνες ή αλλοδαποί, οφείλουν να
συνεισφέρουν και να καταβάλλουν φόρους στο ελληνικό κράτος. 

Η εθνική φορολογική στρατηγική συνδέεται στενά µε αυτές τις
αρχές. Στόχος της είναι ένα σύστηµα που είναι αποδοτικό στην
είσπραξη εσόδων, αλλά και κοινωνικά δίκαιο. Η φορολογική πο-
λιτική αποτελεί ένα σηµαντικό εργαλείο ανάπτυξης. Δίνει κίνητρα
και ενισχύει την οικονοµία, µπορεί να επιβραβεύει την προσπά-
θεια και την παραγωγικότητα. Οι καρποί της εργασίας των πολι-
τών ανήκουν στους ίδιους τους πολίτες. Η εκάστοτε κυβέρνηση
έχει καθήκον να διασφαλίζει ότι η φορολογία δεν καταπατά αυτό
το δικαίωµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα παρουσιάζει θετικά
αποτελέσµατα. Τα τελευταία πέντε χρόνια έχουµε τη µεγαλύτερη
αύξηση επενδύσεων και εξαγωγών στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Πα-
ράλληλα η ανεργία έχει µειωθεί στο 9%, η µεγαλύτερη µείωση
σε όλη την Ευρώπη. Από το 2019 µέχρι σήµερα θεσπίστηκαν
εβδοµήντα δύο µειώσεις φόρων από τις οποίες οι είκοσι τρεις
αφορούν σε έµµεσους φόρους. Με προσήλωση και µε σοβαρή
δουλειά η Νέα Δηµοκρατία τηρεί τον λόγο της. Η συνέπεια και η
αξιοπιστία χτίζεται µε υποµονή και επιµονή. Με συνεχή προσπά-
θεια κερδίζεται η εµπιστοσύνη των πολιτών και εξασφαλίζεται η
πολιτική σταθερότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πυλώνες του νοµοσχεδίου
έχουν αναλυθεί ήδη µε ενάργεια από τον Υπουργό και την ειση-
γήτριά µας, γι’ αυτό στην οµιλία µου θα επικεντρωθώ σε τρεις
άξονες. Πρώτος άξονας: Μέτρα για την ενίσχυση του εισοδήµα-
τος. Πρόκειται για τα µέτρα που επηρεάζουν άµεσα το πορτο-
φόλι µας. Προβλέπονται τα εξής: Πρώτον, η κατάργηση του
τέλους επιτηδεύµατος µε σκοπό τη στήριξη όλων των ελεύθερων
επαγγελµατιών και των αγροτών. 

Δεύτερον, η µείωση των φόρων στις µικρές κοινότητες. Σε κοι-
νότητες µέχρι χίλιους πεντακόσιους κατοίκους, όσοι έχουν δη-
λαδή µια µικρή επιχείρηση, θα δουν µειώσεις στο τεκµαρτό τους
εισόδηµα. Με απλά λόγια θα πληρώσουν τον µισό φόρο την επό-
µενη χρονιά σε σχέση µε φέτος. 

Τρίτον, µειώνεται ο ΕΝΦΙΑ έως και 20% για ασφαλισµένα σπίτια
από φυσικές καταστροφές. Πρόκειται για ένα κίνητρο που προ-
στατεύει την περιουσία µας ειδικά σε µία εποχή που η κλιµατική
κρίση επιτείνεται. 

Τέταρτον, διασφαλίζονται οι αυξήσεις στις συντάξεις, δηλαδή
να είναι πραγµατικές, µέσω βελτίωσης του τρόπου υπολογισµού
της εισφοράς αλληλεγγύης συνταξιούχων.

Πέµπτον, χορηγείται έκτακτη ενίσχυση, µια ανάσα, στους χα-
µηλοσυνταξιούχους και στα ευάλωτα νοικοκυριά. Συγκεκριµένα
όσοι έχουν έως και 700 ευρώ εισόδηµα λαµβάνουν 200 ευρώ,
από 700 έως και 1.100 λαµβάνουν 150 ευρώ, από 1.100 έως 1.600
λαµβάνουν 100 ευρώ. 

Έκτον, στον τοµέα της υγείας µειώνεται η φορολόγηση για
τους γιατρούς του ΕΣΥ. Οι εφηµερίες τους φορολογούνται αυ-
τοτελώς µε 22%. 

Δεύτερος άξονας: Οργανώνονται και απλοποιούνται οι φορο-
λογικές διαδικασίες. Πρώτον, οριοθετούνται οι ηµεροµηνίες για
τις φορολογικές δηλώσεις. Σε κάθε φορολογικό έτος θα υποβάλ-
λονται από 15 Μαρτίου έως 15 Ιουλίου. Οι πολίτες ξέρουν συγκε-
κριµένα ποιες είναι οι υποχρεώσεις τους και πότε πρέπει να τις
εκπληρώσουν. Αντίστοιχα οι υπηρεσίες προγραµµατίζουν εγκαί-
ρως τις εργασίες τους. 

Τρίτος άξονας: Λαµβάνονται µέτρα για την ανθεκτικότητα της
οικονοµίας. Θεσπίζεται Τέλος Ανθεκτικότητας Κλιµατικής Κρίσης
τα έσοδα του οποίου θα διατίθενται αποκλειστικά για την αντιµε-
τώπιση φυσικών καταστροφών. Πρόκειται για µία ανταποδοτική
παροχή, δηλαδή προνοούµε για ό,τι φέρει το µέλλον. 

Δεύτερον, στο πρόγραµµα «Ανακαινίζω-Νοικιάζω» αυξάνεται η
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επιδότηση για εργασίες επισκευής καθώς και η προκαταβολή.
Τρίτον, λαµβάνονται µέτρα για να στηρίξουµε την οικογένεια και
να αντιµετωπίσουµε το δηµογραφικό. Συγκεκριµένα προβλέπεται
η χορήγηση χρηµατοδοτήσεων για την κάλυψη στεγαστικών ανα-
γκών πρώτης κατοικίας και για την ενεργειακή αναβάθµιση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι λύσεις που προτείνονται
ανταποκρίνονται στις ανάγκες των πολιτών, τις οποίες αφου-
γκραζόµαστε. Προσβλέπουµε σε ένα φορολογικό σύστηµα πιο
δίκαιο και πιο ανθεκτικό. Φιλελεύθερη οικονοµία σηµαίνει µικρό-
τερη φορολογία. Από την πρώτη στιγµή στο επίκεντρο της δια-
κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας είναι η µείωση των φόρων.
Πρώτα και κύρια δηµιουργούνται ευκαιρίες για όλους από τον µι-
κροµεσαίο, τον ελεύθερο επαγγελµατία, έως και τον συνταξι-
ούχο. Επίσης εδραιώνεται ένα περιβάλλον φιλικό στις επενδύ-
σεις, που είναι ικανό να τονώσει την επιχειρηµατικότητα. Ταυτό-
χρονα µε έκτακτες ενισχύσεις βοηθιούνται οι ευάλωτες κοινωνι-
κές οµάδες και τα µικρά εισοδήµατα. 

Το παρόν νοµοσχέδιο έχει κοινωνικό πρόσηµο. Είναι ένα ακόµη
βήµα για την άµβλυνση των κοινωνικών ανισοτήτων. Προάγει την
ανθρώπινη αξιοπρέπεια και απαντά στις προκλήσεις της εποχής
µας. Είµαστε συνεπείς στις προεκλογικές µας εξαγγελίες, «το εί-
παµε, το κάναµε». Αυτή είναι η πολιτική µας, η πολιτική της συ-
νέπειας και της προόδου. Σας καλώ να υπερψηφίσετε το παρόν
νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Στύλιο γιατί ήταν και στον χρόνο ακριβής. Καλώ
τώρα στο Βήµα τον Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ κ. Σταύρο Μιχαηλίδη
και µετά είναι ο κ. Αυλωνίτης. 

Ορίστε, κύριε Μιχαηλίδη, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µπροστά

µας ένα νοµοσχέδιο µε τίτλο «Μέτρα για την ενίσχυση του εισο-
δήµατος, φορολογικά κίνητρα» κ.λπ.. Από τους Υπουργούς, αλλά
και τους Βουλευτές της Συµπολίτευσης ακούσαµε πολλά µε
υπέρµετρη ικανοποίηση και αισιοδοξία. Δεν δείχνουν όµως την
ίδια αισιοδοξία τα σχόλια και οι παρατηρήσεις όσων σχολίασαν
το νοµοσχέδιο κατά τη διάρκεια της διαβούλευσης, που υπερέ-
βησαν τα χίλια δυσµενή σχόλια. Είµαι λοιπόν, βέβαιος από αυτά
τα οποία διαβάσαµε, και αυτά τα οποία ακούσαµε στη διάρκεια
της διαβούλευσης, και αυτά τα οποία ακούσαµε από τους συνα-
δέλφους ότι πολύ γρήγορα αυτή η Αίθουσα θα έχει πολλή δου-
λειά, γιατί θα αναγκαστείτε να φέρνετε τη µια τροποποίηση για
τη θεραπεία προβληµάτων µετά την άλλη. 

Έχουν αναφερθεί πάρα πολλά, και ουσιώδη, και σοβαρά από
τους προηγούµενους οµιλητές συναδέλφους που δεν θα επανα-
λάβω σχόλια και παρατηρήσεις για όσα δεν τολµήσατε, και είναι
αρκετά, για τα οποία όµως το ΠΑΣΟΚ έχει καταθέσει προτάσεις
µε τροπολογίες αφ’ ενός για την εξεύρεση πόρων, τους οποίους
εσείς δεν µπορείτε να προσδιορίσετε και να βρείτε, αλλά και για
τη θεραπεία αδικιών, που φαίνονται στο νοµοσχέδιο το οποίο σή-
µερα θα υπερψηφίσετε.

Θα αναφερθώ σε κάποιες ταπεινές, αν θέλετε, παρατηρήσεις,
για να καταδείξω την προχειρότητα σε πολλά σηµεία του νοµο-
σχεδίου και αδιαφορία όσον αφορά τις πρωτοβουλίες σας στα
χαµηλά και µεσαία λαϊκά στρώµατα.

Θα αρχίσω από το τέλος της κρουαζιέρας και θα πω εξαρχής
ότι εµείς δεν έχουµε αντίρρηση σε ένα τέτοιο τέλος, διότι πρά-
γµατι είναι ασήµαντα τα ποσά τα οποία καταβάλλουν οι επισκέ-
πτες της χώρας µας, των νησιών µας που επιβαίνουν στα κρουα-
ζιερόπλοια. Όµως, το σχετικό άρθρο είναι εµφανέστατα πολύ
προχειροφτιαγµένο και είναι βέβαιο ότι θα προκαλέσει και προ-
βλήµατα. Διότι, ενώ επιχειρεί να ισορροπήσει τον φόρτο, τη φέ-
ρουσα ικανότητα σε κάποια νησιά, τα οποία πράγµατι επιβα-
ρύνονται υπέρµετρα, όπως είναι φτιαγµένο δεν προοιωνίζει απο-
τελέσµατα που θα ικανοποιήσουν αυτήν την απαίτηση και πολύ
περισσότερο από τη διαδικασία του τρόπου επιβολής αυτού του
τέλους, αλλά και της διαχείρισής του. 

Αναφέρεται, παραδείγµατος χάριν, ότι θα βάλετε ένα τέλος
κρουαζιέρας σε δύο νησιά 20 ευρώ. Μπορεί να πει κανείς «µε

ποια µελέτη κόστους-οφέλους;» ή «γιατί αυτό δεν είναι 15 ή 30;».
Και γιατί µόνο στη Σαντορίνη και στη Μύκονο και δεν είναι στη
Ρόδο ή στην Κέρκυρα; Και γιατί η Κέρκυρα να είναι στα 5 ευρώ,
που έχει εκατοντάδες αφίξεις τη µέρα ή τη εβδοµάδα ή τον
χρόνο, µε τη Χίο που έχει µηδέν; Και γιατί χωρίζετε τον χρόνο σε
τέσσερις-πέντε περιόδους -αν θυµάµαι καλά- και δεν τον χωρί-
ζετε σε δύο; Είναι ερωτήµατα που, αν τα ψάξεις βέβαια, θα βρεις
απαντήσεις, αλλά δεν φαίνεται ότι έχει ψαχτεί πολύ.

Μετά, δίνετε αυτό το προϊόν -αν θυµάµαι καλά από τον προ-
ϋπολογισµό που έχετε καταθέσει- κάπου 55 εκατοµµύρια που
προσδοκάτε ότι θα µαζευτούν τον χρόνο και θα κατανέµετε εξί-
σου κατά το εν τρίτον σε τρία Υπουργεία, Εσωτερικών, Τουρι-
σµού και Ναυτιλίας. Και στο µεν Εσωτερικών αναφέρετε ότι,
εντάξει, θα πάνε για την ανάπτυξη των υποδοµών στους δήµους
που επιβαρύνονται τα λιµάνια τους, αλλά στο Τουρισµού ο εκά-
στοτε Υπουργός Τουρισµού θα µπορεί να τα διαθέσει όπου θέλει,
όπως και ο Υπουργός Ναυτιλίας. Ούτε καν έχετε βάλει εξαιρέ-
σεις. Παραδείγµατος χάριν, αύριο ο Χ ή ο Ψ Υπουργός τα δίνει
σε λιµάνια που έχουν υποπαραχωρησιούχους, γιατί έτσι νοµίζει
ότι θα βελτιωθούν οι υποδοµές. 

Γιατί τα λέµε αυτά; Αυτά τα λέµε, διότι η δική µας πρόταση
είναι ότι πρέπει να ορίσετε έναν φορέα που θα απασχολείται πρα-
γµατικά και θα µελετά το ύψος αυτού του τέλους ,που φέτος
µπορεί να προσδιορίσετε στα 20, αύριο µπορεί να είναι η ανάγκη
να πάει χαµηλότερα ή υψηλότερα ανάλογα µε την πολιτική που
θέλουµε να διαµορφώσουµε στην κρουαζιέρα κ.ο.κ.. Αυτά, λοι-
πόν, τα πράγµατα πρέπει να τα προβλέψετε. 

Στο άρθρο 33 θα πάει ακόµα χειρότερα το πράγµα. Θα ήθελα
να πω ότι το ίδιο συµβαίνει και µε το τέλος για την κλιµατική κρίση
που πραγµατικά δεν εξαιρεί περιοχές ευαίσθητες, περιοχές δυ-
σπρόσιτες, άγονες κ.λπ., ούτε καν προσδιορίζει το τέλος ανά-
λογα και µε το κόστος της διανυκτέρευσης. 

Προχωρώ γρήγορα, γιατί περνά ο χρόνος. Δίκαιη φορολογική
µεταχείριση. Μέσα στο πλαίσιο της δίκαιης φορολογικής µετα-
χείρισης, κύριε Υφυπουργέ, το έχω ξαναπεί και σ’ εσάς, δεν µπο-
ρεί να εντάσσετε, για παράδειγµα, µια περιφερειακή ενότητα
όπως είναι η Χίος, τα Ψαρά και οι Οινούσσες, τη Χίο στο 17, τα
Ψαρά και τις Οινούσσες στο 24. Με ποια λογική ακόµα το διατη-
ρείτε αυτό και γιατί δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν και εθνικούς λόγους
που δεν είναι της παρούσης να αναφέρω;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξης
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα-δύο λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Κάτι ακόµα που θα ήθελα να πω. Λέτε ότι είστε υπέρ της φιλε-

λεύθερης πολιτικής κ.λπ.. Γιατί µας υποχρεώνετε να ασφαλί-
ζουµε έναντι φυσικών κινδύνων τα οχήµατα, τα ιδιωτικά, τα
επαγγελµατικά κ.λπ.; Από πού και ως πού εσείς της φιλελεύθε-
ρης πολιτικής µάς εξαναγκάζετε, επιβάλλετε µια υποχρεωτική
ασφάλιση και δεν µας αφήνετε να το διαπραγµατευτούµε, όπως
κάναµε µέχρι τώρα, να κρίνουµε εµείς αν θέλουµε να ασφαλι-
στούµε; Και γιατί αυτή την παρεµβατική πολιτική δεν την δείξατε
το καλοκαίρι που πέρασε, που τρελάθηκαν οι νησιώτες στις αυ-
ξήσεις και στα αεροπορικά και στα ακτοπλοϊκά εισιτήρια;

Θα πάω και σε ένα τελευταίο, κύριε Υπουργέ, και το σκέφτηκα
τώρα που σας άκουγα, µε τόση ευαισθησία κ.λπ.. Έχω δίπλα µου,
προσέξτε, µία γιαγιά ενενήντα τριών ετών. Είναι πραγµατικό το
περιστατικό. Παίρνει 395 ευρώ µηνιαία σύνταξη. Τον χρόνο το
υπολόγισα 4.740. Δεν ζει µε 395 ευρώ ένας άνθρωπος ενενήντα
τριών ετών, που καταλαβαίνετε τι ανάγκες έχει, µόνος του. Και τι
κάνει; Νοικιάζει δύο δωµάτια και παίρνει 150 ευρώ τον µήνα από
φοιτητές. Όλα µαζί είναι 6.540. Το αφορολόγητο είναι 8.500 ή
δεν είναι; Τι ενδιαφέρει την πολιτεία αν το 8.500 διαµορφωθεί
από επαιτεία, από πουρµπουάρ, αυτά που λέµε τα φιλοδωρή-
µατα, από ένα ενοίκιο ενός δωµατίου ενός ανθρώπου που δεν
µπορεί να τα βγάλει πέρα; Μόνο τον φορολογείτε επειδή νοικιά-
ζει δύο δωµάτια. Και ό,τι µαζεύει το φορολογείτε, ενώ είναι κάτω
2.000 από τα 8.500. 

Αυτά είναι προϊόν σκέψης. Δεν σας λείπει; Δεν υστερείτε σ’
αυτά τα πράγµατα να δείξετε, όπως λέτε, ότι σκέφτεστε τα µε-
σαία, τα φτωχά, τα χαµηλά λαϊκά στρώµατα;

Ένα τελευταίο και κλείνω.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, όµως,
έχετε ξεφύγει πολύ.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ένα δευτερόλεπτο. 
Απλώς να το λάβετε υπ’ όψιν, κύριε Υπουργέ. Μιλάτε στο νο-

µοσχέδιο για απαλλαγή στα διατηρητέα κτήρια. Στη Χίο έχετε
έρθει. Υπάρχει ένας οικισµός, τα Μεστά, που είναι όλος ο οικι-
σµός διατηρητέος, µνηµείο διατηρητέο. Όλοι οι άνθρωποι εκεί
πληρώνουν ΕΝΦΙΑ. Σας παρακαλώ, λάβετέ το υπ’ όψιν σας, διότι
στην ΑΑΔΕ που πήγαν τους λένε ότι δεν µπορούν να δώσουν
απάντηση. Δείτε το, σας παρακαλώ.

Ευχαριστώ πολύ όλους σας και για την ανοχή. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να είστε καλά. 
Να καλέσω τώρα στο Βήµα τον Ανεξάρτητο Βουλευτή, τον κ.

Αλέξανδρο Αυλωνίτη. 
Ορίστε, κύριε Αυλωνίτη, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Ανεξάρτητος κατά τα κοινοβουλευτικά ειωθότα, αλλά ιδρυτικό

µέλος πριν από λίγες µέρες στο Κίνηµα Δηµοκρατίας και ως οι-
ονεί εκπρόσωπός του θα δουλεύω µέσα στη Βουλή. 

Πριν ξεκινήσω την οµιλία µου, θα ήθελα να δώσω συλλυπητή-
ρια, όπως κάνατε και εσείς πάρα πολλοί, γιατί πρωτεύει η ανθρώ-
πινη ζωή. Να εκφράσω τα θερµά µου συλλυπητήρια για τους
συνανθρώπους µας που έχασαν τη ζωή τους και για τις κατα-
στροφές που είχαµε στη Λήµνο, στη Ρόδο, στη Χαλκιδική, στη
Θεσσαλία. Γι’ αυτό έχουµε καταθέσει και µία ερώτηση γύρω από
το θέµα, έτσι ώστε να το αναµοχλεύουµε συνεχώς, ώστε να πει-
στούµε όλοι µας ότι η κλιµατική κρίση είναι µπροστά µας και όλα
τα χρηµατοδοτικά µας εργαλεία θα πρέπει να προβλέπουν κινή-
σεις τέτοιου είδους σε όλη την ελληνική επικράτεια.

Ένα άλλο που θέλω να αναφέρω είναι το Κτηµατολόγιο της
Κέρκυρας. Ξέρετε πόσες φορές εδώ σε αυτή την Αίθουσα
έχουµε κάνει προσπάθεια να πάρουµε µια παράταση µέσα σε
ελάχιστο χρόνο, να κτηµατογραφηθεί ένας τεράστιος αριθµός
δικαιωµάτων που σε άλλες περιπτώσεις θα ήταν µήνες ολόκλη-
ροι; Άρνηση. Και έτσι έληξε η προθεσµία στις 30 Νοεµβρίου και
την 30η Νοεµβρίου έδωσαν είκοσι µέρες παράταση. Αυτό το
θεωρώ έλλειψη εµπιστοσύνης στον κόσµο, προσβολή στον
κόσµο και σε κάθε περίπτωση στους Βουλευτές. Ελπίζω να δούµε
µεγαλύτερη προθεσµία αργότερα.

Για το νοµοσχέδιο που συζητάµε κάπου χίλια εκατόν πενήντα
τέσσερα σχόλια είχε η διαβούλευση. Ξεκινήσαµε µε εκατόν δε-
καοκτώ άρθρα, πήγαµε εκατόν τριάντα ένα άρθρα. Τι θέλω να
πω; Απ’ όλα όσα έγιναν στο επίπεδο της διαβούλευσης ελάχιστα
ελήφθησαν υπ’ όψιν. Έχει χαθεί η έννοια της διαβούλευσης που
ουσιαστικά είναι ζωογόνα για το δηµοκρατικό µας πολίτευµα και
µπορεί η Κυβέρνηση να πάρει πάρα πολλές προτάσεις και θέσεις
από τον λαό. 

Είναι µια επίφαση, θα έλεγα. Επί της ουσίας, θα απευθυνθώ
στην Κυβέρνηση και στον Υπουργό: Μελετήσατε τα συγκλονι-
στικά ευρήµατα της έρευνας της «GPO»; Ακούστε λίγο. Οι εννιά
στους δέκα Έλληνες δυσκολεύονται στην καθηµερινότητά τους.
Για πάνω από τους µισούς, 54,5%, το εισόδηµα δεν επαρκεί ούτε
για τις βασικές ανάγκες.

Και µια δικιά µας: Το ΙΟΒΕ, το Ίδρυµα Οικονοµικών και Βιοµη-
χανικών Ερευνών, σύµφωνα µε την έρευνα του οποίου το ποσο-
στό των καταναλωτών που οριακά τα φέρνουν βόλτα σκαρφά-
λωσε τον Νοέµβριο στο 67%. Και εδώ ακούω πανηγυρικούς
ύµνους προς την πολιτική της Κυβέρνησης εδώ και πέντε χρό-
νια.

Η κατάσταση, όµως, θεωρώ ότι είναι εξόχως ή µάλλον, επιει-
κώς τραγική. Και εσείς, ως Κυβέρνηση, τι κάνετε; Επειδή το νο-
µοσχέδιο που συζητάµε είναι περί δήθεν ενίσχυσης του εισοδή-
µατος των συµπολιτών µας, ο σωστός τίτλος θα έπρεπε να είναι:
«Περί ενίσχυσης των φορολογικών εσόδων». Διότι αυτό κάνετε.
Προσπαθείτε να αυξήσετε τα έσοδα, δοκιµάζοντας πόσο ακόµη
αντέχει η ελληνική κοινωνία, που έχετε ξεζουµίσει στην κυριολε-
ξία.

Από την άλλη πλευρά, η Κυβέρνησή σας αρνείται συστηµατικά
τη φορολόγηση των υπερκερδών των τραπεζών. Είναι ένα µείζο-

νος σηµασίας θέµα. Και το ΠΑΣΟΚ µου έκανε εντύπωση σήµερα
-περίεργο το βρίσκω- ότι κατέθεσε τροπολογία για οριζόντια φο-
ρολόγηση των κερδών των τραπεζών µε 5% για κέρδη άνω των
400 εκατοµµυρίων.

Ακούστε µια άποψη την οποία εκφράζουµε. Έτσι, όµως, µε την
πρόταση αυτή, τα δηµόσια έσοδα θα ανέλθουν έως 200 εκατοµ-
µύρια ευρώ, δυσανάλογα µε τα 4,4 δισεκατοµµύρια κερδών που
αναµένουν οι τράπεζες το 2024 και τα 7,5 δισεκατοµµύρια -ακού-
σατε- που αποκόµισαν το 2022 - 2023. Επιπλέον, το αφορολόγητο
σε κέρδη έως 400 εκατοµµύρια ευνοεί συγκεκριµένες τράπεζες
χωρίς αιτιολόγηση.

Εµείς προτείνουµε αναλογική επιβάρυνση των τραπεζών, σχε-
τιζόµενη µε τη συνεισφορά τους στη χρηµατοδότηση της οικο-
νοµίας και ταυτόχρονα, µεγαλύτερη απόδοση ποσών στην
κοινωνία από τα υπερκέρδη, από τα υπερέσοδα τόκων και προ-
µηθειών βάσει του υποδείγµατος της Ισπανίας.

Εν τάχει -γιατί, ως Κίνηµα Δηµοκρατίας, δηµοσιοποιήσουµε τη
θέση µας- προτείνουµε την επιβολή τέλους µε συντελεστές από
1% έως 7% ως εξής: Ετήσιο τέλος 1% στα καθαρά έσοδα από
τόκους και προµήθειες των τραπεζών, όταν η πιστωτική τους επέ-
κταση, δηλαδή η καθαρή χορήγηση νέων δανείων έχει διπλάσιο
αριθµό αύξησης σε σχέση µε την αύξηση του πραγµατικού Ακα-
θάριστου Εθνικού Προϊόντος. Το ετήσιο τέλος ανεβαίνει στο 4%,
όταν η πιστωτική επέκταση των τραπεζών είναι ίση µε την αύξηση
του πραγµατικού ΑΕΠ και αυξάνεται περαιτέρω στο 7% στην πε-
ρίπτωση που οι τράπεζες έχουν αρνητική πιστωτική επέκταση,
φυσικά συγκρινόµενη µε τη µέση πιστωτική επέκταση της προ-
ηγούµενης τριετίας.

Με τη δική µας πρόταση τα ετήσια έσοδα του δηµοσίου θα
ανέλθουν µέχρι το ποσό των 700 εκατοµµυρίων ευρώ, µε µεγα-
λύτερη επιβάρυνση τις τράπεζες που δεν δανείζουν και χρεώνουν
µε υπερβολικούς τόκους και προµήθειες. Είναι µια πρόταση στην
οποία πραγµατικά θα ήθελα µια απάντηση.

Συνεχίζω, λέγοντας -για να µη φαινόµαστε ότι είµαστε και άδι-
κοι- το εξής. Υπάρχουν σηµεία στο νοµοσχέδιό σας που συµφω-
νούµε, παραδείγµατος χάριν, µε την κατάργηση του ειδικού
τέλους επιτηδεύµατος. Είναι σωστή. Ήταν άδικο µέτρο για χιλιά-
δες ελεύθερους επαγγελµατίες. Όµως, µε αποσπασµατικές πα-
ρεµβάσεις δεν βοηθάτε την κοινωνία. Διότι σας θυµίζω ότι έχετε
θεσπίσει για τους επαγγελµατίες τεκµήριο.

Επιπλέον, αρνείστε να µειώσετε τους βασικούς συντελεστές
του ΦΠΑ οι οποίοι επιβαρύνουν όλη την ελληνική κοινωνία. Δεν
κάνετε τίποτα για τους έµµεσους φόρους, που είναι άδικοι φόροι,
γιατί επιβαρύνουν εξίσου και οριζόντια, ανεξαρτήτως οικονοµικής
δύναµης. Πόσες φορές δεν το έχουµε πει αυτό;

Το ίδιο και µε το άρθρο 10 περί µείωσης του ΕΝΦΙΑ από 10%
σε 20% για κατοικίες που ασφαλίζονται έναντι φυσικών κατα-
στροφών. Δηλαδή, οι ιδιοκτήτες και θα πληρώνουν ΕΝΦΙΑ -έστω
µειωµένο- και θα πληρώνουν ασφάλεια και θα ασπαστούν το
δόγµα της Κυβέρνησης περί ατοµικής ευθύνης σε τυχόν ζηµία
εξαιτίας ακραίων φυσικών φαινοµένων. Ποιο είναι το κέρδος για
τον λαό; Διότι για τις ασφαλιστικές εταιρείες είναι ξεκάθαρο το
κέρδος και όλοι το καταλαβαίνουµε.

Όσον αφορά στον δήθεν περιορισµό της στεγαστικής κρίσης
µε το µέτρο της απαλλαγής φόρου σε όσους διαθέτουν κατοικίες
για µακροχρόνια µίσθωση, είναι ηλίου φαεινότερο ότι δεν αντι-
µετωπίζεται το θέµα σοβαρά και ουσιαστικά. Είναι παιδαριώδες
να πιστέψει κάποιος ότι µε αυτό το µέτρο θα µειωθεί, έστω κατ’
ελάχιστον, το κόστος της στέγης.

Τελειώνοντας, άκουσα και την κ. Αποστολάκη, νοµίζω, από το
ΠΑΣΟΚ για την Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων. Τι να το
πρωτοπούµε; Τεράστιος προβληµατισµός από τις επιλογές σας.
Για παράδειγµα, γιατί θέλετε παράταση στη θητεία του διοικητή;
Στη βάση ποιων επιχειρηµάτων; Τόσο ικανοποιηµένοι είστε από
τη δεύτερη θητεία του που θέλετε να θεσπίσετε και Τρίτη, αλλά-
ζοντας τον νόµο; Να σας θυµίσω ότι ο διοικητής έχει διοριστεί
επί ΣΥΡΙΖΑ.

Εν κατακλείδι -και τελειώνω- το νοµοσχέδιο έρχεται να επιβε-
βαιώσει τη συνεχιζόµενη πολιτική λιτότητας της Κυβέρνησης,
που έχει οδηγήσει σε απόγνωση την πλειοψηφία των νοικοκυ-
ριών. Όσο ακολουθείτε αυτή την πορεία η κρίση του κόστους
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ζωής στη χώρα µας θα αυξάνεται ραγδαία, οι πολίτες που µε το
ζόρι τα φέρνουν βόλτα θα αυξάνονται δραµατικά, οι πολιτικές
σας ευθύνες θα είναι τεράστιες.

Έτσι -τελειώνω- αντιλαµβάνεστε ότι, παρά το γεγονός ότι δεν
έχουµε, ως Ανεξάρτητοι, δικαίωµα ψήφου, η ψήφος µας είναι αρ-
νητική. Το γιατί η ψήφος των Ανεξαρτήτων Βουλευτών δεν µε-
τράει είναι ένα θέµα πολύ σοβαρό, θέµα δηµοκρατίας. Απλώς
ψηφίζουν οι Ανεξάρτητοι Βουλευτές στις ονοµαστικές ψηφοφο-
ρίες.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Αυλωνίτη.
Και να καλέσω στο Βήµα τη Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ, την κ. Χρι-

στίνα Σταρακά.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας, θα ήθελα να εκ-

φράσω τα θερµά µου συλλυπητήρια, κατ’ αρχάς, στις οικογένειες
των δύο θυµάτων από τη θεοµηνία της Λήµνου, καθώς και στην
οικογένεια του κελευστή που έχασε τη ζωή του στη Μονάδα Υπο-
βρυχίων Καταστροφών.

Περνάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Ειλικρινά, κάθε φορά που δια-
βάζουµε νοµοσχέδια της Κυβέρνησης αντιλαµβανόµαστε ότι
υπάρχει µια ευγενής άµιλλα ανάµεσα στους Υπουργούς -συγ-
γνώµη για την έκφραση- τύπου «Master Chef»: Ποιος θα µαγει-
ρέψει µε τον πιο νόστιµο τρόπο τις µπίζνες της Κυβέρνησης, για
να το παρουσιάσει µετά ως γεύµα γκουρµέ στη Βουλή και στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης.

Αυτή την εντύπωση µας αφήνετε και αυτή η συνταγή πραγµα-
τικά είναι κουραστική. Και είναι κουραστική, γιατί βλέπουµε πάντα
στοχευµένες φωτογραφικές παρεµβάσεις για συγκεκριµένα επι-
χειρηµατικά συµφέροντα, πασπαλισµένες µε λίγη άχνη κοινωνι-
κής ευαισθησίας.

Και σε αυτό το σηµείο, επειδή µιλάω για ευαισθησίες και για
συµφέροντα, θα ήθελα ένα σχόλιο στη µεσηµεριανή παρέµβαση-
τοποθέτηση του Υπουργού, που έδειξε µια φοβερή ευαισθησία
προς τους επενδυτές. Είπε: Τώρα που ολοκληρώθηκε µόλις πριν
δύο µήνες η αποεπένδυση από το ΤΧΣ, µε τελευταία την Εθνική
Τράπεζα, τι θα πούµε στους επενδυτές; Απαντούσε στον Πρό-
εδρό µας, τον κ. Ανδρουλάκη. Τι θα πούµε, λέει, στους επενδυ-
τές; Ότι αλλάζουµε το φορολογικό σύστηµα;

Μεγάλη ευαισθησία, πραγµατικά, αλλά αναρωτιέµαι γιατί αυτή
την ίδια ευαισθησία δεν την έδειξε πέρυσι τέτοιον καιρό, όταν άλ-
λαξε το φορολογικό εν µία νυκτί και τι είπε στις επτακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες µικροµεσαίους επιχειρηµατίες, που άλλαξε τη ζωή
τους και έφερε όλα τα καταστήµατα να είναι στο χείλος του γκρε-
µού.

Κλείνω την παρένθεση και επανέρχοµαι στο νοµοσχέδιο, το
οποίο έχει πλούσια φορολογικά κίνητρα για την καινοτοµία και
τους µετασχηµατισµούς εταιρειών, αλλά έχει και κάποια δήθεν -
µε κεφαλαία γράµµατα το λέω το δήθεν- µέτρα για την ενίσχυση
του εισοδήµατος. Και γιατί λέω δήθεν; Λέω δήθεν, γιατί είναι δυ-
νατόν να µιλάµε για ενίσχυση εισοδήµατος, τη στιγµή που παίρ-
νεις το ίδιο ποσό από τη µία τσέπη και το πας στην άλλη; Ξέρετε
πόσο παραπάνω θα δώσουν στους πολίτες υποτίθεται όλες
αυτές οι παροχές και οι φοροαπαλλαγές του προϋπολογισµού
το 2025, κάποιες από τις οποίες υπάρχουν σε αυτό το νοµοσχέ-
διο; Θα δώσουν 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ περίπου. Ξέρετε πόσο
θα πάρει παραπάνω ο προϋπολογισµός του 2025 από τους Έλ-
ληνες πολίτες; Θα πάρει 1,3 δισεκατοµµύριο από τον ΦΠΑ και
880 εκατοµµύρια από τη φορολογία των φυσικών προσώπων. 

Άρα κύριε Υπουργέ δίνετε ή παίρνετε σε αυτή την περίπτωση;
Τα νούµερα δεν κάνουν ποτέ λάθος. 

Επίσης, µπορείτε να µου αναφέρετε µία κατηγορία νοικοκυ-
ριού που από το νοµοσχέδιό σας θα πάρει περισσότερα από τα
περίπου 450 ευρώ παραπάνω ΦΠΑ, που θα πληρώσει τον χρόνο
σύµφωνα µε τον προϋπολογισµό; Χωρίς να µετράµε βεβαίως -
γιατί αν µετρήσουµε και αυτό, ξεφεύγουµε- την αύξηση του
φόρου εισοδήµατος, ειδικά για χαµηλόµισθους, αφού η κλίµακα
δεν τιµαριθµοποιείται ενώ το ονοµαστικό εισόδηµά τους ανεβαί-
νει. 

Οι ελεύθεροι επαγγελµατίες και οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις

σας είπαν ότι το τεκµήριο είναι δαµόκλειος σπάθη παρά την κα-
τάργηση του τέλους επιτηδεύµατος και ότι οι περισσότεροι αντι-
µετωπίζουν σοβαρά προβλήµατα βιωσιµότητας; 

Επισκέφτηκα τους εµπόρους της Αιτωλοακαρνανίας. Και τι
λένε; Ότι η τεκµαρτή φορολόγηση τους εξοντώνει καθηµερινά
τα καταστήµατά τους και µέχρι να µειωθεί τα δύο επόµενα χρό-
νια, όπως εσείς λέτε, δεν θα υπάρχει καµµία επιχείρηση, τουλά-
χιστον σε καµµία επαρχιακή πόλη. Θα έχουν αφανιστεί όλες οι
µικροµεσαίες επιχειρήσεις και οι αυτοαπασχολούµενοι. Επίσης,
οι συνταξιούχοι σας είπαν ότι η εισφορά αλληλεγγύης είναι βρα-
χνάς, ενώ τα πραγµατικά τους εισοδήµατα που όπως αποδει-
κνύουν τους έχουν κατατάξει να είµαστε προτελευταία σε
αγοραστική δύναµη στην Ευρώπη; 

Οι ένστολοι σας είπαν επίσης ότι οι αµοιβές και οι παροχές
αποτελούν στην πραγµατικότητα µία κοροϊδία; Και αφήστε τώρα
και τη δήθεν πολιτική και την πρόνοια για τη στεγαστική πολιτική
µε τις διατάξεις για τον περιορισµό των βραχυχρόνιων µισθώ-
σεων και την Golden Visa η οποία πραγµατικά έχει αποδειχθεί ότι
είναι στην ουσία αναποτελεσµατική.

Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, την πενταετία
της Νέας Δηµοκρατίας σηµείωσε τη µεγαλύτερη πτώση ιδιοκα-
τοίκησης στην Ευρωπαϊκή Ένωση και βρέθηκε σε ιστορικά υψηλά
επίπεδα. Η µόνη σύγκλησή σας µε την Ευρώπη, κύριε Υπουργέ
είναι στο ότι ρίξατε την ιδιοκατοίκηση στον ευρωπαϊκό µέσο όρο.
Και καταθέτω στα Πρακτικά και τον σχετικό πίνακα.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Χριστίνα Σταρακά καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μόνο συγχαρητήρια, γιατί οι Έλληνες κατάφεραν να κρατή-
σουν τα σπίτια τους στα χρόνια των µνηµονίων και σήµερα τα χά-
νουν επί των ηµερών σας. Αν θέλετε να ανακόψετε αυτή την
κατρακύλα, πραγµατικά αξίζει και πρέπει να ψηφίσετε την τρο-
πολογία που σας καταθέσαµε και αν πραγµατικά είστε στο
πλευρό των Ελλήνων και όχι στο πλευρό των ξένων επενδυτών
που αγοράζουν ακίνητα στην Ελλάδα, χωρίς καν να έρχονται
στην Ελλάδα. Και φυσικά να µην πούµε επί των ηµερών σας για
τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς, ακόµα και των πρώτων κα-
τοικιών µικρής αξίας -δεν µιλάµε για βίλες- οι οποίοι βαίνουν συ-
νεχώς αυξανόµενοι. 

Δεν θέλω να σας αδικήσω γιατί η αλήθεια είναι ότι δεν παίρνετε
µόνο, δίνετε. Αλήθεια είναι, αλλά το θέµα είναι σε ποιους δίνετε.
Γιατί χρειάζονται οι φοροελαφρύνσεις στους µετασχηµατισµούς
των εταιρειών, ειδικά στους διασυνοριακούς; Και ποιος θα µετα-
σχηµατιστεί το 2025; Μα, το ξέρουµε ήδη. Τρεις από τις τέσσερις
συστηµικές τράπεζες, όπως έχει ανακοινωθεί. Δηλαδή θα απορ-
ροφήσουν τη µητρική εταιρεία που έχει προκύψει από την από-
σχιση των τραπεζικών δραστηριοτήτων του 2020. Τότε βέβαια
ήθελαν να µην ενεργοποιηθούν οι διατάξεις περί αναβαλλόµενου
φόρου, γιατί θα υποχρεώνονταν σε αυξήσεις µετοχικού κεφα-
λαίου υπέρ του δηµοσίου. Τώρα όµως, ο κίνδυνος αυτός δεν
υπάρχει όπως γνωρίζετε και οι τράπεζες σπάνε το ένα ρεκόρ
µετά το άλλο στα υπερκέρδη. Και το Υπουργείο Εθνικής Οικονο-
µίας αντί να φορολογεί τα υπερκέρδη, µαγειρεύει τις αλλαγές
στο πλαίσιο των συγχωνεύσεων. Αλλά προσέξτε και το θέµα των
διασυνοριακών συγχωνεύσεων. Πριν από δύο εβδοµάδες, σε εκ-
δήλωση της «BLOOMBERG» οι τραπεζίτες είπαν άµεσα ότι δεν
είναι αν θα έχουµε συνενώσεις τραπεζών για τη δηµιουργία µε-
γαλύτερων οµίλων, αλλά πότε θα τις έχουµε αυτές. Άρα οι δια-
τάξεις για τις φοροαπαλλαγές -επανέρχοµαι- των µετασχηµατισ-
µών δεν είναι και τόσο νεκρό χρόνο. 

Αλλά και η τροπολογία σας εξυπηρετεί συµφέροντα. Ήθελαν
τα «Ελληνικά Πετρέλαια» να µπουν στο «Φυσικό Αέριο». Τι κά-
ναµε; Τους πουλήσατε µέσω του ΤΑΙΠΕΔ το 2022 το 35% της
ΔΕΠΑ. Θέλουν τώρα να απεµπλακούν από το «Φυσικό Αέριο». Τι
κάνετε; Το αγοράζει ξανά το ΤΑΙΠΕΔ και µάλιστα είκοσι επτά
µέρες πριν απορροφηθεί το ΤΑΙΠΕΔ και µε τα µερίσµατα της
ίδιας της ΔΕΠΑ. 

Κύριε Υπουργέ, σας είπα από την αρχή της οµιλίας µου ότι το
νοµοσχέδιο σας δείχνει ότι είστε νοµοµάγειρας συµφερόντων.
Λοιπόν τώρα λέω ότι και η τροπολογία σας δείχνει τελικά ότι
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είστε και σερβιτόρος της. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, αλλά είναι ση-

µαντικό. Να πω λίγο για τις διατάξεις για την ΑΑΔΕ, οι οποίες
προέβλεπαν τη δεύτερη ανανέωση της θητείας του διοικητή µε
πολύ µεγάλους βαθµούς ελευθερίας από το συµβούλιο διοίκη-
σης όταν αυτό δεν προβλέπονταν από πουθενά. Και όταν µάλι-
στα, ο ίδιος ως Διοικητής της ΑΑΔΕ δεν το επιτρέπει ούτε για τις
θέσεις ευθύνης του δικού του φορέα. Αλλά, κύριοι και κυρίες της
Νέας Δηµοκρατίας, ο Διοικητής της ΑΑΔΕ πραγµατικά είναι ένας
πάρα πολύ τυχερός διοικητής και αυτός και όποιος διοικητής
ακολουθήσει γιατί µε τους δικούς σας νόµους θα ανανεώσει τη
δεύτερη θητεία του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ο ελληνικός λαός δεν θα σας ξαναδώσει

την ευκαιρία να σας ανανεώσει τη θητεία σας.
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Σταρακά.
Θα καλέσω στο Βήµα τη Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Μαρία Κεφαλά. 
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο µε σαφή φιλοσοφία και ξεκάθαρο προσα-
νατολισµό. Μέσα από τις διατάξεις του λαµβάνονται µέτρα για
την ενίσχυση του διαθέσιµου εισοδήµατος των πολιτών, την ενί-
σχυση της επιχειρηµατικότητας µε µειώσεις φόρων και ασφαλι-
στικών εισφορών, την προώθηση της καινοτοµίας και της
ανταγωνιστικότητας, ειδικότερα µέσω της προώθησης της έρευ-
νας και της καινοτοµίας. 

Η Ελλάδα του 2019 µε την Ελλάδα του σήµερα έχει πολλές
διαφορές. Η πορεία της χώρας µας αυτή την πενταετία δεν θυ-
µίζει σε τίποτα τα χρόνια της ασυδοσίας και της ανυποληψίας. Η
εικόνα µας έχει αποκατασταθεί σε όλα τα επίπεδα και αυτό ανα-
γνωρίζεται διεθνώς. Η Ελλάδα µας συγκαταλέγεται ανάµεσα στις
πιο αξιόπιστες οικονοµίες, ανάµεσα σε αυτές που τηρούν τους
δηµοσιονοµικούς κανόνες. Βρίσκεται σταθερά στις πρώτες θέ-
σεις του ρυθµού αύξησης του πραγµατικού κατά κεφαλήν ΑΕΠ.
Επιπλέον, σύµφωνα µε την EUROSTAT είχαµε τη µεγαλύτερη µεί-
ωση φόρων ως προς το ΑΕΠ µεταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Προχωράµε µε σοβαρή δουλειά, στοχοπροσήλωση και πλήρη
επίγνωση των δυσκολιών που αντιµετωπίζουν οι πολίτες στην κα-
θηµερινότητά τους. Έχουµε πετύχει πολλά αυτά τα χρόνια. Από
το 2019 καταργήθηκαν ή µειώθηκαν περισσότεροι από εξήντα
φόροι, µειώθηκε ο εισαγωγικός φορολογικός συντελεστής από
το 22% στο 9%, µειώθηκε ο ΕΝΦΙΑ κατά 35%, αυξήθηκε το αφο-
ρολόγητο για οικογένειες µε παιδιά, καταργήθηκε η φορολογική
εισφορά αλληλεγγύης, µειώθηκαν οι ασφαλιστικές εισφορές. Ο
κατώτατος µισθός από τα 650 ευρώ το 2019 αυξήθηκε στα 830
ευρώ τον Απρίλιο του 2024 και θα συνεχίσει το 2025, ενώ παράλ-
ληλα ο µέσος µισθός σύµφωνα µε τα στοιχεία του «ΕΡΓΑΝΗ» από
1.046 ευρώ το 2019 σήµερα υπολογίζεται πάνω από 1.300 ευρώ. 

Δεν είναι δυνατόν, κύριοι της Αντιπολίτευσης, να µην µπορείτε
να δείτε την πραγµατικότητα. Δεν γίνεται να τα ισοπεδώνετε όλα.
Τα στοιχεία είναι αµείλικτα και σας απογυµνώνουν. Χωρίς να πα-
ρεκκλίνουµε των στόχων µας και χωρίς να παραβλέπουµε τα δη-
µοσιονοµικά µας όρια καταθέσαµε αυτό το νοµοσχέδιο. Δείχνου-
µε εµπράκτως ότι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη στέκεται δίπλα στον
πολίτη, δίπλα στους χαµηλόµισθους και στους χαµηλοσυνταξι-
ούχους, στον µικρό και στον νέο επιχειρηµατία στηρίζοντας την
έρευνα και την καινοτοµία. 

Φέρνουµε λοιπόν δώδεκα µειώσεις φόρων από το νέο έτος.
Αναφέρω γρήγορα. Μείωση κατά µία επιπλέον µονάδα στις
ασφαλιστικές εισφορές. Από αυτή θα ωφεληθούν τόσο οι εργο-
δότες, µειώνοντας το µη µισθολογικό κόστος, όσο και οι εργα-
ζόµενοι του ιδιωτικού και δηµοσίου τοµέα µέσω της αύξησης των
καθαρών αποδοχών τους. Κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος

για όλα τα φυσικά πρόσωπα, ελεύθερους επαγγελµατίες, αυτο-
απασχολούµενους καθώς και εργαζόµενους που αµείβονται µε
µπλοκάκι. Απαλλαγή φόρου εισοδήµατος για τρία χρόνια για ακί-
νητα έως εκατόν είκοσι τετραγωνικά που θα ενοικιαστούν τα
οποία δηλώνονταν προηγουµένως ως κενά ή είχαν διατεθεί για
βραχυχρόνια µίσθωση. Απαλλαγή από το φόρο ασφαλίστρων
15% των συµβολαίων υγείας για παιδιά έως δεκαοκτώ ετών. Δι-
πλασιασµός της µείωσης ΕΝΦΙΑ από 10% σε 20% για κατοικίες
φυσικών προσώπων που η φορολογητέα τους αξία δεν ξεπερνά
τις 500.000 ευρώ και είναι ασφαλισµένες για φυσικές καταστρο-
φές. Κατάργηση τέλους σταθερής τηλεφωνίας 5% για συνδέσεις
µε οπτική ίνα ίσης ή µεγαλύτερης των 100 Mbps. 

Φοροαπαλλαγή οικειοθελών παροχών επιχειρήσεων για νέους
γονείς. Ειδικότερα προβλέπονται εξαιρέσεις από τον υπολογισµό
του εισοδήµατος από µισθωτή εργασία για επίδοµα ως 5.000
ευρώ για κάθε τέκνο που αποκτά ο εργαζόµενος και για παροχή
έως 5.000 ευρώ ετησίως που χορηγούν οι εργοδότες στους ερ-
γαζόµενους για την κάλυψη δαπάνης βρεφονηπιακών και παιδι-
κών σταθµών. Φορολόγηση αµοιβής για εφηµερίες ιατρών µε
συντελεστή 22%. Αυτό σηµαίνει ένα όφελος µεσοσταθµικά για
τους γιατρούς 150 µε 200 ευρώ το µήνα καθαρά. Παροχή κινή-
τρων για συγχωνεύσεις και εξαγορές επιχειρήσεων που αφορούν
στη µικρή επιχειρηµατικότητα. Μειώσεις φόρων χαρτοσήµων σε
µια σειρά από συναλλαγές. Μονιµοποίηση της επιστροφής του
ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο, ένα µέτρο
συνολικού δηµοσιονοµικού κόστους 100 εκατοµµυρίων ευρώ κατ’
έτος. Απαλλαγή του ΦΠΑ των νέων οικοδοµών και για το 2025 η
οποία και δροµολογείται. 

Πέραν αυτών δύο σηµαντικές παρεµβάσεις του νοµοσχεδίου
που έχουν να κάνουν µε την παράταση έως 31 Δεκεµβρίου 2026
της αναστολής επιβολής φόρου υπεραξίας από µεταβίβαση ακι-
νήτων και τη µείωση ύψους 50% του ελάχιστου ποσού καθαρού
εισοδήµατος από την άσκηση επιχειρηµατικής δραστηριότητας
για ελεύθερους επαγγελµατίες που ασκούν τη δραστηριότητά
τους και έχουν την κύρια κατοικία τους σε δηµοτικές κοινότητες
µε πληθυσµό µικρότερο των χιλίων πεντακοσίων κατοίκων. 

Στο ζήτηµα του φιλοδωρήµατος θεσπίζουµε αφορολόγητο για
ποσά έως 300 ευρώ τον µήνα για τα φιλοδωρήµατα απαλλάσσο-
ντας τα ποσά αυτά στο σύνολό τους και από ασφαλιστικές εισφο-
ρές. Με το βλέµµα στραµµένο στους συµπολίτες µας που το
έχουν περισσότερο ανάγκη και στους συνταξιούχους προχωράµε
µε στοχευµένες κινήσεις ενίσχυσης των εισοδηµάτων τους µε τη
µορφή έκτακτου επιδόµατος κοινωνικής αλληλεγγύης σε 1,9 εκα-
τοµµύριο ευάλωτους οικονοµικά πολίτες συνολικού ύψους 243
εκατοµµυρίων ευρώ. 

Παρέχουµε έκτακτη οικονοµική ενίσχυση σε συνταξιούχους µε
προσωπική διαφορά άνω των 10 ευρώ ως εξής: 200 ευρώ για σύ-
νταξη ως 700 ευρώ, 150 ευρώ για συντάξεις από 700 έως 1.100
ευρώ και 100 ευρώ για σύνταξη από 1.100 µέχρι 1.600 ευρώ. Ση-
µειώνω πως όσοι συνταξιούχοι δεν έχουν προσωπική διαφορά θα
δουν τις συντάξεις τους να αυξάνονται σε ένα ποσοστό της τά-
ξεως του 2,4% από τις αρχές του 2025. Επίσης, έκτακτη οικονο-
µική ενίσχυση ύψους 200 ευρώ έως 31 Δεκεµβρίου σε ευάλωτες
κοινωνικά οµάδες. Ειδικά οι δικαιούχοι του επιδόµατος παιδιού
του ΟΠΕΚΑ θα λάβουν µία επιπλέον δόση και οι δικαιούχοι του
ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος θα εισπράξουν επιπλέον
50% του µηνιαίου επιδόµατός τους. Σε ό,τι αφορά στις ρυθµίσεις
για τις φορολογικές δηλώσεις, αυτές περιλαµβάνουν τη θέσπιση
σαφούς και προκαθορισµένου χρονικού πλαισίου υποβολής των
φορολογικών δηλώσεων, την καθιέρωση της υποβολής των φο-
ρολογικών δηλώσεων από 15 Μαρτίου έως 15 Ιουλίου κάθε έτους
τόσο για τα φυσικά όσο και για τα νοµικά πρόσωπα, την πρό-
βλεψη για την καταβολή φόρου σε οκτώ ισόποσες µηνιαίες δό-
σεις, η πρώτη εκ των οποίων θα καταβάλλεται µέχρι 31 Ιουλίου,
ενώ προβλέπονται και εκπτώσεις για την καταβολή ολόκληρου
του ποσού. Αύξηση ειδικής αποζηµίωσης νυχτερινής απασχόλη-
σης για τους ένστολους κατά 20% από 1 Ιανουαρίου 2025. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πορεία της οικονοµίας µας
είναι θετική. Η δηµοσιονοµική πολιτική ασκείται µε σχέδιο και σο-
βαρότητα. Με τις κινήσεις της, η Κυβέρνηση εξαντλεί όλα τα πε-
ριθώρια προϋπολογισµού προς όφελος των πολιτών. Ταυτό-
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χρονα όµως µένει πιστή στην πολιτική της δηµοσιονοµικής στα-
θερότητας που έχει χαράξει και ακολουθεί. Η ανάπτυξη της οι-
κονοµίας και ο περιορισµός της φοροδιαφυγής µας δίνουν τη
δυνατότητα να νοµοθετούµε όπως σήµερα. Και πραγµατικά δεν
βρίσκω λόγο να µην ψηφιστεί αυτό το νοµοσχέδιο και από τους
τριακόσιους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και για

την ακρίβεια στον χρόνο.
Θα καλέσω στο Βήµα, τον Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ, κ. Στέφανο

Παραστατίδη. Ορίστε, κύριε Παραστατίδη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον Αύγουστο δέχοµαι τηλέ-

φωνο από καλό µου φίλο, κάτοικο ακριτικού νησιού, να επισκε-
φθώ το καφενείο τους που θα λειτουργήσει για τελευταία φορά.
Στο χωριό οι κάτοικοι τους έντεκα από τους δώδεκα µήνες του
χρόνου είναι περίπου εκατό ενώ οι εγγεγραµµένοι στο δηµοτο-
λόγιο είναι επτακόσιοι. Το καφενείο βγάζει οριακά τα προς το ζην
και διασφαλίζει στην ιδιοκτήτριά του ασφάλεια και προοπτική σύ-
νταξης. Όµως το καφενείο του χωριού είναι κάτι πολύ περισσό-
τερο από υπόθεση µιας ατοµικής επιχείρησης. Είναι ο χώρος
κοινής συνεύρεσης των λιγοστών κατοίκων. Είναι το µέρος που
θα πιούν οι γυναίκες του χωριού τον πρωινό τους καφέ, το µέρος
που θα µαζευτούν οι άντρες να δουν το ποδόσφαιρό τους, το
µέρος που θα βρεθούν τα παιδιά να αγοράσουν το παγωτό τους
ή να τους χαρτζιλικώσουν οι φίλοι του παππού. Καθώς κάθοµαι
η ιδιοκτήτρια µού εξηγεί πως ο τελευταίος νόµος Χατζηδάκη για
το ελάχιστο τεκµαρτό εισόδηµα προβλέπει για την ίδια πάνω
κάτω 2.000 ευρώ ετήσιο φόρο. Η ίδια προφανώς αδυνατεί να τα
πληρώσει και θα ψάξει δουλειά σε εργοστάσιο µέχρι τη σύνταξή
της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και όσοι είστε από την περιφέ-
ρεια ιδίως, προφανώς µαζί µε µένα έχετε ακούσει την ίδια ιστορία
από δεκάδες ιδιοκτήτες καφενείων µικρών χωριών περίπου ως
προµνησία, ως déjà vu. Χωριά ολόκληρα έχουν µείνει χωρίς κοι-
νούς τόπους συνεύρεσης καθώς αυτά τα µαγαζιά επιτελούσαν
και έναν κοινωνικό ρόλο. Έτσι οι άνθρωποι αποκοινωνικοποι-
ούνται, κλείνονται στα σπίτια τους, γίνονται αγρίµια.

Σήµερα η Νέα Δηµοκρατία έρχεται εκ των υστέρων να διορ-
θώσει σε ένα βαθµό το µεγάλο λάθος. Ένα λάθος που είχε προ-
βλέψει το ΠΑΣΟΚ και είχε τότε ζητήσει διά του εισηγητή του η
εξαίρεση για το τεκµαρτό να αφορά σε καφενεία µε πληθυσµό
µικρότερο των χιλίων πεντακοσίων αντί των πεντακοσίων κατοί-
κων που είχε ψηφιστεί. Εισπράξαµε τότε άλλο ένα «όχι» από τη
Νέα Δηµοκρατία, ένα από τα δεκάδες όχι σε τεκµηριωµένες προ-
τάσεις του ΠΑΣΟΚ που δίνουν ανάσα σε πιεστικά κοινωνικά προ-
βλήµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική είναι η τέχνη της πρό-
βλεψης όχι της διόρθωσης εκ των υστέρων διότι στο ενδιάµεσο
της διόρθωσης η οποία αποδεικνύει ότι είστε µία Κυβέρνηση σε
γυάλα, έκλεισαν χιλιάδες τέτοια µαγαζιά σε όλη την ελληνική πε-
ριφέρεια. Δεν ξέρω αν το αντιληφθήκατε. Δεν ξέρω αν καταλά-
βατε τη ζηµιά που έχουν υποστεί όχι µόνο οι ιδιοκτήτες αλλά κι
όλοι οι υπόλοιποι. Γι’ αυτούς, λοιπόν, τους πολίτες δεν προβλέ-
ψατε, δεν νοιαστήκατε. Νοιάζεστε όµως για τις τράπεζες. 

Ναι, η σταθερότητα του χρηµατοπιστωτικού µας συστήµατος
είναι απολύτως αναγκαία. Έτσι, στον ρεφενέ για να σωθούν και
να στηριχθούν συµµετείχαµε όλοι οι πολίτες ακόµη και οι µικροϊ-
διοκτήτες των καφενείων των µικρών χωριών που οδηγήσατε στο
κλείσιµο. Ενδεικτικά, ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών πάνω
από 40 δισεκατοµµύρια ζηµία για το δηµόσιο βάσει ΚΕΠΕ, ανα-
βαλλόµενος φόρος, ρευστότητα µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης
18 δισεκατοµµύρια, 17 δισεκατοµµύρια εγγυήσεις για το πρό-
γραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ», ο Πτωχευτικός Κώδικας κοµµένος και ραµ-
µένος για τους πιστωτές και τα funds, όχι για τους δανειολήπτες.
Έτσι οι τράπεζες θωράκισαν τη βιωσιµότητά τους και µετά ακο-
λούθησε η απληστία. Προµήθειες από υπέρογκες χρεώσεις 1,8
δισεκατοµµύριο, επιτόκια -έχουµε µία από τις µεγαλύτερες απο-
κλίσεις µεταξύ επιτοκίων δανεισµού και καταθέσεων- κέρδη τρα-
πεζών το 2022, 4,1 δισεκατοµµύρια, το 2023, 5,1 δισεκατοµµύρια,

το πρώτο εξάµηνο του 2024, 3 δισεκατοµµύρια ήδη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία τρία χρόνια έχουν

αποδειχθεί χρυσοφόρα και για το εγχώριο τραπεζικό σύστηµα.
Σε αντίθετη πορεία κινούνται τα οικονοµικά της συντριπτικής
πλειοψηφίας των πολιτών. Και εµείς σήµερα σας φέρνουµε τρο-
πολογία για άπαξ φορολόγηση των κερδών των τραπεζών µε 5%
και σας καλούµε να την ψηφίσετε, διότι συνιστά ζήτηµα κοινωνι-
κής δικαιοσύνης. Και καταλαβαίνω τη δυσκολία σας, γιατί µέχρι
τώρα τα διλήµµατα τα βάζατε εσείς. Τώρα το δίληµµα το βάζει η
ίδια η πραγµατικότητα. 

Θα συνεχίσουµε -και για πόσο άραγε- να είµαστε όλοι συµµέ-
τοχοι µόνο όταν οι τράπεζες έχουν ζηµίες, ενώ όταν έχουν υπερ-
κέρδη από υπερχρεώσεις, καταχρηστικές πρακτικές και ληστρικό
άνοιγµα των επιτοκίων, αυτά θα γίνονται µέρισµα µόνο για τους
µετόχους τους και µπόνους - µαµούθ για τα µεγαλοστελέχη τους;
Αναµένουµε µε ενδιαφέρον την απόφαση σας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι διαφωνίες µας στη φορολό-
γηση είναι σοβαρές, διακριτές και βαθιά ιδεολογικές. Σήµερα η
Ελλάδα φορολογεί την εργασία και όχι το κεφάλαιο. Ο φόρος ει-
σοδήµατος φυσικών προσώπων αποδίδει το 13,6% των συνολι-
κών φορολογικών εσόδων, όταν ο µέσος όρος του ΟΟΣΑ είναι
23,6 και των επιχειρήσεων –προσέξτε- είναι ακριβώς ο µισός από
τον µέσο όρο του ΟΟΣΑ. Δηλαδή στην Ελλάδα είναι 6%, στον
ΟΟΣΑ ο µέσος όρος είναι 12%. 

Από τη µία, λοιπόν, υπερφορολογείτε το εισόδηµα από τη µι-
σθωτή εργασία έως και 44% και από την άλλη, τα διανεµόµενα
κέρδη φορολογούνται µε τον χαµηλότερο φορολογικό συντελε-
στή µερισµάτων 5% σε ολόκληρο τον ΟΟΣΑ πλην Λετονίας. 

Αυτό το χάσµα, στη φορολόγηση των Ελλήνων, καλύπτεται
από την έµµεση φορολογία, που είναι η πιο άδικη, προφανώς,
αφού πλήττει κατά βάση τα ευάλωτα στρώµατα του πληθυσµού.
Έτσι, οι έµµεσοι φόροι στην Ελλάδα είναι οι µακράν µεγαλύτεροι
ως ποσοστό του ΑΕΠ σε όλον τον ΟΟΣΑ, ενώ η Ελλάδα -προ-
σέξτε- κατατάσσεται στην πρώτη θέση µεταξύ των τριάντα οκτώ
χωρών του ΟΟΣΑ -νοµίζω το είπες και εσύ, Δηµήτρη- µε κριτήριο
ποια χώρα επιφυλάσσει την πιο ευνοϊκή φορολογική µεταχείριση
του πλούτου. 

Αυτά ο κ. Χατζηδάκης τα θεωρεί επιτεύγµατα. Και αυτά που
λέµε εµείς ως ΠΑΣΟΚ, όπως είπε και στον πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ,
είναι «τα βασικά στο manual του λαϊκισµού». Ταυτόχρονα, σε συ-
νέντευξή του ο κ. Χατζηδάκης, αλλά και εντός της Αιθούσης, είπε
ότι οι δύο µονάδες µείωσης ΦΠΑ είναι παραπάνω από το να κα-
ταργήσουµε ολόκληρο τον ΕΝΦΙΑ. Δεν καταργούµε καλύτερα
ολόκληρο τον ΕΝΦΙΑ; Θέλω να πω, δεν είναι καν έξυπνη σαν ιδέα. 

Εµείς σας λέµε για τον ΦΠΑ και τη µείωση του ΦΠΑ για πρό-
σβαση σε δηµόσια αγαθά και εσείς απαντάτε µε τον φόρο ακίνη-
της περιουσίας. Μήλα, µπανάνες, πορτοκάλια, τα βάλανε όλα στο
µίξερ. Η Νέα Δηµοκρατία δείχνει να γνωρίζει καλά το «manual»
του λαϊκισµού. Άλλωστε, είναι αυτό που εσείς γράψατε στα χρό-
νια της κρίσης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Παραστατίδη για την ακρίβεια στον χρόνο.
Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, η κ.

Χριστίνα Αλεξοπούλου. 
Ορίστε, κυρία Αλεξοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα του

2019 και η Ελλάδα του 2024 είναι, περίπου, δύο διαφορετικές
χώρες. Όχι γιατί το γράφουν οι αριθµοί, αλλά γιατί το νιώθουµε
και το ζούµε όλοι ως Έλληνες πολίτες. 

Σε αυτά τα πέντε χρόνια µε την καθοδήγηση του Πρωθυπουρ-
γού του Κυριάκου Μητσοτάκη και τη συλλογική προσπάθεια της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, η χώρα µας έκανε πραγµα-
τικά ένα άλµα προς τα µπροστά. Και αυτό το άλµα δεν έγινε τυ-
χαία. Είναι το αποτέλεσµα ενός γενικότερου πλάνου, ενός στρα-
τηγικού σχεδίου, που προτεραιότητά του είναι, ακριβώς, αυτό
που είναι το ζητούµενο και είναι ο άνθρωπος. Ενός σχεδίου που
στοχεύει στη µείωση των βαρών, στην ενίσχυση της οικονοµίας
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και των υποδοµών, στη στήριξη των επιχειρήσεων και βέβαια
στην ανάδειξη της Ελλάδας ως µιας χώρας δυνατής και ανταγω-
νιστικής, όχι µόνο στην Ευρώπη, αλλά και στο παγκόσµιο στερέ-
ωµα. 

Όταν αναλάβαµε τη διακυβέρνηση της χώρας βρεθήκαµε αντι-
µέτωποι µε ένα πολύ βαρύ παρελθόν, ένα παρελθόν ανασφά-
λειας, φορολογικής υπερφόρτωσης και απαξίωσης των
παραγωγικών δυνάµεων της χώρας. Σε αυτό, ακριβώς, το περι-
βάλλον -µε την κοινωνία και την οικονοµία εξαντληµένες εντελώς-
χαράξαµε µια διαφορετική πορεία. Και τώρα, µπορούµε να πούµε
µε βεβαιότητα ότι «καλά τα πήγαµε, πετύχαµε πολλά». 

Σήµερα συζητούµε ένα νοµοσχέδιο κοµβικής σηµασίας, γι’
αυτή την αύξηση του εισοδήµατος των πολιτών, την προώθηση
της καινοτοµίας και βέβαια, τον µετασχηµατισµό των επιχειρή-
σεων. Ένα νοµοσχέδιο που εντάσσεται στο συνεκτικό πλαίσιο της
κυβερνητικής πολιτικής, από την αρχή της πρώτης µας θητείας
και που συµπυκνώνει τις βασικές αρχές και τις πολιτικές προτε-
ραιότητες του Πρωθυπουργού υπό ένα όραµα: Να χτίσουµε µία
Ελλάδα ισχυρότερη, κοινωνικά δίκαιη και ανθεκτική στις προκλή-
σεις της εποχής που διανύουµε. 

Η µείωση της φορολογίας είναι κεντρικός άξονας της πολιτικής
µας. Σταθερά και µε συνέπεια µειώνουµε το βάρος για τους πο-
λίτες και τις επιχειρήσεις. Η κατάργηση του τέλους επιτηδεύµα-
τος, που περιλαµβάνεται σε αυτό το νοµοσχέδιο, είναι η πιο
πρόσφατη, η πιο ουσιαστική, η πιο σηµαντική απόδειξη της δέ-
σµευσής µας να αποκαταστήσουµε την ισορροπία στη φορολο-
γία. 

Ενισχύουµε το διαθέσιµο εισόδηµα των εργαζοµένων, µει-
ώνοντας τις ασφαλιστικές εισφορές. Διπλασιάσαµε τη µείωση
του ΕΝΦΙΑ και καταργούµε φόρους που επιβάρυναν δυσανάλογα
την καθηµερινότητα όλων µας. 

Αυτές οι παρεµβάσεις δεν είναι απλώς νούµερα. Είναι πράξεις
που επαναφέρουν την εµπιστοσύνη στο κράτος.

Παράλληλα, στεκόµαστε δίπλα στους πιο αδύναµους. Όταν τα
δεδοµένα το επέτρεψαν, παρείχαµε έκτακτες ενισχύσεις σε χα-
µηλοσυνταξιούχους και ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, κάτι που
γίνεται -και θα ξαναγίνει- κάθε φορά που τα δηµοσιονοµικά το
επιτρέπουν. 

Επενδύουµε στη στήριξη της ελληνικής οικογένειας, θεσπίζο-
ντας φοροαπαλλαγές για νέους γονείς, προωθώντας πολιτικές
που ενθαρρύνουν τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας. Βλέ-
πετε, πλέον, ότι οι συγκεκριµένες πολιτικές δεν είναι αποσπασµα-
τικές, αλλά είχαν και έχουν -όπως είπα και νωρίτερα- επίκεντρο
τον άνθρωπο. 

Επίσης, ενώ στηρίζουµε το εισόδηµα των πολιτών, ενισχύουµε
και την οικονοµική βάση της χώρας µας. Με τα κίνητρα που πε-
ριλαµβάνονται σε αυτό το νοµοσχέδιο, αποδεικνύουµε έµπρακτα
την εµπιστοσύνη µας στις παραγωγικές δυνάµεις της Ελλάδας.
Δίνουµε ώθηση στις συγχωνεύσεις και στις εξαγορές επιχειρή-
σεων, µειώνοντας το ελάχιστο κεφάλαιο για τη φοροαπαλλαγή.

Υποστηρίζουµε τις νεοφυείς επιχειρήσεις, τους ερευνητές,
τους επενδυτές που εµπιστεύονται, πλέον, την ελληνική οικονο-
µία. Επεκτείνουµε τα φορολογικά κίνητρα για την καινοτοµία, δί-
νοντας στη χώρα µας τη δυνατότητα να βρίσκεται στην πρωτο-
πορία της τεχνολογικής ανάπτυξης. 

Δεν παραβλέπουµε, όµως, και την ανάγκη για επιπλέον θωρά-
κιση της χώρας απέναντι στις επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης,
µε τολµηρά µέτρα, όπως η υποχρεωτική ασφάλιση επιχειρήσεων
και οχηµάτων για φυσικές καταστροφές, αλλά και το τέλος αν-
θεκτικότητας για τα τουριστικά καταλύµατα, που είναι µια ανα-
γκαία κίνηση για τη χρηµατοδότηση υποδοµών, αφού ουσιαστικά
προστατεύουν το περιβάλλον και την περιουσία όλων των πολι-
τών. 

Αυτά τα µέτρα δεν είναι εύκολα, αλλά είναι δίκαια και δείχνουν
ότι η Κυβέρνηση αυτή τολµά να αντιµετωπίζει τα δύσκολα ζητή-
µατα µε ειλικρίνεια και -κυρίως- µε αποφασιστικότητα. 

Επιπροσθέτως, η Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων ανα-
βαθµίζεται µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο. Με την αναδιάρθρωση
της διοικητικής της δοµής και την υιοθέτηση σύγχρονων εργα-
λείων, κάνουµε ένα ακόµα βήµα προς την αποτελεσµατική λει-
τουργία του κράτους, θέλοντας µια φορολογική διοίκηση που να

λειτουργεί για τους πολίτες, µε διαφάνεια, αποτελεσµατικότητα
και απλότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλες αυτές οι παρεµβάσεις που
αναφέρω δεν είναι µεµονωµένες, αλλά ένα συνεπές εγχείρηµα
για αλλαγή σελίδας. Ο Κυριάκος Μητσοτάκης και η Νέα Δηµο-
κρατία αποδεικνύουµε ότι µπορούµε να συνδυάσουµε τη σταθε-
ρότητα µε την πρόοδο, ότι µπορούµε να χτίσουµε ένα κράτος
που στηρίζει την κοινωνία, που ενισχύει την οικονοµία και βέβαια
που επενδύει και ενισχύει το µέλλον των παιδιών µας. 

Κλείνοντας, θέλω να απευθυνθώ σε όλους σας και να σας κα-
λέσω να στηρίξετε αυτό το νοµοσχέδιο. Ας ενώσουµε για µια
φορά τις δυνάµεις µας, για µια Ελλάδα πιο ισχυρή, πιο ανταγω-
νιστική, πιο δίκαιη, που στέκεται δίπλα στους πολίτες της και
κοιτά µε αισιοδοξία το µέλλον µας. Η Ελλάδα που οραµατιζόµα-
στε είναι µια χώρα που σέβεται τον πολίτη, που στηρίζει την ανά-
πτυξη, που πρωταγωνιστεί στην Ευρώπη και στον κόσµο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν υπόσχεται τα πάντα
και σε όλους. Υποσχόµαστε, όµως, κάτι πολύ απλό και εφικτό:
Ότι θα συνεχίσουµε να δουλεύουµε ακούραστα, για µια χώρα φι-
λόδοξη.  Πραγµατικά φιλόδοξη! 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε
την κ. Αλεξοπούλου για τη συνέπεια στον χρόνο και να καλέσω
στο Βήµα τη Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ την κ. Κωνσταντίνα Γιαννακο-
πούλου.

Κυρία Γιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στόχος του

ΠΑΣΟΚ είναι να ασκούµε σοβαρή, ουσιαστική, εποικοδοµητική
αντιπολίτευση προς την Κυβέρνηση, µε επιχειρήµατα, µε επεξερ-
γασµένες και βιώσιµες προτάσεις προς όφελος της ελληνικής
κοινωνίας. Με αυτή τη φιλοσοφία τοποθετούµαστε πάντα και µε
αυτό το σκεπτικό τοποθετούµαστε και σήµερα σε αυτό το νοµο-
σχέδιο. 

Μπορεί η Κυβέρνηση, ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
τελευταία να µετράει τα «όχι», µας να επιτίθεται εναντίον µας χα-
ρακτηρίζοντάς µας ως «πράσινο ΣΥΡΙΖΑ», αλλά αυτό αποτελεί
δικό της πρόβληµα. Είναι η Κυβέρνηση των «όχι», που µε το που
ακούει µια διαφορετική πρόταση, άποψη από τη δική της κάθεται
και ουσιαστικά αρχίζει τους χαρακτηρισµούς, τη διαστρέβλωση
των θέσεων µας, την επίθεση. 

Η αγωνία σας και το ξεκάθαρο άγχος σας να απαντήσετε στα
όσα µε σοβαρότητα και ρεαλισµό σας λέµε ως ΠΑΣΟΚ, κύριε
Υπουργέ, σας οδηγούν σε τεράστιες αντιφάσεις, όπως πρό-
σφατα κάνατε µε το θέµα του ΦΠΑ. Αρνηθήκατε ακόµη και την
τροπολογία που κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ για το θέµα της αναστολής
χρηµατοδότησης των Σπαρτιατών. Δεν µπήκατε καν σε συζήτηση
για τις προτάσεις µας για τις αλλαγές στον «οικογενειακό για-
τρό», στις προτάσεις του ΠΑΣΟΚ για το στεγαστικό. Μας εµφα-
νίσατε να λέµε «όχι» στα απογευµατινά χειρουργεία, αδυνατώ-
ντας καν να ακούσετε το ισχυρό µας µήνυµα για τα χιλιάδες κλει-
στά πρωινά χειρουργεία.

Επειδή είναι η αλήθεια έως σήµερα, πέραν της γόνιµης κριτι-
κής του ΠΑΣΟΚ, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση του ΣΥΡΙΖΑ δεν
ήταν σε θέση να σας εκθέσει, όπως σας εκθέτουµε εµείς, όπως
θα έπρεπε, πλέον λοιπόν να είστε πολύ πιο µετρηµένοι. Με το
ίδιο κοστούµι που αντιµετωπίζατε τον ΣΥΡΙΖΑ δεν µπορείτε να
αντιµετωπίζετε το ΠΑΣΟΚ. Διαπράττετε µέγα σφάλµα πολιτικά,
επικοινωνιακά και µε κάθε τρόπο. Το ΠΑΣΟΚ είναι ένα ιστορικό,
θεσµικό, δηµοκρατικό, αντιλαϊκίστικο κόµµα, που κυβερνούσε για
χρόνια, που έβαλε πλάτη για να σωθεί η χώρα, όταν άλλοι την
οδήγησαν στο γκρεµό. Αυτό το ξέρουν πολύ καλά οι Έλληνες
πολίτες και γι’ αυτό γελάνε όταν µιλάτε για «πράσινο ΣΥΡΙΖΑ» και
άλλα τέτοια κωµικοτραγικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η χώρα µας βρίσκεται
µπροστά σε πολύ κρίσιµες εξελίξεις για την κοινωνία για την οι-
κονοµία, για την προοπτική της ανάπτυξης. Δυστυχώς, η πολιτική
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της Νέας Δηµοκρατίας όχι µόνο δεν απαντά σε αυτές τις προ-
κλήσεις, αλλά επιβαρύνει την κατάσταση µε λανθασµένες επιλο-
γές, µε παροδικά ηµίµετρα και κυρίως µε ξεκάθαρη έλλειψη
στρατηγικής. 

Οι πολιτικές αυτές της Κυβέρνησης έχουν νοµίζω πολύ ξεκά-
θαρες αρνητικές συνέπειες. Η ακρίβεια τσακίζει το διαθέσιµο ει-
σόδηµα, οι οικογένειες δεν µπορούν να καλύψουν καν βασικές
ανάγκες, ενώ οι νέοι συνεχίζουν να φεύγουν στο εξωτερικό προ-
κειµένου να µπορέσουν να βρουν καλύτερες ευκαιρίες. Η παρα-
γωγική βάση συρρικνώνεται. Οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι
βρίσκονται στα πρόθυρα εγκατάλειψης του εισοδήµατός τους. Η
βιοτεχνία, η βιοµηχανία, η µεταποίηση παραµένουν υποβαθµισµέ-
νες. 

Έρχεστε και µιλάτε για ανθεκτική ελληνική οικονοµία. Ωστόσο
και φέτος η χώρα µας βρίσκεται στην προτελευταία θέση της Ευ-
ρώπης σε αγοραστική δύναµη. Είναι η δεύτερη πιο φτωχή χώρα
της Ευρώπης κι αυτό σίγουρα δεν µπορεί να είναι κάτι για το
οποίο επαίρεστε. 

Οι πολίτες αντιµετωπίζουν µια τριπλή κρίση. Την ακρίβεια στα
βασικά αγαθά, την εκτόξευση των ενοικίων και τη στασιµότητα
των µισθών. Την ίδια στιγµή οι πιστωτικοί οργανισµοί της χώρας
καταγράφουν πρωτοφανή κέρδη τα οποία οφείλονται κατά κύριο
λόγο στα αυξηµένα επιτόκια και όχι σε κάποια ουσιαστική βελ-
τίωση της παροχής υπηρεσιών ή της υποστήριξης της πραγµα-
τικής οικονοµίας όπως οφείλουν να κάνουν. Οι τράπεζες επωφε-
λήθηκαν πολύ σηµαντικά από την άνοδο των επιτοκίων που επέ-
βαλε η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα προκειµένου να τιθασεύσει
τον πληθωρισµό. Ενώ τα επιτόκια δανεισµού για πολίτες και επι-
χειρήσεις αυξήθηκαν δραµατικά, τα επιτόκια των καταθέσεων πα-
ρέµειναν σε εξαιρετικά χαµηλά επίπεδα. Αυτό το άνοιγµα της
ψαλίδας οδήγησε σε υψηλά περιθώρια κέρδους για τις τράπεζες
εις βάρος των καταναλωτών και εις βάρος της µικροµεσαίας επι-
χειρηµατικότητας. 

Αυτή η αντίθεση, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, δηµιουργεί νοµίζω πολύ εύλογα ερωτήµατα και απαιτεί
δράσεις οι οποίες θα µπορέσουν να εξασφαλίσουν δικαιοσύνη
και ισότητα, χωρίς βεβαίως να υπονοµεύεται η σταθερότητα του
τραπεζικού συστήµατος. Να είµαστε σαφείς, γιατί και αυτό προ-
σπαθήσατε να το διαστρεβλώσετε. Για εµάς, οι τράπεζες είναι
απαραίτητα ιδρύµατα και ασφαλώς πρέπει να είναι υγιείς και
ασφαλώς κερδοφόρες. 

Ωστόσο, εξυγιάνθηκαν µε τα λεφτά του ελληνικού λαού. Επι-
τέλους, είναι εθνική ανάγκη να επιτελούν και τον κοινωνικό τους
ρόλο. Ας συµφωνήσουµε στα αυτονόητα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Αυτό δεν συµβαίνει όταν ενώ έχουν αναβαλλόµενα
χρέη, χρωστάνε δηλαδή φόρους, αποδίδουν κανονικότατα τα µε-
ρίσµατα και δίνουν γενναία, µα πάρα πολύ γενναία µπόνους, όταν
έχουν χαµηλότερα επιτόκια καταθέσεων και υψηλά επιτόκια δα-
νεισµού, όταν δανείζουν µε το σταγονόµετρο. Οφείλουν, λοιπόν,
εξηγήσεις στον ελληνικό λαό τι χρειάζονται και µέτρα. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας καλούµε να ψηφίσετε την τροπολογία την
οποία κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ για την έκτακτη εισφορά και τη µεί-
ωση του περιθωρίου επιτοκίου. Η έκτακτη φορολόγηση των
υπερκερδών των τραπεζών δεν είναι απλά οικονοµικά αναγκαία,
αλλά και ηθικά επιβεβληµένη. 

Παράλληλα, και παρά το θετικό χαρακτήρα ορισµένων διατά-
ξεων, αυτές δεν είναι επαρκείς για την αντιµετώπιση της κρίσης
στο στεγαστικό πρόβληµα ούτε και για την προσέλκυση παρα-
γωγικών επενδύσεων. Οι τιµές κατοικιών και τα ενοίκια έχουν ση-
µειώσει δυσανάλογη αύξηση σε σχέση µε τα εισοδήµατα των
Ελλήνων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σε όλα αυτά η Κυβέρνηση έχει δείξει όχι απλά αδικαιολόγητη,

αλλά και ύποπτη κωλυσιεργία. Τα µέτρα για την ανάσχεση της
βραχυχρόνιας µίσθωσης έρχονται πολύ αργά και είναι πολύ λίγα,
κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οικονοµική και φορολογική
πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας χαρακτηρίζεται από συγκεκριµέ-
νους παράγοντες οι οποίοι συνθέτουν τον άδικο χαρακτήρα του

ισχύοντος φορολογικού συστήµατος. Τα είπε και ο εισηγητής
µας. Απλά θα πω δύο σηµεία, µε πρώτο και πιο σηµαντικό την τε-
ράστια, τη µεγαλύτερη σε όλη την Ευρωζώνη δυσαναλογία µε-
ταξύ άµεσων και έµµεσων φόρων, κάτι το οποίο πλήττει ευθέως
τα µεσαία και τα χαµηλά εισοδήµατα. Τη µη τιµαριθµοποίηση του
φόρου εισοδήµατος. Τις υπέρογκες χρεώσεις στους ειδικούς φό-
ρους, κάτι το οποίο µε έµµεσο, αλλά πολύ σαφή τρόπο ευνοεί το
λαθρεµπόριο. Τις φορολογικές παρεµβάσεις-δώρα στους ισχυ-
ρούς, όπως ήταν η κατάργηση του συµπληρωµατικού ΕΝΦΙΑ στη
µεγάλη ακίνητη περιουσία και οι προκλητικές φοροαπαλλαγές σε
υψηλές γονικές παροχές και στα µερίσµατα. Το τεκµαρτό οριζό-
ντιο σύστηµα για τους ελεύθερους επαγγελµατίες, που ουσια-
στικά τιµωρεί το επάγγελµα και οι τεράστιες στρεβλώσεις τις
οποίες προκάλεσε. Και βεβαίως, η έλλειψη επιβράβευσης για
τους συνεπείς φορολογούµενους. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι η οικονοµική πολιτική δεν
είναι και δεν µπορεί να είναι απλά και µόνο ένα ζήτηµα αριθµών.
Είναι ένα θέµα ευρύτερο. Είναι θέµα δικαιοσύνης. Είναι θέµα ισό-
τητας. Είναι θέµα προοπτικής. Η Κυβέρνησή σας, η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, απέτυχε να δώσει απαντήσεις. Η Κυβέρ-
νηση, λοιπόν, καλείται να αναλάβει τις ευθύνες της. Αν δεν το
κάνει, αν δεν το κάνετε, θα το κάνουµε εµείς. Γιατί αυτό είναι το
χρέος µας απέναντι στον ελληνικό λαό. 

Είναι, λοιπόν, η ώρα για µια νέα αρχή, είναι η ώρα για µια πο-
λιτική η οποία θα µπορέσει να ενώσει την ελληνική κοινωνία και
η οποία θα µπορέσει να δώσει ελπίδα και προοπτική σε όλους
τους Έλληνες.

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Και να καλέσω τώρα τη Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ, την κ. Αικατε-

ρίνη Σπυριδάκη.
Ορίστε, κυρία Σπυριδάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση για τη φορολογική

πολιτική δεν µπορεί να αποσπαστεί από την πραγµατική ζωή των
πολιτών. Δεν είναι απλώς αριθµοί σε διαγράµµατα ούτε στατιστι-
κές εκθέσεις. Είναι η καθηµερινότητα κάθε οικογένειας, κάθε ερ-
γαζόµενου, κάθε µικροµεσαίου επιχειρηµατία που παλεύει να
επιβιώσει. Και στην Ελλάδα τι έχουµε; Ένα φορολογικό σύστηµα
µη δίκαιο και αναποτελεσµατικό, ανισότητες στη φορολόγηση,
φοροδιαφυγή, φοροαποφυγή, πολυπλοκότητα και αστάθεια, έλ-
λειµµα κοινωνικής δικαιοσύνης.

Ας ξεκινήσουµε, όµως, µε ορισµένες παραδοχές και παράδοξα
που αντικατοπτρίζουν τη βαθιά αναποτελεσµατικότητα της πολι-
τικής της Κυβέρνησης. Από τη µια πλευρά ο Πρωθυπουργός
επαίρεται για την άνοδο των αντικειµενικών αξιών των ακινήτων
και από την άλλη βλέπουµε ότι το ποσοστό ιδιοκατοίκησης στη
χώρα µας έχει πέσει στο 69,6% το 2023, χειρότερο και από το
επίπεδο που είχαµε στην οικονοµική κρίση. Σχεδόν τρεις στους
δέκα συµπολίτες µας ζουν σε ενοικιαζόµενα σπίτια, ενώ ταυτό-
χρονα έχουµε την υψηλότερη αύξηση ενοικίων στην Ευρώπη,
40% για τις οικογένειες, 50% για τους φοιτητές. Πώς γίνεται να
µιλάτε για επιτυχίες, όταν οι Έλληνες πολίτες δεν µπορούν να
βρουν σπίτι και όταν το βρουν, δεν µπορούν να ανταπεξέλθουν
οικονοµικά;

Αυτή η στεγαστική κρίση δεν προέκυψε τυχαία. Η πολιτική σας
ευνόησε ξένους επενδυτές µέσω της Golden Visa, οδηγώντας τα
ακίνητα σε ανεξέλεγκτη αύξηση της βραχυχρόνιας µίσθωσης και
εξωθώντας τους Έλληνες εκτός από την αγορά ακινήτων. Αντί
να καταργήσετε ή να αναστείλετε την Golden Visa, αρκείστε σε
ηµίµετρα. Σας καλούµε, λοιπόν, ξανά να στηρίξετε την τροπολο-
γία µας για την ολική αναστολή έκδοσης νέων αδειών διαµονής
µόνιµου επενδυτή σε πολεοδοµικά ευάλωτες περιοχές.

Παράλληλα, άλλο ένα παράδοξο που αφορά τον τουρισµό, οι
αυξήσεις αυξάνονται -τα έσοδα- και η κατά κεφαλήν µέση δα-
πάνη µειώνεται. Τον Αύγουστο του 2023 οι αφίξεις αυξήθηκαν
κατά 6,6% και οι εισπράξεις µειώθηκαν κατά 1,8%. Τον Ιούλιο η
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µείωση αυτή ήταν ακόµα µεγαλύτερη στο 4,2%. Πώς εξηγείτε
αυτή την αναντιστοιχία; Και αν πάρουµε για παράδειγµα το 2019,
τη χρονιά ορόσηµο για τον ελληνικό τουρισµό, θα δούµε ότι µε
λιγότερες αφίξεις τα έσοδα σε πραγµατικούς όρους το ΑΕΠ ήταν
αρκετά υψηλότερα. Αυτό αποδεικνύει ότι ο τουρισµός δεν είναι
απλώς θέµα ποσοτήτων. Το ερώτηµα είναι απλό και κρίσιµο. Τι
τουρισµό θέλουµε; Θέλουµε έναν τουρισµό που να επενδύει στην
ποιότητα, να σέβεται τις τοπικές κοινωνίες και να συµβάλλει στη
βιώσιµη ανάπτυξη ή θα συνεχίσουµε να µετράµε αφίξεις, ενώ τα
έσοδα µειώνονται, επιβαρύνεται η φέρουσα ικανότητα και οι υπο-
δοµές µας καταρρέουν;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ντροπή, σε µια χώρα που
έχει καταγράψει τόσο υψηλά φορολογικά έσοδα, η Κυβέρνηση
να επιλέγει να δώσει ψίχουλα στους ανθρώπους που βρίσκονται
στην πρώτη γραµµή. Η αύξηση της νυκτερινής αποζηµίωσης
κατά 0,56 ευρώ την ώρα δεν είναι µόνο ανεπαρκής, αλλά και προ-
σβλητική για τους αστυνοµικούς µας που εργάζονται σε επικίν-
δυνες συνθήκες και µε κίνδυνο της ζωής τους. Αντί να στηρίξετε
έµπρακτα αυτούς τους ανθρώπους, η Κυβέρνηση συνεχίζει να
τους υποτιµά δείχνοντας πλήρη αδιαφορία για τη σπουδαιότητα
του έργου τους. Αυτή η στάση πλήττει όχι µόνο την αξιοπρέπεια
των αστυνοµικών µας, αλλά και την ίδια την κοινωνική συνοχή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορούµε να παραβλέ-
ψουµε ούτε τον κλάδο της εστίασης, έναν κλάδο που στηρίζει
την οικονοµία µας και που βρίσκεται αντιµέτωπος µε πολλές επι-
βαρύνσεις: Υψηλές ασφαλιστικές εισφορές, αυξήσεις στον ΦΠΑ
και ένα άδικο τεκµαρτό σύστηµα που στραγγαλίζει τη βιωσιµό-
τητα των επιχειρήσεων. Οι αριθµοί σας δεν είναι απλώς δεδο-
µένα. Είναι ζωές ανθρώπων, είναι οικογένειες που παλεύουν,
είναι επιχειρηµατίες που φοβούνται για το αύριο. Και το ερώτηµα
παραµένει το εξής: Πότε θα σταθείτε δίπλα τους µε πραγµατική
στήριξη, αντί να τους βλέπετε απλώς ως πηγή φορολογικών εσό-
δων;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
φέρνετε ένθετα, αποσπασµατικά και χωρίς συνοχή τέσσερα
άρθρα µε οικονοµικά εισπρακτικά µέτρα που αφορούν τον του-
ρισµό, τέσσερα άρθρα που µπορεί να ρυθµίζουν τέλη και να φέρ-
νουν έσοδα, αλλά δεν αποτυπώνουν, δεν αντικατοπτρίζουν και
δεν ενισχύουν κάποιο στρατηγικό σχεδιασµό σας για τον τουρι-
σµό. Εκτός και αν είναι µια ακόµα παραδοχή ότι λειτουργείτε µε
την εξής τακτική: «Μου λείπουν τόσα, χρειάζοµαι τόσα. Πού θα
τα βρω; Από τον τουρισµό».

Απαξιώνετε τον δηµόσιο διάλογο, τη διαβούλευση, φέρνετε
όλες τις αλλαγές σε ένα άρθρο ανά τοµέα µε το προσωπείο της
τοπικής αυτοδιοίκησης και τις ανάγκες των τοπικών κοινωνιών,
χωρίς να µας εγγυάται κανένα ουσιαστική ανταποδοτικότητα.
Είναι σαν να λέτε ότι θα δώσω κάποια έσοδα στην τοπική αυτο-
διοίκηση για να αναγκάσω την Αντιπολίτευση να το στηρίξει.

Πάµε να τα δούµε, λοιπόν. Φέρνετε την αύξηση στο τέλος αν-
θεκτικότητας, σχεδόν διπλασιασµό. Ζητάτε οριζόντια και χωρίς
να λαµβάνετε υπ’ όψιν γεωγραφικά κριτήρια, τιµή δωµατίου, φέ-
ρουσα ικανότητα της περιοχής, να σας φέρει ο ξενοδοχειακός
κλάδος όλα όσα σας λείπουν, χωρίς κάποιο στρατηγικό σχεδια-
σµό, για να κρατήσουµε την ανταγωνιστικότητα του τουριστικού
µας προϊόντος. Άρα σηµείο πρώτον, µέτρο οριζόντιο και καθο-
λικό, µε αποτέλεσµα ένα πεντάστερο ξενοδοχείο είκοσι δωµατίων
στη Δράµα να πρέπει να καλύψει το ίδιο τέλος µε ένα πεντάστερο
ξενοδοχείο διακοσίων δωµατίων και τριπλάσιας τιµής στη Μύ-
κονο.

Σηµείο δεύτερο. Τα χρήµατα αυτά κατευθύνονται σε έναν
κουβά και δεν γνωρίζει κανείς πώς αξιοποιούνται. Στη θεωρία θα
στηριχτούν περιοχές που πλήττονται. Στην πράξη, όµως; Και
ρωτώ αντίστροφα: Ποιες περιοχές που πλήττονται, στηρίχθηκαν
από αυτόν τον κουβά µε το τέλος ανθεκτικότητας; Ποιες υποδο-
µές στηρίχτηκαν, ποιες ολοκληρώθηκαν, ποιες υποδοµές έστω
ξεκίνησαν να κατασκευάζονται; Πόσα χρήµατα έχει ο κουβάς
αυτός;

Καταθέτω στα Πρακτικά και την ερώτηση που κατέθεσα στο
Υπουργείο Οικονοµικών και στην ΑΑΔΕ, δυστυχώς µέχρι σήµερα
χωρίς καµµία απάντηση.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη Σπυριδάκη κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σαφέστατα και ο τουρισµός
είναι ένας κλάδος πυλώνας της ελληνικής οικονοµίας και ως τέ-
τοιος οφείλει να στηρίξει την τοπική κοινωνία και την οικονοµία
της χώρας. Αλλά όπως εκείνος οφείλει, έτσι οφείλουµε και εµείς
ως πολιτεία να προστατεύσουµε τις τοπικές κοινωνίες που επι-
βαρύνονται από την παρουσία του τουρισµού µέσω υποδοµών,
σχεδιασµού και στρατηγικής. Οφείλουµε επίσης να προστατεύ-
σουµε την ανταγωνιστικότητα του τουριστικού µας προϊόντος και
µε στρατηγική να ενισχύσουµε περιοχές που επιβαρύνονται είτε
αποφορτίζοντάς τες από τον τουρισµό και ταυτόχρονα στηρίζο-
ντας τις υποδοµές, ενώ ταυτόχρονα να αναπτύξουµε τουρισµό
σε περιοχές όπου υπάρχει δυναµική, αλλά δεν υπάρχει ούτε
πλάνο ούτε υποδοµές.

Τι πράττετε τώρα για το τέλος κρουαζιέρας; Έρχεστε µε αυ-
θαίρετα νούµερα, εισπρακτικά τέλη για Μύκονο και Σαντορίνη.
Σαφέστατα και πρέπει να µπουν όρια στον αριθµό των επισκε-
πτών κρουαζιέρας στις περιοχές που πλήττονται πολύ. Πρέπει
σαφέστατα να υπάρχει η ανταποδοτικότητα στην επιφόρτιση της
φέρουσας ικανότητες. Όµως, ρωτώ: Έχει γίνει κάποια µελέτη κό-
στους οφέλους; Ποιος είναι ο µαθηµατικός τύπος που υπολογί-
ζετε το αντίστοιχο τέλος; Είναι αποτρεπτικό ή εισπρακτικό το
µέτρο; Γιατί µόνο σε δύο λιµάνια; Ποιος φορέας διαχειρίζεται τα
χρήµατα αυτά; Ποιο είναι το στρατηγικό σας σχέδιο για τον του-
ρισµό κρουαζιέρας στην Ελλάδα; Έγινε δηµόσιος διάλογος;
Αρκεί το ένα τρίτο στο Υπουργείο Εσωτερικών για να επιχορηγή-
σει τους δήµους;

Δεν έχετε πλάνο. Δεν θωρακίζετε τη χώρα ούτε περιβαλλοντικά
ούτε οικονοµικά. Εφαρµόζετε εισπρακτικά µέτρα σε κλάδους ζω-
τικής σηµασίας, χωρίς να έχετε σχεδιασµό.

Κοιτάµε τι τουρισµό έχουµε, κοιτάµε τι τουρισµό µπορούµε να
έχουµε, κοιτάµε όµως κυρίως τι τουρισµό θέλουµε να έχουµε. Το
τι θέλουµε να έχουµε αποτυπώνει το όραµά µας και η στρατηγική
είναι πώς θα µεταβούµε από αυτό που έχουµε σε αυτό που θέ-
λουµε και εσείς τέτοια στρατηγική δυστυχώς δεν έχετε.

Αναφορικά µε τη βραχυχρόνια µίσθωση, φέρνετε µια ρύθµιση
που απλά σταµατάει την εξάπλωσή της σε τρία διαµερίσµατα της
Αθήνας. Παραδοχή; Η τοπική αυτοδιοίκηση πρέπει να αποκτήσει
ενεργητικότερο ρόλο, να µελετά τις ανάγκες των περιοχών, να
εντοπίζει τις περιοχές που εκπέµπουν SOS από την εξάπλωση
της βραχυχρόνιας µίσθωσης, να µπορεί να προτείνει και να εφαρ-
µόζει µέτρα που προστατεύουν τη στεγαστική επάρκεια και τη
βιωσιµότητα των γειτονιών µας. Χωρίς αυτά η πολιτική σας για
τη βραχυχρόνια µίσθωση παραµένει επιδερµική και αναποτελε-
σµατική. Αντί να στηρίξετε τις τοπικές κοινωνίες, τις αφήνετε
µόνες τους να διαχειριστούν συνέπειες από µια αγορά που εσείς
επιτρέψατε να λειτουργεί ανεξέλεγκτα. Δυστυχώς η βραχυχρόνια
µίσθωση θα συνεχίζει να είναι πρόβληµα όσο λειτουργεί ανεξέ-
λεγκτα και αυτό το πρόβληµα δεν µπορεί να λυθεί µε ηµίµετρα.
Χρειάζεται στρατηγική, χρειάζεται διάλογος µε τις τοπικές κοι-
νωνίες, µε την τοπική αυτοδιοίκηση, αλλά πάνω απ’ όλα χρει-
άζεται η πολιτική βούληση να µπει µια τάξη σε µια αγορά που
επηρεάζει τις ζωές χιλιάδων συµπολιτών µας. Μπορείτε να την
επιδείξετε;

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, η πολιτική σας δεν είναι
στρατηγική, είναι αυτοσχεδιασµούς. Η χώρα δεν χρειάζεται άλλη
αδικία, άλλη αδιαφάνεια, άλλη αδράνεια. Οι πολίτες απαιτούν
διαφάνεια, δικαιοσύνη και µια ανάπτυξη που να τους συµπερι-
λαµβάνει και να µην τους αποκλείει. Η απάντηση δεν είναι στα
ηµίµετρα, αλλά σε µια πολιτική που στέκεται δίπλα στον πολίτη
και όχι απέναντί του. Η απάντηση δεν είναι στα ηµίµετρα, είναι
σαν µια πολιτική και ένα κράτος που στέκεται δίπλα στον µικρο-
µεσαίο επιχειρηµατία ως ευεργετικός και όχι ως ζηµιογόνος συ-
νεταίρος. Η απάντηση δεν είναι σε ηµίµετρα, είναι σε µια
φορολογική πολιτική που θα οικοδοµεί εµπιστοσύνη µεταξύ πο-
λίτη και κράτους και θα θέτει τις βάσεις για µια βιώσιµη ανά-
πτυξη. Το οφείλουµε στην κοινωνία, το οφείλουµε στους πολίτες,
το οφείλουµε στις επόµενες γενιές.

Σας ευχαριστώ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Σπυριδάκη.

Θα καλέσω τον τελευταίο για σήµερα οµιλητή, τον Βουλευτή
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιο Βρεττάκο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΡΕΤΤΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να µην ξεκι-

νήσω αναφερόµενος λίγο στην οµιλία που άκουσα από τις δύο
νέες συναδέλφους από το ΠΑΣΟΚ οι οποίες ουσιαστικά εµµένουν
στο αφήγηµα της αντιπολίτευσης ότι όλα σε αυτή τη χώρα είναι
µαύρα. Ακούσαµε πάλι το ίδιο, το γνωστό αφήγηµα, λες και οι
πεντακόσιοι χιλιάδες άνεργοι που βρήκαν δουλειά είναι χειρό-
τερα από ό,τι ήταν ή ότι οι εβδοµήντα πέντε χιλιάδες επιχειρήσεις
που άνοιξαν στο ισοζύγιο, ενώ έκλειναν, είναι χειρότερα ή οι µι-
σθοί που συνεχώς αυξάνονται είναι χειρότερα ή όλη η ανάπτυξη
που έχουµε στη χώρα, η οποία είναι πάνω από το ποσοστό που
είναι στην υπόλοιπη Ευρωπαϊκή Ένωση, είναι χειρότερη.

Κι ενώ ακούσαµε αυτή την αντιπολίτευση του «όλα είναι
µαύρα», την οποία ακούγαµε από τον ΣΥΡΙΖΑ τόσα χρόνια, αλλά
τη συνεχίζει και το ΠΑΣΟΚ, ήρθατε να µας πείτε ότι πολιτεύεστε
µε σοβαρότητα και ρεαλισµό, δύο λέξεις που είπατε ότι σας χα-
ρακτηρίζουν στις προτάσεις σας.

Και σκέφτοµαι οι προτάσεις που καταθέτετε, κύριε Μάντζο,
επειδή είστε εδώ, θυµίζουν πιο πολύ τον γνωστό Πρόεδρο του
Εδεσαϊκού µε τον οποίο έχετε και το ίδιο όνοµα, τον Θωµά Μά-
ντζιο, αφού ουσιαστικά αυτά που λέτε δεν έχουν συγκεκριµένο
νόηµα.

Ήρθατε να µας πείτε: «Θα µειώσουµε τον ΦΠΑ 2%», την άλλη
µέρα έγινε: «Θα το κάνουµε µετά από µελέτη», την άλλη µέρα
έγινε: «Θα µειώσουµε τον ΦΠΑ στα τρόφιµα», την άλλη µέρα
έγινε: «Δεν θα τον µειώσουµε», µετά ήρθατε να µας πείτε ότι τα
βαρέα και ανθυγιεινά θα αφορούν όλους, µετά ήρθατε να µας
πείτε ότι δεν θα αφορούν όλους, αλλά θα αφορούν κάποιους,
µετά µας είπατε ότι θα φύγουν κάποιοι, µετά ότι δεν θα φύγουν.

Αυτό δεν είναι σοβαρή αντιπολίτευση, ούτε σοβαρή Αξιωµατική
Αντιπολίτευση. Άρα όπως µας κρίνετε κι εσείς, έχουµε κι εµείς
το δικαίωµα να σας κρίνουµε και λέµε ότι αυτά που ακούµε, του-
λάχιστον µέχρι στιγµής, από το ΠΑΣΟΚ δεν είναι αυτά τα οποία
λέτε.

Αυτά επειδή ήθελα να κάνω ένα σχόλιο γιατί άκουσα δύο νέες
συναδέλφους. Νοµίζω ότι όλοι θέλουµε να αλλάξουµε το πολιτικό
σύστηµα και γενικότερα να έχουµε ένα πιο αξιοπρεπή και πιο
σωστό διάλογο στο Κοινοβούλιο. Αυτό είναι κάτι που το θέλουµε
όλοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα πολύ κρί-
σιµο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών σε ένα διεθνές πε-
ριβάλλον το οποίο αξίζει να αναλογιστούµε από τι διακατέχεται.
Διακατέχεται από τρεις λέξεις που αρχίζουν από άλφα και είναι
πολύ σηµαντικές, από αστάθεια, από αβεβαιότητα και από µε-
γάλη και παρατεταµένη ανασφάλεια.

Από το 2010 µέχρι και σήµερα η λέξη «κρίση» πλέον έχει γίνει
καθηµερινή στο λεξιλόγιο µας. Ξεκινήσαµε µε οικονοµική κρίση,
είχαµε στη συνέχεια κλιµατική κρίση, γεωπολιτική κρίση, πολιτι-
κές κρίσεις, ενεργειακές κρίσεις. Ήρθε ο COVID, µια κρίση παν-
δηµίας που για πάρα πολλά χρόνια δεν είχε γίνει στον πλανήτη,
µας έφερε κρίση στην εφοδιαστική αλυσίδα που έφερε πληθω-
ριστική κρίση, ο πόλεµος στην Ουκρανία που έφερε µια τεράστια
κατακόρυφη αύξηση των τιµών της ενέργειας και αυτό ενέτεινε
επιπλέον τον πληθωρισµό. Είχαµε πολιτική κρίση την οποία βλέ-
πουµε να ξεσπά σε πολλές χώρες. Βλέπουµε τι γίνεται στη Γερ-
µανία, βλέπουµε τι γίνεται στη Γαλλία, βλέπουµε την πολιτική
αστάθεια. Έχουµε αλλαγές στο διεθνές οικονοµικό περιβάλλον
µε τους δασµούς που φαίνεται ότι θα µπουν τελικά από την άλλη
άκρη του Ατλαντικού από τη νέα αµερικανική κυβέρνηση. Βλέ-
πουµε τι έγινε σήµερα στη Νότια Κορέα, ένα απίστευτο πράγµα,
για κάποιες ώρες κηρύχθηκε στρατιωτικός νόµος. Άρα βλέπουµε
ότι όλες αυτές οι αλλεπάλληλες κρίσεις είναι πλέον µέρος της
καθηµερινότητάς µας.

Όλα αυτά λοιπόν εµάς µας βρήκαν, στην Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη, µετά από τρία αλλε-

πάλληλα µνηµόνια που είχαµε χάσει πολύ µεγάλο µέρος του ει-
σοδήµατός µας, µε αποτέλεσµα να είναι ακόµα διπλά πιο δύ-
σκολο για µας να διαχειριστούµε όλη αυτή την κατάσταση.

Η χώρα µας λοιπόν, µέσα σε όλο αυτό το περιβάλλον που σας
περιέγραψα, µοιάζει ως ένας φάρος σταθερότητας, ένας φάρος
ανάπτυξης που προχωρά και βαδίζει µπροστά. Αυτό λοιπόν
όλους -και απευθύνοµαι σε όλες τις πτέρυγες του Κοινοβουλίου-
πρέπει να µας γεµίζει µε µια τεράστια ευθύνη. Ζούµε σε πολύ δύ-
σκολους καιρούς και πρέπει, παρά τις πολιτικές διαφωνίες τις
οποίες έχουµε, να διαφυλάξουµε την πολιτική σταθερότητα στη
χώρα, γιατί αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό.

Η Κυβέρνησή µας όλα τα προηγούµενα χρόνια, αλλά και τώρα
προσπαθεί να απαντήσει σε αυτά τα πολύ συγκεκριµένα ερωτή-
µατα. Έχουµε σχέδιο, έχουµε όραµα και πάνω σε αυτά πορευό-
µαστε. Και όλα τα προηγούµενα χρόνια συνεχίζουµε να φέρ-
νουµε νοµοσχέδια όπως αυτό το οποίο συζητάµε σήµερα και τα
οποία ουσιαστικά προσπαθούν, µε σύνεση όµως, να δώσουν πε-
ρισσότερο εισόδηµα στους συµπολίτες µας, να µειώσουν φό-
ρους, να αµβλύνουν αδικίες που υπήρχαν, να συγκρουστούν µε
ένα κράτος που έχει πολλές παθογένειες τις οποίες πρέπει να
κερδίσουµε. Στη δική µας Κυβέρνηση έχει πέσει ο κλήρος να συ-
γκρουστεί και να τις κερδίσει. Άρα έχουµε µια τεράστια µεταρ-
ρυθµιστική προσπάθεια η οποία εντείνεται µε τους πόρους του
Ταµείου Ανάκαµψης. Αυτή τη στιγµή είναι σε εξέλιξη µια σειρά
από πολύ σηµαντικά έργα τα οποία όταν τελειώσουν θα µεταρ-
ρυθµίσουν πολύ περισσότερο το κράτος µας και έχουµε µια πολύ
µεγάλη προσπάθεια που είναι σε εξέλιξη.

Η πολιτική µας φέρνει χειροπιαστά αποτελέσµατα, όσο κι αν
κάποιοι αυτό δεν θέλουν να το δουν -και σταδιακά, παρά τον µε-
γάλο πληθωρισµό, θα αρχίσουν να το βλέπουν και οι πολίτες- και
προφανώς και οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας οι οποίοι,
πολλές φορές, κατηγορούνται ότι εκπροσωπούν τα ολιγοπώλια
και τους λίγους. Αυτό δεν µπορεί να σταθεί γιατί η Νέα Δηµοκρα-
τία έχει ψηφιστεί από εκατοµµύρια πολίτες και είναι κατ’ εξοχήν
το λαϊκό κόµµα.

Συνεπώς καταλαβαίνουµε, κι εγώ που είµαι στη Β’ Πειραιά και
κινούµαι µε απλούς ανθρώπους, ότι µια µερίδα συµπολιτών µας
περνάει δύσκολα και δεν τα βγάζει πέρα εύκολα. Όµως, στα-
διακά, µε τη συνετή πολιτική την οποία ακολουθούµε η οποία λέει
ότι καταναλώνουµε από αυτά που έχουµε και όχι από τις επόµε-
νες γενιές, γιατί αυτό είναι κάτι που το ζήσαµε τις προηγούµενες
δεκαετίες και πρέπει να διδαχθούµε από τα λάθη µας και να µην
το ξαναζήσουµε ποτέ, µε αυτή, λοιπόν, τη συνετή πολιτική στα-
διακά θα αρχίσουν και έχουν αρχίσει ήδη και ανακουφίζονται και
τα πιο χαµηλά στρώµατα της κοινωνίας µας.

Αυτό, λοιπόν, το νοµοσχέδιο φέρνει διατάξεις -έχουν αναλυθεί
εκτενώς από όλους τους οµιλητές- δώδεκα µειώσεις φόρων, δώ-
δεκα αυξήσεις εισοδηµάτων στοχευµένα. Φέρνει διατάξεις που
βελτιώνουν περαιτέρω τη φορολογική διοίκηση. Βλέπουµε ότι
έχουµε κάνει άλµατα σε ό,τι έχει να κάνει µε τη φορολογική συµ-
µόρφωση και την πάταξη της φοροδιαφυγής, προκειµένου να
έχουµε ένα δικαιότερο φορολογικό σύστηµα, προκειµένου τα
οφέλη της ανάπτυξης να ακουµπήσουν σε όλους τους συµπολί-
τες µας.

Για να το κάνουµε αυτό βασιζόµαστε στην ενότητα και την
ισχυρή εντολή που µας έδωσε ο ελληνικός λαός. Αυτή η Κοινο-
βουλευτική Οµάδα θα στηρίζει την Κυβέρνηση, προκειµένου να
µπορέσει να ολοκληρώσει αυτό το σηµαντικό έργο που έχει µέσα
σε αυτούς τους δύσκολους καιρούς που έχουµε µπροστά µας.

Υπερψηφίζουµε, λοιπόν, το νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης, γιατί
έρχεται µε µια σειρά νοµοσχεδίων για να ανακουφίσει τους συ-
µπολίτες µας, να δώσει αυξήσεις στα εισοδήµατα, να µειώσει φό-
ρους, αλλά και να κάνουµε αυτό για το οποίο µας ψήφισαν οι
Έλληνες πολίτες, να συνεχίσουµε να πηγαίνουµε τη χώρα µπρο-
στά, να φτιάξουµε ένα µέλλον µε ασφάλεια για τις επόµενες γε-
νιές, αλλά και για τις γενιές που σήµερα παλεύουν εδώ στη χώρα
να κάνουν την οικογένειά τους, να µεγαλώσουν εδώ και να ονει-
ρεύονται εδώ.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριοι συνάδελφοι,
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όπως είχα προαναγγείλει ο κ. Βρεττάκος ήταν ο τελευταίος οµι-
λητής. Μετά την οµιλία του δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε
τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 0.00’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα, ηµέρα
Τετάρτη 4 Δεκεµβρίου 2024 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: 1) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων και 2) νοµοθετική εργασία, α) συνέχιση της
συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνό-
λου του σχεδίου νόµου: «Μέτρα για την ενίσχυση του εισοδήµα-

τος, φορολογικά κίνητρα για την καινοτοµία και τους µετασχη-
µατισµούς επιχειρήσεων και άλλες διατάξεις» και β) µόνη συζή-
τηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (Ε.Ε.) 2022/2041 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 19ης Οκτω-
βρίου 2022 για επαρκείς κατώτατους µισθούς στην Ευρωπαϊκή
Ένωση - Αναπροσαρµογή µισθών προσωπικού δηµοσίου τοµέα -
Ρυθµίσεις για τον καθορισµό κατώτατου µισθού για τα έτη 2025,
2026 και 2027», σύµφωνα µε τη συµπληρωµατική ηµερήσια διά-
ταξη που έχει διανεµηθεί.
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